
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 813
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 703, 704, 705, 707, 708,

709, 710, 713, 715, 717, 719, 723, 727, 731, 733, 739, 754,
755, 757, 766, 769, 771, 772, 778, 784, 793, 813

3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 766

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Παρα-

σκευής 16 Οκτωβρίου 2020, σελ. 703

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/904 σχετικά µε τη µείωση των επιπτώσεων ορισµένων
πλαστικών προϊόντων στο περιβάλλον», σελ. 703 - 796

2. Αιτήσεις διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της
τροπολογίας µε γενικό αριθµό 512 και ειδικό 37 του σχεδίου
νόµου του Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας:

i. από Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, σελ. 779 - 780

ii. από Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινή-
µατος Αλλαγής, σελ. 781 - 782

iii. από Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος, σελ. 783

3. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:  
Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύ-
ρωση της από 24-9-2020 τροποποίησής της από 26-7-2018
Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου, του Κοι-
νωφελούς Ιδρύµατος µε την επωνυµία: «Κοινωφελές  Ίδρυµα
«ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Σ. ΩΝΑΣΗΣ» (ALEXANDER S. ONASSIS PUB-
LIC BENEFIT FOUNDATION)», που εδρεύει στο VADUZ ΤΟΥ
LIECHTENSTEIN, και του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέν-
τρου (Ν.Π.Ι.Δ.), επείγουσες ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση
του κινδύνου διασποράς του κορωνοϊού COVID-19 και λοιπές
διατάξεις», σελ. 752

4. Ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί της τροπολο-
γίας µε γενικό αριθµό 512 και ειδικό 37 του νοµοσχεδίου,
σελ. 784 - 792

5. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 784
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ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 766

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας:

ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 763
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 736
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 737
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 713
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 708, 719
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 723, 727
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 744, 745
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 717
ΒΡΥΖΙΔΟΥ Π. , σελ. 758
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 741
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 739
ΔΟΥΝΙΑ Π. , σελ. 743
ΖΑΒΒΟΣ Γ. , σελ. 715
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 742
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 761
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 709
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 705, 707, 708
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 728, 729
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 760
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 733
ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ Γ. , σελ. 738
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 721
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 767
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 737
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 727
ΛΙΟΥΤΑΣ Α. , σελ. 769
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 709, 710, 752
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 711
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 715
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 755
ΜΑΡΙΝΟΣ Γ. , σελ. 731
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 729, 730, 731
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 745
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 710
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 731, 732
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ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 762
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 769
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 734, 735
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 746
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 742
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 766
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 735, 736
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 768, 769
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 765
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 753
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 749, 754
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 771
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 757
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 764
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 759, 764
ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ Χ. , σελ. 733
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 771, 772
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 709, 710, 727, 749
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 757
ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 770
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 708, 710, 711, 747, 749, 772, 
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ΧΕΙΜΑΡΑΣ Θ. , σελ. 764
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 709, 756
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 762

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 766, 767



Αθήνα, σήµερα στις 15 Οκτωβρίου 2020, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία επιτρέψτε µου
πρώτα να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων
της Παρασκευής 16 Οκτωβρίου 2020, το οποίο έχει ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 38/9-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μανούσου Βολουδάκη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Χρηµατοδό-
τηση Βόρειου Οδικού Άξονα Κρήτης (ΒΟΑΚ)».

2. Η µε αριθµό 39/9-10-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανασίας
(Σίας) Αναγνωστοπούλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Μέτρα στήριξης και ενίσχυσης των καλ-
λιτεχνών και εργαζοµένων στον τοµέα του πολιτισµού».

3. Η µε αριθµό 40/9-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
B1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα
Λοβέρδου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε
θέµα: «Δανειοδότηση επιχειρήσεων εν µέσω της πανδηµίας».

4. Η µε αριθµό 45/12-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού,
µε θέµα: «Τις αναγκαίες εργασίες συντήρησης στο κολυµβητή-
ριο Χανίων και την άµεση επαναλειτουργία των κολυµβητικών δε-
ξαµενών».

5. Η µε αριθµό 30/5-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ολυµπιακά
Ακίνητα σε απόλυτη απαξίωση και εγκατάλειψη».

6. Η µε αριθµό 33/8-10-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Α’ Ανατολικής Αττικής του ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Διαβεβαίωση
επίλυσης χρόνιων προβληµάτων, κατά τη διαµόρφωση του σχε-
δίου νόµου, αναφορικά µε τον εκσυγχρονισµό της χωροταξικής
και πολεοδοµικής νοµοθεσίας».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 53/12-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-

ράς κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς την Υπουργό Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Μία αστική µη κερδοσκοπική
εταιρεία διαχειρίζεται κονδύλια του Υπουργείου για τη λειτουρ-
γία του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης ΕΜΣΤ».

2. Η µε αριθµό 44/12-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Τα εργαλεία
ρευστότητας απρόσιτα για τις µικρές επιχειρήσεις».

3. Η µε αριθµό 43/10-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Αυξανό-
µενη και αναίτια αστυνοµική βία εις βάρος ειρηνικών διαδηλω-
τών».

4. Η µε αριθµό 56/12-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Άρση
του άδικου και αδικαιολόγητου αποκλεισµού χιλιάδων δικαιού-
χων από τα προγράµµατα του Υπουργείου Ανάπτυξης που χρη-
µατοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και αφορούν στην
ενίσχυση µικρών και πολύ µικρών επιχειρήσεων».

5. Η µε αριθµό 50/12-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αιολικά
χωρίς εκτίµηση περιβαλλοντικών επιπτώσεων στον Ασπροπό-
ταµο Τρικάλων λόγω “σαλαµοποίησης”».

6. Η µε αριθµό 52/12-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Όργιο καταστο-
λής και ασύµµετρη βία κατά πολιτών που συγκεντρώθηκαν στη
γιορτή δηµοκρατίας κατά της εγκληµατικής οργάνωσης Χρυσή
Αυγή».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904 σχετικά µε
τη µείωση των επιπτώσεων ορισµένων πλαστικών προϊόντων στο
περιβάλλον».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 9 Οκτωβρίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπο-
λογιών. Σε αυτό το βασικό κοµµάτι της διαδικασίας υπάρχει
αντίρρηση;

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’
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ΟΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Βεβαίως παρευρίσκεται ο Υφυπουργός κ. Ταγαράς. Ο κ. Χα-

τζηδάκης ειδοποίησε ότι λόγω πορείας έχει κολλήσει στον
δρόµο. Θα έρθει. Καθυστερεί, αλλά εµείς να µην καθυστερή-
σουµε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ταυτόχρονα, επειδή

είναι Πέµπτη, και µετά από µία κουβέντα που είχαµε µε τον κ. Φά-
µελλο πιθανότατα να υπάρξει και ίσως και από άλλο κόµµα ονο-
µαστική ψηφοφορία, θα ήθελα να παρακαλέσω τα κόµµατα, που
έχουν σκοπό να κάνουν ονοµαστική, κάποια στιγµή µέχρι το µε-
σηµέρι να το έχουν καταθέσει, για να διευκολυνθούν οι υπηρε-
σίες να ετοιµάσουν το σπλάχνο της ψηφοφορίας.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Και από εµάς θα κατατεθεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν µου το είπατε,

αλλά, επειδή το κατάλαβα, γι’ αυτό το είπα, κυρία Μανωλάκου.
Ανάλογα το πότε και πόσοι συνάδελφοι θα εγγραφείτε, θα

δούµε πόσο θα διαρκέσει η συζήτηση του νοµοσχεδίου και µέχρι
το µεσηµέρι θα ξέρετε οι συνάδελφοι της περιφέρειας τον πι-
θανό -έως και σίγουρο χρόνο- της ονοµαστικής ψηφοφορίας, για
να κανονίσετε, όσοι έχετε σκοπό να αναχωρήσετε, τα της ανα-
χώρησής σας.

Επ’ αυτού είµαστε εντάξει.
Ο κ. Φάµελλος έχει ζητήσει τον λόγο.
Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, καληµέρα.
Πήρα τον λόγο επί της διαδικασίας και θέλουµε να θέσουµε

ένα θέµα στην Ολοµέλεια το οποίο συζητήθηκε και στο Προ-
εδρείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι στο Προεδρείο.
Στη Διάσκεψη των Προέδρων εννοείτε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι, στη Διάσκεψη των Προέδρων.
Συγχωρέστε µε για την έκφραση.

Μας ενηµέρωσε ο κ. Χατζηδάκης στο τέλος της τέταρτης επι-
τροπής ότι θα υπάρχουν αρκετές τροπολογίες, τις οποίες και πε-
ριληπτικά παρουσίασε, και µας ενηµέρωσε ότι δεν ήταν έτοιµες
και θα ερχόντουσαν αργότερα.

Το θέµα συζητήθηκε και απ’ ό,τι γνωρίζω και άλλα κόµµατα το
έβαλαν στη Διάσκεψη των Προέδρων. Εκεί µας είχε µεταφερθεί,
κύριε Πρόεδρε, από τον Πρόεδρο της Βουλής ότι µετά από επι-
κοινωνία που υπήρχε -προφανώς άτυπη και δεν είναι σε Πρα-
κτικά- µε τον κ. Χατζηδάκη τελικά θα ερχόταν µόνο η τροπολογία
για τη «ΛΑΡΚΟ». Αντί αυτού ενηµερώνω την Ολοµέλεια και εσάς
ότι τελικά δεν τηρήθηκε αυτή η πρόταση-προτροπή, που συνάδει
και µε τους κοινοβουλευτικούς κανόνες και έχουµε ενενήντα σε-
λίδες τροπολογίες από τη Νέα Δηµοκρατία. Σε αυτές περιλαµ-
βάνονται η πώληση του «ΔΕΔΔΗΕ», η πώληση της «ΔΕΠΑ», τα
θέµατα διόρθωσης της ηλεκτροκίνησης, θέµατα διόρθωσης
πάρα πολλών προηγούµενων νόµων και βέβαια το θέµα της
«ΛΑΡΚΟ».

Θεωρώ ότι τουλάχιστον οφείλουµε να διατυπώσουµε κοινο-
βουλευτικά ότι είναι απαράδεκτη η πρακτική αυτή του Υπουργού
και της Κυβέρνησης µετά από τέσσερις επιτροπές να φέρουν ου-
σιαστικότατα ζητήµατα χωρίς συνεδρίαση επιτροπών, χωρίς φο-
ρείς, παραβιάζοντας τον Κώδικα Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας. Αποτελεί προσβολή προς το Κοινοβούλιο. Το κά-
νετε επανειληµµένα.

Κύριε Πρόεδρε, εµείς οφείλουµε να διαµαρτυρηθούµε και σε
εσάς. Είναι ασυνεπές και ως προς ό,τι µας µεταφέρθηκε από τον
Πρόεδρο της Βουλής και κυριολεκτικά δεν ξέρουµε τι να κά-
νουµε µε αυτή την Κυβέρνηση. Δεν έχει ιερό και όσιο. Πουλάτε
τα πάντα και έξω από επιτροπές. 

Αυτό είναι απαράδεκτο και οφείλουµε να το καταθέσουµε
µέσα την Ολοµέλεια. Δεν ξέρουµε πώς να συνεχιστεί αυτή η συ-
νεδρίαση. Πυροδοτείτε µία συνεδρίαση για µια ουσιαστική µε-
ταρρύθµιση µε πραγµατικά ξεπούληµα δηµόσιας περιουσίας
«πίσω» από τη Βουλή και παραβιάζοντας µια συζήτηση που κά-
ναµε εµείς θεσµικά στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Είναι απαράδεκτη αυτή η διαδικασία, κύριε Πρόεδρε, και
οφείλω να το καταθέσω. Δεν ξέρουµε ειλικρινά πώς να αντιδρά-
σουµε µε αυτή την Κυβέρνηση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μπουκώρε,

εσείς τελευταίος. Θα κλείσετε.
Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος, όπως είδα τώρα τα χέρια. Δεν

το παίρνω µε τη σειρά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κοιτάξτε, µε διαβεβαιώνει ο κ. Αρβα-

νιτίδης ότι αυτό που είπε ο κ. Φάµελλος για τις διαβεβαιώσεις
του Υπουργού στην επιτροπή είναι αληθές. Εφόσον είναι αληθές,
τίθεται ένα ζήτηµα εµπαιγµού του Κοινοβουλίου. Τίθεται ένα ζή-
τηµα εµπαιγµού του Κοινοβουλίου για λόγους που θα αποκαλυ-
φθούν στη διάρκεια της συζήτησης. 

Αυτή τη στιγµή ακόµα δεν µπορώ να ξέρω για ποιον λόγο µε-
τήλθε αυτού του µέσου ο κύριος Υπουργός. Είµαστε σε µια φάση
περίεργη, πραγµατικά, για τη χώρα, λόγω της πανδηµίας, αλλά
δεν είµαστε σε µνηµονιακή φάση για να πρέπει να προσαρµόζε-
ται η νοµοθεσία µας σε απαιτήσεις δανειστών, σε δεσµεύσεις
της χώρας µέσω των µνηµονίων, που εξανάγκαζε πολλές φορές
τους Υπουργούς -έχω και εγώ αυτή την εµπειρία- να φέρνουν
τροπολογίες πολλών σελίδων. 

Εδώ, ζούµε µια φάση, όπου στα θέµατα του Υπουργείου αυτού
δεν υπάρχουν τέτοιου είδους επείγοντα, αλλά ούτε οι τροπολο-
γίες, εάν άκουσα καλά τον κ. Φάµελλο, αφορούν την πανδηµία. 

Εποµένως είναι µια ανάποδη αντικοινοβουλευτική προβληµα-
τική και δεν ξέρω κι εγώ τι άλλο. Δεν µπορώ να δεχτώ το επιχεί-
ρηµα του συναδέλφου περί ξεπουληµάτων. Δεν µπορώ να το
δεχθώ, γιατί µέχρι στιγµής, όσες φορές το έχει αρθρώσει, ση-
κώνεται η Κυβέρνηση και του φέρνει έγγραφα και του λέει: «Τα
ίδια έκανες». 

Κρατιέµαι. Επιφυλάσσοµαι. Θέλω να δω τις τροπολογίες. 
Κύριε Πρόεδρε, όµως, καλούµε την Κυβέρνηση να τα αποσύ-

ρει. Εάν δεν τα αποσύρει, όλη µέρα, αντί να ασχοληθούµε µε τα
θέµατα που θέτει το σχέδιο νόµου, γενικότερα και ειδικότερα,
θα καταγγέλλουµε την Κυβέρνηση γι’ αυτή τη συµπεριφορά.
Είναι ύποπτη η συµπεριφορά της. Να το πάρει πίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ.
Μανωλάκου για δύο λεπτά. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Στο τέλος της δεύτερης ανάγνω-
σης, ο κύρος Υπουργός µάς ενηµέρωσε για τη συγκεκριµένη
τροπολογία. Προφανώς την ήξερε. Η τροπολογία αυτή είναι ένα
ξεχωριστό ενεργειακό νοµοσχέδιο, το οποίο ενσωµατώνει σε ένα
νοµοσχέδιο που είναι ενσωµάτωση µιας οδηγίας για τα πλαστικά. 

Από την αρχή εµείς εκφράσαµε την άποψη ότι είναι άλλοθι το
νοµοσχέδιο για τα πλαστικά, προκειµένου να φέρει αυτή την τρο-
πολογία που επισπεύδει τον θάνατο της «ΛΑΡΚΟ» και τις απολύ-
σεις των εργαζοµένων -για αυτό βρίσκονται στους δρόµους- και
να το περάσει χωρίς καµµία συζήτηση. Διότι αυτή τη στιγµή, µι-
λάµε για ένα άλλο νοµοσχέδιο που δεν έχουν καλέσει φορείς,
δεν έχει συζητηθεί και µέσα σε ελάχιστα λεπτά εµείς πρέπει να
τοποθετηθούµε. 

Ζητήσαµε και στη Διάσκεψη των Προέδρων να µην έρθει η
τροπολογία. Ζητάµε και τώρα να αποσυρθεί και να έρθει σαν ξε-
χωριστό νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χήτας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά, το εν-
νοούµε: Αν ενοχλούµε, να φύγουµε. Δεν µας χρειάζεστε. Κάνετε
ό,τι θέλετε µόνοι σας. Και εγώ δεν θα το εκµεταλλευτώ κοµµα-
τικά το θέµα, ούτε «ΛΑΡΚΟ», ούτε να πάµε να κάνουµε τους κα-
λούς στους εργαζόµενους, ούτε τίποτα. Δεν είµαστε για
ψηφοθηρικούς λόγους, πραγµατικά. Δεν µας σέβεστε, όµως,
όπως σας σεβόµαστε εµείς. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι µόνο το σηµερινό που λέει «πλα-
στικά» και φέρνει τροπολογία βουνό µέσα για τη «ΛΑΡΚΟ», ένα
τεράστιο θέµα. Μας ήρθε πριν από είκοσι τέσσερις ώρες Πτω-
χευτικός Κώδικας, η δεύτερη ευκαιρία µε εξακόσιες εξήντα τέσ-
σερις σελίδες και διακόσια εβδοµήντα τρία άρθρα. Και τώρα,
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στις 10.00’ πρέπει να µιλήσουµε γι’ αυτό το πράγµα; Το φέρνετε
είκοσι τέσσερις ώρες πριν; Τι κάνετε; Εάν ενοχλούµε, πείτε µας
να µην ερχόµαστε. Να έρχεστε µόνοι σας να νοµοθετείτε, να ψη-
φίζετε και εµείς να κάνουµε τη δουλειά µας και να πηγαίνουµε
στις περιφέρειές µας. Είναι φοβερό. Τι κάνουµε εδώ µέσα; Είναι
αυτός σεβασµός κοινοβουλευτικός; Για όνοµα του θεού!

Και δεν είναι µόνο η «ΛΑΡΚΟ». Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µε ένα
περιτύλιγµα «πλαστικά» και µέσα έχει βόµβες. Είναι απίστευτο.
Και το συνεχίζετε. Και δεν είναι ούτε η πρώτη ούτε η δεύτερη
ούτε η τελευταία φορά. Δεν µας σέβεστε. Ο σεβασµός κερδίζε-
ται, κύριε συνάδελφε και κύριοι της Κυβέρνησης. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε Πρόεδρε. Αυτό συζητείται
τώρα επάνω. Πώς µπορεί ένας Βουλευτής να πάει επάνω να µι-
λήσει, να κάνει εισήγηση ή να αγορεύσει σε ένα νοµοσχέδιο εξα-
κοσίων εξήντα τεσσάρων σελίδων και διακοσίων εβδοµήντα οκτώ
άρθρα. Έτσι θα σώσετε την οικονοµία; Έτσι θα ξεπουλήσετε τη
«ΛΑΡΚΟ» και όλα τα υπόλοιπα, ό,τι υπάρχει, ο πραγµατευτής; 

Είναι ντροπή πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε. Εκφράζουµε την έν-
τονη διαµαρτυρία µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Γρηγοριάδης λεί-
πει. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αρσένης, ο αγορητής από το ΜέΡΑ25. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι εντυπωσιακό ότι αυτές οι τροπολογίες έρχονται σε ένα

νοµοσχέδιο το οποίο είχε την ευκαιρία να περάσει µε σχετική συ-
ναίνεση. Αυτό δείχνει ότι πραγµατικά δεν υπάρχει ενδιαφέρον
της Κυβέρνησης για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Αλλιώς, πώς
εξηγείται ότι ανατινάζει, πραγµατικά, αυτό το κλίµα συναίνεσης,
φέρνοντας τόσες πολλές τροπολογίες;

Η «ΛΑΡΚΟ» δεν είναι µια τυχαία βιοµηχανία. Είναι ένας βασικός
πόρος για το νικέλιο στην Ευρώπη. Ένα σηµαντικό ποσοστό νι-
κελίου παράγεται εκεί. Είναι µια πάρα πολύ σηµαντική βιοµηχα-
νία. Έχει θέµατα µε την περιβαλλοντική ρύπανση στην Εύβοια
και αλλού. Έχει τεράστια ζητήµατα µε αυτό που ετοιµάζει η Κυ-
βέρνηση να γίνει µε τους εργαζόµενους, καθώς και οι άλλες τρο-
πολογίες. 

Είναι διακριτά ζητήµατα τεράστιας σηµασίας. Είναι παράνοµο
να µην περνούν από διαβούλευση. Είναι παράνοµο να µην περ-
νούν από ακρόαση φορέων. Είναι παράνοµο να παρακάµπτουν
τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Και είναι και ύποπτο.

Σας καλούµε να τα αποσύρετε. Ελάτε να συζητήσουµε αυτό
το νοµοσχέδιο και να κάνετε τις βελτιώσεις προκειµένου να πε-
ράσει -αν θέλετε- και µε ευρεία συναίνεση. Αλλιώς, λυπάµαι,
αλλά όλο αυτό το προφίλ του κ. Μητσοτάκη ότι είναι ένας «πρά-
σινος Πρωθυπουργός» για την απολιγνιτοποίηση και για τη µεί-
ωση των πλαστικών καταρρέει σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπουκώρος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι γνώρισµα χα-
ρακτηριστικό του Κοινοβουλίου µας όταν µια πολιτική δύναµη
βρίσκεται στην Αντιπολίτευση να καταγγέλλει τις τροπολογίες,
τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και όταν αναλαµβάνει τη
διακυβέρνηση της χώρας όλες αυτές να έρχονται απροειδοποί-
ητα, σωρηδόν, τελευταία στιγµή χωρίς καµµία ενηµέρωση. 

Αναµφίβολα ο τρόπος νοµοθέτησης είναι αντικείµενο συζήτη-
σης του κοινοβουλευτικού κόσµου. Και όλες οι απόψεις κατά τον
άλφα ή τον βήτα τρόπο έχουν ένα δίκιο. 

Θα έλεγα όµως ότι καλό είναι µιας και είναι πρόσφατη η λαϊκή
ετυµηγορία δεκατέσσερις µήνες νωρίτερα να θυµάται η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση πώς ακριβώς νοµοθετούσε σε πολύ σηµαν-
τικά ζητήµατα.

Επί της ρυθµίσεως, στόχοι και βραχυπρόθεσµοι και µακροπρό-
θεσµοι της ρύθµισης εντός του διαστήµατος που επιβάλλεται να
αξιοποιηθούν τα περιουσιακά στοιχεία, να µεταβιβαστεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν µιλάµε για την
ουσία της τροπολογίας, αλλά για τη διαδικασία. Όλοι δεν µπήκαν
στην ουσία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. Θα µου
επιτρέψετε όµως να πω ότι και η ουσία πολλές φορές είναι αυτή
που ορίζει τις διαδικασίες. Υπάρχει ένας επείγων χαρακτήρας.
Πρέπει ορισµένα ζητήµατα να τα δούµε. Άλλωστε, δεν έρχεται

στο τέλος του νοµοσχεδίου η τροπολογία. Υπάρχει, αν όχι ικα-
νός, αρκετός χρόνος για να µελετηθεί από τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης. Αν ο Υπουργός, βεβαίως, στις επιτροπές είπε ότι δεν
θα φέρει τροπολογίες, είναι προφανές ότι εννοούσε τροπολογίες
σκοπιµότητας και όχι αναγκαίες τροπολογίες που ρυθµίζουν µε-
γάλα ζητήµατα. 

Επί της ουσίας, και τα ξεπουλήµατα και όλα αυτά, εµείς θεω-
ρούµε ότι η ιστορία σε αυτού του είδους τις επιχειρήσεις που
αφήνουν µεγάλο αποτύπωµα στον Έλληνα φορολογούµενο και
πολλά εκατοµµύρια ζηµιών µάς έχει δικαιώσει. Σεβαστές είναι
όλες οι απόψεις που ακούγονται. Αλλά νοµίζω ότι σε όλες τις
ανάλογες περιπτώσεις στο παρελθόν η δική µας παράταξη έχει
δικαιωθεί. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατ’ αρχάς να δώσω

µία γρήγορη απάντηση, επειδή αναφέρθηκε, στον κ. Χήτα.
Το σχέδιο νόµου, κύριε Χήτα, για τον Πτωχευτικό Κώδικα κα-

τατέθηκε στη Βουλή τη Δευτέρα το βράδυ και σήµερα είναι Πέµ-
πτη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Η πρόσκληση ήρθε Τετάρτη βράδυ,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στη Βουλή ήρθε τη
Δευτέρα το βράδυ και σήµερα είναι Πέµπτη. Το λέω. Δεν χάλασε
ο κόσµος. Δεν θα τσακωθούµε γι’ αυτό. 

Από εκεί και πέρα, σε ό,τι αφορά τις αιτιάσεις, τις οποίες έχετε,
εγώ πρέπει να µην κάνω την τοποθέτηση που έκανα στη Διά-
σκεψη των Προέδρων, που σε κάποια σηµεία συµπίπτει µε δικά
σας. Σήµερα, προεδρεύω. Εκ µέρους της Κυβέρνησης, µόλις
έρθει ο Υπουργός θα ενηµερωθεί και θα σας απαντήσει. Σας είπα
ότι είναι καθ’ οδόν. Απλώς, λόγω των πορειών έχει καθυστερήσει.
Και κάποια στιγµή θα πρέπει όλοι µαζί να αποφασίσουµε. Διότι
όσοι είµαστε παλιοί σε αυτή την Αίθουσα µη µου πείτε ότι είναι η
πρώτη φορά που συµβαίνει αυτό. Όσα κόµµατα άσκησαν εξου-
σία ακριβώς το ίδιο έχουν κάνει. Το αν πρέπει να γίνεται ή όχι,
είναι ένα θέµα. Συµφωνώ µε τον κ. Λοβέρδο. Πρέπει κάποτε να
το δούµε και να το σταµατήσουµε. 

Ξεκινάµε µε τον κ. Κατσανιώτη…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία διευκρίνιση.

Εγώ έβαλα ζήτηµα και γιατί συζητήθηκε το θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, κα-

τάλαβα τι είπατε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν είπα µόνο για τη διαδικασία. Τη

διαδικασία την κρίνατε κι εσείς. 
Όσον αφορά, όµως, το ότι στη Διάσκεψη των Προέδρων ο

Πρόεδρος της Βουλής µάς µετέφερε ότι δεν θα κατατεθούν
άλλες, παρά µόνο µία για τη «ΛΑΡΚΟ» και έρχεται η Κυβέρνηση
σήµερα και παραβιάζει αυτό που συµφωνήθηκε, ανακοινώθηκε
στη Διάσκεψη των Προέδρων δεν είναι έλασσον αλλά µείζον ζή-
τηµα. 

Εδώ πέρα προσβάλλετε και τη λειτουργία της Διάσκεψης των
Προέδρων και όλους εµάς, όχι εσείς, αλλά η Κυβέρνηση που επι-
µένει. Είπε ψέµατα ο κ. Χατζηδάκης στον κ. Τασούλα; Να µας το
απαντήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, µε
ακούτε; Κι εσείς µιλάτε καλά ελληνικά και εγώ γνωρίζω καλά ελ-
ληνικά και κατάλαβα τι είπατε. Γι’ αυτό είπα όταν θα έρθει ο
Υπουργός, για τις αιτιάσεις που κάνατε, θα ενηµερωθεί και θα
σας απαντήσει. Μόλις ήρθε και θα ενηµερωθεί από τον Υφυ-
πουργό του τι έχει ειπωθεί µέχρι τώρα.

Να έρθει ο πρώτος εισηγητής και θα έχει τη δυνατότητα ο
Υπουργός αµέσως µετά τον κ. Κατσανιώτη, εφόσον το επιθυµεί
ο κ. Χατζηδάκης, να σας απαντήσει και είµαι σίγουρος ότι θα
απαντήσει.

Ορίστε, κύριε Κατσανιώτη, έχετε τον λόγο. Και παρακαλώ να
ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής και να κλείσει µόλις
κατέβει από το Βήµα ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μαµουλάκης. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητήσαµε αυτές τις µέρες

στις αρµόδιες επιτροπές της Βουλής και σήµερα εισηγούµαστε
στην Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος
που αφορά τη µείωση των επιπτώσεων ορισµένων πλαστικών
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προϊόντων στο περιβάλλον. Το νοµοσχέδιο αυτό για το περιβάλ-
λον κατατέθηκε από την παρούσα Κυβέρνηση σε µια περίοδο
κατά την οποία οι κοινωνίες και οικονοµίες δοκιµάζονται περισ-
σότερο από ποτέ από τη σοβαρότερη υγειονοµική κρίση των τε-
λευταίων πολλών ετών. 

Η κατανάλωση των υγειονοµικών υλικών είναι µεγάλη. Σύµ-
φωνα µε έρευνα του πολυτεχνείου του Τορίνο, η Ιταλία χρειάζε-
ται περίπου ένα δισεκατοµµύριο µάσκες και µισό δισεκατοµµύριο
γάντια κάθε µήνα. Το γραφείο του WWF στην Ιταλία έχει εκτιµή-
σει πως εάν µόλις το 1% από αυτές τις µάσκες διατεθεί ανεξέ-
λεγκτα και καταλήξει στο φυσικό περιβάλλον, τότε θα
δηµιουργήσει πρόσθετη πλαστική ρύπανση σαράντα τόνων πλα-
στικού τον µήνα. 

Όµως και πριν την πανδηµία τα στοιχεία µιλάνε για χιλιάδες
τόνους πλαστικού που κατακλύζουν τη Μεσόγειο. Στην Ελλάδα
εκτιµάται ότι κάθε χρόνο εντεκάµισι χιλιάδες τόνοι από πλαστικά
που καταναλώνουµε καταλήγουν στις ελληνικές θάλασσες. Βα-
σική αιτία του προβλήµατος είναι η υπερκατανάλωση πλαστικών
µιας χρήσης, η ανεξέλεγκτη απόρριψη πλαστικών, τα µικρά πο-
σοστά ανακύκλωσης, η κακή αποκοµιδή και διάθεση των κάδων
σκουπιδιών. 

Κάθε χρόνο εκτιµάται ότι καταναλώνουµε στην Ελλάδα πάνω
από δύο δισεκατοµµύρια πλαστικά µπουκάλια νερού, περισσό-
τερα από τριακόσια πενήντα εκατοµµύρια πλαστικά ποτήρια
καφέ και αναψυκτικού και πάνω από δύο δισεκατοµµύρια πλα-
στικά καλαµάκια. Εκτός αυτών, µόνο στην Ελλάδα πετάµε κάθε
χρόνο πάνω από είκοσι δισεκατοµµύρια αποτσίγαρα, πολλά εκ
των οποίων καταλήγουν στις παραλίες και στις ακτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώπιον του Σώµατος της Βου-
λής παρουσιάζεται σήµερα ένα σχέδιο-εθνική παρακαταθήκη για
το µέλλον του περιβάλλοντος στην πατρίδα µας. Για όλους µας,
την ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος, για τον Πρωθυ-
πουργό, η απάντηση στις προκλήσεις των επόµενων γενεών είναι
ένα νέο µοντέλο συµπεριφοράς των καταναλωτών, των παραγω-
γών και των επιχειρήσεων απέναντι στον πλανήτη µας. 

Αποτελεί ακόµη µια σηµαντική τοµή στην περιβαλλοντική νο-
µοθεσία της χώρας. Ενσωµατώνει αποτελεσµατικές εθνικές και
κοινοτικές ρυθµίσεις για την επίτευξη του χρέους µας προς τις
επόµενες γενιές που είναι η προστασία του φυσικού πλούτου της
πατρίδας µας µε κύρια στόχευση την καταπολέµηση της πλαστι-
κής ρύπανσης. 

Υλοποιούµε ακόµα µια κεντρική πολιτική µας δέσµευση. Δεν
αποτελεί µια ευκαιριακή άσκηση πολιτικής, ούτε ένα πράσινο επι-
κοινωνιακό πυροτέχνηµα. Αυτή η Κυβέρνηση και κυρίως ως Πρω-
θυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έχει αφήσει το οικολογικό
αποτύπωµα και έχει βάλει πολύ ψηλά στην προεκλογική ατζέντα
την προστασία του περιβάλλοντος. Παρά την πανδηµία επιτεύχ-
θηκε η έναρξη της διαδικασίας από το Υπουργείο για µια Ελλάδα
χωρίς πλαστικά µιας χρήσης και µε αυτό το νοµοσχέδιο γίνεται
νόµος του κράτους. 

Το νοµοσχέδιο στοχεύει στην ενηµέρωση, στην ευαισθητοποί-
ηση και στη µεταστροφή του τρόπου ζωής των πολιτών και των
επιχειρήσεων. Γι’ αυτόν τον λόγο, πέραν των όσων ορίζει η οδη-
γία, λαµβάνουµε επιπλέον εθνικά µέτρα προκειµένου να στεί-
λουµε ξεκάθαρο περιβαλλοντικό µήνυµα ότι στην Ελλάδα το
περιβάλλον είναι ο εθνικός µας πλούτος. 

Ειδικότερα, θεσπίζεται εισφορά στα πλαστικά ποτήρια και
τους περιέκτες τροφίµων 4 λεπτά συν ΦΠΑ, αντίστοιχη µε το πε-
ριβαλλοντικό τέλος της πλαστικής σακούλας, από 1-1-2022. Ει-
σπράττεται από το Πράσινο Ταµείο και αποδίδεται σε δήµους και
περιφέρειες για δράσεις προστασίας του περιβάλλοντος. Θεσπί-
ζονται µέτρα για τις επιχειρήσεις µαζικής εστίασης, όπως η υπο-
χρέωση διάθεσης επαναχρησιµοποιούµενων εναλλακτικών
προϊόντων στον καταναλωτή, καθώς και υποχρέωση έκπτωσης
στον καταναλωτή που φέρει το δικό του επαναχρησιµοποιούµενο
ποτήρι ή περιέκτη τροφίµων από την 1-1-2022. 

Οι πολίτες θα έχουν, όµως, και κίνητρα ανακύκλωσης και µεί-
ωσης δαπανών σε προϊόντα µιας χρήσης. Για κάθε πλαστικό
µπουκάλι που επιστρέφει ο πολίτης πίσω στο σηµείο λιανικής πώ-
λησης, του επιστρέφεται για τη συµµετοχή του στην ανακύ-
κλωση, συγκεκριµένο ποσό εγγύησης ανά τεµάχιο. 

Κυρίες και κύριοι, στην πολιτική µας δεν υπάρχουν πια τα στε-
ρεότυπα πως η βιοµηχανία δεν µπορεί να είναι φιλική στο περι-
βάλλον. Το περιβάλλον και η επιχειρηµατική δραστηριότητα
µπορούν να πηγαίνουν µαζί. Οι επενδύσεις στην πράσινη οικο-
νοµία χρειάζονται τον επιχειρηµατικό κόσµο ως σύµµαχο και όχι
ως αντίπαλο. Με αυτό το πράσινο νοµοσχέδιο βοηθάµε και τη
βιοµηχανία. Προωθούµε τη µετάβασή της στην κυκλική οικονο-
µία. Παρέχουµε χρηµατοδότηση για δηµιουργία καινοτόµων
προϊόντων και υλικών για βιώσιµα επιχειρηµατικά µοντέλα. 

Στη µετάβαση στη νέα εποχή είναι σηµαντικός ο ρόλος των
πολιτών, της βιοµηχανίας των πλαστικών αλλά και των πανεπι-
στηµιακών ιδρυµάτων της χώρας. 

Τις προηγούµενες µέρες επισκέφτηκα το Τµήµα Χηµικών Μη-
χανικών στην Πάτρα, ένα τµήµα που συνεργάζεται πολύ στενά
µε τη βιοµηχανία των πλαστικών, ένα τµήµα που οι καθηγητές,
οι φοιτητές και η βιοµηχανία µαζί προσπαθούν να βρουν λύσεις
για πλαστικό πιο φιλικό στο περιβάλλον, για προϊόντα πιο φιλικά
στον χρήστη, για προϊόντα που αφορούν τη συσκευασία τροφί-
µων, για προϊόντα πλαστικά που αφορούν τα θερµοκήπιά µας.
Είναι τεράστια βιοµηχανία που αν καταφέρουµε και την αλλά-
ξουµε µέσα από την έρευνα, θα έχουµε κερδίσει πάρα πολλά στη
χώρα και για τη βιοµηχανία και για το περιβάλλον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οδηγία 2019/904 στοχεύει
πρωταρχικώς στην αντιµετώπιση της θαλάσσιας ρύπανσης από
τα πλαστικά απορρίµµατα. Σε ευρωπαϊκό επίπεδο οι ποσότητες
πλαστικών καταλήγουν ως ρυπαντές στο θαλάσσιο περιβάλλον
υπολογίζονται από εκατόν πενήντα χιλιάδες µέχρι τετρακόσιες
πενήντα χιλιάδες τόνους κάθε χρόνο, επιβαρύνοντας παράκτιο
και θαλάσσιο περιβάλλον. Έτσι η υποβάθµιση του θαλάσσιου και
παράκτιου περιβάλλοντος επηρεάζει µε τη σειρά της βασικές οι-
κονοµικές δραστηριότητες, όπως η ναυτιλία, η αλιεία και ο του-
ρισµός. 

Πέρα, όµως, από τις επιπτώσεις στην οικονοµία, οι περιβαλ-
λοντικές επιπτώσεις της θαλάσσιας ρύπανσης από πλαστικά
αναδεικνύεται και σε ένα από τα κυρίαρχα περιβαλλοντικά προ-
βλήµατα µε άγνωστο το µέγεθος της συνολικής επίδρασης στη
ζωή και στο περιβάλλον, ιδιαίτερα υπό το πρίσµα των µακροπρό-
θεσµων συνεπειών. 

Για παράδειγµα: Η κατάποση πλαστικών από τα θαλάσσια είδη
ήταν το 1997 το 27% των ειδών που είχε παρατηρηθεί. Το 2014
στο 44% των ειδών καταγράφηκε κατάποση πλαστικών. Καταλα-
βαίνετε πόσο µεγαλώνει η θνησιµότητα. Ο ρυθµός ανάπτυξης
αυτών των ειδών επιβαρύνεται. Και σύµφωνα µε εκτιµήσεις το
2050 το 99% των θαλάσσιων πουλιών θα έχουν καταπιεί πλα-
στικά. Στο σύνολο υπάρχει παγίδευση της θαλάσσιας ζωής. Χε-
λώνες, φώκιες, φάλαινες µπλέκονται σε δίχτυα µε επιπτώσεις
στη δυνατότητα επιβίωσής τους. Έχουµε διαταραχή ισορροπίας
τοπικών οικοσυστηµάτων και βιοποικιλότητας, ρύπανση των
βυθό από πλαστικά απόβλητα µε δυσµενείς επιπτώσεις για τους
υδρόβιους οργανισµούς.

Με αυτό το νοµοσχέδιο ερχόµαστε να τιθασεύσουµε την πο-
ρεία προς τον πλήρη οικολογικό εκτροχιασµό. Θεσπίζεται η κυ-
κλική διαχείριση προϊόντων, όπου τα πλαστικά δεν
απορρίπτονται, αλλά επαναεπεξεργάζονται και σε αυτό είναι ση-
µαντική η σήµανση της σύστασης του κάθε προϊόντος.

Σηµαντική, επίσης, είναι η δηµιουργία «αγοραστηρίων» πλα-
στικών προϊόντων µιας χρήσης, που διευρύνει την οικονοµική
δραστηριότητα και φέρνει νέες θέσεις εργασίας. 

Απαραίτητος είναι ο ψηφιακός µετασχηµατισµός της εγχώριας
µεταποιητικής βιοµηχανίας πλαστικών µε σκοπό την αύξηση της
ανταγωνιστικότητάς τους µέσω του µέγιστα εφικτού οικολογικά
µετασχηµατισµού της.

Μας κατηγόρησε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι φέραµε ένα
τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο νωρίς, νωρίτερα από την Ευρώπη.
Μα, κύριος στόχος µας ήταν να προετοιµαστούν καλύτερα οι πο-
λίτες και οι επιχειρήσεις, να προσαρµοστούν στα νέα δεδοµένα
τόσο η αγορά όσο και οι καταναλωτές. Το κάνουµε δέκα µήνες
πριν την επίσηµη εφαρµογή του νόµου τον Ιούλιο του 2021 και
µέχρι τον Νοέµβριο θα προστεθούν οι τεχνικές προδιαγραφές
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ήδη ο Υφυπουργός κατέθεσε στην
τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής µας και τον οδικό χάρτη
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για την εφαρµογή της οδηγίας. Είναι εβδοµήντα πέντε σελίδες
µε έναν πλήρη οδηγό για το πώς θα εφαρµοστεί η οδηγία όταν
έχουµε τις τεχνικές προδιαγραφές.

Κυρίες και κύριοι, οι λόγοι που φέραµε τώρα το νοµοσχέδιο
είναι συγκεκριµένοι: 

Πρώτον, για να προετοιµάσουν οι βιοµηχανίες καλύτερα τη µε-
τάβασή τους στη νέα παραγωγή προϊόντων, στην αγορά µηχα-
νηµάτων αλλά και για να προστατευθούν χιλιάδες θέσεις
εργασίας. Ήδη η Κυβέρνηση εκπονεί σχέδιο σε συνεργασία µαζί
τους, για ενίσχυση αυτών των επιχειρήσεων. Θα εκµεταλλευ-
θούµε το ΕΣΠΑ, προκειµένου να δώσουµε κίνητρα στις βιοµηχα-
νίες που επηρεάζονται αρνητικά από την εφαρµογή της οδηγίας
για να κάνουν τη µεταστροφή της παραγωγικής τους διαδικα-
σίας. Παράλληλα, θεσπίζουµε κίνητρα για τους παραγωγούς
πλαστικών προϊόντων προς την κατεύθυνση της αύξησης της
ανακύκλωσης. Όσο περισσότερο ανακυκλωµένο περιεχόµενο
έχουν τα προϊόντα τους τόσο θα µειώνονται οι υποχρεωτικές ει-
σφορές τους στο σύστηµα διευρυµένης ευθύνης του παραγω-
γού, στο οποίο συµµετέχουν.

Ο δεύτερος λόγος είναι προκειµένου να ενηµερωθούν οι κα-
ταναλωτές για τη νέα πραγµατικότητα. Πρέπει να γνωρίζουν οι
πολίτες τη µεγάλη αλλαγή που έρχεται µε την κατάργηση συγ-
κεκριµένων πλαστικών µιας χρήσης και για αυτό απαιτείται χρό-
νος προκειµένου να γίνει µια στοχευµένη καµπάνια ενηµέρωσης
των πολιτών. Ήδη από τις 30 Μαΐου, τέσσερις µήνες νωρίτερα
από την κατάθεση του νοµοσχεδίου, ξεκίνησε η πρωτοβουλία
«Ελλάδα χωρίς πλαστικά µιας χρήσης» και η συγκεκριµένη πρω-
τοβουλία θα συνεχιστεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι οι φορείς ήταν µαζί µας
και συντάχθηκε ένα νοµοσχέδιο µε τη σύµφωνη γνώµη της συν-
τριπτικής πλειοψηφίας των φορέων που συµµετείχαν σε µια µε-
γάλη διαβούλευση.

Σε αυτό το σηµείο θέλω να αναφερθώ και στην ενίσχυση της
τοπικής αυτοδιοίκησης, προκειµένου να λάβει µέτρα για τη µεί-
ωση των πλαστικών. Οι δήµοι θα εκµεταλλευθούν το ιδιαίτερης
αξίας και µοναδικό καθαρό νερό που διαθέτουµε, προκειµένου
να αποτρέπουν τους πολίτες από το να αγοράζουν πλαστικά
µπουκάλια. Με πρωτοβουλία της Κυβέρνησης θα εγκατασταθούν
δηµόσιες βρύσες για δωρεάν παροχή πόσιµου νερού σε όλες τις
δηµόσιες αθλητικές εγκαταστάσεις και παιδικές χαρές, ώστε να
µειωθεί αφ’ ενός το κόστος για τον πολίτη από την υπέρµετρη
κατανάλωση πλαστικών µπουκαλιών εµφιαλωµένου νερού, και
αφ’ ετέρου η επιβάρυνση στο περιβάλλον αλλά και, επίσης, όπως
ήδη σας έχω πει, για κάθε πλαστικό µπουκάλι, που επιστρέφει
πίσω ο πολίτης στα σηµεία λιανικής πώλησής του, επιστρέφεται
για τη συµµετοχή του στην ανακύκλωση συγκεκριµένο ποσό εγ-
γύησης ανά τεµάχιο. Πρόκειται για το σύστηµα επιστροφής και
εγγύησης, ένα σύστηµα που υπάρχει στην Ευρώπη.

Τέλος, θα δοθούν κίνητρα στην τοπική αυτοδιοίκηση για την
κατασκευή χώρων εναπόθεσης πλαστικών στους δήµους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Με το προτεινόµενο νοµοσχέδιο συµµορφώνεται η χώρα µας

µε την ευρωπαϊκή οδηγία για τη µείωση των επιπτώσεων ορισµέ-
νων πλαστικών προϊόντων στο περιβάλλον. Με τον τρόπο αυτόν
διασφαλίζεται η έγκαιρη ενηµέρωση της αγοράς αλλά και των
πολιτών και τίθενται σηµαντικές βάσεις για την καταπολέµηση
της θαλάσσιας ρύπανσης από τα πλαστικά και την προώθηση
των στόχων της εθνικής θαλάσσιας στρατηγικής.

Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου περιλαµβάνουν τους ακόλου-
θους βασικούς άξονες:

Πρώτος άξονας είναι η απαγόρευση της διάθεσης στην αγορά
δέκα προϊόντων από τον Ιούλιο του 2021, όπως µαχαιροπή-
ρουνα, πιάτα, καλαµάκια, περιέκτες ποτών από φελιζόλ, κυπελά-
κια ποτών από φελιζόλ, περιέκτες τροφίµων από φελιζόλ,
αναδευτήρες ποτών, µπατονέτες, στηρίγµατα για µπαλόνια,
πάσης φύσεως προϊόντα από χαµηλής ποιότητας πλαστικό, οξο-
διασπώµενα πλαστικά. Η εν λόγω απαγόρευση θα εφαρµοστεί
στον δηµόσιο τοµέα έξι µήνες νωρίτερα. Το δηµόσιο πρέπει να
δείχνει τον δρόµο.

Δεύτερος άξονας είναι η µείωση της κατανάλωσης δύο προ-
ϊόντων, δηλαδή κυπελάκια ποτών και περιέκτες τροφίµων, µε
στόχο 30% µέχρι το 2024 και 60% µέχρι το 2026. Για να υλοποι-
ηθεί η εν λόγω απαίτηση, όπως ήδη σας είπα, θεσπίζονται τα
εξής µέτρα µε εφαρµογή από 1-1-2002: Εισφορά 4 λεπτών πλέον
ΦΠΑ για την κατανάλωση των εν λόγω προϊόντων, η υποχρέωση
διάθεσης επαναχρησιµοποιούµενων εναλλακτικών προϊόντων
στις επιχειρήσεις µαζικής εστίασης και επιπλέον η υποχρέωση
δωρεάν παροχής νερού σε δηµόσιες βρύσες.

Τρίτος άξονας είναι οι νέες προδιαγραφές σχεδιασµού για
τους περιέκτες ποτών και τις φιάλες ποτών, ώστε τα καπάκια να
είναι προσαρτηµένα στα µπουκάλια από το 2024 και οι φιάλες να
παράγονται από ανακυκλωµένο πλαστικό κατά 25% το 2005 και
κατά 35% το 2030 και το οποίο να διασφαλίζεται µέσω του ευ-
ρωπαϊκού προτύπου.

Τέταρτος άξονας είναι η χωριστή συλλογή των πλαστικών φια-
λών κατά τουλάχιστον 77% έως το 2025 και 90% έως το 2030.
Για την επίτευξη του εν λόγω στόχου δηµιουργείται πανελλαδικό
σύστηµα επιστροφής εγγύησης στον πολίτη για τις πλαστικές
φιάλες από 5-1-2023. Οι πολίτες θα επιστρέφουν στα σηµεία
αγοράς τα πλαστικά µπουκάλια για το οποία θα επιβαρύνονται
µε λίγα λεπτά και θα παίρνουν πίσω επιπλέον χρήµατα. Το ύψος
της εγγύησης θα καθοριστεί κατόπιν µελέτης εφαρµογής του συ-
στήµατος.

Πέµπτος άξονας είναι η δηµιουργία συστηµάτων διευρυµένης
ευθύνης παραγωγού για νέες οµάδες προϊόντων, όπως τα κα-
πνικά, τα αλιευτικά εργαλεία και άλλες οκτώ κατηγορίες προϊόν-
των: κυπελάκια ποτών, περιέκτες τροφίµων, περιέκτες ποτών,
πακέτα, περιτυλίγµατα, λεπτές σακούλες µεταφοράς, υγρά µαν-
τηλάκια και µπαλόνια, για την κάλυψη του κόστους συλλογής,
διαχείρισης και καθαρισµού.

Έκτος άξονας είναι σήµανση για τις περιβαλλοντολογικές επι-
πτώσεις των προϊόντων από 3-1-2021, καθώς και διεύρυνση της
σήµανσης από 3-1-2022 για να γνωρίζουν οι πολίτες ποια προ-
ϊόντα προορίζονται για επαναχρησιµοποίηση, ανακύκλωση και
κοµποστοποίηση.

Έβδοµος άξονας είναι το πρόγραµµα ενηµέρωσης και ευαισθη-
τοποίησης για την πληροφόρηση των καταναλωτών αναφορικά µε
τις δράσεις µείωσης, τη διαθεσιµότητα επαναχρησιµοποιούµενων
εναλλακτικών, τη σήµανση και των βέλτιστων πρακτικών διαχείρι-
σης των πλαστικών προϊόντων που εµπίπτουν στο νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσανιώτη,
δείτε το ρολόι απέναντι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ναι, σε ένα λεπτό θα έχω τελει-
ώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ζητήσατε ένα λεπτό
και σας έχω δώσει τρία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Στο πλαίσιο, όµως, του νοµοσχε-
δίου επιβάλλονται και κυρώσεις και ισχύουν για τις εξής περι-
πτώσεις: Στους παραγωγούς προϊόντων για τη διάθεση
προϊόντων που έχουν απαγορευθεί ή δεν πληρούν τις απαιτού-
µενες προδιαγραφές, τους στόχους και τους σχεδιασµούς ή δεν
φέρουν κατάλληλη περιβαλλοντική σήµανση, καθώς και για τη
συµµετοχή σε συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης, στις επιχει-
ρήσεις µαζικής εστίασης και λιανικού εµπορίου για τη µη από-
δοση της εισφοράς στα πλαστικά κυπελάκια και τους περιέκτες
τροφίµων και για τη µη διάθεση επαναχρησιµοποιούµενων ή
εναλλακτικών προϊόντων, στα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρι-
σης για µη συµµόρφωση µε τις διατάξεις περί διευρυµένης ευ-
θύνης του παραγωγού. Δεν πρέπει να σταµατήσουµε τις
προσπάθειες για περιορισµό της πλαστικής σπατάλης. Πρέπει
να είµαστε προσεκτικοί. Μετά τη χρήση να µην ντρεπόµαστε να
πάµε στο σουπερµάρκετ µε τη δική µας σακούλα -όπως το κα-
ταφέραµε- και στη βόλτα µας µε τη δική µας κούπα.

Κυρίες και κύριοι, η υποβάθµιση του περιβάλλοντος συντελεί-
ται ήδη µε ευθύνη των ανθρώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσανιώτη,
τελειώνετε, σας παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Εµείς οφείλουµε να κάνουµε ό,τι
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είναι δυνατό για να αποτρέψουµε την καταστροφή του πλανήτη
µας. Το οφείλουµε στα παιδιά µας. Πρέπει να γίνει κοινό όραµα
η υλοποίηση ενός ευρύτερου επιχειρησιακού σχεδίου που θα
προωθεί την καινοτοµία, που θα µειώνει την πίεση στο περιβάλ-
λον και θα γεφυρώνει το χάσµα µεταξύ καινοτοµίας και αγοράς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσανιώτη,
δεν µπορώ να σας αφήσω άλλο. Καταλάβατε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Η βιώσιµη ανάπτυξη, η οικονοµία
και η επιχειρηµατικότητα µε σεβασµό στο περιβάλλον δεν είναι
µόνο λόγια και εξαγγελίες. Είναι εθνική ανάγκη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να απαντήσετε τώρα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για πέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Είναι πολύ ενδιαφέρουσα η εφευρετικότητα ορι-
σµένων συναδέλφων της Αντιπολίτευσης, πώς ανακαλύπτουν
προβλήµατα τα οποία δεν υπάρχουν. Ποιο είναι αυτό το οποίο
µας καταγγέλλουν; Ότι στην επιτροπή της Βουλής κατά τη διάρ-
κεια της δεύτερης ανάγνωσης είπα ότι θα κατατεθεί µια τροπο-
λογία, περιέγραψα το περιεχόµενό της και στη συνέχεια
προχωρήσαµε στην κατάθεση. Τι µας λένε; Μας λένε ότι αντί να
κατατεθεί µία τροπολογία, όπως είχα πει, κατατέθηκαν δύο και
επίσης µας λένε -εάν πληροφορήθηκα σωστά- ότι οι τροπολογίες
είναι σχεδόν ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο, δηλαδή ενενήντα σελί-
δες.

Πρώτα από όλα, για όλα αυτά τα µάλλον διασκεδαστικά να ξε-
κινήσω λέγοντας ότι προφανώς κάθε κυβέρνηση έχει δικαίωµα
να καταθέτει τροπολογίες. Τις τροπολογίες αυτές, καλώς ή
κακώς, δεν έχει υποχρέωση να τις καταθέτει στην επιτροπή. Εγώ
ενηµέρωσα -και πιστεύω πολύ σωστά έκανα- για να είναι προ-
ετοιµασµένοι οι συνάδελφοι. Αντί να αναγνωρίζεται ότι ο Υπουρ-
γός έσπευσε να ενηµερώσει πριν από την κατάθεση, δέχεται
κριτική.

Δεύτερον, η Κυβέρνηση έχει το δικαίωµα µε βάση τον Κανονι-
σµό της Βουλής να καταθέτει µέχρι και τρεις τροπολογίες. Εµείς
ως Υπουργείο καταθέσαµε τελικά δύο. Και καταθέσαµε δύο,
διότι νοµοθετικά κρίθηκε ότι αντί να συµπεριλάβουµε όλα τα θέ-
µατα σε µία τροπολογία, καλό θα ήταν να υπάρχει µία συνάφεια
στα ζητήµατα, από τη µια πλευρά τα ζητήµατα των αποκρατικο-
ποιήσεων, από την άλλη πλευρά όλα τα υπόλοιπα ζητήµατα.

Τρίτον, είναι τόσες πολλές οι παρατηρήσεις, που, πραγµατικά,
µου φαίνεται ότι έχουµε χάσει την επαφή µας µε την αρίθµηση.
Ξαναµέτρησα τις σελίδες των τροπολογιών, είναι τέσσερις σελί-
δες η µία, πέντε σελίδες η άλλη. Αν δεν κάνω λάθος -δεν µε
απατά η αριθµητική που έµαθα από το δηµοτικό- τέσσερα και
πέντε κάνει εννέα. Για εσάς τέσσερα και πέντε κάνει ενενήντα.
Βάζετε και ένα µηδενικό από πίσω και φτάνετε µέχρι το ενενήντα.

Ας κάνουµε συζητήσεις σε ένα άλλο επίπεδο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Προσθέτετε τις αιτιολογικές εκθέσεις και όλα αυτά
που εµείς ως Κυβέρνηση συµπεριλαµβάνουµε πια στην κατά-
θεση των νοµοσχεδίων και των τροπολογιών, όλες τις επιµέρους
ειδικές εκθέσεις, οι οποίες πάντως δεν είναι το σώµα των τρο-
πολογιών.

Και εκτός αυτού, εκτός του ότι ενηµέρωσα την επιτροπή, όπως
δεν είχα υποχρέωση, εκτός του ότι καταθέσαµε εµπρόθεσµα τις
τροπολογίες µας, εκτός του ότι οι τροπολογίες είναι απολύτως
συναφείς µε το νοµοσχέδιο, εκτός του ότι έχουµε τροπολογίες
που είναι αθροιστικά και οι δύο εννέα σελίδες, θέλουµε να ξεχά-
σουµε τι γινόταν επί πολλά χρόνια σε αυτή εδώ τη Βουλή, αλλά
και επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ που σήµερα κουνάει το δάχτυλο
και µας κάνει κριτική.

Εδώ έρχονταν ολόκληρα νοµοσχέδια πράγµατι, όχι αιτιολογι-
κές εκθέσεις και εκθέσεις συνεπειών -έτσι και αλλιώς δεν υπήρ-
χαν οι εκθέσεις συνεπειών τότε στις τροπολογίες- έρχονταν
ολόκληρα νοµοσχέδια ως τροπολογίες και κάνετε κριτική για δύο
τροπολογίες οι οποίες είναι καθηµερινή πρακτική πάντοτε!

Τι σας ενοχλεί, δηλαδή, ειδικά σε αυτές τις δύο τροπολογίες;
Προσπαθείτε -ας πούµε- να αντιµετωπίσετε την πλήξη σας, εφευ-
ρίσκοντας ανύπαρκτα προβλήµατα; Δεν µπορώ να καταλάβω τι
συζήτηση είναι αυτή. Είναι σουρεαλιστική συζήτηση πολιτικά.
Πάντοτε υπάρχει περιθώριο κάποιος να εκπλήσσεται στη ζωή και
επιβεβαιώνεται αυτό και σήµερα. Δεν αξίζει, δηλαδή, στη Βουλή
των Ελλήνων να χάνουµε την ώρα µας µε τέτοιου είδους συζη-
τήσεις. Σας ενοχλούν πολιτικά, σας ενοχλεί πολιτικά το περιεχό-
µενο των τροπολογιών. Πολύ καλά.

Δεν ξέρω τι σας ενοχλεί µία τροπολογία που προβλέπει απλού-
στευση της σύνδεσης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Κατα-
ψηφίστε τη και αυτή! Κάντε ό,τι θέλετε, αν είστε υπέρ της
γραφειοκρατίας στη σύνδεση των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας.

Η άλλη είναι µια τροπολογία η οποία εκφράζει την πολιτική της
Κυβέρνησης, είναι για ιδιωτικοποιήσεις. Εµείς αυτό είπαµε στον
κόσµο και αυτό κάνουµε. Δεν είπαµε ότι θα σκίσουµε κανένα µνη-
µόνιο και µετά κάνουµε τα αντίθετα, όπως κάνετε εσείς. Φέρ-
νουµε για την ιδιωτικοποίηση της «ΛΑΡΚΟ», του «ΔΕΔΔΗΕ» και
της «ΔΕΠΑ Υποδοµών». Και δεν είναι επί της ουσίας των ιδιωτι-
κοποιήσεων, διότι αυτές τις έχουµε προαναγγείλει, έχουµε φέρει
προηγουµένως ρυθµίσεις γι’ αυτές τις τροπολογίες. Εδώ είναι
κάποιες τροπολογίες διαδικαστικού χαρακτήρα, που είναι απο-
λύτως αναγκαίες για να προχωρήσει µια ήδη εξαγγελθείσα και
ψηφισθείσα από τη Βουλή των Ελλήνων πολιτική.

Τι είναι αυτό; Είναι πραγµατικά µια απολύτως ακατανόητη και
σουρεαλιστική αντιπολίτευση, η οποία, βεβαίως, ευτελίζει τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και όλους τους άλλους οι οποίοι τοποθετούνται µε τον ίδιο
τρόπο. Αυτό δεν είναι πρόβληµα της Κυβέρνησης, είναι πρό-
βληµα δικό σας. Διαχειριστείτε το πρόβληµά σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άσχετα που τυπικά

δεν προβλέπεται -αλλά εν πάση περιπτώσει- αφού πρώτα σας
ενηµερώσω ότι έχουν ήδη εγγραφεί σαράντα συνάδελφοι -άρα
να υπολογίζετε την ονοµαστική µετά τις 20.00’ το βράδυ- θα πάω
ανάστροφα, ξεκινώντας από τον κ. Αρσένη για δύο λεπτά, σχε-
τικά µε αυτά που είπε ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το µεγάλο ερώτηµα που έχει τεθεί εδώ πέρα

σε αυτή την Αίθουσα είναι αν είχατε δεσµευτεί στον Πρόεδρο
της Βουλής ότι δεν θα καταθέσετε τροπολογίες εκτός από την
τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ», γιατί αυτό είναι που µεταφέρθηκε
στο Προεδρείο, στη Διάσκεψη των Προέδρων. Και αυτό είναι ένα
προφανώς µεγάλο πολιτικό ζήτηµα.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι αν εννοείτε ότι σας ενδιαφέρει η µεί-
ωση των πλαστικών, γιατί είναι προφανές ότι µε αυτό που κάνετε
τινάζετε στον αέρα οποιοδήποτε κλίµα συναίνεσης σε αυτό που
εσείς λέτε ότι σας ενδιαφέρει. Άρα δηµιουργείτε την εντύπωση
έντονα ότι όλο αυτό το προφίλ που θέλετε να δηµιουργήσετε
στον Πρωθυπουργό, το «πράσινο προφίλ» για τη µείωση των
πλαστικών και την απολιγνιτοποίηση, καταρρέει σήµερα σε αυτή
την Αίθουσα. Αυτή είναι η επιλογή που κάνετε; Γιατί αυτό είναι
το αποτέλεσµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για να µην το επανα-
λάβει άλλος συνάδελφος, να ενηµερώσω -επειδή έχω πλέον
µπροστά µου τα πρακτικά της Διάσκεψης των Προέδρων- ότι ο
Πρόεδρος κ. Τασούλας είπε επί λέξει τα εξής: «Όπως µε διαβε-
βαίωσε τηλεφωνικώς ο κύριος Υπουργός, δεν είναι νοµοσχέδιο.
Δεν το έχετε δει…» -µου λέει- «…ούτε εγώ το έχω δει. Είναι περί-
που επτά σελίδες τροπολογία, αλλά δεν είναι νοµοσχέδιο».

Εν πάση περιπτώσει, αυτό ήταν τηλεφωνική συνεννόηση µε
όλες τις ασάφειες που µπορεί να έχει µία σύντοµη τηλεφωνική
συνεννόηση για πλήρη εικόνα.

Η διαφορά είναι µεταξύ του επτά και του εννέα, δηλαδή επτά
είπε ο Πρόεδρος ότι του είπε ο Υπουργός, που προφανώς δεν
το είχε έτοιµο και εννέα είναι πράγµατι οι σελίδες τις οποίες τις
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έχω εδώ. Το κύριο σώµα της τροπολογίας είναι τέσσερις και
πέντε. Τα έχω εδώ. Τα άλλα είναι συνοδευτικά, που είναι οι εκ-
θέσεις, είναι το Γενικό Λογιστήριο και τα λοιπά και πάµε στον
αριθµό ενενήντα, αλλά οι τροπολογίες είναι τέσσερις σελίδες η
µία και πέντε σελίδες η άλλη.

Πάµε τώρα στον κ. Χήτα.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν θα µείνω

στην καταµέτρηση των σελίδων πραγµατικά και δεν είναι η ουσία
εκεί. Εγώ επιστρέφω στον κ. Χατζηδάκη το ειρωνικό ύφος.

Μιλάτε σε συναδέλφους Βουλευτές, κύριε Χατζηδάκη. Επί έξι
λεπτά ειρωνευόσασταν. Χαιρόµαστε αν διασκεδάζετε µαζί µας,
γιατί είπατε «είναι διασκεδαστικό». Είναι ντροπή να λέτε τέτοια
πράγµατα, να διασκεδάζετε µε συναδέλφους σας. Αν περνάτε
καλά στο ελληνικό Κοινοβούλιο, διασκεδάζοντας µε εµάς όλους
-όλους!- είναι ντροπή.

Σε ό,τι αφορά τη «ΛΑΡΚΟ», είτε µε τροπολογία είτε χωρίς, είναι
γνωστό τοις πάσι ότι είστε ειδικός σε τέτοιου είδους δουλειές.
Θα την πάρετε, θα την αναλάβετε, τη ΔΕΗ, τη ΔΕΠΑ, τα πάντα
για να τα πουλήσετε. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία.

Δεν θα µείνω σε αυτό, κύριε Πρόεδρε, µένω µόνο στο κοµµάτι
του ειρωνικού στυλ του κυρίου Υπουργού, λες και µιλούσε σε
παιδάκια νηπιαγωγείου και του επιστρέφω και την ειρωνεία και
του εύχοµαι και καλή διασκέδαση, αν διασκεδάζετε µε εµάς,
κύριε Χατζηδάκη.

Μιλάτε σε Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου. Ζητάτε από
εµάς όλους και σεβασµό και µας κάνετε παρατήρηση και µας
λέτε ότι εδώ είναι η Βουλή των Ελλήνων και εσείς συµπεριφέρε-
στε λες και είστε σε λούνα παρκ, αν διασκεδάζετε µαζί µας. Και
να το πάρετε πίσω παρακαλώ πολύ. Δεν είναι καθόλου διασκε-
δαστικό το κλίµα εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-
ραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι προκλητική η
στάση του κυρίου Υπουργού. Οι αστεϊσµοί και η προσπάθεια να
διασκεδάσει την όλη εικόνα είναι απαράδεκτα.

Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε πάρα πολύ, αστειεύε-
στε µε την αγωνία των εργαζοµένων στη «ΛΑΡΚΟ»; Τόσο απλό
είναι το ζήτηµα; Και είστε φυλλοµετρητής σελίδων; Αυτό είναι το
θέµα; Εδώ πέρα υπάρχει συγκεκριµένο ζήτηµα. Τη φέρατε χωρίς
να συζητηθεί επί της ουσίας, στα µουλωχτά, αυτή την τροπολο-
γία, ακριβώς για να µπορέσετε να σταµατήσετε τις αντιδράσεις.
Είσαστε γελασµένος, αν µε αυτούς τους αστεϊσµούς νοµίζετε ότι
θα σταµατήσετε τη δράση των εργαζοµένων στη «ΛΑΡΚΟ» και
θα παραδώσετε τον ορυκτό πλούτο της χώρας µας στα συµφέ-
ροντα που θέλουν να τον εκµεταλλευτούν.

Κύριε Υπουργέ, πολύ αστείο είναι ότι πατάσσετε τη γραφει-
οκρατία κάνοντας δώρο σε εταιρείες ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας αρκετά εκατοµµύρια, κατά παράβαση των κείµενων
διατάξεων χωροθέτησης των συγκεκριµένων αιολικών πάρκων
και µέτρων προστασίας του περιβάλλοντος. Αυτή είναι η γραφει-
οκρατία που αντιµετωπίζετε: το δώρο σε επιχειρηµατικούς οµί-
λους για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Κατά τα άλλα οι αστεϊσµοί σας χαρακτηρίζουν την πολιτική της
Κυβέρνησης, που επί της ουσίας εξυπηρετεί τα συµφέροντα των
επιχειρηµατικών οµίλων και θυσιάζετε µε το χαµόγελο τις ανάγ-
κες των εργαζοµένων και του λαού µας.

Είναι απαράδεκτη αυτή η στάση, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Λο-

βέρδος.
Κύριε Μπουκώρο, µη σηκώνετε το χέρι. Είπα ότι ο λόγος θα

δοθεί µε τη σειρά. Θέλετε να περάσετε σε κανένα άλλο κόµµα;
Όχι. Άρα µείνετε εκεί που είστε. Να πούµε και κάτι να σπάσει η
µονοτονία!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι εξαιρετικός συνάδελφος και
επειδή συγκατοικούµε εδώ, κύριε Πρόεδρε, δεν αξίζει να του κά-
νετε παρατηρήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξέρει ότι του έχω
αδυναµία!

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ.

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο Υπουργός δεν ήταν εδώ όταν κατα-
τέθηκαν οι αντιρρήσεις µας και το αίτηµά µας να αποσύρει τις
τροπολογίες, απάντησε ο άνθρωπος µε όσα του είπαν. Δεν το
παρεξηγώ.

Υπάρχουν, όµως, κύριε Υπουργέ, δύο θέµατα. Πρώτο θέµα,
δεν µπορείτε να συγκρίνετε αυτή την περίοδο µε την περίοδο
των µνηµονίων. Δυστυχώς για την πολιτική µου πορεία ήµουν
Υπουργός σε τρία Υπουργεία επί εποχής µνηµονίων και ξέρω µε
ποια πίεση φέρναµε τροπολογίες εδώ. Ευτυχώς για εµάς κυβερ-
νήσατε και εσείς, κυβέρνησε και ο ΣΥΡΙΖΑ. Όλες οι κυβερνήσεις
µετήλθαν αυτών των µέσων, γιατί πίεζαν οι ανάγκες της χώρας,
πίεζαν οι δανειστές, πίεζε η συµφωνία της χώρας που διά Πρω-
θυπουργού εκάστοτε εγένετο, για να προσαρµοστούµε, να παίρ-
νουµε τον δανεισµό χωρίς µεγάλα επιτόκια και να φύγει η χώρα
από τη φάση αυτή της κρίσης. Μη συγκρίνετε µε αυτό γιατί αυτό
κάνετε. 

Εσείς έχετε να αντιµετωπίσετε τα καινούργια προβλήµατα,
που προέκυψαν από την πανδηµία την ίδια, από την ύφεση. Κα-
ταλαβαίνουµε. Εµείς επισηµάναµε, πρώτον, ότι δεν υπάρχει αν-
τίστοιχη κατάσταση µε εκείνη των µνηµονίων και, δεύτερον, δεν
φέρατε καµµία τροπολογία άλλου συναδέλφου σας για την παν-
δηµία. Θα σας καταλαβαίναµε. Τι είναι αυτό το οποίο σας αναγ-
κάζει να πάτε µία εβδοµάδα πίσω από τη νοµοθετική σας
πρωτοβουλία, να φέρετε άλλες διατάξεις, εννιά σελίδες, επτά,
πέντε, µία σας λέω εγώ; Τι είναι αυτό που δεν υπήρχε πριν από
δέκα ηµέρες και υπήρξε αυτές τις δέκα ηµέρες για να φέρετε
την τροπολογία εδώ και να µας κάνετε και παιχνιδάκια. Δεν συµ-
φωνούµε. 

Κατ’ αρχάς υπάρχουν απόψεις, κριτική, ενίοτε και µοµφές. Θα
τα ακούει η Κυβέρνηση αυτά. Τα θεωρείτε παράλογα; Θέλω εξή-
γηση σε αυτό. Τι είναι το οψιγενές, που τις τελευταίες δέκα
µέρες προέκυψε και σας εξανάγκασε να έρθετε εδώ εκών άκων
και να φέρετε την τροπολογία. Δεν κατάλαβα από τα λόγια σας
ότι υπήρξε κάτι τέτοιο. Εάν είστε “άτσαλο” Υπουργείο, δεν φταίει
η Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Σω-
κράτης Φάµελλος, εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι πρέπει να επαναδιατυπώσουµε λίγο το πλαίσιο της

συζήτησης, γιατί µάλλον ο κ. Χατζηδάκης δεν έχει κατανοήσει τι
συζητάµε.

Πρώτο θέµα, κύριε Πρόεδρε, που αφορά εσάς και όλους εµάς.
Είναι προκλητική η ειρωνεία και το ύφος του κ. Χατζηδάκη και
απαράδεκτο για τα κοινοβουλευτικά δεδοµένα. Οφείλει να ζητή-
σει συγγνώµη από τη Βουλή για τον τρόπο µε τον οποίο απευ-
θύνθηκε σε αυτή. Υποτιµά τη διαδικασία και την ιστορία αυτού
του χώρου. Και αυτό το κάνει γιατί έχει άλλη αποστολή. 

Η αποστολή του κ. Χατζηδάκη είναι να ξεπουλήσει τον δηµόσιο
πλούτο και την περιουσία της χώρας µας. Δεν έχει καµµία άλλη
αποστολή και δεν σταµατάει µπροστά στην υλοποίησή της. Το
DNA κατά βάθος της ειρωνείας του αποδεικνύει ότι δεν σέβεται
ούτε τη Βουλή ούτε τις διαδικασίες της δηµοκρατίας, γιατί στό-
χος είναι µόνο η αποστολή του, να ξεπουλήσει σε µία µικρή ελίτ,
ικανοποιώντας συµφέροντα εις βάρος των συµφερόντων της
χώρας και ειρωνεύεται τη Βουλή γιατί η Βουλή θέλει να συζητή-
σουµε δηµοκρατικά και µε βάση τον Κανονισµό τα ζητήµατα
αυτά.

Κύριε Πρόεδρε, είναι απαράδεκτο το ύφος και η ειρωνεία του
κ. Χατζηδάκη και αποδεικνύουν την αδυναµία του αλλά και την
αποστολή του, τη σκοτεινή αποστολή του, που κρύβει πίσω από
επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα που ήδη είπε ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας. Είναι πυροτέχνηµα αυτό που έχετε. Η απο-
στολή, όµως, είναι να ξεπουλήσετε. Και αυτό το αποδεικνύετε,
κύριε Χατζηδάκη, και το αποδεικνύετε πλέον δηµόσια εδώ.

Κύριε Πρόεδρε, συζητήθηκε στη Διάσκεψη των Προέδρων το
ζήτηµα και µεταφέρθηκε στον κ. Τασούλα ότι µόνο η «ΛΑΡΚΟ»
θα έρθει. Αυτό το ακούσαµε όλοι µέσα στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων και το συζητήσαµε και στο περιστύλιο µπαίνοντας εδώ.

Δεύτερο ζήτηµα, είναι θέµα για σας το πλήθος των σελίδων;
Είναι ή δεν είναι ενενήντα οι σελίδες που έχουµε; Θέλετε να µη
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διαβάζουµε τις εισηγητικές του Γενικού Λογιστηρίου και την αι-
τιολογική;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το σώµα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το σώµα. Είναι ενενήντα σελίδες.

Ωραία. 
Να πούµε, όµως, λιγάκι τι περιέχουν αυτές οι τροπολογίες,

που τάχατες είναι µία; Πρώτο ζήτηµα, πώς θα συνδέονται οι
σταθµοί των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Δεύτερο ζήτηµα, η
παράταση στην καταβολή του τέλους διατήρησης δικαιώµατος.
Τρίτο ζήτηµα, η παράταση στις προσφορές στην περιοχή που
έπληξε ο «Ιανός». Τέταρτο ζήτηµα, η απαλλαγή περιβαλλοντικού
τέλους για τα οχήµατα ηλεκτροκίνησης. Πέµπτο ζήτηµα, η δια-
δικασία τοποθέτησης των περιβαλλοντικών αξιολογητών. Έκτο
ζήτηµα, η πώληση της «ΛΑΡΚΟ». Έβδοµο ζήτηµα, η πώληση της
«ΔΕΠΑ Υποδοµών». Όγδοο ζήτηµα, η πώληση του «ΔΕΔΔΗΕ».
Ένατο ζήτηµα, τα θέµατα του ηµερήσιου χρηµατιστηρίου ενέρ-
γειας. Αυτά είναι λίγα; Όλα αυτά είναι σε αυτές τις τροπολογίες.
Δεν είναι µόνο η «ΛΑΡΚΟ», αν θέλετε να µιλάµε επί του συγκε-
κριµένου. Δεν ξέρω αν ξέχασα και κάποιο, γιατί τα είπα γρήγορα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε όµως.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Άρα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, το ζή-

τηµα που θέτουµε εµείς και το θέτουµε θεσµικά είναι το εξής:
Στη Διάσκεψη των Προέδρων δεσµεύτηκε ή µεταφέρθηκε σε µας
ότι θα υπάρχει µόνο το ζήτηµα της «ΛΑΡΚΟ». Και αυτό λάθος το
θεωρούµε, αλλά έπρεπε να µπει µόνο αυτό. Ο κ. Χατζηδάκης µε-
τέφερε λανθασµένη πληροφορία ή σε εµάς µεταφέρθηκε λανθα-
σµένη πληροφορία. Είναι απαράδεκτο τόσα ζητήµατα -σας
ανέφερα τουλάχιστον εννέα σοβαρά- να µπαίνουν χωρίς τους
φορείς, χωρίς τις επιτροπές, από την πίσω πόρτα. Προφανώς
µας ενηµέρωσε στην τέταρτη επιτροπή. Και; Αυτό έγινε στο
τέλος και δεν µας έδωσε τις τροπολογίες, οι οποίες δεν ήρθαν
καν την Πέµπτη σε εκείνη τη συνεδρίαση, αλλά ήρθαν τη Δευ-
τέρα στη Βουλή. Μήπως αυτό το ξεχνάµε; Ούτε εκείνη τη µέρα
κατατέθηκαν, έστω για να τις δούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, κλεί-
στε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εγώ θέλω να κλείσω, κύριε Πρό-
εδρε, λέγοντας το εξής: Κύριε Χατζηδάκη, είναι πολύ εύκολο να
κάνετε πολιτική αντιπολιτευόµενοι τον ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή µας λέτε
ότι αυτά γίνονταν και επί ΣΥΡΙΖΑ ή και επί Νέας Δηµοκρατίας επί
µνηµονίου. Είπε κάτι ο κ. Λοβέρδος για τις µνηµονιακές υποχρε-
ώσεις. Εγώ θέλω να σας πω όµως κάτι άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα πείτε τίποτα
άλλο. Δεν έχετε άλλον χρόνο. Ολοκληρώστε τώρα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Απ’ ό,τι µας λένε τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης της λίστας Πέτσα, κύριε Χατζηδάκη, τώρα πάµε
καλά. Δεν πάµε καλά και αναγκάζεστε να φέρετε τροπολογίες
από το παράθυρο; Πείτε µας σας παρακαλώ τι γίνεται; Ποιο µνη-
µόνιο σας υποχρεώνει και φέρνετε τροπολογίες για το ξεπού-
ληµα της δηµόσιας περιουσίας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατ’ αρχάς διάβασα

µε απόλυτη σαφήνεια τι είπε ο Πρόεδρος της Βουλής. Τη λέξη
«ΛΑΡΚΟ» την έβαλε µόνο το Κοµµουνιστικό Κόµµα στη Διάσκεψη
των Προέδρων.

Δεν είπε ο Πρόεδρος της Βουλής ότι η τροπολογία θα ήταν
µόνο για τη «ΛΑΡΚΟ». Διάβασα επί λέξει από τα πρακτικά τι είπε
ο Πρόεδρος της Βουλής. Η διαφορά είναι δύο σελίδες. 

Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, φαντάζοµαι θα µι-

λήσει στη συνέχεια και ο ίδιος ο Υπουργός, γιατί κατά τη διάρ-
κεια των δευτερολογιών αναπτύχθηκε ένας διχαστικός,
επιθετικός και προσβλητικός λόγος για το πρόσωπο του Υπουρ-
γού. Κι αυτά είναι πολύ χειρότερα στοιχεία από το οποιοδήποτε
χιούµορ εµπεριέχεται στον πολιτικό λόγο και, εν πάση περιπτώ-
σει, δείχνει και κάποια ευφυΐα.

Είναι, όµως, καταφανής η προσπάθεια κοµµάτων της Αντιπο-
λίτευσης να ρίξουν την µπάλα στην εξέδρα, να διαστρεβλώσουν
την πραγµατικότητα και να δηµιουργήσουν εντυπώσεις. Αυτό δεν
συνιστά µια σοβαρή προσέγγιση ζητηµάτων σαν κι αυτά που συ-
ζητάµε σήµερα και τα περιβαλλοντικά, αλλά και όσα περιλαµβά-

νονται στο περιεχόµενο των τροπολογιών. 
Πρώτον, µας διαβάσατε τα Πρακτικά. Δεν προκύπτει καµµία

δέσµευση του Υπουργού ότι θα φέρει µία τροπολογία. Δεύτερον,
ο κύριος Υπουργός εξήγησε επαρκώς και µε κάθε λεπτοµέρεια
πώς ανελήφθησαν οι συγκεκριµένες νοµοθετικές πρωτοβουλίες
και, µάλιστα, προσέγγιση προσεκτική χωρίς να εξαντληθεί όλο
το δικαίωµα της Κυβέρνησης. Κατηγορείται και γι’ αυτό. 

Και όταν µιλάµε για το σώµα των τροπολογιών, µιλάµε για το
ψαχνό, για το σπλάχνο, κυρίες και κύριοι, που λέµε στα νοµοσχέ-
δια. Κι αυτό είναι εννιά σελίδες έναντι επτά σελίδων, όπως δια-
βεβαίωσε τη Διάσκεψη των Προέδρων ο κύριος Υπουργός. Γιατί
αυτή η συζήτηση; Γιατί αυτή η διαστρέβλωση; 

Όσον αφορά το πολιτικό κοµµάτι, κύριε Πρόεδρε, ο κύριος
Υπουργός είπε ευθαρσώς κι ευθέως όχι για µνηµόνια που σκί-
ζονται και καταργούνται µε έναν νόµο κι ένα άρθρο, είπε ότι γι’
αυτή την πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων ψηφίστηκε δηµοκρατικά
και µε πλειοψηφία από τον ελληνικό λαό η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας. 

Σώνει και καλά θέλουν να προσχωρήσουµε στις πολιτικές τους
οι οποίες δεν έχουν δικαιωθεί. Οι δικές µας πολιτικές έχουν δι-
καιωθεί. Πώς να το κάνουµε; Ας πάψουµε να διαστρεβλώνουµε
την πραγµατικότητα σε αυτή την Αίθουσα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα δώσω τον λόγο

για τρία λεπτά στον κύριο Υπουργό. 
Θα κλείσει εδώ αυτός ο πρώτος κύκλος αντιπαράθεσης, διότι

είµαι σίγουρος ότι κατά τη διάρκεια της συζήτησης θα επανέλθει
το θέµα των τροπολογιών, για να προχωρήσουµε µετά στους ει-
σηγητές. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Και τώρα που τα άκουσα µε τα αυτιά µου, κύριε
Πρόεδρε, εξακολουθώ να µην πιστεύω στα αυτιά µου. Εξακο-
λουθώ να είµαι εµβρόντητος απ’ αυτή την πρωτότυπη, ας το πω
έτσι, κριτική η οποία ασκείται και η οποία είναι άξια µελέτης για
όποιον µελετητή ασχοληθεί στο µέλλον µε αυτή την ολιγόλεπτη
διαδικαστική συζήτηση που κάνουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειπώθηκε ότι συγκρίνω µε τη
µνηµονιακή περίοδο. Είναι στα Πρακτικά, ψάξτε τα. Δεν συνέ-
κρινα µε καµµία µνηµονιακή περίοδο. Είπα ότι είναι µια άλλη δια-
δικασία που υπαγορεύεται από τον νόµο για το επιτελικό κράτος,
ο οποίος οδηγεί και σε όλες αυτές τις πολυσέλιδες εκθέσεις και
ούτω καθεξής και είπα ότι όλα είναι εµπρόθεσµα και όλα σύµ-
φωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής. 

Προσέθεσα όµως ότι αυτοί που κάνουν την κριτική είναι αυτοί
που µετέρχοντο τις πρακτικές της προηγούµενης πενταετίας.
Αυτό είπα. Δεν συνέκρινα, διότι προφανώς δεν συγκρίνονται
αυτές οι τροπολογίες και η διαδικασία που ακολουθήθηκε µε τη
διαδικασία που ακολουθούσε ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είχα κανέναν λόγο
να συγκρίνω. Τι να συγκρίνω; Κάτι το οποίο είναι σύγχρονο και
ευρωπαϊκό µε κάτι το οποίο ήταν αναχρονιστικό προφανώς και
αδιαφανές; Κανέναν λόγο δεν έχω να συγκρίνω.

Δεύτερον, ρωτήθηκα ποιος ήταν ο λόγος που µας επέβαλε να
φέρουµε τις τροπολογίες. Μα, τον εξήγησα στην επιτροπή. Εσείς
δεν ήσασταν, κύριε Λοβέρδο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ενηµερώθηκα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Εντάξει, ήταν ο κ. Αρβανιτίδης, αλλά υπάρχουν
και τα Πρακτικά, επειδή εδώ κάνουµε συνέχεια το µαύρο άσπρο.
Εξήγησα το περιεχόµενο της τροπολογίας, είπα ότι είναι διατά-
ξεις οι οποίες προκύπτουν λόγω της πορείας των ιδιωτικοποι-
ήσεων και της ανάγκης να ρυθµιστούν διάφορα θέµατα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για τη «ΛΑΡΚΟ».
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κι επειδή εσείς ειδικά διατελέσατε Υπουργός,
µε συγχωρείτε, όταν φέρνατε ένα νοµοσχέδιο, φέρνατε ένα νο-
µοσχέδιο και δεν φέρνετε τροπολογίες;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μόνο επί µνηµονίων ήµουν Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Εάν δεχθούµε αυτή τη λογική, ότι όλα επιλύονται
στο σώµα του νοµοσχεδίου, τότε παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε,
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όταν επανεξετασθεί ο Κανονισµός της Βουλής, να ληφθεί υπ’
όψιν η άποψη των συναδέλφων και να απαγορευτούν οι τροπο-
λογίες. Διότι οι Υπουργοί θα πρέπει να τα προβλέπουν όλα όταν
καταθέτουν το νοµοσχέδιο και τότε να ακυρωθεί µόνο µέσα στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, σε αντίθεση µε όλα τα κοινοβούλια του
κόσµου, η διαδικασία των τροπολογιών. Διότι γι’ αυτό υπάρχουν
τροπολογίες, για να αντιµετωπίζουν θέµατα. Προφανώς. Είναι
κάτι καινούργιο; Είναι κάτι που θα έπρεπε να εκπλήσσει κανέναν,
αυτό που λέω τώρα; 

Τρίτον, δεν καταλαβαίνω από πού προκύπτει αυτό το «µόνο η
«ΛΑΡΚΟ»». Μίλησα στην επιτροπή, ήταν ο κ. Αρβανιτίδης, ο κ.
Φάµελλος, ο κ. Αρσένης, ο κ. Ταγαράς, πήρα τα Πρακτικά της
Βουλής. Ακριβώς αυτό το οποίο κατατέθηκε ως περιεχόµενο των
τροπολογιών, ακριβώς αυτό παρουσίασα. Ας βρεθεί κάποιος που
να πει ότι δεν αναφέρθηκα σε κάποιο κεφάλαιο ή σε κάποιο θέµα.
Όλα τα θέµατα ένα προς ένα. Τι λέτε; Και γιατί το κάνετε αυτό
στους εαυτούς σας; Τι είδους αντιπολίτευση είναι αυτό το
πράγµα;

Και, εν πάση περιπτώσει, για να κλείνω, τα ερωτήµατα είναι
πάρα πολύ απλά. Ενηµέρωσα ή όχι; Ενηµέρωσα την επιτροπή.
Κατατέθηκαν εµπρόθεσµα οι τροπολογίες; Κατατέθηκαν. Είναι
εννιά σελίδες ή ενενήντα, όπως λέει η Αντιπολίτευση; Είναι εννιά
σελίδες. Διαφέρει αυτό που γίνεται µε αυτές τις δύο τροπολογίες
απ’ αυτό που γίνεται όχι σε περιόδους µνηµονιακές και τα λοιπά,
σε κανονικές περιόδους συζητήσεων στη Βουλή; Διαφέρει σε
κάτι; Είναι κάτι διαφορετικό απ’ αυτό που κάνουν τα άλλα Υπουρ-
γεία τώρα, πριν από δέκα χρόνια, πριν από είκοσι χρόνια, απ’
αυτό που έγινε την περασµένη εβδοµάδα, που θα γίνει την επό-
µενη βδοµάδα; Ακριβώς τα ίδια πράγµατα κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Και το τελευταίο που θέλω να πω είναι ότι το
µόνο το οποίο αποµένει ως σηµείο διαφωνίας, διότι τα άλλα είναι
εφευρέσεις και τεχνάσµατα, είναι το περιεχόµενο των τροπολο-
γιών. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, διαφωνούσαµε και πριν από τις
εκλογές, ο κόσµος άκουσε εµάς, άκουσε εσάς, ψήφισε εµάς. Κι
εµείς, σε αντίθεση µε τον ΣΥΡΙΖΑ που εφάρµοσε τα ακριβώς αν-
τίθετα µε αυτά που υποσχέθηκε, εφαρµόζουµε την πολιτική για
την οποία ψηφιστήκαµε.

Αυτά και ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο γενι-
κός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κρίµα! Ξεκινάω µε αυτή τη λέξη, διότι πραγµατικά σήµερα η
Κυβέρνηση είχε τη χρυσή ευκαιρία σε ένα εµβληµατικό νοµοσχέ-
διο υπό την έννοια της εναρµόνισης µε µια κοινοτική οδηγία κατά
τα άλλα ακραιφνώς περιβαλλοντική, να πετύχει µε την κατάλληλη
ώσµωση τις συναινέσεις, οι οποίες είναι απαραίτητες για θέµατα
που αφορούν το περιβάλλον. 

Φαίνεται για τον κύριο Υπουργό, όταν η αλήθεια δεν είναι βο-
λική γι’ αυτόν, τόσο το χειρότερο για την αλήθεια. Αυτό που συ-
νέβη σήµερα αλλά και στις επιτροπές την προηγούµενη βδοµάδα
νοµίζω ότι δεν τιµά τα κοινοβουλευτικά ήθη. 

Και αναφέροµαι σε αυτό διότι οι περίφηµες τροπολογίες στις
οποίες αναφέρθηκαν και οι συνάδελφοι προηγουµένως έχουν
συγκεκριµένο χαρακτήρα και επ’ ουδενί δεν είναι συναρτώµενες,
δεν είναι συνυφασµένες µε το περιβαλλοντικό νοµοσχέδιο, το νο-
µοσχέδιο για την κατάργηση του πλαστικού στη χώρα µας.

Καµµία απολύτως σχέση µε το νοµοσχέδιο δεν έχει το ξεπού-
ληµα του «ΔΕΔΔΗΕ» που δεν έχει ακόµη νοµοθετικά θωρακιστεί
και ψηφιστεί, το ξεπούληµα της «ΛΑΡΚΟ» που έχει προχωρήσει
η διαδικασία και καµµία σχέση δεν έχει µε το παρόν νοµοσχέδιο
και τα θέµατα που αφορούν τη ΔΕΠΑ -και τονίζω- τη «ΔΕΠΑ Υπο-
δοµών», την προίκα του ελληνικού δηµοσίου, το σύνολο των υπο-
δοµών της χώρας, «ΔΕΔΑ Αθηνών» και «ΔΕΠΑ Θεσσαλονίκης»
και, εν πάση περιπτώσει, όλο το σύστηµα υποδοµών και όχι
«ΔΕΠΑ Εµπορίου» -έχουµε συζητήσει, έχουµε αναλύσει αυτά τα
θέµατα στο παρελθόν, δεν θα επεκταθώ τώρα περαιτέρω- αλλά

σίγουρα αυτό το οποίο είναι ξεκάθαρο και κρυστάλλινο είναι ότι
δεν έχουν καµµία σχέση µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Άρα είναι η επιτοµή της κακής νοµοθέτησης και όχι µόνο αυτό.
Ξέρετε πολλές φορές το ύφος µετράει στη ζωή και µετράει πολύ,
πολλώ δε µάλλον σε αυτήν εδώ την Αίθουσα.

Μιλάω εγώ ως ένας νέος Βουλευτής που πραγµατικά παρακο-
λούθησα έκπληκτος τον κύριο Υπουργό, που έχει µακρά εµπειρία
κοινοβουλευτική, µε περίσσια και έντονη αλαζονεία, µε ένα ύφος
κατά τα άλλα µειλίχιο, αλλά ύποπτο και περίεργο για το Κοινο-
βούλιο να συµπεριφέρεται έτσι σε πλήθος συναδέλφων παρόν-
τες στην Αίθουσα πριν από λίγο.

Πραγµατικά δεν θέλω να επεκταθώ στην παρούσα φάση γιατί
το ζήτηµα και το διακύβευµα σήµερα είναι να συζητήσουµε επί
του νοµοσχεδίου, να συζητήσουµε ορθά κοινοβουλευτικά που
ούτως ή άλλως είναι µία κοινοτική οδηγία, η γνωστή 904/2019,
µία κοινοτική οδηγία η οποία επί ηµερών της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
κυοφορήθηκε, ωρίµασε. Σε επίπεδο Υπουργών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης συνεκλήθησαν συνεδριάσεις από το 2018 - 2019 για να
φτάσουµε σήµερα στη σηµερινή ψήφισή του.

Ας πούµε, όµως, λίγο τι έχει γίνει µέχρι τώρα στη χώρα σε επί-
πεδο σχεδιασµού διαχείρισης αποβλήτων γιατί όταν µιλάµε για
το πλαστικό γνωρίζουµε όλοι ότι είναι ένα από τα πιο δύσκολα
σε διαχείριση απόβλητα τα οποία καλούµαστε να αντιµετωπί-
σουµε. Έχουµε κληθεί στο παρελθόν πολλά χρόνια πριν και δυ-
στυχώς ως χώρα πλην των τελευταίων ετών δεν µπορώ να πω
ότι εστέφθη αυτή π προσπάθεια µε επιτυχία.

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, όµως, προχώρησε σε ρηξικέλευθες
και συγκεκριµένες τοµές οι οποίες για πρώτη φορά έγιναν στη
χώρα. Πρώτο και κύριο το ευαγγέλιο για το περιβάλλον και τη
διαχείριση αποβλήτων, που είναι φυσικά ο Εθνικός Σχεδιασµός
Διαχείρισης Αποβλήτων. Είναι µια τοµή. Κλήθηκαν οι περιφέρειες
και οι τοπικές αυτοδιοικήσεις, τα local authorities, όπως λέει και
η Κοµισιόν παρά πολλές φορές, να εφαρµόσουν τον νόµο. 

Γιατί σε αυτό το σηµείο, θέλω να το θίξω ιδιαιτέρως και για
τους συναδέλφους, είναι πάρα πολύ σηµαντικό όταν νοµοθετή-
σουµε και ειδικά για το περιβάλλον να γνωρίζουµε ποιος είναι ο
τελικός αποδέκτης, να γνωρίζουν ποιος είναι αυτός οποίος θα
κληθεί να υλοποιήσει αυτό το πολύ σηµαντικό εγχείρηµα. Είναι
η τοπική κοινωνία, η τοπική αυτοδιοίκηση, είναι οι stake holders,
είναι δηλαδή οι ίδιοι οι κοινωνικοί εταίροι. Εµείς ναι µεν νοµοθε-
τούµε, αλλά το ζήτηµα είναι τι γίνεται στη βάση. 

Εδώ παρατηρείται µια έντονη αβελτηρία από πλευράς Κυβέρ-
νησης. Είχατε δεκαπέντε µήνες να προετοιµάσετε το έδαφος γι’
αυτή την αιφνίδια κατάργηση του πλαστικού µίας χρήσης, το
οποίο σε διακόσες ηµέρες θα τεθεί σε εφαρµογή. Σε διακόσες
ηµέρες θα έχουµε µία ακαριαία και αιφνίδια στάση, ολοκληρω-
τικό stop σε επίπεδο πλαστικού µίας χρήσης, single used plastics
τα γνωστά SUP, και παραγωγής. Και αν δεν είµαστε έτοιµοι, τότε
ελλοχεύει τεράστιος κίνδυνος να γυρίσει µπούµερανγκ το κατά
τα άλλα στη φιλοσοφία και το πνεύµα του καλό νοµοσχέδιο. 

Καλό νοµοσχέδιο, όµως, είναι αυτό το οποίο έχει δηµιουργήσει
τις πρόνοιες για να µπορέσουµε να έχουµε σωστή πρακτική διά-
σταση στην καθηµερινότητά µας σε διακόσιες ηµέρες από σή-
µερα. Το τονίζω αυτό για να γίνει κατανοητό στο Σώµα ότι είναι
κάτι το οποίο εν ριπή οφθαλµού, πολύ σύντοµα θα το βρούµε
µπροστά µας. 

Και θα περίµενε κανείς όλο αυτό το διάστηµα να υπάρχουν
καµπάνιες ενηµέρωσης, ευαισθητοποίησης του κοινού, των το-
πικών κοινωνιών, των φορέων. Μάλιστα πολλοί από τους φορείς
οι οποίοι θα κληθούν να επωµιστούν τεράστια ευθύνη -για παρά-
δειγµα να θυµίσουµε τον χώρο της εστίασης- αυτοί οι άνθρωποι
δεν γνωρίζουν το παραµικρό αυτή τη στιγµή και σε διακόσιες
ηµέρες θα επιφορτιστούν τεράστιο όγκο υποχρεώσεων περιβαλ-
λοντικών, αλλά ακόµα και αστικών.

Έτσι, λοιπόν, επανερχόµενος στα πεπραγµένα, γιατί είναι καλό
να συγκρίνουµε µετρήσιµα µεγέθη: Εθνικός Σχεδιασµός Διαχεί-
ρισης Αποβλήτων, κατάργηση πλαστικής σακούλας. Ακόµη και η
παρούσα οδηγία είναι έργο της προηγούµενης κυβέρνησης ή,
εν πάση περιπτώσει, ξεκίνησε από εκεί.

Θέλω να εκθειάσω ιδιαιτέρως την αναγκαιότητα, και αυτό το
λέω πραγµατικά καλοπροαίρετα προς το Υπουργείο, να µπορεί
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να ζυµώνεται και να πετυχαίνει τις κατάλληλες ωσµώσεις µε τους
φορείς, τις περιφέρειες, τους δήµους, οι οποίοι τουλάχιστον
παρ’ όλο που οι περισσότεροι εξ αυτών είναι «µπλε» έχουν έν-
τονα παράπονα από το έλλειµµα αυτό επικοινωνίας και συνερ-
γασίας. Αυτό το λέω σαν πρώην αυτοδιοικητικός που έχω µια
γνώση.

Νοµίζω ότι το αφήγηµα για τον πιο «πράσινο» Πρωθυπουργό
της Ευρώπης ή, εν πάση περιπτώσει, η προσπάθεια να καλλιτε-
χνήσουµε γύρω από τον κ. Μητσοτάκη αυτό το περιβαλλοντικό
επικοινωνιακό περιτύλιγµα νοµίζω ότι καταρρέει µέρα µε τη
µέρα, ώρα µε την ώρα και όχι γιατί είναι οι προθέσεις ή όχι, αλλά
γιατί δεν υπάρχει πραγµατική πίστη γύρω από αυτό, δεν υπάρχει
πραγµατική έµπνευση, µεράκι, όρεξη να υλοποιήσουµε κάτι το
οποίο θα πετύχει πραγµατικά µια πράσινη µετάβαση. Προχειρό-
τητες και αντιφάσεις άλλωστε εµφανίζονται σωρηδόν στο συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο και, βέβαια, δεν υπήρξε κάποια
τροπολογία εναρµονισµένη, συναρτώµενη µε το παρόν νοµοσχέ-
διο το οποίο θα µπορέσει νοµοτεχνικά να το βελτιώσει. Οι τρο-
πολογίες -για άλλη µια φορά θα το πω- είναι ετερόκλητες και
καµµία απολύτως σχέση δεν έχουν µε αυτό το περιβαλλοντικό
νοµοσχέδιο. Ίσως σε κάποιο ενεργειακό νοµοσχέδιο θα µπορού-
σαν να έχουν µια ιδιαίτερη επισήµανση.

Τώρα, για τις βασικές αρχές της οδηγίας νοµίζω ότι είναι πάρα
πολύ κρίσιµο να αντιληφθούµε ότι οι αυξηµένες ποσότητες πλα-
στικού στη χώρα µας πράγµατι έχουν πυροδοτήσει το πρόβληµα.
Ακόµα και τώρα, στις ηµέρες που συζητάµε, εν µέσω της κρίσης
του κορωνοϊού βλέπετε πόσο αθροιστικά σωρεύονται οι ποσό-
τητες µασκών, ένα πολύ δύσκολο απόβλητο. Η µάσκα έχει έναν
συνδυασµό από πλαστικό και από άλλα στοιχεία τα οποία απαι-
τούν προδιαλογή και φυσικά πάρα πολύ δύσκολη διαχείριση.
Άρα είναι µια δυναµική κατάσταση. 

Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι απλά το να νοµοθετήσουµε µε
µια ψυχρή γλώσσα χωρίς να µπορέσουµε να αντιληφθούµε και
τις επιµέρους δυσκολίες αυτού του νοµοθετήµατος τότε δηµι-
ουργεί συνθήκες πολύ επισφαλείς για την ίδια την επίτευξη του
στόχου µας.

Βιασύνη, λοιπόν, ιδιαίτερη σπουδή από πλευράς της Κυβέρ-
νησης, χωρίς -το τονίζουµε αυτό- προηγουµένως να έχει δηµι-
ουργήσει τις κατάλληλες πρόνοιες και κυρίως ενηµέρωση,
ενηµέρωση, ενηµέρωση. Σε έναν τοµέα που κατά τα άλλα έχουν
δώσει όλο τους το είναι οι κυβερνώντες, δηλαδή στο επικοινω-
νιακό προφίλ, σε αυτό που πραγµατικά έχει ανάγκη η χώρα, σε
αυτό που πραγµατικά έχουν ανάγκη οι πολίτες, που είναι η ενη-
µέρωση ηµών, αλλά και των παιδιών µας γύρω από τη διαχείριση
του πλαστικού και γενικότερα της κυκλικής οικονοµίας νοµίζω
ότι απέχουν παρασάγγας.

Μιλάµε για κυκλική οικονοµία και σε αυτό το σηµείο επιτρέψτε
µου να κάνω µία αναφορά σε ένα σηµείο του νέου Εθνικού Σχε-
διασµού Διαχείρισης Αποβλήτων, που άπτεται ακραιφνώς φυσικά
και του πλαστικού και δεν είναι άλλο από αυτό το περίφηµο ζή-
τηµα της θερµικής επεξεργασίας, ουσιαστικά καύση, που τι
κάνει; Πριν µπούµε στους τεχνικούς όρους, µε τον τρόπο µε τον
οποίο βίαια εισχωρεί ξανά στο προσκήνιο το θέµα της θερµικής
επεξεργασίας ή καύσης απορριµµάτων ξέρετε νοµίζω ότι καταρ-
ρέει την ίδια στιγµή µε το που αναδύεται νοµοτεχνικά από την
πλευρά σας όλη η προσπάθεια που έχει γίνει τα προηγούµενα
χρόνια για την επίτευξη της αλλαγής κουλτούρας προς την κυ-
κλική οικονοµία όλων µας. 

Το γραµµικό, καταναλωτικό µοντέλο ότι «αποκτώ κάτι, το χρη-
σιµοποιώ και το απορρίπτω» έχει παρέλθει, αποτελεί παρελθόν.
Η προσπάθεια κυκλικής οικονοµίας, να δώσουµε µια δεύτερη ευ-
καιρία στα προϊόντα µας αυτό είναι κάτι το οποίο χτίσαµε εµείς
ως Κυβέρνηση στο παρελθόν µε συγκεκριµένα έργα. Επιτοµή
του λόγου είναι η πράξη, συνάδελφοι. Τρέξαµε πλήθος ευρωπαϊ-
κών προγραµµάτων, αξιοποιήσαµε όσο το δυνατό περισσότερα
όπλα έχουµε στην φαρέτρα µας: «URBAN» σοβαρά προβλήµατα.
«Urban Innovative Actions» για πρόληψη του πλαστικού, «HORI-
ZON MED», βιώσιµες αστικές δράσεις οι οποίες µέσα από τους
κορυφαίους δήµους της χώρας έτρεξαν για τα πλαστικά µίας
χρήσης και την ανακύκλωση πλαστικού ακόµα και το βιοπλα-
στικό. 

Σας λέω ειδικά η Κρήτη, η οποία εναρµονίστηκε µε τον περι-
φερειακό σχεδιασµό της -µε τον προηγούµενο φυσικά της κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ- έκανε πραγµατικά εξαιρετική δουλειά µε
δαπάνες και των δήµων, αλλά και της Κυβέρνησης πράγµα που
απουσιάζει από τον δικό σας σχεδιασµό. Έγιναν πολλά πράγ-
µατα στη σωστή κατεύθυνση. Αυτό είναι κάτι που δεν µπορώ να
µην το υπερθεµατίσω γιατί εκεί φαίνεται η διαφορά στη νοοτρο-
πία, στην αντίληψη, στην πολιτική.

Έτσι, λοιπόν, η κουλτούρα επαναχρησιµοποίησης και κυκλικής
οικονοµίας µε το να γνωρίζουµε ότι πάντα θα έχουµε την εύκολη
λύση ενός εργοστασίου καύσης δίπλα µας, καταλαβαίνετε ότι
καταρρέει. Και καταρρέει διότι µπορεί στην αρχή να µπαίνει µέσα
το περίβληµα της καύσης υπολειµµάτων, αλλά αργότερα «ποιος
ο λόγος», θα σκεφτεί ο κάθε πολίτης, «να κάνω ανακύκλωση, να
λειτουργώ µε τις νόρµες της κυκλικής οικονοµίας όταν δίπλα µου
έχω οιονεί εργοστάσιο mass burn, συνολικής καύσης;»

Να πούµε κάποια παραδείγµατα για τα πλαστικά µίας χρήσης
και την οδηγία. Το αναφέραµε και στις επιτροπές ότι δεν υπάρχει
guideline αυτή τη στιγµή ακόµα και τώρα που συζητάµε για το τι
συνιστά πλαστικό µίας χρήσης. Κλασικό παράδειγµα, για να κα-
ταλάβουν και όλοι εδώ στην Αίθουσα, είναι για παράδειγµα αυτό
που πολλοί από εµάς παίρνουµε τον καφέ στη διάρκεια της ηµέ-
ρας. Είναι ουσιαστικά χάρτινη βάση, χάρτινος σκελετός µε πλα-
στικό περίβληµα λεπτού thin. Αυτό, για παράδειγµα, ακόµα και
τώρα που συζητάµε δεν γνωρίζει ούτε η ίδια η Κοµισιόν ή, εν
πάση περιπτώσει, δεν έχει ορίσει ακόµα αν συνιστά χαρτί ή πλα-
στικό ή κάτι υβριδικό ενδιαµέσως. Άρα είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικό να γνωρίζουµε τις οδηγίες.

Και τι κάνουµε εδώ; Νοµοθετούµε χωρίς τα guidelines. Ο νοών
νοείτο!

Λοιπόν, ως προς τη στρατηγική επικοινωνία νοµίζω ότι και
αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Έχουµε ένα καταληκτικό dead-
line για την εφαρµογή του σε διακόσιες µέρες από σήµερα και
οι καµπάνιες ενηµέρωσης ακόµα είναι µακριά.

Όσον αφορά στον σχεδιασµό ανακύκλωσης πλαστικού, είναι
πάρα πολύ σηµαντικό, όταν προχωράς σε µια λογική νοµοθέτη-
σης του να σταµατήσεις ολιστικά τη δηµιουργία πλαστικών µιας
χρήσης, να µπορείς να έχεις τις βάσεις για το regeneration, για
την αναγέννηση του πλαστικού, να δώσεις κίνητρα στην τοπική
κοινωνία, στον παραγωγικό ιστό της χώρας για να µπορέσουν
αυτοί που ασχολούνται µε την αγορά πλαστικού να έχουν µια δυ-
νατότητα, µια δεύτερη ευκαιρία µέσω χρηµατοδοτήσεων και στο-
χευµένων δράσεων και όχι έναν αιφνίδιο θάνατο.

Όσον αφορά στην εισαγωγή τέλους, η Κυβέρνηση το εισάγει
για τη συρρίκνωση της κατανάλωσης πλαστικών µιας χρήσης. Σε
αυτό το σηµείο, βέβαια, εµβόλιµα να πω πόσο σηµαντική ήταν η
προσπάθεια, µε εξαιρετικά αποτελέσµατα τουλάχιστον µέχρι το
2018, που είχαµε ως κυβέρνηση µε την κατάργηση της λεπτής
πλαστικής σακούλας, εξαιρετικά αποτελέσµατα που εδράζονταν
σε µετρήσεις και data, τα οποία ακόµα και τώρα τα ζητήσαµε και
στην επιτροπή, αλλά δεν τα έχουµε. Διότι χωρίς data, χωρίς πλη-
ροφοριακό υπόβαθρο, πώς είναι δυνατόν να αξιολογήσεις, να
µετρήσεις και ενδεχοµένως να αλλάξεις και την πολιτική σου
στην πορεία; Είναι πάρα πολύ κρίσιµο. Το αναφέραµε και στις
επιτροπές, το τονίζω.

Αναφέρθηκε προηγουµένως από τον συνάδελφο το ζήτηµα
των δηµοσίων κρηνών, δηλαδή το στοιχείο του πόσιµου νερού
σε πολλούς κοινόχρηστους χώρους, δηµόσιους χώρους, όπου
πραγµατικά, όταν θες να αποµειώσεις τις ποσότητες πλαστικού
µέσω των εµφιαλωµένων, πρέπει να προσφέρεις µε µεγάλη γεν-
ναιοδωρία τέτοια υγρά στοιχεία πόσιµου νερού. Ανέφερε ο συ-
νάδελφος πόσο σηµαντικό είναι αυτό.

Το ξέρετε ότι το 22% της χώρας δεν έχει πρόσβαση σε πόσιµο
νερό; Η πόλη του Ηρακλείου, τέταρτη πόλη στη χώρα, δεν έχει
πόσιµο νερό. Για τι κρήνες µιλάτε; Με ποια λογική; Και το κυριό-
τερο: Έστω ότι υπήρχε, γνωρίζουµε όλοι ότι αυτό απαιτεί χωρο-
ταξική προσέγγιση, µελετητική ωρίµανση, κατασκευή, διαχείριση,
λειτουργία, συντήρηση. Ποιος θα τα κάνει αυτά και το κυριότερο,
µε τι πόρους;

Αυτή η λογική τού να εκχωρώ αρµοδιότητες χωρίς πριν να έχω
προνοήσει να θωρακίσω µέσω πόρων αυτόν ο οποίος θα κληθεί
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να επωµιστεί αυτή την αρµοδιότητα, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται,
είναι εγκληµατικό και αυτό πρέπει να σταµατήσει. Πρέπει, επιτέ-
λους, να βγουν από τα στεγανά του Υπουργείου, να καταλάβουν
τι συµβαίνει στην τοπική κοινωνία, µια κοινωνία, µια τοπική αυτο-
διοίκηση που είδαµε και προσφάτως µε το προσχέδιο του προ-
ϋπολογισµού ότι κόβονται κατά 265 εκατοµµύρια ευρώ οι πόροι
της. Δηλαδή και έχουµε αιφνίδια µείωση των πόρων και συνεχώς
αυξάνονται οι υποχρεώσεις στις οποίες καλούνται να εναρµονι-
στούν.

Άρα, λοιπόν, έχουµε ένα ξεκάθαρο συµπέρασµα, κύριοι συνά-
δελφοι, ένα συµπέρασµα ότι η Κυβέρνηση δεν πιστεύει πραγµα-
τικά σε αυτό το οραµατικό, κατά τα άλλα, νοµοσχέδιο το οποίο
εναρµονίζεται µε την κοινοτική οδηγία. Διότι, αν πίστευε, θα είχε
προνοήσει, θα είχε πράξει αναλόγως σε αυτή την κατεύθυνση.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω το εξής. Όλοι µας γνωρίζουµε ότι
αυτόν εδώ τον τόπο, αυτή τη χώρα, αυτή τη γη δεν την έχουµε
κληρονοµήσει από τους γονείς µας. Την έχουµε δανειστεί από
τα παιδιά µας και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, σκεπτόµενοι
σε αυτή τη λογική να συνεχίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ετοιµάστε το Βήµα.
Κλείστε το σύστηµα εγγραφής. Όπως µε ενηµερώνουν οι υπη-
ρεσίες, έχετε εγγραφεί περίπου πενήντα συνάδελφοι. Τον ακριβή
αριθµό θα σας τον πω σε λίγο, αλλά εκεί γύρω είναι. Κάνοντας
έναν πρόχειρο υπολογισµό νοµίζω ότι µπορούµε να συµφωνή-
σουµε ότι το αργότερο στις 22.00’ να γίνει η ψηφοφορία και, εν-
δεχοµένως, να χρειαστεί, για να µιλήσετε όλοι, τα επτά λεπτά να
µειωθούν κατά τι, αλλά θα το δούµε στην πορεία. Μιλάµε για τις
22.00’ για την ονοµαστική, γιατί οι εισηγητές και οι υπηρεσίες για
τα άλλα άρθρα και τα λοιπά θα µείνουν εδώ µέχρι τα µεσάνυχτα.
Το 22.00’ είναι για όσους ψηφίζουµε και φεύγουµε. Για τους άλ-
λους που µένουν πίσω δεν είναι 22.00’. Γι’ αυτό µη λέτε «πηγαί-
νετέ το παραπίσω». Και πολύ το πήγα!

Είναι έτοιµο το Βήµα.
Καλείται, λοιπόν, να λάβει τον λόγο ο κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης,

ειδικός αγορητής από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εντυπωσιάζοµαι µε τον τρόπο που χειρίζεστε

τα πράγµατα. Αν θέλετε αριθµητική του 1989-1990, µπορώ να
σας πω ότι το νοµοσχέδιο έχει είκοσι άρθρα και εσείς φέρατε
τροπολογίες µε άλλα εννέα άρθρα, άρα µισό νοµοσχέδιο, για να
κάνουµε προσέγγιση αριθµών.

Βέβαια, αυτή την τακτική δεν την κάνετε πρώτη φορά. Αν την
κάνατε πρώτη φορά, νοµίζω ότι θα µπορούσε να το κατανοήσει
κάποιος, αλλά είναι προσφιλής σας τακτική σε κάθε νοµοσχέδιο
και αυτό λέγεται -αν πρέπει να το χαρακτηρίσει κανείς- τακτικι-
σµός. Διότι ό,τι φέρνετε µε τροπολογία υποβαθµίζεται στον
χρόνο συζήτησης της Βουλής, πρώτον. Δεύτερον, αποφεύγετε
τη διαβούλευση, όπου δεν τοποθετούνται µόνο τα κόµµατα, αλλά
τοποθετούνται οι φορείς και οι άνθρωποι τους οποίους αφορά.
Τρίτον, η συζήτηση στην επιτροπή δεν γίνεται, δεν φωτίζονται
όλες οι πλευρές. Αυτό είναι η δηµοκρατία, είναι η ουσία.

Με εντυπωσιάζει, λοιπόν, που εξανίστασθε, λες και δεν κατα-
λαβαίνουµε τον τρόπο µε τον οποίο προσπαθείτε να αποφύγετε
τα προβλήµατα τα οποία δηµιουργεί η πολιτική σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκυρία επιβάλλει να ξεκι-
νήσω µε µια αναφορά στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο, που ξεκινά σή-
µερα στις Βρυξέλλες και που έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον για δύο
λόγους. Πρώτον, διότι πρέπει επιτέλους να ενεργοποιηθούν ου-
σιαστικές κυρώσεις για την Τουρκία, κυρώσεις που θα έπρεπε
να είναι ήδη στο τραπέζι και να µπορούν να επιβληθούν µε µια
απόφαση και µόνο του Συµβουλίου Υπουργών Εξωτερικών. Δυ-
στυχώς µε ευθύνη της Κυβέρνησης, αυτό ακόµα παραµένει στη
σφαίρα των διαβουλεύσεων και όχι των πράξεων, µε αποτέλεσµα
το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο να µην έχει στην ηµερήσια ατζέντα το
θέµα της πολιτικής συµπεριφοράς της Τουρκίας.

Δεύτερον, το σηµερινό Ευρωπαϊκό Συµβούλιο έχει ιδιαίτερο,
«πράσινο» ενδιαφέρον, γιατί οι ηγέτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
θα συζητήσουν τους κλιµατικούς στόχους της Ένωσης και την
πρόοδο που έχει σηµειωθεί στην επίτευξη της κλιµατικής ουδε-

τερότητας για το 2050. Και, µάλιστα, αυτό συµβαίνει δύο µέρες
πριν από την ανακοίνωση του ΟΗΕ, ο οποίος επισηµαίνει την
αποτυχία των πολιτικών ηγετών διεθνώς να σταµατήσουν τη µε-
τατροπή του πλανήτη σε µια κατοικήσιµη κόλαση για εκατοµµύ-
ρια ανθρώπους.

Ο ΟΗΕ µε αφορµή την προχθεσινή Παγκόσµια Ηµέρα Μεί-
ωσης Φυσικών Καταστροφών, έκρουσε όχι απλά καµπανάκι αλλά
κανονική καµπάνα για την κλιµατική αλλαγή. Και, βέβαια, η καµ-
πάνα αφορά και την Ελλάδα. Γι’ αυτό και εµείς χθες στη συζή-
τηση για το προσχέδιο του προϋπολογισµού ζητήσαµε να
ενσωµατωθούν οριζόντια τόσο στον προϋπολογισµό όσο και σε
κάθε κυβερνητική πολιτική πρόνοιες για την ανάσχεση της κλι-
µατικής αλλαγής, µε καλύτερο σχεδιασµό και πιο αποτελεσµα-
τικό συντονισµό. Και αυτό, γιατί βλέπουµε παντού γύρω µας µε
µεγαλύτερη συχνότητα και µε µεγαλύτερη ένταση τις καταστρο-
φικές συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής.

Στο ίδιο µήκος κύµατος καλούµε την Κυβέρνηση να χαράξει
µια πιο φιλόδοξη εθνική κλιµατική πολιτική και να προχωρήσει
στη θέσπιση νοµοθεσίας για την κλιµατική αλλαγή, µε µείωση
των εκποµπών κατά 65% ως το 2030.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο για την ενσωµάτωση ευρωπαϊ-
κής οδηγίας 2019/904 για την απόσυρση των πλαστικών µιας
χρήσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν έπρεπε να συνοψίσω τη θέση
του Κινήµατος Αλλαγής και τα µηνύµατα που θέλουµε να εκπέµ-
πουµε, υπερψηφίζοντας το παρόν νοµοσχέδιο, θα έλεγα τα εξής.
Θέλουµε µείωση της πλαστικής ρύπανσης και θέλουµε στήριξη
των επιχειρήσεων για την εξεύρεση προσιτών και φιλικότερων
προς το περιβάλλον υποκατάστατων υλικών και προϊόντων. Με
περισσότερο από τα 80% των θαλάσσιων απορριµµάτων να είναι
πλαστικά και τους βυθούς του πλανήτη γεµάτους µε περίπου δε-
κατέσσερα εκατοµµύρια τόνους πλαστικού, το θαλάσσιο οικοσύ-
στηµα, αλλά και η ανθρώπινη τροφική αλυσίδα βρίσκεται σε
τεράστιο κίνδυνο.

Το Κίνηµα Αλλαγής τάχθηκε εξαρχής θετικά και είχαµε πιέσει
να ενσωµατωθεί έγκαιρα η σχετική οδηγία, προκειµένου τόσο ο
δηµόσιος όσο και ο ιδιωτικός τοµέας και οι πολίτες να προσαρ-
µοστούν και να προετοιµαστούν καλύτερα γι’ αυτές τις πολύ ση-
µαντικές αλλαγές που έρχονται στην καθηµερινότητά µας.

Παραµένει, όµως, το ερώτηµα: Τι θα αντικαταστήσει τα πλα-
στικά µιας χρήσης και τι αντίκτυπο θα έχει η επιλογή αυτή στην
οικονοµία, την κοινωνία και το περιβάλλον; Δεν αρκεί µόνο να
σταµατήσουµε µια πολύ κακή πρακτική και συνήθεια, νοµοθε-
τώντας κίνητρα, αντικίνητρα και απαγορεύσεις. Πρέπει να σιγου-
ρευτούµε και να πείσουµε τους πολίτες ότι οι νέες πρακτικές και
συνήθειες που προτείνουµε ως εναλλακτικές θα είναι προσιτές
και θα έχουν τουλάχιστον µικρότερο περιβαλλοντολογικό απο-
τύπωµα.

Στο Κίνηµα Αλλαγής εστιάσαµε την κριτική µας και τις αντι-
προτάσεις µας για την αποπλαστικοποίηση στην Ελλάδα σε οκτώ
βασικά σηµεία, ζητώντας να δοθεί, πρώτον, έµφαση στη µείωση
και την επαναχρησιµοποίηση των πλαστικών. Στο τρίπτυχο «µεί-
ωση - επαναχρησιµοποίηση - ανακύκλωση», τα δύο πρώτα σκέλη
είναι πιο σηµαντικά. Δεύτερον, να διερευνηθεί η δυνατότητα,
ώστε όλες οι δραστηριότητες που σχετίζονται µε την πρόληψη,
την επαναχρησιµοποίηση, την ανακύκλωση και την κοµποστοποί-
ηση να τεθούν σε χαµηλότερες κλίµακες ΦΠΑ, µε βάση περιβαλ-
λοντολογικά και κοινωνικά κριτήρια.

Τρίτον, να προβλεφθεί πολεοδοµική ρύθµιση για ξεχωριστή
συλλογή υλικών και αντικειµένων και για τα πλαστικά µέσα στα
όρια του κάθε κτηρίου, σε ξεχωριστά στεγασµένο χώρο, πέραν
του να διερευνηθούν και άλλες µεθοδολογίες χρεώσεις και να
µη µείνουµε µόνο στη χρέωση ανά τεµάχιο, που δεν λαµβάνουν
υπ’ όψιν της τη συλλογική περιβαλλοντολογική επιβάρυνση του
κάθε πλαστικού προϊόντος και αυτό γιατί η µεθοδολογία, αλλά
και οι στόχοι που τίθενται σηκώνουν πολύ µεγάλη συζήτηση για
την αποτελεσµατικότητα τους, όπως για παράδειγµα το τέλος
των τεσσάρων λεπτών ανά τεµάχιο που είναι δυσανάλογο της
αξίας του κάθε προϊόντος.

Η προσέγγιση αυτή ανά τεµάχιο υποτιµά την πραγµατική επι-
βάρυνση του περιβάλλοντος από το κάθε προϊόν. Φαινοµενικά,
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δηλαδή, επιβάλλεται ένας γενικός οριζόντιος κανόνας των τεσ-
σάρων λεπτών ανά τεµάχιο θεωρώντας το αυτό ότι είναι χάριν
της ισότητας και το ΥΠΕΕΝ δεν µπαίνει στον κόπο να δει πιο ανα-
λυτικά ποια πλαστικά προϊόντα στο τέλος του κύκλου ζωής τους
επιβαρύνουν περισσότερο το περιβάλλον για να επιβάλει µία πιο
αναλογική επιβάρυνση.

Πέµπτον, να µην υπάρχουν στρεβλώσεις στην αγορά µε την
προώθηση µονοπωλίων. Είναι µία λέξη η οποία δεν νοµίζω ότι
είναι τόσο φιλική ακόµα και για εσάς στα συλλογικά συστήµατα
εναλλακτικής διαχείρισης πλαστικών και να είναι ανοιχτό το θέµα
για τη δηµιουργία ενός ή περισσότερων τέτοιων συστηµάτων
όπως επισηµάναµε στις ρυθµίσεις του άρθρου 13.

Έκτον, να στηριχθεί κατά προτεραιότητα η µετάβαση στην κυ-
κλική οικονοµία των επιχειρήσεων που παράγουν πλαστικά µε
χρηµατοδότηση νέων υποδοµών και επενδύσεων ώστε να δηµι-
ουργηθούν νέα προϊόντα και να µην οδηγηθούν οι επιχειρήσεις
σε κλείσιµο. 

Αυτός ο κλάδος, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να στηριχθεί ώστε
να προσαρµοστεί οµαλά, να ανταποκριθεί στα νέα πρότυπα και
να καταφέρει να προσφέρει νέα εναλλακτικά προϊόντα. Άλλωστε
η βιοµηχανία πλαστικών στην Ελλάδα αλλά και παγκόσµια έχει
παραδεχτεί η ίδια ότι υπάρχει θέµα πλαστικής ρύπανσης.

Έβδοµον, να οργανωθεί καλύτερα η ενηµέρωση και ευαισθη-
τοποίηση των πολιτών για τη µείωση της χρήσης πλαστικού που
βέβαια πρέπει να ξεκινήσει από τα σχολεία. Θα πρέπει να υπάρ-
ξει καλύτερη και µεγαλύτερη συνεργασία των Υπουργείων Παι-
δείας, Περιβάλλοντος και Ανάπτυξης µε τους οργανισµούς
τοπικής αυτοδιοίκησης και τις περιβαλλοντικές οργανώσεις.

Οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ, είναι κατώτε-
ρες των απαιτήσεων και των περιστάσεων και θα αποδειχθεί ανα-
ποτελεσµατική η επιλογή να αφεθεί η ευθύνη για την εφαρµογή
µέτρων ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης των πολιτών για τη
µείωση της χρήσης του πλαστικού µόνο στους φορείς συστηµά-
των εναλλακτικής διαχείρισης και τον Ελληνικό Οργανισµό Ανα-
κύκλωσης.

Και τέλος όγδοο, για το σωστό µέτρο της υποχρεωτικής κα-
τασκευής των κοινοχρήστων βρυσών µε πόσιµο νερό στους δή-
µους, κύριε Υπουργέ, ας εξασφαλίσουµε πρώτα πόσιµο νερό σε
όλους τους οικισµούς της χώρας. Θα σας φέρω το παράδειγµα
οκτώ χιλιάδων κατοίκων, δεκαπέντε χιλιόµετρα από τη Θεσσα-
λονίκη, των Κυµίνων και Μαλγάρων που εάν πάει ο δήµαρχος να
βάλει βρύσες θα γελάνε, διότι ακόµα και το νερό το οποίο χρη-
σιµοποιούν για τις ατοµικές τους ανάγκες υγιεινής είναι από πλα-
στικό. Θα πάει, λοιπόν, ο δήµαρχος να βάλει βρύσες. Ακόµα το
2020 σε πάρα πολλά σηµεία στην Ελλάδα δεν έχουν πρόσβαση
στο πόσιµο νερό και δεν έχω δει καµµιά πρωτοβουλία, κανένα
σχέδιο, καµµία χρηµατοδότηση για να τελειώσουµε επιτέλους µε
αυτά τα ζητήµατα.

Όπως επίσης, τα ποσά που πηγαίνουν στους ΟΤΑ θα πρέπει
να παραµένουν αποκλειστικά για δράσεις καταπολέµησης της
πλαστικής ρύπανσης. Όπως απολογιστικά δε πρέπει να ελέγχον-
ται όλα τα στοιχεία και όλα τα δεδοµένα των συλλογικών συστη-
µάτων εναλλακτικής διαχείρισης. Θα πρέπει επίσης να
παρακολουθούνται όλα τα µέτρα σε τακτά χρονικά διαστήµατα
µε συνεχή αξιολόγηση και µέτρηση. Όπως και αναθεώρηση θα
χρειαστεί και για το ΕΣΕΠ, κύριε Υπουργέ, διότι υπάρχουν νέα
δεδοµένα και θα πρέπει να τεθούν νέοι στόχοι ακόµα για το 2030.

Κλειδί, λοιπόν, της επιτυχίας του παρόντος νοµοσχεδίου θα
είναι να καταφέρουµε να βρούµε και να καθιερώσουµε λειτουρ-
γικές, προσιτές εναλλακτικές πρακτικές για τους πολίτες. Και
εδώ θα κριθεί πραγµατικά και το Υπουργείο σας.

Στο πλαίσιο αυτό σας προτρέπουµε και σας καλούµε, κύριε
Υπουργέ, να υιοθετήσετε, έστω και στη συνέχεια τις προτάσεις
µας ώστε να υπάρχει µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα στον
κοινό στόχο της µείωσης της πλαστικής ρύπανσης. Οι προκλή-
σεις είναι µεγάλες. Και η παρούσα ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής
οδηγίας είναι µόνο η αρχή του αγώνα κατά της πλαστικής ρύ-
πανσης. 

Ο δρόµος, λοιπόν, που χάραξαν τα µικρά µας νησιά µε τις
πρωτοβουλίες τους όπως η Σίκινος, η Δονούσα, η Αλόννησος θα
πρέπει να γίνει η λεωφόρος για να φτάσουµε πιο γρήγορα σε µία

ουσιαστική µείωση της περιβαλλοντολογικής επιβάρυνσης από
πλαστικά στο οικοσύστηµά µας και όχι µόνο να έχουµε µία ορι-
ζόντια οικονοµική επιβάρυνση θεωρώντας ότι έτσι λύσαµε το
πρόβληµα ή ένα ακόµα νοµοσχέδιο που υπηρετεί απλά το πρά-
σινο αφήγηµα της Κυβέρνησης.

Εδώ κάπου, λοιπόν, θα έπρεπε να είχαµε ολοκληρώσει µε το
νοµοσχέδιο. Ο κύριος Υπουργός δεν µας αφήνει, διότι καταθέτει.
Παίρνει πρωτοβουλίες γενικώς για τις ρυθµίσεις των θεµάτων
της αγοράς και κατέθεσε τις δύο τροπολογίες, σας λέω αλλά
εννέα άρθρα.

Κύριε Υπουργέ, η κριτική που σας γίνεται είναι γιατί όπως σας
είπα δεν είπα δεν είναι η πρώτη φορά που κάνετε. Είναι προσφι-
λής τακτική σας και εδώ στο Βήµα, κάθε φορά, ξεκινάµε τις το-
ποθετήσεις µας ακριβώς γιατί επιλέγετε τέτοιες τακτικές.
Φέρνετε ρυθµίσεις για σηµαντικά ενεργειακά θέµατα σε τροπο-
λογίες. Και ενώ οι πολιτικές ράβε-ξήλωνε που παρακολουθείτε
προκαλούν ήδη µεγάλες παρενέργειες στην αγορά και απαριθµώ
ορισµένες από τις παρενέργειες που έχετε ήδη επιφέρει, παρε-
νέργειες που µας οδηγούν από τα αισιόδοξα σενάρια και αφη-
γήµατα της Κυβέρνησης στα αδιέξοδα της πραγµατικής
οικονοµίας. 

Παράδειγµα πρώτο, το τεράστιο έλλειµµα που έχετε δηµιουρ-
γήσει στον ειδικό λογαριασµό για τις ΑΠΕ τον ΕΛΑΠΕ, µε αποτέ-
λεσµα να κινδυνεύει µε κραχ, η αγορά των ΑΠΕ. Στον ΕΛΑΠΕ
ακολουθήσατε την προσφιλή σας τακτική να πετάτε αλλού το
µπαλάκι και να δηµιουργείται εγκλήµατα και χρέη σε άλλους.
Είναι γνωστό ότι έχει δηµιουργηθεί τεράστιο έλλειµµα στον
ΕΛΑΠΕ εξαιτίας της µείωσης του ΕΤΜΕΑΡ από την Κυβέρνηση
τον περασµένο Σεπτέµβριο γιατί θέλατε να εξισορροπήσετε τις
αυξήσεις στα τιµολόγια της ΔΕΗ. Προσπαθούσατε, όπως λέγατε,
να σώσετε τη ΔΕΗ. Βέβαια µε επικοινωνιακά τρικ και τώρα σκέ-
φτεστε να φορτώσετε κόστος αυτής της προσπάθειας στους
επενδυτές διαφοροποιώντας τους κανόνες της αγοράς, τους
σταθερούς κανόνες που τους θεωρείτε ως προϋπόθεση προκει-
µένου να προχωρήσει η χώρα στην ανάπτυξη µε καθαρούς όρος.
Μειώσατε το ΕΤΜΕΑΡ πέρυσι χωρίς καµµιά γνωµοδότηση της
ΡΑΕ και τη γνώµη των άλλων φορέων. Ταυτόχρονα αυξήσατε τα
τιµολόγια της ΔΕΗ προκειµένου να αυξηθεί η κερδοφορία της
και να µπορείτε σήµερα να µιλάτε για success story, ενώ παράλ-
ληλα η ΔΕΗ καθυστερεί να αποδώσει το ΕΤΜΕΑΡ και έχει φτάσει
να χρωστάει σήµερα τριακόσια ογδόντα εκατοµµύρια στον
ΕΛΑΠΕ. Ο ΕΛΑΠΕ όµως πρέπει να είναι δηµόσιος οργανισµός.
Αυτοί είναι οι κανόνες που µας υποσχεθήκατε µε το επιτελικό
κράτος ότι θα ακολουθείτε; Γιατί η άλλου είδους συµπεριφορά,
να αναφέρεστε στους αντιπάλους, είναι αυτή που µας έφερε εδώ
που µας έφερε. Αυτό δεν πρέπει να αλλάξουµε στη χώρα; Τι,
πρέπει να έχουµε άλλοθι, διότι οι προηγούµενοι, οι προπροηγού-
µενοι ή οι επόµενοι θα έχουν τα ίδια επιχειρήµατα; Αυτό σηµαίνει
νέες περιπέτειες σε συνέχεια του έργου που είχε ξεκινήσει δυ-
στυχώς ο ΣΥΡΙΖΑ πριν δύο χρόνια, καθώς είχε σταµατήσει τη
χρέωση του προµηθευτή, το ΕΛΑΠΕ είχε χάσει και αυτά τα
έσοδα.

Πρόσφατα επίσηµες µελέτες του Συνδέσµου Παραγωγών
Ενέργειας µε φωτοβολταϊκά, ο ΣΠΕ, αποδεικνύει ότι δεν έπαιξε
ρόλο η πανδηµία για το έλλειµµα του ΕΛΑΠΕ, αλλά η µείωση του
ΕΤΜΕΑΡ που την κάνατε εσείς, κύριε Υπουργέ. Τι απαντάτε σε
αυτή την τεκµηριωµένη αποδόµηση της περσινής σας ενέργειας;
Δυστυχώς βάλατε κατά την άποψή µας σε περιπέτειες τον κλάδο
της ΑΠΕ της χώρας την ώρα που είναι πιο αναγκαίος από ποτέ.

Παράδειγµα δεύτερο. Έχετε φέρει µια τεράστια αναστάτωση
στην αγορά ακινήτων και µόνο µε την πρωτοβουλία σας να θέ-
σετε σε διαβούλευση το χωροταξικό νοµοσχέδιο. Ξέρετε τι γίνε-
ται, κύριε Υπουργέ, σήµερα στις τράπεζες; Με την πιθανή
αποµείωση της αξίας των αγροτεµαχίων, που δεν θα µπορούν να
χτίζονται σε δύο χρόνια, οι τράπεζες θεωρούν ότι αποµειώνονται
οι εγγυήσεις των αγροτεµαχίων αυτών που κατέχει για δανει-
σµούς που έχει και ζητά από τους ανθρώπους αυτούς είτε να τα
χτίσουν σε δύο χρόνια αν µπορούν είτε να φέρουν και άλλες εγ-
γυήσεις. Σταµατήσετε αυτές πρωτοβουλίες. Σταµατήστε αυτές
τις συµπεριφορές των τραπεζών αν θέλετε πραγµατικά να πετύ-
χετε καθαρούς κανόνες και να προωθήσετε την ανάπτυξη της
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χώρας. Όπως και πρέπει να παρέµβετε όπως σας είπα άµεσα να
σταµατήσει αυτός ο νέος εκβιασµός στους ιδιοκτήτες από τις
τράπεζες.

Όπως, βέβαια, πρέπει να παρέµβετε και στην Ηµαθία, όπου οι
πολίτες βρίσκονται αντιµέτωποι µε τις διεκδικήσεις του δηµοσίου
στο αγρόκτηµα των Ριζωµάτων, για το οποίο σας υπέβαλα ερώ-
τηση στην οποία ακόµα περιµένω απάντηση.

Τρίτο παράδειγµα παρενέργειας. Ήταν εν γνώσει σας το αψυ-
χολόγητο άρθρο 47 στο πρόσφατο νοµοσχέδιο σχετικά µε το τι
µπορούσαν να κάνουν οι δήµοι χρησιµοποιώντας το τέλος των
ΑΠΕ, παίρνοντας τα χρήµατα αυτά για να τα χρησιµοποιήσουν
για άλλον λόγο. Το αποσύρατε. Χαιρόµαστε. Μα, είναι δυνατόν
να αλλάζουµε διαρκώς τους κανόνες και να επιδιώκουµε από τις
τοπικές κοινωνίες να διαµορφώσουµε συναινέσεις προκειµένου
να προχωρήσουν τα ζητήµατα των επενδύσεων των ΑΠΕ;

Δεν καταλαβαίνω επίσης γιατί αρνείστε το τέλος το οποίο σας
έχουµε προτείνει, τα ανταποδοτικά τέλη για τους δήµους, την
άφιξή του για τους δήµους που έχουν οι µεταλλευτικές δραστη-
ριότητες.

Όπως, αρνείστε επίσης να ξανασκεφτείτε τον ρόλο των δι-
κτύων στο νέο ενεργειακό τοπίο, ιδιαίτερα µετά την εµπειρία της
πανδηµίας. 

Στην ουσία µε τις ευθύνες που φέρνετε µε την τροπολογία 512
επιταχύνεται την ιδιωτικοποίηση του «ΔΕΔΔΗΕ», της «ΔΕΠΑ Υπο-
δοµών», αλλά και της «ΛΑΡΚΟ». Επιλογή σας. Θα κριθείτε γι’
αυτό.

Εµείς συνεχίζουµε να λέµε ότι θέλουµε το δηµόσιο να έχει τον
πρώτο λόγο και για τα δίκτυα που αφορούν δηµόσια αγαθά,
όπως η ενέργεια, γιατί έγιναν, κατασκευάστηκαν µε χρήµατα του
ελληνικού λαού και είναι περιουσία του ελληνικού λαού, ο οποίος
δεν µπορεί να απεµπολήσει το δικαίωµά του. Να έχει λόγο στο
πώς θα προβληθούν, µε ποιες συνέργειες, µε ποιες εργασίες.
Είναι επιλογή του, αλλά δεν µπορεί ο ελληνικός λαός να µην έχει
λόγο στα δίκτυα αυτά.

Δεν συµµεριζόµαστε, λοιπόν, την ιδεολογική σας εµµονή για
τις ιδιωτικοποιήσεις αυτές. Αυτές οι ιδιωτικοποιήσεις θα είναι οι-
κονοµικά και εθνικά ασύµφορες κατά την άποψή µας. 

Έχουµε, δε, επανειληµµένα µιλήσει για την ανάγκη εκδηµο-
κρατισµού της ενέργειας και την ανάγκη να προωθηθεί η απο-
κεντρωµένη παραγωγή και αποθήκευση ΑΠΕ από τους πολίτες.
Και αυτό που βλέπουµε και σήµερα µε την τροπολογία σας είναι
ότι η ενεργειακή µετάβαση γίνεται δυστυχώς µε παλιούς όρους
και ξεπερασµένες αντιλήψεις. 

Σας κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου για άλλη µία φορά.
Πρέπει να αλλάξετε ρότα, να διορθώσετε πορεία σε πολλά ενερ-
γειακά και περιβαλλοντικά ζητήµατα. Πρέπει να σταµατήσετε την
πολιτική «βλέποντας και κάνοντας» µε στόχο τις πρόσκαιρες επι-
κοινωνιακές εντυπώσεις. Όλα αυτά φέρνουν αναστάτωση στην
αγορά για τους πολίτες. Θα µιλήσω, βέβαια, πιο αναλυτικά όταν
πάρω τον λόγο για τις τροπολογίες. 

Σταµατήσετε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τις παλιές συνταγές
προτού να είναι αργά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε να ετοιµάσετε

το Βήµα, παρακαλώ. 
Μέχρι να το καθαρίσετε, δίνω τον λόγο για δύο, τρία λεπτά

στον Υφυπουργό κ. Ζαββό που θέλει να κάνει µία διευκρίνιση για
µία κατατεθείσα υπουργική τροπολογία. 

Κύριε Ζαββέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΖΑΒΒΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα πολύ σύντοµα να υπο-

στηρίξω την τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών, σχετικά
µε την ερµηνευτική διάταξη της περίπτωσης η) του άρθρου 4 του
ν.4557/2018.

Όπως θυµάστε, λίγες ηµέρες πριν κατά την ψήφιση της πέµ-
πτης κοινοτικής οδηγίας για το ξέπλυµα µε τροποποίηση του
ν.4557/2018, δηλαδή όταν συζητούσαµε στις 6 Οκτωβρίου, αν-
ταποκρινόµενοι τότε στο αίτηµα της Προέδρου της Αρχής Κατα-
πολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές
Δραστηριότητες, όπως αυτό υποβλήθηκε µε υπόµνηµα ενώπιον

της Διαρκούς Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων διευρύναµε
και αυστηροποιήσαµε το πεδίο εφαρµογής των βασικών αδικη-
µάτων, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τον νέο Ποινικό Κώδικα. 

Συγκεκριµένα, υιοθετώντας κατά λέξη την προτεινόµενη δια-
τύπωση της αρχής για το ξέπλυµα, προβλέψαµε ότι στα βασικά
αδικήµατα του ν.4557/2018 περιλαµβάνονται όλα τα αδικήµατα
από τα οποία προκύπτει περιουσιακό όφελος και επισύρουν
ποινή φυλάκισης και όχι µόνο στερητική της ελευθερίας ποινή
άνω των έξι µηνών. 

Ωστόσο, κρίνεται αναγκαία η διευκρίνιση της έννοιας της πε-
ρίπτωσης ιη) του άρθρου 4 του ν.4557/2018, προς άρση οποιασ-
δήποτε ενδεχόµενης αµφισβήτησης ως προς το ότι στο πεδίο
εφαρµογής της εν λόγω διάταξης περιλαµβάνονται όλα τα αδι-
κήµατα από τα οποία προκύπτει περιουσιακό όφελος και επισύ-
ρουν στερητική της ελευθερίας ποινή, δηλαδή τουλάχιστον ποινή
φυλάκισης, αλλά και ποινή κάθειρξης, δηλαδή τόσο τα αδική-
µατα πληµµεληµατικού χαρακτήρα, όσο και τα αδικήµατα κα-
κουργηµατικού χαρακτήρα.

Με την ερµηνευτική διάταξη που καταθέτουµε, αποσαφηνίζε-
ται ότι στα βασικά αδικήµατα του ν. 4557/2018 περιλαµβάνονται
όλα τα αδικήµατα από τα οποία προκύπτει περιουσιακό όφελος
και επισύρουν τουλάχιστον ποινή φυλάκισης. Είναι προφανές ότι
ο σκοπός του νοµοθέτη -εξάλλου το συζητήσαµε εδώ- είναι να
καλύψει κάθε αδίκηµα για το οποίο προβλέπεται στερητική της
ελευθερίας ποινή υπό την έννοια της φυλάκισης ή της κάθειρξης,
χωρίς να υπάρχει οποιαδήποτε δυνατότητα διαφυγής από το
ρυθµιστικό πεδίο της διάταξης. 

Οποιαδήποτε άλλη ερµηνεία –αντιλαµβάνεστε- θα προκα-
λούσε ανεπίτρεπτη αξιολογική αντινοµία και θα οδηγούσε στο
παράδοξο αποτέλεσµα της εφαρµογής της µόνο στα αδικήµατα
πληµµεληµατικού χαρακτήρα, εξαιρουµένων των βαρύτερων κα-
κουργηµατικού χαρακτήρα αξιόποινων πράξεων, το οποίο σε
καµµία περίπτωση δεν προκύπτει από ratio της διάταξης. 

Τα παραπάνω επιβεβαιώνονται όχι µόνο από το υποβληθέν
υπόµνηµα της Αρχής Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσό-
δων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες προς τη Διαρκή Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων στη Βουλή των Ελλήνων, αλλά
και από τα Πρακτικά της συζήτησης της ενώπιον σας διάταξης
που είχαµε εδώ στην Ολοµέλεια. 

Σας καλώ, λοιπόν, να την υπερψηφίσετε, αποδεικνύοντας τη
σταθερή προσήλωση του Σώµατος στην ενίσχυση της διαφά-
νειας για την καταπολέµηση του ξεπλύµατος χρήµατος στη
χώρα µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ.

Διαµάντω Μανωλάκου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Αυτή την ώρα είναι σε εξέλιξη µια

µεγάλη διαδήλωση µαθητών, εκπαιδευτικών, γονιών, φοιτητών,
απεργών του δηµοσίου διεκδικώντας µέτρα για ασφάλεια της
υγείας λόγω της πανδηµίας, αλλά και των δικαιωµάτων τους. 

Και όµως, ο αυταρχικός κατήφορος της Κυβέρνησης δεν έχει
πάτο. Παρεµποδίζονται και τροµοκρατούνται ακόµα και µε σω-
µατικούς ελέγχους να φτάσουν στα Προπύλαια διαδηλωτές και
µαθητές. Έκλεισε µέχρι και ο σταθµός του µετρό. Είναι απαρά-
δεκτο. Είναι ντροπή. Η τροµοκρατία δεν περνάει. Αντίθετα, ατσα-
λώνει. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο και τις τροπολογίες ξεκινώντας από
τη «ΛΑΡΚΟ». Γιατί βάλαµε ότι πρέπει να πάει σε ένα ξεχωριστό
ενεργειακό νοµοσχέδιο; Γιατί το περιεχόµενο δεν έχει σχέση µε
αυτό που συζητάµε. Και επίσης, εµείς θέλαµε να καλεστούν και
εκπρόσωποι εργαζοµένων και άλλων φορέων.

Μας λέτε, κύριε Υπουργέ ότι µας ενηµερώσατε. Μας ενηµε-
ρώσατε αλλά στραγγαλίσατε τη συζήτηση. Είναι µια πρακτική
δική σας και των προηγούµενων. Ανταγωνίζεστε µεταξύ σας.
Αλλά δεν θέλετε να ακουστεί ότι οι χίλιοι πεντακόσιοι εργαζόµε-
νοι θα βρεθούν στον δρόµο και περιοχές ολόκληρες θα ερηµώ-
σουν.

Βεβαίως, δεν θέλετε συζήτηση για τη «ΛΑΡΚΟ» για να µην
ακουστούν οι δυνατότητες παραγωγής που έχει και πώς αυτές
µπορούν να αξιοποιηθούν για την ανάπτυξη από τη σκοπιά όµως
του λαού. Ούτε εσείς ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής δεν
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θέλετε να αποκαλυφθούν οι διαχρονικές ευθύνες που έχετε.
Έχετε συµβάλει στην απαξίωση της στο σχέδιο διάλυσης της,
υλοποιώντας βήµα, βήµα τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, η οποία, βεβαίως, βάζει και πρόστιµα, µόνο και µόνο για να
βάλουν πιο εύκολα χέρι τα ευρωπαϊκά µονοπώλια στον πλούτο
της «ΛΑΡΚΟ», στον πλούτο της Ελλάδας. Για αυτόν τον πλούτο
δεν µιλάει κανείς σας.

Η «ΛΑΡΚΟ» είναι πραγµατικά χρυσωρυχείο. Το αποδείξαµε και
µέσα στη Βουλή µε την τροπολογία που είχε καταθέσει η Κοινο-
βουλευτική µας Οµάδα για την πλήρη λειτουργία και ανάπτυξη
της επιχείρησης και την προστασία των εργαζοµένων που µπο-
ρούν να γίνουν. 

Ταυτόχρονα, είναι τρανταχτή απόδειξη ότι η χώρα µας έχει τε-
ράστιες παραγωγικές δυνατότητες, ορυκτό πλούτο, ικανό εργα-
τικό δυναµικό. Την απορρίψατε την τροπολογία του ΚΚΕ χωρίς
συζήτηση. Ήταν αναµενόµενο.  

Και όµως, αυτή η εταιρεία είναι η µοναδική επιχείρηση στην
Ευρωπαϊκή Ένωση που παράγει σιδηρονικέλιο µέσα από την
επεξεργασία δικών της εγχώριων µεταλλευµάτων. 

Η χώρα µας έχει στο υπέδαφός της το 90% των καταγεγραµ-
µένων κοιτασµάτων νικελίου σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα
µεταλλεύµατα αυτά επειδή είναι κοβαλτιούχα είναι δυσεύρετα
σε παγκόσµιο επίπεδο. Έχουµε κοιτάσµατα χρωµίου που µαζί µε
το νικέλιο δηµιουργούν ανοξείδωτο χάλυβα, προϊόν τεράστιας
αξίας που αξιοποιείται σε πολλές εφαρµογές και µέχρι σήµερα
εισάγεται στη χώρα µας.

Πολλές δυνατότητες υπάρχουν ακόµα και για αξιοποίηση χι-
λιάδων κυβικών ζεστό νερό ανά ώρα µε τη µέθοδο της τηλεθέρ-
µανσης. Και ανοίγεται και µια σειρά άλλες δυνατότητες. 

Αυτή την επιχείρηση µε τις µεγάλες αυτές δυνατότητες η Κυ-
βέρνηση ως συνέχεια των προηγούµενων θέλει να την ξεφορτω-
θεί µαζί βέβαια µε τους εργαζόµενους.

Γι’ αυτό την κοµµατιάζει για να την εκποιήσει, θεωρώντας ότι
έτσι θα γίνει πιο ελκυστική στο µεγάλο κεφάλαιο. Και τώρα µε
αυτή την τροπολογία επισπεύδετε τις διαδικασίες. Και ως συνή-
θως διαστρεβλώνετε την πραγµατικότητα συκοφαντώντας
ακόµα και εργαζοµένους. 

Η «ΛΑΡΚΟ» είναι επιχείρηση στρατηγικής σηµασίας. Πλειοψη-
φικά ανήκει στο ελληνικό κράτος και την δίνετε στα δόντια των
επιχειρηµατικών συµφερόντων χωρίς καµία δέσµευση για την
τύχη των εργαζοµένων. Και σε µια περίοδο που λόγω ηλεκτροκί-
νησης στην αυτοκινητοβιοµηχανία η αξία του νικελίου και του κο-
βαλτίου αναµένεται να φέρει τεράστια κέρδη σε όσους τα
κατέχουν και τα εκµεταλλεύονται. 

Να, λοιπόν, γιατί το ΚΚΕ ενώνει τη φωνή του µε τους εργαζό-
µενους της «ΛΑΡΚΟ» στον δίκαιο αγώνα τους ενάντια στο διαλυ-
τικό σχέδιο και τις απολύσεις. Και καλούµε τον ελληνικό λαό να
εκφράσει την αλληλεγγύη του για εκσυγχρονισµό και ανάπτυξη
της «ΛΑΡΚΟ» µε κρατική χρηµατοδότηση, µέτρα για την πλήρη
λειτουργία της, προστασία όλων των εργαζοµένων στην εταιρεία
και των δικαιωµάτων τους. 

Ταυτόχρονα καταθέτουµε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας,
αλλά και για τα Πρακτικά δίνουµε ανακοίνωση της Οµοσπονδίας
Μεταλλωρύχων που εκφράζεται και αναλύεται η αξία αυτής της
επιχείρησης. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής του ΚΚΕ κ. Διαµάντω Μανωλά-
κου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, ουσιαστικά είναι ενσωµάτωση
της ευρωκοινοτικής οδηγίας για τη µείωση των επιπτώσεων ορι-
σµένων πλαστικών προϊόντων στο περιβάλλον. Αυτή η οδηγία
δεν δηµιουργήθηκε από την ανάγκη προστασίας της δηµόσιας
υγείας και του περιβάλλοντος. Απλά ο µεγαλύτερος εισαγωγέας
πλαστικών απορριµµάτων, η Κίνα, το 2017 ανακοινώνει τη νέα
της πολιτική που ονόµασε «εθνικό ξίφος», και σταδιακά σταµά-
τησε να εισάγει πλαστικά απορρίµµατα. Μέχρι τότε η Κίνα απο-
τελούσε το κέντρο της παγκόσµιας αγοράς ανακύκλωσης,
εισάγοντας σταθερά τεράστιες ποσότητες από κάθε γωνιά του
πλανήτη και τα αξιοποιούσε ενεργειακά αλλά και ως πρώτη ύλη
στη βιοµηχανία της. 

Μάλιστα η αυξανόµενη ζήτηση έδωσε ώθηση στην ανακύ-
κλωση στο δυτικό ηµισφαίριο, που αναδείχτηκε σε κερδοφόρα
επιχείρηση για µεγάλους οµίλους και στηρίχτηκε πολύµορφα
από το κράτος και σε µας, µε την ενθάρρυνση ανακύκλωσης, µε
την καθοριστική εµπλοκή των δήµων. Μιλάω για τους µπλε κά-
δους. 

Μετά την αλλαγή πολιτικής της Κίνας, η Ευρωπαϊκή Ένωση ξε-
κινάει καµπάνια για να απαγορευτεί η χρήση προϊόντων που
φτιάχνονται από πλαστικό και τα περισσότερα από αυτά εισά-
γονται κατά κανόνα από την Κίνα. Συνεπώς, ο λόγος δηµιουργίας
της ευρω-οδηγίας είναι να µη χάσει έδαφος στον µεταξύ τους
εµπορικό πόλεµο, αφού τα κινεζικά µονοπώλια σταµάτησαν να
αγοράζουν από την Ευρώπη πλαστικό προς ανακύκλωση. Ε, λοι-
πόν, και η Ευρωπαϊκή Ένωση κλείνει την αγορά της στα κινεζικά
πλαστικά προϊόντα και αυτό µας παρουσιάζεται ότι δήθεν υπάρ-
χει ενδιαφέρον για το περιβάλλον. 

Συντονίζεστε, λοιπόν, σε αυτή την κατεύθυνση. Μας παρου-
σιάζετε σαν κύριο πρόβληµα, προσχηµατικά κατά τη γνώµη µας,
τον σοβαρό κίνδυνο για τα θαλάσσια οικοσυστήµατα, τη βιοποι-
κιλότητα και την ανθρώπινη υγεία, επιλεκτικά ωστόσο µόνο αυτή
την κατηγορία των ειδικών πλαστικών αποβλήτων που περιέχον-
ται στην ευρω-οδηγία. 

Και λέµε προσχηµατικά, γιατί απουσιάζει κάθε αναφορά στον
υπ’ αριθµό ένα επικίνδυνο εχθρό των θαλάσσιων οικοσυστηµά-
των από πλευράς διασποράς πλαστικών αποβλήτων που είναι το
εφοπλιστικό κεφάλαιο µικρό και µεγάλο. Και για άλλη µια φορά
µπαίνει στο απυρόβλητο η περιβαλλοντοκτόνα δράση του. Υπάρ-
χει σκόπιµη επιλεκτικότητα. 

Ταυτόχρονα, σκόπιµα καλλιεργείται αποκλειστικά η λογική της
ατοµικής ευθύνης. Ο µοναδικός παράγοντας που µπορεί, πραγ-
µατικά, να συµβάλλει στο να επιταχύνει κάποιες κλιµατικές µε-
ταβολές, είναι η ίδια η δράση των µονοπωλιακών οµίλων. 

Προκλητικά, λοιπόν, για τη ρύπανση της θάλασσας σηµα-
δεύονται τα πλαστικά καπάκια και καλαµάκια του καφέ και βγά-
ζετε στον αφρό το νούµερο ένα υπεύθυνο, το εφοπλιστικό και
βιοµηχανικό κεφάλαιο. Τα ίδια τα στοιχεία λένε ότι ενενήντα µε-
γάλοι όµιλοι ευθύνονται για τα 2/3 των παγκόσµιων εκποµπών
καυσαερίων. Είκοσι µονοπώλια ευθύνονται για το 35% των παγ-
κόσµιων εκποµπών ρύπων του άνθρακα. Δέκα χώρες παράγουν
το 72% της ρύπανσης διοξειδίου του άνθρακα. Και τα µονοπώλια
της ενέργειας «EXXON MOBIL», BP, «SHELL» και «TOTAL» δια-
φηµίζουν τα πράσινα προγράµµατά τους, ενώ αποτελούν ταυτό-
χρονα τους µεγαλύτερους ρυπαντές. 

Αλλά και στη χώρα µας, στη Δραπετσώνα, βιοµηχανία επεξερ-
γασίας αποβλήτων πετρελαιοειδών ρίχνει τα λύµατα κατευθείαν
στη θάλασσα. Σε αυτή την απόφαση συνέβαλε και η θετική γνω-
µοδότηση του Υπουργείου Ναυτιλίας, που υποτίθεται ότι προ-
στατεύει το θαλάσσιο περιβάλλον και το Υπουργείο
Περιβάλλοντος προφανώς έχει συµφωνήσει. Αναφέροµαι σε
αυτό, γιατί υπάρχουν πορίσµατα µελετών του Ερευνητικού Κέν-
τρου «Δηµόκριτος» και του Αστεροσκοπείου, που αποδεικνύουν
τη ρυπογόνο δράση αυτής της εταιρείας στην ατµόσφαιρα και
τώρα επεκτείνεται και στη θάλασσα. 

Παρόµοιες τέτοιες καταστάσεις και διαµαρτυρίες έχουµε από
φορείς στο Κερατσίνι, το Πέραµα, τη Θεσσαλονίκη, τον Ασπρό-
πυργο για τα ΕΛΠΕ. Επίσης, δράση έχει ο ΟΛΠ, δηλαδή η
COSCO στην Πειραϊκή, που δηµιουργεί µια προβλήτα για κρουα-
ζιερόπλοια που θα µπορούσε να την κάνει αλλού αλλά εκεί τη
συµφέρει. Αλλά έτσι είναι, µπροστά στο κέρδος τι είναι οι ανάγ-
κες των λαϊκών στρωµάτων; Ποδοπατιούνται. 

Το πεδίο εφαρµογής του νοµοσχεδίου δεν αφορά όλα τα πλα-
στικά προϊόντα, µόνο ορισµένα µιας χρήσης που αποτελούν και
τη βασική στόχευση µεταξύ των οποίων και τα οξοδιασπώµενα.
Τα ξεχωρίζουµε γιατί υπήρχε ανάγκη κατάργησής τους για πε-
ριβαλλοντικούς λόγους. Είχε αναδειχθεί πριν από το 2010 από
επιστηµονικές εργασίες. Μάλιστα το µέγεθος της ρύπανσης που
προκαλείται και στην Ελλάδα είναι πραγµατικά σοκαριστικό από
τα στοιχεία. 

Η ανάδειξη τέτοιων θεµάτων από έρευνες παγκόσµιας εµβέ-
λειας δεν είναι άσχετη µε τους ανταγωνισµούς µεταξύ επιχειρη-
µατικών οµίλων που κοντράρονται για µεγαλύτερα µερίδια
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αγοράς στην παραγωγή και πώληση υλικών µε πρώτη ύλη το
πλαστικό, για την αντικατάστασή του µε άλλα καινοτόµα ή ακόµα
και για τα κέρδη από την αξιοποίηση του πλαστικού µετά την
αποβολή του προϊόντος. 

Σε τελική ανάλυση, αυτό που υπερισχύει σε όλες τις έρευνες
είναι η ατοµική ευθύνη του καταναλωτή ,να επιλέξει άλλο υλικό
από το πλαστικό και να φροντίσει ο ίδιος για την ασφαλή ανακύ-
κλωση ή καταστροφή του µετά τη χρήση. Κι, όµως, ένα άλλο είδος
πλαστικού χρήµατος µε σηµαντικές επιπτώσεις που δεν συζητιέ-
ται, είναι οι µικροΐνες πλαστικού που προέρχονται από τη διά-
βρωση συνθετικών υφασµάτων. Το πρόβληµα είναι τόσο
εκτεταµένο. Σύµφωνα µε µια µελέτη στο 80% των δειγµάτων του
πόσιµου νερού που ελέγχθηκαν παγκοσµίως βρέθηκαν µικροΐνες
πλαστικού. 

Αν και αυτά είναι γνωστά πριν από το 2010, δεν προχώρησαν
γιατί υπήρχαν αντιδράσεις των µονοπωλίων του κλάδου και κυ-
ρίως της Βρετανίας και έτσι καθυστέρησε και η κατάργηση των
οξοδιασπώµενων πλαστικών. Μόνο µε την ικανοποιητική διαχρο-
νική απόδοση των σχετικών επενδύσεων µε το προσδοκώµενο
κέρδος επιτρέπεται τώρα από την Ευρωπαϊκή Ένωση η θεσµο-
θέτηση της κατάργησής τους. 

Αλλά και τα πλαστικά προϊόντα µιας χρήσης και η δήθεν ευ-
θύνη του παραγωγού τελικά που καταλήγει; Σε ένα διευρυµένο
χαράτσι σε βάρος των λαϊκών στρωµάτων, αφού υπάρχουν ρυθ-
µίσεις για µια κατηγορία τέτοιων προϊόντων που διατίθενται ως
συσκευασία τροφίµων και ποτών κατά την πώλησή τους από επι-
χειρήσεις εστίασης, αλλά και λιανικού εµπορίου.

Τελικά, καταλήγουν σε έναν φοροεισπρακτικό µηχανισµό σε
βάρος των λαϊκών στρωµάτων σαν καταναλωτές. Πρόκειται για
τα 4,96 λεπτά ανά τεµάχιο, χωριστά το κυπελάκι, χωριστά το κα-
πάκι, το καλαµάκι κατά περίπτωση ή ταυτίζονται. Ταυτόχρονα γί-
νεται και σε αυτά επέκταση της περιβαλλοντικής εισφοράς υπέρ
του Πράσινου Ταµείου, που επέβαλε και ο ΣΥΡΙΖΑ στις πλαστικές
σακούλες.

Ίδια πορεία έχετε, ίδιο χαράτσωµα κάνετε, το ίδιο κάνετε και
στις ιδιωτικοποιήσεις και στη «ΛΑΡΚΟ». 

Όµως, εδώ θέλω να πω ότι δείχνετε µια βιασύνη στους χώ-
ρους εφαρµογής χωρίς να είναι καθαρό µε τι θα αντικαταστα-
θούν, εκτός αν εσείς έχετε κάποια πληροφόρηση για κάποια
µεγάλη εταιρεία ότι είναι ήδη έτοιµη να καλύψει το κενό και, βέ-
βαια, να αποκοµίσει και τρελά κέρδη, αφού θα µονοπωλήσει του-
λάχιστον για ένα χρονικό διάστηµα τις ανάγκες που θα
δηµιουργηθούν στον χώρο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Ταυτόχρονα, κυκλοφορούν χάρτινα ποτήρια εµπλουτισµένα µε
πλαστικό, που καταλαµβάνουν σηµαντικό µερίδιο της αγοράς.
Και αυτό τι δείχνει; Ότι, τελικά, η προστασία της δηµόσιας υγείας
και η προστασία του περιβάλλοντος ως άλλοθι χρησιµοποιούν-
ται. Η περιβαλλοντική υποκρισία κυριαρχεί για το κέρδος και
µόνο για το κέρδος. 

Επιβεβαιώνεται, λοιπόν, το ΚΚΕ όταν λέει ότι το πλαίσιο της
«πράσινης» οικονοµίας, που είναι κυρίαρχη αστική γραµµή σε παγ-
κόσµιο επίπεδο, αποτελεί την καινούργια κερδοφόρα διέξοδο για
την ανάπτυξη της παγκόσµιας καπιταλιστικής οικονοµίας.

Αντιµετωπίζονται, λοιπόν, και τα πλαστικά απορρίµµατα ως ευ-
καιρία διεύρυνσης της κερδοφορίας τους και δηµιουργούν επι-
ταχυνόµενους ρυθµούς για νέες «πράσινες» καπιταλιστικές
επιχειρήσεις, που είτε θα ανακυκλώνουν πλαστικά είτε θα κερ-
δοφορούν από τα νέα οικολογικά προϊόντα.

Τελικά, η καπιταλιστική ανάπτυξη, το καπιταλιστικό κέρδος και
η προστασία του περιβάλλοντος είναι ασυµβίβαστα. Δεν µπο-
ρούν να υπάρχουν καπιταλιστική ανάπτυξη και «πράσινες» επεν-
δύσεις που θα σέβονται το περιβάλλον. Δεν πάνε µαζί. Βιώσιµη
για τον λαό ανάπτυξη δεν µπορούν να εξασφαλίσουν το κράτος
του κεφαλαίου και οι κυβερνήσεις του. Ολοκληρωµένη προστα-
σία και διαχείριση του περιβάλλοντος, που θα συµπεριλαµβάνει
και τη διαχείριση των αποβλήτων σε όφελος του λαού, προϋπο-
θέτουν κατάργηση της εξουσίας των µονοπωλίων, γιατί τότε κα-
ταργείται το κέρδος και κυρίαρχο θα είναι οι ανάγκες του
ανθρώπου.

Με αυτή την έννοια καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Μανωλάκου.
Παρακαλώ να ετοιµαστεί υγειονοµικά το Βήµα και να καλέσω

τον ειδικό αγορητή της Ελληνικής Λύσης, τον κ. Βασίλειο Βι-
λιάρδο.

Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εισαγωγικά θα θέλαµε να πούµε

στον καλό συνάδελφο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΙΝΑΛ
-δυστυχώς, δεν είναι παρών- του ΠΑΣΟΚ δηλαδή, που οδήγησε
την Ελλάδα στο ΔΝΤ υπεξαιρώντας τις εκλογές του 2009 µε το
«λεφτά υπάρχουν», κατηγορώντας παράλληλα τους Έλληνες
διεθνώς ως διεφθαρµένους, που υπέγραψε το PSI παραχωρών-
τας στους ξένους την εθνική µας κυριαρχία, το πρώτο, το δεύ-
τερο και το τρίτο µνηµόνιο, καταδικάζοντάς µας έτσι στη
χειρότερη µορφή χρεοκοπίας που υπάρχει, στην κυλιόµενη, στη
διεθνή, πως οι κατηγορίες του εναντίον µας περί σκοτεινών κύ-
κλων επειδή ταχθήκαµε, όπως πάντα, υπέρ της άρσης της ασυ-
λίας Βουλευτών, είναι τουλάχιστον ανόητες. Είναι απαράβατη
αρχή µας, πως οι Βουλευτές πρέπει να αντιµετωπίζονται όπως
όλοι οι πολίτες χωρίς κανένα ειδικό προνόµιο.

Όσον αφορά δε τις δηλώσεις του περί ύπαρξης τουρκικής µει-
ονότητας στη Θράκη, είναι απαράδεκτες και επικίνδυνες. Θεω-
ρούµε, λοιπόν, πως οφείλει να τις ανασκευάσει, ευχαριστώντας
τον εκ των προτέρων, φυσικά, αφού δεν υπάρχει καµµία µειονό-
τητα αλλά Έλληνες µουσουλµάνοι στο θρήσκευµα.

Στο θέµα µας τώρα αναγκαστικά θα ξεκινήσουµε από τις δύο
τροπολογίες-νοµοσχέδια, που φυσικά θα καταψηφίσουµε και
που κατέθεσε πραξικοπηµατικά ο Υπουργός. Στο τέλος της επι-
τροπής, αφού τις ανακοίνωσε, έφυγε αµέσως κυριολεκτικά σαν
κλέφτης, προφανώς για να αποφύγει τη συζήτησή τους και ειδικά
την πρόσκληση φορέων, πολύ περισσότερο µετά το πρόσφατο
επίτευγµά του στο θέµα της ΔΕΗ, όπου κατάφερε να δηµιουρ-
γήσει µια «µαύρη» τρύπα στο ταµείο για την πληρωµή των παρα-
γωγών από ΑΠΕ. Η τρύπα αυτή εκτιµάται πως θα κλείσει στα
287,6 εκατοµµύρια το 2020, όπως θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά.

Ειδικότερα, αφού αύξησε την τιµή του ρεύµατος, προσπάθησε
να περιορίσει την αύξηση µέσω της µείωσης του ΕΤΜΕΑΡ, µια
ανεύθυνη ενέργεια, που τελικά οδήγησε στο παραπάνω έλ-
λειµµα.

Όσον αφορά δε τα κέρδη της ΔΕΗ µε στόχο το ξεπούληµά
της, βέβαια, όπως τεκµηριώσαµε στη συζήτηση µε την επερώ-
τηση του ΣΥΡΙΖΑ, οφείλονται αφ’ ενός µεν στη µείωση του κό-
στους της ενέργειας διεθνώς λόγω της πανδηµίας και αφ’
ετέρου στην αύξηση της τιµής του ρεύµατος αντί να µεταφερθεί
το µειωµένο κόστος στους καταναλωτές µε χαµηλότερες τιµές.
Με απλά λόγια αν δεν είχαν αλλάξει αυτά τα δύο, η ΔΕΗ θα είχε
τις ίδιες περίπου ζηµίες µε το 2019, όπως θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά. Οπότε τα περί εξυγίανσής της είναι ένας ακόµα ένα
κυβερνητικός µύθος όπως τόσοι άλλοι.

Πρόκειται για µια ακόµη απίστευτη προχειρότητα ενός Υπουρ-
γείου που δεν κάνει απολύτως τίποτα σωστό, ενώ φαίνεται κα-
θαρά πως ο Υπουργός έχει αναλάβει την αποστολή να
ξεπουλήσει ολόκληρο τον ενεργειακό κλάδο της χώρας µας, πι-
στός στις εντολές των ξένων.

Η τροπολογία τώρα για τη «ΛΑΡΚΟ» στο άρθρο 1 αφορά την
πώληση των µεταλλείων µαζί µε το εργοστάσιο από το ΤΑΙΠΕΔ,
που ανήκει στο υπερταµείο, άρα στους ξένους, που συµµετέχει
µε 55%, ως συνήθως µε την επίκληση ζηµιών και προστίµων από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως µε τον ΟΣΕ.

Υποψιαζόµαστε δε, πως οι αγοραστές θα πάρουν µόνο τα κοι-
τάσµατα και θα κλείσουν το εργοστάσιο, µεταφέροντάς το πιθα-
νότατα στην Τουρκία, που έχτισε πρόσφατα, το 2013, ένα
καινούργιο -θα το καταθέσουµε στα Πρακτικά, βέβαια, για να
τεκµηριώνουµε πάντα αυτά που λέµε- όπως ανακοίνωσε πρό-
σφατα και η «PITSOS», µετά την «PIRELLI», την «ΙΖΟΛΑ» και
τόσες άλλες.

Γιατί τα κοιτάσµατα; Γιατί το νικέλιο είναι ένα εξαιρετικά πο-
λύτιµο µέταλλο, µε την τιµή του να αυξάνεται συνεχώς. Υπάρ-
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χουν διακυµάνσεις, αλλά σήµερα αυξάνεται λόγω του ότι χρησι-
µοποιείται για τις µπαταρίες των ηλεκτρικών αυτοκινήτων και για
αποθήκευση, όπως σε συστήµατα ΑΠΕ ή σε σπίτια, κάτι που θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά.

Η Ελλάδα πάντως είναι η µεγαλύτερη παραγωγός νικελίου
στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχοντας µερίδιο 40%. Εάν δε η
«ΛΑΡΚΟ», που απασχολεί άµεσα χίλιους διακόσιους εξήντα ερ-
γαζοµένους και έµµεσα είκοσι δύο χιλιάδες εργολάβους και άλ-
λους, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, επενδύσει στην
υδροµεταλλουργία, µπορεί να παράγει δύο χιλιάδες έως τρεις
χιλιάδες τόνους τον χρόνο κοβάλτιο, που, επίσης, χρησιµοποιεί-
ται στα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, καλύπτοντας µαζί µε τη Φινλανδία
ως οι µόνοι παραγωγοί στην ήπειρό µας, το 10% των αναγκών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Εποµένως, υπάρχουν προοπτικές και δεν υπήρχε κανένας
λόγος να κλείσει η εταιρεία.

Δυστυχώς, δεν υπάρχει χρόνος να παραθέσουµε τα οικονο-
µικά στοιχεία της «ΛΑΡΚΟ» και τις προτάσεις µας. Άλλωστε,
αυτός είναι ο λόγος της βιασύνης του Υπουργού, να µην ακου-
στεί κανένας, να µην πει κανείς τίποτα.

Με το άρθρο 2 τώρα της τροπολογίας που αφορά τον ΔΕΔ-
ΔΗΕ, επιταχύνεται το εγκληµατικό ξεπούληµα του δικτύου µε τη
θέσπιση προθεσµίας για τον καθορισµό από τη ΡΑΕ, από τη Ρυθ-
µιστική Αρχή Ενέργειας δηλαδή, µιας ανεξάρτητης αρχής που
θα ασχοληθεί µε την απόδοση του κεφαλαίου. Κάτι τέτοιο θα
επηρεάσει προφανώς την τιµή πώλησης του ΔΕΔΔΗΕ, ενώ δεν
αναφέρεται ούτε ο τρόπος υπολογισµού ούτε το επιθυµητό πο-
σοστό.

Εάν το ποσοστό είναι υψηλό, η τιµή πώληση του ΔΕΔΔΗΕ θα
είναι µεν µεγαλύτερη αλλά το ενεργειακό κόστος της Ελλάδας
ακριβότερο, ενώ θα συµβεί το ακριβώς αντίθετο, εάν το ποσοστό
είναι χαµηλότερο. Εµπρός γκρεµός και πίσω ρέµα, λοιπόν!

Απορούµε πάντως πώς είναι δυνατόν να επεµβαίνει το κράτος
σε µία ανεξάρτητη αρχή. Μόνο στην Ελλάδα συµβαίνουν τέτοια
πράγµατα, σε καµµία άλλη χώρα! 

Στο θέµα της ΔΕΠΑ είναι θεµιτή µεν η παραµονή του αγορα-
στή για πέντε χρόνια αλλά φυσικά απαράδεκτο το ξεπούληµά
της, ενώ χρησιµοποιεί ως συνήθως τον ισχυρισµό ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
έκανε κάτι ανάλογο µε τη ΔΕΣΦΑ κάτι, βέβαια, που δεν ενδιαφέ-
ρει κανέναν Έλληνα. Κανένας δεν ενδιαφέρεται για το τι έκανε ο
ΣΥΡΙΖΑ στο παρελθόν. Άλλωστε, για αυτό τον καταψήφισε.

Υπάρχει βέβαια και ο φόβος να είναι ο αγοραστής µία εχθρική
εταιρεία, εταιρεία από µία εχθρική χώρα, κάτι που δεν έλαβε κα-
θόλου υπ’ όψιν του ο Υπουργός.

Όσο δε αφορά το target, αποτελεί µεν κοινοτική οδηγία, αλλά
έχουµε εκφράσει στο παρελθόν τις επιφυλάξεις µας για το Χρη-
µατιστήριο Ενέργειας, θεωρώντας το εξαιρετικά επικίνδυνο µε
παράδειγµα το σκάνδαλο της ENRON η οποία χρεοκόπησε την
Καλιφόρνια.

Τέλος, η τροπολογία που αφορά τις ΑΠΕ φαίνεται ξεκάθαρα
φωτογραφική, ενώ θα θέλαµε να µας εξηγήσει ο Υπουργός, εάν
βοηθάει τη ΔΕΗ ή κάποιους άλλους και ποιους πραγµατικά.

Στο νοµοσχέδιο τώρα, όπως αναφέραµε στην πρώτη επιτροπή,
έχουµε µία ακόµη ευρωπαϊκή οδηγία που έρχεται για κύρωση
στη Βουλή, από µία Κυβέρνηση που απλά µεταφέρει µεταφρα-
σµένες εντολές -πολλές φορές µε κακή µετάφραση- χωρίς στην
ουσία να νοµοθετεί η ίδια.

Το γεγονός δε ότι είµαστε από τις πρώτες χώρες που η οδηγία
αυτή έρχεται προς κύρωση, αφού σύµφωνα µε έγγραφο που κα-
ταθέσαµε στα Πρακτικά έχουν προηγηθεί µόνο η Γαλλία, η Σλο-
βακία και η Λιθουανία, µας δίνει την εντύπωση πως
χρησιµοποιούµαστε ξανά ως πειραµατόζωα, κυρίως όταν µεγά-
λες χώρες όπως η Ιταλία και η Ισπανία εµφανίζονται διστακτικές,
ενώ η Γερµανία δεν επιβάλλει υποχρεωτικά µέτρα στους παρα-
γωγούς.

Εάν διαβάσει δε κανείς το αυθεντικό κείµενο της οδηγίας, θα
δει ότι αναφέρει πως για να τεθεί σε εφαρµογή, θα πρέπει να εκ-
δοθούν κάποιες οδηγίες, για παράδειγµα πως θα καταµετρώνται
οι στόχοι της µείωσης, όπου σύµφωνα µε το άρθρο 4 θα πρέπει
να συµβεί έως τις 3-1-2020, ενώ η εφαρµογή στο άρθρο 13 της
οδηγίας ή στο 16 της παρούσης σχετικά µε το πώς θα αναφέ-

ρονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα έπρεπε να εκδοθεί έως τις 3-
7-2020, χωρίς φυσικά να γνωρίζουµε ή να έχουµε ενηµερωθεί
εάν έχει συµβεί κάτι τέτοιο.

Δεν είναι αλήθεια ευνόητο πως για να δεσµευτεί κανείς µε στό-
χους θα πρέπει να γνωρίζει προηγουµένως πώς ορίζονται; Επο-
µένως, πως θα ήταν πιο συνετό να περιµένει να εκδοθούν και
µετά να κυρώσει τον νόµο, αντί να φέρνει εκ των υστέρων τρο-
πολογίες, όπως συµβαίνει συνήθως;

Εκτός αυτού ρωτήθηκε όσον αφορά τις συνέπειες ο πολύ ση-
µαντικός κλάδος της εγχώριας βιοµηχανίας πλαστικών αλλά και
της εστίασης; Υπάρχουν εναλλακτικά προϊόντα ή θα δηµιουργή-
σουµε ξανά περισσότερους ανέργους;

Από την άλλη πλευρά, δεν είναι ανώριµο να θέτουµε περιορι-
σµούς από τώρα, όταν δεν γνωρίζουµε ακόµη πώς θα εξελιχθεί
η πανδηµία; Δεν έχουµε συνειδητοποιήσει πως λόγω της πανδη-
µίας αυξήθηκε η χρήση πλαστικών συσκευασιών στα τρόφιµα,
αυξήθηκαν οι πλαστικές σακούλες, οι συσκευασίες µιας χρήσης
για φαγητά και οι προστατευτικές µάσκες, τα πλαστικά γάντια,
που τα εισάγουµε βέβαια και όλα τα υπόλοιπα; Δεν θα έπρεπε
να µεσολαβήσει χρόνος για να απαντηθούν όλα αυτά;

Γιατί -αντίθετα µε κάθε λογική- το Υπουργείο επισπεύδει την
εφαρµογή για τους φορείς της κεντρικής κυβέρνησης από την
1-2-2021, πριν την ηµεροµηνία που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση -
την ορίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση- η οποία είναι έξι µήνες αργό-
τερα, την 1-7-2021; Λογικά απορούµε γιατί βιαζόµαστε για όλα.

Βέβαια, το Υπουργείο, όπως έχουµε πει, µας έχει δώσει ήδη
αρκετά δείγµατα προχειρότητας, αφού δεν έκανε απολύτως τί-
ποτα για τα σηµεία φόρτισης αυτοκινήτων για τα οποία έχει εκ-
δοθεί η οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης από το 2014.
Νοµοθέτησε δε πρόσφατα κίνητρα για την ηλεκτροκίνηση, χωρίς
να υπάρχει δίκτυο φόρτισης ούτε θα υπάρχει µε πανελλαδική κά-
λυψη για ένα µεγάλο διάστηµα ακόµη. Οι προδιαγραφές για τους
δήµους µόλις δηµοσιεύθηκαν, όπως καταθέσαµε στα Πρακτικά
στην επιτροπή, µε ορίζοντα εγκατάστασης µάλλον προς το τέλος
του 2021, εάν όχι αργότερα, ενώ ο ΔΕΔΔΗΕ θα το είχε ήδη δρο-
µολογήσει, εάν δεν αποκλειόταν για λόγους που µόνο η Κυβέρ-
νηση γνωρίζει.

Κάτι ανάλογο έχει διαπιστωθεί και στο θέµα της απολιγνιτο-
ποίησης, όπου ανακοινώθηκε το κλείσιµο των µονάδων, χωρίς να
υπάρχει κανένα σχέδιο ούτε επιχειρηµατικό πλάνο της ΔΕΗ το
οποίο περιµένουµε από τα τέλη του προηγούµενου έτους.

Πρόσφατα δε εµφανίστηκε ένα σχέδιο δίκαιης µετάβασης που
είναι σε διαβούλευση, ενώ µε µία πρώτη µατιά φαίνεται ανεπαρ-
κές µε επενδύσεις-ευχολόγια, όπως και µε θέσεις εργασίας.

Αλήθεια, γιατί δεν καταρτίζει το Υπουργείο ένα αντίστοιχο
πρόγραµµα µετάβασης για τη βιοµηχανία πλαστικών, η οποία θα
επηρεαστεί σε µεγάλο βαθµό από αυτούς τους κανονισµούς;
Γιατί βιάζεται τόσο πολύ να κυρώσει το νοµοσχέδιο;

Στη συνέχεια, αναφερθήκαµε στις επιτροπές, στο τι συµβαίνει
σε διεθνές επίπεδο στα προβλήµατα που παρουσιάζει η ίδια η
ανακύκλωση, καθώς επίσης στο ότι εταιρείες και χώρες που
ισχυρίζονται πως ανακυκλώνουν πλαστικά τα έστελναν µέχρι
πρόσφατα στην Κίνα, ενώ κάποιες άλλες, παρά το ότι αµείβονται
αδρά για την ανακύκλωση, τα καίνε ρυπαίνοντας το περιβάλλον.
Έχουµε δει το τελευταίο χρονικό διάστηµα αρκετές φωτιές σε
βιοµηχανίες πλαστικών. Τυχαίες, κατά την άποψή µας, µάλλον
δεν είναι.

Ειδικότερα, είπαµε πως αναφέρεται συχνά ως παράδειγµα
ανακύκλωσης η Σουηδία, στην οποία, όµως, µόνο τα µισά περί-
που πλαστικά ανακυκλώνονται, όπως καταθέσαµε στα Πρακτικά,
ενώ τα υπόλοιπα είτε καίγονται είτε εξάγονται σε άλλα κράτη.

Όσον αφορά δε την πλούσια Νορβηγία, που επίσης προβάλ-
λεται ως πρότυπο -έχουµε γεµίσει πρότυπα στην Ελλάδα- έχει
επιβάλει ένα τέλος από 13 έως 30 σεντς στις πλαστικές φιάλες.
Πόσες χώρες, όµως -ειδικά του τρίτου κόσµου- είναι σε θέση να
πληρώσουν 15 ή 30 σεντς υψηλότερη τιµή σε µία φιάλη στα ανα-
ψυκτικά; Η Νορβηγία πάντως εξάγει επίσης ένα µέρος των απορ-
ριµµάτων της στη Γερµανία, που µε τη σειρά της τα έστελνε
µέχρι πρόσφατα στην Κίνα. Επειδή δε τον τελευταίο καιρό η Κίνα
δεν δέχεται τέτοιες ποσότητες, διοχετεύονται σε άλλες χώρες,
όπως στη Μαλαισία και στην Τουρκία. Πρόκειται, αλήθεια, για
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ανακύκλωση µε στόχο την προστασία του περιβάλλοντος ή για
έναν ακόµη τρόπο εκµετάλλευσης των φτωχών χωρών που µε-
τατρέπονται σε σκουπιδότοπους; Δεν είναι ντροπή;

Υπενθυµίσαµε, επίσης, το σκάνδαλο που είχε προκύψει από
την αποκάλυψη στην Ελλάδα πολλών τόνων τοξικού υδραργύ-
ρου το 2016, οι οποίοι προέρχονταν από ανακύκλωση στη Γερ-
µανία, όπως καταθέσαµε στα Πρακτικά. Δεν θα έπρεπε, βέβαια,
να µας προξενεί εντύπωση, αφού τα µνηµόνια έχουν µετατρέψει
την Ελλάδα σε τριτοκοσµική χώρα, σε υποχείριο των δανειστών
της που τη χρησιµοποιούν ακόµη και ως σκουπιδότοπο.

Από τα παραπάνω αλλά και από πολλά άρθρα που αναλύσαµε
στις επιτροπές, συµπεραίνεται εύκολα πως πρόκειται για µία πε-
ριβαλλοντική υποκρισία, απλά µία περιβαλλοντική υποκρισία που
φυσικά θα καταψηφίσουµε, ενώ έτσι η ανακύκλωση δηµιουργεί
περισσότερα προβλήµατα όσον αφορά την αστυνόµευση, τα το-
ξικά υποπροϊόντα, τις απάτες και λοιπά από όσα ισχυρίζεται πως
θέλει να λύσει.

Τονίσαµε δε πως επειδή είµαστε ασφαλώς υπέρ της αειφόρου
ανάπτυξης και της πραγµατικής προστασίας του περιβάλλοντος
θα προτείναµε τις εναλλακτικές λύσεις που υπάρχουν, όπως από
υποπροϊόντα καλαµποκιού και από σάκχαρα.

Επίσης, τονίσαµε πως εκτός της καύσης και της ανακύκλωσης
υπάρχει µία ερευνητική δραστηριότητα για την κοµποστοποίηση
των πλαστικών µε διάφορα βακτηρίδια ακόµη και για µη βιοδια-
σπώµενα πλαστικά, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Είναι
κάτι που θα πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν ως προς το κόστος δια-
χείρισης των πλαστικών, ενώ ασφαλώς προάγει τον πρωτογενή
µας τοµέα, καθώς επίσης και για το εάν θα χρειαστεί να σταµα-
τήσει τελικά η χρήση τους.

Εκτός αυτού, σηµειώσαµε πως διαπιστώνεται έκρηξη των
επενδύσεων σε βιοδιασπώµενα υλικά, κάτι που θα έπρεπε να
ερευνηθεί, αφού η ανάγκη της χώρας µας για επενδύσεις είναι
τεράστια. Με την παγκόσµια αγορά πλαστικών στα 234 δισεκα-
τοµµύρια δολάρια είναι φανερό πως τέτοιου είδους επενδύσεις
θα έχουν µέλλον.

Κλείνοντας, να πω ότι σύµφωνα µε µελέτη του ΙΟΒΕ η Ελλάδα
έχει σηµαντική βιοµηχανία πλαστικών, η συνολική -άµεση και έµ-
µεση- συνεισφορά της οποίας εκτιµάται στα 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ ή στο 1,6% του ΑΕΠ της χώρας το 2018, όχι του σηµερινού
γιατί έχει ασφαλώς καταρρεύσει. Εποµένως, πρόκειται για έναν
σηµαντικό κλάδο, από τους λίγους που µας έχουν αποµείνει. Ο
Σύνδεσµος Βιοµηχανιών Πλαστικών Ελλάδος πάντως έχει κάνει
προτάσεις για το νοµοσχέδιο, τις οποίες εµείς καταθέσαµε για
τα Πρακτικά, ενώ είναι φυσικό πως ο σύνδεσµος και οι βιοµηχα-
νίες που εκπροσωπεί θα πρέπει να προστατευτεί.

Τέλος, είπαµε πως η µοναδική κοστολόγηση του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους αφορά την είσπραξη 5,9 εκατοµµυρίων
από το τέλος των 4 σεντς. Δεν αναφέρει απολύτως τίποτα για τις
συνέπειες στην κατανάλωση ή στα κέρδη των επιχειρήσεων από
την αλλαγή του τρόπου που διακινούνται τα προϊόντα, κάτι που
θεωρούµε απαράδεκτο. 

Θα έκλεινα ενηµερωτικά µε τα περιεχόµενα του νοµοσχεδίου
και µε το άρθρο 19 που υποθάλπει ουσιαστικά ολόκληρο το νο-
µοσχέδιο, αλλά δυστυχώς δεν υπάρχει χρόνος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος  κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα σας αναγνώσω την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας από όλους τους Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας:

«Οι υπογράφοντες Βουλευτές ζητάµε σύµφωνα µε το άρθρο
72 του Κανονισµού της Βουλής τη διενέργεια ονοµαστικής ψη-
φοφορίας επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 512 και ειδικό
αριθµό 37 της 12-10-2020 και περιγραφή: «1. Ρυθµίσεις θεµάτων
διαγωνισµών «ΛΑΡΚΟ», τροποποιήσεις άρθρου 21 ν.4664/2020
Α’32. 2. Περιορισµοί µεταβίβασης θυγατρικών «ΔΕΠΑ Υποδοµών
Α.Ε.», µεθοδολογία υπολογισµού απαιτούµενου εσόδου εθνικού

δικτύου διανοµής ηλεκτρικής ενέργειας (ΕΔΔΗΕ). 3. Κάλυψη
χρηµατικών υποχρεώσεων στον ηµερήσιο ενεργειακό προγραµ-
µατισµό (ΗΕΠ), τροποποίηση άρθρου 98 του ν.4512/2018» του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
«Ενσωµάτωση της οδηγίας ΕΕ 2019/904 σχετικά µε τη µείωση
των επιπτώσεων ορισµένων πλαστικών προϊόντων στο περιβάλ-
λον»».

Ακολουθούν οι υπογραφές όλων των Βουλευτών του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή του ΜέΡΑ25 τον κ. Κρί-
τωνα Αρσένη.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, έχουµε ένα νο-

µοσχέδιο που ξαφνικά αβγάτισε! Εννιά επιπλέον άρθρα στα υφι-
στάµενα, άρθρα εκτός δηµόσιας διαβούλευσης, άρθρα εκτός
ακρόασης φορέων στην επιτροπή, εκτός εξέτασης στην επι-
τροπή. Δεν είναι τυχαία άρθρα. Αφορούν την πώληση της
«ΛΑΡΚΟ», της ΔΕΠΑ, του ΔΕΔΔΗΕ, µέτρα για τους ιδιοκτήτες
ΑΠΕ. Πρόκειται, δηλαδή, για ένα νοµοσχέδιο που αφορά τη µεί-
ωση των πλαστικών χωρίς απτά αποτελέσµατα και µαζί του, από
την πίσω πόρτα, µπαίνουν διευθετήσεις που ενδιαφέρουν άµεσα
επιχειρηµατικά συµφέροντα.

Αναρωτιόµασταν στις επιτροπές για ποιον λόγο αυτή η σχιζο-
φρένεια. Από τη µία το νοµοσχέδιο καλών προθέσεων -η ενσω-
µάτωση της οδηγίας για τη µείωση των πλαστικών, αδύναµης
εφαρµογής- και από την άλλη το υπόλοιπο σύνολο της πολιτικής
της Κυβέρνησης όσον αφορά τη διαχείριση των απορριµµάτων,
που περιλαµβάνει πλαστικά να στέλνονται στην καύση, η διαλογή
των ανακυκλώσιµων υλικών να γίνεται σε µονάδες µηχανικής
ανακύκλωσης κατά βάση, όπου, µε βάση τα στοιχεία της ΤΕΡΝΑ
για τα Γιάννενα και ανακοινώσεις που έχει κάνει η εταιρεία σε
συνέδριο για τα αποτελέσµατά της, έχουµε ανάκτηση του 20%
των ανακυκλώσιµων πλαστικών. Δηλαδή µε βάση το σχέδιό της
η Κυβέρνηση θα στέλνει 80% των ανακυκλώσιµων πλαστικών συν
όλα τα µη ανακυκλώσιµα πλαστικά για καύση. Και εδώ έχουµε
ένα νοµοσχέδιο που µιλάει για τη µείωση των πλαστικών, όταν
όλη η πολιτική της Κυβέρνησης είναι για την εξαέρωση των πλα-
στικών, τα οποία µετά τα εισπνέουµε εµείς. 

Έχουµε παραβίαση των ευρωπαϊκών οδηγιών σε τέτοιο βαθµό,
που το ΣΔΙΤ Πελοποννήσου που ετοιµάστηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά το έκανε σηµαία της η Νέα Δηµοκρατία, επιστράφηκε από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε ένα κείµενο το οποίο εγώ και στη
θητεία µου στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο δεν είχα ξαναδεί, να µι-
λάει µε τέτοιο ύφος η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, να µιλάει για υπερ-
κοστολόγηση, υπερδιαστασιολόγηση, πλήρη έλλειψη στοιχείων
και παραβίαση των οδηγιών που τελικά στην πράξη οδηγούν σε
µία άµεση κρατική ενίσχυση µιας ιδιωτικής εταιρείας. Στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση της κατασκευαστικής του ΣΔΙΤ Πελοπον-
νήσου, της «ΤΕΡΝΑ». 

Αντί η Κυβέρνηση να αλλάξει τη σύµβαση αυτή, αντί να πει
όντως µας πιάσανε, αυτό που λέει είναι ότι θα κρατήσει τη σύµ-
βαση ως έχει και θα πάει να κάνει αλλαγή της αίτησης χρηµατο-
δότησης. Και όχι µόνο αυτό. Τη σύµβαση αυτή την κάνει βάση
για όλη τη διαχείριση απορριµµάτων σε όλη την Ελλάδα. Στην
ουσία διαλύει την κυκλική οικονοµία, που αυτό το νοµοσχέδιο
που έχουµε εδώ πέρα µπροστά µας, θεωρητικά την προάγει.
Αυτή η σχιζοφρένεια, βέβαια, εξηγείται τώρα µε τις τροπολογίες
αυτές, γιατί καταδεικνύεται ότι αν είχατε µία ευκαιρία να φέρετε
µία συναίνεση σε αυτό το νοµοσχέδιο, διορθώνοντας τις αδυνα-
µίες εφαρµογής που είναι πρόδηλες, δεν σας ενδιαφέρει. Πραγ-
µατικά πυρπολείτε τη µοναδική ευκαιρία συναίνεσης που είχατε,
κύριε Υπουργέ, στη θητεία σας, προκειµένου να φέρετε άσχετες
τροπολογίες. Και επειδή έχετε περάσει και εσείς από το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, ξέρετε πολύ καλά ότι ναι, γίνονται οι τροπο-
λογίες -όχι εκπρόθεσµες, εµπρόθεσµες-, αλλά µε πάρα πολύ
µεγάλο χρόνο διαβούλευσης και σε καµµία, µα καµµία περί-
πτωση εκτός της θεµατικής του νοµοσχεδίου που συζητείται.

Είναι εντός θεµατικής η πώληση ΔΕΠΑ - ΔΕΔΔΗΕ; Είναι εντός
θεµατικής η «ΛΑΡΚΟ»; Είναι εντός θεµατικής τα µέτρα για τις
ΑΠΕ; Οπότε, πραγµατικά, µην προσπαθείτε να ρίξετε στάχτη στα
µάτια.
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Εµείς έχουµε φέρει µία σειρά προτάσεων τις οποίες θα επα-
ναλάβουµε, όσον αφορά την ενίσχυση της κυκλικής οικονοµίας,
όπως: µείωση ΦΠΑ σε επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται
στην επαναχρησιµοποίηση. Πολεοδοµικές ρυθµίσεις για να γίνει
υποχρεωτική η χωριστή διαλογή ρευµάτων στις νέες οικοδοµές.
Είπατε ότι θα το φέρετε. Αναµένουµε να το δούµε, να φέρετε
αυτό το µέτρο και σας καλούµε να κάνετε και το αυτονόητο, να
το συµπληρώσετε µε υποχρεωτικά φωτοβολταϊκά στη στέγη, να
το συµπληρώσετε µε όλα τα µέτρα που θα επιτρέψουν αυτά τα
σπίτια να είναι ενεργειακά αυτόνοµα. Ένταξη των ΟΤΑ στο σύ-
στηµα «πληρώνω όσα πετάω». Προώθηση των χύµα προϊόντων,
κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, καθώς για τις συσκευασίες των προ-
ϊόντων έχουµε πάρα πολλή παραγωγή πλαστικού, που πραγµα-
τικά χρησιµοποιείται για δέκα λεπτά µέχρι να φτάσει από το
µαγαζί στο σπίτι και στην καλύτερη περίπτωση µπαίνει στην ανα-
κύκλωση. Οπότε τα χύµα προϊόντα που υπάρχουν ήδη µπορούν
να ενισχυθούν και αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να δούµε τι κάνουµε
και µε τις λαϊκές αγορές, προκειµένου να µπορέσουµε να τα αν-
τικαταστήσουµε και να µη χρησιµοποιούµε πλέον αυτά τα πλα-
στικά. Αν δεν το κάνουµε αυτό, πραγµατικά, δεν καταλαβαίνω
πώς µπορούµε να µειώσουµε ουσιαστικά τα άχρηστα πλαστικά
µιας χρήσης. Θέσπιση κριτηρίων αποκλεισµού προµηθειών πλα-
στικών µιας χρήσης στις προµήθειες του δηµοσίου. Χρηµατοδό-
τηση επιχειρήσεων επαναχρησιµοποίησης, ανακύκλωσης και
κοµποστοποίησης. 

Αναρωτιόµαστε, όµως, πώς θα δροµολογηθούν και µε ποιο
χρονικό πλαίσιο οι κρίσιµες νοµοθετικές ρυθµίσεις, η εφαρµογή
του «πληρώνω όσα πετάω» ή κάποιο σύστηµα εναλλακτικής δια-
χείρισης ή τέλος της ταφής, και εφόσον φέρετε αυτό το απαρά-
δεκτο µέτρο της καύσης και µάλιστα και σε λιγνιτωρυχεία, στις
λιγνιτικές µονάδες Πτολεµαΐδα 5 και Μεγαλόπολη 4, αν είναι να
πάτε σε αυτόν τον δρόµο χωρίς επιστροφή, το λιγότερο που µπο-
ρούµε να σκεφτούµε είναι να φέρετε και ένα τέλος καύσης.

Γιατί η επίπτωση είναι σηµαντική και αν θέλετε µπορούµε να
πούµε και αναλυτικά γιατί η επίπτωση είναι σηµαντική. 

Στις τσιµεντοβιοµηχανίες που δεν έχουν καµµία αυτή τη στιγµή
διαδικασία για να µας προστατεύσουν από τις διοξίνες, καθώς
δεν µπορούν να κάνουν ψύξη καµινάδας, δεν µπορούν να απο-
φύγουν αυτή την κρίσιµη θερµοκρασία των 350 βαθµών Κελσίου
στην οποία παράγονται τα φουράνια και γι’ αυτό θα παράγονται
από τις τσιµεντοβιοµηχανίες φουράνια, αλλά προφανώς αντί-
στοιχα και µε τις λιγνιτικές και µε όλα αυτά που προσπαθείτε να
φέρετε και προφανώς, σε οποιαδήποτε µονάδα καίει πλαστικό
σε τέτοιες αναλογίες, κάτι που δεν συµβαίνει πουθενά στην Ευ-
ρώπη. Δεν έχουµε µέτρο σύγκρισης και δεν υπάρχει προηγού-
µενο επιστηµονικό µέτρο.

Πώς ακριβώς θα βελτιωθεί η ανακύκλωση, η οποία τη βλέ-
πουµε αυτή τη στιγµή να καταρρέει και µε τις αλλεπάλληλες καύ-
σεις των χώρων, µε τις τροµερές καθυστερήσεις για τα
απορριµµατοφόρα της ανακύκλωσης στη Φυλή και οπουδήποτε
αλλού; Ποιος είναι ο ρυθµός κατασκευής µονάδων κοµποστοποί-
ησης; Πώς θα χρηµατοδοτηθούν συστηµατικές και αποτελεσµα-
τικές δράσεις ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης; Διότι χωρίς
αυτές δεν µπορούµε να µπούµε συλλογικά ως κοινωνία στη νέα
εποχή της κυκλικής οικονοµίας και στην πορεία προς τη µηδενική
παραγωγή αποβλήτων. Ποιες οι δράσεις πρόληψης της κατανά-
λωσης αποβλήτων; 

Στο νοµοσχέδιο αυτό ο πυλώνας της πρόληψης και επαναχρη-
σιµοποίησης δεν συνοδεύεται από µέτρα πολιτικής. Ουσιαστικά,
όπως βλέπουµε τόσες φορές στην πανδηµία και σε αυτόν τον
τοµέα και ξανά και ξανά σε κάθε τοµέα πολιτικής, η Κυβέρνηση
θεωρεί ότι την ευθύνη την έχει ο πολίτης, χωρίς να προσφέρει
στη συγκεκριµένη περίπτωση κίνητρα για να γίνει ευκολότερη
αυτή η αντιµετώπιση από τον πολίτη. 

Στο άρθρο 4, έχουµε µείωση κατανάλωσης σε ένα ποσοστό
30%. Για ένα θέµα όπως είναι τα απορρίµµατα όπου δεν έχουµε
στοιχεία, βάζετε µια ποσοστιαία µείωση κατανάλωσης, χωρίς να
µας δώσετε µετρήσιµους πραγµατικά στόχους, χωρίς να έχετε
κάποιο τρόπο να τους µετρήσετε. 

Ελάτε και πείτε δηµόσια ότι δεν υπάρχουν στοιχεία, ότι θα βά-
λουµε έναν στόχο µέσα στην επόµενη διετία να ξεκαθαρίσουν

αυτά τα στοιχεία και θα έχουµε πραγµατικούς στόχους που µπο-
ρεί να είναι ελέγξιµοι και από τους πολίτες. Γιατί αλλιώς µιλάµε
για µια δέσµη ανεφάρµοστων καλών ιδεών.

Θα ήταν σηµαντικό επίσης το µέτρο να επεκταθεί και στις λαϊ-
κές και τα περίπτερα µε µια σταδιακή απαγόρευση µέσα από την
εκπαίδευση επίσης της χρήσης προϊόντων µακράς διαρκείας και
όχι τη διαιώνιση των ανταποδοτικών µέσων που αντί να µειώσουν
το πρόβληµα, τελικά το διαιωνίζουν.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό να δούµε το κοµµάτι των µικρο-
πλαστικών, των πλαστικών δηλαδή που µπαίνουν στη διατροφική
µας αλυσίδα. Εδώ η χώρα µας έχει µια ευκαιρία να µπει στην
πρωτοπορία και µε έρευνα αναφορικά µε τις επιπτώσεις στη δη-
µόσια υγεία και έρευνα για την αποφυγή τους. Η ρύπανση των
µικροπλαστικών αφορά τον καθένα µας ξεχωριστά. Και είναι
αυτή τη στιγµή απροσδιόριστη η επίπτωση και άρα εν δυνάµει
τεράστια στη δηµόσια υγεία. 

Χρειάζονται επίσης για την εφαρµογή των όποιων µέτρων απα-
γόρευσης των πλαστικών µιας χρήσης µηχανισµοί εφαρµογής
και κυρώσεων. Ποιος θα αναλάβει αυτόν τον ρόλο; Ο ΕΟΑΝ που
αυτή τη στιγµή δεν είναι ελεγκτικό σώµα αλλά έχει επιτελικό
ρόλο και είναι υποστελεχωµένος; Άρα, πώς θα εφαρµοστεί αυτή
η νοµοθεσία εν τέλει; Επιτρέψτε µου να προσθέσω και το ερώ-
τηµα: Σας ενδιαφέρει να εφαρµοστεί αυτή η νοµοθεσία εν τέλει;

Εισάγετε τη λογική της διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού.
Πολύ σωστό. Ο παραγωγός, τα εργοστάσια, οι επιχειρήσεις ευ-
θύνονται για τη διάδοση των πλαστικών µιας χρήσης. Δεν ευθύ-
νεται ο πολίτης. Το πρόβληµα είναι από την παραγωγή και όχι
από την κατανάλωση. 

Ο πολίτης καλείται να διαχειριστεί ένα δυσεπίλυτο πρόβληµα,
το οποίο παράγουν οι επιχειρήσεις, να το διαχειριστεί µάλιστα
µε ατελή µέσα που του δίνουµε, µέσα από µια πολύ προβληµα-
τική διαδικασία ανακύκλωσης που δεν οδηγεί αυτή τη στιγµή,
όπως έχει σχεδιαστεί και υλοποιείται µε τους µπλε κάδους και
τα κέντρα διαλογής απορριµµάτων, σε ανακύκλωση αλλά µόνο
σε πολύ µικρά ποσοστά ανακύκλωσης. 

Δεν υπάρχουν, λοιπόν, πληροφορίες για τον τρόπο που θα επι-
τευχθεί η ευθύνη του παραγωγού και άρα, η µείωση ανταπόκρι-
σης σε αυτή την ευθύνη του παραγωγού για να µειώσει τα
πλαστικά µιας χρήσης. Αναρωτιόµαστε, αν τελικά πάλι θα έχουµε
ένα τέλος να πληρώνεται από τους παραγωγούς για να συνεχί-
ζουν να παράγουν το ίδιο προϊόν, όπως κάνουν ως τώρα. 

Αυτό όµως που µας ανησυχεί επίσης πολύ, είναι ότι υπάρχει µια
απουσία ενός πραγµατικού υλοποιήσιµο σχεδιασµού για τα µέτρα
ευαισθητοποίησης της τοπικής κοινωνίας, των κοινωνιών και της
κοινωνίας των πολιτών, καθώς αναθέτετε πάλι στα συστήµατα
εναλλακτικής διαχείρισης και στον ΕΟΑΝ την εφαρµογή τους,
χωρίς να εµπλέκετε την κοινωνία των πολιτών. Έχουµε την εντύ-
πωση ότι κι αυτό το κοµµάτι το αντιµετωπίζετε διεκπεραιωτικά.

Θα πάω όµως στις τροπολογίες, που φαίνεται να είναι µάλλον
η ουσία του νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ, γιατί αλλιώς -και πάλι
θα επαναλάβω- δεν καταλαβαίνουµε πώς σε ένα νοµοσχέδιο που
αν βάζατε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς στη θέση τους, αν βά-
ζετε την περιβαλλοντική ευαισθητοποίηση και βελτιωνόταν ο σχε-
διασµός ώστε να µπορεί να υλοποιηθεί πραγµατικά, αν βάζατε
υλοποιήσιµους στόχους για τους παραγωγούς για τη µείωση των
πλαστικών και δύο, τρία ακόµη µέτρα που έχουµε αναφέρει, θα
µπορούσαµε κι εµείς να το υπερψηφίσουµε και απ’ ό,τι καταλα-
βαίνω και άλλοι πολιτικοί φορείς σε αυτό το Κοινοβούλιο. 

Αντί, λοιπόν, να δουλέψετε όπως είχατε ανακοινώσει, ότι θα
ενσωµατώσετε τα σχόλιά µας να βελτιώσετε το νοµοσχέδιο,
εσείς τα µόνα που φέρατε σαν τροπολογίες -γιατί οι τεχνικές
διορθώσεις δεν αφορούσαν καµµία ενσωµάτωση της πρότασής
µας- είναι τροπολογίες άσχετες προς τον χαρακτήρα του νοµο-
σχεδίου. Άρα, δεν σας ενδιέφερε το κλίµα συναίνεσης. Δεν θα
το πυρπολούσατε αλλιώς, κύριε Υπουργέ.

Τώρα όσον αφορά την τροπολογία για τους ιδιώτες αξιολογη-
τές ελεγκτές, κάτι που έρχεται από τον Παπακωνσταντίνου το
2011 µε τον ν.4014, έχουµε την εισαγωγή οπότε αυτής της διά-
ταξης των ελεγκτών. Με τον νόµο σας τον περιβαλλοντοκτόνο
φαίνεται πλέον ότι αυτοί οι άνθρωποι θα µπορούν, όταν οι επι-
χειρήσεις το θέλουν µε κλήρωση και µε πληρωµή από τις επιχει-
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ρήσεις, να µπορούν να τους αξιοποιούν, και άρα να παρακάµ-
πτουν τη Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης.

Και όλα αυτά γιατί; Για µια Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδει-
οδότησης του δηµοσίου που είναι υποστελεχωµένη, που δεν
προχωράτε στη στελέχωσή της και που τη δυσφηµείτε, κύριε
Υπουργέ. Τη δυσφηµείτε όταν λέτε ότι µια ΕΠΟ θέλει έξι χρόνια
για να υλοποιηθεί. Αλήθεια, ας εξετάσουµε αυτό το επιχείρηµά
σας. Έξι χρόνια ποια ΕΠΟ χρειάζεται; Μια ΕΠΟ η οποία είναι τεκ-
µηριωµένη και πλήρης θέλει δύο µε τρεις µήνες και υπάρχουν
συγκεκριµένα απτά παραδείγµατα, αν θέλετε να το συζητή-
σουµε, ένα εκ των οποίων είναι η δηµόσια διαβούλευση. Ποιες
ΕΠΟ παίρνουν έξι χρόνια;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. Ολοκληρώνω.
Παίρνουν έξι χρόνια αυτές οι ΕΠΟ που βλέπουµε, δυστυχώς,

κατά συρροή για τα φωτοβολταϊκά και τα αιολικά και για τις ΑΠΕ
και τόσα άλλα έργα χωρίς ορνιθολογικές µελέτες, µε µετρήσεις
τριών ηµερών, χωρίς πλήρη φάκελο, αυτές που πιέζετε τις υπη-
ρεσίες να εγκριθούν και τις παρακάµπτετε, επειδή κάποιες
φορές λένε και όχι, όπως στην περίπτωση του τεράστιου αιολι-
κού σε όλες τις νησίδες σχεδόν του Αιγαίου. 

Και κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ, εδώ και τουλάχιστον δύο
µήνες µπαίνουµε στη σελίδα των ΑΕΠΟ και δεν τις βρίσκουµε.
Έχει πέσει η σελίδα. Κατά παράβαση της ευρωπαϊκής οδηγίας
δεν είναι δηµόσια αναρτηµένες. Παίρνουµε το help desk και δεν
απαντάει κανείς. Τι ακριβώς γίνεται; 

Όσον αφορά την τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ», έχουµε µια νευ-
ραλγική για την Ευρώπη επιχείρηση, παράγει ένα τεράστιο πο-
σοστό του νικελίου της Ευρώπης, γι’ αυτό και υπάρχουν
συγκεκριµένες χώρες που έχουν συγκεκριµένα ενδιαφέροντα σε
αυτή την επιχείρηση. 

Σε µια επιχείρηση που είναι χρεωµένη –ναι, είναι χρεωµένη- να
δούµε λίγο την κακοδιαχείριση; Να δούµε επί περιόδων της δια-
κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας πώς πουλήθηκε αυτό το νικέ-
λιο, το 40% της ευρωπαϊκής παραγωγής, στο 40% µε 60% της
αγοραίας του αξίας; Να δούµε τι έχει γίνει; Πώς, για να πωλείται
σε αυτή την εξευτελιστική, σκανδαλώδη τιµή, έχουµε ένα τεράστιο
περιβαλλοντικό έγκληµα στην Εύβοια, στην περιοχή των Ψαχνών,
όπου εξορυσσόταν το όρυγµα, παρ’ όλο που υπάρχουν θειώδη
και απαγορεύεται σε αυτή την περίπτωση εξόρυξη και πώς συνε-
χίζετε, θέλετε να απαλλάξετε τον νέο αγοραστή από όλο το περι-
βαλλοντικό έγκληµα και χωρίς κανένα κόστος, να συνεχίσει και η
αποκατάσταση στην πράξη του εγκλήµατος, να συνεχίσει να πα-
ράγει σε αυτό το µέρος που δεν µπορεί να παραχθεί, γιατί τα θει-
ώδη είναι απαγορευτικός παράγοντας για την εξόρυξη, γιατί
οδηγούν όξινη απορροή και µεταφέρουν όλα τα βαρέα µέταλλα
στο νερό των πολιτών, στο νερό της άρδευσης.

Αυτοί οι εργαζόµενοι, που ξεπερνούν τους χίλιους µαζί µε τους
εργολαβικούς, ξεπερνούν πιθανά και τις πέντε χιλιάδες -που θέ-
λετε στην ουσία να εκµηδενίσετε τους µισθούς τους, να τους κά-
νετε όλους εργολαβικούς- αυτοί θα είναι πάλι οι µεγάλοι χαµένοι.
Θα τους δώσετε σε ένα πακέτο ευκαιρίας στον ιδιώτη αγοραστή.
Αυτό είναι που προχωράτε και επεκτείνετε και µε αυτή την τρο-
πολογία, όπως την πώληση του ΔΕΔΔΗΕ, την πώληση της ΔΕΠΑ.

Κάποτε σε αυτή την Αίθουσα µόνο η Νέα Δηµοκρατία υποστή-
ριζε τις ιδιωτικοποιήσεις. Είχαµε µετά τη δειλή υποστήριξη των
ιδιωτικοποιήσεων και από το ΠΑΣΟΚ µε τις µετοχοποιήσεις, και
τώρα έχουµε πλέον διακοµµατικά την πλήρη στήριξη των τριών
µεγάλων κοµµάτων των ιδιωτικοποιήσεων, µε διαφορές, αλλά µε
ένα ναι στις ιδιωτικοποιήσεις. Είµαστε µέσα σε µια Βουλή, που
µόνο κατ’ εξαίρεση είναι ενάντια στις ιδιωτικοποιήσεις και ιδιω-
τικοποιούµε τι; Δεν θα πω τα ασηµικά αλλά θα πω τους πόρους
ανάπτυξης. Ιδιωτικοποιούµε τις εταιρείες που, όταν τις χάσουµε,
δεν θα µπορούµε να σχεδιάζουµε την ανάπτυξη, δεν θα µπο-
ρούµε να ελέγχουµε το µέλλον αυτού του τόπου. Είναι κερδο-
φόρες εταιρείες στην πλειοψηφία τους, παρ’ όλο την πολιτική
και ψηφοθηρική κατά καιρούς κακοδιαχείριση και προφανώς και
από την Κυβέρνησή σας και τις προηγούµενες κυβερνήσεις, που
αντί να ζητήσετε συγγνώµη, τις χρησιµοποιείτε ως άλλοθι για να
ξεπουλήσετε αυτές τις επιχειρήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να ετοιµα-
στεί το Βήµα.

Θα δώσω τον λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας και Γενικό Γραµµατέα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δος, τον κ. Δηµήτρη Κουτσούµπα.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, σήµερα οι δηµόσιοι υπάλληλοι που απεργούν,
οι εκπαιδευτικοί, µαζί µε τους µαθητές και τους γονείς διαδηλώ-
νουν ξανά για τα αυτονόητα, για µέτρα προστασίας της υγείας
στους χώρους δουλειάς, στα σχολεία.

Φάγατε τα µούτρα σας µε τους εκβιασµούς, τις απειλές,
ακόµα και την καταστολή απέναντι σε µαθητές. Ακόµα και σή-
µερα µε το όργιο τροµοκρατίας προσπαθήσατε να παρεµποδί-
σετε και να διαλύσετε µια µαζική συγκέντρωση, κυνηγώντας
µάλιστα µικρά παιδιά. Δεν τα καταφέρατε. Σταµατήστε πια να
παίζετε στα ζάρια την υγεία των εργαζοµένων, των παιδιών µας.
Πάρτε µέτρα στα σχολεία, στους χώρους δουλειάς, στα µέσα
µαζικής µεταφοράς, κάντε προσλήψεις σε νοσοκοµεία τώρα,
πριν είναι αργά.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου να συνεχίσω µε
ένα επίσης κρίσιµο ζήτηµα της επικαιρότητας, πριν µπω στο κυ-
ρίως θέµα για το οποίο πήρα τον λόγο. Το τούρκικο ερευνητικό
πλοίο «ORU� REIS» επέστρεψε στην Ανατολική Μεσόγειο, κινείται
σε περιοχή που εντάσσεται στην ελληνική υφαλοκρηπίδα και
πλησιάζει επικίνδυνα το Καστελλόριζο. Φαίνεται πως η τουρκική
κυβέρνηση αξιοποιεί τις ισχυρές οικονοµικές, πολιτικές και στρα-
τιωτικές σχέσεις µε τη Γερµανία, άλλα κράτη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε τις Ηνωµένες Πολιτείες, θέτει πρόσθετα ζητήµατα
που αφορούν τις «γκρίζες ζώνες», ενώ εξυφαίνεται και το σενά-
ριο της µερικής αποστρατιωτικοποίησης των νησιών.

Παράλληλα, µε απόφαση των τούρκικων και τουρκοκυπριακών
αρχών, άνοιξε το παραλιακό µέτωπο των Βαρωσίων στην κατε-
χόµενη Αµµόχωστο και το «BARBAROS» καταπατά διαρκώς την
κυπριακή ΑΟΖ.

Με δυο λόγια, οι εξελίξεις περικλείουν µεγάλους κινδύνους και
η κατάσταση που έχει διαµορφωθεί, έχει τινάξει στον αέρα τους
ανυπόστατους ισχυρισµούς περί αναδίπλωσης και υποχώρησης
του Ερντογάν.

Τα σηµειώνουµε αυτά, γιατί πριν λίγες µόλις µέρες πανηγυρί-
ζατε όλοι σας για την επίσκεψη του Υπουργού Εξωτερικών των
ΗΠΑ, του Ποµπέο, στην Ελλάδα και µέχρις αηδίας χαιρετίσατε
την επιθεώρηση που έκανε στη Θεσσαλονίκη και στην αµερικά-
νικη βάση της Σούδας, την προώθηση και των επιχειρηµατικών
και των πολιτικοστρατιωτικών, κυρίως, συµφερόντων τους στην
περιοχή.

Δεν είχατε λόγια να εκφράσετε τη χαρά σας για την επίσκεψη
και του άλλου «γερακιού» του ΝΑΤΟ, του Στόλτενµπεργκ και την
ενεργοποίηση του νατοϊκού µηχανισµού αντιµετώπισης κρίσεων,
µε το πρόσχηµα, όπως λέγατε, ότι αυτό θα έβαζε φρένο στην
τούρκικη επιθετικότητα. Ποντάρατε στη Γερµανία, στη Γαλλία και
δώσατε τα ρέστα σας για τη Σύνοδο Κορυφής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, επιχειρώντας να ωραιοποιήσετε τις απαράδεκτες απο-
φάσεις που πήρε για την Τουρκία, κάνοντας γαργάρα τα περί κυ-
ρώσεων, οι οποίες άλλωστε, έτσι και αλλιώς, δεν µπορούν να
ακυρώσουν τις ισχυρές στρατιωτικές οικονοµικές σχέσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την Τουρκία και ενώ τα παζάρια και για
το προσφυγικό βρίσκονται σε εξέλιξη.

Υπηρετείτε µονοπωλιακούς οµίλους που έχουν στα χέρια τους
τα κλειδιά της οικονοµίας στην Ελλάδα και έχουν επιλέξει αυτές
τις ευρωατλαντικές συµµαχίες για τα δικά τους συµφέροντα και
προσπαθείτε συστηµατικά να εξαπατήσετε τον λαό µας, καλλιερ-
γώντας ψεύτικες προσδοκίες, καλλιεργώντας εφησυχασµό.
Όµως, οι εξελίξεις σάς διαψεύδουν καθηµερινά. Κρύβετε ότι οι
σύµµαχοί σας έχουν εγκληµατικές ευθύνες για τους πολέµους
στο Ιράκ, στη Συρία, στη Λιβύη, που έχουν βάλει και την ουρά
τους όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις.

Οι Ηνωµένες Πολιτείες, το ΝΑΤΟ, η Ευρωπαϊκή Ένωση προ-
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ωθούν τους δικούς τους επικίνδυνους σχεδιασµούς στην πε-
ριοχή, σε ανταγωνισµό βέβαια µε τη Ρωσία και την Κίνα για τις
ενεργειακές πηγές για τους αγωγούς. Καλύπτουν και ενθαρρύ-
νουν την τουρκική προκλητικότητα, επιδιώκοντας έτσι να απο-
σπάσουν την Τουρκία από την επιρροή της Ρωσίας και να
δυναµώσουν, βέβαια, τη νοτιοανατολική πτέρυγα του ΝΑΤΟ. Στό-
χος τους είναι η προώθηση αµερικάνικων και ευρωπαϊκών συµ-
φερόντων στην περιοχή, η παραπέρα ανάπτυξη της
δραστηριότητας των ενεργειακών κολοσσών.

Όλα αυτά βρίσκονται πίσω από την επιµονή τους και στον ελ-
ληνοτουρκικό διάλογο για τη συνεκµετάλλευση του Αιγαίου, της
Ανατολικής Μεσογείου. Εσείς, τόσο η Κυβέρνηση όσο και η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, µε ουρά τους άλλα κόµµατα εδώ µέσα εµ-
πλέκετε τη χώρα στους επικίνδυνους σχεδιασµούς µε βαριές
συνέπειες στα κυριαρχικά δικαιώµατα.

Ό,τι και αν ισχυριστείτε, τα γεγονότα αποδεικνύουν πως οι
Ηνωµένες Πολιτείες, το ΝΑΤΟ, η Ευρωπαϊκή Ένωση όχι µόνο δεν
αποτελούν ασπίδα για κυριαρχικά δικαιώµατα αλλά αντίθετα εµ-
πλέκουν ακόµα περισσότερο τη χώρα στους µεγάλους ανταγω-
νισµούς, στις επικίνδυνες διευθετήσεις που προωθούνται στο
Αιγαίο και σε όλη την Ανατολική Μεσόγειο υπό ευρωατλαντική
εποπτεία και µε τη συµµετοχή των αστικών τάξεων Ελλάδας και
Τουρκίας.

Τι να πει κανείς και για την ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ; Ενώ συµπλέει
στρατηγικά µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας -και εννο-
ούµε για τις αµερικανικές βάσεις, τη µετατροπή της χώρας σε
ορµητήριο του ΝΑΤΟ- συνθηµατολογεί, µιλώντας για κόκκινες
γραµµές και επέκταση των χωρικών υδάτων στα δώδεκα µίλια
νότια και ανατολικά της Κρήτης.

Eµείς ξεκαθαρίζουµε ότι η επέκταση των χωρικών υδάτων στα
δώδεκα ναυτικά µίλια είναι δικαίωµα που απορρέει από τη Διεθνή
Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας και ισχύει για τη χώρα.
Όµως, προσέξτε την ίδια στιγµή τονίζουµε ότι στα χέρια αυτών
που έχουν την πραγµατική εξουσία σήµερα, δεν µπορεί αυτό να
υπηρετήσει τα λαϊκά συµφέροντα ούτε µπορεί να λειτουργήσει
ως πανάκεια και να δώσει απάντηση στην τούρκικη επιθετικό-
τητα. Αντίθετα µπορεί και να περιπλέξει παραπέρα την κατά-
σταση, να οξύνει τους ανταγωνισµούς σε βάρος όλων των λαών
της περιοχής.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καλεί τον λαό να µη επιδεί-
ξει καµµία εµπιστοσύνη στην πολιτική της Κυβέρνησης, καµµίας
αστικής κυβέρνησης, κανενός κόµµατος που υπηρετεί συµφέ-
ροντα και σχεδιασµούς ιµπεριαλιστικών συµµαχιών. Εκφράζουµε
την πεποίθηση ότι ο λαός µπορεί να γίνει πρωταγωνιστής για τη
διασφάλιση των δικών του συµφερόντων. Να δυναµώσει την
πάλη του για απεµπλοκή από αυτούς τους σχεδιασµούς τους
επικίνδυνους. Να οδηγήσουµε µε την πάλη µας τη χώρα σε απο-
δέσµευση από αυτές τις συµµαχίες.

Και τώρα στο προκείµενο το κύριο ζήτηµα για το οποίο πήρα
τον λόγο. Η Κυβέρνηση σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ετοι-
µάζεται σήµερα να ολοκληρώσει το εγκληµατικό σχέδιο της για
τη «ΛΑΡΚΟ». Και µάλιστα πετάξατε µία απαράδεκτη τροπολογία
για τη «ΛΑΡΚΟ» σε νοµοσχέδιο για τα πλαστικά. Τόσο πλαστικές,
βέβαια, είναι οι ίδιες οι ιδέες σας, η θέση σας, η πολιτική σας.
Δεν λέω αν είστε και εσείς οι ίδιοι.

Ολοκληρώνεται, λοιπόν, ένα σχέδιο το οποίο υλοποίησαν βήµα-
βήµα όλες οι µέχρι σήµερα κυβερνήσεις και έχει στόχο την παρα-
πέρα απαξίωση, την ιδιωτικοποίηση, ακόµα και το οριστικό
κλείσιµο της επιχείρησης. Το σχέδιο σας το λέµε εγκληµατικό,
γιατί η «ΛΑΡΚΟ» δεν είναι µία οποιαδήποτε επιχείρηση, είναι µία
στρατηγικής σηµασίας επιχείρηση µε µεγάλες παραγωγικές δυ-
νατότητες οι οποίες θα µπορούσαν να αξιοποιηθούν για την ανά-
πτυξη της οικονοµίας της χώρας από τη σκοπιά των συµφερόντων
του ελληνικού λαού. Μόνο να σκεφτεί κανείς πως η χώρα µας είναι
η µοναδική στην Ευρωπαϊκή Ένωση που έχει στο υπέδαφος νικε-
λιούχα µεταλλεύµατα µε κοβάλτιο, γεγονός που τα κάνει δυσεύ-
ρετα σε όλον τον κόσµο, πως η µεγαλύτερη παραγωγή
ανοξείδωτου χάλυβα σε όλο τον κόσµο είναι πελάτες της
«ΛΑΡΚΟ», πως στη χώρα µας και στη «ΛΑΡΚΟ» έχουν γίνει συγκε-
κριµένα πειράµατα µε επιτυχία για την παραγωγή ανοξείδωτου χά-
λυβα, καθαρού νικελίου και σε ικανοποιητικό επίπεδο πείραµα

νικελίου µε τη µορφή της υδροµεταλλουργίας. Και όλα αυτά σή-
µερα που όλοι µιλούν για την ηλεκτροκίνηση, για το µέλλον που
µπορεί να έχει η αξιοποίηση του νικελίου και του κοβαλτίου.

Αυτά µόνο φτάνουν, για να καταλάβει κανείς τις παραγωγικές
δυνατότητες που έχει «ΛΑΡΚΟ», την οποία µε την τροπολογία
που ετοιµάζεστε να ψηφίσετε την οδηγείτε όχι µόνο σε περαι-
τέρω ιδιωτικοποίηση αλλά ακόµα και στο λουκέτο. Γιατί µε την
πρότασή σας κανένας µελλοντικός ιδιοκτήτης δεν δεσµεύεται
για το αν θα διατηρήσει τον παραγωγικό χαρακτήρα της επιχεί-
ρησης, για το εάν η «ΛΑΡΚΟ» θα συνεχίσει να παράγει καθετο-
ποιηµένα από τα µεταλλεία έως το εργοστάσιο, ενώ δεν
διασφαλίζεται ούτε µία θέση εργασίας. 

Ταυτόχρονα, όπως γνωρίζουν και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, η
σύµβαση που είχε συνάψει η ειδική διαχείριση µε τη ΔΕΗ λήγει
στο τέλος του χρόνου πράγµα που συλλέγεται από την 1η του
Γενάρη δεν θα υπάρχει ρεύµα στο εργοστάσιο. Μάλιστα όπως
επίσης, καταγγέλλουν, στα µεταλλεία της Εύβοιας έληξε η σύµ-
βαση της ειδικής διαχείρισης µε το µεγαλοεργολάβο, ο οποίος
πραγµατοποίησε αποκάλυψη µεταλλεύµατος αφήνοντας µία
πολύ µεγάλη προίκα για τον επόµενο ιδιοκτήτη. Στην Εύβοια
έχουν ήδη απολυθεί σαράντα εργαζόµενοι από τον εργολάβο, οι
οποίοι στην πλειοψηφία τους είναι κάτοικοι των χωριών που χτύ-
πησαν οι τελευταίες πληµµύρες. 

Τέλος του χρόνου λήγουν και όλες οι συµβάσεις των δουλεµ-
πορικών γραφείων που απασχολούν εργαζόµενους στο εργοστά-
σιο. Ήδη τα δουλεµπορικά γραφεία κάνοντας χρήση των
αντεργατικών νόµων, έχουν ενηµερώσει γραπτώς τους εργαζό-
µενους ότι θα απολυθούν για να γλιτώσουν τις αποζηµιώσεις. 

Όπως όλα δείχνουν, ετοιµάζεστε να βάλετε το λουκέτο στη
«ΛΑΡΚΟ» ύστερα από πενήντα έξι ολόκληρα χρόνια. Ετοιµάζεστε
να πετάξετε στο δρόµο εκατοντάδες εργαζόµενους, αφού, όπως
ήδη δηλώνουν τα κυβερνητικά στελέχη σας, οι νέοι ιδιοκτήτες,
εάν και εφόσον υπάρξουν, θα διαλέξουν όσους θέλουν και µε
τους όρους που θέλουν. Ξέρετε καλά τι επιπτώσεις θα έχει µία
τέτοια εξέλιξη όχι µόνο για τους ίδιους τους εργαζόµενους και
τις οικογένειές τους αλλά και για ολόκληρη την περιοχή γύρω
από τη «ΛΑΡΚΟ». 

Ξέρετε καλά πως η χρεοκοπία απειλεί πολλά νοικοκυριά στο
Νοµό Φθιώτιδας και συνολικά στην Περιφέρεια Στερεάς και αυτό
εκτός από τους άλλους θα έχει και την δική σας υπογραφή, κύριε
Σταϊκούρα, που εκλέγεστε και στη Φθιώτιδα και δεν εµφανιστή-
κατε ακόµα εδώ µέσα.

Στο διάστηµα βέβαια που µεσολάβησε από το καθεστώς της
ειδικής διαχείρισης µέχρι σήµερα, κάνατε ότι µπορούσατε για
την απαξίωση της επιχείρησης προκειµένου να παρουσιάσετε
την ιδιωτικοποίηση, ακόµα και το λουκέτο, ως φυσικό επακό-
λουθο. Αυτό µας λέτε όλο αυτό το διάστηµα. Τι να πρωτοπούµε;
Για την εγκατάλειψη ουσιαστικά της επιχείρησης στην οποία δεν
γίνεται ούτε η στοιχειώδης συντήρηση υποδοµών; Για τα νέα µι-
σθολογικά και εργασιακά δεδοµένα που µονοµερώς διαµορφώ-
σετε σε βάρος δικαιωµάτων των εργαζοµένων, στους οποίους
εσείς και τα διάφορα «παπαγαλάκια» σας ρίξατε από πάνω και
την ευθύνη για τα χρέη της επιχείρησης; Για τα 35 εκατοµµύρια
που δώσατε σε µεγαλοµετόχους και σε µεγαλοεργολάβους για
να δηµιουργήσουν προίκα για τους πιθανούς νέους ιδιοκτήτες;
Φάγατε, φάγατε, φάγατε! Όλοι σας διαχρονικά και εσείς της
Νέας Δηµοκρατία και εσείς του ΚΙΝΑΛ - ΠΑΣΟΚ που απουσιάζετε
αυτή τη στιγµή από την Αίθουσα και εσείς του ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ.

Όλα αυτά τα χρόνια το κόµµα µας πάλεψε µε όλους τους τρό-
πους, µε όλα τα µέσα ενάντια στην απαξίωση, ενάντια στην ιδιω-
τικοποίηση της «ΛΑΡΚΟ». Σταθήκαµε απέναντι στα εγκληµατικά
σας σχέδια απαιτώντας τη χρηµατοδότηση, τον εκσυγχρονισµό
της επιχείρησης µε ευθύνη, σχεδιασµό και έλεγχο του κράτους,
καθώς και την παραπέρα ανάπτυξη της σύµφωνα µε τις δυνατό-
τητες της που είναι πραγµατικά πάρα πολύ µεγάλες. Αναδείξαµε
για παράδειγµα πως η κατασκευή µονάδας ανοξείδωτου χάλυβα
θα δηµιουργήσει χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας σε όλη τη χώρα.

Ακόµα και σήµερα µε όλες µας τις δυνάµεις συνεχίζουµε να
απαιτούµε τη διασφάλιση της συνέχισης της λειτουργίας της,
όλων των θέσεων εργασίας, γιατί η «ΛΑΡΚΟ», όπως πολλές
φορές έχουµε πει και εδώ στη Βουλή, είναι πραγµατικό χρυσο-
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ρυχείο. Το γεγονός ότι η «ΛΑΡΚΟ» είναι πραγµατικό χρυσορυ-
χείο το αποδείξαµε και µέσα στη Βουλή µε την τροπολογία που
κατέθεσε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του κόµµατός µας για την
πλήρη λειτουργία και ανάπτυξη της επιχείρησης ταυτόχρονα µε
την προστασία των εργαζοµένων.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως ήταν άλλωστε
αναµενόµενο, απέρριψε την τροπολογία του ΚΚΕ χωρίς καµµία
συζήτηση. Δυστυχώς, όµως, όπως και τις περισσότερες φορές
είχε και τις πλάτες του ΣΥΡΙΖΑ, του ΚΙΝΑΛ, που δεν βρήκαν τί-
ποτα να πουν, έτσι έστω για τα µάτια του κόσµου. Δεν ήθελαν να
γίνει καµµία συζήτηση ακριβώς, γιατί δεν ήθελαν να αποκαλυ-
φθούν και οι δικές τους διαχρονικές ευθύνες, γιατί όλοι τους
έχουν συµβάλει στην απαξίωση της «ΛΑΡΚΟ», στο σχέδιο διάλυ-
σης υλοποιώντας βήµα-βήµα τις κατευθύνσεις και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, η οποία τώρα βάζει και πρόστιµα από πάνω, µόνο
και µόνο για να βάλουν πιο εύκολα χέρι τα ευρωπαϊκά, γερµα-
νικά, γαλλικά, άλλα µονοπώλια στον πλούτο της «ΛΑΡΚΟ», στον
πλούτο της Ελλάδας. Γιατί κανείς από όλους εσάς δεν θέλει να
γίνει συζήτηση, για το τι ακριβώς επιχείρηση είναι η «ΛΑΡΚΟ», τι
δυνατότητες παραγωγής έχει, πώς αυτές οι δυνατότητες µπο-
ρούν να αξιοποιηθούν για την ανάπτυξη από τη σκοπιά του λαού,
συγκεκριµένα και µε στοιχεία και όχι µε µεγάλες κουβέντες και
λόγια του αέρα.

Αυτό το χρυσορυχείο, όλα αυτά τα χρόνια που πέρασαν, βρέ-
θηκε στα χέρια διαφόρων ιδιοκτητών, πότε στα χέρια του ιδιωτι-
κού κεφαλαίου, πότε στα χέρια του ίδιου του καπιταλιστικού
κράτους, που όλοι τους την θεωρούσαν βαρίδι µόνο και µόνο
γιατί δεν υπηρετούσε τις ανάγκες της δικής τους κερδοφορίας,
του ίδιου του καπιταλιστικού δρόµου, δηλαδή, που έχετε επιλέξει
και όποιον πάρει ο χάρος. Από αυτό το βαρίδι, όπως το λέτε, θέ-
λετε να απαλλαγείτε τώρα και δεν κρατιέστε. 

Στα χέρια, όµως, πιστεύουµε εµείς, της εργατικής τάξης, των
εργαζοµένων της χώρας, η «ΛΑΡΚΟ» θα είναι µεγάλο εφόδιο για
την ικανοποίηση των µεγάλων αναγκών του ελληνικού λαού. Η
«ΛΑΡΚΟ» µπορεί και πρέπει να συνεχίσει τη λειτουργία της ως
µοναδικός φορέας σιδηρονικελούχων µεταλλευµάτων στην Ελ-
λάδα, στην Ευρώπη, καλύπτοντας πάνω από το 5% της ευρωπαϊ-
κής αγοράς. Προϋπόθεση για να συνεχίσει, όµως, τη λειτουργία
της είναι η αξιοποίηση προς όφελος του ελληνικού λαού των µε-
ταλλευτικών προϊόντων, όπως η αξιοποίηση του εγχώριου νικε-
λίου µέσα από την παραγωγή ανοξείδωτου χάλυβα, η
µελετηµένη χρήση του ως πρώτη ύλη στη βιοµηχανία, που θα
µπορούσε να καλύψει ένα πολύ µεγάλο µέρος σύγχρονων αναγ-
κών για τη βιοµηχανία, όπως και η παραγωγή πολλών ιατρικών
ειδών, ειδών οικιακής χρήσης, υλικών για σύγχρονες κατα-
σκευές, πρώτες ύλες για µεταφορικά µέσα και τόσα άλλα. 

Σε αυτή την κατεύθυνση αξιοποίησης των δυνατοτήτων της
«ΛΑΡΚΟ» και γενικότερα των µεταλλευτικών πόρων µπορεί να
διασφαλιστούν και όλα τα δικαιώµατα των εργαζοµένων µε αν-
θρώπινες, µε αξιοπρεπείς συνθήκες εργασίας. Αυτός ο προσα-
νατολισµός στη λειτουργία της «ΛΑΡΚΟ» και της αξιοποίησης
των µεταλλευτικών πόρων έρχεται βέβαια, ξέρουµε σε σύγ-
κρουση µε τις καπιταλιστικές παραγωγικές σχέσεις, που σκοπός
τους είναι και το κέρδος των λίγων σε βάρος των πολλών, είναι
γνωστά. 

Γι’ αυτό σήµερα είναι απαραίτητο και υπερώριµο, λέµε εµείς,
να περάσει και η «ΛΑΡΚΟ», όπως και όλος ο µεταλλευτικός πλού-
τος, όλα αυτά τα συγκεντρωµένα µέσα στην κοινωνική ιδιοκτησία
αφού µόνο έτσι, µε κεντρικό, επιστηµονικό σχέδιο, µε εργατικό
ταυτόχρονα και λαϊκό έλεγχο από τους ίδιους τους παραγωγούς
του πλούτου µπορεί να υπάρξει προοπτική για την πραγµατική
ευηµερία του λαού µας, των εργατών της «ΛΑΡΚΟ», των παιδιών
τους.

Το ΚΚΕ, θα βρίσκεται µαζί µε τους εργάτες της «ΛΑΡΚΟ» και
τις οικογένειές τους, τις γυναίκες, τα παιδιά τους. Βρίσκεται µαζί
µε τους κατοίκους όλων των χωριών της Φθιώτιδας, της Εύβοιας,
της Βοιωτίας, των άλλων περιοχών που υπάρχουν και ζουν δε-
καετίες από τον πλούτο που παράγουν οι εργάτες της «ΛΑΡΚΟ»,
όλοι τους αυτοαπασχολούµενοι, επαγγελµατίες, αγρότες, υπάλ-
ληλοι, επιστήµονες της περιοχής αυτής, τα µαγαζιά της περιο-
χής. 

Χαιρετίζουµε το αγωνιστικό φρόνηµα όσων εξακολουθούν να
αντιστέκονται. Ακόµα και αυτοί που είναι στην επιρροή της Νέας
Δηµοκρατίας, κύριε Χατζηδάκη και κύριε Σταϊκούρα που µάλλον
θα µας ακούτε, ακόµα και αυτοί που προσπαθούν καθηµερινά να
κοροϊδέψουν, δηλαδή εσείς, οι διάφοροι κοµµατάρχες σας µε
γελοίες υποσχέσεις, µε ψεύτικα λόγια, σαν τον Γκόρτζο του Μαυ-
ρογιαλούρου, µας πλησιάζουν και µας λένε ότι µας εµπιστεύον-
ται ότι λέµε αλήθεια, ότι αυτή είναι η πρόταση για τη «ΛΑΡΚΟ»,
ότι το ΚΚΕ έχει δίκιο, πάντα ήταν και είναι µε την εργατική τάξη
και τον λαό. 

Τους λέµε, λοιπόν, και από το Βήµα της Βουλής «αποτινάξτε
τον φόβο, µην περιµένετε τίποτα από υπηρέτες Ευρωπαίων, πο-
λυεθνικών µονοπωλίων που έρχονται για να ρουφήξουν το αίµα
και τον ιδρώτα σας. Δειλοί, µοιραίοι και άβουλοι αντάµα µην προ-
σµένετε ίσως, κάποιο θάµα. Πάρτε την υπόθεση στα χέρια σας
ακόµα και όποια και αν είναι η κατάληξη γιατί εσείς είστε η δύ-
ναµη», τους λέµε. 

Το Σάββατο θα είµαστε εκεί µαζί τους στη Λάρυµνα. Σήµερα
θα ζητήσουµε ονοµαστική ψηφοφορία, όπως είπε και η Διαµάντω
Μανωλάκου πριν. Όσοι και όσες από εδώ µέσα ψηφίσουν την κα-
ταδίκη της «ΛΑΡΚΟ», των εργατών της «ΛΑΡΚΟ» πρέπει να γρα-
φούν στον µαυροπίνακα σε όλα τα χωριά και τις πόλεις της
πατρίδας µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουτσούµπα.

Παρακαλώ να ετοιµαστεί το Βήµα, προκειµένου να πάρει τον
λόγο ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπου-
λος.

Μέχρι να γίνει αυτό να σας διαβάσω ότι δεκαοκτώ Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσαν αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας. 

Διαβάζω: «Με βάση το άρθρο 72 του Κανονισµού της βουλής,
εµείς, οι Βουλευτές που υπογράφουµε την παρούσα αίτηση αι-
τούµεθα τη διενέργεια ψηφοφορίας µε ονοµαστική κλήση επί της
τροπολογίας 512/37/12-10-2020 του σχεδίου νόµου «Ενσωµά-
τωση της οδηγίας (ΕΕ) 2019/904 σχετικά µε τη µείωση των επι-
πτώσεων ορισµένων πλαστικών προϊόντων στο περιβάλλον» του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας».

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω µια µικρή παρένθεση στην εισαγωγή, γιατί

θεωρώ ότι µερικά πράγµατα παρερµηνεύονται στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Θα αποφύγω τους σχολιασµούς κάποιων γραφικοτή-
των που ακούστηκαν. 

Η γραµµή της Ελληνικής Λύσης είναι ξεκάθαρη και αναφέρο-
µαι στις άρσεις ασυλίας. Όποια άρση ασυλίας έρχεται εδώ πρέ-
πει να πηγαίνει στον φυσικό δικαστή. Αυτή είναι η άποψή µας,
δεν θέλουµε ούτε να µεµφόµαστε κανέναν ούτε να καλύψουµε
κανέναν. Για εµάς συναδελφική αλληλεγγύη δεν υπάρχει. Ακόµα
και για εµάς αν έρθει άρση ασυλίας είµεθα υποχρεωµένοι να πα-
ραπέµψουµε την υπόθεση στη δικαιοσύνη, γιατί εµπιστευόµαστε
τη δικαιοσύνη. Αυτοί που δεν θέλουν να αρθεί η ασυλία τους είτε
είναι ένοχοι –όχι όλοι βέβαια- είτε δεν εµπιστεύονται την από-
φαση της δικαιοσύνης. Αυτά είναι ξεκάθαρα. 

Πλην τον εθνικών θεµάτων, εδώ έχω έναν αστερίσκο. Για τα
εθνικά θέµατα είµαστε κάθετοι. Δεν µπορώ εγώ να άρω την ασυ-
λία για έναν άνθρωπο ο οποίος αγωνίζεται για τα εθνικά θέµατα
και έχει µια άλλη άποψη από κάποιον άλλον. Προσπερνώ τα υπό-
λοιπα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Πάµε σε ένα θέµα το οποίο κάνεις δεν το σχολίασε εδώ µέσα.
Μάλλον ήρθαν για να ψηφοθηρίσουν οι περισσότεροι. 

Σήµερα ανακοινώθηκε επισήµως, κύριε Υπουργέ, από την
«COSMOTE» ότι παρακολουθούσαν τα κινητά µας τηλέφωνα. Σή-
µερα είναι επίσηµη ανακοίνωση της «COSMOTE Κινητές Επικοι-
νωνίες Α.Ε.». Στα κανάλια δεν θα το ακούσουµε αυτό. Είµαι
βέβαιος γιατί τα ποσά που δίνει η «COSMOTE» για διαφήµιση
είναι τεράστια και δεν πρόκειται ποτέ να εκθέσουν την εταιρεία
οι κύριοι αυτοί, οι µεγαλοκαναλάρχες. Αλλά να µη µιλήσει κανείς
εδώ ότι παρακολουθούσαν ακόµα και το κινητό τηλέφωνο του
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Πρωθυπουργού; Σήµερα καταγγέλθηκε, διέρρευσε ότι υπήρχαν
συνεχείς παρακολουθήσεις. 

Η ανακοίνωση λέει το εξής: «Κατά τη διάρκεια ελέγχου των
συστηµάτων της», η «COSMOTE» δηλαδή, «ανιχνεύθηκε µη εξου-
σιοδοτηµένη εξαγωγή αρχείου από το σύστηµα της εταιρείας ως
αποτέλεσµα κυβερνοεπίθεσης». Σε άλλη χώρα θα είχε παραιτη-
θεί ο Υπουργός Επικοινωνιών, θα είχε παραιτηθεί κάποιος. Πα-
ρακολουθούν τα κινητά µας. Επισήµως το λέει η ίδια τη εταιρεία.
Το κινητό του Πρωθυπουργού της Ελλάδος παρακολουθείται την
ώρα που τόσα θέµατα έχουµε µε την Τουρκία. 

Πίσω από την εταιρεία «COSMOTE» ποιος είναι, κύριε
Υπουργέ; Είναι οι Γερµανοί φίλοι µας. 

Συµπωµατικά σήµερα, κύριε Υπουργέ, µπαίνουν στη «Fin-
Fisher», µια γερµανική εταιρεία, οι γερµανικές αρχές, κάνουν
έφοδο –ακούστε τώρα- και βρίσκουν στοιχεία ότι έδωσαν λογι-
σµικό υποκλοπών σε τουρκική εταιρεία. Σήµερα το πρωί έγινε
αυτό. Μπορεί να µην έχουν σχέση οι δύο υποθέσεις αλλά εγώ
απορώ, λίγη ευαισθησία -όταν µιλάµε για το κινητό του Έλληνα
Πρωθυπουργού- από τους πολιτικούς εδώ µέσα δεν υπάρχει για
να το συζητήσουµε σοβαρά; 

Δεν έχει ξανασυµβεί να περάσουµε τόσο απαλά ένα θέµα που
είναι µείζονος σηµασίας, κατά τη δική µας άποψη, γιατί αφορά
την ασφάλεια όχι του κινητού του Πρωθυπουργού ή των κινητών
των Υπουργών αλλά την ασφάλεια του κράτους, την ασφάλεια
της πατρίδος.

Επίσης θα πω για το νοµοσχέδιο µερικά πράγµατα. Θέλω να
καταθέσω κάτι γιατί έχουµε µε την Τουρκία παρά πολλά ανοικτά
µέτωπα. Εγώ περίµενα σήµερα από τον κ. Δένδια να πάρει τον κ.
Σενέρ Ελτσίλ, είναι ο Γραµµατέας της Ένωσης Τουρκοκυπρίων
Δασκάλων, να τον πάρει αγκαλιά, να τον φέρει στην Αθήνα και
να τον πάει σήµερα και αύριο εκεί που συνεδριάζουν οι Ευρω-
παίοι εταίροι. 

Τι είπε ο κύριος αυτός χθες το βράδυ; «Εδώ», µιλάει για τα κα-
τεχόµενα, «είναι ένα µέρος υπό την κατοχή της Τουρκίας». Είναι
ο Γραµµατέας των Τουρκοκυπρίων Δασκάλων, δεν είναι Έλλη-
νας. Είναι ένα µέρος όπου έχει γίνει εισβολή.

Στο µέρος αυτό η Τουρκία εφαρµόζει µία αναίµακτη γενοκτο-
νία εις βάρος των Τουρκοκυπρίων…» αυτό το λέει Τουρκοκύ-
πριος «…και προσπαθεί να αλλάξει εδώ τη δηµογραφική δοµή.
Και το πέτυχαν αυτό οι Τούρκοι. Την άλλαξαν και βήµα, βήµα
προχωράνε. Παλαιότερα, ήταν Τουρκοκύπριοι στο προσκήνιο.
Αυτοί φαινόνταν. Αυτή τη στιγµή οι Τούρκοι µετέχουν σε συνο-
µιλίες εξ ονόµατός µας, των Τουρκοκυπρίων». Λέει ο ίδιος και µι-
λάει από τα κατεχόµενα: «Εδώ πλέον, είναι πλέον κατεχόµενο
έδαφος από την Τουρκία». 

Αν υπήρχε σοβαρή εξωτερική πολιτική ,οι διπλωµάτες µας
έπρεπε να τον πάρουν αγκαλιά τον άνθρωπο και να τον πάνε κα-
τευθείαν και να µιλήσει, αυτός κανείς άλλος. Όχι ο Πρωθυπουρ-
γός, ούτε ο Δένδιας. Να µιλήσει ο ίδιος ο δάσκαλος. Είναι
Τουρκοκύπριος, γενικός γραµµατέας των δασκάλων, κύριε
Υπουργέ. 

Βλέπετε ότι ερχόµαστε εδώ για να σας καταθέσουµε προτά-
σεις. Όµως είναι πολύ αστεία υπόθεση. Προηγουµένως, έλεγε ο
κ. Κουτσούµπας -αυτοί όλοι µαζί έρχονται και όλοι µαζί φεύγουν-
για τον Μαυρογιαλούρο. Εγώ θα σας πω ότι µου θυµίζει η Κυ-
βέρνηση, κύριε Χατζηδάκη, δυστυχώς την ταινία του Γκιωνάκη.
Δεν ξέρω εάν την είχατε δει την ταινία. «Ο Γιάννης τα έκανε θά-
λασσα». Έτσι λέγεται η ταινία, στην οποία του είχαν πει του Γκιω-
νάκη να πάει να πουλήσει κάποια προϊόντα µε πέντε δραχµές το
ένα. «Ό,τι πάρεις ένα τάλιρο» ήταν η διαφήµιση, και ο Γκιωνάκης
πούλησε όλα τα προϊόντα µε ένα τάλιρο. Αντί να πουλάει κάθε
προϊόν ένα τάλιρο, τα πούλησε όλα µαζί ένα τάλιρο. Αυτό κάνατε
σήµερα εσείς. Τα ξεπουλάτε όλα ένα τάλιρο. 

Απόδειξη της αποβιοµηχάνισης της χώρας και της έλλειψης
πολιτικής βούλησης για να πιέσετε τους Γερµανούς φίλους σας
είναι η «PITSOS». Με την «PITSOS» ήταν υποχρεωµένοι οι Γερ-
µανοί να κάνουν επενδύσεις. Και τώρα βγαίνουν τα δικά σας
άτοµα, κύριε Υπουργέ -και ειλικρινά, απορώ- µέσα από τα social
media και λένε ότι φταίει ο τότε Δήµαρχος του Κερατσινίου. Δεν
ξέρω αν ήταν αυτός κοµµουνιστής, Αριστερός. Δεν ξέρω τι ήταν.
Δηλαδή φταίει ο δήµαρχος που δεν απαίτησε από τη «SIEMENS»

που έχει σχέση µε την «PITSOS» να δώσει τα διακόσια πενήντα
εκατοµµύρια επενδύσεων. Φταίει ο δήµαρχος. Το ΚΚΕ δεν µιλάει.
Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν µιλάει. Εσείς δεν µιλάτε. Πάει η «PITSOS». Πήγε
στην Τουρκία. Εκατόν πενήντα πέντε ετών εταιρεία µε δύο χιλιά-
δες κάθε µέρα παραγωγή φούρνων, προϊόντων και ψυγείων.
Όλοι µε την «PITSOS» µεγαλώσαµε. 

Αυτό όµως τι δείχνει; Δείχνει ότι δεν υπάρχει βούληση πραγ-
µατική στην ελληνική Κυβέρνηση, στην όποια ελληνική κυβέρ-
νηση να δώσει αυτό που πρέπει να δώσει υπέρ της οικονοµικής
ανάπτυξης. 

Πάµε στη «ΛΑΡΚΟ». Είµαι από αυτούς που αγωνίστηκα από το
2007, 2008, 2009 εδώ µέσα να οµιλώ για τα στρατηγικά ορυκτά
της χώρας, για τον ορυκτό πλούτο, όχι µόνο για το φυσικό αέριο
και το πετρέλαιο. Έχω καταθέσει ένα σωρό µελέτες του ΙΓΜΕ,
µελέτες του Πανεπιστηµίου του Χιούστον από το 2007, 2008,
2009. Κύριε Υπουργέ, ήσασταν εδώ κι εσείς. Ήµουν κι εγώ εδώ.
Τα έλεγα.

Το νικέλιο είναι ένα στρατηγικό ορυκτό. Αυτή είναι η αλήθεια.
Η «ΛΑΡΚΟ» παράγει νικέλιο, αλλά και κοβάλτιο. Εσείς είστε µια
πράσινη Κυβέρνηση. Έτσι είπε ο Πρωθυπουργός. Πήγε στον λι-
γνίτη. Έκλεισε την Κοζάνη και λέει: «Είµαστε πράσινοι πλέον».
Όχι ΠΑΣΟΚ. ΠΑΣΟΚ γίνατε έτσι κι αλλιώς. Και την κ. Διαµαντο-
πούλου βάλατε. Και τον κ. Χρυσοχοΐδης βάλατε. Όσοι πασόκοι
υπάρχουν τους βάζετε. Έχουµε ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµο-
κρατία - ΠΑΣΟΚ. Αυτό είναι, δύο κόµµατα ΠΑΣΟΚ. Το πραγµα-
τικό ΠΑΣΟΚ σήµερα έµεινε µόνο του και είναι λίγοι. 

Θα σας πω το εξής: Κοβάλτιο, είναι η στρατηγική πρώτη ύλη
για την Ευρωπαϊκή Ένωση και είναι απαραίτητη για τα ηλεκτρικά
αυτοκίνητα που µας κάνατε «µόστρα» εδώ εσείς. Το «µόστρα»
είναι ιταλική έκφραση.

Πήγατε σε ένα ηλεκτρικό αυτοκίνητο. Το κάνατε βολτούλα. Βά-
λατε µπαταρίες. Έχω κι εγώ ηλεκτρικό αυτοκίνητο. Υπάρχει
όµως µία διαφορά: Από τα κοβάλτιο γίνονται οι µπαταρίες. Κι
εσείς δίνετε τον πρωτογενή τοµέα. Διότι ο πρωτογενής τοµέας
δεν είναι µόνο η κτηνοτροφία, η αλιεία και η γεωργία. Είναι και
αυτό. Έχω το υλικό το πρωτογενές και δηµιουργώ υπεραξία σε
επίπεδο µεταποιήσεως, νέα επένδυση. 

Να κάνουµε, λοιπόν, επένδυση στα ηλεκτρικά αυτοκίνητα που
είναι το µέλλον των τριάντα ετών µετά, γιατί έχουµε το πρωτο-
γενές υλικό. Αυτό λείπει από µία βιοµηχανία. Να δώσουµε κίνη-
τρα στη «ΛΑΡΚΟ» να αναπτυχθεί ως εταιρεία, να παράγει
κοβάλτιο, να δηµιουργήσουµε ηλεκτρικά αυτοκίνητα και να έχει
εξάρτηση η Γερµανία από εµάς σε επίπεδο µπαταριών. Διότι το
10% στην Ευρώπη το έχουµε εµείς και η Φινλανδία. 

Αυτό σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, ότι κάνετε λάθη. Δεν θα πω ότι
είστε σαν τον Γκιωνάκη και ότι πουλάτε τα πάντα ένα τάλιρο. Κά-
νετε όµως λάθη. Όταν έχεις το πρωτογενές υλικό η µεταποίηση
είναι εύκολη, γιατί θέλει απλά έναν σχεδιασµό. Άρα, λοιπόν, δεν
έχετε σχέδιο. Θέλω να είµαι µαζί σας αντικειµενικά πολύ πιο επι-
φυλακτικός. Αλλιώς, είναι βλακώδες να επιλέγεις να ξεπουλάς
κάτι το οποίο έχει τεράστια υπεραξία, όταν –επαναλαµβάνω-
είναι απαραίτητο υλικό για τις µπαταρίες. Ουσιαστικά, ξεπουλάτε
έναν θησαυρό.

Θα σας πω και το εξής: Μιλάτε συνεχώς για επενδύσεις. Ήρθε
η «MICROSOFT». Παιδιά, σωθήκαµε. Ήρθε η «MICROSOFT». Σω-
θήκαµε. Αποκτήσαµε δουλειές. 

Εγώ θα σας πω κάτι, κύριε Υπουργέ: Θα πάτε στην Κοζάνη
εσείς, ο Πρωθυπουργός και στη «ΛΑΡΚΟ» αύριο. Πηγαίνετε µία
βόλτα και µιλήστε µε αυτούς που εργάζονταν εκεί και που θα µεί-
νουν άνεργοι. Διότι αυτό που κάνετε είναι έγκληµα. Είναι έγ-
κληµα, γιατί µένουν άνεργοι άνθρωποι. Και η ανεργία δηµιουργεί
εγκληµατικότητα, φτώχεια, πείνα και αντίδραση. Μην το κάνετε
αυτό. Φέρτε ένα σχέδιο σοβαρό να το ψηφίσουµε και εµείς.
Φέρτε ένα σχέδιο ανάπτυξης, γιατί έχετε γίνει ανεµογεννήτριες. 

Όλη µέρα ακούµε για ανεµογεννήτριες, επενδύσεις, καζίνο.
Ειδικά, χαρήκαµε για το καζίνο που κατεβαίνει από την Πάρνηθα.
Δεν µπορείτε να φανταστείτε. Εγώ πήγαινα κάθε µέρα. Ήταν µα-
κριά. Κάθε µέρα πηγαίνω στο καζίνο να παίζω κουλοχέρηδες.
Τώρα, θα πηγαίνω στο Μαρούσι. Είναι κοντά. Λέει και ο Άδωνις
Γεωργιάδης ότι πήρε πενταπλάσιο αντίτιµο για το Ελληνικό η Κυ-
βέρνηση και χαίρεται. Δεν χρειάζεται. Σε πέντε λεπτά είσαι εκεί.
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Ακουµπάς το πεντακοσάρικο και φεύγεις. Αν δεν έχεις, τι γίνε-
ται;

Θα θρηνήσουµε θύµατα. Κάνετε λάθη. Αυτή είναι η διαφορά
η δική µας. Αυτό δεν είναι παραγωγή πλούτου. Αυτό που κάνετε
είναι αφαίµαξη πλούτου. Κλείνετε βιοµηχανίες. Ανοίγετε καζίνο.
Βάζετε ανεµογεννήτριες που δεν έχουν θέσεις εργασίας. Διότι
εκατό ανεµογεννήτριες χρειάζονται έναν φύλακα. Σας το έχω πει
χίλιες φορές. Καλή είναι η λογική σας. Οι Γερµανοί το λένε. Καλά
κάνουν. Αυτοί κρατούν τους λιγνίτες τους βέβαια. Βάζουµε ανε-
µογεννήτριες. Θέσεις εργασίας πού θα βρούµε; 

Επίσης, θέλω να κάνω µία µικρή παρένθεση και να κλείσω:
Κύριε Λοβέρδο, ένας συνονόµατός σας κάνει έναν αγώνα στην
Κέρκυρα. Δεν τον ξέρω προσωπικά. Είναι ιχθυοκαλλιεργητής. Ο
άνθρωπος σπούδασε αυτή τη δουλειά. Έκανε απίστευτες καταγ-
γελίες για τη φορµόλη που χρησιµοποιούν στις ιχθυοκαλλιέρ-
γειες. Τον άνθρωπο τον έχουν κυνηγήσει άσχηµα. Τον κυνηγούν
οι πολυεθνικές εταιρείες αραβικών συµφερόντων και αµερικάνι-
κων. Θα καταθέσω και ερώτηση.

Ο άνθρωπος είναι απελπισµένος στα όρια της αυτοκτονίας,
γιατί είπε την αλήθεια ότι µε φορµόλη, που απαγορεύεται στην
Αµερική, στην Ελλάδα οι ιχθυοκαλλιέργειες δηµιουργούν προ-
βλήµατα τοξικότητας και καρκίνου στα ψάρια τα οποία τα τρώµε
εµείς. Σας τα λέω, γιατί είστε όλοι εδώ οικολόγοι. Το ΜέΡΑ25 δεν
είναι εδώ τώρα, οι οποίο ασχολούνται,αλλά κανείς δεν µιλάει για
όλα αυτά. Δηλαδή στην Αµερική απαγορεύεται η φορµόλη, αλλά
εδώ την επιτρέπουµε. Κανείς δεν ελέγχει κανέναν. 

Η τελευταία έρευνα που έγινε σε ιχθυοκαλλιέργειες έγινε το
2009. Από τότε, τίποτα. Να δούµε δηλαδή τι τα ταΐζουν, τι τους
δίνουν, τι δηµιουργούν. Τέρατα µεταλλαγµένα είναι. Ο άνθρωπος
αυτός λέγεται Λοβέρδος και µόνος του παλεύει για την υγεία τη
δική µας. Αντί να παλεύει η πολιτεία και το κράτος για την υγεία
των πολιτών, παλεύει ένας πολίτης µόνος του για την υγεία όλων
των υπολοίπων. Αλλά η πολιτεία κάνει πως δεν ακούει. Τα συµ-
φέροντα είναι πάρα πολλά. Το ξέρω. Αλλά πρέπει κάποια στιγµή
να ξεπεράσουµε και τα συµφέροντα. 

Πάµε τώρα στην Τουρκία. Κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να
καταλάβω -µε θλίψη θα το πω, κύριε Λοβέρδο- το εξής: Άκουσα
Υπουργό στην τηλεόραση να λέει «ξέρετε, η NAVTEX δεν είναι
το πρόβληµα, εάν είναι τα έξι µίλια, τα επτά µίλια ή τα οχτώ
µίλια». Ο κύριος Υπουργός δεν ήξερε ότι η NAVTEX γίνεται µε
πραγµατικά πυρά. Στα έξι µίλια και πριν δεν µπορείς να κάνεις
NAVTEX. Είναι και αδαείς, ηµιµαθείς και αγράµµατοι; Δεν ξέρω.
Μάλλον κάτι δεν πάει καλά. 

Μέχρι χθες, ξέραµε ότι τα δώδεκα ναυτικά µίλια είναι εθνική
κυριαρχία. Ξαφνικά, την κόψαµε και την κάναµε έξι ναυτικά µίλια.
Και αυτό είναι ενοχλητικό. Διότι τα δώδεκα ναυτικά µίλια είναι
διεθνές δικαίωµα της χώρας. Και δεν µπορεί να βγαίνουν οι
Υπουργοί –δεν θα πω τα ονόµατά τους, εκτίθενται µόνοι τους
έτσι κι αλλιώς- και να λένε ότι στα έξι ναυτικά µίλια και πιο πέρα
δεν έχουµε θέµα. Τι λέτε, κύριοι; Δώδεκα ναυτικά µίλια είναι το
διεθνές δίκαιο. Και δεν θα πω για την ΑΟΖ που είναι διακόσια
ναυτικά µίλια. Θα πω τα δώδεκα, τα οποία καµµία κυβέρνηση δεν
ανακήρυξε και δεν οριοθέτησε. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα. 

Άνοιξαν τα Βαρώσια. Κανένας δεν είπε τίποτα. Η Ελλάδα
απούσα από την Κύπρο. Δεν µιλάµε. Δεν στηρίζουµε. Δεν συζη-
τάµε.

Επίσης, σήµερα βγήκε το «KANUNI». Το «KANUNI» δεν είναι
ερευνητικό. Το κανονικό το τουρκικό είναι γεωτρύπανο που ση-
µαίνει ότι θα πάει να τρυπήσει. Και είπαν ότι θα τρυπήσει στο Κα-
στελλόριζο. Κάποια στιγµή να δούµε ποιες είναι οι κόκκινες
γραµµές µας. Το έχω πει εδώ και µήνες. Φωνάζω. Ουρλιάζω.
Διότι πολύ απλά, έχουµε µια Κυβέρνηση, η οποία τρέχει πίσω
από τις εξελίξεις. Και λέει και ψέµατα.

Σήµερα, είχαµε έναν Υπουργό Εξωτερικών που λέγεται Δέν-
διας. Επί είκοσι λεπτά τον άνθρωπο δεν του επέτρεπαν να περά-
σει πάνω από την Τουρκία οι Τούρκοι για να πάει στα Άρβηλα.
Άρβηλα είναι το Ερµπίλ, αρχαιοελληνική πόλη. Το λέω για να κα-
ταλάβετε τι εννοώ. 

Πώς είναι δυνατόν, µε τόσα ψέµατα αυτή η Κυβέρνηση να µπο-
ρεί να νοµίζει ότι µπορεί να µας ξεγελάσει για πάντα. Δεν θα µας
ξεγελάσει. Δεν γίνεται να µας ξεγελάσει. 

Επίσης, η Κυβέρνηση δικαιολογεί την παρουσία του «OPUC
REIS». Τη δικαιολογούσε επί µήνες. Ακούστε, τι έλεγε. 

Στην αρχή, έλεγαν ότι δεν θα τολµήσει να έρθει κάτω από την
Κύπρο. Μετά είπαν ότι το πήρε λίγο ο άνεµος. Μερικούς µήνες
πριν λέγατε ότι το πήρε λίγο ο άνεµος και έφυγε µε τα καλώδια,
λίγο αριστερά, λίγο δεξιά. 

«Ναι µεν το πήρε ο άνεµος αλλά δεν πόντισε καλώδια». Έτσι
λέγανε. Μετά είπε ο Μάκης ο Βορίδης ο φίλος µου ότι πόντισαν
καλώδια, αλλά δεν κάνει έρευνες. Έτσι έλεγαν και οι Υπουργοί
της Νέας Δηµοκρατίας. Μετά είπαν ότι κάνει, αλλά σε αµφισβη-
τούµενη περιοχή. Μόλις έφυγε το «ORUC REIS» από την Κρήτη,
νικήσαµε. 

Αυτή είναι η πολιτική µας, είναι η πολιτική χωρίς σχέδιο, χωρίς
να δούµε ποιες είναι οι πραγµατικές κόκκινες γραµµές της
χώρας µας. Δεν υπάρχουν κόκκινες γραµµές. 

Και βέβαια αυτό που δεν µπορώ να καταλάβω, είναι γιατί αυτό
το βέτο που έχουµε, το µοναδικό διπλωµατικό ως χώρα, δεν το
χρησιµοποιήσαµε ποτέ, το απενεργοποιήσετε. Και δεν µιλώ για
κυρώσεις. Για κυρώσεις θα πω σε λίγο. Το βέτο που να πάρει και
να σηκώσει και αφήνουµε τη «µικρή αδερφή µας» Κύπρο µόνη
της να απειλεί µε βέτο και εµείς κάνουµε τις πάπιες. Εµείς δεν
µιλάµε, δεν στηρίζουµε την Κύπρο. 

Και βέβαια αν ήµουν εγώ πρωθυπουργός, ακόµη και για τον
λαγοκέφαλο θα έθετα βέτο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ακόµη και
για τα µάλα στη Βαλτική, το κεχριµπάρι της Βαλτικής, θα έθετα
βέτο, µέχρι να αποχωριστούν οι Γερµανοί και οι υπόλοιποι. Αλλά
το πρόβληµα είναι ότι δεν το κάνετε και δεν το κάνει κανείς. Κι
εδώ αναρωτιέµαι γιατί. Για ποιον λόγο δεν γίνεται; Εκτός αν µου
πείτε ότι το «ORUC REIS» ήρθε για να φορτώσει την «PITSOS»
και να την πάει στην Τουρκία. Μόνο έτσι να το δεχτώ ότι µπαινο-
βγαίνει και κάνει βόλτες, αλλιώς δεν µπορώ να το δικαιολογήσω.
Δεν υπάρχει κυβέρνηση που να το δικαιολογήσει. 

Αν υπήρχε πραγµατικά ενότητα στο ελληνικό πολιτικό σύ-
στηµα, έπρεπε όλοι οι πολιτικοί Αρχηγοί να στηρίξουν τον Πρω-
θυπουργό. Είναι δύσκολη η θέση του. Εγώ το λέω. Είναι ίσως η
πιο δύσκολη ιστορική στιγµή για τη χώρα µας. Είναι δύσκολες
στιγµές, γιατί είµαστε ante port του πολέµου. Δηλαδή είµαστε
κοντά σε έναν πόλεµο. Αν πραγµατικά η χώρα µπορούσε να
ασκήσει σοβαρή νόµιµη άµυνα. Γιατί όταν κάνεις νόµιµη άµυνα,
απαντάς διά της βυθίσεως των πολεµικών πλοίων και της υπο-
κριτικής νηοψίας του «ORUC REIS». Ούτε αυτό κάναµε.

Επίσης, δεν µπορεί για ψύλλου πήδηµα να κάνει διαγγέλµατα
ο Πρωθυπουργός, και να µη βγαίνει τώρα να µιλήσει και να πει τι
στο καλό κάνει η ελληνική Κυβέρνηση. Ας µη µιλάει σε µας τους
πολιτικούς Αρχηγούς. Ας ενηµερώσει τον ελληνικό λαό. Ας ενερ-
γοποιήσει το άρθρο 42 περί συλλογικής άµυνας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Υπάρχουν διπλωµατικά όπλα. Δεν σας λέω µόνο να βυ-
θίσετε τα πλοία. Σας λέω και διπλωµατικά όπλα, όπως ένα γενι-
κευµένο εµπάργκο εναντίον των τουρκικών προϊόντων. Ας το
κάνουµε. Αντίµετρο είναι. Δεν είναι επιθετική ενέργεια. Αντίµετρο
λέγεται. 

Και βέβαια πρέπει να απαιτήσουµε από τη Γερµανία να µην
πουλάει όπλα στους Τούρκους. Σήµερα καταθέσαµε ως κόµµα
εµείς στην Ευρωβουλή ερώτηση-απαίτηση να µην πουληθούν τα
έξι υποβρύχια στην Τουρκία από τη Γερµανία. Τα πληρώσαµε
εµείς. 

Η κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ έκανε καλή δουλειά µε τα «ΠΑΠΑΝΙΚΟ-
ΛΗΣ». Είχαν προβλήµατα αλλά τα λύσαµε. Μια χαρά ήτανε. Και
ευτυχώς έχουµε τα τέσσερα για να λέµε την αλήθεια. Τα πήραµε,
τα έχουµε. Πληρώσαµε για να αποκτήσουν οι Γερµανοί το know
how, και τώρα οι Γερµανοί, αφού απέκτησαν το know how, θα
πουλήσουν έξι ίδια στους Τούρκους. Το πλεονέκτηµα που
έχουµε µε την αγορά των τεσσάρων υποβρυχίων που έκανε τότε
το ΠΑΣΟΚ, το χάνουµε τα επόµενα δύο χρόνια. Πρέπει να απαι-
τήσει η ελληνική Κυβέρνηση να µην πουληθούν. Απλά πράγµατα
είναι. 

Επίσης, για να µη λέτε ότι δεν λέµε προτάσεις, χθες εγώ ενη-
µέρωσα το γραφείο του Πρωθυπουργού ότι η Νότια Κορέα, κύ-
ριοι συνάδελφοι, αποσύρει τα εκατό Black Hawk ελικόπτερα. Τα
δίνει δωρεάν. Είναι εκατό ελικόπτερα ετοιµοπόλεµα. Η Νότια
Κορέα δεν έχει και πολλή καταπόνηση στα ελικόπτερά της. Ας
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πάµε να τα πάρουµε. Όπως είχα πει και για τα Rafale κι έτρεξε
και τα πήρε µετά από δύο µήνες. Ας πάει να πάρει τα Black Hawk
της  Νότιας Κορέας. Είναι εκατό µεταχειρισµένα ελαφρώς και
µπορούµε να τα πάρουµε, να τα χρησιµοποιήσουµε. Αυτές είναι
προτάσεις που τις λέω και στον Πρωθυπουργό. Προσπαθώ να
είµαστε εποικοδοµητικοί όσο µπορούµε. 

Μην περιµένετε από τη Γερµανία βοήθεια. Δεν θα πάρετε ποτέ
µα ποτέ. Ήρθε ο Μαας εδώ και µας είπε ότι παρά τις προκλήσεις,
χρειάζεται διάλογος. Ωραία η Γερµανία, ε; «Παρά τις προκλή-
σεις, χρειάζεται διάλογος». Ποια είναι πρόκληση; Που µπήκανε
στο σπίτι µας και θέλουν να µας βιάσουν; Το θεωρούν πρόκληση;
Και δεν θα µας στηρίξει ποτέ η Γερµανία. Το έχω πει χίλιες
φορές! 

Με ενόχλησε, όµως, η «DEUTSCHE WELLE» και λέει ευθαρ-
σώς -και περιµένω από τον κ. Πέτσα να το διαψεύσει- ότι «Η ελ-
ληνική Κυβέρνηση λέει ψέµατα. Ποτέ δεν απαίτησε να
επιβληθούν κυρώσεις ούτε ζήτησε ποτέ να επιβληθούν κυρώσεις
στην Τουρκία». 

Μπορώ να καταθέσω για τα Πρακτικά το άρθρο της
«DEUTSCHE WELLE» αν θέλετε. 

Λέει, λοιπόν: «Κυβερνητική πηγή στο Βερολίνο επισηµαίνει ότι
η Αθήνα δεν έχει επίσηµα εισηγηθεί κυρώσεις στις Βρυξέλλες».
Η Νέα Δηµοκρατία δεν ζήτησε ποτέ κυρώσεις από τις Βρυξέλ-
λες! Ποτέ! Κι ρωτώ γιατί! Γιατί λέει ψέµατα ο Πρωθυπουργός ή
λέει τη µισή αλήθεια ή οι Υπουργοί του λένε ψέµατα στον ελλη-
νικό λαό; Τι συµβαίνει; Τι κρύβουν; Συµφώνησαν σε κάτι; Αν συµ-
φώνησαν, να µας το πουν. Δεν µπορεί να το λέει η «DEUTSCHE
WELLE» και να µην υπάρχει διάψευση. Ούτε µία διάψευση. 

Και επειδή αναρωτιέστε γιατί οι Γερµανοί δεν τιµωρούν την
Τουρκία, ως ιστορικός θα σας πω ένα απλό πράγµα. Δύο αιώνες
η Τουρκία µε τη Γερµανία είναι αρκετές χώρες. Η ηγεσία της
Γερµανίας είναι φιλοτουρκική. Έχει, όµως, τη δικαιολογία της
στην παρούσα φάση. Ογδόντα χιλιάδες γερµανοτουρκικές εται-
ρείες δουλεύουν σήµερα στη Γερµανία. Απασχολούν πεντακό-
σιες χιλιάδες εργαζόµενους Γερµανούς. Είναι Τούρκοι και στη
Γερµανία έχουν κάνει εταιρείες. Ο ετήσιος τζίρος είναι 52 δισε-
κατοµµύρια. 

Τρεις Γερµανοί Ευρωβουλευτές έχουν τουρκική καταγωγή, δε-
καέξι οµοσπονδιακοί και σαράντα οκτώ περιφερειακοί βουλευτές
στα δεκαέξι κρατίδια, τετρακόσιοι είκοσι τρεις δηµοτικοί υπάλ-
ληλοι. Είναι Τούρκοι όλοι αυτοί. Πέντε εκατοµµύρια Τούρκοι ψη-
φίζουν στη Γερµανία. Άρα, λοιπόν, και η Γερµανία είναι «όµηρος»
των όποιων επιλογών της σε επίπεδο κυρώσεων, πέραν των συµ-
φερόντων που έχει στην Τουρκία µε τεράστιες επενδύσεις. 

Και την «PITSOS» θα την πάει εκεί. Η «PITSOS» θα πάει στην
Τουρκία, δεν θα µείνει εδώ. Αυτή είναι η τεράστια επιτυχία των
κυβερνήσεων να διώξουν ό,τι ελληνικό υπάρχει και να πάει Τουρ-
κία. Και η «PIRELLI» κατά το παρελθόν είχε πάει στην Τουρκία.

Επίσης, γιατί δεν έγινε καταγγελία από καµµία ελληνική κυβέρ-
νηση του δηµοσιεύµατος της «NEW YORK TIMES»; Είπαν ότι η
Τουρκία βγάζει λεφτά µε τον εξής τρόπο: Στρατολογεί τζιχαντι-
στές, τους στέλνει στις κατά τόπους χώρες, Λιβύη, Αζερµπαϊ-
τζάν, σας λέω τυχαία, Βόρειο Ιράκ, Συρία και πληρώνεται σε
πετρέλαιο. Πήρε 35 εκατοµµύρια από τη Λιβύη, 14 δισεκατοµµύ-
ρια από το Κατάρ, άγνωστο πόσα από το Αζερµπαϊτζάν. Κάνει
ουσιαστικά δουλεµπόριο. Στέλνει τζιχαντιστές και παίρνει λεφτά
είτε σε χρυσό είτε σε πετρέλαιο. 

Αυτά σας τα λέω για να καταλάβετε ότι δεν είναι απλά τα
πράγµατα. Είµαστε σε µια πολύ δύσκολη χρονική στιγµή, και
πρέπει να καταλάβουµε ότι πρέπει να σοβαρευτούµε. Και η επι-
λογή του κ. Ντόκου δεν είναι σοβαρή επιλογή. 

Ο άνθρωπος αυτός είναι υπέρ της συνεκµετάλλευσης, κύριοι
συνάδελφοι. Το έχει δηλώσει. Είναι επιλογή του. Είναι άποψή
του. Δεν θα αντιδικήσω µαζί του. Το έχει δήλωσε απερίφραστα
ότι είναι υπέρ του καζάν-καζάν –όπως λένε το γλυκό καζάν ντιπί,-
και win-win και όλα αυτά τα περίεργα περί συνεκµετάλλευσης.
Να τον σηµατοδοτεί και να τον επιλέγει να τον βάζει τώρα σύµ-
βουλο Εθνικής Ασφαλείας ο Πρωθυπουργός;

Θα το πω, όµως, το εξής: Είναι δυνατόν να βάζεις τον Ντόκο;
Σηµατοδοτεί στην Τουρκία το µήνυµα της συνεκµετάλλευσης η
επιλογή αυτού του ανθρώπου. Το λέει µόνος του. Δεν χρειάζεται

να πει κάτι άλλο ο Πρωθυπουργός. «Έβαλαν τον άνθρωπο της
συνεκµετάλλευσης σύµβουλο ασφαλείας, άρα, κύριοι Τούρκοι,
µη φοβάστε. Εγώ είµαι εδώ και πάµε για συνεκµετάλλευση.
Έχουµε τον υπεύθυνο». 

Σας τα λέω γιατί είναι λάθος µηνύµατα και δεν θέλω ούτε να
κλιµακώσω ούτε να ξιφουλκήσω, αλλά µε ψέµατα δουλειές δεν
γίνονται. Θα διαβάσω µόνο µια δήλωση του Ντόκου:. «Ακόµη και
η συνεκµετάλλευση θα µπορούσε να συζητηθεί». Δεν λέγονται
αυτά. Δεν λέγονται! Και τον βάζεις και σύµβουλο ασφαλείας; Τη-
ρήστε τα προσχήµατα! 

Δεν ήθελα, επίσης, να πω ότι σήµερα οι εργαζόµενοι διαµαρ-
τυρήθηκαν για την ελληνική πολιτεία και την ελληνική Κυβέρνηση
για τα αντιλαϊκά της µέτρα και καλά έκαναν. Αλλά δεν µπορώ να
καταλάβω γιατί δεν τους συνέλαβε η Κυβέρνηση. Γιατί απαγο-
ρεύει τις παρελάσεις; Στις 28 Οκτωβρίου ανέβαλε τις παρελά-
σεις. Γιατί το κάνουν αυτό; Γιατί ότι έχει σχέση µε ορθοδοξία,
Ελλάδα, ιστορία, πολιτισµό να διώκεται; Αλλά ότι έχει σχέση µε
ιδεολογία, µε εργατιά -και καλά έκαναν και διαµαρτυρήθηκαν- να
µην απαγορεύονται οι συγκεντρώσεις; Γιατί δεν απαγορεύτηκαν
οι σηµερινές συγκεντρώσεις ή στο εφετείο απέξω; Και πολύ εύ-
στοχα ο κ. Λοβέρδος είπε όσα είπε. 

Και το ξαναλέω: Γιατί γίνονται όλα αυτά; Ποιος ο λόγος; Γελάει
ο κόσµος µε αυτά. Το λέω ευθέως. Ο κορωνοϊός, ο θάνατος κυ-
κλοφορεί έξω -έτσι λένε τουλάχιστον οι Υπουργοί- αλλά ελεύ-
θερα µπορεί ο καθένας να κάνει συγκεντρώσεις και διαδηλώσεις.
Αλλά αν είναι να κάνουµε παρέλαση ή αν πάµε στην εκκλησία,
πρέπει να είµαστε όλοι φυλακισµένοι. Δεν είναι σωστά πράγµατα
αυτά. 

Και επειδή εγώ θέλω να είµαι ειλικρινής µαζί σας, για να κλείσω
εδώ, επειδή πολλά λέχθηκαν για τη Χρυσή Αυγή θα πω ένα
πράγµα. Και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία δεν λένε την αλή-
θεια. Με τον Ποινικό Κώδικα του ενός και του άλλου θα σας πω
ποιοι βγήκαν έξω, για να τελειώνει το παραµύθι. 

Δεν τον εκµεταλλεύτηκε µόνο η ναζιστική οργάνωση, δεν τον
εκµεταλλεύτηκε µόνο για εγκληµατική οργάνωση. Ακούστε ονό-
µατα γιατί εγώ µε ονόµατα θα µιλάω. Τον Ποινικό Κώδικα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, τον εκµεταλλεύτηκαν: Ιωάννης
Μπεκρής βιαστής του Πειραιά. Χρήστος και Γεράσιµος Τσάκα-
λος µέλη των «Πυρήνων της Φωτιάς», τροµοκράτες. Βασίλης
Στεφανάκος κακοποιός. Δηµήτριος Ασπιώτης βιαστής Κέρκυρας.
Νίκος Σειραγάκης παιδεραστής και αυτός. Επίσης, Αριστείδης
Φλώρος, ENERGA. Έφαγε 250 εκατοµµύρια ευρώ χαβιάρι και
Moet στη Μύκονο στο «NAMMOs», για να ξέρουµε τι λέµε. Ο κύ-
ριος αυτός και η παρέα του, ο Φλώρος και ο Μηλιώνης. Βίκυ Στα-
µάτη και χιλιάδες άλλοι.

Όλοι αυτοί εκµεταλλεύτηκαν τους νόµους που έκαναν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία, γιατί µόνο για τη Χρυσή Αυγή λένε.

Βέβαια, υπάρχει και κάτι άλλο. Έκανε ειδικό νόµο η Νέα Δη-
µοκρατία µε αναδροµική ισχύ, δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι,
ώστε να έχετε ασυλία εσείς µε τα δάνεια που πήρατε και οι τρα-
πεζίτες που σας τα έδωσαν. Έκανε ειδικό νόµο η Νέα Δηµοκρα-
τία να µην είναι κατ’ έγκληση το κακούργηµα, µε συνέπεια να
αθωωθούν όλοι οι τραπεζίτες. Βέβαια, ευτυχώς το πρωτοβάθµιο
δικαστήριο είπε ότι ήταν αντισυνταγµατικό και πάµε στο δευτε-
ροβάθµιο. 

Τα λέω όλα αυτά, γιατί δεν είναι µόνο να στοχοποιούµε κάτι
που έγινε και το χρησιµοποίησε κάποιος. Να λέµε όλο το γεγο-
νός, πώς νοµιµοποιούµε εδώ µέσα την παρανοµία και πώς νοµο-
θετούν κάποιοι εδώ στο πόδι.

Όµως, κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα πω το εξής: Τι περι-
µένει κανείς; 

Είµαστε ένα έθνος που δεν ξέρουµε, κύριε Λοβέρδο, -γιατί
είµαι ιστορικός και το ψάχνω ακόµα και τώρα- από τι πέθαναν ή
θανατώθηκαν ο Καραϊσκάκης,  ο Καποδίστριας, ο Μελάς, ο Με-
ταξάς, ο Κορυζής, ο Παπάγος, ο Χριστόδουλος. Δεν ψάξαµε
ποτέ ως κράτος, να δούµε γιατί έφυγε από τη µέση ο Καποδί-
στριας. Για ποιον λόγο δολοφονήθηκαν ή έφυγαν από τη µέση
αυτοί οι άνθρωποι; Αυτό είναι το ελληνικό κράτος που δεν τιµά
την ιστορία του.

Άρα, µε τέτοιο κράτος το παρακράτος θα λειτουργεί είτε να-
ζιστικό είτε φασιστικό είτε ακροαριστερό είτε αυταρχικό, γιατί

726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



για µένα ο φασισµός είναι νοοτροπία, δεν είναι ιδεολογία. Μην
κάνουµε ιδεολογία τον φασισµό. Είναι λάθος. Είναι νοοτροπία
και η νοοτροπία πρέπει να παταχθεί. Ούτε ναζισµούς ούτε φασι-
σµούς. Έχω µία ιδεολογία, που για µένα είναι πολύ σηµαντική:
Ο Ελληνισµός. Είναι πολύ σηµαντικότερη και είναι φως. 

Αφήνω τα υπόλοιπα. Θα το επαναλάβω για ακόµη µια φορά:
Ας ελπίσουµε σήµερα ο Πρωθυπουργός να γυρίσει -και το εύχο-
µαι ολόψυχα από την ψυχή µου- µε κέρδη για την πατρίδα, γιατί
φοβάµαι ότι µε τα λάθη που κάνει ο Πρωθυπουργός και η παρέα
του θα έχουµε µια νέα Συµφωνία Πρεσπών, µια νέα ατυχή συµ-
φωνία, -επαναλαµβάνω, επειδή προειδοποιούµε, γιατί η Συµφω-
νία των Πρεσπών ήταν προδοτική πραγµατικά και δεν µας δίνει
τη δυνατότητα η Νέα Δηµοκρατία να ελέγξουµε γιατί ήταν προ-
δοτική- η οποία θα είναι πραγµατικά η προδοσία του ακρωτηρια-
σµού της Ελλάδος. 

Όσον αφορά τον 25ο µεσηµβρινό και ανατολικά κ.λπ., ξέρετε
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι δεν ανακοινώνονται πλέον πα-
ραβιάσεις;

Το ξέρετε, κύριε Λοβέρδο, ότι πλέον απαγορεύθηκε να ανα-
κοινώνονται οι παραβιάσεις και οι παραβάσεις του εναερίου
χώρου µας; Δεν ανακοινώνονται. Δεν έχουµε πλέον δελτίο πα-
ραβιάσεων. Ξέρετε γιατί; Είναι αυτή η ιστορία µε την αποσυµ-
πίεση που λέγανε, γιατί δεν πετάνε τα αεροσκάφη µας, γιατί
συµφωνήσαµε στο ΝΑΤΟ από τον 25ο µεσηµβρινό και ανατολικά
και 25ο και δυτικά, το ΝΑΤΟ να είναι οµπρέλα από πάνω µας και
να µην παραβαίνει κανένας τους κανόνες. Πού; Στο σπίτι µας. Να
µην µπορεί να πετάει πάνω από τη Χίο, πάνω από τη Λέσβο, πάνω
από τη Σάµο, πάνω από τη Ρόδο ελληνικό αεροσκάφος για να
µην αναχαιτίζει τα τουρκικά.

Δεν ξέρω, αλλά λυπάµαι ειλικρινά για αυτά που έρχονται.
(Όρθιοι οι Βουλευτές από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης

χειροκροτούν)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα µπορούσα, κύριε Πρόεδρε, να

έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε, έχετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, χωρίς να ανοίξουµε

κύκλο συζήτησης, νοµίζω ότι εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ οφείλουµε
να καταθέσουµε µια δήλωση.

Για εµάς ο φασισµός και ο ναζισµός είναι ιδεολογία και κατα-
τίθεται, δυστυχώς, και από εκπροσώπους που την κάνουν πολι-
τική την ιδεολογία αυτή. Δεν είναι νοοτροπία. Ο ναζισµός και ο
φασισµός είναι η αµφισβήτηση ανθρωπίνων δικαιωµάτων, είναι
η καταπολέµηση της διαφορετικότητας, είναι η µείωση του δι-
καιώµατος της δηµοκρατίας, της ελευθερίας, είναι ο ρατσισµός,
είναι ο αντισηµιτισµός. Όλα αυτά έχουν διατυπωθεί ιστορικά και
έχουν καταγγελθεί και ως πολιτική λειτουργία. Και νοµίζω ότι σε
αυτό συνετέλεσε και η απόφαση του εφετείου αναγνωρίζοντας
την αυτονοµία της δικαιοσύνης.

Θα ήθελα, λοιπόν, να το καταθέσουµε εµείς ως δήλωση, δια-
φωνώντας µε την άποψη που ακούστηκε ότι είναι νοοτροπία,
διότι οφείλουµε σε αυτόν τον ναό της δηµοκρατίας να ξεκαθαρί-
ζουµε τις πολιτικές τοποθετήσεις. Και σε αυτό είµαστε απόλυ-
τοι.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Βελό-
πουλε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κοιτάξτε, τα ελληνικά µου είναι καλά. Ίσως να µην
άκουσε καλά ο συνάδελφος ή να µην ξέρει καλά ελληνικά.

Είπα να µην την κάνουµε ιδεολογία εδώ µέσα. Ο φασισµός
είναι ιταλική ιδεολογία, δεν είναι ελληνική και σαφώς είναι κατα-
δικαστέα. Δεν κατάλαβα γιατί µυγιάστηκε ο συνάδελφος. Δεν το
αντιλαµβάνοµαι. Ο ναζισµός και ο φασισµός ως ιδεολογίες δεν
πρέπει να υπάρχουν στην πατρίδα και πουθενά στον κόσµο. Τε-
λεία και παύλα. Όµως, να µην την κάνουµε ιδεολογία εδώ µέσα,
γιατί για µένα ο φασισµός, η αυταρχικότητα, η έλλειψη -αν θέ-
λετε- δηµοκρατικού διαλόγου είναι  και νοοτροπία. Όποιος το κα-
τάλαβε, το κατάλαβε. Και δεν το λέω εγώ. Ας ψάξει ο κ.
Φάµελλος δηλώσεις δικών του Υπουργών. Τα είπαν οι δικοί τους

στον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν τα λέω εγώ. Χρησιµοποίησα µια φράση δική
τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγινε κατανοητό,
κύριε Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κατά την έναρξη της
πρωινής διαδικασίας -έχω τα Πρακτικά µπροστά µου- ο Προ-
εδρεύων τότε κ. Κακλαµάνης, είπε ότι η ονοµαστική ψηφοφορία
θα γίνει στις 10 το βράδυ. Αυτό είναι δεδοµένο.

Κάναµε κάποιον υπολογισµό. Αν έχετε κατάλογο οµιλητών,
είναι πενήντα οι οµιλητές. Όπως βλέπετε, παρεµβάλλονται, γιατί
έχουν το δικαίωµα, πολιτικοί Αρχηγοί. Επίσης, παρεµβάλλονται
όποτε τους ζητηθεί, αλλά και έχουν τον λόγο έξι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι. 

Εάν πάµε µε τον κανονικό χρόνο, κάποιοι συνάδελφοι δεν θα
µιλήσουν. Αυτό είναι άδικο και δεν πρέπει να γίνει. Γι’ αυτό η πρό-
τασή µου είναι αυτήν τη στιγµή οι πέντε πρώτοι, γιατί δεν υπάρ-
χει έκτος από το ΜέΡΑ25, που εναλλάσσονται δηλαδή τα
κόµµατα, θα µιλήσουν επί επτά λεπτά. Οι επόµενοι συνάδελφοι
θα µιλήσουν επί πέντε λεπτά. Λέω «πέντε λεπτά», γιατί άµα πούµε
έξι, θα πάνε στα εφτά και πάει λέγοντας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Με ανοχή, όµως, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ειδοποιήσω τις

Κοινοβουλευτικές Οµάδες των δύο Κοµµάτων, γιατί όλοι οι εγ-
γεγραµµένοι στη συνέχεια είναι Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, έτσι
ώστε συνάδελφοι που δεν µε ακούν αυτήν τη στιγµή -διότι δεν
είναι στην Αίθουσα- να ειδοποιηθούν, να προσαρµόσουν την το-
ποθέτησή τους στα πέντε λεπτά. Επτά λεπτά θα έχουν οι πρώτοι
πέντε.

Ξεκινάµε µε τον συνάδελφο Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας,
τον κ. Αθανάσιο Λιούπη.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Είναι αδιανόητο αυτό που κάνετε,
κύριε Πρόεδρε. Πριν αρχίσει η συζήτηση, µειώνετε τον χρόνο
των οµιλητών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ειπώθηκε το πρωί. Να
το διαβάσω; Δεν ήσασταν.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αφήστε το να «περπατήσει» και
βλέπουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): «Περπάτησε» και εί-
µαστε στις 2 το µεσηµέρι και  δεν άνοιξε ο κατάλογος των οµι-
λητών, γιατί όπως είδατε, προηγούνται, όπως έχουν δικαίωµα, οι
Πολιτικοί Αρχηγοί. Ακούστε. Αν βάλω σε ψηφοφορία την πρό-
τασή σας, τότε θα φτάσουµε στα τριάντα πέντε, αν συµφωνείτε
και δεκαπέντε συνάδελφοι να µη µιλήσουν καθόλου.

Τι είναι δικαιότερο, κύριε συνάδελφε; Είναι δικαιότερο να µι-
λήσουν από ένα λεπτό λιγότερο όλοι οι συνάδελφοι ή να µιλή-
σουν µε άνεση οι µισοί;

Εγώ πιστεύω, λοιπόν, ότι η πρόταση που έκανα είναι δικαιό-
τερη, είναι δηµοκρατικότερη και πιστεύω ότι πρέπει να τη δε-
χτείτε. 

Θέλετε, λοιπόν, να τη βάλω σε ψηφοφορία, γιατί υπάρχει η δε-
δηλωµένη, η οποία την ψηφίζει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε,.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Άρα, µέχρι και τον κ.

Μπούµπα, δηλαδή οι πέντε πρώτοι θα µιλήσουν επτά λεπτά και
οι υπόλοιποι πέντε λεπτά, µε κάποια ανοχή και προφανώς, το
Προεδρείο έχει τη διακριτική ευχέρεια να διακρίνει φέρ’’ ειπείν
εσάς, που γνωρίζω ότι είστε από την Εύβοια, να πάρετε και ένα
λεπτό παραπάνω, γιατί υπάρχει το ειδικό θέµα της «ΛΑΡΚΟ».

Κύριε Λιούπη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την τελευταία

δεκαετία έχει σηµειωθεί πρόοδος στο ζήτηµα της περιβαλλοντι-
κής ευαισθησίας των Ελλήνων. Η ανακύκλωση πλαστικών στην
Ελλάδα κινείται πια κοντά στον ευρωπαϊκό µέσο όρο, 41,5%,
έναντι µόλις 10% το 2006, σύµφωνα µε πρόσφατο έγκυρο δηµο-
σίευµα µε πηγές από τη EUROSTAT.Η ενσωµάτωση της οδηγίας
904/2019 θέτει σε εφαρµογή ένα ολοκληρωµένο πλάνο δραστι-
κής µείωσης των πλαστικών ειδών µιας χρήσης. 
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Πολύ σηµαντικό είναι το γεγονός ότι το νοµοθέτηµα έρχεται
έγκαιρα για να ενηµερωθούν όλοι και κυρίως, να προετοιµάσουν
οι επιχειρήσεις την οµαλή µετάβασή τους στο νέο καθεστώς. 

Λαµβάνονται µέτρα για να περιοριστεί η κατανάλωση συγκε-
κριµένων πλαστικών ειδών µιας χρήσης, αποσκοπώντας στη µεί-
ωση των αποβλήτων, αρχής γενοµένης από το 2022. Ο στόχος
είναι να µειωθεί σταδιακά η κατανάλωση κατά τουλάχιστον 30%
έως το 2024 και 60% έως το 2026. 

Από τον Ιανουάριο του 2022 όλες οι πλαστικές συσκευασίες
τροφίµων και ποτών, που χρησιµοποιούνται σε επιχειρήσεις µα-
ζικής εστίασης θα επιβαρύνονται µε εισφορά προστασίας του
περιβάλλοντος 4 λεπτά συν ΦΠΑ. Αυτή η εισφορά έχει ανταπο-
δοτικό χαρακτήρα και τα έσοδα από την εφαρµογή της ενι-
σχύουν το Πράσινο Ταµείο, ώστε να διατεθούν σε σκοπούς που
συνάδουν µε τη µείωση της χρήσης πλαστικών προϊόντων.

Το 2022 θα επέλθει σηµαντική αλλαγή σε επιχειρήσεις λιανι-
κού εµπορίου και µαζικής εστίασης, όπως και στους αυτόµατους
πωλητές, σε σχέση µε τα µη συσκευασµένα προϊόντα. Ο ίδιος ο
καταναλωτής θα µπορεί να φέρει δικά του σκεύη αποθήκευσης.
Μάλιστα, σε αυτή την περίπτωση τα τρόφιµα και τα ποτά θα δια-
τίθενται υποχρεωτικά σε χαµηλότερη τιµή.

Απαγορεύεται στις επιχειρήσεις τροφοδοσίας να χρησιµοποι-
ούν πλαστικά µιας χρήσης.

Ο Ελληνικός Οργανισµός Ανακύκλωσης επιφορτίζεται µε την
παρακολούθηση της αγοράς πλαστικών µιας χρήσης και συντάσ-
σει σχετική έκθεση προς την αρµόδια Διεύθυνση του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, το οποίο µε τη σειρά του ενηµερώνει την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή για το πώς εξελίσσεται η διαδικασία απεξάρτη-
σης από τα πλαστικά µιας χρήσης.

Επιδιώκεται η αλλαγή στάσης από τις τοπικές κοινότητες µε
διάθεση πόσιµου νερού σε παιδικές χαρές, αθλητικές εγκατα-
στάσεις. Οι πολίτες θα ενθαρρύνονται να αποµακρυνθούν από
τη χρήση εµφιαλωµένου νερού, ειδικά αν αναλογιστούµε ότι
στην Ελλάδα καταναλώνουµε ετησίως δύο δισεκατοµµύρια πλα-
στικά µπουκάλια νερού και αναψυκτικών.

Βαρύνοντα ρόλο στην αλλαγή που επιχειρείται έχουν οι ίδιοι
οι παραγωγοί αυτών των προϊόντων, οι οποίοι θα ενταχθούν σε
πρόγραµµα διευρυµένης ευθύνης. Οφείλουν είτε να συµµετέ-
χουν σε συλλογικό σύστηµα εναλλακτικής διαχείρισης είτε να
οργανώνουν ατοµικό σύστηµα εναλλακτικής διαχείρισης για τα
απόβλητα. Μέσω χρηµατικής τους εισφοράς συµµετέχουν στο
κόστος καθαρισµού των ακτών και των δηµοσίων χώρων από
πλαστικά απορρίµµατα. Επωµίζονται το κόστος της συλλογής
αποβλήτων σε δηµόσια συστήµατα συλλογής, καθώς και της λει-
τουργίας αυτών των υποδοµών και της επεξεργασίας των απο-
βλήτων.

Ειδικά οι παραγωγοί αλιευτικών εργαλείων που περιέχουν πλα-
στικά µιας χρήσης οφείλουν να αναλάβουν το κόστος χωριστής
συλλογής των αποβλήτων αυτών και να δίνουν οικονοµικά κίνη-
τρα στους αλιείς, ώστε να επιστρέφουν τα απόβλητα των αλιευ-
τικών εργαλείων.

Το συνολικό εγχείρηµα κινείται σε πολλά επίπεδα. Η αρχή γί-
νεται µε την ενηµέρωση του κοινού για τις βλαβερές συνέπειες
των πλαστικών µιας χρήσης και µε την προώθηση της αξίας της
ανακύκλωσης.

Οι παραγωγοί των πλαστικών µιας χρήσης αναλαµβάνουν το
κόστος ευαισθητοποίησης του κοινού µε ενηµερωτικά µηνύµατα
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, µέσω του διαδικτύου, µε διορ-
γάνωση συνεδρίων και µε εκπαιδευτικές δράσεις στα σχολεία.

Σηµαντικός παράγοντας για την επιτυχή µετάβαση σε µια οι-
κονοµία µε λιγότερα πλαστικά είναι η εξοικείωση του καταναλω-
τικού κοινού. Σε αυτό βοηθά και η υποχρεωτική ειδική σήµανση
πάνω στις συσκευασίες.

Οι παραγωγοί συγκεκριµένων πλαστικών -όπως τα υγρά µαν-
τηλάκια, τα προϊόντα καπνού µε φίλτρο, τα κυπελάκια για ποτά-
θα αναγράφουν πάνω στα αγαθά αυτά ότι πρόκειται για πλαστικό
µιας χρήσης και κυρίως θα υπάρχει ευκρινής σήµανση προς τον
καταναλωτή για τον τρόπο που µπορεί να το διαχειριστεί ως από-
βλητο. Επιστρέφοντας -µε σκοπό την ανακύκλωση- ένα µπουκάλι
στο σηµείο λιανικής πώλησης, ο καταναλωτής θα λαµβάνει συγ-
κεκριµένο ποσό εγγύησης για κάθε προϊόν που επιστρέφει. Το

επόµενο επίπεδο είναι η ίδια η διαχείριση των πλαστικών απο-
βλήτων. Ο διαχωρισµός στην πηγή, δηλαδή στο σηµείο παραγω-
γής των απορριµµάτων -σπίτια ή επαγγελµατικούς χώρους και
λοιπά- είναι το βασικό ζητούµενο. Αποδεδειγµένα, αυτή είναι η
πιο αποδοτική µέθοδος.

Σε αυτή την κατεύθυνση, το σηµερινό νοµοσχέδιο προβλέπει
ότι η χωριστή συλλογή για ανακύκλωση στα πλαστικά µιας χρή-
σης θα φτάσει στο 77% το 2025 και στο 90% το 2029. Η τήρηση
του προγράµµατος θα φέρει µια πραγµατική αλλαγή στον τρόπο
που λειτουργούµε ως πολίτες στο θέµα της προστασίας του πε-
ριβάλλοντος.

Κλείνοντας, µια µικρή αναφορά στην τροπολογία µε αριθµό
512/37, η οποία έχει προκαλέσει την αντίδραση της Αντιπολίτευ-
σης. Η «ΛΑΡΚΟ» έχει τεθεί σε ειδική διαχείριση εξαιτίας των τε-
ράστιων οφειλών της προς τους προµηθευτές και το ελληνικό
δηµόσιο. Με την τροπολογία ρυθµίζονται διαδικαστικά ζητήµατα,
που αφορούν στον διαγωνισµό που πρόκειται να γίνει για το σύ-
νολο του ενεργητικού της. Επιταχύνονται, λοιπόν, οι απαραίτητες
ενέργειες για να δοθεί µια οριστική λύση στο ζήτηµα της
«ΛΑΡΚΟ».

Με την ίδια τροπολογία γίνεται το επόµενο βήµα για την ιδιω-
τικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ. Δίνεται η δυνατότητα στη Ρυθµιστική
Αρχή Ενέργειας να εκδώσει άµεσα την απόφαση για το ρυθµιζό-
µενο έσοδο του διαχειριστή για την περίοδο 2021-2024. Η από-
φαση αυτή είναι απαραίτητη, ώστε να µπορούν οι υποψήφιοι
επενδυτές να υπολογίσουν τα µελλοντικά έσοδα του διαχειριστή
και µε βάση αυτά να ορίσουν τις προσφορές τους.

Συµπερασµατικά, επί δεκαετίες κάναµε γενικευµένη χρήση
πλαστικών, χωρίς να αντιλαµβανόµαστε τις συνέπειες που έχουν.
Η εφαρµογή των νέων ρυθµίσεων θα συµβάλλει στην προστασία
των θαλάσσιων οικοσυστηµάτων, στην ανάπτυξη της αλιείας,
ακόµα και στη βελτίωση του τουριστικού µας προϊόντος.

Η Κυβέρνηση επιδεικνύει σταθερά και έµπρακτα την προσή-
λωσή της σε πολιτικές προστασίας του περιβάλλοντος. Το οφεί-
λουµε στις νέες γενιές, στο µέλλον του πλανήτη να ανατρέψουµε
-αν είναι δυνατόν- τη βλάβη που προκαλέσαµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, για την τήρηση του χρόνου.

Παρακαλώ να ετοιµαστεί το Βήµα και να καλέσω τη συνά-
δελφο Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χαρά Καφαντάρη.

Ορίστε, κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε µπρο-

στά µας να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο για ένα πολύ σοβαρό
ζήτηµα και απαραίτητο να συµβεί, την απόσυρση σε πρώτη φάση
των πλαστικών µιας χρήσης.

Όµως, θα τολµούσα, κύριοι Υπουργοί, να χαρακτηρίσω το σχέ-
διο νόµου σαν ένα προκάλυµµα και να το πω -ελαφρώς πιο λαϊκά,
σε εισαγωγικά- έναν φερετζέ µιας άκρως αντιπεριβαλλοντικής
λογικής και πολιτικής, την οποία εφαρµόζει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας εδώ και έναν χρόνο.

Πραγµατικά, προσπαθείτε να αποκαταστήσετε το πράσινο
προφίλ σας, φέρνοντας αυτού του είδους τα νοµοσχέδια µε σο-
βαρά θέµατα, που πρέπει να συµβούν, όπως όσον αφορά στα
πλαστικά µιας χρήσης ή την ηλεκτροκίνηση που ψηφίστηκε εδώ
πριν από δύο µήνες. Επίσης, είναι ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα, γιατί
η ηλεκτροκίνηση είναι το µέσον.

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι φέρνετε αυτά τα νοµοσχέδια, αλλά η
εφαρµογή και αυτά τα οποία εµπεριέχονται -στη συγκεκριµένη
περίπτωση µιλάµε για τα πλαστικά- ουσιαστικά είναι διαφορετικά
και πρόχειρα. Πρόχειρα, γιατί αναγκάζεστε εκ των υστέρων να
τα αλλάξετε.

Αυτοαναιρείστε συνεχώς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και
αυτό έχει να κάνει και µε το νοµοσχέδιο για την ηλεκτροκίνηση,
µε το οποίο αναστατώσατε την αγορά και από την άλλη µεριά
δεν υπήρχαν κίνητρα, δεν υπήρχε υποδοµή, δεν υπήρχαν τόσα
πράγµατα για να εφαρµοστεί και µε το εν λόγω σχέδιο νόµου το
οποίο συζητάµε σήµερα. Βέβαια, έρχεστε να τροποποιήσετε κά-
ποια πράγµατα ακόµα και σήµερα στην ηλεκτροκίνηση.
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Πιστεύαµε την προηγούµενη βδοµάδα ότι αυτό είναι ένα προ-
κάλυµµα µιας αντιλαϊκής, αντιπεριβαλλοντικής -να το πω πιο
σωστά- πολιτικής σας. Όµως, είδαµε τις τροπολογίες. Είδαµε
ένα καινούργιο ουσιαστικά ενεργειακό νοµοσχέδιο. Βάζοντας
µπροστά το σωστό και αυτό που πρέπει να γίνει, την απόσυρση
των πλαστικών µιας χρήσης, έρχεστε εδώ και συνεχίζετε να υλο-
ποιείτε την πολιτική σας, την πολιτική του ξεπουλήµατος της δη-
µόσιας περιουσίας, την πολιτική των άκρατων ιδιωτικοποιήσεων
και στις εν λόγω τροπολογίες -µιλάµε για τη ΛΑΡΚΟ, µιλάµε για
τη ΔΕΠΑ, µιλάµε για τον ΔΕΔΔΗΕ- δηλαδή αυτή τη λογική την
οποία συνεχίζετε και µέσα από τις τροπολογίες οι οποίες δεν συ-
ζητήθηκαν καν µε φορείς πρώτα από όλα που τους ενδιαφέρουν.

Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα στο σχέδιο νόµου και λέω ότι πραγµα-
τικά, η ενσωµάτωση της οδηγίας 904/2019 είναι πολύ σοβαρή
και εµείς είχαµε συνεισφέρει στη διατύπωσή της και στην επε-
ξεργασία της και τέλος πάντων στην εν λόγω οδηγία, όταν ήταν
κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ.

Βέβαια, έρχεστε τώρα χωρίς να διαβουλευτείτε µε φορείς, κάτι
το οποίο είναι πολύ σοβαρό. Είχαµε µία συζήτηση στη δεύτερη
επιτροπή µε εξωκοινοβουλευτικούς φορείς. Δεν ακούσατε την
επιχειρηµατολογία, δεν ακούσατε τους ανθρώπους, που τους
αφορά το συγκεκριµένο θέµα και τις επιχειρήσεις. Είχαν κάποιες
σοβαρές ενστάσεις. Διότι, σωστή µεν είναι η ενσωµάτωση της
οδηγίας -καλό είναι και νωρίτερα- αλλά έπρεπε να έχουν προ-
ηγηθεί κάποια πράγµατα. Απλοϊκά εγώ θα πω το θέµα των προ-
διαγραφών.

Η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έχει βγάλει προδιαγραφές. Πα-
ραδείγµατος χάρη, να πω για το εναλλακτικό πλαστικό. Πώς οι
επιχειρήσεις εστίασης, τουρισµού αναψυχής θα µπορέσουν να
προσαρµοστούν στις γρήγορες προθεσµίες τις οποίες θέτετε;
Να µην πω, βέβαια, για τα τεράστια προβλήµατα, τα οποία αντι-
µετωπίζει η επιχειρηµατικότητα και αυτού του είδους, λόγω δυ-
στυχώς και της έκρηξης και της πορείας της πανδηµίας στη
χώρα µας, αλλά και της πολιτικής που εφαρµόζετε για τη µικρο-
µεσαία επιχειρηµατικότητα.

Κύριοι Υπουργοί, πραγµατικά πρέπει να εκδοθούν συγκεκρι-
µένες προδιαγραφές, µε σαφήνεια, για τα επαναχρησιµοποι-
ήσιµα εναλλακτικά προϊόντα των πλαστικών µιας χρήσης. Αν δεν
γίνει αυτό, η κάθε επιχείρηση θα χρησιµοποιεί όποιον ορισµό θε-
ωρεί δόκιµο κι αυτό πραγµατικά εµπεριέχει κάποιους κινδύνους.

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι ενώ η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν έχει ορι-
στικοποιήσει τις κατευθυντήριες γραµµές -αυτό αναµένεται να
πραγµατοποιηθεί ως το τέλος του 2020- λίγους µήνες πριν την
εφαρµογή της οδηγίας και λίγες εβδοµάδες πριν την εφαρµογή
στις ελληνικές δηµόσιες συµβάσεις, πραγµατικά αυτό δηµιουρ-
γεί ένα σοβαρό ζήτηµα. 

Επίσης, το νοµοσχέδιο δεν φαίνεται να εναρµονίζεται και να
συσχετίζεται µε τις αντίστοιχες τεχνικές οδηγίες του περιβαλ-
λοντικού προγράµµατος των Ηνωµένων Εθνών, οι οποίες µε
βάση έρευνες και συστάσεις συµβαλλοµένων µερών παραθέτουν
πληθώρα πρακτικών προτάσεων και µέτρων για την αντιµετώπιση
του προβλήµατος των πλαστικών απορριµµάτων. 

Θα έλεγα ακόµα, ότι στο σχέδιο νόµου δεν υπάρχουν ούτε οι-
κονοµικά ούτε φορολογικά εργαλεία, κίνητρα και δράσεις για να
προχωρήσει αυτή η πρωτοβουλία. Ακόµα δεν έχετε κάνει -αυτό
είναι ένα έλλειµµα σοβαρό- έναν απολογισµό για το πώς προχώ-
ρησε η χρήση της πλαστικής σακούλας και τι στοιχεία έχουµε
σχετικά µε αυτό. 

Θα περιµέναµε στο σχέδιο νόµου που συζητάµε, να υπάρχει
το θέµα της κυκλικής οικονοµίας, που είναι η επιµήκυνση κύκλου
ζωής προϊόντος µε εξοικονόµηση µη ανανεώσιµων φυσικών
πόρων, µε περισσότερη επαναχρησιµοποίηση, ανακύκλωση και
ανάκτηση ενέργειας. Είναι η µεταστροφή από το γραµµικό µον-
τέλο «παραγωγή - προµήθεια - παραγωγή - κατανάλωση - απόρ-
ριψη» σε ένα νέο µοντέλο, που δίνει έµφαση στην
επαναχρησιµοποίηση, την επισκευή, την ανακύκλωση, την ανά-
κτηση. Μιλάµε δηλαδή ουσιαστικά για ένα άλλο αναπτυξιακό
µοντέλο.

Όµως το νοµοσχέδιο δεν περιλαµβάνει σχεδόν τίποτα στο
κοµµάτι που αφορά τις πολιτικές πρόληψης και αυτό αν θέλετε
είναι ένα από τα πολύ σοβαρά ζητήµατα. Δεν µπορώ να µην ανα-

φερθώ στο τι γίνεται αυτήν τη στιγµή στην πατρίδα µας στον
τοµέα της διαχείρισης των απορριµµάτων. 

Κύριοι Υπουργοί, έχετε πολιτική στη διαχείριση των απορριµ-
µάτων σήµερα ή γυρίζετε σε παλιές πρακτικές της τριετίας 2012-
2015, µε τις φαραωνικές µονάδες ΣΔΙΤ κ.λπ., που καταδικάστηκαν;
Ο ΣΥΡΙΖΑ το 2015 εκπόνησε εθνικό σχεδιασµό και ακολούθησαν
και οι περιφερειακοί σχεδιασµοί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.
Ο σχεδιασµός βασιζόταν στην οδηγία 98/2008, που αφορά τα

στάδια διαχείρισης των απορριµµάτων. Εσείς τον Αύγουστο υπο-
τυπωδώς κάνατε µία διαβούλευση, φέρατε έναν καινούργιο
ΕΣΔΝΑ, εθνικό σχεδιασµό που προωθεί την καύση, τις µεγάλες
µονάδες. Ιδιωτικοποιείτε τη λογική της διαχείρισης απορριµµά-
των, εξυπηρετούνται ιδιωτικά συµφέροντα.

Έρχοµαι εδώ και λέω: Με τον ΕΣΔΝΑ που δόθηκε στη δηµο-
σιότητα στις 29 Σεπτεµβρίου -στη διαβούλευση δεν υπήρχε- θα
καίγονται και πλαστικά µέσα στις µονάδες καύσης, που προβλέ-
πετε. Εδώ βλέπουµε την ανικανότητά σας να ελέγξετε µονάδες
αποθήκευσης ελαστικών. Πρόσφατο το παράδειγµα στη Μετα-
µόρφωση, µε συνέπειες πολλές στην υγεία και σε πολλούς άλ-
λους τοµείς, το οποίο έρχεστε εσείς και το κάνετε επιχείρηµα,
για να µπορέσετε αυτήν τη στιγµή να προωθήσετε τον νέο σχε-
διασµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Καφαντάρη,
βάλτε τελεία.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κλείνω.
Θα καταθέσω για τα  Πρακτικά το τελευταίο απόσπασµα από

συνεδρίαση του ΕΣΔΝΑ Αττικής -είναι σοβαρό- για την εργασίες
που ξεκινούν πάλι στη Φυλή.

Κύριε Υπουργέ, προφανώς για εσάς η Φυλή υπάρχει, θα πα-
ραµείνει και δεν ξέρω αν θα αναβαθµιστεί ακόµα περισσότερο
ως χώρος διαχείρισης απορριµµάτων. Θα το καταθέσω αυτό για
τα Πρακτικά και θέλουµε µία απάντηση, κύριε Χατζηδάκη, γι’
αυτό γιατί δεν ενεργεί από µόνος του ο κ. Πατούλης στην Αττική. 

Κύριε Υφυπουργέ, θέλουµε βεβαίως µία απάντηση και για το
Χιλιοµόδι στην Κορινθία, γιατί κάποτε ήσασταν αυτοδιοικητικός
στη συγκεκριµένη περιοχή. Η εκεί περιοχή και η Κορινθία είναι
ανάστατες. Αυτόν τον τρόπο θέλετε στη διαχείριση απορριµµά-
των; Αυτό είναι το µοντέλο σας; Αυτό είναι το µέλλον για σας;
Από την άλλη µεριά, φέρνετε σαν προπέτασµα ένα νοµοσχέδιο
για την κατάργηση των πλαστικών µιας χρήσης, κάτι το οποίο
φυσικά και πρέπει να γίνει αλλά το πώς είναι το ζήτηµα και πώς
θα χρησιµοποιείται και πώς θα αξιοποιείται.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα (Χαρά) Καφαντάρη

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης για
επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία εποχή που η προστασία

του περιβάλλοντος έχει καταστεί επιτακτική ανάγκη, ανεξάρτητα
από τις διαφορετικές πολιτικές απόψεις µας αποτελεί κοινή
προσδοκία η θεσµοθέτηση και η υιοθέτηση νοµοθετικών κειµέ-
νων τόσο εθνικών, όσο και διεθνών, αλλά που να ρυθµίζουν και
να προστατεύουν το τόσο εξαιρετικά σηµαντικό αυτό το αγαθό,
του οποίου η σηµασία έγκειται στην άρρηκτη σύνθεσή του µε τον
ίδιο τον άνθρωπο και την ποιότητα της ζωής.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο για τον περιορισµό των πλαστικών
βρίσκεται σε µία τέτοια κατεύθυνση. Ωστόσο, το βασικό ερώτηµα
που παραµένει αναπάντητο είναι τι θα αντικαταστήσει το πλα-
στικό µιας χρήσης και επίσης τι αντίκτυπο θα έχει αυτή η επι-
λογή στην οικονοµία, στην κοινωνία και βεβαίως στο περιβάλλον.
Είναι σίγουρο ότι δεν αρκεί να σταµατήσουµε µία πολύ κακή πρα-
κτική και συνήθεια µόνο νοµοθετώντας κίνητρα, αντικίνητρα ή
έστω και απαγορεύσεις. Χρειάζεται να πείσουµε τους πολίτες ότι
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οι νέες πρακτικές και συνήθειες που προτείνουµε ως εναλλακτι-
κές θα είναι προσιτές και βεβαίως, θα έχουν τουλάχιστον µικρό-
τερο περιβαλλοντικό αποτύπωµα. Διαφορετικά, η όποια
προσπάθεια φοβόµαστε ότι θα πέσει στο κενό.

Ως Κίνηµα Αλλαγής, έχουµε διατυπώσει συγκεκριµένες προ-
τάσεις για την αποπλαστικοποίηση της Ελλάδας, τις οποίες κα-
λούµε την Κυβέρνηση, έστω και τώρα και στη συνέχεια, να
υιοθετήσει.

Αναφερόµαστε συγκεκριµένα σε οκτώ σηµεία. Σηµείο πρώτο,
να δοθεί µεγαλύτερη έµφαση στη µείωση και την επαναχρησιµο-
ποίηση των πλαστικών. Σηµείο δεύτερο, να διερευνηθεί η δυνα-
τότητα, ώστε όλες οι δραστηριότητες που σχετίζονται µε την
πρόληψη, την επαναχρησιµοποίηση, την ανακύκλωση και την
κοµποστοποίηση να τεθούν σε χαµηλότερες κλίµακες -αναφέρο-
µαι στον ΦΠΑ ο οποίος είναι µάστιγα- και βεβαίως, οι κλίµακες
να έχουν πάντα σχέση µε περιβαλλοντικά και κοινωνικά κριτήρια.
Τρίτο σηµείο, να προβλεφθεί πολεοδοµική ρύθµιση για χωριστή
συλλογή υλικών και αντικειµένων και για τα πλαστικά, µέσα στα
όρια κάθε κτηρίου σε ξεχωριστό στεγασµένο χώρο. Τέταρτο ση-
µείο, να διερευνηθούν και άλλες µεθοδολογίες χρέωσης. Η προ-
σέγγιση ανά τεµάχιο υποτιµά την πραγµατική επιβάρυνση του
περιβάλλοντος από κάθε προϊόν. Πέµπτο σηµείο, να µην υπάρ-
ξουν στρεβλώσεις στην αγορά µε την προώθηση µονοπωλίων  -
το βλέπουµε αυτό- στα συλλογικά συστήµατα εναλλακτικής
διαχείρισης πλαστικών. Έκτο σηµείο, να στηριχθεί κατά προτε-
ραιότητα η µετάβαση των επιχειρήσεων που παράγουν πλαστικά
στην κυκλική οικονοµία. Έβδοµο σηµείο, να οργανωθεί καλύτερα
η ενηµέρωση και η ευαισθητοποίηση των πολιτών για τη µείωση
του χρήσης πλαστικού που βέβαια, πρέπει να ξεκινήσει από τα
σχολεία. Όγδοο σηµείο, για το σωστό µέτρο της υποχρεωτικής
κατασκευής κοινοχρήστων βρυσών µε πόσιµο νερού από τους
δήµους θα πρέπει να εξασφαλιστεί ότι οι δήµοι θα ανταποκρι-
θούν έγκαιρα σε αυτήν την υποχρέωση. Προτείναµε τη σύνδεση
της όποιας χρηµατοδότησής τους µε την κατ’ απόδειξη υλοποί-
ηση αυτού του µέτρου και αυτό να ισχύσει µέχρι 1 Ιουλίου του
2021.

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω µε αυτή την αναφορά. 
Παρακαλώ πάρα πολύ να µου λύσετε µία απορία: Υπάρχει,

αλήθεια, στο Υπουργικό Συµβούλιο κάποιος κρυφός διαγωνι-
σµός για το ποιος καταφέρνει καλύτερα και συχνότερα να νοµο-
θετεί µέσω πρωτοβουλιών τροπολογίας και βεβαίως, χωρίς
κανέναν διάλογο, χωρίς διαβούλευση, χωρίς ενηµέρωση; Δεν
αναφέροµαι σε ενηµέρωση των Βουλευτών, αλλά σε ενηµέρωση
των φορέων, ενηµέρωση των πολιτών σε βασικά και καίρια ζητή-
µατα της οικονοµίας, της αγοράς εργασίας, των επιχειρήσεων.

Γιατί, πώς αλλιώς, κύριε Πρόεδρε, µπορούµε να ερµηνεύ-
σουµε την εµµονή της Κυβέρνησης στο περιβάλλον της δήθεν
καλής νοµοθέτησης και του επιτελικού κράτους, να επιλέξει την
απαράδεκτη µορφή των τροπολογιών για πολλά διαφορετικά ζη-
τήµατα του ελληνικού γίγνεσθαι;

Αναφέρθηκε εξαρχής ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος
κ. Λοβέρδος, και ο εισηγητής µας κ. Αρβανιτίδης, αλλά φαίνεται
ότι ο κύριος Υπουργός µάλλον πάει για µετάλλιο µε την περί-
πτωση και της «ΛΑΡΚΟ». Πάει  για τη διαδικασία που βάζει τα-
φόπλακα σε µια ιστορική βιοµηχανία. 

Με τροπολογία τον Φεβρουάριο ενέταξε τη «ΛΑΡΚΟ» σε καθε-
στώς ειδικής διαχείρισης µε προοπτική την ιδιωτικοποίηση και
εκποίηση. Η Κυβέρνηση φέρνει τη ρύθµιση για τη διαδικασία
αυτής της «ΛΑΡΚΟ», χωρίς να διασφαλίζει τη βιωσιµότητα της
εταιρείας, χωρίς καµµία µέριµνα για τους εργαζόµενους. Δεν
αναφέροµαι βέβαια σε καµµία απολύτως µέριµνα γι’ αυτούς που
έχουν φύγει µε σύνταξη, χωρίς κανένα σχέδιο. 

Απλά, έχει ένα πρόβληµα η Κυβέρνηση, τα 500 εκατοµµύρια
της εταιρείας και τη δυσκολία να αποπληρώσει τις υποχρεώσεις
της. Η Κυβέρνηση βάζει µπροστά τη ΔΕΗ, βεβαίως και τα 350
εκατοµµύρια, τα οποία οφείλει η εταιρεία στη ΔΕΗ. Θυµάστε ότι
τα οφείλει στη ΔΕΗ µε την υπερκοστολόγηση της ενέργειας, την
οποία έβγαλε η Κυβέρνηση που είχε τη διοίκηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Δεν ανοίγει η Κυβέρνηση τη συζήτηση του κρίσιµου µεταλλεύ-
µατος νικελίου. Δεν ανοίγει η Κυβέρνηση την κρίσιµη συζήτηση

του κοβαλτίου στη συνέχεια. Δεν υπάρχει κανένα σχέδιο για τον
λατερίτη και το λατοµείο, το πώς θα αξιοποιηθεί. Δεν µπαίνουν
ζητήµατα γιατί είµαστε η πέµπτη χώρα στον κόσµο µε πολύ ση-
µαντικά αποθέµατα, µε κρίσιµα αποθέµατα και στην Ευρώπη και
δεν θέτει θέµατα για την τεχνολογία της αποθήκευσης ενέρ-
γειας, την οποία έχουµε µπροστά µας. 

Ξεχνά η Κυβέρνηση δυστυχώς, πώς έφτασε η εταιρεία σε αυτό
το σηµείο. Ξεχνά η Κυβέρνηση ότι µετά το 2000 η κυβέρνηση Ση-
µίτη την έφερε σε καθαρή θέση και κερδοφορία µε το πρό-
γραµµα ενέργειας και τα 30 εκατοµµύρια που επενδύθηκαν
αυτήν την εποχή. Ήταν ζήτηµα διοικήσεων όµως της περιόδου
του έτους 2004, µε το hedging. Ήταν ζήτηµα των διοικήσεων της
περιόδου του 2006 µε το σπάσιµο των συµβολαίων και την πρω-
τοφανή εκτίναξη του ενεργειακού κόστους. Ήταν ζήτηµα των δι-
οικήσεων για τα έργα και τις ηµέρες, τα οποία έκαναν στη
συνέχεια και έφτασαν σε αυτό το σηµείο. 

Για να τελειώνουµε κάποτε, δεν ήταν ζήτηµα των εργαζοµένων
τα προβλήµατα της εταιρείας σήµερα. Όχι, ήταν ζητήµατα των
διοικήσεων που η Νέα Δηµοκρατία γνώριζε πάρα πολύ καλά.
Ήταν ζητήµατα για τα οποία δεν υπήρχε άλλη στρατηγική επι-
λογή εκτός από την ιδιωτικοποίηση.

Όσον αφορά την τροπολογία τώρα, κύριε Πρόεδρε, όταν λέµε
ότι η Κυβέρνηση πάει βλέποντας και κάνοντας, βλέπετε ότι ανοί-
γεται ο δρόµος του διπλού διαγωνισµού µετά την έκδοση της δι-
αιτητικής απόφασης, που αποφάνθηκε ότι το µεταλλευτικό
συγκρότηµα της Λάρυµνας ανήκει στο ελληνικό δηµόσιο. 

Οι εξοντωτικές όµως διατάξεις, οι οποίες αναφέρονται στην
τροπολογία για τη µελλοντική έκδοση κοινής υπουργικής από-
φασης, για να ανατεθεί στο ΤΑΙΠΕΔ ο διαγωνισµός που θα διε-
νεργήσει το ελληνικό δηµόσιο, να προσδιοριστούν οι βασικοί
όροι της συνεργασίας δηµοσίου, ΤΑΙΠΕΔ και της σύµπραξης του
ειδικού διαχειριστή για την υλοποίηση του διαγωνισµού, αλλά και
να συντονίσει τη διαγωνιστική διαδικασία και να προσδιορίσει
επίσης και τα λειτουργικά έξοδα, δεν είναι ξεκάθαρες -από την
τροπολογία, επαναλαµβάνω- αλλά δηµιουργούν πολλά ερωτή-
µατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό.
Να σηµειωθεί ότι σε σχέση µε τον διαγωνισµό, ακούσατε, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι -µιλάω και στους νοµικούς περισσό-
τερο- ότι στη διατύπωση στην τροπολογία αναφέρεστε στον
επικρατέστερο υποψήφιο και όχι στον πλειοδότη, όπως προβλε-
πόταν στην τροπολογία που υπήρχε τον Φεβρουάριο µήνα.
Μήπως υπάρχει κάποιος προϊδεασµός για κάποιες προσδοκίες
της Κυβέρνησης; 

Γιατί µετά από όλα αυτά αποδεικνύεται ότι υπήρχε ένα και µο-
ναδικό σχέδιο. Δεν µπορώ να διανοηθώ κάποιο άλλο. Το ξεπού-
ληµα. Δεν υπάρχει βέβαια και κανένα άλλο σχέδιο να
ανακοινωθεί. Αποφασίστηκε η διαχείριση; Αλήθεια, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ποιος θα απολογηθεί στο τέλος για το πόσο κό-
στισε αυτή η διαδικασία της διαχείρισης; 

Τι έπραξε η διαχείριση για να µεγιστοποιηθεί, όπως λέει η τρο-
πολογία, το τίµηµα της µεταβίβασης και ποιο είναι το αποτέλε-
σµα; Πτώχευση; Πώληση; Ποιο είναι; Καµµία απολύτως µέριµνα
για τίποτα. Καµµία απολύτως µέριµνα για τους εργαζόµενους,
καµµία απολύτως µέριµνα για τους επαγγελµατίες που είχαν συ-
νεργασία µε τη ΛΑΡΚΟ. Καµµία µέριµνα για τους συνταξιούχους. 

Δωδεκάµισι χιλιάδες ΑΦΜ -ακούσατε- εµπλέκονται σε αυτή την
εταιρεία. Δωδεκάµισι χιλιάδες άτοµα στην περιφέρεια, στη Φθιώ-
τιδα, την Εύβοια, τη Βοιωτία, την Κοζάνη, την Καστοριά, όλοι
εκτός παραγωγής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Δεν θέλουν οι εργαζόµενοι το κοι-

νωνικό ταµείο που αναφέρετε. Οι εργαζόµενοι θέλουν δουλειά
και πολιτικές ανάπτυξης και το φωνάζουν σε όλους τους τόνους
ότι είναι σίγουρο ότι η εξέλιξη των διαγωνισµών δεν θα είναι καµ-
µία άλλη, αλλά θα λήξει η «ΛΑΡΚΟ» τη λειτουργία της µετά από
πενήντα έξι χρόνια. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η Κυβέρνηση δυ-
στυχώς σιωπά για τη «ΛΑΡΚΟ», δεν έχει προβεί σε καµµία δηµό-
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σια δέσµευση για τους εργαζόµενους και τις θέσεις εργασίας.
Πλήρης αδιαφορία. Όταν οι ευρωπαϊκές κυβερνήσεις για τη µε-
τακορωνοϊό εποχή επιλέγουν να ενισχύσουν τις επιχειρήσεις σε
στρατηγικούς τοµείς παραγωγής, αξιοποιώντας το πλαίσιο υπο-
στήριξης, η ελληνική Κυβέρνηση, ακολουθώντας τα λάθη και τις
παραλείψεις του δικού της κακού παρελθόντος, αδιαφορεί για
την απασχόληση, τις θέσεις εργασίας, την αξιοποίηση του ορυ-
κτού πλούτου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, καταλήγω. 
Στην υγειονοµική αυτή και κοινωνικοοικονοµική συγκυρία, στην

οποία βρίσκεται η χώρα µας και οι πολίτες της, η συνείδηση της
Κυβέρνησης είναι καλά µε αυτή την εξέλιξη; Εµάς στο Κίνηµα
Αλλαγής, όπως µας βρήκατε απέναντι τον µήνα Φεβρουάριο, µας
βρίσκετε απέναντι και τώρα.

Κύριε Πρόεδρε, γνωστοποιώ ότι το Κίνηµα Αλλαγής καταθέτει
αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας για την τροπολογία µε γενικό
έργο 512 και ειδικό 37, στην οποία περιλαµβάνεται και η
«ΛΑΡΚΟ».

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είστε Βοιωτός γι’ αυτό

υπήρξε η ανοχή. Υπάρχει Βοιωτία, Εύβοια και Φθιώτιδα.
Ο επόµενος εξ Ευβοίας Βουλευτής του ΚΚΕ κ. Γεώργιος Μα-

ρίνος έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κατάπτυστη τροπολογία, που

φέρνει η Κυβέρνηση για την επίσπευση των διαδικασιών ιδιωτι-
κοποίησης της «ΛΑΡΚΟ», της ΔΕΠΑ Υποδοµών και την προσαρ-
µογή του Διαχειριστή Ελληνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικού
Ενέργειας στις ανάγκες των επιχειρήσεων των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας για υψηλότερη κερδοφορία, υλοποιεί προηγού-
µενους αντιλαϊκούς νόµους, που φέρουν την υπογραφή των κυ-
βερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ.
Φέρουν τη σφραγίδα της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για την απελευθέρωση της ενέργειας και του ορυκτού πλούτου
της χώρας. 

Το βασικό κριτήριο της τροπολογίας, όπως και των άλλων κυ-
βερνητικών µέτρων, είναι πώς θα υπηρετήσει πιο αποτελεσµα-
τικά τις ανάγκες, την κερδοφορία εγχώριων ή ξένων
µονοπωλιακών οµίλων στις συνθήκες της βαθιάς καπιταλιστικής
κρίσης, καταπατώντας τα εργατικά λαϊκά δικαιώµατα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ειδικά για τη «ΛΑΡΚΟ» θέλουµε
να τοποθετηθούµε. Η Κυβέρνηση αξιοποίησε το καθεστώς της
ειδικής διαχείρισης, που επέβαλε και σήµερα ρυθµίζει ζητήµατα
της διεξαγωγής των διαγωνισµών για την πώληση του εργοστα-
σίου της «ΛΑΡΚΟ» στη Λάρυµνα και των µεταλλείων στην Εύβοια,
τη Βοιωτία, την Καστοριά, µέσα στα πλαίσια της τελευταίας
φάσης ενός πολύ επικίνδυνου σχεδιασµού. 

Από το 2014 και µε τη στήριξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κύριε
Υπουργέ, τέθηκε το ψεύτικο δίληµµα «ιδιωτικοποίηση ή κλείσιµο
της «ΛΑΡΚΟ»» και οι εργάτες αντιστάθηκαν και απέτρεψαν µε
τον αγώνα τους αυτά τα αντεργατικά σχέδια. 

Τον Φλεβάρη του 2020 µε τον νόµο που ψηφίσατε, που ψήφισε
η Νέα Δηµοκρατία, ανοίξατε τον λάκκο και προσπαθείτε να ρίξετε
µέσα τους εργάτες και τα δικαιώµατά τους, να ιδιωτικοποιήσετε
ή να κλείσετε τη «ΛΑΡΚΟ» και οι εργαζόµενοι αντιστέκονται και
πάλι. 

Οι εργάτες, που εσείς συκοφαντείτε και τους δείχνετε τον
δρόµο της ανεργίας έχουν θρηνήσει, κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας και των άλλων κοµµάτων που κυβέρνησαν, ογδόντα νε-
κρούς, θύµατα της καπιταλιστικής βαρβαρότητας, έχουν φτύσει
αίµα τόσα χρόνια που διεκδικούν το δίκιο τους, συνεχίζοντας µε
υπερηφάνεια για οκτώ µήνες έναν σκληρό αγώνα, που έχει ήδη
καταγραφεί στην ιστορία του εργατικού κινήµατος. Έχουν κατα-
κτήσει την αλληλεγγύη της εργατικής τάξης και µαζί τους είναι
ο λαός της Στερεάς, της Εύβοιας, της Καστοριάς, της Κοζάνης,
περιοχών που θα πλήξει ιδιαίτερα το αντεργατικό κυβερνητικό
σχέδιο.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αξιοποιεί σήµερα τον αρ-
νητικό συσχετισµό δύναµης στη Βουλή και ψηφίζει τερατουργή-
µατα, όπως και οι προηγούµενες κυβερνήσεις.

Όµως, η πολιτική σας, κύριε Χατζηδάκη, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, δεν πρόκειται να νοµιµοποιηθεί στη συνείδηση των εργαζο-
µένων. Θα καταγραφεί ως ένας ένοχος ενός ακόµα εγκλήµατος
κατά χιλίων διακοσίων και πάνω εργατικών οικογενειών, για την
αύξηση της ανεργίας και της φτώχειας σε αυτές τις περιοχές.

Η Κυβέρνηση στην αιτιολογική έκθεση της τροπολογίας προ-
σπαθεί να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα, προσπαθεί να δικαιο-
λογήσει την ιδιωτικοποίηση ή το κλείσιµο της «ΛΑΡΚΟ»,
αναµασώντας τους χρεοκοπηµένους ισχυρισµούς περί υπερχρέ-
ωσης της επιχείρησης, καλύπτοντας τις ευθύνες των κυβερνή-
σεων της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ τόσο
για την αύξηση της τιµής του ηλεκτρικού ρεύµατος και τα χρέη
που εµφανίζει η επιχείρηση στη ΔΕΗ όσο και για τα διαφυγόντα
κέρδη και το λεγόµενο «πρόστιµο της Ευρωπαϊκής Ένωσης».

Καµµιά κυβέρνηση δεν έδωσε απάντηση, γιατί δεν αξιοποι-
ήθηκε το χρώµιο και το σιδηρονικέλιο για την παραγωγή ανοξεί-
δωτου χάλυβα, που µέχρι σήµερα εισάγεται. Κρύβετε ότι
µεθοδικά όλοι σας απαξιώσατε τη «ΛΑΡΚΟ» και αυτό χρησιµο-
ποιείτε σήµερα για την προώθηση των αντεργατικών σχεδίων.
Δώσατε δεκάδες δισεκατοµµύρια στους µεγάλους οικονοµικούς
οµίλους, διαφηµίζετε τα δισεκατοµµύρια του λεγόµενου «Τα-
µείου Ανάπτυξης» και καταδικάσατε τη «ΛΑΡΚΟ» σε οικονοµική
ασφυξία, τη «ΛΑΡΚΟ» όπου κύριος µέτοχος είναι το κράτος και
µέτοχοι η ΔΕΗ και η Εθνική Τράπεζα και θα µπορούσε να χρη-
µατοδοτηθεί και να συνεχιστεί η λειτουργία της, να εξασφαλι-
στούν οι θέσεις εργασίας και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων.

Η δυνατότητα υπάρχει, αλλά εσείς κάνατε τις επιλογές σας
για να υπηρετήσετε τα συµφέροντα των µεγάλων οικονοµικών
οµίλων, να πουλήσετε το εργοστάσιο στη Λάρυµνα, τα µεταλλεία
στην Εύβοια, τη Βοιωτία, τα Σέρβια, να πουλήσετε τον ορυκτό
πλούτο, να απολύσετε και να πετάξετε στον δρόµο πάνω από χί-
λιους διακόσιους εργαζόµενους.

Γι’ αυτό ετοιµάζετε, κύριοι της Κυβέρνησης, τα δολώµατα του
λεγόµενου «κοινωνικού πακέτου» και χρησιµοποιείτε κάθε βρό-
µικο µέσο για να χτυπήσετε την ενότητα των εργαζοµένων.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας στέκεται αποφασιστικά
στο πλευρό των εργατών και των οικογενειών τους για τη δια-
σφάλιση όλων των θέσεων εργασίας και των δικαιωµάτων που
κατέκτησαν µε αγώνες και θυσίες. Το Σάββατο θα είµαστε στη
Λάρυµνα, στην απεργία, στη µεγάλη κινητοποίηση, µαζί µε χιλιά-
δες εργάτες, µε τον λαό της περιοχής.

Οι εξελίξεις στην ενέργεια, στη «ΛΑΡΚΟ», σε κάθε κλάδο, απο-
τελούν βάση για ουσιαστικά συµπεράσµατα, αναδεικνύουν την
αναγκαιότητα να καταδικαστεί µαζικά από την εργατική τάξη η
αντιλαϊκή πολιτική όλων των αστικών κυβερνήσεων, που δου-
λεύουν διαχρονικά για τα συµφέροντα των µονοπωλίων, να δυ-
ναµώσει η πάλη ενάντια στο κεφάλαιο και την εξουσία του και να
διεκδικήσουν οι πολλοί, η εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα
την εξουσία, την εξουσία για να γίνει ο ενεργειακός, ο ορυκτός
πλούτος, όλα τα οικονοµικά εργαλεία, δική τους κοινωνική περι-
ουσία, να αναπτυχθεί µε κεντρικό σχεδιασµό, µε κριτήριο τις λαϊ-
κές ανάγκες και όχι τα κέρδη των λίγων, όπου η «ΛΑΡΚΟ» θα έχει
τη δική της στρατηγική θέση.

Σας ευχαριστούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Παρακαλώ να ετοιµαστεί το Βήµα, προκειµένου να πάρει τον

λόγο ο Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κωνσταντίνος
Μπούµπας για επτά λεπτά.

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλα ήθελα να πω για το σηµε-

ρινό νοµοσχέδιο σε ό,τι αφορά βέβαια τα πλαστικά και ό,τι αυτό
συνεπάγεται για την κατάργηση των πλαστικών µιας χρήσης,
αλλά εδώ σήµερα θα δούµε πως η Συµφωνία των Πρεσπών πάει
τη «ΛΑΡΚΟ» και την κάνει σκοπιανή µεταλλοβιοµηχανία. Θα εξη-
γήσω πώς έχουν γίνει τα βήµατα και πώς η «ΛΑΡΚΟ» θα εξαγο-
ραστεί από τη FENI, η οποία βρίσκεται σαράντα χιλιόµετρα από
τα σύνορα σε ό,τι αφορά την παραγωγή νικελίου-κοβάλτιου. Θα
το δούµε αυτό, µε βάση τα δηµοσιεύµατα. Θα µπορούσα να σας
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φέρω πάρα πολλά. Αυτό το ζύµωµα και αυτή η επιχείρηση γίνεται
από το 2013, δεν είναι τωρινή.

Υπάρχει, λοιπόν, µια εταιρεία ισραηλινών συµφερόντων, του
Μπένι Στάινµετζ. Είναι ένας άνθρωπος ο οποίος κατηγορείται διε-
θνώς. Είναι ο τέταρτος πιο πλούσιος άνθρωπος του Ισραήλ, µε
µια περιουσία που ανέρχεται σε πάνω από 14 δισεκατοµµύρια
δολάρια.

Αυτός, λοιπόν, έχει µια εταιρεία όπου η δική του εταιρεία, η
«BSGR», µαζί µε την «ABN» είναι οι βασικοί µέτοχοι µιας µεγάλης
ολλανδικής εταιρείας, ενός κολοσσού. Αυτή η εταιρεία από το
2015 δηµιούργησε και ίδρυσε και πάλι τη βιοµηχανία «CUNICO»
στα Σκόπια, σαράντα χιλιόµετρα από τα σύνορα, µε µια θυγα-
τρική, τη FENI, η οποία βρίσκεται σε µια πόλη των Σκοπίων που
απέχει σαράντα χιλιόµετρα από τα σύνορα. Είναι το Καβάνταρ-
τσι, όπως λέγεται, των Σκοπίων.

Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά µερικά από όλα αυτά τα
οποία αναγράφονται για το φιλέτο πώλησης, τη «ΛΑΡΚΟ», στα
Σκόπια. Διότι εδώ η πώληση της «ΛΑΡΚΟ» είναι τριχοτοµηµένη,
θα γίνει σε τρία στάδια. Βγαίνει η διαιτησία και λέει ότι το εργο-
στάσιο της Λάρυµνας και τα ορυχεία του Αγίου Ιωάννη θα έχουν
δηµόσιο χαρακτήρα. Άρα, λοιπόν, πάµε στην αρχή σε πλειοδο-
τικό διαγωνισµό, που ο κ. Χατζηδάκης τον αποφεύγει. Θα πάµε
µετά σε ανοικτό διαγωνισµό, αλλά πρέπει να ικανοποιηθούν
πρώτα οι προµηθευτές από την παλιά «ΛΑΡΚΟ» -βλέπε Εθνική
Τράπεζα, βλέπε ΤΑΙΠΕΔ, βλέπε ΔΕΗ- και αν δεν ευοδώσει ούτε
αυτό, ο ειδικός διαχωριστής, σύµφωνα µε µνηµονιακές δεσµεύ-
σεις, που δεν ισχύουν όµως και µπορούσαµε να αντιδράσουµε -
και θα σας εξηγήσω το γιατί- θα συµβεί το εξής. Αν, λοιπόν, δεν
πωληθεί το 75% του ενεργειακού τοµέα, σε ό,τι αφορά τη
«ΛΑΡΚΟ» πάει µε µαθηµατική ακρίβεια σε πτώχευση. Φιλέτο
στους Σκοπιανούς, φιλέτο πάει στη «FENI» και στην «CUNICO»,
που βρίσκεται σε αυτή την πόλη, σαράντα χιλιόµετρα από τα σύ-
νορα, κοντά στην Καστοριά και την Κοζάνη.

Γιατί, όµως; Εφόσον υπάρχει τριχοτόµηση της περιοχής, ο Ισ-
ραηλινός που έχει εργοστάσιο στο Καβάνταρτσι των Σκοπίων, θα
πάρει µόνο τα µεταλλεία -εκεί είναι το ζουµί- θα πάρει τα Σέρβια,
θα πάρει την Κοζάνη, θα πάρει την Καστοριά. Τώρα που θα απο-
λυθούν και οι εργαζόµενοι µε την απολιγνιτοποίηση στην Πτολε-
µαΐδα και στην Κοζάνη, θα δουλεύουν σε αυτόν τον
επιχειρηµατία µε 200 ευρώ τον µήνα. Λύσαµε το πρόβληµα!

Όµως, καθ’ ότι το νικέλιο στη χώρα µας -τα είπε και ο ειδικός
αγορητής, ο κ. Βιλιάρδος πάρα πολύ ωραία και αναλυτικά- κα-
λύπτει το 6% των αναγκών της Ευρώπης και το 3% της παγκό-
σµιας αγοράς και έχει λατερίτες, οι οποίοι ναι µεν έχουν πιο
µικρή περιεκτικότητα σε νικέλιο, αλλά η εξόρυξή τους είναι πα-
νεύκολη, θα συµβεί το εξής: Θα παίρνουν, οι Σκοπιανοί, η «CU-
NICO» στο Καβάνταρτσι το νικέλιο, θα λέει «νικέλιο Β.
Μακεδονίας», θα φύγει το «Β.», θα γίνει «νικέλιο Μακεδονίας» για
ανοξείδωτο χάλυβα και θα έχουν και brand name. Τι ωραίο σχέ-
διο! Τι καλό να γίνει η «ΛΑΡΚΟ» σκοπιανών συµφερόντων! Δεν
το λέω εγώ. Το λένε τα στοιχεία. Διότι ο Στάινµετς µαζί µε άλλους
τρεις επιχειρηµατίες από το Καζακστάν, που µιλάει γι’ αυτή την
αγοραπωλησία από το 2013, είναι η λεγόµενη «τρόικα των βιο-
µηχανιών». 

Για να πάµε λίγο και στο µνηµόνιο που λέτε ότι κατ’ εντολήν
της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να ιδιωτικοποιηθεί και µάλιστα
µε πέναλντι 136 εκατοµµύρια ευρώ, που πήρε από το κράτος.
Λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση ότι αυτό δεν είναι στα όρια του αντα-
γωνισµού. Σώπα! Δεν υπάρχει η βιοµηχανία των φίλων; Δεκαο-
χτώ χώρες έκαναν τη Διακήρυξη της Βιέννης. Τι λένε αυτές οι
δεκαοχτώ χώρες της Ευρώπης; Όταν πρόκειται για βαριές βιο-
µηχανίες υψίστου συµφέροντος για τη Γηραιά  Ήπειρο, για την
Ευρώπη, για να µην υπάρχει εξάρτηση από τη Ρωσία, µπορούν
να χορηγηθούν δαπάνες δηµόσιου χαρακτήρα για να τις στηρί-
ξουν.

Μέσα σε αυτήν, λοιπόν, είναι και η «ΛΑΡΚΟ», διότι δεν εκµε-
ταλλεύτηκε όλα αυτά τα χρόνια το κοβάλτιο, που όπως είπαµε
και ανέλυσε και ο Πρόεδρός µας Κυριάκος Βελόπουλος, είναι
βασικό συστατικό για την ηλεκτροκίνηση. Γιατί; Το είπε ο κ. Βι-
λιάρδος. Φινλανδία. Δύο χιλιάδες τριακόσιους τόνους. Αυτό είναι
όλο και όλο. Εάν, λοιπόν, έχει και η Ελλάδα αυτά τα αποθέµατα,

µπορεί να καλύψει µέχρι και το 10% των αναγκών της Ευρώπης.
Γιατί, λοιπόν, ξεπουλάµε τη «ΛΑΡΚΟ»; Φιλέτο, φιλέτο την οδη-

γούµε σε πτώχευση και την παίρνει ο Στάινµενς, ο οποίος είναι
σε αντιπαράθεση µε τον Σόρος, µέσω µιας βρετανικής εταιρείας,
διότι, λέει, στη Γουινέα λάδωσε αξιωµατούχους. Δηλαδή, το
ποιόν του συγκεκριµένου επιχειρηµατία είναι θολό, ισραηλινών
συµφερόντων.

Αλλού, όµως, πάει το θέµα. Το θέµα πάει σταδιακά για να πάει
στα Σκόπια αυτή η εταιρεία. Όπως διαβάζω, επαναλειτουργεί το
εργοστάσιο “CUNICO” στο Καβάνταρτσι από το 2015, διότι η
«GSOL» κατάφερε να επαναφέρει τη µονάδα «FALCONDO» στη
Δοµινικανή Δηµοκρατία, την οποία είχε αγοράσει από τη «GLEN-
CORE», ενώ έθεσε και πάλι σε λειτουργία το εργοστάσιο «CU-
NICO» στη Βόρεια Μακεδονία. 

«ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ», Σοφοκλέους. Ξέρετε πόσα δηµοσιεύµατα
υπάρχουν που τα λένε αυτά από το 2013 για τις ζυµώσεις; Εσείς
τον κ. Μιωνή δεν τον ακούσατε στις κασέτες τι έλεγε για την
«ΛΑΡΚΟ»; Το έχει πει, νοµίζω, και ο κ. Παππάς. Εσείς το 2013 δεν
ακούσατε για τη συνάντηση που είχε ο τότε διευθύνων σύµβου-
λος του ΤΑΙΠΕΔ κ. Εµίρης, που συναντήθηκε, όπως λένε οι πλη-
ροφορίες, µε τον κ. Δασκαλάκη στα Σκόπια; Ποιος ήταν ο κ.
Δασκαλάκης; Διευθύνων Σύµβουλος της σκοπιανής εταιρείας
παραγωγής νικελίου. Δηλαδή, εδώ θα τρελαθούµε. Έχουµε µια
βαριά βιοµηχανία νικελίου, την ξεπουλάµε στους Σκοπιανούς και
την κάνουµε µακεδονική µε brand name. Αυτό είναι ακραίο; Κα-
ταθέτουµε τα στοιχεία στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεκάδες δηµοσιεύµατα θα σας δώσω µε στοιχεία εταιρειών
που συγχωνεύονται, που θέλουν να εξαγοράσουν το νικέλιο για
ένα κοµµάτι ψωµί, διότι δεν περνούν τη Λάρυµνα. Εκεί δεν περ-
νούν τη Λάρυµνα. Εκατό εκατοµµύρια έχει απωλέσει η Λάρυµνα,
διότι δεν παίρνει το κοβάλτιο µέσα από επεξεργασία που έπρεπε
να κάνει. Να µην αγωνιούν οι εργαζόµενοι; 

Ολοκληρώνοντας, όσον αφορά τα πλαστικά, έχουµε χίλιες
τριάντα µια επιχειρήσεις. Αυτές όλες συνδράµουν κατά 1,8% για
να µειωθεί η ανεργία στην Ελλάδα. Προσέξτε! Έχουν κύκλο ερ-
γασιών 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Στην Ευρώπη έχουµε ενενήντα
χιλιάδες επιχειρήσεις πλαστικών µιας χρήσης. Απασχολούν πε-
ρίπου δύο εκατοµµύρια εργαζόµενους. Έχουν κύκλο εργασιών
352 δισεκατοµµύρια ευρώ και συνδράµουν στα ασφαλιστικά τα-
µεία κατά 35 δισεκατοµµύρια. Πόσοι θα µείνουν στην ανεργία;
Δεκαέξι χιλιάδες εργαζόµενοι.

Διάβασα µε προσοχή τη συνέντευξη του κ. Γούναρη. Αυτό που
καταλαβαίνω είναι ότι σε τέσσερις µε πέντε εταιρείες θα πάνε τα
βιοδιασπώµενα. Θα έχουν µια κάθετη βιοµηχανική µονάδα. Οι
υπόλοιπες δεν µπορούν να είναι στον ανταγωνισµό. 

Αυτά, λοιπόν, για τον κ. Χατζηδάκη. Θα µπορούσα να πω
πολλά περισσότερα για τη ΔΕΔΗΕ, για τη ΔΕΠΑ. Μόνο ένα
πράγµα θα σας πω για τη ΔΕΗ και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνουν οι εισπρακτικές εταιρείες τον κόσµο για χρέος µόλις
50 ευρώ, 100 ευρώ, γιατί, λέει, «χρωστάτε στη ΔΕΗ µε την ιδιω-
τικοποίηση». Επειδή το έχω πει ουκ ολίγες φορές, το µέλλον είναι
το παρελθόν που έρχεται από άλλη πόρτα. Όταν η ΔΕΗ πήρε στα
χέρια της το 1956 το δηµόσιο αγαθό, το ηλεκτρικό ρεύµα, υπήρ-
χαν τετρακόσιες ιδιωτικές εταιρείες. Μάλιστα, δέκα εξ αυτών δεν
είχαν άδεια. Το έκανε, γιατί το ρεύµα στην Ελλάδα ήταν τρεις
φορές ακριβότερο, σε σχέση µε την Ευρώπη. Τότε υπήρχε το
φωταέριο, το πετρέλαιο.

Η ΔΕΗ, λοιπόν, το 1956 ως εθνικός φορέας εξαγόρασε τετρα-
κόσιες εταιρείες για να παρέχει αυτό το αγαθό στον ελληνικό
λαό και να µην παίρνουν σήµερα οι εισπρακτικές εταιρείες, κύριε
Χατζηδάκη, που έχετε ιδιωτικοποιήσει ό,τι πετάει και ό,τι κινείται.
Ενέργεια, αεροδρόµια, τα πάντα έχουµε ιδιωτικοποιήσει για να
είµαστε προτεκτοράτο. Αυτή τη γη την πλέον παραδίδουµε
στους επόµενους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε
Μπούµπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
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Κάποτε διάβασα ένα ρητό που έλεγε: «Όταν δεν ενδιαφέρεσαι
µόνο για τον εαυτό σου, είσαι δυνατός. Όταν ενδιαφέρεσαι και
για τους άλλους είσαι αρχηγός. Αλλά όταν γυρίσεις πίσω να σώ-
σεις και τους υπόλοιπους, τότε είσαι ηγέτης». Ηγέτες ψάχνουµε,
καταλάβετέ το.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πάµε τώρα στον κα-
τάλογο των συναδέλφων, που θα έχουν πέντε λεπτά, µε κάποια
ανοχή. Αυτό να το λάβουν υπόψη από την αρχή.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστος
Ταραντίλης για πέντε λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατανοητή η προ-
σαρµογή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν µας ενδιαφέρει πραγµατικά
να αντιµετωπίσουµε τις επιτακτικές περιβαλλοντικές προκλήσεις,
αν µας ενδιαφέρει πραγµατικά να αντιστρέψουµε την περιβαλ-
λοντική υποβάθµιση, απαιτείται άµεσα αλλαγή νοοτροπίας και
υιοθέτηση πολιτικών για την αειφορία.

Σε αυτό το πνεύµα η Ευρωπαϊκή Ένωση εξέδωσε την οδηγία
2019/904 για την αντιµετώπιση της θαλάσσιας ρύπανσης, µε
στόχο πρωτίστως την πρόληψη και συνακόλουθα τη µείωση των
επιπτώσεων από τα πλαστικά προϊόντα στο περιβάλλον και την
ανθρώπινη υγεία. 

Σύµφωνα µε τις στατιστικές µελέτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
αλλά και του Ελληνικού Κέντρου Θαλασσίων Ερευνών, το 80%
µε 85% των θαλάσσιων απορριµµάτων που συναντώνται στις πα-
ραλίες, αποτελούν πλαστικά, που δυστυχώς δεν βιοαποδοµούν-
ται, µε συνέπεια να απειλούν τα θαλάσσια οικοσυστήµατα,
πλήττοντας πολύ σοβαρά δραστηριότητες όπως ο τουρισµός, η
αλιεία και η ναυτιλία. 

Η Κυβέρνηση, αποσκοπώντας στην καλύτερη προετοιµασία
και προσαρµογή της ελληνικής αγοράς και του κοινού προτείνει
την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας στην ελληνική νοµο-
θεσία έναν χρόνο πριν την υποχρεωτική υιοθέτησή της.

Επιπλέον, η Κυβέρνηση συναισθανόµενη την αναγκαιότητα
των µέτρων που λαµβάνονται για την ευηµερία των πολιτών και
την αειφορία του πλανήτη, καθώς επίσης και τη σηµασία της
ανάγκης µετάβασης στην κυκλική οικονοµία και σε ένα νέο, και-
νοτόµο και βιώσιµα επιχειρηµατικό µοντέλο «νέα προϊόντα και
νέα υλικά», εισηγείται το ειδικό σχέδιο δράσης.

Στο ειδικό σχέδιο δράσης χαρτογραφείται πλήρως όλο το
φάσµα αυτών των δράσεων και των µέτρων που απαιτούνται για
την αποτελεσµατική εφαρµογή του νόµου, ο χρονικός προγραµ-
µατισµός τους, καθώς και όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς µε τις αρ-
µοδιότητές τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα εστιάσω -και λόγω χρό-
νου- στην αναλυτική αναφορά των προβλεπόµενων µέτρων. Είµαι
σίγουρος ότι τα γνωρίζετε. Αξίζει, όµως, να σταθώ και να τονίσω
κάποια χαρακτηριστικά του νοµοσχεδίου, τα οποία κατά τη δικιά
µου άποψη προάγουν σηµαντικές δηµοκρατικές αξίες.

Κατ’αρχάς, το παρόν σχέδιο δράσης συντάχθηκε από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας ύστερα από ευρύτατη
προδιαβούλευση, όπου συµµετείχαν σαράντα τέσσερις φορείς
από δέκα διαφορετικούς τοµείς της οικονοµίας, εκπροσωπήθη-
καν πάνω από έξι χιλιάδες µέλη τους, υποβλήθηκαν συνολικά
τριακόσιες ενενήντα πέντε προτάσεις, ένας αριθµός εκ των
οποίων ενσωµατώθηκε. 

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ο εθνικός στόχος για συρρί-
κνωση της κατανάλωσης των πλαστικών προϊόντων µιας χρήσης
στηρίζεται τόσο στον διάλογο όσο και στην κοινωνική συναίνεση.
Παράλληλα, η υλοποίηση της εκστρατείας ενηµέρωσης και ευαι-
σθητοποίησης «Ελλάδα χωρίς πλαστικά µιας χρήσης», αποτελεί
µια έµπρακτη απόδειξη ότι δεν θέλαµε να αιφνιδιάσουµε τους
πολίτες.

Επίσης, όσον αφορά τις επιχειρήσεις και τις βιοµηχανίες, που
πιθανώς να επηρεάζονται αρνητικά από την ενσωµάτωση της
συγκεκριµένης οδηγίας, θέλω να πω ότι υπάρχει πρόβλεψη για
να υπάρχουν επιµέρους χρηµατοδοτικά εργαλεία, τα οποία θα
στηρίξουν οικονοµικά αυτήν την οµαλή µετάβαση στην κυκλική
οικονοµία, που τι απαιτεί; Απαιτεί ουσιαστικά, τη δηµιουργία, την

παραγωγή προϊόντων από µη τοξικά, βιώσιµα, επαναχρησιµοποι-
ήσιµα υλικά.

Έµπρακτα, λοιπόν, η Κυβέρνηση για ακόµη µια φορά, δείχνει
να σέβεται και να στηρίζει την υγιή επιχειρηµατικότητα, που οδη-
γεί µέσω της καινοτοµίας σίγουρα στην ανάπτυξη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Επίσης λαµβάνονται µέτρα για την προώθηση οικολογικού
σχεδιασµού προϊόντων και συγκεκριµένα για την ανάπτυξη προ-
ϊόντων από ανακυκλωµένο πλαστικό µε έµφαση αυτήν τη φορά
στην ασφάλεια τροφίµων και την υγιεινή καθώς επίσης για την
ανάπτυξη εναλλακτικών προϊόντων.

Εξάλλου µια σηµαντική δέσµη µέτρων αφορά τη σήµανση των
προϊόντων µε την οποία επιτυγχάνεται η πληροφόρηση των κα-
ταναλωτών για την παρουσία βλαβερών υλών στα προϊόντα
καθώς και την ενηµέρωση σχετικά µε τον οικολογικό σχεδιασµό
των προϊόντων και τη χρήση ανακυκλωµένων πρώτων υλών. 

Τέλος αξίζει να αναφερθεί η θέσπιση προγραµµάτων διευρυ-
µένης ευθύνης του παραγωγού σύµφωνα µε την αρχή «ο ρυπαί-
νων πληρώνει». Τι σηµαίνει αυτό; Ότι στο κόστος διαχείρισης των
αποβλήτων, καθώς και της περισυλλογής των απορριµµάτων
καθώς επίσης και στο κόστος των µέτρων ευαισθητοποίησης του
κοινού θα συνεισφέρει πλέον και ο παραγωγός.

Συµπληρωµατικά, θα ήθελα επίσης να αναφερθώ στο Πράσινο
Ταµείο, το οποίο αποτελεί ένα βασικό εργαλείο µεταφοράς
πόρων στους δήµους και στις περιφέρειες για δράσεις προστα-
σίας του περιβάλλοντος. Γνωρίζουµε όλοι ότι η τοπική αυτοδιοί-
κηση είναι ο κύριος πυλώνας προώθησης της ανακύκλωσης, της
επαναχρησιµοποίησης και της κοµποστοποίησης και σίγουρα
ένας πολύ ισχυρός σύµµαχος της Κυβέρνησης για κατάργηση
των πλαστικών προϊόντων µίας χρήσης.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να λά-
βουµε όλοι υπόψη ότι  η πανδηµία έχει πολλαπλασιάσει την
χρήση πλαστικών µίας χρήσης. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι τώρα είναι
η ώρα της δράσης, αλλιώς το πισωγύρισµα θα είναι πάρα πολύ
µεγάλο. 

Θα ήθελα να πω ότι σήµερα θα πρέπει να είµαστε όλοι χαρού-
µενοι γιατί ψηφίζουµε ένα πραγµατικά φιλόδοξο νοµοσχέδιο, ένα
νοµοσχέδιο το οποίο δείχνει ότι η προστασία του περιβάλλοντος
αποτελεί προτεραιότητα, υποχρέωση, ευθύνη µας. Είναι ένα νο-
µοσχέδιο που φέρνει στο σήµερα το αύριο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ταραντίλη.

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ευρώπη προ-

χωρά µπροστά και µετουσιώνει σε πράξεις τις σύγχρονες επιτα-
γές και τις ευαισθησίες όλων µας για το περιβάλλον. Αναζητά
λύσεις µε βήµατα πράσινα, οικολογικά που αποτυπώνονται στην
οδηγία του 2019 και ενσωµατώνουµε σήµερα στην εθνική µας
νοµοθεσία. 

Οι στόχοι είναι σαφείς: πρόληψη και µείωση του αντίκτυπου
ορισµένων πλαστικών προϊόντων στο περιβάλλον, ιδίως το υδά-
τινο περιβάλλον και στην ανθρώπινη υγεία καθώς και προώθηση
της µετάβασης σε µια κυκλική οικονοµία µε καινοτόµα και βιώ-
σιµα επιχειρηµατικά µοντέλα. 

Μέσα από αυτήν την οδηγία η χώρα µας κάνει ένα βήµα πα-
ρακάτω, καθώς όχι µόνο λαµβάνει εθνικά µέτρα συντοµότερα
από την Ευρώπη, αλλά και εµβαθύνει στις καλές πρακτικές, κι-
νητροδοτώντας τις επερχόµενες αλλαγές. 

Το πρόβληµα από την αλόγιστη χρήση των πλαστικών είναι
γνωστό εδώ και χρόνια. Σας αναφέρω χαρακτηριστικά ότι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση το 80% µε 85% του συνόλου των θαλασσίων
απορριµµάτων που καταµετρώνται στις παραλίες είναι πλαστικά.
Με τα πλαστικά προϊόντα µιας χρήσης να αντιστοιχούν στο 50%
των θαλάσσιων απορριµµάτων. Έχουν γίνει πολλές µελέτες, που
καταδεικνύουν τον κίνδυνο που ελλοχεύει και για τη δηµόσια
υγείας, καθώς τα πλαστικά κοµµάτια στη θάλασσα διασπώνται
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σε βάθος δεκαετιών σε µικροπλαστικά, που ρυπαίνουν το περι-
βάλλον, εισχωρώντας τελικώς στην τροφική αλυσίδα µέσω των
ψαριών. Δεν είναι µια απλή θεωρία, αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Στη χώρα µας καταναλώνουµε ηµερησίως ένα εκατοµµύριο
πλαστικά ποτήρια του καφέ, ενώ παράλληλα διατίθενται ετησίως
δύο δισεκατοµµύρια πλαστικά µπουκάλια αναψυκτικών και νερών.
Είναι στοίχηµα λοιπόν, και υποχρέωση όλων µας, εθνικός µας σκο-
πός, να προστατέψουµε το περιβάλλον και να παραδώσουµε στις
επόµενες γενιές τη γη καλύτερη απ’ ό,τι την παραλάβαµε.

Η κλιµατική αλλαγή άλλωστε, είναι ένα γεγονός που το βιώ-
νουµε και στη χώρα µας µε τρόπο σκληρό σε ορισµένες περι-
πτώσεις, αν θυµηθούµε τις πρόσφατες καταστροφές που
προκάλεσαν τα έντονα καιρικά φαινόµενα.

Επί της οδηγίας τώρα, τι καταργείται; Καταργούνται δέκα κα-
τηγορίες πλαστικών προϊόντων µιας χρήσης, όπως καλαµάκια,
πιάτα, αναδευτήρες ποτών, µπατονέτες, µαχαιροπίρουνα, κου-
τάλια κ.λπ.. Τι περιορίζεται; Περιορίζονται από 3 Ιανουαρίου 2022
τα πλαστικά κυπελάκια ροφηµάτων και οι πλαστικοί περιέκτες
τροφίµων, µε στόχο µείωση 30% το 2024 και 60% το 2026 µε
έτος βάσης το 2022.

Πώς θα το καταφέρουµε; Πρώτον, µέσα από καµπάνιες ενη-
µέρωσης και ευαισθητοποίησης των πολιτών για τις αρνητικές
συνέπειες αυτών των προϊόντων. Δεύτερον, µέσα από κατάλληλη
σήµανση στα προϊόντα αυτά που αποτυπώνει την περιβαλλοντική
επίδρασή τους. Τρίτον, µέσα από την επιβολή περιβαλλοντικής
εισφοράς από 3 Ιανουαρίου 2022.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ρόλος των πολιτών σε αυτήν
την προσπάθεια θα είναι καθοριστικός. Πάµε να αλλάξουµε συ-
νήθειες πολλών ετών. Πάµε να αλλάξουµε νοοτροπία. Πάµε να
γίνουµε η αλλαγή που θέλουµε να δούµε στον κόσµο. Η αλλαγή
αυτή θα ξεκινήσει από τον καθένα και από την καθεµιά από εµάς.
Καλούµαστε όλοι να υιοθετήσουµε νέα και πιο υπεύθυνα κατα-
ναλωτικά µοντέλα. Μικρές αλλαγές στην καθηµερινότητα µας,
όπως η χρήση προϊόντων πολλαπλών χρήσεων ή προϊόντων µιας
χρήσης που δεν περιέχουν πλαστικό, χάρτινα πιάτα, ξύλινα µα-
χαιροπίρουνα, θα αποτελέσουν σηµαντικές κινήσεις για την προ-
στασία του περιβάλλοντος.

Η Κυβέρνηση προχωρά και στη θέσπιση κινήτρων και αντίστοι-
χων αντικινήτρων, για να στηρίξει την εφαρµογή των διατάξεων
που προβλέπονται από την Ευρωπαϊκή Οδηγία, αλλά και τα
εθνικά µέτρα που νοµοθετούµε.

Ενδεικτικά αναφέρω: θεσπίζεται από 3/1 περιβαλλοντική ει-
σφορά 4 λεπτά στα πλαστικά ποτήρια και τους περιέκτες τροφί-
µων µιας χρήσης την οποία καταβάλλουν οι καταναλωτές στα
σηµεία πώλησης. Αυτή θα εισπράττεται από το Πράσινο Ταµείο
και θα αποδίδεται στους δήµους και τις περιφέρειες για δράσεις
προστασίας του περιβάλλοντος. Για κάθε πλαστικό µπουκάλι που
θα επιστρέφει πίσω ο πολίτης στο σηµείο λιανικής πώλησης, θα
του επιστρέφεται για τη συµµετοχή του στην ανακύκλωση συγ-
κεκριµένο ποσό εγγύησης ανά τεµάχιο.

επίσης, προβλέπονται αποτρεπτικές και αναλογικές διοικητι-
κές κυρώσεις για παραβάσεις επιµέρους υποχρεώσεων, που τί-
θενται µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου ανάλογα µε το είδος των
υπόχρεων επιχειρήσεων. Η βούληση της πολιτείας είναι να εφαρ-
µοστεί στο έπακρο ο νόµος αυτός, όπως έγινε και µε τον νόµο
του καπνίσµατος. Ως οφείλουµε, δίνουµε τον απαραίτητο χρόνο
προσαρµογής στα νέα δεδοµένα στις επιχειρήσεις που ενδεχο-
µένως πλήττονται από τις επερχόµενες αλλαγές και κάνουµε κι-
νήσεις µε σκοπό να µειώσουµε τις αρνητικές επιπτώσεις για
όσους επηρεάζονται.

Εκπονούµε ειδικό σχέδιο δράσης για την εφαρµογή της οδη-
γίας, πέραν του νόµου που προβλέπει ειδικό πρόγραµµα του
ΕΣΠΑ για κίνητρα σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις που επηρεάζον-
ται αρνητικά από την εφαρµογή της οδηγίας για ενδεχόµενη µε-
ταστροφή της παραγωγικής τους διαδικασίας.

Θεσπίζουµε κίνητρα για τους παραγωγούς πλαστικών προϊόν-
των προς την κατεύθυνση της αύξησης της ανακύκλωσης. Όσο
περισσότερο ανακυκλωµένο περιεχόµενο έχουν τα προϊόντα
τους, τόσο θα µειώνονται οι υποχρεωτικές εισφορές τους στα
συστήµατα διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού στα οποία
συµµετέχουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε αποφασισµένοι να κά-
νουµε τα απαραίτητα βήµατα προς ένα πιο πράσινο από οικολο-
γικής και όχι πολιτικής σκοπιάς µέλλον. Αναµφισβήτητα, το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι οικολογικό και καταρρίπτει άλλον
έναν µύθο της αριστερής ευαισθησίας. Κανονικά, πρέπει να ψη-
φιστεί και από τους τριακόσιους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Κεφάλα και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ιωάννης Οικονόµου από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που δηµιουργεί το πλαίσιο για να

προσαρµόσουµε τις συνήθειες και την καταναλωτική µας συµ-
περιφορά σε όσα απαιτούνται για να προστατέψουµε το περι-
βάλλον καλύτερα και αξίζουν πραγµατικά συγχαρητήρια στην
Κυβέρνηση, στον κ. Χατζηδάκη, στον κ. Ταγαρά, στον κ. Αρα-
βώση για τη σωστή προετοιµασία του σχεδίου νόµου που θα ψη-
φίσουµε σήµερα.

Για λόγους τήρησης του χρόνου, θα αναφερθώ µόνο στο ζή-
τηµα της τροπολογίας της «ΛΑΡΚΟ», άλλωστε ο εισηγητής µας
κ. Κατσανιώτης, και άλλοι συνάδελφοι ανέπτυξαν µε µεγάλη σα-
φήνεια και πληρότητα τις διατάξεις του νοµοσχεδίου.

Θα µιλήσω, λοιπόν, για την τροπολογία που συνιστά ένα ακόµα
αποφασιστικό βήµα προς την κατεύθυνση όχι απλώς της ύστα-
της, αλλά της µοναδικής λύσης που υπάρχει, προκειµένου να συ-
νεχιστεί η λειτουργία του εργοστασίου στη Λάρυµνα. Τη
µοναδική λύση ώστε να εξακολουθήσουν να έχουν δουλειά και
εισόδηµα οι σηµερινοί εργαζόµενοι και µαζί τους ζωή και προ-
οπτική οι τοπικές κοινωνίες στη Λάρυµνα, στο Μαρτίνο, στη Μα-
λεσίνα και αλλού. Τη µοναδική λύση για να διασωθεί σε πρώτη
φάση η δραστηριότητα εξόρυξης και η παραγωγική διαδικασία
που υπάρχει αυτήν τη στιγµή στο εργοστάσιο και σε δεύτερη
φάση να επιτραπεί στη «ΛΑΡΚΟ» να εκσυγχρονιστεί και να µπει
και σε άλλες αγορές, όπως η αγορά του κοβαλτίου από την
οποία αποκλείεται σήµερα, µια αγορά 70 έως 100 εκατοµµυρίων
τον χρόνο, γιατί δεν υπάρχουν δυστυχώς τα εργαλεία για να µπο-
ρέσει να µπει ανταγωνιστικά σε αυτήν την αγορά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε φορά που συζητάµε για
τη «ΛΑΡΚΟ» είναι πολύ χρήσιµο να θυµόµαστε ποιο ήταν το πε-
ριβάλλον, τι ήταν όλα εκείνα που µας οδήγησαν στη διαδικασία
που επιταχύνουµε σήµερα για να φτάσουµε στους διαγωνι-
σµούς. Θα αναφερθώ µόνο σε τρία βασικά ζητήµατα.

Πρώτον, εδώ και πολλά χρόνια η λειτουργία της επιχείρησης
ήταν εξαιρετικά προβληµατική και η υπερχρεωµένη «ΛΑΡΚΟ» κιν-
δύνευε ανά πάσα στιγµή µε κατάρρευση και διακοπή της λει-
τουργίας της όχι µόνο από έναν, αλλά από πολλούς και
διαφορετικούς λόγους.

Δεύτερον, η επιλογή που ακολουθήθηκε τα τελευταία χρόνια,
δηλαδή το να κρύβουµε το πρόβληµα κάτω από το χαλί αντί να
πάµε αποφασιστικά και ουσιαστικά προς µια διαδικασία ιδιωτι-
κοποίησης, είχε ως αποτέλεσµα τα διαχρονικά βάρη της επιχεί-
ρησης να σφίξουν σαν θηλειά γύρω από το λαιµό της και να µην
µπορούν πλέον να αντιµετωπιστούν. Ακούστε! Ληξιπρόθεσµες
οφειλές πάνω από 630 εκατοµµύρια, αδυναµία εύρεσης κεφα-
λαίων κίνησης, αδυναµία επενδύσεων για τον εκσυγχρονισµό των
εγκαταστάσεων, την ασφάλεια των εργαζοµένων, την προστασία
του περιβάλλοντος.

Ζήτηµα τρίτο, η µετοχική σύνθεση της εταιρείας, γιατί ακού-
στηκε εδώ αυτό το επιχείρηµα από διάφορες πτέρυγες της Αντι-
πολίτευσης, ήταν τέτοια, πριν το καθεστώς της ειδικής
διαχείρισης, που καθιστούσε αδύνατη κάθε προσπάθεια διάσω-
σης και ενίσχυσής της. Ποιοι ήταν οι µέτοχοι; Το κράτος µέσω
του ΤΑΙΠΕΔ, που δεν µπορούσε να βάλει χρήµατα, γιατί και
αυτές οι ενισχύσεις θα ήταν παράνοµες ως κρατικές ενισχύσεις,
η ΔΕΗ στην οποία η «ΛΑΡΚΟ» ήδη χρωστούσε 350 εκατοµµύρια,
άρα από τους εταιρικούς της νόµους δεν θα µπορούσε να επεν-
δύσει παραπάνω χρήµατα στην εταιρεία και η Εθνική Τράπεζα,
που λειτουργεί σε ένα αυστηρό πλαίσιο κανονισµών και λειτουρ-
γίας των τραπεζών, που δεν θα µπορούσε να προβεί ούτε σε κε-
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φαλαιακές ενέσεις ούτε σε δανεισµό.
Με όλα αυτά τα δεδοµένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µο-

ναδική ρεαλιστική, αλλά και υπεύθυνη στάση για τη «ΛΑΡΚΟ»
ήταν να επιδιώξουµε σοβαρά ιδιωτικά σχήµατα και όχι αεριτζή-
δες του παρασιτικού καπιταλισµού να αναλάβουν τη λειτουργία
του εργοστασίου και την αξιοποίηση των µεταλλίων. Βασική προ-
ϋπόθεση για να το πετύχουµε αυτό ήταν και είναι η περίοδος της
ειδικής διαχείρισης που θεσµοθετήσαµε µε τον ν.4664/2020.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, η «ΛΑΡΚΟ» για τη Λοκρίδα,
αλλά και τη Στερεά Ελλάδα γενικότερα είναι ζωτικής σηµασίας
ζήτηµα. Δεν είναι µόνο το γεγονός ότι είναι η βασική πηγή εισο-
δήµατος για εκατοντάδες οικογένειες στις γύρω περιοχές. Για
τους ανθρώπους της «ΛΑΡΚΟ» η δουλειά τους δεν είναι µόνο η
πηγή, το εισόδηµα µε το οποίο ζουν τις οικογένειές τους. Για
πολλούς από αυτούς είναι η ίδια τους η ζωή, είναι τα βιώµατά
τους, είναι το σπίτι τους.

Η Κυβέρνησή µας µε γενναιότητα, µε αποφάσεις δύσκολες
δροµολόγησε και επιταχύνει τη διάσωση και την επιβίωση της
εταιρείας. Όµως, έχουµε χρέος ως πολιτεία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν και για το σύνολο των
εργαζοµένων. Είναι προφανές ότι δεν µπορεί να υποχρεώσει κα-
νείς τον νέο ιδιοκτήτη, όταν αυτός θα προκύψει, να προσλάβει
το σύνολο του προσωπικού. Άλλωστε, κάτι τέτοιο θα δυναµίτιζε
τη διαδικασία της ιδιωτικοποίησης από το ξεκίνηµά της.

Υπάρχουν, όµως, δυνατότητες που πρέπει να συµπεριληφθούν
στο κοινωνικό πακέτο, στο οποίο παραπέµπει ο ν.4664/2020, έτσι
ώστε να στηριχθούν ουσιαστικά όλοι οι άνθρωποι της «ΛΑΡΚΟ»,
κυρίως αυτοί που δεν θα απορροφηθούν στο καινούργιο σχήµα.

Η διευκόλυνση συνταξιοδότησης για όσους βρίσκονται κοντά
στη σύνταξη, οι αποζηµιώσεις, τα επιδόµατα κατάρτισης, η επι-
δότηση για απορρόφηση όσο το δυνατόν περισσότερων εργα-
ζοµένων στον νέο ιδιοκτήτη, η δυνατότητα απορρόφησης
αριθµού των εργαζοµένων σε ΟΤΑ της περιοχής είναι ζητήµατα,
τα οποία στα όρια των δηµοσιονοµικών αντοχών της χώρας πρέ-
πει να τα δούµε για όλο τον κόσµο που δουλεύει σήµερα στη
«ΛΑΡΚΟ». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει να τα δούµε, όχι µόνο γιατί έτσι έκανε το κράτος, κύριοι
Υπουργοί και σε άλλες παρόµοιες περιπτώσεις στο παρελθόν
ούτε απλώς γιατί µιλάµε για ανθρώπους που αντιµετωπίζουν το
φάσµα της ανεργίας σε µια περιοχή που µαστίζεται από έλλειψη
θέσεων εργασίας, αλλά και από την κατάρρευση του αγροτικού
εισοδήµατος, λόγω µιας κακής συγκυρίας χαµηλών τιµών στα
προϊόντα της περιοχής. 

Είναι υποχρέωσή µας να εφαρµόσουµε αυτό το κοινωνικό πα-
κέτο, κύριε Υπουργέ, γιατί το πολιτικό σύστηµα, όλα τα κόµµατα
που κυβέρνησαν τα τελευταία είκοσι χρόνια, έχει τις δικές του
ευθύνες για την πορεία της επιχείρησης. Δεν είναι µόνο αυτές οι
ευθύνες. Όµως, κακά τα ψέµατα, η αλήθεια είναι ότι οι διοικήσεις
που διόριζαν τα κόµµατα, µε τις αστοχίες, µε τις παραλείψεις, µε
τα λάθη τους έπαιξαν τον δικό τους ρόλο για τη σηµερινή δια-
δροµή, γι’ αυτήν την κατάληξη της επιχείρησης. 

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ
για την ανοχή σας, αλλά είναι ένα ζήτηµα που αφορά πολύ τη
Φθιώτιδα και τους ανθρώπους που εκπροσωπώ. 

Σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ θέτει σε ονοµαστική ψηφοφορία την επιλογή
µας για να επιταχύνουµε τις διαγωνιστικές διαδικασίες της
«ΛΑΡΚΟ». Τον Μάρτιο του 2019 -σας διαβάζω µεταφρασµένα-
έλεγε Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ, απευθυνόµενος στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, στην Επίτροπο Ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, τα εξής: «Η Ελληνική Δηµοκρατία είναι ανοιχτή σε συνερ-
γασία µε την επιτροπή, προκειµένου να βρεθεί µία λύση συµβατή
µε το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή µε το δίκαιο περί
κρατικών ενισχύσεων, περί σεβασµού του περιβάλλοντος και όλα
τα υπόλοιπα». «Συγκεκριµένα…» -συνεχίζει- «…αρκετοί σηµαντι-
κοί επενδυτές έχουν ήδη ανεπίσηµα εκφράσει ενδιαφέρον για
την εταιρεία ή µέρος των περιουσιακών της στοιχείων. Η Ελλη-
νική Δηµοκρατία είναι έτοιµη να µελετήσει τέτοιες περιπτώσεις
µέσα στο πλαίσιο διαφανών και ανοιχτών διαγωνισµών». Θα το
καταθέσω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Οικονόµου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μπορεί σήµερα, κύριε Πρόεδρε και
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιοι να προσπαθούν να τοκί-
σουν την αγωνία των εργαζοµένων και των ανθρώπων στη
«ΛΑΡΚΟ» και να προσδοκούν ότι θα αποκοµίσουν οφέλη από
αυτά, αλλά για µας η µοναδική υπεύθυνη και ρεαλιστική λύση,
που εξασφαλίζει τη συνέχιση λειτουργίας του εργοστασίου είναι
η επιτάχυνση των διαδικασιών που θα οδηγήσει στην ιδιωτικο-
ποίηση.

Δύο τελευταία πράγµατα: Η επιλογή ενός σοβαρού επενδυτή
της αγοράς του νικελίου και η θωράκιση, µε την εξάντληση του
κοινωνικού πακέτου στα όρια των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων
της χώρας, της υποστήριξης των ανθρώπων της «ΛΑΡΚΟ» είναι
αυτό που θα σφραγίσει αναπτυξιακά και ηθικά την επιλογή αυτή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Νεκτάριος Σαντορινιός από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει γίνει τε-

λικά έθιµο σε αυτό το επιτελικό κράτος µε τον επιτελικό νόµο
που µας φέρατε και πανηγυρίζατε τα σηµαντικά να τα υποστηρί-
ζετε µε τροπολογίες και να τα νοµοθετείτε µε τροπολογίες, γιατί
δεν θέλετε να υπάρχει διαβούλευση. Όχι γιατί ήρθε τελευταία
στιγµή και πρέπει να κάνουµε κάτι γρήγορα, αλλά γιατί θέλετε
να κρυφτείτε από τη διαβούλευση και από τη βάσανο της δηµό-
σιας συζήτησης γι’ αυτά τα ζητήµατα. Γι’ αυτό, άλλωστε, έρχεται
τελευταία στιγµή.

Τελικά, τείνουµε να πιστεύουµε ότι το νοµοσχέδιο αποτελεί
απλά την αφορµή για το µεγάλο, για το ξεπούληµα της ΛΑΡΚΟ,
του ΔΕΔΔΗΕ και της ΔΕΠΑ. Και πότε; Όταν σε µια συντηρητική
Ευρώπη, που µε αφορµή την πανδηµία γίνεται κουβέντα για κρα-
τικοποιήσεις και όχι για αποκρατικοποιήσεις και σε µια συγκυρία
που δείχνει την αξία του ρόλου του δηµοσίου, εσείς είστε οι
µόνοι που εµµένετε ακόµα σε νεοφιλελεύθερες στρεβλώσεις.
Ποιον βάλατε; Τον καλύτερο! Αυτόν που έχει το βιογραφικό ξε-
πουλήµατος. Ο κ. Χατζηδάκης έχει χτίσει καριέρα µε το ξεπού-
ληµα. Όλα τα ξεπουλήµατα έχουν τη δική του σφραγίδα. Είναι ο
άνθρωπος των ειδικών αποστολών. 

Τώρα σε ό,τι έχει να κάνει µε το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να
κάνω µερικές επισηµάνσεις. Είναι γνωστό σε όλους ότι οι συν-
θήκες της πανδηµίας έχουν χτυπήσει κατά κύριο λόγο την του-
ριστική βιοµηχανία, αλλά και την εστίαση. Εξαιτίας της
πανδηµίας, έχουµε δει ότι έχει γίνει µια σηµαντική αύξηση στη
χρήση του πλαστικού. Εδώ πάµε να περιορίσουµε -ορθά λέω
εγώ- το πλαστικό στην οικονοµία. Ποιο είναι, όµως, το πλάνο µε-
τάβασης σε αυτή τη νέα πραγµατικότητα; Έχετε εξηγήσει στις
επιχειρήσεις ποιες είναι οι εναλλακτικές λύσεις; Υπάρχει χρηµα-
τοδοτικό εργαλείο; Αυτές οι επιχειρήσεις σήµερα βιώνουν µια
µείωση του τζίρου κατά 80%. Θα τους βάλετε παραπάνω φερετζέ
σε αυτές τις συνθήκες; Μήπως τελικά, θέλετε να κλείσετε αυτές
τις επιχειρήσεις; Δεν σας ενδιαφέρουν καθόλου; 

Ένα δεύτερο µεγάλο ζήτηµα είναι τα πλαστικά µπουκαλάκια
του πόσιµου νερού. Εµείς ως Κυβέρνηση, δώσαµε µια µεγάλη
µάχη για να διώξουµε το ακατάλληλο νερό, που µεταφερόταν µε
τα πλοία στα νησιά και εγκαταστήσαµε παντού αφαλατώσεις.
Δεν υπάρχει πλέον το πλοίο που µετέφερε το νερό στα νησιά.
Όµως, τα δίκτυα δεν είναι κατάλληλα, µε αποτέλεσµα το πόσιµο
νερό που παράγεται από τις αφαλατώσεις να µην µπορεί να κα-
ταναλωθεί από τους πολίτες. 

Είχαµε πει, λοιπόν, ότι τα 5 εκατοµµύρια τον χρόνο που εξοι-
κονοµούµε από αυτήν την αλλαγή, από το καραβάκι στις αφαλα-
τώσεις, πρέπει να πηγαίνουν σε αντικαταστάσεις δικτύων.
Προτείνω, λοιπόν, να συνεχιστεί αυτό το πρόγραµµα, το οποίο
ξεκινήσαµε και το οποίο έχει σταµατήσει από το Υπουργείο Ναυ-
τιλίας και να ενισχυθεί και µε πόρους, ίσως από ευρωπαϊκά τα-
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µεία ή από το Πράσινο Ταµείο. Με αυτόν τον τρόπο, πρέπει να
δώσουµε το δικαίωµα στους πολίτες των νησιών να πίνουν πό-
σιµο νερό από τις αφαλατώσεις. 

Καταθέσαµε µία τροπολογία, κύριε Υπουργέ, σχετικά µε τους
δασικούς χάρτες. Νοµίζω ότι κανείς µέσα σε αυτήν την Αίθουσα
δεν µπορεί να αµφισβητήσει τη χρησιµότητα των δασικών χαρ-
τών. Διότι οι δασικοί χάρτες προσφέρουν ασφάλεια δικαίου.
Είναι ένα σηµαντικό αναπτυξιακό εργαλείο και επιταχύνουν τις
επενδύσεις που όλοι θέλουµε σήµερα. 

Η Κυβέρνησή µας πήρε τους δασικούς χάρτες από το 0,8%
και τους έφτασε σε 45% κυρωµένους και 55% αναρτηµένους.
Μία τέτοια µεγάλη µεταρρύθµιση είναι προφανές ότι θα δηµι-
ουργούσε και προβλήµατα. Αναδείχθηκαν µέσα από αυτήν τη µε-
ταρρύθµιση παραλείψεις δεκαετιών. Ένα από τα προβλήµατα
που δηµιουργήθηκε ήταν ο χαρακτηρισµός χορτολιβαδικών
εκτάσεων, οι οποίες υπήχθησαν στη δασική νοµοθεσία και ιδιαί-
τερα, στα νησιά του Αιγαίου. Μάλιστα, προεκλογικά πολλά γα-
λάζια στελέχη έπαιζαν πάρα πολύ µε αυτό το θέµα στα νησιά. 

Ποια είναι όµως πραγµατικότητα; Εµείς αναγνωρίσαµε το πρό-
βληµα και µάλιστα, πολύ έγκαιρα. Το 2018, µε το άρθρο του
ν.4546 διευκρινίστηκε ότι οι χορτολιβαδικές εκτάσεις µε κτήρια
και οικοδοµική άδεια µπορούν να τεθούν εκτός της δασικής νο-
µοθεσίας. Το 2017, µε το άρθρο 6 του ν.4467 επιλύσαµε το πρό-
βληµα στη διαδικασία έκδοσης διαπιστωτικής πράξης των
πεδινών χορτολιβαδικών εκτάσεων. Τον Μάιο του 2019, µε
υπουργική απόφαση του τότε Αναπληρωτή Υπουργού και σή-
µερα Κοινοβουλευτικού µας Εκπροσώπου, του Σωκράτη Φάµελ-
λου, έγινε αποδεκτή η γνωµοδότηση του Τεχνικού Συµβούλου
Δασών για το χαρακτηρισµό φρυγανικών εκτάσεων, µε τις οποίες
αποχαρακτηρίζονται οι συγκεκριµένες από δασικές µε φρυγα-
νική, έκταση αν δεν υπάρχει άλλη δασική βλάστηση, εάν δεν
υπερβαίνει το 15% της έκτασης. Η απόφαση αυτή ουσιαστικά,
απέµπλεξε πολλές εκτάσεις των νησιών µας, οι οποίες τέθηκαν
εκτός δασικής νοµοθεσίας. 

Απέµενε ένα βήµα, το οποίο καταθέσαµε µε νοµοθετική ρύθ-
µιση στις 31 Μαΐου 2019. Δεν προλάβαµε όµως να το ψηφίσουµε.
Δεκαπέντε µήνες τώρα δεν έχετε κάνει αυτό το τελευταίο βήµα
για την επίλυση του προβλήµατος. Δεκαπέντε µήνες τώρα αυτά
τα γαλάζια στελέχη, που από το πρωί έως το βράδυ µιλούσαν
για τους δασικούς χάρτες έχουν σιωπήσει και δεν σας οδηγούν
να προχωρήσετε. Αυτή η νοµοθετική ρύθµιση µε την τροπολογία
που καταθέτουµε είναι σηµαντική, διότι αφορά εκτάσεις, όπου
δεν ισχύει το τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου και για τις
οποίες υπάρχει τίτλος κυριότητας ή µεταγραφής προ του 2003
ή προ του 1946.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Με αυτόν τον τρόπο, απαλλάσσονται οι ιδιοκτήτες από πολυ-

δάπανους και µακροχρόνιους δικαστικούς αγώνες. Οι εκτάσεις
αυτές αυτοµάτως θα τίθενται στην κυριότητα των ιδιωτών και
εκτός δασικής νοµοθεσίας. 

Σας ζητούµ,ε λοιπόν, να κάνετε δεκτή αυτή την τροπολογία,
διότι θα επιλύσετε πολλά ζητήµατα που υπάρχουν σήµερα στα
νησιά µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αµυράς από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για µια µε-

ταρρύθµιση που αποσκοπεί στην ενίσχυση της βιώσιµης κυκλι-
κής οικονοµίας στη χώρα µας εξορίζοντας διά παντός το
πλαστικό µιας χρήσης από τη ζωή µας. 

Φαντάζοµαι όλοι θυµόµαστε εκείνο το καταπληκτικό διαφηµι-
στικό σποτάκι που πρωτοπροβλήθηκε στις τηλεοράσεις το 1982
πριν από τριάντα οχτώ χρόνια που έδειχνε εκείνον τον γλάρο που
καλούσε όλους εµάς να ακολουθήσουµε την συµβουλή του: «Όχι
πλαστικά, όχι σκουπίδια σε θάλασσες και ακτές». Όλοι το θυµό-

µαστε. Ήταν της «HELMEPA», δηλαδή της Ελληνικής Ένωσης
Προστασίας του Περιβάλλοντος. 

Πέρασαν λοιπόν σχεδόν τέσσερις δεκαετίες από τότε. Εµείς
οι Έλληνες, δυστυχώς, παρασυρθήκαµε από τις φαινοµενικά
ανάγκες της εποχής και να που γίναµε οι πολύ καλοί και ένθερµοι
εραστές του πλαστικού. Τα στοιχεία είναι συγκλονιστικά.

Δύο δισεκατοµµύρια πλαστικά µπουκάλια νερού και αναψυ-
κτικών καταναλώνουµε, χρησιµοποιούµε εµείς οι Έλληνες κάθε
χρόνο. Δύο δισεκατοµµύρια πλαστικά καλαµάκια, επίσης χρησι-
µοποιούµε κάθε χρόνο. Χρησιµοποιούµε τριακόσια πενήντα εκα-
τοµµύρια πλαστικά ποτηράκια του καφέ. Το χειρότερο όλων
ίσως, τα είκοσι δισεκατοµµύρια αποτσίγαρα, γόπες που οι καπνι-
στές πετάνε ή κάποιοι από αυτούς -τέλος πάντων- στα πιο απί-
θανα σηµεία, από τον Όλυµπο µέχρι τον βυθό της θάλασσας. 

Αφού µιλάµε για τους βυθούς των θαλασσών µας, ας δούµε
ενδεικτικά κάποιες από τις ειδήσεις που έχουν βγει πολλές
φορές, δυστυχώς, σε εφηµερίδες, στα µίντια, στα σάιτ.

Νεκρό από ασφυξία βρέθηκε ένα ρινοδέλφινο νότια της
Σάµου. Είχε σφηνωµένο στον οισοφάγο του ένα πλαστικό µή-
κους ενός µέτρου. Είναι στοιχεία από την ανακοίνωση του Ινστι-
τούτου Θαλάσσιας Προστασίας του Αρχιπελάγους. Άλλη είδηση:
Νεκρή θαλάσσια χελώνα καρέτα, καρέτα. Το στοµάχι της ήταν
γεµάτο µε πλαστικά και σακούλες. Αυτά τα στοιχεία από την ορ-
γάνωση «ΑΡΧΕΛΩΝ». Η «ΑΡΧΕΛΩΝ» είναι µια µη κερδοσκοπική
οργάνωση που κυρίως προστατεύει τις χελώνες και στη Γλυ-
φάδα έχει ένα άτυπο, ένα µικρό νοσοκοµείο που θεραπεύει από
χτυπήµατα από προπέλες και κυρίως από τα πλαστικά που οι χε-
λώνες καταπίνουν, γιατί θεωρούν αυτά τα πλαστικά ως µέδουσες
που είναι το αγαπηµένο τους φαγητό. 

Μία άλλη είδηση συγκλονιστική: Πλαστικά από τα Δαρδανέλια
καταφθάνουν και εντοπίζονται και µαζεύονται στον Κορινθιακό
Κόλπο. Όλα αυτά αποδεικνύουν ότι το πλαστικό κατέχει πρωτα-
γωνιστικό ρόλο στη διαταραχή των οικοσυστηµάτων και της βιο-
ποικιλότητας. Γι’ αυτό είναι µια πολύ µεγάλη µεταρρύθµιση το
σηµερινό σχέδιο νόµου που συζητάµε, διότι βάζει την ΕΠΑ να
επαναχρησιµοποιήσει την ανακύκλωση, τον οικολογικό µετασχη-
µατισµό σε πρώτη γραµµή. 

Επίσης, οι πρόνοιες αυτού του σχεδίου νόµου είναι σηµαντι-
κές, ώστε και εγκαίρως η βιοµηχανία να προσαρµοστεί στα νέα
δεδοµένα και εγκαίρως να διαφυλαχθούν όλες οι θέσεις εργα-
σίας σε αυτόν το χώρο της αγοράς, αλλά παράλληλα, δίνει και
κίνητρα για ανακύκλωση σε παραγωγούς και επιτέλους, χτυπάει
το καµπανάκι και οδηγεί εµάς τους καταναλωτές σε νέες συνή-
θειες. 

Εγώ σε αυτό το σχέδιο νόµου λοιπόν, θα ήθελα να προσθέσω,
κύριοι Υπουργοί, στο άρθρο 4 παράγραφος 6 ότι η καθολική
απαγόρευση της χρήσης πλαστικών κυπέλων και περιέκτων τρο-
φίµων, δηλαδή κύπελλα και µπολάκια πλαστικά µε το καπάκι, θα
έπρεπε να επεκταθεί και στα εξής: Πρώτον, σε όλα τα ξενοδο-
χεία all inclusive. Δεύτερον, στους χώρους εστίασης, σε beach
bar και καντίνες στις παραλίες. Δίπλα στη θάλασσα είναι αυτό το
εστιατόριο, η καντίνα ή το µπιτσόµπαρο, που λέµε. Χρειάζεται
περισσότερη -θα έλεγα- ενδυνάµωση της αποφυγής της χρήσης
πλαστικού µιας χρήσης δίπλα από παραλίες. 

Όπως επίσης, θα ήθελα η καθολική απαγόρευση των πλαστι-
κών µιας χρήσης να επεκταθεί και σε όσα καταστήµατα εστίασης
βρίσκονται σε περιοχές µεγάλου οικολογικού ενδιαφέροντος,
δηλαδή σε λίµνες δίπλα, σε εθνικούς δρόµους και σε πάρκα πε-
ριβαλλοντικά. 

Τέλος, θα ήθελα αυτή η καθολική απαγόρευση να επεκταθεί
και στις καντίνες, τα κυλικεία, τα εστιατόρια που βρίσκονται σε
χώρους φορέων της Γενικής Κυβέρνησης. Είναι ένα µεγάλο καλό
σηµάδι. Κανείς δε θα είχε πρόβληµα µε αυτό πιστεύω. Άρα, πρέ-
πει να προχωρήσουµε ακόµα πιο τολµηρά, αν όχι τώρα, τουλά-
χιστον τον επόµενο χρόνο, στο επόµενο τρίµηνο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω αµέσως. 
Θα ήθελα να υποστηρίξω και µία Βουλευτική τροπολογία, που

έχω καταθέσει µε γενικό αριθµό 517 και ειδικό αριθµό 42 που
λέει ότι παρατείνεται έως τις 28 Φεβρουαρίου 2021 η δυνατότητα
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δήµων και περιφερειών να δηµιουργούν ποδηλατόδροµους, πε-
ζόδροµους, χώρους ήπιας κυκλοφορίας αυτοκινήτων, προκειµέ-
νου να αποφεύγεται ο συνωστισµός και να δώσουµε εναλλακτικά
λύσεις στους κατοίκους των πόλεων να κινούνται µέσα στην
πόλη τους, αποφεύγοντας βεβαίως την πανδηµία του κορωνοϊού
κατά το δυνατόν. 

Αυτή η ρύθµιση υπήρχε και υπάρχει στο ν.4688/20 που όριζε
ως χρονική της διάρκεια και τέλος της την 31η Οκτωβρίου 2020. 

Εγώ προτείνω στην Κυβέρνηση να κάνει δεκτή αυτή την τρο-
πολογία και να δώσουµε τη δυνατότητα στους πολίτες, αλλά κυ-
ρίως στους δήµους και στις επιτροπές ποιότητας ζωής δήµων
και περιφερειών να αποφασίζουν αν θα διατηρήσουν ή αν θα αυ-
ξήσουν τους πεζόδροµους και τους ποδηλατόδροµους. Ήρθε η
ώρα, λοιπόν, να σκεφτούµε και εµείς διαφορετικά, σύµφωνα µε
το πνεύµα αυτού του σχεδίου νόµου, που καλώ την Αντιπολί-
τευση να το υπερψηφίσει, διότι είναι ένα νοµοσχέδιο, η εξορία
δηλαδή του πλαστικού µιας χρήσης, είναι µια ρύθµιση, µια από-
φαση που θα κάνει καλό όχι µόνο σε µας σήµερα, αλλά και στις
επόµενες γενεές αύριο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αποστόλου Ευάγγελος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

µείζον ζήτηµα για µας αυτή την ώρα είναι η «ΛΑΡΚΟ» µια εταιρεία
που, αν µπόρεσε να επιζήσει πάνω από πενήντα χρόνια, ήταν
γιατί για µεγάλο διάστηµα δεν κυριάρχησε στη λειτουργία της
το οικονοµικό αποτέλεσµα που ειδικά εσείς, συνάδελφοί της
Νέας Δηµοκρατίας, έχετε θεοποιήσει στην πολιτική σας προσέγ-
γιση, αλλά το συνολικό, κοινωνικό, οικονοµικό ισοζύγιο κόστους-
οφέλους. Αυτός είναι και ο λόγος που καθιστά τη «ΛΑΡΚΟ»
σηµαντική πηγή της οικονοµικής ζωής για τους έξι νοµούς στους
οποίους δραστηριοποιείται. 

Νοµίζω, κύριε Οικονόµου, κι εσείς ασπάζεστε, τουλάχιστον
από ό,τι άκουσα στην τοποθέτησή σας, αυτή την άποψη. 

Βέβαια, τι κάναµε εµείς; Απλά και µόνο τουλάχιστον κρατή-
σαµε σε λειτουργία την εταιρεία και ταυτόχρονα είχαµε διασφα-
λίσει τις θέσεις εργασίας. Τι γίνεται, όµως, µε την τροπολογία.
Ολοκληρώνεται το ξεπούληµα της «ΛΑΡΚΟ» µε έναν διαγωνισµό,
που βεβαίως τον είχατε προδιαγράψει ως Κυβέρνηση στο σχέδιο
για την ιδιωτικοποίησή της, χωρίς να λαµβάνεται υπόψη τι θα
γίνει µε τους εργαζόµενους και τις θέσεις εργασίας. 

Αν θυµάστε, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν συζητούσαµε στη
Βουλή αυτό το σχέδιο, το βασικότερο πρόβληµα που εµείς βά-
ζαµε ήταν ότι δεν προβλέπεται καµµία διασφάλιση των εργαζο-
µένων. Εσείς µας απαντούσατε ότι αυτό το ζήτηµα θα συζητηθεί
µε τον επόµενο επενδυτή τον οποίον βέβαια φαίνεται ότι έχετε
βρει, αλλά δεν έχει δεσµεύσει. 

Χίλιοι διακόσιοι εργαζόµενοι στη «ΛΑΡΚΟ» και άλλοι τόσοι
στους εργολάβους δεν διασφαλίζονται. Ουσιαστικά, πετιούνται
στο δρόµο µε αποτέλεσµα να καταντήσουν ερειπωµένες περιο-
χές οι έξι νοµοί και ιδιαίτερα η Φθιώτιδα, η Βοιωτία και η Εύβοια. 

Πρέπει να έχετε υπόψη σας, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι
δεν θα µείνουν απλοί θεατές οι κάτοικοι αυτών των περιοχών. Θα
συµπαρασταθούν στον αγώνα, που ήδη οι εργαζόµενοι βρίσκον-
ται αυτή την ώρα και βεβαίως η συνάντηση η οποία θα γίνει το
Σάββατο θα αποκτήσει ιδιαίτερα λαϊκό χαρακτήρα µε τη συµµε-
τοχή όλων των τοπικών κοινωνιών. 

Έρχοµαι στην οδηγία. Ασφαλώς και η µείωση των επιπτώσεων
των πλαστικών που προβλέπει πρέπει να αποτελεί ζητούµενο και
για τη χώρα µας. αλλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε επι-
φυλάξεις για τους υψηλούς στόχους, που βάζετε και την αποτε-
λεσµατικότητα του µηχανισµού ελέγχου των παραβάσεων. 

Αλήθεια, από πού απορρέει αυτή η αισιοδοξία που έχετε;
Μήπως το κάνετε για επικοινωνιακούς λόγους; Πόσο µάλλον
όταν στον συγκεκριµένο χώρο -εννοώ τον χώρο της διαχείρισης
των απορριµµάτων- όλες οι µέχρι σήµερα δεσµεύσεις της χώρας
µας δεν έχουν υλοποιηθεί. Εκεί δεχτήκαµε υψηλούς στόχους. Τι
γίνεται όµως, στον χώρο των αστικών απορριµµάτων; Αφού για
τα υπόλοιπα δεν υπάρχει σχέδιο διαχείρισης µόνο το 80% οδη-
γείται στις χωµατερές για ταφή, ενώ το υπόλοιπο 20% πηγαίνει
στην ανακύκλωση, χωρίς να είναι σίγουρο ότι και αυτό γίνεται

στο σύνολό του, αφού το µισό περίπου από το περιεχόµενο των
µπλε κάδων είναι απορρίµµατα που επιστρέφονται στους ΧΥΤΑ. 

Μήπως τελικά, όλες αυτές τις στοχεύσεις σας για µείωση των
απορριµµάτων προς ταφή, σκοπεύετε να τις υπηρετήσετε µε την
καύση; Γιατί το ερώτηµα αυτό έχει αναστατώσει ήδη τις τοπικές
κοινωνίες τόσο στο Αλιβέρι, όσο και στον Βόλο. 

Κλείνω µε τη ρύθµιση που αφορά τη ΔΕΠΑ υποδοµών και τη
ΔΕΔΔΗΕ. Την ώρα, που έχει ξεσπάσει ένας ανοιχτός πόλεµος
µεταξύ των παραγωγών ενέργειας φωτοβολταϊκών και ανεµογεν-
νητριών, κάνετε δώρο στους αγοραστές της ΔΕΠΑ υποδοµών
και της ΔΕΔΔΗΕ τα φιλέτα της ενέργειας, παρουσιάζοντας το
πραγµατικό σας πρόσωπο, που δεν είναι άλλο από την ολοκλή-
ρωση της παράδοσης στον ιδιωτικό τοµέα των ευαίσθητων πε-
δίων της ενέργειας και του ορυκτού πλούτου. 

Τι άλλο µπορεί να δείχνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
παράδειγµα ή εκ των προτέρων γνώση του εσόδου της ΔΕΔΔΗΕ
σε επίπεδο τετραετίας; Δεν θεωρείται αυτό ως βασικό συστατικό
για τη διασφάλιση των επίδοξων αγοραστών του διαχειριστή,
πόσο µάλλον όταν ο διαγωνισµός βρίσκεται προ των πυλών; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, την ώρα
που η πανδηµία έχει δηµιουργήσει ένα περιβάλλον αβεβαιότητας
για τη λειτουργία του ιδιωτικού τοµέα, δυστυχώς για τη χώρα
µας εσείς εξακολουθείτε να παραµένετε θιασώτες της ιδιωτικο-
ποίησης των εθνικού χαρακτήρα δραστηριοτήτων. Μην ζητάτε,
λοιπόν, από εµάς συναινέσεις τέτοιες, που εκ των πραγµάτων
λειτουργούν σε βάρος των εργαζοµένων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακολουθεί ο κ. Γε-
ώργιος Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία, µετά ο κ. Γεώργιος Κο-
τρωνιάς και µετά θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΜέΡΑ25. 

Ο κ. Κωτσός έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούω µε εν-

διαφέρον τις αιτιάσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης περί αιφ-
νιδιασµού της Κυβέρνησης µε τις δύο τροπολογίες που εισάγει.
Θα συµφωνήσω. Αιφνιδιάζει η Κυβέρνηση! Αιφνιδιάζει ευχάριστα
τους πολίτες µέσα από την αξιοπιστία και τη συνέπεια που τη
διακρίνει. Γιατί αν κάνατε τον κόπο να διαβάσετε το προεκλογικό
πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας, θα βλέπατε ότι όλα αυτά
που έρχονται και νοµοθετούνται στη Βουλή και που διαρκώς
εσείς αιφνιδιάζεστε είτε έχουν να κάνουν µε την παιδεία είτε
έχουν να κάνουν µε το Υπουργείο Ανάπτυξης είτε τώρα µε το
Υπουργείο Περιβάλλοντος περιγράφονται επαρκώς, αλλά και µε
λεπτοµέρειες στο προεκλογικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Με συνέπεια, λοιπόν, αξιοπιστία και ταχύτητα κινείται η Κυβέρ-
νησή µας, ικανοποιώντας το σύνολο των προεκλογικών της δε-
σµεύσεων. Και έτσι δικαιολογεί απόλυτα και την πολύ µεγάλη
πλειοψηφία, που της έδωσε ο ελληνικός λαός στις πρόσφατες
εκλογές. 

Θα έρθω τώρα και στο νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι όλοι παραδε-
χόµαστε πως η κλιµατική αλλαγή είναι παρούσα και οι επιπτώ-
σεις της γίνονται όλο και πιο τραγικές για τη χώρα µας.

Όπως ξέρετε, βλέπαµε τις πληµµύρες να χτυπούν χώρες της
κεντρικής Ευρώπης και λέγαµε ότι όλα αυτά µπορούν να συµ-
βούν αλλού. Βλέπαµε αυτά τα ακραία φαινόµενα να συµβαίνουν
σε άλλες περιοχές και νοµίζαµε ότι εµείς είµαστε στο απυρό-
βλητο. 

Να, λοιπόν, που εγώ ως Καρδιτσιώτης οφείλω να καταθέσω
την πολύ µεγάλη αγωνία, αλλά και τον τρόµο, µε τον οποίο αντι-
µετωπίσαµε όλοι µας αυτές τις συνέπειες στην Καρδίτσα, µέσα
από τις πολύ µεγάλες καταστροφές, που υπέστη ο νοµός µας
από την κλιµατική αλλαγή.

Είναι αλήθεια ότι επιβάλλεται να δώσουµε µάχη, προκειµένου
να προστατεύσουµε το περιβάλλον και κυρίως, να ανατρέψουµε
και να αναστρέψουµε αυτήν την πορεία, διότι, από ότι διαβάζω,
η ελληνική οικονοµία χάνει περίπου 26 εκατοµµύρια ευρώ ετη-
σίως από τη ρύπανση στον τοµέα είτε του τουρισµού είτε της
αλιείας είτε της ναυτιλίας. Όµως, οι επιπτώσεις και οι οικονοµι-
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κές συνέπειες από τις δραµατικές αλλαγές της κλιµατικής αλλα-
γής προσµετρώνται πλέον σε εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ
και ενίοτε σε ζωές. 

Γι’ αυτό νοµίζω και εκτιµώ και είναι πασιφανές σε όλους µας
ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, που προωθεί την ορθή διαχεί-
ριση των πλαστικών ή την εκµηδένιση των πλαστικών που επιβα-
ρύνουν δραµατικά τον πλανήτη, κινείται προς τη σωστή
κατεύθυνση, διότι είναι πασιφανές πως η αλόγιστη χρήση των
πλαστικών, κυρίως η µη ορθή διαχείριση των πλαστικών απορ-
ριµµάτων, δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα στο περιβάλλον και
στο οικοσύστηµα, θαλάσσιο ή µη.

Άρα, είναι µονόδροµος να δώσουµε έµφαση στην ελαχιστο-
ποίηση της χρήσης και την επαναχρησιµοποίηση των πλαστικών
προϊόντων και, φυσικά, στην ανακύκλωσή τους. 

Εδώ κυρίως στην ανακύκλωση είναι εξαιρετικά σηµαντικός ο
ρόλος της αυτοδιοίκησης, που έχει κάνει τολµηρά βήµατα -
οφείλω να το αναγνωρίσω και να το πιστοποιήσω ως πρώην δή-
µαρχος- αλλά απαιτούνται ακόµη περισσότερα, διότι η
ανακύκλωση στον µπλε κάδο ναι µεν µπορεί να περιλαµβάνει τις
τέσσερις κατηγορίες -πλαστικά, γυαλί, µέταλλο και χαρτί- αλλά
πλέον πρέπει να έχουµε ξεχωριστές διαδροµές για το καθένα
από αυτά και κυρίως για τα πλαστικά. Βέβαια, θα πρέπει να υπάρ-
ξει ένα σύστηµα κινήτρων και αντικινήτρων και για τις επιχειρή-
σεις που παράγουν ή προωθούν τα πλαστικά. 

Πάνω από όλα, όµως, εκείνο που επιβάλλεται είναι η ευαισθη-
τοποίηση και η ενεργοποίηση των πολιτών, διότι όποιο νοµοθέ-
τηµα, όποια νοµοθετική πρωτοβουλία και αν πάρουµε προς τη
σωστή κατεύθυνση, εάν δεν ευαισθητοποιήσουµε, δεν ενεργο-
ποιήσουµε την κοινωνία και κυρίως αν δεν την κάνουµε συµµέ-
τοχη σε αυτήν τη διαδικασία, πολύ φοβάµαι ότι δεν θα
µπορέσουµε να πετύχουµε τους τελικούς µας στόχους.

Θα ήθελα να κάνω µια αναφορά και στο ζήτηµα της ποιότητας
νερού και της δυνατότητας παροχής ποιοτικού νερού στους δη-
µόσιους χώρους, όπου εκεί πάλι η τοπική αυτοδιοίκηση µπορεί
να παίξει έναν ουσιαστικό ρόλο αξιοποιώντας πόρους από το
Πράσινο Ταµείο ή από άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία, ούτως
ώστε να προσφέρει και να παράσχει στον πολίτη ποιοτικό, κα-
θαρό νερό σε όλους τους δηµόσιους χώρους.

Το νοµοσχέδιο έχει και µια πρόβλεψη, που αφορά την παρά-
ταση ολοκλήρωσης των µικρών υδροηλεκτρικών έργων. Ορθώς
κάνει και σας το λέω αυτό µετά λόγου γνώσεως, διότι, όπως ξέ-
ρετε, τα µικρά υδροηλεκτρικά γίνονται µέσα σε ρέµατα, σε υδα-
τορέµατα, και συνέβησαν πολύ µεγάλες καταστροφές στο
σύνολο των υδροηλεκτρικών, των µικρών υδροηλεκτρικών, που
βρίσκονταν υπό κατασκευή στον νοµό Καρδίτσας.

Άρα, απαιτείται -και ορθά το κάνετε, κύριε Υπουργέ- µια πα-
ράσταση στην ολοκλήρωση αυτής της διαδικασίας, όπως, επί-
σης, και η εµπλοκή ιδιωτών στη βεβαίωση αναφορικά µε την
ολοκλήρωση των έργων των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας,
διότι και εκεί υπάρχει µια µεγάλη καθυστέρηση από τον ΔΕΔ-
ΔΗΕ.

Κυρίες και κύριοι, το µέλλον της πατρίδας µας συνδέεται από-
λυτα µε την ικανότητά µας να προστατεύσουµε και να αξιοποι-
ήσουµε το µοναδικό φυσικό και πολιτιστικό µας περιβάλλον και
αυτό κάνουµε ως Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κοτρωνιάς Γεώργιος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριε Γενικέ Γραµµατέα, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την οµιλία µου από την
τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ», µιας και η «ΛΑΡΚΟ» λειτουργεί στην
περιοχή που εκπροσωπώ.

Η «ΛΑΡΚΟ» για πολλά χρόνια και µε ευθύνη πολλών διοική-
σεων και πολλών κυβερνήσεων συσσωρεύει χρέη και τεχνικά
προβλήµατα, µε αποτέλεσµα να έχει φτάσει σε οριακό σηµείο
κινδυνεύοντας ανά πάσα στιγµή µε «λουκέτο».

Η Νέα Δηµοκρατία µε συγκεκριµένες και τολµηρές πρωτοβου-
λίες δροµολόγησε µια διαδικασία εξεύρεσης λύσης, η οποία είτε
κάποιος συµφωνεί είτε κάποιος διαφωνεί αυτήν τη στιγµή είναι ο

µόνος ρεαλιστικός δρόµος που πρέπει να ακολουθηθεί, αν πράγ-
µατι θέλουµε λύση και αν πράγµατι νοιαζόµαστε για τους εργα-
ζόµενους, εκτός αν κλείνουµε τα µάτια και κάνουµε λαϊκισµό.

Με την προτεινόµενη τροπολογία ουσιαστικά τι γίνεται; Γίνεται
µια προσπάθεια επιτάχυνσης αυτών που προβλέπονται στο
άρθρο 21 του ν.4664/2020, δηλαδή των διαδικασιών, πρώτον, της
µεταβίβασης του ενεργητικού της υπό ειδικής διαχείρισης
«ΛΑΡΚΟ» και, δεύτερον, της εκµίσθωσης των δηµόσιων µεταλ-
λείων και παραχώρησης του εργοστασίου που εκµεταλλεύεται η
«ΛΑΡΚΟ».

Είναι γνωστό ότι η εταιρεία από τις 28 Φεβρουαρίου 2020, µε
απόφαση του Μονοµελούς Εφετείου Αθηνών, τέθηκε σε ειδική
διαχείριση, λόγω γενικής και µόνιµης αδυναµίας εκπλήρωσης λη-
ξιπρόθεσµων χρηµατικών υποχρεώσεων σε προµηθευτές, ασφα-
λιστικούς οργανισµούς, ακόµα και στο δηµόσιο και ορίστηκε
ειδικός διαχειριστής, µε σκοπό να τη διοικήσει και να την οδηγή-
σει κατά το διάστηµα µέχρι τη διάθεση των περιουσιακών της
στοιχείων σε συντονισµό µε τον κύριο των µεταλλείων που είναι
το ελληνικό δηµόσιο. 

Το Υπουργείο εκτιµά ότι µε την άµεση εκκίνηση του διαγωνι-
σµού µεταβίβασης και εκµίσθωσης των περιουσιακών στοιχείων
και µεταλλευτικών δικαιωµάτων εφαρµόζει την ύστατη λύση για
τη διάσωσή της, εξασφαλίζοντας και τη συνέχεια της παραγωγής
νικελίου, προς όφελος της εθνικής οικονοµίας, αλλά και προς
όφελος της τοπικής κοινωνίας της Μαλεσίνας, της Λάρυµνας και
του Μαρτίνου.

Στόχος είναι να προκηρυχθούν άµεσα οι διαγωνισµοί από το
ελληνικό δηµόσιο και την ειδική διαχείριση της «ΛΑΡΚΟ» και,
σύµφωνα µε αυτόν τον σχεδιασµό, µε τη σηµερινή τροπολογία
συµπληρώνεται και το πλαίσιο συνεργασίας µε το ΤΑΙΠΕΔ, στο
οποίο το ελληνικό δηµόσιο έχει αναθέσει τη διενέργεια του δια-
γωνισµού για την αξιοποίηση των στοιχείων του δηµοσίου.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι όσοι καταγόµαστε από την περιοχή
ζούµε τα συσσωρευµένα χρόνια προβλήµατα της επιχείρησης
και ασφαλώς, βλέπουµε τις προσπάθειες για τη διάσωση της
«ΛΑΡΚΟ» µε τη µεθοδολογία που ακολουθείται, η οποία φαίνεται
ότι είναι η µόνη πρόσφορη και ίσως αναγκαστική, µιας και βρι-
σκόµαστε στο και πέντε, αφού η έλλειψη συντήρησης, τα θανα-
τηφόρα δυστυχήµατα, τα χρέη προς όλους καθιστούν τη
βιοµηχανία µια βιοµηχανία χωρίς µέλλον.

Μπορεί κάποιοι να διαφωνούν µε τον τρόπο που βλέπει τη διά-
σωση η Κυβέρνηση. Όµως, µεγαλύτερη σηµασία έχει το αποτέ-
λεσµα και το αποτέλεσµα πρέπει να είναι η λειτουργία της
«ΛΑΡΚΟ» και η εργασία για τους εργαζόµενους.

Κυρίες και κύριοι, κανένας ούτε το κράτος ούτε καµµία τρά-
πεζα ούτε η Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν µπορεί να ενισχύσει σήµερα
οικονοµικά τη «ΛΑΡΚΟ». Όλοι εµείς που ζούµε µε τους εργαζό-
µενους για πολλά χρόνια και µε τα δώδεκα χιλιάδες δορυφορικά
επαγγέλµατα που κινούνται γύρω από τη «ΛΑΡΚΟ», µία στρατη-
γικής σηµασίας βιοµηχανία για τη χώρα µας, και µε την υπόθεση
ότι το µη χείρον, πού είναι η διακοπή λειτουργίας και η ανεργία
όλων αυτών, περιµένουµε το βέλτιστο από το Υπουργείο, το
οποίο ασφαλώς, πρέπει να δείξει την απαραίτητη επιµέλεια, τα-
χύτητα και αποτελεσµατικότητα, ώστε η «ΛΑΡΚΟ» να διασωθεί
προς όφελος της εθνικής οικονοµίας και οι εργαζόµενοι είτε στη
νέα επιχείρηση είτε µε µετατάξεις στο ευρύτερο δηµόσιο να συ-
νεχίσουν να εργάζονται, προς όφελος της ευρύτερης τοπικής
κοινωνίας των τριών νοµών. Για όσους δεν µπορεί να βρεθεί άλλη
λύση, να γίνει πρόβλεψη πρόωρης συνταξιοδότησης ή υπαγωγής
σε προγράµµατα του ΟΑΕΔ για εργαζόµενους που βρίσκονται
κοντά στη σύνταξη.

Σε ό,τι αφορά αυτό καθ’αυτό το νοµοσχέδιο έχω να παρατη-
ρήσω τα παρακάτω. Η ευαισθησία της Νέας Δηµοκρατίας για το
περιβάλλον ξεκινά από την κορυφή. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, µε
κάθε τόνο προεκλογικά, αλλά κυρίως µετεκλογικά ως Πρωθυ-
πουργός, µε µια σειρά νόµων ως Κυβέρνηση αποδεικνύει ότι η
µέριµνα για το περιβάλλον, η πράσινη ανάπτυξη, δεν είναι θέµα
ταµπέλας, αλλά θέµα πολιτικής βούλησης και εφαρµοσµένης πο-
λιτικής.

Άλλωστε, η ηλεκτροκίνηση, η απολιγνιτοποίηση και η δίκαιη
µετάβαση, το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ» και τώρα η κατάργηση
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των πλαστικών µιας χρήσης είναι ενδεικτικά κάποια µέτρα, που
η Κυβέρνησή µας λαµβάνει για την προστασία του περιβάλλον-
τος.

Παραλείπω τα υπόλοιπα, λόγω χρόνου, κύριε Πρόεδρε και
κλείνω λέγοντας ότι το νοµοσχέδιο το οποίο εξετάζουµε σήµερα
καλύπτει όλο το φάσµα από την παραγωγή, τη διάθεση, την κα-
τανάλωση και τον έλεγχο των πλαστικών µιας χρήσης και απο-
τελεί ένα επιπλέον βήµα στην υλοποίηση της συνολικής
πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας για µια ουσιαστική, πραγµατική
πράσινη ανάπτυξη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-
στούµε τον κ. Κοτρωνιά.

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη.

Μισό λεπτό, κύριε Γρηγοριάδη, να ετοιµαστεί το Βήµα.
Ώσπου να πάρετε τον λόγο, επιτρέψτε µου να κάνω µία ανα-

κοίνωση. Πριν από λίγο κατατέθηκε αίτηµα ονοµαστικής ψηφο-
φορίας από το Κίνηµα Αλλαγής επί της τροπολογίας 512/37,
«Ρυθµίσεις ΛΑΡΚΟ, περιορισµοί ΔΕΠΑ και τα λοιπά».

Ορίστε, κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα µιλήσω

σχεδόν καθόλου για το παρόν σχέδιο νόµου, δεδοµένου ότι ο κ.
Κρίτων Αρσένης τυγχάνει να είναι ίσως ο ειδικότερος άνθρωπος
στην επικράτεια και νοµίζω ότι ενδελεχώς και µε σαφήνεια πε-
ριέγραψε τα προβλήµατα που έχει η περιβαλλοντική σας πολι-
τική ως Κυβέρνηση.

Θα σας πω µόνο ότι πολύ φοβάµαι ότι και αυτή η ενσωµάτωση
οδηγίας έχει να κάνει µε το ελάχιστο καθήκον που οι ελληνικές
κυβερνήσεις εκπληρώνουν κάθε φορά προς την Ευρωπαϊκή
Ένωση και επειδή αναγκάζονται. Είναι προφανώς στη σωστή κα-
τεύθυνση η εξαφάνιση –πρέπει να πω- από τη ζωή µας κάθε εί-
δους πλαστικού και ας αρχίσουµε από τις πλαστικές σακούλες,
αλλά η ελληνική Κυβέρνηση, δυστυχώς, δείχνει εδώ και πολύ
καιρό ότι απλώς κάνει το αναγκαστικό καθήκον της απέναντι
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και αυτό δεν είναι λόγια.

Κατά τη γνώµη µου -την ταπεινή µου γνώµη- αποδεικνύεται
από τη στιγµή που ακόµα ο κύριος τρόπος να αντιµετωπίζουµε
τα σκουπίδια σε αυτή τη χώρα είναι η καύση τους, όταν όλοι
καίνε –καίµε πλαστικά µέσα σε αυτά- από τη στιγµή που η ανα-
κύκλωσή µας είναι σταθερά βιδωµένη, κρατηµένη, αγκυλωµένη
στο 18% µε 20%, από τη στιγµή που δεν υπάρχουν ξεχωριστά
ανακυκλώσιµα υλικά, αλλά όλα µπαίνουν σε έναν ίδιο µπλε κάδο,
ο οποίος έχει καταργηθεί σε όλες τις ευνοµούµενες χώρες του
κόσµου.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να µην ασχοληθώ µε όλα αυτά άλλο,
µιας και ο κ. Κρίτων Αρσένης τα είπε µια χαρά κατά τη γνώµη
µας στο ΜέΡΑ25 και να πω µερικά πράγµατα που είναι κρίσιµα
νοµίζω για την πατρίδα µας, τη χώρα µας αυτή τη στιγµή.

Ξεκινώ µε την πανδηµία. Τι συµβαίνει, κυρίες και κύριοι της
Συµπολίτευσης, µε τους νεκρούς µας; Τα κρούσµατά µας είναι
σε επίπεδα που δεν δικαιολογούν τόσους νεκρούς, δεν δικαιο-
λογούν παραπάνω από πέντε νεκρούς τη µέρα. Τελευταία
έχουµε σχεδόν µέσο όρο επτά νεκρών τη µέρα. Μερικές µέρες
ξεπερνούν τους δέκα. Δεν δικαιολογείται σε σχέση µε την παγ-
κόσµια στατιστική. Δεν βγαίνει.

Ο κ. Δερµιτζάκης, ο οποίος είναι τακτικός καθηγητής µας στις
Βρυξέλλες Μοριακής Βιολογίας και συµµετέχει σε πειράµατα
που αποτελούν την εµπροσθοπορεία των πειραµάτων της αν-
θρωπότητας, έχει δηλώσει ευθαρσώς -στο ΣΚΑΪ µάλιστα, όχι σε
δικό µας φιλικό µέσο, σε δικό σας- εδώ και αρκετές µέρες, µια
βδοµάδα πριν, ότι υπολογίζει µε βάση τα στατιστικά στοιχεία που
ξέρει ως επιστήµονας ότι τα κρούσµατα είναι παραπάνω από εν-
νιακόσια µε χίλια την ηµέρα στην Ελλάδα.

Ξέρετε, εγώ δεν κυνηγάω µάγισσες, στο ΜέΡΑ25 δεν λειτουρ-
γούµε καθόλου έτσι, ευρωπαϊστές είµαστε. Δεν λέµε ότι µας λέτε
ψέµατα και µας αποκρύπτετε κρούσµατα και «πράσσειν άλογα».
Όχι, λέµε ότι ακόµα και τώρα δείχνετε εγκληµατική αµέλεια στην
πραγµατοποίηση τεστ, ακόµα και τώρα κάνετε τόσα λίγα τεστ,

ώστε βγαίνουν τετρακόσια τα κρούσµατα τη µέρα, ενώ είναι
πάνω από χίλια. Και δεν το λέµε εµείς, το είπε ο κ. Δερµιτζάκης.

Επίσης, είχα καταθέσει ερώτηση στην οποία θα απαντούσε
αύριο ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, για τους γνωστούς
λόγους δεν θα απαντήσει. Να του ευχηθούµε να βγει από την κα-
ραντίνα γρήγορα και υγιέστατος, χωρίς να προσβληθεί από τον
ιό. Ο κ. Χρυσοχοΐδης δεν µπορεί να απαντήσει ούτε και ο Υφυ-
πουργός του, γιατί θα συνοδεύει τον Πρωθυπουργό στη Θράκη.

Ευλόγως, λοιπόν, δεν θα απαντήσει ο άνθρωπος, αλλά εγώ
δεν µπορώ να αποφύγω να πω, µια και έχω την ευκαιρία από
αυτό το Βήµα, να ξαναθυµίσω σε όλους µας το αυταρχικό πρό-
σωπο αυτής της Κυβέρνησης, το οποίο το έδειξε µε το «καλη-
µέρα», φέρνοντας σαν πρώτο νοµοσχέδιο -λες και αυτό έχει
ανάγκη η τετραπλώς πτωχευµένη χώρα µας- την κατάργηση του
πανεπιστηµιακού ασύλου.

Το ξαναείδαµε στη δίκη της Χρυσής Αυγής, όπου πια µετά τα
πλάνα του κ. Αυγερόπουλου -του γνωστού Αυγερόπουλου, του
γνωστού ως Εξάντα εννοώ, του παγκόσµιας φήµης ντοκιµαντε-
ρίστα κ. Αυγερόπουλου και υπεράνω πάσης πολιτικής τοποθέτη-
σης, ελπίζω, για όλους µας εδώ µέσα- µετά τα πλάνα που έδωσε
στη δηµοσιότητα ο κ. Αυγερόπουλος, που τράβηξε µε την κά-
µερά του από τη σωστή γωνία λήψης, είναι πεντακάθαρο ότι η
Αστυνοµία µόνη της δηµιουργεί τα επεισόδια, µόνοι τους οι άν-
δρες των ΜΑΤ επιτίθενται, µόνοι τους τα κάνουν όλα, µόνοι τους
προπηλάκισαν τον Αρχηγό κοινοβουλευτικού κόµµατος, που σας
είπε ο ίδιος -να µην τα επαναλαµβάνω- ότι είναι πρόβληµα για τη
δηµοκρατία µας. Δεν είναι προσωπικό µας πρόβληµα, επειδή
έτυχε να πάνε να σκοτώσουν τον κ. Βαρουφάκη οι άνδρες των
ΜΑΤ. Είναι πρόβληµα, όταν ένας άνδρας των ΜΑΤ απαντά µε τέ-
τοια απαξίωση και βρίζει σκαιότατα άνθρωπο που ηγείται Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας. Θα µπορούσε να είναι ακροδεξιός ή
ακροαριστερός ο κ. Βαρουφάκης, θα µπορούσε ένας από εσάς
φιλελεύθερος. Πρέπει να λήξει.

Σε συνέχεια αυτών, λοιπόν, όχι απλώς φαίνεται ότι ο Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη, ο αγαπητός κ. Χρυσοχοΐδης -κατά τα
άλλα αγαπητός- δεν πήρε κανένα µάθηµα από αυτό, αλλά τη µε-
θεπόµενη µέρα συνέτριψε στο ξύλο -συγγνώµη για την έκφραση,
αλλά είδαµε πλάνα- τους µαθητές, δεκατετράχρονους, δεκαπεν-
τάχρονους, δεκαεξάχρονους και δεκαεπτάχρονους µαθητές γυ-
µνασίων και λυκείων, οι οποίοι αναγκάστηκαν οι άνθρωποι έξω
από το Υπουργείο να είναι µε σηκωµένα τα χέρια ψηλά. Φαντά-
ζοµαι ότι τους είδε το πανελλήνιο, γιατί κυκλοφορούν πλάνα. Οι
ειδήσεις δεν τους έδειξαν, ιδίως των φίλα προσκείµενων κανα-
λιών σας, αλλά τώρα ευτυχώς υπάρχει και το ίντερνετ και κάτι
είδε το πανελλήνιο.

Δεν έφτασε αυτό, που τους χτύπησαν έξω από το Υπουργείο
Παιδείας και έξω από το Mall, τους χτύπησαν και τη µεθεπόµενη
µέρα. Και δεν έφτασε αυτό, αλλά σήµερα στο πανεκπαιδευτικό
συλλαλητήριο τούς χτυπούν συστηµατικά και δεν τους χτυπούν
απλώς, έχουν φροντίσει να µην γίνει το συλλαλητήριο. Αυτά είναι
γκεµπελικές µέθοδοι –και ντρέποµαι που το λέω- οφείλετε άµεσα
να τις εγκαταλείψετε, αν θέλετε να λέγεστε νεοφιλελεύθεροι.

Τι έκανε σήµερα η Ελληνική Αστυνοµία, η ΕΛΑΣ; Έπιανε τους
µαθητές και τους έκανε σωµατικό έλεγχο και µάλιστα -συγγνώµη
για την έκφραση- αγριεµένο σωµατικό έλεγχο, δηλαδή προπη-
λακίζοντα σωµατικό έλεγχο, για να τους τροµάξει να µην πάνε.
Επίσης, εκτός από σωµατικό έλεγχο σχεδόν τους απειλούσε,
όπως είπε και η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας.

Τρίτον, µάσκες τα παιδιά µας δεν έχουν δει µε δική σας ευ-
θύνη. Δεν ξέρω αν είναι το ένα, το άλλο, το τρίτο, πάντως είναι
κρατική ευθύνη.

Τώρα µάθαµε χθες -και το µάθαµε από ειδήσεις φιλικών σας
µέσων, από το «MEGA» συγκεκριµένα και από τον κ. Ευαγγε-
λάτο- ότι µάσκες µέχρι τα Χριστούγεννα δεν προβλέπεται να έρ-
θουν. Γιατί; Γιατί -λέει- είναι πάρα πολύ αργή η διαδικασία,
πρέπει να ξαναπροκηρυχθεί διαγωνισµός, να ξανακερδίσει κά-
ποιος, µετά να ξαναφτιαχθούν στο σωστό µέγεθος.

Αυτά επιτρέψτε µου να πω ότι όταν πρόκειται για τα παιδιά σας
ή µας, τα παιδιά µας όλων, δεν είναι καθόλου σοβαρά πράγµατα.
Το γεγονός ότι επειδή θέλουµε να προφυλάξουµε τη ζωή τους
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όλοι σπεύσαµε -έχω και εγώ µια κόρη δεκαεπτά ετών- να πά-
ρουµε µάσκες από το βαλάντιό µας -και ειδικά για µας τους Βου-
λευτές δεν είναι πρόβληµα, αλλά για ανθρώπους που
λιµοκτονούν και πιστέψτε µε, είναι παραπάνω από δύο εκατοµ-
µύρια οι άνθρωποι που είναι κάτω από το όριο της φτώχειας στη
χώρα µας- είναι τεράστιο πρόβληµα, δεν είναι µικρό, είναι θηριώ-
δες πρόβληµα. Και το «µετά τα Χριστούγεννα» δείχνει µια ανε-
πάρκεια πρωτοφανή. Εδώ είναι θέµα ζωής και θανάτου. Μετά τα
Χριστούγεννα θα το λύσετε, σε διακόσιες µέρες από τη στιγµή
που προέκυψε;

Ξύλο, λοιπόν, αντί για µάσκες! Σήµερα στο πανεκπαιδευτικό
συλλαλητήριο ελπίζουµε να µην πέσει πολύ ξύλο.

Επίσης, να πω και αυτό που είπε η ειδική αγορήτρια του ΚΚΕ
-να το επαναλάβω- κλείσατε, έκλεισε η Αστυνοµία τον σταθµό
του µετρό στο Σύνταγµα. Ξέρετε γιατί; Κάθε φορά που γίνεται
αυτό, ξέρουµε όλοι γιατί γίνεται, για να µην µπορούν να έχουν
πρόσβαση οι έρµοι µαθητές και καθηγητές να πάνε στο πανεκ-
παιδευτικό συλλαλητήριο. Σας λέω το εξής: Αυτό δεν είναι δη-
µοκρατία. Πρέπει ο λαός να µπορεί να πάει όπου θέλει, πρέπει
να αποφασίζει ο ίδιος αν θέλει να διαµαρτυρηθεί, δεν πρέπει να
του κλείνουµε τους σταθµούς. Το έχουν κάνει και άλλες κυβερ-
νήσεις και πάντα µε την πρόφαση της ασφάλειας του γενικού
πληθυσµού, αλλά βοά ότι είναι στέρηση στοιχειώδους ελευθε-
ρίας.

Τώρα ένα µεγάλο θέµα του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι,
όπως είπαν όλοι οι προλαλήσαντες, το τραγικό είδος νοµοθέτη-
σης, γιατί εδώ δεν έχουµε άσχετες τροπολογίες, τις οποίες
έχουµε συνηθίσει, αν και είναι τραγικό είδος νοµοθέτησης και
αυτό και το ξέρετε πολύ καλά. Κατηγορούσατε ως Αξιωµατική
Αντιπολίτευση τον ΣΥΡΙΖΑ ότι νοµοθετεί τραγικά γιατί µετερχό-
ταν αυτών των µεθόδων. Τώρα όχι απλώς τις µετέρχεστε εσείς,
αλλά τις έχετε κάνει σηµαία σας. Γιατί εδώ, κοιτάξτε να δείτε,
δεν είναι δύο, τρεις τροπολογίες, οι οποίες ξεπουλάνε δηµόσια
περιουσία, ιδιωτικοποιούν δηλαδή και µάλιστα και µερικών φιλέ-
των µας δηµόσια περιουσία, η οποία κατασυκοφαντήθηκε πρώτα
για να είναι ξεπουλήσιµη, όπως είναι η «ΛΑΡΚΟ» εννοώ, θα πω
για αυτή λεπτοµερώς. Δεν είναι, λοιπόν, µονάχα που έρχονται
αυτές οι τροπολογίες, είναι ότι στη συγκεκριµένη περίπτωση,
όπως είπαν και άλλοι Βουλευτές πριν από εµένα, άλλο µισό νο-
µοσχέδιο -να το πω ακριβώς- κρύβεται στις τροπολογίες.

Γιατί δεν το φέρνει η Κυβέρνηση ανεξάρτητο ως νοµοσχέδιο;
Γιατί τότε θα υπάρξει διαβούλευση -που έτσι δεν υπήρξε για
αυτές τις ιδιωτικοποιήσεις- για το ξεπούληµα -κατά τη γνώµη του
ΜέΡΑ25- της δηµόσιας περιουσίας και επίσης θα υπάρξει ο χρό-
νος. Εγώ δεν θα έχω δώδεκα λεπτά που πρέπει να τα µοιράσω
ανάµεσα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα ή στην επικαι-
ρότητα για την οποία εγώ κρίνω ότι θέλω να µιλήσω σήµερα και
να βάλω και τη «ΛΑΡΚΟ» µέσα, να βάλω και τη θυγατρική της
ΔΕΗ µέσα. Θα µπορώ να µιλήσω ελεύθερα.

Αυτό θέλετε να το αποφύγετε. Αυτό είναι επίσης πλήγµα στη
δηµοκρατία. Μην το κάνετε. Πιστέψτε µε, είναι κοντόφθαλµος
τρόπος να βλέπετε τα πράγµατα. Δεν θα σας ωφελήσει ούτε ο
κλειστός σταθµός στο Σύνταγµα -θα πάνε τελικά οι µαθητές-
ούτε οι τσαµπουκαλεµένοι έλεγχοι –µε συγχωρείτε για την αγο-
ραία έκφραση- των αστυνοµικών οργάνων στα παιδιά µας θα σας
ωφελήσουν, ούτε αυτός ο τρόπος µουλωχτής –µε συγχωρείτε
για την έκφραση και πάλι- και πιεσµένης νοµοθέτησης. 

Αυτό που πάτε να κάνετε στη «ΛΑΡΚΟ» είναι έγκληµα. Θυµίζω
ότι η «ΛΑΡΚΟ» είναι η µεγαλύτερη βιοµηχανία σιδηρονικελίου
στην Ευρώπη, η οποία εκµεταλλεύεται ίσως και το 90% του κοι-
τάσµατος που υπάρχει συνολικά στην ήπειρο. Έχει µονοπώλιο η
«ΛΑΡΚΟ», δηλαδή η Ελλάδα. Εµείς έχουµε µονοπώλιο και θα το
χαρίσουµε. Το απεµπολούµε για ένα κοµµάτι ψωµί. 

Η Κυβέρνηση σήµερα µε µία ακόµη τροπολογία της -της τε-
λευταίας στιγµής κιόλας- ανοίγει τη διαδικασία πώλησης των µε-
ταλλείων και παραχώρησης του εργοστασίου της «ΛΑΡΚΟ» σε
δήθεν «επενδυτές» από αυτούς που µπορούν να την κάνουν
απλά ένα όχηµα για να παίζουν στο χρηµατιστήριο, για να κάνουν
δηλαδή αυτά τα γνωστά παιχνίδια που οδηγούν σε πτώχευση αν-
θρώπους στο χρηµατιστήριο. Δεν έχουµε καν καµµία εγγύηση
ότι θα  επαναλειτουργήσουν τη «ΛΑΡΚΟ» αυτοί που θα την πά-

ρουν. Στα σχέδια της Κυβέρνησης δεν αναφέρεται πουθενά η
προστασία των θέσεων εργασίας ούτε φυσικά δίνεται µία εκτί-
µηση ως προς το κόστος που θα κληθεί να πληρώσει ο όποιος
επενδυτής. Αυτό µας υποψιάζει ότι θα την πάρει για ένα κοµµάτι
ψωµί. 

Ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης µάλιστα πανηγυρίζει εδώ και
µέρες γι’ αυτήν την εξέλιξη παρουσιάζοντάς την, όπως και ο προ-
λαλήσας συνάδελφος από τον χώρο σας ως τη µόνη δυνατή
λύση. Δηλαδή: Δεν είναι και τέλεια, αλλά τι να κάνουµε; Τουλά-
χιστον θα σώσει -που δεν θα τη σώσει- την εταιρεία. Όταν όµως
πρόκειται για µία βιοµηχανία που θυµίζω ότι απασχολεί χίλιους
διακόσιους εργαζόµενους σε πέντε νοµούς και δώδεκα χιλιάδες
θέσεις εργασίας εξαρτώνται από αυτήν, όταν πρόκειται για µία
βιοµηχανία που φέρνει περίπου 300 εκατοµµύρια καθαρό συνάλ-
λαγµα τον χρόνο στη χώρα, όταν πρόκειται για πώληση των µε-
ταλλείων του νικελίου και κοβαλτίου, εκτιµώµενης αξίας κοντά
στα 20 δισεκατοµµύρια, τότε δεν µπορεί παρά να απαιτούµε από
εσάς ξεκάθαρες απαντήσεις. Δεν πρόκειται εδώ για τον µεγάλο
περίπατο της Αθήνας, µε τον οποίο πρωθυπουργικός ανιψιός
έκανε το κέφι του σκορπώντας 2 εκατοµµύρια ευρώ σε τσίγκινες
γλάστρες οι οποίες ξεράθηκαν οσονούπω και χρωµατιστή
άσφαλτο η οποία ξέβαψε πιο γρήγορα από το «οσονούπω», δεν
πρόκειται για τα προγράµµατα κατάρτισης των 80 εκατοµµυρίων
του κ. Βρούτση για να µάθουν όλοι οι επιστήµονές µας πώς γρά-
φεται το µυθικό «σκόιλ ελικικού». 

Πρόκειται για το ξεπούληµα µίας από τις λιγοστές βαριές βιο-
µηχανίες της χώρας, πρόκειται για τους εργαζόµενους που τους
απολύουν, αφού κυριολεκτικά έχτισαν µε το αίµα τους αυτήν την
εταιρεία, έχοντας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατά µέσο όρο
ένα θανατηφόρο εργατικό ατύχηµα κάθε χρόνο. Πρόκειται για
ξεπούληµα των µεγαλύτερων κοιτασµάτων νικελίου και κοβαλ-
τίου στην Ευρώπη.

Απαιτούµε, λοιπόν, απαντήσεις από την Κυβέρνηση και τον εκ-
καθαριστή για την αιτία της σηµερινής κατάστασης γιατί ξέρετε
δεν ήταν οι γαλοπούλες των εργαζόµενων, να το πω ευθέως, που
χρέωσαν αυτήν την εταιρεία. Δεν ήταν η γαλοπούλα που έπαιρ-
ναν µία φορά τον χρόνο και µοιράζονταν πενήντα εργαζόµενοι,
για να την φάνε οι δέκα. Ήταν τα γλεντοκόπια των ΔΣ τα οποία
εσείς -Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, δεν ξέρω αν πρόλαβε και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, δεν ήµουν στην πολιτική- διορίζατε. Αυτά τα ΔΣ πτώχευσαν
ή χρέωσαν τόσο οδυνηρά την εταιρεία. Εποµένως φροντίστε να
µην µας λέτε ότι είναι αµαρτωλή η εταιρεία. Αµαρτωλή ήταν η
διοίκησή σας που κατέστησε την εταιρεία προβληµατική.

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, σε σύντοµο χρόνο, µιλώντας για
κάτι που µε αφορά προσωπικά. Όπως ξέρετε, είµαι Βουλευτής
του Β1’ Τοµέα της Αττικής και µένω από τότε που γεννήθηκα, πε-
νήντα πέντε συναπτά έτη µέχρι σήµερα, στο Νέο Ηράκλειο ή
Ηράκλειο Αττικής, όπως λέγεται σήµερα. 

Το Ηράκλειο Αττικής από προχθές µετράει τροµακτικές κατα-
στροφές. Συνήθως όταν σας ζητάω µία χάρη, δεν τη ζητάω για
περιοχή όπου εκλέγοµαι για να µην υπάρξουν υποψίες. Το ζή-
τησα για την Ιθάκη, για την Καρδίτσα, για την Κεφαλονιά. Δεν µε
ενδιαφέρει να επανεκλεγώ. Δεν είµαι επαγγελµατίας πολιτικός.
Έµπλεξα δυστυχώς µε κάτι που είναι πολύ δύσκολο για µένα να
το βγάζω πέρα κάθε µέρα. Με ενδιαφέρει όµως τα παιδιά µου να
µην έχουν φασισµό. Γι’ αυτό είµαι εδώ πέρα.

Σας λέω, λοιπόν, χωρίς ίχνος ψηφοθηρικής επιδίωξης ότι στο
Ηράκλειο οι καταστροφές και οι ζηµιές σε δηµόσιους χώρους
µπορεί να µην είναι τεράστιες. Και θα σας πω ακριβώς τι εννοώ.
Υπάρχουν ζηµιές σε ένα ανοιχτό γήπεδο µπάσκετ που έχει κατα-
στραφεί ολοσχερώς, µια παιδική χαρά που έχει καταστραφεί η
µισή, δηµοτικοί στύλοι φωτισµού, έχουν πέσει πάνω από δέντρα
σε µία πολύ πυκνοκατοικηµένη περιοχή µε ό,τι αυτό συνεπάγεται
για ζηµιές σε σπίτια, µπαλκόνια και αυτοκίνητα και τα οποία πέ-
φτοντας έχουν φυσικά σηκώσει µε τις ρίζες τους τα αντίστοιχα
πεζοδρόµια. Δεν έχουν καταρρεύσει σπίτια αλλά έχουν αποκολ-
ληθεί στέγες και µε αυτήν την έννοια δεν υπάρχουν πάρα πολύ
µεγάλες, τεράστιες ζηµιές, αλλά πάρα πολλές µικρές.

Προσέξτε, αυτές που εµείς εδώ µέσα συνηθίζουµε να ονοµά-
ζουµε µικρές, ζηµιές 250 ή 300 ή 500 ευρώ σε κάποιο σπίτι, µπο-
ρεί να ακούγονται πράγµατι µικρές για τα δηµοσιονοµικά µεγέθη
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µας, αλλά για πολλούς συµπολίτες µας, µετά από δέκα χρόνια
µνηµονίων σας, είναι τεράστιες και τους είναι πραγµατικά αδύ-
νατο να τις αποκαταστήσουν. Θα πρέπει κάποιοι να κόψουν από
το φαγητό τους, να µην φάνε αυτοί και τα παιδιά τους για να απο-
καταστήσουν κάτι που είναι απαραίτητο για να συνεχίσει το σπίτι
τους να µην είναι ξέφραγο αµπέλι. 

Οι αποζηµιώσεις που εξήγγειλε η Κυβέρνηση αφορούν, όπως
πάντα σε αυτές σε αυτές τις περιπτώσεις, µόνο σε ζηµίες αντι-
κειµένων που βρίσκονταν στο εσωτερικό των σπιτιών και όχι σε
εξωτερικούς χώρους, δηλαδή βεράντες, ακάλυπτους και αυλές.
Έτσι, για παράδειγµα, δεν αποζηµιώνονται καταστροφές τεντών,
ηλιακών θερµοσιφώνων, αλλά και όσων αυτοκινήτων είχαν οι
συµπολίτες µας στον δρόµο γιατί δεν είχαν γκαράζ από δέντρα
που έπεσαν πάνω τους. Αν δεν ήταν ασφαλισµένα αυτά τα αυτο-
κίνητα σε ιδιωτικές εταιρείες ασφάλισης για φυσικές καταστρο-
φές, θα έπρεπε να τα πληρώσουν από την τσέπη τους. Είναι
προφανές ότι δεν φταίνε αυτοί για ό,τι συνέβη. Δεν πρέπει να
πληρώσουν από την τσέπη τους. Πρέπει να τα πληρώσει το κρά-
τος.

Επικοινώνησα σήµερα το πρωί µε τον δήµαρχο του Ηρακλείου
Αττικής, τον κ. Μπάµπαλο, ο οποίος είναι φίλος µου χρόνια -δεν
είµαστε της ιδίας ιδεολογικής τοποθέτησης- και είναι ένας πραγ-
µατικά δραστήριος δήµαρχος. Τρία µερόνυχτα τώρα δεν έχει
πάψει να τρέχει, να καταγραφεί ζηµιές και προβλήµατα και να
σχεδιάζει µαζί µε όλες τις παρατάξεις του δηµοτικού συµβουλίου
διάφορες λύσεις και αποκαταστάσεις. Ωστόσο, όπως προανέ-
φερα, µετά από τα έντεκα χρόνια των µνηµονίων σας είναι γνω-
στό τοις πάσι ότι η χρηµατοδότηση των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης έχει πέσει στο ναδίρ. Έτσι, καθώς και ο Δήµος
Ηρακλείου Αττικής είναι πάµφτωχος πια, δεν µπορεί να κάνει και
πολλά πράγµατα. Γι’ αυτό τόσο ο δήµος, όσο και εµείς, όλοι οι
Βουλευτές, πιστεύω, του Βόρειου Τοµέα της Αττικής, ανεξαρτή-
τως κοµµατικής τοποθέτησης, ζητάµε, εκλιπαρούµε να κηρυχθεί
αµέσως σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης ο δήµος, κάτι για το
οποίο όπως µου είπε ο δήµαρχος Ηρακλείου, έχει δεσµευτεί ή
αν προτιµάτε έχει συµφωνήσει και ο αρµόδιος Υπουργός σας.
Κάνετε σας παρακαλώ κάτι τώρα. Είναι επείγον.

Κλείνοντας, ξαναζητάω σαν χάρη το εξής: Μην ασκείτε βία,
κύριε Χρυσοχοΐδη, κύριε Υπουργέ Προστασίας του Πολίτη,
στους µαθητές µας. Πάνε για να µάθουν γράµµατα. Έκαναν κα-
ταλήψεις στα σχολεία και, πίστεψέ µε, µε τις καταλήψεις τους
έχουν περιορίσει πάρα πολύ τη βόµβα που πήγε να δηµιουργήσει
η απόφαση της κ. Κεραµέως να ανοίξει τόσο άκριτα τα σχολεία
και µάλιστα µε µάσκες που ήταν για όλο το κεφάλι.

Σας ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γρηγοριάδη.
Καλούµε στο Βήµα την κ. Γκαρά Αναστασία από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Θα ακολουθήσει ο κ. Ζεµπίλης Αθανάσιος, η κ. Πέρκα και η κ.
Δούνια.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ανα-

φερθώ στην απώλεια που είχαµε σήµερα, του δηµοσιογράφου
του Γιώργου Δελαστίκ. Ένας άνθρωπος µαχητικός, µε συνεχή
παρουσία και παρέµβαση στην πολιτική και κοινωνική ζωή του
τόπου µας. Το ήθος της γραφής του Γιώργου Δελαστίκ και οι ρη-
ξικέλευθες απόψεις του θα λείψουν από τη δηµόσια σφαίρα, θα
λείψουν σε µία πολύ κρίσιµη συγκυρία για την ενηµέρωση και για
τον δηµόσιο λόγο. Καλό ταξίδι, Γιώργο. Συλλυπητήρια στους οι-
κείους του να ευχηθούµε όλοι και όλες, νοµίζω, οι συνάδελφοι.

Τις τελευταίες µέρες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως
ήταν αναµενόµενο κυριάρχησε στη δηµόσια σφαίρα η καταδίκη
από τη δικαιοσύνη της Χρυσής Αυγής ως εγκληµατική οργά-
νωση. Πέρα από την απόδοση των ποινών -µεγάλες ή µικρές, ο
καθένας τις χαρακτηρίζει όπως πιστεύει- στην ηγετική οµάδα της
Χρυσής Αυγής αναπτύχθηκε µία ολόκληρη συζήτηση για το
ποιος ξέπλυνε τη Χρυσή Αυγή όλα αυτά τα χρόνια. 

Λόγω περιορισµένου χρόνου σήµερα δεν θα αναλύσω περι-
στατικά ξεπλύµατος της Χρυσής Αυγής. Ωστόσο είναι χρήσιµο
να θυµόµαστε όλοι τον κ. Μπαλτάκο και τις πράξεις του, τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που έψαχναν συνεργασία µε

µία «σοβαρή Χρυσή Αυγή», άλλους Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας που δεν ψήφισαν την άρση ασυλίας του Κασιδιάρη όταν
επιτέθηκε στη συνάδελφο κ. Κανέλλη, ακόµη και τον κ. Σαµαρά
ο οποίος µπλόκαρε τον αντιρατσιστικό νόµο που θα τύλιγε τη
Χρυσή Αυγή πριν τη δολοφονία του Παύλου Φύσσα. 

Πιο χρήσιµο όµως είναι να θυµηθούµε και όλα εκείνα τα πλη-
ρωµένα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, που παρουσίαζαν τους δο-
λοφόνους της Χρυσής Αυγής ως τους ήρωες και τους προστάτες
της γειτονιάς και των γιαγιάδων, ξεπλένοντας χυδαία τα εγκλή-
µατα των δολοφόνων.

Και δυστυχώς, κάποια ΜΜΕ ακόµη και σήµερα συνεχίζουν να
υβρίζουν και να εκφράζουν ρατσιστικό ή και φασιστικό λόγο, ξε-
πλένοντας φασίστες και τη δράση τους. Και δυστυχώς, αυτά τα
µέσα ενηµέρωσης επιβραβεύονται από την Κυβέρνηση µέσω της
λίστας Πέτσα ακόµη και σήµερα µε χιλιάδες ευρώ. 

Ας µιλήσουµε όµως τώρα για το περιβαλλοντικό «ξέπλυµα»
που επιχειρείται µε το παρόν νοµοσχέδιο και αφορά στη µείωση
των επιπτώσεων ορισµένων πλαστικών προϊόντων στο περιβάλ-
λον. Να ξεκαθαρίσουµε βέβαια ότι δεν πρόκειται για κάποιο και-
νούργιο νοµοθέτηµα ή µια καινοτοµία της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, όπως θέλει να παρουσιάσει ο Υπουργός, αλλά για
ενσωµάτωση ευρωπαϊκής οδηγίας την οποία διαπραγµατευόµα-
στε εδώ και αρκετά χρόνια. 

Ωστόσο, αυτή την οδηγία την έχετε ντύσει µε ένα ωραίο αφή-
γηµα-περιτύλιγµα για να κατασκευάσετε ένα πράσινο φιλοπερι-
βαλλοντικό προφίλ της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Όµως θέλει θράσος. Θέλει θράσος να οικειοποιείται η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας ένα πράσινο προφίλ, όταν πολύ
πρόσφατα έχει ψηφίσει τον περιβαλλοντοκτόνο νόµο, έχει κα-
ταργήσει τους φορείς διαχείρισης «NATURA», όταν έχει ακυρώ-
σει στην πράξη τους δασικούς χάρτες και όταν προβλέπεται
ακόµη και η καύση στη διαχείριση απορριµµάτων, καύση ακόµη
και ανακυκλώσιµων υλικών. Παράλληλα, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας έχει παγώσει τη στρατηγική κυκλικής οικονοµίας
και τις πολιτικές ανακύκλωσης που είχε δροµολογήσει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Ενδεικτικές του µεγέθους της υποκρισίας, του κυνισµού, του
θράσους της Κυβέρνησης οι οποίες την χαρακτηρίζουν είναι οι
τροπολογίες που κατατέθηκαν σήµερα στην Ολοµέλεια, τροπο-
λογίες που προφανώς δεν έχουν καµµία σχέση µε την ανακύ-
κλωση πλαστικών µίας χρήσης ούτε µε την προστασία του
περιβάλλοντος, αλλά αφορούν στο ξεπούληµα της «ΛΑΡΚΟ», της
«ΔΕΠΑ Υποδοµών» και της ΔΕΔΔΗΕ, τροπολογίες που είναι απο-
καλυπτικές της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας: ξεπούληµα δη-
µόσιας περιουσίας και πράσινο επικοινωνιακό περιτύλιγµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση κατάφερε σήµερα
να φέρει στο ελληνικό Κοινοβούλιο µια σοβαρή ευρωπαϊκή µεταρ-
ρύθµιση µε τεράστια προχειρότητα και ασάφειες. Το αποτέλεσµα:
σύγχυση στην αγορά, στη βιοµηχανία, στους καταναλωτές. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα προχειρότητας είναι οι δηλώσεις
του κ. Χατζηδάκη τον Οκτώβρη του 2019, όταν για να φανεί
δήθεν καινοτόµος, πρωτοποριακός και πράσινος, δήλωσε βια-
στικά πως τον Ιούνιο του 2020 αποσύρονται όλα τα πλαστικά
µίας χρήσης. Ο Ιούνιος πέρασε, αλλά η εξαγγελία δεν υλοποι-
ήθηκε. Αναστάτωσε όµως όλη την αγορά και τους χρήστες. 

Και δεν έφτανε η βιαστική εξαγγελία του Υπουργού, ενώ
ακόµη δεν έχουν βγει οι κατευθυντήριες γραµµές από την Ευ-
ρώπη για τον ορισµό των προϊόντων που εντάσσονται στα πλα-
στικά µίας χρήσης, φέρνει σήµερα ένα νοµοσχέδιο «φούσκα».
Φορείς της αγοράς που χρησιµοποιούν αντίστοιχα υλικά, όπως
και οι κλάδοι εστίασης, τουρισµού, αναψυχής που οφείλουν να
προσαρµοστούν στη µείωση χρήσης πλαστικού, δεν ξέρουν σε
ποια κατεύθυνση να κατευθυνθούν. 

Δυστυχώς, νοµοθετείτε πρόχειρα µε δυσµενείς επιπτώσεις
στην επιχειρηµατικότητα, αλλά και στους καταναλωτές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Αλήθεια πώς ακριβώς πιστεύετε ότι θα προσαρµοστεί η εγχώ-

ρια βιοµηχανία και θα προγραµµατίσει τις απαιτούµενες επενδύ-
σεις, όταν εσείς δεν έχετε δώσει τις κατάλληλες κατευθύνσεις; 

Ήδη φορείς της αγοράς και της παραγωγής καταθέτουν την
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αγωνία τους για την έλλειψη χρηµατοδοτικών εργαλείων, προ-
κειµένου να προσαρµοστούν στις λειτουργίες αυτές. Μιλούν για
ασάφειες, ανακρίβειες, αύξηση του κόστους, στρέβλωση του αν-
ταγωνισµού. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, όχι µόνο δεν έχει υλοποιήσει όσα έχουν υλοποιηθεί από
τις προηγούµενες κυβερνήσεις ή έχουν δροµολογηθεί, αλλά
φέρνει ένα νοµοσχέδιο µε ασάφειες, κενά, έλλειψη σχεδιασµού
και µια λογική «βλέποντας και κάνοντας». 

Το παρόν λοιπόν νοµοσχέδιο -και κλείνω- για τα πλαστικά µίας
χρήσης δεν αποτελεί τίποτε παραπάνω από ένα πράσινο προπέ-
τασµα που προσπαθεί να καλύψει την πολιτική επιλογή της Κυ-
βέρνησης για την καύση όλων των απορριµµάτων. 

Εµφανίζεται πράσινος ο κύριος Υπουργός, τη στιγµή που ξε-
πουλάει ενεργειακές δηµόσιες υποδοµές, τη στιγµή που το
ρεύµα καθηµερινά αυξάνεται για τους καταναλωτές και τους πο-
λίτες, αλλά και τις επιχειρήσεις, τη στιγµή που αυξάνεται η ενερ-
γειακή φτώχεια, τη στιγµή που περιορίζεται καθηµερινά η
προστασία του περιβάλλοντος. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ζεµπίλης Αθανάσιος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, ελλείψει χρόνου και λόγω

τοπικού ενδιαφέροντος, θα αναφερθώ αποκλειστικά στο θέµα
της «ΛΑΡΚΟ». 

Η συζήτηση για τον ρόλο του κράτους και τις ιδιωτικοποιήσεις
θα µπορούσε ίσως να αποτελέσει αντικείµενο ιδεολογικής δια-
µάχης πριν από τριάντα και πλέον έτη. Σήµερα σε ολόκληρο τον
ελεύθερο κόσµο το κράτος δεν θεωρείται καλός επιχειρηµατίας.
Πολύ περισσότερο στη χώρα µας που το δηµόσιο ενίοτε γίνεται
φαύλο, πελατειακό και διεφθαρµένο. 

Για όλα αυτά δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να επιχειρηµατολο-
γήσω, όταν µπροστά µας έχουµε ως τρανό παράδειγµα το κα-
τάντηµα της «ΛΑΡΚΟ», για το οποίο υπάρχουν αποδεδειγµένες
και διαχρονικές ευθύνες. Άρα, νοµίζω ότι το πρώτο ζητούµενο
είναι να απαλλαγεί η εταιρεία από το νοσηρό κρατικό εναγκαλι-
σµό που µόνο αµαρτίες και δεινά της επέφερε. 

Σήµερα η ΛΑΡΚΟ, στο πλαίσιο µιας διαδικασίας ταχύρρυθµης,
διαφανούς, νοµικά κατοχυρωµένης και συµβατής µε τις αποφά-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µπορεί να προσελκύσει σοβαρό
ενδιαφέρον από υγιή επιχειρηµατικά σχήµατα που θα προχωρή-
σουν στη στρατηγική επένδυση για τον εκσυγχρονισµό της εξό-
ρυξης και της παραγωγής, καθώς και την ανάπτυξη νέων
µεθόδων εµπλουτισµού. 

Με ένα φιλόδοξο σχέδιο βιωσιµότητας που θα µειώνει το ενερ-
γειακό κόστος, θα βελτιώνει το περιβαλλοντικό της αποτύπωµα,
η εταιρεία µπορεί να παραµείνει λειτουργική στη νέα εποχή που
διαµορφώνει η πολιτική για το κλίµα στοχεύοντας στην πράσινη
παραγωγή νικελίου. 

Δυστυχώς, τα πέντε τελευταία χρόνια πήγαν χαµένα για την
αξιοποίηση του πολύτιµου ορυκτού πλούτου της χώρας, µε απο-
τέλεσµα η εταιρεία από το 2015 και µετά να µην δηµοσιεύει ούτε
καν ισολογισµούς. Με την ευκαιρία θα ήθελα να ρωτήσω: Αλή-
θεια, πού βρίσκεται το περίφηµο σχέδιο για την ανασυγκρότηση
και διάσωση της «ΛΑΡΚΟ» που είχε εξαγγείλει δύο φορές ο
Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Σταθάκης; 

Γιατί δεν καταθέτετε αυτό το σχέδιο, αντί να καταθέτετε αί-
τηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να µας πείτε λοιπόν το σχέ-
διο διάσωσης και του κ. Σταθάκη, αλλά κι αυτό το οποίο είχε
καταθέσει υποτίθεται ο πρώην Πρωθυπουργός ο κ. Τσίπρας το
2017 στη Λαµία; 

Άφησαν µια εταιρεία να βουλιάζει στα χρέη και την ανυποληψία.
Είναι χαρακτηριστική η ανακοίνωση σωµατείου εργαζοµένων της
«ΛΑΡΚΟ» µε ηµεροµηνία 10 Ιανουαρίου του 2019 που καταγγέλλει
την τακτική απαξίωσης της εταιρείας και αναφέρει: «Ξοδεύονται
εκατοµµύρια ευρώ για µισθώσεις ιδιωτικών µηχανηµάτων την ίδια
στιγµή που τα µηχανήµατα της εταιρείας απαξιώνονται». 

Συνεχίζει η ανακοίνωση: «Με συνειδητή κυβερνητική, διοικητική
και διευθυντική κατεύθυνση, βιώνουµε τη µεγαλύτερη απαξίωση

στην ιστορία της «ΛΑΡΚΟ»». Αυτά κατήγγειλε το σωµατείο, απο-
καλύπτοντας «πάρτι» εκατοµµυρίων, αλλά και το γεγονός ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ που δήθεν κόπτεται για το δηµόσιο χαρακτήρα της
επιχείρησης, είχε σταµατήσει τα µηχανήµατα της εταιρείας και
ανέθετε όλες οι δουλειές σε ιδιώτες εργολάβους. Γι’ αυτό λοιπόν
τους καλούµε να πάψουν σήµερα να λένε άλλα λόγια κούφια, να
πάψουν να χύνουν κροκοδείλια δάκρυα στο κουφάρι µιας λεηλα-
τηµένης «ΛΑΡΚΟ». 

Μας κληροδότησαν µια επιχείρηση βουτηγµένη στα χρέη -ανα-
φέρθηκαν οι συνάδελφοι σε νούµερα, δεν είναι ανάγκη να τα επα-
ναλάβω- και µια εταιρεία που δεν µπορούσε να βοηθηθεί από
πουθενά ούτε από την τράπεζα ούτε από τη ΔΕΗ ούτε από το δη-
µόσιο. 

Έτσι, δεν αποµένει παρά η προσπάθεια για την ανασυγκρότηση
της επιχείρησης, η οποία για να πετύχει, θα πρέπει να στηρίζεται
στο µεγάλο της πλούτο και ως πλούτο δεν εννοώ τα ορυχεία, αλλά
τους ανθρώπους της που διαθέτουν µεγάλη εµπειρία σε ένα από
τα πιο δύσκολα µέταλλα στην τεχνική του επεξεργασία. 

Οι εργαζόµενοι αυτοί έχουν συµβάλει υπό αντίξοες συνθήκες
στην ανάπτυξη της εθνικής και τοπικής µας οικονοµίας και γι’ αυτό
αξίζουν το σεβασµό όλων µας. Και σίγουρα υπάρχει τρόπος για
τη στήριξή τους. Αναφέρθηκαν οι συνάδελφοί µου από τη Φθιώ-
τιδα. Δεν είναι ανάγκη να το κάνω και εγώ. 

Στην Εύβοια η «ΛΑΡΚΟ» δραστηριοποιείται κυρίως στην πε-
ριοχή των Πολιτικών. Τα Πολιτικά ως γνωστόν βρέθηκαν στο επί-
κεντρο της φονικής θεοµηνίας της 9ης Αυγούστου. Επιπλέον, είναι
γνωστό ότι η Εύβοια γνώρισε αλλεπάλληλα κύµατα αποβιοµηχά-
νισης, µε αποτέλεσµα να µαστίζεται σήµερα από την ανεργία, τη
φτώχεια και την ανέχεια.

Πριν από πέντε µήνες ήρθε ένα ακόµα καίριο χτύπηµα µε την
αναστολή της λειτουργίας της «ΤΕΡΝΑ ΛΕΥΚΟΛΙΘΟΙ», η οποία
απασχολούσε διακόσιους είκοσι εργαζόµενους στην περιοχή της
κεντρικής Εύβοιας. Έτσι, σήµερα στην Εύβοια δεν υπάρχει περι-
θώριο ούτε για έναν επιπλέον άνεργο ούτε για µία ακόµη θέση ερ-
γασίας χαµένη. 

Η λειτουργία της «ΛΑΡΚΟ», µε τους εκατοντάδες εργαζόµε-
νους, µεταφορείς, συνεργάτες και προµηθευτές, φαντάζει ως ανα-
γκαία συνθήκη επιβίωσης για τον τόπο µου και ελπίζω η παρούσα
νοµοθετική ρύθµιση να συµβάλει στη διατήρηση των θέσεων ερ-
γασίας και στη βιωσιµότητα αυτής της µεγάλης και ιστορικής µε-
ταλλευτικής επιχείρησης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Πέρκα Θεοπίστη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρουµε από πού να ξεκινήσουµε σήµερα. Οι τροπολογίες

πέφτουν βροχή. Για πολλοστή φορά βρισκόµαστε σε αυτή τη
θέση, έστω και µια θετική µεταρρύθµιση µε τον χειρισµό της Κυ-
βέρνησης να µη µπορούµε να την ψηφίσουµε λόγω προχειρότη-
τας, έλλειψης προετοιµασίας, κακής διαχείρισης.

Όµως, µέσα σε όλα αυτά είναι και αυτές οι απαράδεκτες τρο-
πολογίες. Είναι πραγµατικά λυπηρό η ενεργειακή πολιτική της
χώρας να θεσµοθετείται µε τροπολογίες. Και όχι µόνο για προχει-
ρότητα, όπως είναι το άρθρο για τη ΔΕΠΑ, το άρθρο για την ηλε-
κτροκίνηση, για τους πιστοποιηµένους αξιολογητές, αλλά και
πρόσφατα νοµοσχέδια και φέρνετε πάλι τροπολογίες.

Όµως για τη «ΛΑΡΚΟ» ικανοποίηση αιτηµάτων των ενδιαφερο-
µένων για τον διαγωνισµό, από ό,τι φαίνεται.

Ιδιαίτερα, κύριε Υπουργέ, µας ανησυχούν οι εξαιρέσεις που φαί-
νονται από τον Μεταλλευτικό Κώδικα. Μήπως έπρεπε να θέσετε
µηδενικό τίµηµα για τη µίσθωση των µεταλλείων; Και φυσικά, ούτε
κουβέντα για τους εργαζόµενους, καµµία νύξη για τη διασφάλιση
των θέσεων εργασίας.

Όµως, αυτό που είναι τροµερό είναι ότι η πρώτη πράξη ιδιωτι-
κοποίησης του ΔΕΔΔΗΕ ξεκινάει µε µια τροπολογία.

Είναι µια εµµονή που έχετε, κύριε Υπουργέ, µε τις ιδιωτικοποι-
ήσεις. Κρίµα, όµως, γιατί χάνετε µια πολύτιµη εταιρεία για τη
χώρα, µε σίγουρα κέρδη και µε επιπτώσεις στο κόστος κατανα-
λωτή.

Σε ό,τι αφορά στο νοµοσχέδιο, θα πω πολύ λίγα. Τα είπαµε
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στις επιτροπές και δυστυχώς, αυτός ο χρόνος δεν µας επιτρέπει
να πούµε πολλά. Είναι σίγουρο ότι δεν δουλέψατε και δεν ασχο-
ληθήκατε µε την ωρίµανση του εδάφους, την προετοιµασία των
εµπλεκόµενων, την ενηµέρωση-ευαισθητοποίηση. Να πούµε ότι
µια µεταρρύθµιση που αφορά στην αγορά και τις καταναλωτικές
συνήθειες δεν µπορεί να περάσει και να υιοθετηθεί µε µια διαδι-
κτυακή διαβούλευση. Θέλει περισσότερη δουλειά και περισσό-
τερο χρόνο.

Ανεξάρτητα από τη δική µας στάση, βέβαια, το πιο σηµαντικό
είναι ότι δεν έχετε τη στήριξη παραγωγών και καταναλωτών, αφού
καταφέρατε µε την προχειρότητα να κάψετε το εγχείρηµα πριν
καν ξεκινήσει, µπερδεύοντας και προκαλώντας σύγχυση στην
αγορά. Δεν υπάρχουν, βεβαίως, οι κατευθυντήριες γραµµές της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, δεν ξέρουµε ακόµα ποιο είναι το εναλλα-
κτικό προϊόν, ώστε η µεν παραγωγή να µπορεί να σχεδιάσει, η δε
υπόλοιπη αγορά να ξέρει τι να χρησιµοποιήσει. Δεν απαντήσατε
στα ερωτήµατα της βιοµηχανίας για βιοαποδοµήσιµο πλαστικό
µιας χρήσης και επιβολή περιβαλλοντικής εισφοράς.

Ας µη γελιόµαστε. Δεν θα πω άλλα για το νοµοσχέδιο. Όσο και
αν θέλετε να περάσετε το προφίλ της πράσινης Κυβέρνησης, µε
την πολιτική σας για τη «NATURA», την κατάργηση των δασικών
χαρτών, την προώθηση της καύσης απορριµµάτων και µε το ση-
µερινό κενό νοµοσχέδιο, µόνο πράσινοι δεν είστε.

Και βέβαια, δεν θα χάσω την ευκαιρία να µιλήσω για την απολι-
γνιτοποίηση και τη δίκαιη µετάβαση, όπου πάλι και εκεί µε ένα πε-
ριτύλιγµα πράσινο εµφανίζεται. Συνήθως -και σε αυτό το
νοµοσχέδιο- καµαρώνετε, γιατί έρχονται πρώτα στην Ελλάδα, κάτι
νωρίτερα από ότι χρειάζεται να έρθει. Πράγµατι, τόσο νωρίς εξαγ-
γείλατε την απολιγνιτοποίηση χωρίς καµµιά προετοιµασία. Τόσο
πράσινοι που, αν ρίξει κανείς µια πρόχειρη µατιά στο master plan,
που επιτέλους µετά από ενάµιση χρόνο µας παρουσιάσατε, θα δει
ότι ρισκάρετε την ενεργειακή δέσµευση της περιοχής στο φυσικό
αέριο χωρίς ξεκάθαρη εναλλακτική και χρονοδιάγραµµα αποδέ-
σµευσης. Παρ’ όλο που µέσα υπάρχει παραδοχή για µακρόπνοο
σχεδιασµό, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τη στάση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, βασικό τµήµα του σχεδιασµού βασίζεται στο φυσικό
αέριο, που τελειώνει το 2050 ως ορυκτό καύσιµο. Καµµία συµµε-
τοχή των κοινωνιών. Ακόµα και το µοντέλο διακυβέρνησης πάει
µετά τη διαβούλευση, έπεται, σε δεύτερο χρόνο. Δηλαδή, ο τερά-
στιος αυτές ενεργειακός µετασχηµατισµός γίνεται ερήµην της κοι-
νωνίας, η συµµετοχή της οποίας θα εξασφάλιζε µια δίκαιη
µετάβαση και άµβλυνση ανισοτήτων.

Αυτό που είναι εντυπωσιακό, βέβαια, είναι και ότι δίνετε µια
έµφαση στις γρήγορες νίκες. Quick wins, όπως λέτε. Δεν υπάρ-
χουν τα βασικά προαπαιτούµενα που το ίδιο το σχέδιο οµολογεί,
χωρίς χωρικό σχεδιασµό, χωρίς αποκατάσταση των εδαφών ούτε
καν µελέτες. Τίποτα. Πού θα µπουν όλα αυτά τα µεγάλα φωτο-
βολταϊκά; Τι γη, τι χώρος θα µείνει για τους αγρότες ή για άλλες
δραστηριότητες των κατοίκων; Αυτά δεν φαίνονται πουθενά, οι
χάρτες δεν έχουν συντεταγµένες.

Βεβαίως, ελλοχεύει ο κίνδυνος η γη που θα αποκατασταθεί µε
κονδύλια του µηχανισµού ανάκαµψης να παραχωρηθεί σε µεγά-
λους επενδυτές, αφήνοντας ελάχιστη γη στους κατοίκους, ενή-
µερους για τις θέσεις εργασίας που υποτίθεται, όταν έρθουν οι
υποτιθέµενες επενδύσεις γίνεται ένας πρόχειρος υπολογισµός
και πάλι υπολείπονται των θέσεων που χάνονται.

Τελικά, το ερώτηµα για την περιοχή και το θέτω καθαρά είναι
τι όραµα έχουµε, θέλουµε µια περιοχή στο µοντέλο Σαχάρας -
Ασίας -τεράστια έργα δισεκατοµµυρίων από µεγάλους επενδυ-
τές, επιχορηγούµενους από δηµόσια ταµεία, σε ειδικές οικονο-
µικές ζώνες, χωρίς εργασιακά ή περιβαλλοντικά δικαιώµατα- ή
µια πιο ευρωπαϊκή προσέγγιση, που εστιάζει στα έργα υποδοµών
και που στο κάτω-κάτω φτιάχνει εργαλεία συµµετοχής, χρηµα-
τοδότησης σε υποδοµές, ψηφιοποιεί τις υπηρεσίες, αφήνει τις
τοπικές κοινωνίες µαζί µε επενδυτές να χτίσουν πάνω σε αυτά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα, γιατί είδα µια τροπολογία της
τελευταίας στιγµής -ο κ. Αµυράς την κατέθεσε- και έχω την εν-
τύπωση ότι αφορά στον µεγάλο περίπατο.

Ακούστε. Για να δώσουν παράταση σε κάτι, πρώτον, πρέπει να

είναι πετυχηµένο. Δεύτερον, πιλοτικό πρόγραµµα -τα λέει ο Σύλ-
λογος Ελλήνων Συγκοινωνιολόγων- έχει περιορισµένο χρόνο,
διότι αλλιώς γίνεται µόνιµη κατάσταση και έχει επίπτωση στη ζωή
της πόλης και της περιοχής. Ποιο έργο; Αυτό που ο Δήµαρχος ο
ίδιος λέει βγήκε-δεν βγήκε, 2 εκατοµµύρια ευρώ σε υποδοµές,
οι οποίες θα ξηλωθούν.

Επίσης, µόλις χθες έπεσε µια ΚΥΑ που αφορούσε στον µεγάλο
περίπατο. Τι ακριβώς πάτε να κάνετε; Να µη συζητήσουµε εδώ
για την τελείως έλλειψη σχεδιασµού και καίτε, βέβαια, ως συνή-
θως και ένα εγχείρηµα που είναι πολύ σοβαρό, που είναι τα σχέ-
δια βιώσιµης αστικής κινητικότητας, ήπιας µετακίνησης, τα οποία
όµως θέλουν ολόκληρες αναπλάσεις, σχεδιασµούς, µελέτες.
Λίγο πιο επιστηµονικά να νοµοθετείτε τα πράγµατα.

Τελειώνω, λέγοντας, ότι παρακαλούµε, κύριε Υπουργέ, να εγ-
κρίνετε την παράταση των αποσπάσεων της Διεύθυνσης Περιβαλ-
λοντικής Αδειοδότησης, της ΔΙΠΑ και της Γενικής Διεύθυνσης του
Σώµατος Επιθεωρητών και Ελεγκτών του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, µήπως έτσι τουλάχιστον αµβλύνετε αυτή την επιζήµια επι-
λογή που είχατε, να καταργήσετε την Ειδική Γραµµατεία του
Σώµατος Επιθεωρητών και Ελεγκτών του ΥΠΕΝ και να την υπο-
βαθµίσετε σε Γενική Διεύθυνση. Κανένας έλεγχος πουθενά, ασυ-
δοσία. Αυτά δεν ταιριάζουν σε ένα ευρωπαϊκό κράτος.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η επόµενη οµιλή-
τρια είναι η κ. Δούνια από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κυρία Δούνια, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα για ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο που αφορά στο περι-
βάλλον, δηλαδή στο σπίτι µας, το σπίτι µας που πολλές φορές
ξεχνάµε να το φροντίζουµε, θέτοντας τα θεµέλιά του σε κίνδυνο.
Η αδιαφορία της πλειονότητας των ανθρώπων για τη φύση και
τον πλανήτη στον οποίο ζούµε είναι, δυστυχώς, έκδηλη.

Ενδεικτική της αδιαφορίας αυτής είναι η υπέρµετρη χρήση
πλαστικών µιας χρήσης από τους πολίτες των περισσότερων
χωρών. Οι Έλληνες καταναλώνουµε ηµερησίως ένα εκατοµµύριο
πλαστικά ποτήρια του καφέ και περισσότερα από τριακόσια πε-
νήντα εκατοµµύρια πλαστικά ποτήρια τον χρόνο. Παράλληλα,
στη χώρα µας διατίθενται κάθε χρόνο δύο δισεκατοµµύρια πλα-
στικά µπουκάλια αναψυκτικών και νερών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να ανατραπεί αυτή θλιβερή
εικόνα, η εθνική µας νοµοθεσία έρχεται να εναρµονιστεί µε τις δια-
τάξεις της οδηγίας 2019/904 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 5ης Ιουνίου 2019, σχετικά µε τη µείωση των
επιπτώσεων ορισµένων πλαστικών προϊόντων στο περιβάλλον.

Μάλιστα, ως χώρα, ενσωµατώνουµε στο Εθνικό µας Δίκαιο
αυτή την οδηγία νωρίτερα από την προθεσµία ενσωµάτωσης που
έχει θέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή νωρίτερα από τον Ιούλιο
του 2021. Αυτό, εκτός από σπάνιο γεγονός στην κοινοβουλευτική
µας ιστορία, είναι και εξαιρετικά χρήσιµο, προκειµένου η αγορά
και οι πολίτες να γνωρίζουν και να προσαρµοστούν έγκαιρα στα
νέα δεδοµένα. Εξηγείται ακόµα, αφού εµείς έχουµε τη µεγαλύ-
τερη ακτογραµµή στην Ευρωπαϊκή Ένωση, οπότε οι καθαρές
ακτές και θάλασσες επηρεάζουν το τουριστικό εθνικό προϊόν,
την αλιεία και τη βιώσιµη ανάπτυξη της χώρας µας.

Ας περάσουµε όµως στο αντικείµενο της οδηγίας που εξετά-
ζουµε. Η οδηγία αυτή αφορά τα πλαστικά προϊόντα µιας χρήσης
τα οποία συσσωρεύονται σε µεγάλες ποσότητες στις ακτές, στις
κοίτες ποταµών και λιµνών, στη θάλασσα και το βυθό της. Τα
πλαστικά αυτά σε βάθος δεκαετιών διασπώνται σε µικροπλα-
στικά που ρυπαίνουν το περιβάλλον και τελικά εισχωρούν δυστυ-
χώς στην τροφική αλυσίδα.

Για να αποφύγουµε όλες αυτές τις τραγικές για το περιβάλλον
συνέπειες καλούµαστε να ψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο µε
το οποίο θεσπίζονται µέτρα: Για την πρόληψη και τη µείωση του
αντίκτυπου ορισµένων πλαστικών προϊόντων στο περιβάλλον και
ιδίως στο υδάτινο περιβάλλον και την ανθρώπινη υγεία, αλλά και
για την πρόληψη δηµιουργίας αποβλήτων και την προώθηση της
µετάβασης στην κυκλική οικονοµία µε καινοτόµα και βιώσιµα επι-
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χειρηµατικά µοντέλα, προϊόντα αλλά και υλικά.
Έτσι σύµφωνα µε την οδηγία από τις 3 Ιουλίου 2021 καταρ-

γούνται δέκα κατηγορίες πλαστικών προϊόντων µιας χρήσης.
Ανάµεσα σε αυτά περιλαµβάνονται: Τα καλαµάκια, τα πλαστικά
πιάτα, τα πλαστικά µαχαιροπίρουνα, οι µπατονέτες και άλλα. Στη
χώρα µας µάλιστα αποφασίσαµε –προς τιµήν µας- να εφαρµό-
σουµε την απαγόρευση αυτή έξι µήνες νωρίτερα, όσον αφορά
το δηµόσιο τοµέα. Αργότερα από τις 3 Ιανουαρίου του 2022 πε-
ριορίζονται τα πλαστικά κυπελάκια ροφηµάτων και οι πλαστικοί
περιέκτες τροφίµων µε το στόχο µείωσης τους να αγγίζει το 30%
του 2024 και το 60% το 2026.

Τέλος αποσκοπείται η µείωση της πλαστικής ρύπανσης από
τα αλιευτικά εργαλεία κατά 40% µέχρι το 2025. Η µείωση αυτή,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµένεται να επιτευχθεί µέσα
από καµπάνιες ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης των πολιτών
για τις αρνητικές συνέπειες των προϊόντων αυτών. Με τη βοήθεια
της κατάλληλης σήµανσης τα προϊόντα αυτά που θα αποτυπώνει
την περιβαλλοντική επίδραση των προϊόντων καθώς και µέσω
της επιβολής περιβαλλοντικής εισφοράς από τον Ιανουάριο του
2022.

Στην αλλαγή κουλτούρας µας θα µας βοηθήσουν ακόµα κά-
ποια κίνητρα ανακύκλωσης, αλλά και εξοικονόµησης κόστους και
αυτό γιατί µεταξύ άλλων για κάθε πλαστικό µπουκάλι που επι-
στρέφει πίσω ο πολίτης στο µαγαζί που το αγόρασε θα του επι-
στρέφεται ως επιβράβευση για τη συµµετοχή του στην
ανακύκλωση συγκεκριµένο ποσό εγγύησης. Και για να αποφευχ-
θεί η υπέρµετρη κατανάλωση πλαστικών µπουκαλιών εµφιαλω-
µένου νερού θα εγκατασταθούν δηµόσιες βρύσες για δωρεάν
παροχή πόσιµου νερού σε όλες τις δηµοτικές αθλητικές εγκατα-
στάσεις, αλλά και στις παιδικές χαρές.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ασφαλώς ότι οι νέοι αυτοί οι κανόνες
που επιβάλλονται από την οδηγία θα έχουν αντίκτυπο στους πα-
ραγωγούς των πλαστικών προϊόντων µιας χρήσης τα οποία θα
συνεχίσουν να διατίθεται στην αγορά και τις επιχειρήσεις εστία-
σης. Μεταξύ άλλων θα υπάρχει η υποχρέωση σήµανσης κατά κα-
τηγορία συγκεκριµένου πλαστικών προϊόντων µιας χρήσης. Θα
προβλέπονται περιορισµοί και απαγορεύσεις για τη διάθεση
στην αγορά συγκεκριµένων πλαστικών προϊόντων µιας χρήσης.
Οι επιχειρήσεις παραγωγής πλαστικών µπουκαλιών θα υποχρε-
ωθούν να αλλάξουν µερικώς την παραγωγή τους ώστε να παρά-
γουν πλαστικά προϊόντα µε συγκεκριµένο ποσοστό από
ανακυκλωµένη πρώτη ύλη. Ενώ οι επιχειρήσεις εστίασης υπο-
χρεωτικά εφεξής θα διαθέτουν επαναχρησιµοποιούµενα εναλλα-
κτικά προϊόντα των πλαστικών µιας χρήσεις και θα πρέπει να
κάνουν έκπτωση στον καταναλωτή που φέρει το δικό του επανα-
χρησιµοποιούµενο ποτήρι.

Για να απαλύνουµε αυτές τις αρνητικές επιπτώσεις σε όσους
χρειάζονται επηρεάζονται εκπονούµε ειδικό σχέδιο δράσης για
την εφαρµογή της οδηγίας που προβλέπει ειδικό πρόγραµµα του
ΕΣΠΑ για κίνητρα σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις που επηρεάζον-
ται αρνητικά από την εφαρµογή της οδηγίας. Την ίδια στιγµή θε-
σπίζουµε κίνητρα για τους παραγωγούς πλαστικών προϊόντων
προς την κατεύθυνση της αύξησης της ανακύκλωσης. Όσο πε-
ρισσότερο ανακυκλωµένο περιεχόµενο έχουν τα προϊόντα τους
τόσα θα µειώνονται οι υποχρεωτικές εισφορές τους στα συστή-
µατα διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού στα οποία συµµετέ-
χουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση και ειδικότερα το

Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας καταβάλλει κάθε δυ-
νατή προσπάθεια προκειµένου να µας αφυπνίσει περιβαλλοντικά
αναλαµβάνοντας σχετικές πρωτοβουλίες όπως είναι: «Η Ελλάδα
χωρίς πλαστικά µιας χρήσης» µε δράσεις ενηµέρωσης και η ευαι-
σθητοποίηση των πολιτών, αλλά και πολλές άλλες. Σύµµαχοί
τους σε αυτόν τον αγώνα πρέπει να είµαστε όλοι. Πρώτοι απ’
όλους εµείς και έπειτα οι πολίτες οφείλουµε να υιοθετήσουµε
µία νέα πιο υπεύθυνη στάση απέναντι στο περιβάλλον. Να µά-
θουµε να χρησιµοποιούµε προϊόντα πολλαπλών χρήσεων όπως:
Επαναχρησιµοποιούµενα ποτήρια ή θερµός ή έστω να επιλέ-

γουµε προϊόντα µιας χρήσης που δεν περιέχουν πλαστικό. 
Μόνο αν αλλάξουµε ριζικά την περιβαλλοντική οπτική θα κα-

ταφέρουµε να αποφύγουµε τους σηµαντικούς κινδύνους που ελ-
λοχεύουν αν συνεχίσουµε τη µέχρι τώρα ασυνείδητη πορεία µας.
Αν δεν το κάνουµε το σπίτι µας θα καταρρεύσει. Η επιλογή είναι
δική µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Δούνια.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Καλλιόπη Βέττα από το ΣΥΡΙΖΑ. Θα
ακολουθήσει ο κ. Μπαραλιακός, ο κ. Βλάχος και ο κ. Παπαηλίου
και η κ. Σκόνδρα, επόµενη πεντάδα.

Ορίστε, κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση του νοµοσχε-

δίου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας για τα πλα-
στικά µιας χρήσης είναι για µία ακόµη φορά αποκαλυπτική του
τρόπου µε τον οποίο η Κυβέρνηση νοµοθετεί: Προχειρότητα, επι-
κοινωνιακή καταιγίδα, νεοφιλελεύθερες ιδεοληψίες και εκποι-
ήσεις δηµοσίων αγαθών. 

Ακόµα και σε µία ενσωµάτωση κοινοτικής οδηγίας η οποία συ-
νιστά υποχρέωση όλων των ευρωπαϊκών κρατών επιχειρεί να
στήσει ένα σκηνικό θριάµβου, πράσινης πρωτοπορίας και οικο-
λογικού προφίλ.

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Θα τη σκιαγραφήσω σε λίγες
γραµµές πριν εστιάσω στις τροπολογίες που κατατέθηκαν και
λόγω πίεσης χρόνου σε αυτές που αφορούν τη «ΛΑΡΚΟ» και τον
ΔΕΔΔΗΕ.

Η κοινοτική οδηγία 902 του 2019 είχε ήδη δροµολογηθεί σε
εθνικό επίπεδο επί ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος την είχε εντάξει στην ορι-
στική στρατηγική του για την πρόληψη της πλαστικής ρύπανσης.
Υπενθυµίζω ότι µε το ν.4496 του 2017 ο οποίος ενσωµάτωσε αφ’
ενός τις βέλτιστες πράσινες πολιτικές και αφ’ ετέρου τις απόψεις
των φορέων είχαµε ένα ευτυχίας παράδειγµα διαβούλευσης, τεκ-
µηρίωση και υλοποίησης στον τοµέα της εναλλακτικής διαχείρι-
σης των συσκευασιών.

Σήµερα αντί για συνεννόηση, σαφή πρωτόκολλα και εξειδικευ-
µένες προδιαγραφές έχουµε τη συµπερίληψη διατάξεων για
απόσυρση και µείωση της χρήσης πλαστικών, χωρίς να γνωρί-
ζουµε καν για τι συζητάµε. Το Υπουργείο καταθέτει το σηµερινό
νοµοσχέδιο χωρίς να συµπεριλαµβάνει τις αναγκαίες επιτρεπό-
µενες ή απαγορευµένες τεχνικές προδιαγραφές διογκώνοντας
την αβεβαιότητα τόσο των προµηθευτικών εταιρειών όσο και των
επιχειρήσεων εστίασης τουρισµού και αναψυχής λίγους µήνες
πριν την εφαρµογή του νόµου. Αν αυτό δεν είναι προχειρότητα
και επικοινωνιακή εκµετάλλευση, οι λέξεις θα έχουν χάσει το
νόηµά τους. Απουσιάζουν οι ακριβείς ορισµοί τόσο των προϊόν-
των υπό απόσυρση όσο και των εναλλακτικών προϊόντων. Άρα
το νοµοσχέδιο καταλήγει να είναι µία διακήρυξη προθέσεων. Σε
επίπεδο ουσίας ενηµέρωση της αγοράς και προώθηση της πρά-
σινης πολιτικής δεν έχουµε καµµία πρόοδο.

Γενικότερα, κυρίες κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική της Κυβέρ-
νησης στερείται περιβαντολογικής οπτικής. Μέσα σε λίγους
µήνες:

Πρώτα κατήργησε τους φορείς «NATURA».
Δεύτερον, έχει ακυρώσει τους δασικούς χάρτες.
Τρίτον, έφερε εν µέσω θέρους χωρίς καµµία διαβούλευση την

καύση ακόµα και ανακυκλώσιµων απορριµµάτων ενώ ενέκρινε µε
συνοπτικές διαδικασίες τον Εθνικό Σχεδιασµό Διαχείρισης Απο-
βλήτων εξαιρώντας από τη συζήτησή τους φορείς.

Νοµοθέτησε τη δυνατότητα ιδιωτών να αξιολογούν και να εγ-
κρίνουν περιβαλλοντολογικές µελέτες.

Την ίδια ώρα βαυκαλίζεται για δίκαιη µετάβαση, αναπτυξιακά
σχέδια και απολιγνιτοποίηση κι όταν ακόµη δεν έχουν διασφαλι-
στεί οι χρηµατοδοτήσεις για την αποκατάσταση εδαφών και την
απεξάρτηση από ορυκτά καύσιµα, για να µη µιλήσουµε για την
πλήρη αδιαφορία για τους εργαζόµενους και τις επιχειρήσεις
που περιµένουν κάτι απτό και όχι τις γενικές διακηρύξεις του
δήθεν master plan.

Γιατί για να ανοίξω µία µικρή παρένθεση, η πράσινη µετάβαση
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δεν είναι µία ουδέτερη τεχνοκρατική απόφαση. Παράγει αποτε-
λέσµατα σε ανθρώπους και φυσικό περιβάλλον. Μπορεί να πλή-
ξει τους ασθενέστερους ή να λειτουργήσει εξισωτικά. Δυστυχώς
για σας η µετάβαση είναι µία διαδικασία ενίσχυσης των λίγων και
αδιαφορίας για τους πολλούς και βέβαια για τις περιοχές δυτι-
κής Μακεδονίας και Μεγαλόπολης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Για τη «ΛΑΡΚΟ» και τον ΔΕΔΔΗΕ. Έρχοµαι τώρα στο πιο σκαν-
δαλώδες κοµµάτι του νοµοσχεδίου της τροπολογίας για τη
«ΛΑΡΚΟ» και τον ΔΕΔΔΗΕ. Ο Υπουργός µε δήθεν συναινετικό
τρόπο ζητούσε τη στήριξή µας για την υπερψήφιση της κοινοτι-
κής οδηγίας του που όπως ήδη αναφέραµε δεν φρόντισε να τη
θωρακίσει µε εξειδικευµένα εργαλεία ώστε να προετοιµάσει την
αγορά και το καταναλωτικό κοινό.

Την ίδια ώρα στην τελευταία συνεδρίαση των επιτροπών την
προηγούµενη Πέµπτη µόλις µας ενηµέρωσε ότι θα καταθέσει τις
άνωθεν τροπολογίες. Είµαστε συνηθισµένοι βέβαια µε τους τρό-
πους νοµοθέτησης της Κυβέρνησης αλλά η έκπληξη ήταν µε-
γάλη πόσο µάλλον όταν πληροφορηθήκαµε µόλις τη Δευτέρα το
περιεχόµενο αυτών.

Για τη «ΛΑΡΚΟ’ αλλάζετε τις διατάξεις του ν.4664 του 2020
διαγράφοντας τον όρο «δηµόσιο πλειοδοτικό διαγωνισµό» προ-
φανώς, για να ανταποκριθείτε στα αιτήµατα των συνοµιλητών
σας που ενδιαφέρονται για µία πιο κλειστή και ελεγχόµενη δια-
δικασία.

Ωστόσο, το µεγάλο πρόβληµα παρατηρείται στην εξαίρεση
των διατάξεων του άρθρου 84 και 144 του Μεταλλευτικού Κώ-
δικα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, χρειάζοµαι λίγο χρόνο ακόµη.
Στο άρθρο 84 ο νοµοθέτης είχε την πρόνοια να προβλέπει ελά-

χιστα ποσά για τα µεταλλευτικά δικαιώµατα καλύπτοντας έτσι το
δηµόσιο συµφέρον. Πλέον ο ενδιαφερόµενος, που δεν θα έχει
προκύψει από δηµόσιο πλειοδοτικό διαγωνισµό, όπως είδαµε µε
την προηγούµενη αλλαγή, θα µπορεί να διαπραγµατεύεται
ακόµη και να µην πληρώνει καθόλου µεταλλευτικά δικαιώµατα
στο δηµόσιο.

Στο άρθρο 144 εισάγετε εξαίρεση ώστε ο όποιος ενδιαφερό-
µενος να µην δεσµεύεται να επενδύσει στην αξιοποίηση του ορυ-
κτού πλούτου της χώρας. Το αποτέλεσµα είναι ότι τα µεταλλεία
µπορούν να οδηγηθούν στην πτώχευση και το κλείσιµο µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται για τον εθνικό πλούτο, αλλά και για τις θέσεις
εργασίας.

Θυµίζω ότι η «ΛΑΡΚΟ» απασχολεί χίλια διακόσια άτοµα ενώ µε
έµµεσο τρόπο δηµιουργεί τέσσερις χιλιάδες θέσεις εργασίας
καθώς εκµεταλλεύεται τρία µεταλλεία παραγωγής λατερίτη και
ένα λιγνιτωρυχείο. Είναι η µοναδική τόσο µεγάλη καθετοποι-
ηµένη επιχείρηση παραγωγής σιδηρονικελίου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ενώ ό,τι παράγει το εξάγει, εκατό χιλιάδες περίπου τό-
νους σιδηρονικέλιο. 

Η απαξίωση δεν έρχεται εν αιθρία. Οι σηµαντικές καθυστερή-
σεις στις πληρωµές ξεκίνησαν από το τέλος του 2019. Δεκάδες
προµηθευτές και µεταφορείς στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδο-
νίας περιµένουν την αποπληρωµή των οφειλόµενων. Το αποτέ-
λεσµα είναι ότι το λιγνιτωρυχείο της «ΛΑΡΚΟ» στα Σέρβια να
οδηγείται σε απαξίωση. Σε συνδυασµό δε µε το ορυχείο Προση-
λίου το οποίο λόγω των επιλογών σας υπολειτουργεί η κατά-
σταση στην περιοχή είναι δραµατική. Να σας πω συγκεκριµένα
ότι το 45% του ΑΕΠ εκείνης της περιοχής εξαρτάται από αυτά
τα δύο ορυχεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Βέττα, παρα-
καλώ ολοκληρώστε.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. Ευχαριστώ για
την ανοχή σας.

Επίσης µε τον ν.4664/2020 νοµοθετήσατε τη µείωση των µι-
σθών, επιτρέψατε τη µη καταβολή των δώρων και των αποζηµιώ-
σεων και συνεχίσατε την πολιτική για την υποβάθµιση της
εταιρείας. 

Είχαµε ήδη προειδοποιήσει όταν εσείς κοµπορρηµονούσατε

περί εξυγίανσης πως είχαν µπει στις ράγες οι διαδικασίες για το
κλείσιµο της εταιρείας. Σήµερα δυστυχώς επιβεβαιωνόµαστε.
Δυστυχώς το ίδιο συµβαίνει µε τον ΔΕΔΔΗΕ στον οποίο εισάγετε
διάταξη για τη µεθοδολογία του υπολογισµού του απαιτούµενου
εσόδου του δικτύου. Με αυτόν τον τρόπο προχωρείτε ουσιαστικά
στο πρώτο βήµα για την ιδιωτικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ, ενός κερ-
δοφόρου δικτύου, ενώ την ίδια ώρα το προικίζετε µε ευρωπαϊκά
κονδύλια για να τον πουλήσετε στους ενδιαφερόµενους, οι
οποίοι θα πάρουν κάτι άρτιο, κερδοφόρο και δηµόσιο για να εξα-
σφαλίσουν σίγουρα κέρδη.

Καταψηφίζουµε σαφώς την τροπολογία και βρισκόµαστε µαζί
µε τους εργαζόµενους της εταιρείας στον αγώνα για τη διάσωση
της «ΛΑΡΚΟ», µαζί για την προστασία και τη διαφύλαξη του δη-
µόσιου συµφέροντος. Γιατί σε αντίθεση µε ό,τι πιστεύετε εσείς
και κάποιοι που πιστεύουν ότι όλοι είναι ίδιοι εµείς θεωρούµε ότι
υπάρχει δηµόσιο συµφέρον και οφείλουµε να το υπερασπι-
στούµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Μπαραλιάκος Ξενοφών από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενσωµατώνεται
σήµερα στην εθνική έννοµη τάξη η οδηγία του Ενωσιακού Δι-
καίου µε την οποία οροθετείται ο τρόπος για να αντιµετωπίσουµε
µία σηµαντική πρόκληση στον τοµέα του περιβάλλοντος. Σε έναν
πλανήτη ο οποίος είναι πεπερασµένος όλες οι ενδείξεις κατατεί-
νουν ότι οι πόροι του εξαντλούνται µε γεωµετρική πρόοδο ενώ
σε κάποιες δεκαετίες θα αγγίξουν ένα οριακό κατώφλι.

Η ολιγωρία συνεπώς στην υιοθέτηση µιας πιο φιλικής προς το
περιβάλλον ατζέντας και στην εφαρµογή βέλτιστων πρακτικών
πράσινης ανάπτυξης είναι ασυγχώρητη. Και αν σήµερα αυτή η
πρόκληση φαντάζει αδιόρατη και µακρινή, οι επίγονοί µας όχι
πολλές γενιές µακριά από σήµερα θα έρθουν αντιµέτωποι µε το
φάσµα της υπερεξάντλησης των δυνατοτήτων αυτοσυντήρησης
της γης. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο επιχειρηµατικότητα και πράσινη
ανάπτυξη, οικονοµία και περιβάλλον προχωρούν στις ίδιες ράγες
παραπληρωµατικά και γόνιµα, χωρίς ο ένας συντελεστής να κα-
ταπνίγει τον άλλον, αλλά ακριβώς µαζί να ξεπερνούν παρωχη-
µένα στεγανά και να διανοίγουν νέες ευκαιρίες και καινοτόµες
προτάσεις.

Η θέσπιση µέτρων για την πρόληψη και τη µείωση του αντίκτυ-
που ορισµένων πλαστικών προϊόντων ιδίως στο υδάτινο περιβάλ-
λον και την ανθρώπινη υγεία είναι το αντικείµενο που ρυθµίζει µε
τις διατάξεις του το παρόν νοµοσχέδιο. Εάν αναλογιστούµε ότι
το 50% της θαλάσσιας ρύπανσης προέρχεται από πλαστικά µίας
χρήσης σε µία χώρα όπως η Ελλάδα, που διαθέτει µία από τις
µεγαλύτερες ακτογραµµές πανευρωπαϊκά µε τον ηπειρωτικό της
κορµό να περιβρέχεται από θάλασσα, µια ολοκληρωµένη νοµο-
θετική παρέµβαση, όπως η σηµερινή, µε κίνητρα για την επανα-
χρησιµοποίηση των καθηµερινών µας προϊόντων και την
ανακύκλωση αυτών αποκτά επιτακτικό χαρακτήρα.

Περιοχές, όπως ο νοµός µου η Πιερία, µε µια ακτογραµµή
εβδοµήντα, περίπου, χιλιοµέτρων θα διαφυλάξουν ένα από τα
πιο πολύτιµα συγκριτικά τους πλεονεκτήµατα. Το φυσικό κάλλος,
η βιοποικιλότητα και οι καθαρές ακτές και θάλασσες θα πάψουν
σταδιακά να έρχονται αντιµέτωπες µε το φάσµα της µόλυνσης
και της ρύπανσης έτοιµες να υποδεχτούν έναν κρίσιµο όγκο επι-
σκεπτών και τουριστών χωρίς να διογκώνεται το περιβαλλοντικό
αποτύπωµα.

Η Ελλάδα από τον Ιούνιο του 2021 θέτει στόχο να είναι µια
χώρα µε λιγότερα πλαστικά µίας χρήσης, να τεθεί στην πρωτο-
πορία αυτής της αλλαγής µοντέλου και να αναπτύξει βιώσιµα και
καινοτόµα οικονοµικά πρότυπα εναρµονισµένα µε τις περιβαλ-
λοντικές ανάγκες.

Συγκεκριµένα προϊόντα, όπως καλαµάκια, πλαστικά πιάτα και
πλαστικά κύπελα, τα οποία φαίνονται ανώδυνα στην καθηµερι-
νότητά µας εξαιτίας της ευκολίας στη χρήση τους στην ουσία
αποτελούν έναν εξαιρετικά επιβλαβή παράγοντα για το συνολικό
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αποτύπωµα περιβαλλοντικής ρύπανσης.
Ψηφίζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα φιλόδοξο σχέ-

διο το οποίο δεν είναι απλώς παρακολούθηµα της ευρωπαϊκής
οδηγίας, αλλά αποβλέπει να υπερβεί και τις προβλεπόµενες προ-
θεσµίες. Όπως ανέφερε και ο κύριος Υπουργός, εµείς θέλουµε
να προχωρήσουµε στην υλοποίηση έναν χρόνο πριν την καταλη-
κτική ηµεροµηνία. Παρέχουµε, λοιπόν, τον απαραίτητο χρόνο µε-
τάβασης και προσαρµογής στα νέα δεδοµένα σε όλους και
στους δηµόσιους φορείς και στις επιχειρήσεις, αλλά και στους
πολίτες.

Στόχος είναι να καταργηθούν σταδιακά µε την παροχή κινή-
τρων, αλλά και όπου χρειάζεται µε την επιβολή κυρώσεων, προ-
κειµένου να κυριαρχεί ολοένα και περισσότερο µια πιο
οικολογική αντίληψη.

Εν κατακλείδι θα µου επιτρέψετε µια ιδεολογική αναφορά. Για
πολλά χρόνια είχαµε χαρίσει τον χώρο της οικολογίας στην Αρι-
στερά, η οποία ανεξέλεγκτη πλειοδοτούσε σε περιβαλλοντικό
λαϊκισµό και οικολογική ευαισθησία. Και αυτός ο µύθος καταρ-
ρίπτεται. 

Εµείς µε υπευθυνότητα θωρακίζουµε το περιβάλλον χωρίς να
καταπνιγούµε το επιχειρείν. Δεν επιλέγουµε ή το ένα ή το άλλο.
Και τα δύο βρίσκονται την ίδια κλίµακα ιεράρχησης. Στην δική
µας αντίληψη περιβάλλον και οικονοµία όχι µόνο µπορούν να
συµβαδίσουν αρµονικά, αλλά και να χαράξουν νέες αναπτυξια-
κές προοπτικές. Αυτή άλλωστε είναι και η κορυφαία πρόκληση
της επόµενης δεκαετίας παγκοσµίως. Επιλέγουµε µε στιβαρό
σχεδιασµό να είµαστε στην αιχµή των εξελίξεων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μπαραλιάκο.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαηλιού Γεώργιος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο εν-

σωµατώνεται η κοινοτική οδηγία για τα πλαστικά µιας χρήσης,
τον περιορισµό της χρήσης καθηµερινών προϊόντων αυτού του
είδους και τη µείωση των επιπτώσεων του πλαστικού στο περι-
βάλλον. 

Δεν πρόκειται, βέβαια, για κάποια καινοτόµο πράσινηπρωτο-
βουλία της Κυβέρνησης, όπως αναφέρουν όλοι οι οµιλητές της
Συµπολίτευσης, αφού η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτή που
συµµετείχε στη διαπραγµάτευση για τη διαµόρφωση της οδη-
γίας, έχοντάς την εντάξει στη στρατηγική της για την πρόληψη
της ρύπανσης από τα πλαστικά, την ενίσχυση της ανακύκλωσης
και τη µετάβαση στην κυκλική οικονοµία. Σε αυτό το πλαίσιο, είχε
υιοθετηθεί και το εθνικό σχέδιο δράσης για την κυκλική οικονο-
µία και η ψήφιση του νόµου για τη µείωση της χρήσης της πλα-
στικής σακούλας.

Μη λησµονούµε ότι η παρούσα Κυβέρνηση έχει δώσει ήδη
δείγµα γραφής στον τοµέα του περιβάλλοντος µε τα πεπραγ-
µένα της. Ενδεικτικά, η ψήφιση του περιβαλλοντοκτόνου
ν.4685/2020 µε τον οποίο καταργούνται οι φορείς «NATURA» και
ακυρώνονται οι δασικοί χάρτες, η θέσπιση της θερµικής επεξερ-
γασίας (της καύσης) στη διαχείριση των απορριµµάτων, ακόµα
και των ανακυκλώσιµων, εφόσον αυτά δεν µπορούν να διατεθούν
στην αγορά, η µη εφαρµογή της πολιτικής «πληρώνω όσο
πετάω» στην ανακύκλωση και στα απορρίµµατα και η µη έγκριση
εθνικού σχεδίου για την πρόληψη «παραγωγής» απορριµµάτων
αποτελούν επαρκείς αποδείξεις.

Με την κοινοτική οδηγία προβλέπεται η περαιτέρω συρρί-
κνωση της χρήσης καθηµερινών προϊόντων µιας χρήσης, µέσω
της πλήρους απαγόρευσής τους, της επιβολής τελών ή της υπο-
χρεωτικής χρήσης ανακυκλώσιµων υλικών για τη διάθεσή τους
στην αγορά.

Όµως, η Κυβέρνηση, µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο, επιχειρεί να
αξιοποιήσει επικοινωνιακά την προκείµενη ευρωπαϊκή µεταρρύθ-
µιση, για να κρύψει την έντονα αντιπεριβαλλοντική «εικόνα» της
και να κατασκευάσει την εικόνα τής πλέον πράσινης κυβέρνησης
στην Ευρώπη. Όµως, ακόµη και αυτή η µεταρρύθµιση δεν έχει
προετοιµαστεί για τα καθ’ ηµάς και γι’ αυτόν τον λόγο η εφαρ-
µογή της µεταφέρεται σε υπουργικές αποφάσεις.

Είναι, επίσης, γεγονός ότι στο θέµα των πλαστικών µιας χρή-
σης είχε προηγηθεί µία βεβιασµένη, πρόχειρη, ασαφής, προβλη-
µατική και αποσπασµατική πολιτική της Κυβέρνησης η οποία
εξήγγειλε ότι αποσύρονται όλα τα πλαστικά µιας χρήσης από τον
Ιούνιο του 2020. Η σπουδή του αρµόδιου Υπουργείου για να προ-
λάβει την οδηγία για λόγους επικοινωνιακούς ναυάγησε. Εν
τέλει, εισάγεται προς συζήτηση ένα πρόχειρο νοµοσχέδιο µε
πολλές ασάφειες που δηµιουργεί επιπλέον σύγχυση στη βιοµη-
χανία, στην αγορά και στους καταναλωτές, αφού δεν προβλέ-
πονται ούτε συγκεκριµένες ρυθµίσεις ούτε χρονοδιαγράµµατα.

Σε αυτό το πλαίσιο, δεν υφίσταται ακριβής ορισµός των πλα-
στικών µιας χρήσης που εντάσσονται στους στόχους της µεί-
ωσης της κατανάλωσης, ενώ απουσιάζει, επίσης, και ο ορισµός
για το «εναλλακτικό προϊόν». Ορίζεται ως αυτό που είναι επανα-
χρησιµοποιήσιµο ή ως αυτό που δεν εντάσσεται στα προϊόντα
µιας χρήσης, στα πλαστικά µιας χρήσης που, επίσης, παραπέµ-
πεται σε κοινή υπουργική απόφαση; 

Πέρα από τη βιοµηχανία και τους φορείς της αγοράς που χρη-
σιµοποιούν αντίστοιχα υλικά, βρίσκονται σε σύγχυση και ο του-
ρισµός και η εστίαση και η αναψυχή που οφείλουν να
προσαρµοστούν, χωρίς να γνωρίζουν την κατεύθυνση προς την
οποία πρέπει να κινηθούν.

Το νοµοσχέδιο είναι οµιχλώδες και αδιαφανές, όπως και το
πλαίσιο για τον καθαρισµό απορριµµάτων από πλαστικά µιας
χρήσης, ο οποίος καθαρισµός διενεργείται από τους δήµους που
θα υποχρεούνται να δηµιουργήσουν περιβαλλοντικές υποδοµές,
χωρίς να είναι σαφές αν θα χρηµατοδοτηθούν από τα τέλη στη
χρήση προϊόντων µιας χρήσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λεγόµενος πράσινος µετασχη-
µατισµός είναι αναγκαίος και θεωρείται αναπόφευκτος, αφού µά-
λιστα προς αυτόν θα κατευθυνθούν τα κοινοτικά κονδύλια του
Ταµείου Ανάκαµψης. Όµως, χρειάζεται η διαµόρφωση µιας
άλλης καταναλωτικής κουλτούρας, µιας άλλης συµπεριφοράς
που προϋποθέτει περιβαλλοντική εκπαίδευση και ενηµέρωση
των πολιτών, εν ολίγοις καλή προετοιµασία, για να µην αποδειχ-
θεί «πράσειν άλογα» από κυβερνήσεις, όπως της ΝΔ, που δεν
έχουν σχέση µε την πράσινη ανάπτυξη και την κυκλική οικονοµία
και απλώς εντάσσουν τις κινήσεις τους σε πλέγµατα αλλότριων
ισχυρών συµφερόντων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παπαηλιού,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Το νοµοσχέδιο, όπως είπα και στην
αρχή, είναι προσχηµατικό. Η εισαγωγή του νοµοσχεδίου είναι το
πρόσχηµα για την εισαγωγή δύο σοβαρών τροπολογιών -ουσια-
στικά πρόκειται για δύο αυτοτελή νοµοσχέδια- γίνεται για να µην
γίνει συζήτηση και για να ψηφιστούν αυτές οι τροπολογίες εν
κρυπτώ και παραβύστω, στα µουλωχτά.

Οι δύο τροπολογίες που δεν είναι βέβαια διαδικαστικού χαρα-
κτήρα, όπως είπαν συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, αφορούν την
εκποίηση της «ΛΑΡΚΟ», της «ΔΕΠΑ Υποδοµών» και του ΔΕΔΔΗΕ.
Αυτές οι τροπολογίες είναι αποκαλυπτικές της πολιτικής της Κυ-
βέρνησης: ξεπούληµα δηµόσιας περιουσίας και πράσινη επικοι-
νωνία ως περιτύλιγµα.

Ειδικότερα και ενδεικτικά, επιταχύνεται η διαδικασία ορισµού
του ρυθµιζόµενου εσόδου του διαχειριστή µε απόφαση της ΡΑΕ,
που είναι η πρώτη ρύθµιση για την πώληση του ΔΕΔΔΗΕ, χωρίς
αυτή η πώληση να προκύπτει από κάποια µνηµονιακή δέσµευση
και µάλιστα εις βάρος του ενεργειακού µετασχηµατισµού της
χώρας. Πρόκειται για µία εξαιρετικά αρνητική εξέλιξη για τη
χώρα και τον ενεργειακό τοµέα, αφού έτσι χάνεται ένα κρίσιµο
και κερδοφόρο περιουσιακό στοιχείο µε επίπτωση στο κόστος
για τον καταναλωτή και µε την προσφορά-δωρεά των κερδών και
των εξωτερικών χρηµατοδοτήσεων στον αγοραστή και όλα αυτά
χωρίς εγγυήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Παπαηλιού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Από την αρχή της ανάληψης διακυβέρνησης της χώρας από

τη Νέα Δηµοκρατία επιχειρήθηκε η απαξίωση και του ΔΕΔΔΗΕ.
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Σε αυτό το πλαίσιο προσφέρεται-δωρίζεται στον αγοραστή δη-
µόσια περιουσία, εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ζητή-
σει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Χατζηδάκης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το νοµοσχέδιο για την απόσυρση των πλαστικών µιας χρήσης
είναι εξαιρετικά σηµαντικό για την προστασία του περιβάλλον-
τος, είναι ευρωπαϊκή πολιτική, είναι οικολογική πολιτική, πράσινη
πολιτική και πραγµατικά µε πολύ µεγάλη ικανοποίηση το ειση-
γούµαι σήµερα προς τη Βουλή των Ελλήνων.

Από τις προγραµµατικές µας δηλώσεις είχαµε σηµειώσει ότι
θα προχωρήσουµε µε ταχύτητα στην υιοθέτηση αυτού του νο-
µοσχεδίου. Το κάνουµε από τους πρώτους στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και νοµίζω ότι είναι καλό η Ελλάδα να είναι από τους
πρώτους σε κάποια θέµατα µέσα στον συνεταιρισµό των είκοσι
επτά της Ευρώπης, αντί συνέχεια να είµαστε τελευταίοι και
ασθµαίνοντες στους πίνακες.

Αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο καθηµερινότητας,
καθώς οι δέκα κατηγορίες των πλαστικών µιας χρήσης που απο-
σύρονται αφορούν τους πάντες, όλους  τους καταναλωτές. Τα
πλαστικά πιάτα, τα µαχαίρια, τα πιρούνια, οι µπατονέτες, οι ανα-
δευτήρες, τα καλαµάκια, τα ποτήρια από φελιζόλ και όλα αυτά
τα πλαστικά µιας χρήσης είναι ευρείας κατανάλωσης, αλλά δυ-
στυχώς συντελούν και σε ευρεία µόλυνση των θαλασσών και γε-
νικότερα του φυσικού περιβάλλοντος.

Συµφωνήθηκε, λοιπόν, από το 2018 σε ευρωπαϊκό επίπεδο ότι
θα γίνει πράξη η απόσυρσή τους. Και πράγµατι ελπίζω σήµερα
το βράδυ µε την ψήφο της Βουλής τα πλαστικά µιας χρήσης,
αυτές οι δέκα συγκεκριµένες κατηγορίες, για να είµαι πιο σαφής,
να είναι όντως παρελθόν από την 3η Ιουλίου του 2021. 

Ελπίζω, ανεξάρτητα από το τι θα κάνετε στο σύνολο του νο-
µοσχεδίου και στις τροπολογίες –το λέω απευθυνόµενος στους
συναδέλφους της Αντιπολίτευσης- τουλάχιστον τα άρθρα τα
οποία αφορούν στον βασικό κορµό του νοµοσχεδίου να τα ψη-
φίσετε. Διότι νοµίζω ότι η πράσινη πολιτική θα έπρεπε να µας
ενώνει όλους, γιατί είναι µια πολιτική για το περιβάλλον, µία πο-
λιτική για τα παιδιά µας. 

Εµείς, όπως εξηγήσαµε, παίρνουµε και µια σειρά από πρό-
σθετα µέτρα για την εφαρµογή των διατάξεων αυτού του νοµο-
σχεδίου που έχουν να κάνουν µε κυρώσεις για αυτούς, οι οποίοι
δεν συµµορφώνονται. Παίρνουµε όµως και πρόσθετα µέτρα, τα
οποία έχουν να κάνουν µε τα πλαστικά εκείνα τα οποία βάσει της
κοινοτικής οδηγίας δεν αποσύρονται, αλλά πρέπει να περιοριστεί
η χρήση τους τα επόµενα χρόνια µέχρι το 2025 ή το 2030.

Εκεί, δεν θέτουµε µόνο µόνο απλώς στόχους. Προβλέπουµε
συγκεκριµένες επιβαρύνσεις, ώστε να είναι αποθαρρυντική η
χρήση τους από τους καταναλωτές και προβλέπουµε και ένα σύ-
στηµα εγγυοδοσίας ανακύκλωσης µε βάση το οποίο ειδικά για
τα πλαστικά µπουκάλια τα οποία αγοράζει κανείς από οποιοδή-
ποτε σηµείο αγοράς -σουπερµάρκετ, µινιµάρκετ- µπορεί να τα
επιστρέφει στο σηµείο αγοράς και να παίρνει πίσω ποσό το οποίο
κατέβαλε, έτσι ώστε στην πράξη να ενθαρρύνουµε την ανακύ-
κλωση. 

Είµαι σίγουρος ότι το νοµοσχέδιο αυτό θα αγκαλιαστεί και από
τη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών, ιδιαίτερα από
τους νέους, οι οποίοι προφανώς είναι ιδιαίτερα ευαισθητοποι-
ηµένοι για το περιβάλλον. Διότι το περιβάλλον είναι ιδιαίτερα το
µέλλον των νέων ανθρώπων.

Δεν επεκτείνοµαι περισσότερο στις διατάξεις του νοµοσχε-
δίου, διότι τις ανέλυσε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας ο Αν-
δρέας Κατσανιώτης. Τις ανέλυσαν άλλοι συνάδελφοι. Έγινε
συζήτηση στην επιτροπή. Μίλησε και θα ξαναµιλήσει λεπτοµερέ-
στερα στη συνέχεια ο Υφυπουργός, ο Νίκος Ταγαράς. Εγώ θέλω
απλώς να απαντήσω σε µερικές αιτιάσεις που άκουσα και στην
επιτροπή και σήµερα από συναδέλφους της Αντιπολίτευσης.

Μονότονα επαναλαµβάνετε το επιχείρηµα ότι δεν έγινε διάλο-
γος για αυτό το νοµοσχέδιο. Προφανώς, είναι το κλασικό µοτίβο.

Ποιο είναι το σιγουράκι σε µια τοποθέτηση ενός Βουλευτή της
Αντιπολίτευσης; Μεταξύ άλλων, ότι δεν έγινε διάλογος. Έλα που
εδώ έγινε πολύ εκτεταµένος διάλογος. Οι συνάδελφοι που το
έχουν στις σηµειώσεις τους, θα ήθελα να παρακαλέσω να µην
το επαναλαµβάνουν από εδώ και πέρα. Αποδείξαµε και στην επι-
τροπή ότι πιο εκτεταµένος διάλογος δεν γινόταν. Ξεκινήσαµε
πέρσι τον Δεκέµβριο µε επαφή µε τους φορείς. Έγιναν επιµέ-
ρους συναντήσεις κατ’ ιδίαν µε τους φορείς. Υπήρξε ηλεκτρονικό
ερωτηµατολόγιο στο οποίο συµµετείχαν όλοι οι ενδιαφερόµενοι
της αγοράς κατά εκατοντάδες. Εστάλησαν παρατηρήσεις. Υιο-
θετήθηκαν οι περισσότερες από αυτές τις παρατηρήσεις. Κατό-
πιν, το καλοκαίρι έγινε και ηλεκτρονική διαβούλευση. 

Τι δεν έγινε; Τι θα µπορούσε να γίνει για αυτό το νοµοσχέδιο
από πλευράς διαλόγου και δεν έγινε και λέτε ότι δεν υπήρξε διά-
λογος; Μπορείτε να βρείτε σηµεία διαφωνίας. Δεν σας λέω ότι
είναι το τέλειο νοµοσχέδιο. Μη λέτε αυτό το πράγµα, στο οποίο
δεν ξέρω γιατί επιµένετε. Το σηµειώνω, αν θέλετε, όχι ως Υπουρ-
γός ή Βουλευτής, αλλά ως πολίτης. Νοµίζω δεν είναι θετικό για
το επίπεδο του διαλόγου, ειδικά µέσα στη Βουλή να επαναλαµ-
βάνεται συνέχεια και µονότονα κάτι το οποίο έχει καταρριφθεί
και µάλιστα, µε κρότο από τις δικές µας εισηγήσεις. 

Το άλλο το οποίο λέγεται είναι ότι δεν υπάρχει ευαισθητοποί-
ηση της κοινής γνώµης. Δεν υπάρχει καµπάνια. Πώς δεν υπάρχει
καµπάνια; Έχουµε ξεκινήσει εδώ και καιρό. Συνεργαζόµαστε µε
το µη κερδοσκοπικό Ίδρυµα «Αθανάσιος Λασκαρίδης». Έχουµε
επιχειρήσει να το δηµοσιοποιήσουµε όσο περισσότερο γίνεται
στα µέσα ενηµέρωσης, όχι µόνο µε δικές µου εµφανίσεις, του
Υφυπουργού, του Γενικού Γραµµατέα, αλλά και µε δωρεάν σποτ
τα οποία προβάλλουν τα κανάλια, όπως έχουν υποχρέωση από
την κείµενη νοµοθεσία. Γίνεται αντίστοιχη καµπάνια στα σόσιαλ
µίντια. Και θα συνεχιστεί αυτή η καµπάνια, η οποία δεν είναι κυ-
βερνητική καµπάνια. Είναι µια πράσινη καµπάνια ενηµέρωσης και
προσαρµογής του κόσµου σε αυτήν την προσπάθεια. Τι παρα-
πάνω θέλετε από πλευράς ενηµέρωσης της κοινής γνώµης; 

Το τρίτο επιχείρηµα που πάλι λέγεται µονότονα σαν από κα-
σετόφωνο είναι ότι δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν οι τεχνικές οδηγίες.
Σας είπαµε ότι συµµετέχουµε στην επιτροπή. Συµµετέχει το
Υπουργείο. Συµµετέχει το γραφείο του Υπουργού ενεργά στην
Επιτροπή Έκδοσης των Τεχνικών Οδηγιών της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής. Δεν υφίσταται κανένας λόγος ανησυχίας ότι οι γενικές
προβλέψεις του νοµοσχεδίου θα είναι εκτός των τεχνικών οδη-
γιών, οι οποίες θα έρθουν και θα ρυθµίσουν πολύ συγκεκριµένα
και πάντως όχι ουσιώδη από πλευράς πολιτικής ζήτηµα.

Επιµένετε να κάνετε αυτήν την κριτική. Εν πάση περιπτώσει,
εσείς κάνετε την κριτική σας. Θα ψηφίσετε µε τον τρόπο που νο-
µίζετε. Εµείς έχουµε ήσυχη τη συνείδησή µας ότι υιοθετούµε ένα
νοµοσχέδιο που είναι ακόµα µία ψηφίδα στην πράσινη πολιτική
της Κυβέρνησης Κυριάκου Μητσοτάκη.

Μιλώντας για πράσινη πολιτική της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη βεβαίως δεν πέρασε απαρατήρητο προηγουµένως
που σας άκουγα ότι όλοι σχεδόν επιχειρήσατε να το αµφισβητή-
σετε από την πλευρά της Αντιπολίτευσης.

Διερωτώµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Τα γεγονότα τα πα-
ρατηρούµε; Ή µήπως όποια γεγονότα δεν µας βολεύουν παρι-
στάνουµε ότι δεν υφίστανται; Διότι είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι
όταν ανέλαβε αυτή η Κυβέρνηση η χώρα ήταν εικοστή τέταρτη
στη διαχείριση των απορριµµάτων στους είκοσι επτά της Ευρω-
παϊκής Ένωσης; Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι τα έργα της Αττικής
για την ολοκληρωµένη διαχείριση των απορριµµάτων και της
Κέρκυρας από αρµόδιους του ΣΥΡΙΖΑ σε επίπεδο περιφέρειας
ακυρώθηκαν µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να είναι θεατής, ενώ
σήµερα έρχεστε και µας κάνετε κριτική για τη Φυλή και το πρό-
βληµα που κληρονοµήσαµε παριστάνοντας και τους εισαγγελείς;
Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι ενώ µέχρι τώρα λειτουργούν από
συστάσεως ελληνικού κράτους, εν πάση περιπτώσει, τις τελευ-
ταίες δεκαετίες από τότε που υπάρχουν αυτές οι µονάδες, έξι
µονάδες ολοκληρωµένης διαχείρισης απορριµµάτων εµείς
έχουµε στα σκαριά δεκαεπτά; 

Μιας και κάνετε παρατηρήσεις, ξέρετε ο χρόνος θα είναι αµεί-
λικτος µαζί σας. Μέχρι το τέλος του χρόνου θα έρθουµε και θα
κάνουµε τον λογαριασµό, κύριοι συνάδελφοι, και θα βάλουµε
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πόσες κάνατε εσείς. Μηδέν, απλώς αφήσατε τη µονάδα της
Ηπείρου που εγώ υπέγραψα να ολοκληρωθεί και τη µονάδα της
Ηλείας την οποία δεν την διακόψατε. Δεν κάνατε τίποτε άλλο. 

Από εκεί και πέρα, ήσασταν θεωρίες και καθυστερήσεις. Και
σήµερα, παριστάνετε τους εισαγγελείς ακόµα µια φορά. Διότι
έχετε πάθει µια αγκύλωση πολιτική. Βλέπετε τον εαυτό σας πάν-
τοτε στον ρόλο του εισαγγελέα. Και αυτό σας αποξενώνει ακόµη
περισσότερο και από τους δικούς σας ψηφοφόρους, διότι απαι-
τείται και µια στοιχειώδης επαφή µε την πραγµατικότητα πριν
κάνει κανείς κριτική. 

Κάνατε επίσης κριτική για την περιβαλλοντική πολιτική της Κυ-
βέρνησης την εβδοµάδα που παρουσιάστηκε ο οδηγός του
«Εξοικονοµώ- Αυτονοµώ», το οποίο πια είναι το µεγαλύτερο σε
σχέση µε όλα τα προηγούµενα προγράµµατα «Εξοικονοµώ», ένα
επίσης πράσινο πρόγραµµα, το οποίο έχει και τις µεγαλύτερες
ενισχύσεις που υπήρχαν ποτέ, διότι από το 40% και το 45% τώρα
ανεβαίνουµε στο 65%, 75%, 85% σε ενισχύσεις. Μήπως είναι κάτι
ανακριβές αυτό που λέω; 

Κάνετε κριτική στην Κυβέρνηση ότι δεν έχει πράσινη ατζέντα
όταν εµείς είµαστε η Κυβέρνηση της απολιγνιτοποίησης µε σχέ-
διο και µε οφέλη την τοπική κοινωνία. Ενώ εσείς επί πέντε χρόνια
που ήσασταν Κυβέρνηση αφήσατε να εξελιχθεί µια απολιγνιτο-
ποίηση χωρίς σχέδιο. Διότι είναι ανακριβές ότι ενώ είχαµε
τριάντα τεραβατόρες παραγωγή τον χρόνο από λιγνίτη το 2009-
2010, φτάσαµε να έχουµε δέκα, δηλαδή το 1/3 της παραγωγής
από λιγνίτη; Όλα αυτά τα χρόνια εσείς δεν κυβερνούσατε τα µισά
από τη δεκαετία που διέρρευσε; Ποια µέτρα συγκεκριµένα πή-
ρατε για τις λιγνιτικές περιοχές; 

Κι εµείς τώρα δεν είναι ότι προωθούµε µόνο την απολιγνιτο-
ποίηση, αλλά έχουµε και ένα πρόγραµµα 50 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, όσο είναι το πρόγραµµα της δυτικής Μακεδονίας δέκα
φορές µεγαλύτερο και ακούµε κριτική από αυτούς που προχώ-
ρησαν µια ασύντακτη και χωρίς κανένα σχέδιο απολιγνιτοποίηση
όλα τα προηγούµενα χρόνια χωρίς καν να το καταλάβουν. 

Κάνετε κριτική για την περιβαλλοντική πολιτική της Κυβέρνη-
σης όταν είχατε ένα πρόγραµµα για τις αναδασώσεις και την πυ-
ροπροστασία από την Ευρωπαϊκή Ένωση από το 2015 που
αναλάβατε και όσα χρόνια καθίσατε στην κυβέρνηση, δεν κατορ-
θώσαµε όχι απλώς να απορροφήσετε κανένα ευρώ, αλλά ούτε
να συµβασιοποιήσετε ένα πρόγραµµα, έστω και µε ένα ευρώ. Τί-
ποτα! Μηδέν στις απορροφήσεις, µηδέν στις συµβασιοποιήσεις. 

Κατά τα λοιπά είστε διαπρύσιοι κήρυκες της προστασίας των
δασών και σταθερά βεβαίως εισαγγελείς εναντίον της Νέας Δη-
µοκρατίας όταν εµείς στους δεκατέσσερις µήνες που κυβερ-
νούµε έχουµε κατορθώσει και έχουµε βρει πάνω από 100
εκατοµµύρια ευρώ για αυτό το πρόγραµµα, 100 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Κάνετε κριτική για την περιβαλλοντική πολιτική της Κυβέρνη-
σης όταν πάλι αυτή την εβδοµάδα κατά σύµπτωση ήµουν στη
Νάξο µαζί µε τον τοπικό σας Βουλευτή και εγκαινιάσαµε την ηλε-
κτρική διασύνδεση της Νάξου, που µαζί µε τις υπόλοιπες Κυκλά-
δες συµβάλλει προφανώς σε µια πιο πράσινη ενεργειακή
πολιτική, καθώς κλείνουν τα φουγάρα της ΔΕΗ. Ήταν ένα πρό-
γραµµα που προχώρησε επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ. Θέλω να
σας αδικήσω, αλλά πάντως εµείς που κατηγορούµαστε, το προ-
χωρούµε, το επεκτείνουµε και στο τέλος του χρόνου θα έχει κλεί-
σει και η ηλεκτρική διασύνδεση Πελοπόννησος - Κρήτη. Και όταν
θα ολοκληρωθεί αυτό το πρόγραµµα των ηλεκτρικών διασυνδέ-
σεων δεν θα έχουν κλείσει µόνο όλα τα φουγάρα της ΔΕΗ, αλλά
θα έχουν γλιτώσει οι Έλληνες σε ετήσια βάση 700 µε 800 εκα-
τοµµύρια ευρώ στα περιβόητα ΥΚΩ, στις υπηρεσίες κοινής ωφέ-
λειας. 

Και εµείς, επίσης, που δεν έχουµε πράσινη πολιτική ήµασταν
που φέραµε το νοµοσχέδιο για την ηλεκτροκίνηση πριν από µε-
ρικούς µήνες και ήδη αγκαλιάζεται από τους Έλληνες πολίτες,
ιδιαίτερα από τους νέους. Τα ποδήλατα, για τα οποία λέγατε ότι
το νοµοσχέδιο είναι ταξικό και καλύπτει τους πλούσιους, είναι το
90% των πιστώσεων του προγράµµατος και των επιδοτήσεων
του προγράµµατος. 

Εµείς λοιπόν που δεν έχουµε πράσινη πολιτική προχωρούµε
µπροστά µε τα απορρίµµατα. Εµείς που δεν έχουµε πράσινη πο-

λιτική προχωρούµε µπροστά µε το µεγαλύτερο «Εξοικονοµώ».
Εµείς που δεν έχουµε πράσινη πολιτική προχωρούµε µε ένα τε-
ράστιο πρόγραµµα για την απολιγνιτοποίηση. Εµείς που δεν
έχουµε πράσινη πολιτική έχουµε απορροφήσει τις αναδασώσεις,
ενώ εσείς δεν είχατε. Εµείς που δεν έχουµε πράσινη πολιτική επι-
ταχύνουµε τις υποθαλάσσιες διασυνδέσεις. Εµείς που δεν
έχουµε πράσινη πολιτική προχωρούµε µε την ηλεκτροκίνηση. Κι
εµείς που δεν έχουµε πράσινη πολιτική είµαστε από τους πρώ-
τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση που κάνουµε πράξη αυτήν ακριβώς
την οικολογική πολιτική µε το νοµοσχέδιο που σήµερα υιοθε-
τούµε για την απόσυρση των πλαστικών µιας χρήσεως. 

Απαντούµε µε έργα στην καταστροφολογία και στη δηµαγωγία
σας. Απαντούµε µε έργα και τα έργα της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας θα είναι εδώ για να σας εκδικούνται κάθε µέρα, να
εκδικούνται την κριτική σας, τις υπερβολές σας και τη δηµαγωγία
σας. 

Και λέγοντας αυτά για τον κορµό του νοµοσχεδίου, θέλω να
κάνω κάποιες παρατηρήσεις τώρα σε σχέση µε τις τροπολογίες.
Δεν θα σταθώ ιδιαίτερα στην τροπολογία την τεχνική-αδειοδο-
τική που αφορά µεταξύ των άλλων και µια πολύ σηµαντική µε-
ταρρύθµιση για την απλούστευση της αδειοδότησης των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, έτσι ώστε οι επενδυτές να µην
είναι όµηροι του ΔΕΔΔΗΕ και µε out-sourcing, όπως έχει γίνει
πριν από χρόνια και στην πολεοδοµία, να µπορεί ένας πιστοποι-
ηµένος µηχανικός να ξεµπλοκάρει τη διαδικασία και να µπορεί η
επένδυση να προχωρεί κανονικά. Θα ήθελα να ελπίζω ότι θα
υπερψηφίσετε τουλάχιστον αυτή την τροπολογία, αν και άκουσα
κριτικές και γι’ αυτήν από διάφορες πλευρές. 

Θέλω να σταθώ στην άλλη τροπολογία για τις ιδιωτικοποι-
ήσεις. Με συγχωρείτε, αλλά ορισµένοι παριστάνουν ότι εκπλήσ-
σονται γι’ αυτή την τροπολογία όπως το χρυσόψαρο που
εκτυλίσσεται στη γυάλα του κάθε τρεις και λίγο σάµπως και βλέ-
πει κάτι καινούργιο. 

Τι σας ξενίζει σε σχέση µε αυτή την τροπολογία, σε σχέση µε
την ιδιωτικοποίηση της «ΔΕΠΑ Υποδοµών», την ιδιωτικοποίηση
του ΔΕΔΔΗΕ και την ιδιωτικοποίηση της «ΛΑΡΚΟ»; Είναι διακη-
ρυγµένη πολιτική µας. Έχουµε φέρει νόµους ήδη για όλη αυτήν
την πολιτική και απλώς εδώ έρχονται κάποιες τεχνικές ρυθµίσεις
οι οποίες είναι ρυθµίσεις λίγο πριν την έναρξη των διαγωνισµών
προκειµένου οι διαγωνισµοί αυτοί να προχωρήσουν απρόσκο-
πτα. 

Διαφωνείτε για την ουσία της πολιτικής. Μάλιστα, να το
ακούσω και θα συζητήσουµε για αυτό και στη συνέχεια. Αλλά να
διαφωνείτε και να εκπλήσσεστε για το ότι µια κυβέρνηση προ-
ωθεί τις ιδιωτικοποιήσεις που τις έχει κάνει σηµαία της, φέρνει
και κάποιες τεχνικές ρυθµίσεις γι’ αυτό και το θεωρείτε περίπου
κοινοβουλευτικό πραξικόπηµα, όταν οι τροπολογίες έχουν κατα-
τεθεί εµπρόθεσµα, δεν το θεωρώ σοβαρό. 

Να συζητήσουµε επί της ουσίας, βεβαίως, αλλά το διαδικα-
στικό το συζητήσαµε και το πρωί και νοµίζω ότι φάνηκε απολύ-
τως πόσο άστοχη και πάλι ήταν η τοποθέτηση σας. 

Να δούµε, λοιπόν, την ουσία. ΔΕΠΑ υποδοµών: Προχωρούµε
µε κάποιες διευκρινιστικές τροπολογίες έτσι ώστε να εγγυη-
θούµε ότι αυτός ο οποίος θα είναι ο τελικός επενδυτής θα είναι
σοβαρός επενδυτής ο οποίος θα παραµείνει στην επένδυση και
δεν θα είναι κάποιος ο οποίος απλώς θα κερδοσκοπήσει, µε την
αρνητική έννοια του όρου, και θα φύγει στη συνέχεια πουλώντας
σε κάποιον άλλον. Αλλά δεν µπορώ πραγµατικά να καταλάβω
όσοι µήνες και αν έχουν περάσει και το συζητάµε αυτό το συγ-
κεκριµένο θέµα, ειδικά ο ΣΥΡΙΖΑ γιατί θέτει αυτό το θέµα. 

Σήµερα, για να είµαι δίκαιος, άκουσα και το ΚΙΝΑΛ να έχει αυτό
το ζήτηµα. Δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία και το ΚΙΝΑΛ συµφωνού-
σαµε να ιδιωτικοποιηθεί ο ΔΕΣΦΑ. Ήρθε στη συνέχεια ο ΣΥΡΙΖΑ
και ιδιωτικοποίησε τον ΔΕΣΦΑ. Ο ΔΕΣΦΑ τι είναι; Σε απλά ελλη-
νικά το πρώτο ξαδερφάκι της ΔΕΠΑ. Ο ένας είναι διαχειριστής
κι ο άλλος είναι στη διανοµή του φυσικού αερίου. Ενώ κατά και-
ρούς και οι τρεις έχουµε συµφωνήσει να ιδιωτικοποιηθεί ο
ΔΕΣΦΑ, τώρα ξαφνικά είναι έγκληµα καθοσιώσεως η ΔΕΠΑ. Αυτό
πραγµατικά δεν εξηγείται και νοµίζω ότι εκτίθενται όσοι κατα-
φεύγουν σ’ αυτήν την πολιτική. 

Το ίδιο άκουσα και για τον ΔΕΔΔΗΕ. Είναι ακριβώς το ίδιο

748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πράγµα στον χώρο της ηλεκτρικής ενέργειας. Ενώ, δηλαδή, πα-
λαιότερα ο ΣΥΡΙΖΑ είχε ιδιωτικοποιήσει εν µέρει τον ΑΔΜΗΕ, που
είναι πάλι το πρώτο ξαδερφάκι του ΔΕΔΔΗΕ στον χώρο της ηλε-
κτρικής ενέργειας, τώρα έρχεται και λέει: «Είναι δυνατόν τέτοιο
έγκληµα, τέτοιο ξεπούληµα; Να δώσετε το 49%;» και µάλιστα
χωρίς µάνατζµεντ εκεί πέρα, όπως έκαναν και οι ίδιοι στον
ΑΔΜΗΕ, στην περίπτωση του ΔΕΔΔΗΕ. Έχει συνοχή αυτό; 

Είναι το ίδιο κόµµα το οποίο ψήφιζε µέχρι τον Μάιο και τον Ιού-
νιο του 2019 συγκεκριµένα µέτρα ή είναι άλλο κόµµα και έχει
πάθει πολιτική αµνησία πια το κόµµα αυτό; Βέβαια δεν είναι η
πρώτη φορά που έχει πάθει πολιτική αµνησία, διότι αυτό το φαι-
νόµενο παρατηρήθηκε και µετά τον Ιανουάριο του 2015, που ξέ-
χασε ότι είχε πει µέχρι την παραµονή των εκλογών και στη
συνέχεια έκανε αλλά. Τώρα προφανώς έχετε ξεχάσει τι κάνατε
κι ερχόσαστε εδώ πέρα σαν να είστε ένα κόµµα που ξεκινάει από
το πουθενά. Βεβαίως τα ίδια ισχύουν και στη «ΛΑΡΚΟ».

Άκουσα εδώ ότι η «ΛΑΡΚΟ» είναι περίπου «φλουρί κωνσταντι-
νάτο». Ενδιαφέρουσα άποψη, µόνο που οι ίδιοι που έλεγαν αυτήν
την άποψη, ότι δηλαδή είναι µια «πολύφερνη νύφη» η οποία θα
ιδιωτικοποιηθεί, στην οµιλία τους αρκετοί από τη µια έλεγαν
αυτό, ότι δηλαδή εµείς ξεπουλάµε µια «πολύφερνη» νύφη και
από την άλλη έλεγαν «αν βρείτε βέβαια επενδυτή και δεν µείνουν
οι εργαζόµενοι άνεργοι». Μα, αν ήταν «πολύφερνη νύφη», γιατί
µόνοι σας λέτε «αν βρείτε επενδυτή»; Διότι µέσα σας ξέρετε,
διότι στην Ελλάδα ζείτε όλοι, ότι προφανώς η «ΛΑΡΚΟ» είναι η
πιο προβληµατική ελληνική εταιρεία εν λειτουργία αυτήν την
ώρα. Και πώς να µην είναι; Χρωστάει εξακόσια εκατοµµύρια
ευρώ, είναι µια εταιρεία προβληµατική εδώ και τριάντα πέντε
χρόνια. Χρωστάει τριακόσια πενήντα επτά εκατοµµύρια ευρώ
στη ΔΕΗ. Με άλλα λόγια, χρωστάει το 80% συνολικά των χρεών
των εταιρειών υψηλής τάσης, όλων των εταιρειών υψηλής τάσης
στην Ελλάδα στη ΔΕΗ. Το 80% τα χρωστάει µόνη της η «ΛΑΡΚΟ».
Έχει θέµα περιβαλλοντικής λειτουργίας διότι δεν πληρώνει για
τα τέλη των ρύπων όπως οι υπόλοιπες εταιρείες, διότι δεν έχει
φυσικά τα χρήµατα. Μολύνει αγρίως τον Ευβοϊκό, αλλά εκεί δεν
είδα κάποια περιβαλλοντική ευαισθησία. Εν πάση περιπτώσει,
είναι µια εξόχως προβληµατική εταιρεία, η πιο προβληµατική
στην Ελλάδα. 

Βρέθηκε µια λύση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ξέχασα να σας
πω κάτι. Τι να πρωτοπεί κανείς; Μέσα στα προβλήµατα, χρωστάει
να γυρίσει και πίσω στο δηµόσιο εκατόν τριάντα, εκατόν σαράντα
εκατοµµύρια ευρώ παράνοµες κρατικές ενισχύσεις που της έχει
επιδικάσει το Δικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και τις
οποίες φυσικά δεν έχει επιστρέψει. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ποιος τα έδωσε αυτά;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ποιος τα έδωσε αυτά; Εσείς τα δώ-

σατε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ενώ, λοιπόν, υπάρχει µια απόφαση από το 2014
και εφαρµόζουµε την απόφαση αυτή έτσι ώστε να κλείσει το
θέµα και να υπάρξει ένα καινούργιο ξεκίνηµα για την εταιρεία µ’
έναν νέο ιδιώτη επενδυτή, προκειµένου η εταιρεία να προχωρή-
σει µπροστά ελεύθερη βαρών, εσείς τι θέλετε; Τη διαιώνιση
αυτής της κατάστασης, τη διαιώνιση των χρεών, τη διαιώνιση των
προβληµάτων µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και το Δικαστήριο, τη
διαιώνιση της ανασφάλειας µε τους εργαζοµένους; 

Εν πάση περιπτώσει, να κάνει κριτική το ΚΚΕ, πραγµατικά το
καταλαβαίνω µέχρι ενός σηµείου, διότι έχει αυτήν την ιδεολογία,
αυτήν την τοποθέτηση. Δεν θα την κρίνω τώρα. Ξέρετε πόσο µε-
γάλη απόσταση µάς χωρίζει. Όµως, όπως σας είπε προηγουµέ-
νως και ο συνάδελφος Γιάννης Οικονόµου, να µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ
ειδικά για το θέµα της «ΛΑΡΚΟ» είναι και πολύ µεγάλη υπερβολή.
Δεν το λέω για τη διαχείριση, για τις διοικήσεις που διορίσατε,
για το ότι στην προεκλογική περίοδο τον Μάιο - Ιούνιο του 2019
κάνατε διαπραγµατεύσεις για να δοθούν σ’ αυτήν την επιχείρηση
την εξόχως προβληµατική αυξήσεις στους εργαζοµένους, αλλά
το λέω διότι γι’ αυτό που σήµερα καταψηφίζετε εσείς, που σή-
µερα διαµαρτύρεστε, έχετε δεσµευτεί στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. 

Κατέθεσε ο κ. Οικονόµου προηγουµένως τη σχετική επιστολή
-µπορώ να την καταθέσω κι εγώ, αν θέλετε, στα Πρακτικά- του

κ. Τσακαλώτου, ο οποίος είχε στείλει επιστολή στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή στις 28 Μαρτίου του 2019 στην κ. Βεστάγκερ, την Επί-
τροπο που είναι αρµόδια για τον ανταγωνισµό και σηµείωνε στη
σελίδα 9 ότι η Ελληνική Δηµοκρατία είναι έτοιµη να εργαστεί µε
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, έτσι ώστε να βρει µια λύση σε συµφω-
νία µε το Δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πιο συγκεκριµένα,
«αρκετοί ενδεχόµενοι επενδυτές έχουν ήδη εκφράσει ανεπισή-
µως το ενδιαφέρον τους για τη «ΛΑΡΚΟ»». Άρα δεν στέλνατε
γράµµατα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αλλά µιλάγατε ήδη µε
επενδυτές -το λέει ενυπογράφως εδώ ο κ. Τσακαλώτος- για να
πουληθεί η εταιρεία ή ορισµένα assets από την εταιρεία, ορι-
σµένα µόνο στοιχεία του ενεργητικού της εταιρείας. «Η Ελληνική
Δηµοκρατία», σύµφωνα µ’ αυτήν την επιστολή, «είναι έτοιµη να
εξετάσει όλες αυτές τις προτάσεις στο πλαίσιο ενός διαφανούς
και ανοικτού διαγωνισµού», δηλαδή γι’ αυτό που πάµε να κά-
νουµε εµείς, είχατε δεσµευτεί εσείς στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
από τον Μάρτιο του 2019. Τώρα στο πλαίσιο της πολιτικής αµνη-
σίας το ξεχάσατε κι αυτό και παριστάνετε πάλι τους τιµητές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Τρεις λέξεις µόνο: Ουαί υµίν, γραµµατείς και φαρισαίοι του
ΣΥΡΙΖΑ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Φάµελλος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι

οφείλω να ξεκινήσω λέγοντας ότι η σηµερινή µέρα είναι µια µέρα
η οποία χαρακτηρίζεται από κινητοποιήσεις για τα θέµατα της
δηµόσιας υγείας και της παιδείας. Αυτό σηµαίνει ότι η κοινωνία
αγωνιά διότι πλήττονται βασικά δηµόσια αγαθά από την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη. 

Η απάντηση της Κυβέρνησης Μητσοτάκη είναι πάλι βία εκ µέ-
ρους της Αστυνοµίας. Έµαθα ότι µέχρι και στην πορεία της
ΑΔΕΔΥ έριξαν κρότου-λάµψης. Δυστυχώς αυτές είναι οι αντίστοι-
χες τακτικές µ’ αυτά που έκανε ο κ. Χρυσοχοϊδης έξω από το
Εφετείο τη σηµαντική εκείνη µέρα που ανακοινώθηκε η απόφαση
του χαρακτηρισµού της Χρυσής Αυγής ως εγκληµατικής οργά-
νωσης. 

Όµως, η σηµερινή µέρα είναι πολύ σηµαντική γιατί και στο
Συµβούλιο Κορυφής συζητείται η επικίνδυνη κλιµάκωση –ελπί-
ζουµε να συζητηθεί- των τουρκικών προκλήσεων κατά της Ελλά-
δας, όµως η πραγµατικότητα είναι ότι το Ορούκ Ρέις για ακόµα
µια φορά σουλατσάρει στα ελληνικά χωρικά ύδατα, εκεί που
έχουµε κυριαρχικά δικαιώµατα και αµφισβητεί έµπρακτα το δι-
καίωµα της χώρας µας να επεκτείνει τα θαλάσσια ύδατα, όπως
πρότειναν ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία και ο Αλέξης Τσί-
πρας, αλλά απάντηση από εσάς δεν έχουµε ακόµα ακούσει. 

Αυτή η εξέλιξη βλέπουµε ότι βρίσκει την Ευρώπη απρόθυµη
να αντιµετωπίσει τον ταραχοποιό της ευρύτερης περιοχής. Ίσως
τα συµφέροντα των κρατών-µελών, αλλά και η ελληνική στρατη-
γική οδηγούν σε µια τέτοια απάντηση. Είναι αποτέλεσµα και της
υποχωρητικότητας της Κυβέρνησης και της πολιτικής κατευνα-
σµού που ακολούθησε απέναντι στον κ. Ερντογάν και ο κ. Μη-
τσοτάκης. 

Όµως, οι πληροφορίες µας λένε ότι η σηµερινή Σύνοδος Κο-
ρυφής δεν θα αποφασίσει για κυρώσεις. Χθεσινές πληροφορίες
από τη γερµανική κυβέρνηση έλεγαν ότι δεν υπάρχει και αίτηµα
για κυρώσεις. Έχουµε καταθέσει δηµόσια το ερώτηµα αν τελικά
κατέθεσε η ελληνική Κυβέρνηση αίτηµα κυρώσεων, διότι υπάρχει
σοβαρή πιθανότητα να µην υπάρξει τέτοια απόφαση σήµερα,
παρά µόνο πάλι προειδοποιήσεις, ενώ θυµίζω ότι τον Ιούνιο του
2019 υπήρχε απόφαση κυρώσεων όταν ο Πρωθυπουργός Αλέ-
ξης Τσίπρας είχε συµµετάσχει σε Συµβούλιο Κορυφής τότε που
παραβιαζόταν η κυπριακή ΑΟΖ. 

Η χώρα µας πληρώνει την έλλειψη στρατηγικής της Κυβέρνη-
σης και τα τραγικά λάθη, όπως οι δηλώσεις του κ. Βαρβιτσιώτη
στο τουρκολυβικό ότι τότε οι κυρώσεις δεν ήταν στρατηγική επι-
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λογή για την Κυβέρνηση, ή του κ. Βορίδη που θυµάµαι ότι έλεγε
ότι δεν είχε γίνει παραβίαση κυριαρχικών δικαιωµάτων, όταν για
έναν µήνα σουλατσάριζε το Ορούκ Ρέις κάτω από το Καστελό-
ριζο, ή η χθεσινή δήλωση του κ. Πέτσα ότι δεν έχει σηµασία η
απόσταση της NAVTEX από το Καστελόριζο ή και ο τραγέλαφος
της αλλαγής της διπλωµατικής ανακοίνωσης Ποµπέο-Δένδια,
Δένδια-Ποµπέο ότι δεν ήταν ιστορική η Συµφωνία των Πρεσπών.
Αυτά είναι τραγικά σφάλµατα στην εξωτερική πολιτική. 

Συζητάµε σήµερα για ένα ειδικότερο θέµα του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας µ’ έναν Υπουργό ο οποίος είναι ξε-
κάθαρο ότι έχει πάρει διαζύγιο από την αλήθεια. Σε λίγο ο κ.
Χατζηδάκης είναι ικανός να µας πει ότι για τη χρεοκοπία έφταιγε
ο ΣΥΡΙΖΑ, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ µάς έβαλε σε µνηµόνιο και ότι η Νέα Δη-
µοκρατία µάς έβγαλε από το µνηµόνιο. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση καταναλώνει µια πολύ σηµαντική µε-
ταρρύθµιση, αυτή για τα πλαστικά µιας χρήσης, µόνο και µόνο
για να δηµιουργήσει ένα πράσινο προπέτασµα καπνού. Για να
καλύψει τι; Το ότι έχει ισχυρή αντιπεριβαλλοντική ατζέντα. Ο
πράσινος Πρωθυπουργός τελικά γίνεται πιο µεγάλο ανέκδοτο
από το µετρό Θεσσαλονίκης, το οποίο επίσης παραπέµψατε στις
καλένδες. 

Στην περιβαλλοντική πολιτική, αλλά και στην ενέργεια δυστυ-
χώς κυριαρχούν συνθήκες φαρ ουέστ στην Ελλάδα. Κάθε πρω-
τοβουλία του Υπουργείου είναι αποδόµηση της περιβαλλοντικής
πολιτικής, αλλά και της ασφάλειας δικαίου.

Παράδειγµα: Καταργήθηκαν οι δασικοί χάρτες. Καταργήθηκαν
οι φορείς διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών. Προωθούν
την καύση όλων των απορριµµάτων στον ειδικό σχεδιασµό απορ-
ριµµάτων. Δεν έχουν σχέδιο πρόληψης απορριµµάτων, όµως την
καύση την πέρασαν αυγουστιάτικα από το Υπουργικό Συµβούλιο
και έχουν ένα αλαλούµ στην ανακύκλωση που εκεί µαλώνουν οι
Υπουργοί. Το είπαν οι ίδιοι οι Υπουργοί του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος εδώ στη Βουλή σε κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Έχουν καταργήσει τα κίνητρα για την ανακύκλωση και καθυ-
στερούν και τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες της περιοχής
«NATURA» που δροµολόγησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Υποβαθµίζουν την περι-
βαλλοντική αδειοδότηση και το ειδικό χωροταξικό για τις ΑΠΕ,
ενώ µε φωτογραφικές διατάξεις εξυπηρετούν την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ». Μέσα σε όλα αυτά τακτοποιούν δασικά αυθαίρετα και
από ό,τι βλέπουµε µε τελευταία έγγραφα τα οποία κυκλοφορούν,
ξαναξεκινούν την εκτροπή του Αχελώου. 

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά την απάντηση του κ. Καρα-
µανλή που επιβεβαιώνει ότι η Κυβέρνηση αυτή ξαναξεκινάει την
εκτροπή του Αχελώου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αναρωτιέµαι, τα έργα της Νέας Δηµοκρατίας που είπε ο κ. Χα-
τζηδάκης ότι υλοποιούνται κάθε µέρα, είναι αυτά τα έργα, η
εκτροπή του Αχελώου και η εξυπηρέτηση της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
ΣΟΣ», όπως και η νοµιµοποίηση των δασικών αυθαιρέτων;
Μπράβο, κύριε Χατζηδάκη, και εις ανώτερα.

Το πραγµατικό σχέδιο, όµως, είναι συγκεκριµένο και το απο-
καλύψαµε. Είναι το ξεπούληµα δηµόσιας περιουσίας και µάλιστα
φιλέτων, χωρίς πραγµατικές επενδύσεις, δηλαδή κρατικοδίαιτων
µε προίκα φορέων, όπως κάνει για τον ΔΕΔΔΗΕ, που του δίνει
και σταθερή απόδοση, αλλά και τα έργα των µετρητών στον πι-
θανά ενδιαφερόµενο, ενώ από την άλλη µεριά βολεύονται γαλά-
ζια παιδιά παντού µε υπέρογκες αµοιβές και υπάρχουν κίνητρα
όχι για την υγιή επιχειρηµατικότητα, αλλά παραθυράκια για τις
ελίτ, όπως παραδείγµατος χάριν η απολιγνιτοποίηση είναι πρα-
κτικά φυσικά αέρια ιδιωτών, ενώ η Ευρώπη σταµατάει τις χρη-
µατοδοτήσεις για το φυσικό αέριο, εµείς δεσµευόµαστε σε
ιδιώτες για τριάντα χρόνια εις βάρος και της κλιµατικής πολιτι-
κής.

Ακόµα και στο νοµοσχέδιο για τα πλαστικά µιας χρήσης που
µας καλεί να το ψηφίσουµε, διότι πράγµατι εµείς διαπραγµατευ-
τήκαµε το µεγαλύτερο τµήµα του στην Ευρώπη, κατόρθωσε να
βάλει πάλι ιδιωτικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ που δεν υπάρχει κανένας
λόγος πλέον, δεν υπάρχει µνηµονιακή δέσµευση, δεν υπάρχει

χρέος, όπως γινόταν τα προηγούµενα χρόνια, στην κατάσταση
που είχαν φέρει αυτοί την Ελλάδα, γιατί µας έφεραν σε µια κα-
τάσταση, λύσαµε το πρόβληµα και µας κατηγορούν γιατί λύσαµε
το πρόβληµα που αυτοί δηµιούργησαν και τώρα θέλουν να που-
λήσουν τον ΔΕΔΔΗΕ, τη «ΛΑΡΚΟ», τη ΔΕΠΑ, ένας ιδιώτης να έχει
όλο το δίκτυο φυσικού αερίου και αυτά τα πέρασε εδώ, δυναµι-
τίζοντας και τη συζήτηση για τα πλαστικά.

Υποθηκεύει ο κ. Χατζηδάκης το µέλλον της χώρας στα ζητή-
µατα µετάβασης. Αντί για µετάβαση στην κλιµατική ουδετερό-
τητα, αντί για µετάβαση στην κυκλική οικονοµία, αντί για
µετάβαση στη βιώσιµη ανάπτυξη και στην προστασία της βιοποι-
κιλότητας, φτιάχνει µια «fake» µετάβαση. Πρακτικά εξυπηρετεί
τα συµφέροντα µιας πολύ µικρής ελίτ. Έχει εντολή στην τοπο-
θέτησή του στο Υπουργείο να πουλήσει δηµόσια περιουσία σε
µια πολύ µικρή ελίτ, η οποία είναι εκλεκτή και κρατικοδίαιτη, δεν
κάνει πραγµατικές επενδύσεις και ταυτόχρονα να υπονοµεύσει
την ασφάλεια δικαίου για την υπόλοιπη επιχειρηµατικότητα και
να µειώσει τα συµφέροντα της κοινωνίας και της δηµόσιας περι-
ουσίας. Παρά τα πράσινα επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα της Κυ-
βέρνησης αυτής, όλοι βγαίνουν χαµένοι από την πολιτική
Χατζηδάκη-Μητσοτάκη.

Απόδειξη πρώτη: Μας είπαν ότι έσωσαν τη ΔΕΗ, µεταφέρον-
τας 500 εκατοµµύρια ευρώ κόστος στους πολίτες. Και τι κατά-
φεραν; Όλη η επιχειρηµατικότητα της χώρας, όλοι οι
καταναλωτές της χώρας σήµερα πληρώνουν ρεύµα µε καπέλο
πάνω στη χονδρική τιµή µε µέσο όρο πρώτου εξαµήνου 170%.
Το καταλαβαίνετε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, της Νέας Δηµο-
κρατίας; Από τη χονδρική τιµή πουλάει η ΔΕΗ µέσο όρο εξαµή-
νου –όχι µια µέρα- 170% πάνω και αυτό το κερδίζουν προφανώς
και οι ανταγωνιστές, δηµιουργείται ένα καρτέλ µε leader τη ΔΕΗ
και το δηµιουργεί ο κ. Χατζηδάκης αυτό, µε δική του προσωπική
ευθύνη. Κάποιοι βγάζουν υπερκέρδη, ενώ η ελληνική βιοµηχανία,
η ελληνική βιοτεχνία, ο τουρισµός, η εστίαση, η αναψυχή και όλα
τα νοικοκυριά πληρώνουν ρεύµα που έφτασε τον Απρίλιο να είναι
τετραπλάσιο της τιµής χονδρικής. Και ενώ περιµέναµε να κάνουν
κάποιες εκπτώσεις από τη ΔΕΗ, έκαναν µια φιέστα. Πλήρωσαν
και άλλα λεφτά για να διαφηµίσουν τα golden boys.

Απόδειξη δεύτερη: Τι µας είπαν όλοι οι παραγωγοί ΑΠΕ µε
τους οποίους µιλάµε αυτές τις µέρες; Ότι ζουν περίοδο 2012-
2014. Ο κ. Χατζηδάκης χρεοκόπησε τον ειδικό λογαριασµό των
ΑΠΕ. Πώς είναι πράσινη µια Κυβέρνηση όταν χρεοκοπεί τον λο-
γαριασµό που στηρίζει τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Με το
αλαλούµ που δηµιούργησε, µε την έµπνευσή του να µειώσει το
ΕΤΜΕΑΡ, την ενίσχυση δηλαδή στις ΑΠΕ για να κρύψει τις αυξή-
σεις, το δόλιο σχέδιο για τις αυξήσεις, τελικά έχει οδηγηθεί σή-
µερα ένας λογαριασµός που τον βρήκαµε ελλειµµατικό -800
εκατοµµύρια τον παραδώσατε ελλειµµατικό- τον κάναµε πλεο-
νασµατικό και τώρα είναι πάλι ελλειµµατικός και οι παραγωγοί
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας ανησυχούν. Παραποιούνται και
µαγειρεύονται στοιχεία στους φορείς των γαλάζιων παιδιών που
έχει διορίσει ο κ. Χατζηδάκης. Το σχέδιο του ποιο θα είναι; Να
πάρει λεφτά από το Ταµείο Ανάκαµψης που θέλει η Ελλάδα για
να στηρίξει την οικονοµία, να τα δώσει για να καλύψει το δικό
του λάθος και ψέµα;

Η Κυβέρνηση τελικά πλήττει τους πάντες. Ούτε η επιχειρηµα-
τικότητα βγαίνει κερδισµένη. Όλοι βγαίνουν ζηµιωµένοι, αλλά το
σηµαντικό είναι ότι υποβαθµίζεται η χώρα γιατί ο κ. Χατζηδάκης
πουλάει τα έτοιµα και δεν επιτρέπει τις πραγµατικές επενδύσεις.
Γιατί εξάλλου πως θα γίνουν πραγµατικές επενδύσεις χωρίς δα-
σικούς χάρτες, χωρίς Κτηµατολόγιο, χωρίς κανόνες στις προ-
στατευόµενες περιοχές, χωρίς ειδικό χωρικό σχέδιο για τις ΑΠΕ;

Και ερχόµαστε τώρα εδώ σε ένα νοµοσχέδιο, που θα µπο-
ρούσε να είναι µεταρρύθµιση, που την ωριµάσαµε εµείς, γιατί
εµείς ξεκινήσαµε την παρέµβαση για τη λεπτή πλαστική σα-
κούλα, για να δούµε ότι η Κυβέρνηση αυτή όχι απλά δεν µπόρεσε
να πάρει µια οδηγία από την Ευρώπη να την κάνει εργαλείο ανά-
πτυξης για την Ελλάδα, αλλά δεν έχει καν νούµερα για το πού
βρίσκεται η δική µας µεταρρύθµιση για τη λεπτή πλαστική σα-
κούλα, όταν είναι νοµοθετηµένο ότι θα πρέπει να υπάρχει report
µε ηµεροµηνία –αν δεν κάνω λάθος- τέλος Μαΐου.

Καταθέτω, λοιπόν, εδώ το ΦΕΚ του 2017, κύριε Χατζηδάκη, το
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οποίο ακόµα δεν µας έχετε απαντήσει, αν έχετε έστω νούµερο.
Ούτε νούµερα δεν µπορείτε να µετρήσετε;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βέβαια επειδή τον ενδιαφέρει µόνο το ξεπούληµα, θίγεται
και το περιβάλλον, διότι δεν θα µπορέσουµε να έχουµε µεταρ-
ρύθµιση για τα πλαστικά µιας χρήσης για τις ελληνικές θάλασ-
σες, για την ελληνική εστίαση, για την ελληνική αναψυχή. Το
αποτέλεσµα θα είναι να κάνουµε µόνο τροπολογίες για να διορ-
θώσουµε δικά τους λάθη. Και προσέξτε, ένα άλλο µεγάλο χαρα-
κτηριστικό του κ. Χατζηδάκη είναι ότι δεν ξέρει να νοµοθετεί
ορθά, γιατί µετέρχεται πρόχειρα επικοινωνιακά και τραγικά λάθη.

Παράδειγµα, στο νοµοσχέδιο το οποίο έχουµε σήµερα τροπο-
ποιούν τον δικό τους νόµο για την πώληση «ΔΕΠΑ Υποδοµών».
Τραγικό και λάθος η πώληση της «ΔΕΠΑ Υποδοµών», αλλά ούτε
να νοµοθετήσετε την πώληση σωστά δεν ξέρετε, κύριε Χατζη-
δάκη; Ή έρχονται να τροποποιήσουν πάλι δική τους τοποθέτηση
για την πώληση της «ΛΑΡΚΟ», πιθανά γιατί αυτοί που ενδιαφέ-
ρονται θέλουν και την εξαίρεση από τον Μεταλλευτικό Κώδικα.
Και τι εξαιρεί µε τη σηµερινή ρύθµιση; Ότι θα υπάρχει µίσθωµα
και µεταλλευτική εκµετάλλευση. Άρα τι θα υπάρχει; Ούτε µί-
σθωµα ούτε µεταλλευτική εκµετάλλευση; Τι κρύβεται; Μπορείτε
να µας εξηγήσετε ακριβώς ποιους εξυπηρετείτε;

Και έρχεται βέβαια να µας κατηγορήσει για το γράµµα του κ.
Τσακαλώτου που έλεγε ότι θα διαπραγµατευτούµε για να δούµε
πιθανά αν υπάρξει στρατηγικός επενδυτής, αλλά δεν έλεγε που-
θενά ότι αυτό θα γίνει χωρίς µίσθωµα και χωρίς µεταλλευτική εκ-
µετάλλευση, το οποίο κάνετε τώρα εσείς, ούτε µε όρο που έχετε
νοµοθετήσει ότι αν δεν πετύχει η διαδικασία σε ένα εξάµηνο πτω-
χεύει η «ΛΑΡΚΟ», γιατί αυτά νοµοθετήσατε, όχι αυτά που έλεγε
ο ΣΥΡΙΖΑ.

Και βέβαια θέλετε να κρύψετε από τη µια µεριά την ευθύνη
σας για την πτώχευση της «ΛΑΡΚΟ», αλλά από την άλλη µεριά
έρχεστε και πουλάτε τη «ΔΕΠΑ Υποδοµών» σε έναν ιδιώτη για
όλη την Ελλάδα, να έχει όλο το δίκτυο φυσικού αερίου; Αυτό θα
σταµατήσει και τον ενεργειακό µετασχηµατισµό και θα δηµιουρ-
γήσει κόστος σε όλους και στην οικονοµία και στα νοικοκυριά και
ταυτόχρονα θέλετε να πουλήσετε τον ΔΕΔΔΗΕ, δηλαδή το δί-
κτυο διανοµής, ενώ δεν υπάρχει καµµία υποχρέωση και ενώ είναι
κερδοφόρος και ενώ από τη µια µεριά λέτε ότι δεν µπορείς να
αγοράσεις στύλους, ταυτόχρονα ετοιµάζετε έργο 850 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για τους έξυπνους µετρητές; Τελικά τι ετοιµάζετε;
Και άλλο χατίρι για τον υποψήφιο αγοραστή, κύριε Χατζηδάκη;

Και µέσα σε ένα νοµοσχέδιο, στο οποίο τάχατες συζητάτε εδώ
και περίπου έναν χρόνο, έρχεστε και νοµοθετείτε σήµερα ότι µε
υπουργική απόφαση θα καθοριστούν ποια είναι τα πλαστικά µιας
χρήσης. Ούτε αυτό δεν ξέρετε ακόµα. Εδώ έχει καταλήξει και η
Ευρώπη. Γιατί ό,τι κάνετε, είναι ένα επικοινωνιακό σόου. Διότι
προφανώς ο κ. Χατζηδάκης ο ίδιος δεσµεύτηκε για διακοπή της
χρήσης πλαστικών –όλων µάλιστα- τον Ιούνιο του 2020, το είπε
στο συνέδριο του «ECONOMIST», το έχει τουιτάρει ο ίδιος, τα
έχουµε όλα κρατηµένα. Γιατί δεν λέει ότι έκανε λάθος; Έρχεται
σήµερα και δηµιουργεί αλαλούµ στην αγορά, διότι το µόνο που
µας είπαν όλοι οι φορείς και της παραγωγής και ο ΣΕΒ και της
αγοράς, δηλαδή η εστίαση, η αναψυχή, ο τουρισµός, η κατανά-
λωση, είναι ότι δεν υπάρχουν κανόνες και το µόνο που δηµιουρ-
γεί είναι µία σύγχυση. Άρα, ως µαθητευόµενος µάγος έρχεται να
δηµιουργήσει και σύγχυση στην αγορά, όχι απλά δεν µπορεί να
εφαρµόσει µια οδηγία, όχι απλά ξεπουλάει, όχι απλά δεν µπο-
ρούν να νοµοθετήσουν ορθώς και αλλάζουν τα δικά τους νοµο-
σχέδια, αλλά δηµιουργούν και ένα -αν θέλετε- πυροτέχνηµα µε
τα ποσοστά τα οποία δεν πιάνονται. Μας λένε για παράδειγµα
ότι ξεκίνησαν 50% για τα αλιευτικά, τα πήγαν 40%, θα τα πάνε
30%, γιατί απλά δεν µιλάνε ούτε καν µε τους παραγωγούς, δεν
ξέρουν αν υπάρχει ελληνική παραγωγή αλιευτικού εξοπλισµού.
Ξέρουµε ότι τώρα ήρθαν σε επαφή µε εµάς, γιατί ανησυχεί η βιο-
µηχανία αυτή στην Ελλάδα. Έρχονται µε διατάξεις που δεν θα
εφαρµοστούν για να τις ξεψηφίσουν σε περίπου έναν χρόνο,
όπως έχει κάνει για το σύνολο των ρυθµίσεων. Δεν υπάρχει

νόµος του κ. Χατζηδάκη που να µην έχει έρθει εδώ πάλι για αλ-
λαγή. 

Για παράδειγµα, η ηλεκτροκίνηση, το τάχατες φοβερό αυτό
δικό του εφεύρηµα, το οποίο δεν ήταν δικό του, στο εθνικό σχέ-
διο ενέργειας και κλίµατος του ΣΥΡΙΖΑ ήταν, ήρθε και το αλλάζει
σήµερα και µάλιστα σε άρθρο που είχαµε καταγγείλει εµείς ότι
είναι ελλειµµατικό. Η κυκλική οικονοµία προφανώς δεν είναι στις
δικές σας προτεραιότητες, γιατί δεν έχουµε ακούσει κάτι για µεί-
ωση του ΦΠΑ στα προϊόντα από ανακύκλωση. Δεν έχουµε ακού-
σει να έχετε εγκρίνει σχέδιο πρόληψης απορριµµάτων. Μόνο
καύση εγκρίνατε καλοκαιριάτικα.

Δεν ακούσαµε να νοµοθετείτε για τη χωριστή συλλογή οργα-
νικών που ήταν από το 2018 νοµοθετηµένη από τον ΣΥΡΙΖΑ και
την πήγατε για το 2022, ούτε να εφαρµόζετε τις διατάξεις που
είναι νοµοθετηµένες από το 2017 για τον οικολογικό σχεδιασµό
προϊόντων.

Δεν θέλετε να µεταβεί η αγορά της Ελλάδας και η παραγωγή
σε ένα οικολογικό µέλλον για να είναι πιο ανταγωνιστική; Ούτε ο
οικολογικός σχεδιασµός δεν ταιριάζει στο όραµά σας; Προφα-
νώς κάνατε αρκετούς κύκλους διαβούλευσης για τα πλαστικά
µιας χρήσης. Δεν το υποτιµώ. Τρεις κύκλους κάνατε εσωτερι-
κούς και δικούς σας, πράγµατι, µε στηµένα πιθανά ερωτηµατο-
λόγια ο πρώτος. 

Όµως γιατί δεν φέρατε στη Βουλή να συζητήσουµε για τον
εθνικό σχεδιασµό διαχείρισης απορριµµάτων; Μήπως γιατί πε-
ριέχει καύση και ιδιωτικοποίηση ακόµα και των ανακυκλώσιµων;
Γιατί αυτά περιέχει ο εθνικός σχεδιασµός. 

Ξέρουµε, λοιπόν, ότι υπηρετείτε έναν απόλυτο αναχρονισµό.
Η Ευρώπη πλέον δεν χρηµατοδοτεί φυσικό αέριο. Εσείς πάτε
στο φυσικό αέριο. Δεν χρηµατοδοτεί καύση. Εσείς πάτε στην
καύση. Για ποιο λόγο; Γιατί από πίσω σας είναι µικρές ελίτ επι-
χειρηµατιών που σας δίνουν εντολές και νοµοθετείτε εσείς για
την τροπολογία της «ΛΑΡΚΟ», την τροπολογία της ΔΕΠΑ και την
τροπολογία του ΔΕΔΔΗΕ. Όλα µε βάση τα συµφέροντα τα οποία
σας καθοδηγούν και τα οποία υπηρετείτε. 

Δυστυχώς, υπάρχουν σοβαρότατα προβλήµατα. Ούτε καν
απλά πράγµατα, όπως η µέτρηση για τα πλαστικά µιας χρήσης
και την πλαστική σακούλα δεν υπάρχουν. Το WWF που είναι
µέλος του διοικητικού συµβουλίου και εκπρόσωπος στον ΕΟΑΝ
αναφέρει ότι τα στοιχεία είναι στον αέρα, ότι η Ελλάδα δεν έχει
απογραφή παραγωγής και ποιότητας στερεών αποβλήτων και
ότι τη µελέτη που έχει ξεκινήσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τη στα-
µατήσατε. Άρα, χωρίς επιστηµονική γνώση, µακριά από τις περι-
βαλλοντικές οργανώσεις, χωρίς την οικονοµία, την παραγωγή και
την κατανάλωση µαζί σας, χωρίς την κοινωνία ουσιαστικά προ-
χωράτε σε ρυθµίσεις που δεν συµφέρουν τη χώρα. 

Δεν σας ενδιαφέρει το περιβάλλον. Αν σας ενδιέφερε δεν θα
είχατε προβεί στην ακύρωση των δασικών χαρτών. Έχετε κάνει
ήδη δυο µε τρεις τροποποιήσεις του χρονοδιαγράµµατος και
έχετε παρατείνει τη δική σας νοµοθέτηση. Δεν θα αφήνατε τους
επιθεωρητές περιβάλλοντος ξεκρέµαστους για να αναγκαστούµε
εµείς σήµερα να υποβάλλουµε τροπολογία για να παραταθεί
έστω η τοποθέτησή τους στους επιθεωρητές περιβάλλοντος και
την περιβαλλοντική αδειοδότηση. Δεν θα κάνατε διαπραγµά-
τευση κρυφά µε την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» παραβιάζοντας και
τη σύµβαση και την απόφαση της διαιτησίας εις βάρος του δη-
µόσιου συµφέροντος. 

Προφανώς δεν σας ενδιαφέρει το δηµόσιο συµφέρον. Γιατί αν
σας ενδιέφερε, τουλάχιστον το Υπουργείο Περιβάλλοντος θα
ήταν παρόν στη νοµοθέτηση που το αφορά. Σε νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Τουρισµού ήρθε αλλαγή της δασικής νοµοθεσίας
και το σταµατήσαµε εµείς. Σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσω-
τερικών ήρθε µε δική σας υπογραφή η µεταφορά της κατανοµής
τέλους υπέρ των κοινοτήτων και το σταµάτησε η Βουλή. Εσείς,
κύριε Χατζηδάκη, το είχατε υπογράψει σε άλλο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εσωτερικών. Ήρθε άλλο άρθρο που αλλάζει για
τρίτη φορά πως εκλέγονται οι διοικήσεις του ΦΟΔΣΑ. 

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος είναι απόν ως πολιτική ηγεσία
από τον περιβαλλοντικό και ενεργειακό µετασχηµατισµό της κοι-
νωνίας και της χώρας µας. Αυτό δηµιουργεί σοβαρότατα προ-
βλήµατα και στα πλαστικά. Αφήνει την παραγωγή και την
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κατανάλωση σε σύγχυση, χωρίς χρηµατοδοτικά εργαλεία, γιατί
επενδύει µόνο στην προπαγάνδα και λέει ότι θα φέρει χρηµατο-
δοτήσεις. Πριν από ενάµιση χρόνο έλεγε ότι θα απαγορεύσει τα
πλαστικά µέχρι τον Ιούνιο 2020. Και τελικά δηµιουργεί ακόµα και
για µια σοβαρή και έτοιµη µεταρρύθµιση µια ωρολογιακή βόµβα
εις βάρος του περιβάλλοντος, της οικονοµίας και των πολιτών. 

Τελικά το µόνο που καταφέρνει ο κ. Χατζηδάκης και σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο είναι να αποκαλύψει ότι το περιβαλλοντικό προφίλ
της Νέας Δηµοκρατίας είναι ψεύτικο, αλλά και ότι οποιαδήποτε
νοµοθέτηση και πολιτική πρωτοβουλία της Νέας Δηµοκρατίας
ζηµιώνει όλη την κοινωνία της χώρας, όλη την οικονοµία της
χώρας και το περιβάλλον. Και γι’ αυτό τον λόγο αυτή η πολιτική
που είναι βαθύτατα αντικοινωνική και αντιλαϊκή πρέπει πολύ γρή-
γορα να ανατραπεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχω την τιµή να

ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υπο-
θέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Υγείας: «Κύρωση της από 24.9.2020 τροποποίησής της
από 26.7.2018 Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ελληνικού Δηµο-
σίου, του Κοινωφελούς Ιδρύµατος µε την επωνυµία «Κοινωφελές
Ίδρυµα «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ Σ. ΩΝΑΣΗΣ» (ALEXANDER S. ONASSIS
PUBLIC BENEFIT FOUNDATION)», που εδρεύει στο VADUZ ΤΟΥ
LIECHTENSTEIN, και του Ωνάσειου Καρδιοχειρουργικού Κέν-
τρου (Ν.Π.Ι.Δ.), επείγουσες ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση του
κινδύνου διασποράς του κορωνοϊού COVID-19 και λοιπές διατά-
ξεις». 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος
Αλλαγής, κ. Ανδρέας Λοβέρδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από το βασικό ζή-

τηµα που αφορά στην πατρίδα µας αυτή τη στιγµή και που είναι
η στάση της Τουρκίας. Είµαι υποχρεωµένος να ξεκινήσω από το
θέµα αυτό γιατί µετά την ενηµέρωση που είχαµε το πρωί οι εκ-
πρόσωποι όλων των κοµµάτων από τον Υπουργό Εξωτερικών,
αιφνιδιαστήκαµε µε την επιπόλαιη δήλωση του Υπουργού Επι-
κρατείας του κ. Γεραπετρίτη περί κόκκινης γραµµής των έξι ναυ-
τικών µιλίων. Καλύτερα κανείς να σιωπά, εάν δεν γνωρίζει. Εάν
δεν γνωρίζει, πως µιλά για θέµατα εξωτερικής πολιτικής; Θεωρώ
ότι ήταν ατόπηµα αυτό που έγινε σήµερα. Ατόπηµα. Δεν εξετάζω
την ουσία της θέσης. Εξετάζω την εκφορά του λόγου σε αυτό το
επίπεδο. Δεν θέλω να µιλήσω πιο αυστηρά γι’ αυτό που έκανε ο
Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας, παρότι αισθάνοµαι την
ανάγκη να µιλήσω πιο αυστηρά. Θα τονίσω, όµως, εδώ και θα
υπογραµµίσω ότι η ενηµέρωση το πρωί σε εµένα αλλά, στον κ.
Κατρούγκαλο και σε εκπροσώπους των άλλων κοµµάτων, φαν-
τάζοµαι, δεν ήταν αυτή. 

Πριν περάσω στο κυρίως θέµα της οµιλίας µου, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, θέλω να επισηµάνω ότι για θέµα του Υπουρ-
γείου, κύριε Υφυπουργέ, για θέµα που αφορά στην Κεφαλλονιά
και τη βοήθεια που πρέπει να της δοθεί µετά την πυρκαγιά –θυ-
µάστε- σ’ αυτόν τον χώρο που είναι η ντροπή της Κεφαλλονιάς,
χρειάζονται κάποιες παρεµβάσεις. Αλλά δεν µου απαντήσατε.
Θα κάνω την ερώτηση επίκαιρη και θα έρθετε εδώ να αντιπαρα-
τεθούµε. Η γραπτή ερώτηση είχε τον χαρακτήρα της συµβολής.
Αλλά η επίκαιρη έχει της αντιπαράθεσης. Δεν θα το διστάσω. 

Ακόµη, θέλω να µας δοθεί µια διευκρίνιση. Δεν είναι το θέµα
του σχεδίου νόµου αλλά είναι συναφές. Τι γίνεται µε το ρεπορτάζ
αυτό που θέλει τα προϊόντα της ανακύκλωσης πια στο επίπεδο
του χαρτιού να µην έχουν αγορές, να χάνουν την κινέζικη αγορά
που είναι η βασική; Θα περίµενα αυτό σήµερα να σχολιαστεί
αφού γενικεύουµε. Ο Υπουργός το έκανε στα ζητήµατα της δια-
χείρισης των απορριµµάτων. 

Τέλος, πριν ξεκινήσω, θέλω να πω στον κ. Φάµελο ότι ο απο-
λογισµός και η καταγραφή που θα κάνω στη συνέχεια της οµι-
λίας µου για το πόσο πίσω είµαστε από τις ανάγκες,
συµπεριλαµβάνει και τη δική σας τετραετία. Δυστυχώς, ο απο-
λογισµός είναι συνολικός. Αφορά την ελληνική πολιτεία. Είστε
µέτοχοι των καλών και των κακών της γιατί επί τεσσεράµισι χρό-
νια ήσασταν κυβέρνηση. Αλλά αυτό θα έρθει µε τη σειρά του. 

Υπογραµµίζω ότι υπερκάλυψε ο κ. Αρβανιτίδης ως εισηγητής
µας, τις θέσεις του κόµµατός µας για το κυρίως θέµα της σηµε-
ρινής νοµοθετικής σας πρωτοβουλίας που σχετίζεται µε τη µεί-
ωση επιπτώσεων ορισµένων πλαστικών προϊόντων στο
περιβάλλον. Πρόκειται περί οδηγίας που ενσωµατώνεται. 

Θα επαναλάβω τον κ. Αρβανιτίδη σε τρία σηµεία. Πρώτον,
στην επισήµανση που έκανε στις οκτώ προτάσεις για την απο-
πλαστικοποίηση της Ελλάδας που έχουµε κάνει ως Κίνηµα Αλ-
λαγής. Τις κατέγραψε και στην Αίθουσα αυτή µια προς µία ο
Γιώργος Μουλκιώτης µε την οµιλία του. Δεύτερον, είναι αίτηµά
µας να υπάρξουν ειδικές προβλέψεις για εκείνες τις επιχειρήσεις
που είναι σ’ αυτόν τον κλάδο του πλαστικού, εξωστρεφείς και
χρειάζονται βοήθεια για να προσαρµοστούν. Τρίτον, να διατυ-
πώσω κι εγώ την ευχή, όπως και ο Γιώργος Αρβανιτίδης, να κά-
νουµε µια αρχή επιτέλους για την διαχείριση των απορριµµάτων
που αξίζει σε µια χώρα σαν την Ελλάδα, χώρα της Ευρωζώνης,
χώρα που έχει ως κύριο παράγοντα του Ακαθάριστου Εγχώριου
Προϊόντος της τον τουρισµό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν έχω χειριστεί ποτέ θέµατα
του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Υπήρξα την δεκαετία του 2000
υπεύθυνος για τον τοµέα αυτό. Αντιπολιτευόµουν τον κ. Σουφλιά
τότε. Σε βιβλία µου, όµως, όπως «Θέσεις για τη Νέα Ελληνική
Ανόρθωση», σε πολλές παρεµβάσεις µου στα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης και στη Βουλή, έχω χαρακτηρίσει αυτό το θέµα ως
θέµα νούµερο ένα για την εικόνα της χώρας και ως θέµα νού-
µερο ένα για την υπέρβαση της ύφεσης και της οικονοµικής κρί-
σης. Είναι πηγή πλούτου η διαχείριση των απορριµµάτων αλλά
δεν το έχουµε καταλάβει αυτό στην πράξη, όσα λόγια και να λέµε
κι όσες ψευδείς, τάχα µου εσχατολογικές, αντιπαραθέσεις έγιναν
στο Κοινοβούλιό µας. 

Εµείς, εσείς, εσείς, εµείς, εµείς, εσείς, εσείς, εµείς! Αέρας κο-
πανιστός. Γιατί το λέω αυτό; Διότι, επιµένουµε στην υγειονοµική
ταφή –«υγειονοµική», ορισµένες φορές ο Θεός να την κάνει-, του
95% των απορριµµάτων που παράγει η χώρα. 

Συµφωνώ µε αυτόν που έχει πει ότι «µια χώρα που δεν µπορεί
να διαχειριστεί, να λύσει το θέµα των απορριµµάτων της, δεν
µπορεί να λύσει επί της ουσίας και κανένα άλλο θέµα». Οι αριθ-
µοί είναι συγκλονιστικοί. Στο 2000, την πρώτη δεκαετία του
αιώνα: έχουµε να λειτουργούν τριάντα, µε τριάντα πέντε χώροι
υγειονοµικής ταφής των απορριµµάτων, οι ΧΥΤΑ, για να καλύ-
ψουν τότε το 63% του πληθυσµού της χώρας, κυρίως στα µε-
γάλα αστικά κέντρα. Εννιά, δέκα χρόνια µετά, οι ΧΥΤΑ γίνονται
πενήντα. Βάδισµα χελώνας, όποιος και αν κυβερνούσε. Κυβερ-
νούσαµε εµείς και η Νέα Δηµοκρατία. Τέλος του 2014, οι ΧΥΤΑ
είναι εβδοµήντα επτά συν πενήντα τέσσερις σταθµοί διαµετακό-
µισης των αποβλήτων. Οι χωµατερές, η εθνική µας ντροπή δη-
λαδή, οι ανεξέλεγκτες χωµατερές είναι εκατοντάδες ή και
χιλιάδες για να εξυπηρετούν το 37%, το υπόλοιπο δηλαδή του
πληθυσµού στις αρχές του 20ου αιώνα, 2000 και µετά. Τετρακό-
σιοι χώροι τέτοιοι καταγράφονται το 2009 και τριακόσιοι σα-
ράντα το 2014 συν δύο εργοστάσια µηχανικής ανακύκλωσης που
είχαµε από τότε και επτά, οκτώ κέντρα διαλογής ανακυκλώσιµου
υλικού. 

Τι προστέθηκε έκτοτε; Δεν έγινε αυτό στα τέσσερα χρόνια του
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά λειτούργησε στα τέσσερα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ και
δεν είναι προς τιµήν και όλων των προηγούµενων, ηµών συµπε-
ριλαµβανοµένων. Άλλες τέσσερις µονάδες µηχανικής βιολογικής
επεξεργασίας. Δεν µου λέτε; Είναι αυτό κατάσταση; Γιατί µιλάµε;
Μιλάµε για ΧΥΤΑ ακόµη; Μιλάµε ακόµη και σήµερα για καύση; 

Κυρίες και κύριοι, είµαι υποχρεωµένος να επισηµάνω ότι όσο
εµείς κυνηγάµε να εφαρµόσουµε στην πράξη µια µέθοδο διαχεί-
ρισης τόσο η τεχνολογία µας ξεπερνάει. Είµαστε θύµατα µιας
αντίφασης. Φταίµε όµως, εµείς. Η γραφειοκρατία, µε τους χρό-
νους που απαιτούν οι διαδικασίες, µας επιτρέπει να προµηθευ-
τούµε µια µέθοδο ή να αξιοποιήσουµε µια µέθοδο, να
εφαρµόσουµε µια µέθοδο, όταν έχει πολλαπλά ξεπεραστεί. Τι
συζήτηση έγινε σήµερα στο Κοινοβούλιο; Δεν θέλω να είµαι µέ-
τοχος αυτής της συζήτησης, όταν η ευκαιρία είναι εδώ, αλλά δεν
την πιάνουµε.

Ο κ. Χατζηδάκης κάνει πολλές δηλώσεις. Παρακολουθώ και
αρχειοθετώ όλες τις δηλώσεις του επί του θέµατος. Επαναλαµ-
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βάνω είναι θέµα εικόνας της χώρας, αυτοεκτίµησης στο τέλος-
τέλος και είναι πηγή πλούτου. Ούτε το ένα καταλαβαίνουµε, ούτε
το άλλο. Δεν συµφωνώ µε την κριτική που γίνεται στις καµπάνιες,
αλλά η καµπάνια µε ένα τηλεοπτικό σήµα δεν µετράει. Τα ακούει
ο άλλος, από εδώ µπαίνει από εκεί βγαίνει. Μου έχει τύχει πολλές
φορές στα χρόνια που είµαι πολιτικός, να µιλώ σε τουριστικές
περιοχές, σε πολύ φιλικά προς εµένα πρόσωπα, που είναι των
επαγγελµάτων του τουρισµού και να βλέπουµε µαζί στην άκρη
του δρόµου την παλιοκατάσταση µε τα απορρίµµατα, αλλά ο
άλλος συνοµιλητής µου και φίλος να µην την βλέπει. Την κοιτά
αλλά δεν την βλέπει, γιατί είναι θέµα όχι παιδείας -είναι µεγάλη
λέξη αυτή-, αλλά ενηµέρωσης. Ένα πρόγραµµα καθολικό δεν
τόλµησε καµµία κυβέρνηση να κάνει, παρά ανταλλάσσουµε επι-
χειρήµατα περί ηµών και ετέρων. «Η διαφήµισή σας» και «γιατί
το κάνετε» και «το κόµµα σας». Αυτό είναι κατάντια, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές. Είναι κατάντια!

Θα µιλήσω για µια, δύο υποσχέσεις και θα κλείσω. Υπόσχεση
Χατζηδάκη: Δεκαεπτά µονάδες επεξεργασίας αποβλήτων θα δη-
µοπρατηθούν και στις έξι, που τώρα υπάρχουν, στα τέλη του
2020. Τώρα είµαστε στις αρχές του 2020; Πού είµαστε; Είµαστε
στα µέσα Οκτωβρίου. Ποιες από αυτές είναι έτοιµες; Θα τις ανα-
βάλλετε, θα αλλάξετε ηµεροµηνίες; Ο Γενικός Γραµµατέας σας,
τον Δεκέµβριο του 2019 µας έλεγε «Ως στα τέλη του 2021 δεν
θα υπάρχει ούτε µία χωµατερή». Ευτυχώς είναι λίγες. Ευτυχώς.
Τώρα, ακούµε τον κ. Χατζηδάκη να µεταθέτει κατά έναν χρόνο
την λήξη αυτήν, στα τέλη του 2022. Δεν τα πάτε καλά, δεν τα
πάτε καλά. Ο νυν Υπουργός όταν ανέλαβε επέµεινε στο θέµα
αυτό και έλεγε ότι δεν µπορείτε να φανταστείτε τι γίνεται στην
Ελλάδα, λες και δεν ξέρουµε τι γίνεται στην Ελλάδα. Μπορούµε,
κύριε Χατζηδάκη, να φανταστούµε τι γίνεται στην Ελλάδα! Μπο-
ρούµε όµως, να δούµε και το έργο σας. Πάτε σαν τον κάβουρα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένας Βουλευτής της Αντιπολί-
τευσης που δεν χειρίζεται Υπουργείο και εξουσία, που έχει λί-
γους συνεργάτες, µπορεί και να κάνει κάποιο λάθος στους
αριθµούς. Τα Υπουργεία όπως δεν µπορούν να κάνουν λάθη. Ση-
µαίνει ότι είναι επιπόλαια και άτσαλα, όπως έλεγα το πρωί.

Δήλωση του Υπουργού στον «ΣΚΑΪ»: «Έχουµε σήµερα είκοσι
οκτώ ανεξέλεγκτες χωµατερές, και δέκα που δεν λειτουργούν,
αλλά δεν έχουν ήδη αποκατασταθεί οι περιοχές». Όταν εξήγ-
γειλε ο κ. Χατζηδάκης τα πέντε µέτρα, τα giga µέτρα πολιτικής
που θα µας αλλάξουν το τοπίο σε σχέση µε τα απορρίµµατα, άλ-
λαξε τους αριθµούς. Οι ανεξέλεγκτες έγιναν δεκαοκτώ, ενώ οι
µη λειτουργούσες που δεν έχουν αποκατασταθεί έγιναν είκοσι
τρεις. Δεν γίνεται. Δεν γίνεται. Μικρή η διαφορά θα µου πείτε.
Εντάξει, συµφωνώ. Αλλά νοµίζω, και από όσο ξέρω δηλαδή, τα
πρόστιµα έστω κι αν είναι µικρότερα γιατί είναι λιγότερες οι ανε-
ξέλεγκτες χωµατερές, συνεχίζουν να πέφτουν. 

Κυρίες και κύριοι, ρωτάω γιατί ήδη περπατάµε το 2020 για να
το τελειώσουµε, µπαίνουµε στο 2021 και υπάρχει ένας στόχος -
δεν ξέρω αν θα τον πετύχουµε, δεν φαίνεται πάντως- ότι µέχρι
το τέλος της τρέχουσας δεκαετίας, δηλαδή µέχρι να µπούµε στο
2030, από το µεγάλο ποσοστό της διαχείρισης απορριµµάτων
που γίνεται µέσω υγειονοµικής ταφής, θα περάσουµε στο 10%.
Πραγµατικά δεν το βλέπω, γιατί δεν βλέπω τους ρυθµούς δου-
λειάς να αυξάνονται. Εάν λειτουργείς µε τη λογική «business as
usual», εάν λειτουργείς µε τη λογική ότι «εντάξει, κάτι θα γίνει
και επί των ηµερών µας, το «2» θα το κάνουµε «3»», «καλά πήγε
το παιδί στο µάθηµα, καλά τα κατάφερε, «12» πήρε δεν πήρε «9»
στα «20»», εάν πηγαίνεις µε αυτήν τη λογική, εντάξει. Η χώρα,
όµως δεν έχει ανάγκη αυτήν τη λογική. Η χώρα έχει ανάγκη µια
Κυβέρνηση που θα πάει στον τοµέα αυτόν πάρα πολύ γρήγορα.
Πάρα πολύ γρήγορα! 

Και εδώ έχετε έναν δρόµο να πάρετε. Μόνο έναν δρόµο.
Όποιος κυβερνά, όποιος θα είναι στη θέση αυτήν, όποια κυβέρ-
νηση κι αν είναι στην εξουσία, έχει έναν δρόµο: να προσαρµόσει
την γραφειοκρατία και τις προβλέψεις των εγγυήσεων για µια
αδιάβλητη διαδικασία, µε την ανάγκη αξιοποίησης της τεχνολο-
γίας στη διαχείριση απορριµµάτων στην τελευταία της λέξη. Γιατί
και οι επιχειρηµατίες οι οποίοι δεσµεύονται να παράσχουν ένα
προϊόν διαχείρισης και κάνουµε, οι κυβερνήσεις, επτά χρόνια να
το προµηθευτούν και να το αξιοποιήσουν, επιµένει να µην αλλά-

ξετε τεχνολογία γιατί το δικό του προϊόν πρέπει να πωληθεί, ει-
δάλλως καταστρέφεται. Ή θα µικρύνετε τους χρόνους για να
συµβαδίσετε µε την τεχνολογία ή θα κοιτάτε µε ανοιχτά µάτια τα
πολυτεχνεία τι παράγουν ως προτάσεις, τη διεθνή, την ευρω-
παϊκή εµπειρία, αυτούς που πρωτεύουν στη διαχείριση των
απορριµµάτων ή θα είµαστε νεκροί στον τοµέα αυτόν.

Βερεσέ ακούω τις τάχα πολιτικές αντιπαραθέσεις Κυβέρνησης
και Μείζονος Αντιπολιτεύσεως σήµερα. Αέρας κοπανιστός είναι
αυτός, δεν είναι πραγµατική πολιτική αντιπαράθεση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Λοβέρδο.
Τον λόγο έχει η Βουλευτής από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Ασηµίνα

Σκόνδρα. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο

Περιβάλλοντος και Ενέργειας εισάγει σήµερα στην Ολοµέλεια
της Βουλής ένα νοµοσχέδιο του οποίου ο πυρήνας αγγίζει µια
µακροχρόνια πολιτική δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας. Ήδη
από την προεκλογική περίοδο, αλλά και τις προγραµµατικές δη-
λώσεις του Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, είχαµε
προαναγγείλει την πρόθεσή µας για την ουσιαστική θωράκιση
της χώρας σε ζητήµατα προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος
µε έργα και όχι µε λόγια, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης.
Η προπαγάνδα είναι δικό σας χάρισµα.

Και ενώ το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται να εφαρµόσει µια
σχετική οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης του 2019, εµείς στο-
χεύουµε ψηλότερα ξεπερνώντας αυτούς τους στόχους. Είµαστε
δε από τις πρώτες χώρες πανευρωπαϊκά που κυρώνουµε την εν
λόγω οδηγία για την αποτελεσµατική αποτροπή περαιτέρω µό-
λυνσης του περιβάλλοντος από πλαστικά µιας χρήσης.

Και γιατί το κάνουµε αυτό; Διότι πολύ απλά, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η Ελλάδα είναι πολιτισµός, ήλιος και θάλασσα, η
πατρίδα µας έχει τη µεγαλύτερη ακτογραµµή από όλες τις ευ-
ρωπαϊκές χώρες, αποτελεί προορισµό δεκάδων εκατοµµυρίων
ανθρώπων κάθε χρόνο, έρχονται από όλο τον πλανήτη να γνω-
ρίσουν τον πολιτισµό και την ιστορία µας, αλλά επίσης να απο-
λαύσουν τις καταγάλανες ακτές του Αιγαίου και του Ιονίου.

Όσο απαράδεκτο λοιπόν, είναι οι επισκέπτες εν µέσω τουρι-
στικής σεζόν να βρίσκουν ένα παγκόσµιο µνηµείο, όπως η Ακρό-
πολη, κλειστή, διότι παραδείγµατος χάριν απεργούν κάποιοι
υπάλληλοι, άλλο τόσο απαράδεκτο είναι να βλέπουν τις παραλίες
και τις ακτές µας γεµάτες απορρίµµατα, πεταµένα µπουκαλάκια
νερού, πλαστικά ποτήρια καφέ, καλαµάκια, πλαστικές σακούλες
και άλλα παρεµφερή.

Τα πλαστικά µιας χρήσης αποτελούν το 80% περίπου των θα-
λασσίων απορριµµάτων. Αναλογιστείτε ότι χρειάζονται έως εξα-
κόσια χρόνια για να διαλυθούν. Όµως, δεν είναι µόνο οι ακτές
και οι θάλασσες που ρυπαίνονται από τα πλαστικά µιας χρήσης.
Είναι και στην ενδοχώρα, τα ποτάµια, οι λίµνες, τα πάρκα και τα
δάση. Αν κοιτάξει κάποιος την Ελλάδα του 2020 δυστυχώς θα
βρει σκουπίδια, πλαστικά, παράνοµες χωµατερές γεµάτες σα-
κούλες απορριµµάτων αφηµένα παντού. Αυτό σίγουρα δεν είναι
µια εικόνα που µας τιµά.

Όµως, το πρόβληµα µε τα πλαστικά µιας χρήσης δεν περιορί-
ζεται µόνο στο ζήτηµα της εικόνας που δείχνουµε προς τα έξω,
ούτε και στα εκατοµµύρια που χάνονται κάθε χρόνο, παρ’ όλο
που και αυτά είναι υπολογίσιµα. Είναι ότι αποτελούν κίνδυνο για
τη δηµόσια υγεία, διότι όταν αυτά είναι πεταµένα ανεξέλεγκτα
καταλήγουν στην τροφική αλυσίδα. Τα τρώνε τα ζώα και τα
ψάρια και µετά καταλήγουν στο πιάτο µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο αφορά την
επικρατούσα δυστυχώς νοοτροπία µας. Βασικός του στόχος
είναι να βελτιώσει την περιβαλλοντική συνείδηση όλων µας.
Εφαρµόζοντας λοιπόν την ευρωπαϊκή οδηγία µέσα σε ένα χρόνο,
τον Ιούλιο του 2021, συγκεκριµένες κατηγορίες πλαστικών µιας
χρήσης, όπως για παράδειγµα πλαστικά µαχαιροπίρουνα και
πιάτα, καλαµάκια, κυπελλάκια από φελιζόλ δεν θα υπάρχουν
πλέον.

Στο δηµόσιο, που οφείλει να δίνει το καλό παράδειγµα, η απα-
γόρευση θα ισχύσει από τις αρχές του νέου έτους. Από το 2022
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δε µειώνονται τα πλαστικά ποτήρια κατά 30% µέχρι να φτάσουµε
στο 60% το 2026. Επίσης, µέχρι το 2024 το πλαστικό µπουκάλι,
προϊόν που δεν αποσύρεται από την αγορά, θα πρέπει να έχει
καπάκι προσαρτηµένο και να κατασκευάζεται κατά 25% από ανα-
κυκλώσιµο υλικό.

Στο πλαίσιο της κυκλικής οικονοµίας θέτουµε υποχρεωτικό
στόχο χωριστή συλλογή των πλαστικών µε ειδικό µηχανισµό στα
εθνικά µέτρα ώστε ο στόχος να µη µείνει κενό γράµµα. Πέραν
της οδηγίας διευρύνουµε την εµβέλεια της προστασίας του πε-
ριβάλλοντος και µε εθνικά µέτρα όπως αυτά έχουν ήδη αναλυθεί
από τον εισηγητή µας.

Θα σταθώ ωστόσο στο πλαίσιο κυρώσεων για όσους δεν σέ-
βονται τον νόµο. Δεν χρειάζεται να κρυβόµαστε πίσω από το δά-
κτυλό µας. Γνωρίζουµε καλά ότι στην Ελλάδα δεν πάσχουµε από
έλλειψη νοµοθετικού πλαισίου. Υστερούµε στην εφαρµογή των
κανόνων και των νόµων. Αυτό το πρόβληµα οι άλλες ευρωπαϊκές
χώρες δεν το αντιµετωπίζουν σε τέτοιο βαθµό διότι εκεί γνωρί-
ζουν ότι αν δεν πράξουν τα νόµιµα οι κυρώσεις θα είναι βαριές
και θα επιβληθούν. Όµως το µέγεθος του προστίµου δεν αποτε-
λεί την ουσία. Πρέπει επιτέλους να ξεφύγουµε από τη νοσηρή
λογική του: «Έλα µωρέ, τι έγινε; Και πόσο θα είναι το πρόστιµο;»
Εδώ πρέπει να συνειδητοποιήσουµε ότι η αντικατάσταση θα συµ-
βάλει σηµαντικά στην προστασία της γης και όλων των έµψυχων
κατοίκων της. Λίγο ή πολύ όλοι γνωρίζουµε τις δυσµενείς επι-
πτώσεις του πλαστικού στο οικοσύστηµα και στην υγεία. Πρέπει
να βρούµε τρόπους απλούς και χρηστικούς ώστε να περιορί-
σουµε την έκθεσή µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εκλογική µου περιφέρεια
την Καρδίτσα πριν λίγες µέρες βιώσαµε την οργή της φύσης. Πο-
λίτες έχασαν το βιός τους, επιχειρήσεις καταστράφηκαν, αγρο-
τικές καλλιέργειες και ζωικό κεφάλαιο χάθηκαν και κυρίως
χάθηκαν και συνάνθρωποί µας. Κι ενώ η βιβλική καταστροφή που
συνέβη στην Καρδίτσα δεν συνδέεται άµεσα µε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο παραµένει γεγονός ότι η επιβάρυνση του περιβάλ-
λοντος, οι παρεµβάσεις στο οικοσύστηµα και η κλιµατική αλλαγή
είναι άµεσο επακόλουθο των ανθρώπινων παρεµβάσεων.

Είναι λογικό λοιπόν, ότι µια αποτελεσµατικότερη προστασία
του περιβάλλοντος και του φυσικού µας πλούτου θα ευνοήσει κι
εµάς εν µέρει, αλλά κυρίως τις επόµενες γενιές.

Αυτό το νοµοσχέδιο συνδράµει ουσιαστικά στη διαµόρφωση
µιας ολοκληρωµένης και δυναµικής κυκλικής οικονοµίας. Παράλ-
ληλα λέµε στους Έλληνες µάλιστα και κυρίως στους νέους και
στις νέες ότι πρέπει να προστατέψουµε αποτελεσµατικά τον φυ-
σικό πλούτο της πατρίδας µας, το περιβάλλον και τις ακτές µας,
που επηρεάζουν κυρίως την υγεία µας. Πρέπει να συνειδητοποι-
ήσουµε ότι το φυσικό περιβάλλον δεν µας ανήκει, είµαστε ένοικοι
σ’ αυτό όπως πριν από εµάς οι γονείς µας και µετά από εµάς τα
παιδιά µας.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέ-
γοντας ότι όπως ψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο θα ψηφίσουµε
και την τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ» και για την ΔΕΔΔΗΕ παρά
τους θεατρινισµούς της Αντιπολίτευσης που µας κατηγορεί για
ξεπούληµα. Μας κατηγορείτε δηλαδή εσείς που υποθηκεύσατε
για έναν αιώνα την Ελλάδα και τα περιουσιακά της στοιχεία. Εδώ
όµως η πραγµατικότητα είναι ότι αποσαφηνίζονται και επισπεύ-
δονται οι διαδικασίες που προβλέπονται στον ν.4664/2020 για τη
ρεαλιστική και µοναδική λύση της «ΛΑΡΚΟ».

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εµείς ευχαρι-
στούµε.

Παρακαλώ πολύ κατά το δυνατόν να τηρείται ο χρόνος αφού
έχει οριστεί µε απόφαση της Ολοµέλειας.

Στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο κ. Πάνος Σκουρλέτης από
τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά ο κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας από τη Νέα
Δηµοκρατία.

Κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η πράσινη πολιτική δεν είναι ένα λογότυπο τυ-

πωµένο πάνω σε ένα µπλουζάκι το οποίο το φοράµε κατά περί-

πτωση. Έχει περιεχόµενο. Άκουσα πριν έναν συνάδελφο της
Πλειοψηφίας µε παράπονο να λέει ότι χαρίσαµε τα ζητήµατα της
οικολογίας στην Αριστερά. Πέρασε αυτή η περίοδος.

Νοµίζω ότι δεν έχετε καταλάβει ποιο είναι το µήνυµα της επο-
χής. Δεν έχετε καταλάβει το µήνυµα των µαθητικών διαδηλώ-
σεων που συντάραξαν όλη την Ευρώπη πέρυσι όπου το αίτηµά
τους ήταν: «Αλλάξτε το σύστηµα». Και αναφέρονταν στο παρα-
γωγικό σύστηµα, στο καταναλωτικό πρότυπο και σε όλα αυτά τα
οποία εσείς, ενώ εµφανίζεστε µε ένα φιλοπεριβαλλοντικό περι-
τύλιγµα, θέλετε ακριβώς να διατηρήσετε.

Διότι, πόσο φιλοπεριβαλλοντικό είναι µία Κυβέρνηση να στα-
µατάει τους δασικούς χάρτες; Πόσο φιλικό στο περιβάλλον είναι
να διαλύει τους φορείς διαχείρισης του περιβάλλοντος των προ-
στατευόµενων περιοχών; Πόσο φιλοπεριβαλλοντικό είναι, όταν
έρχεστε και λέτε ότι αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας
κατά περίπτωση τις υιοθετούµε; 

Κι αναφέροµαι σ’ ένα διαρκές περιβαλλοντικό πρόβληµα, όπως
είναι αυτό που συµβαίνει στην περίπτωση του χρυσού της Χαλκι-
δικής. Ο κύριος Υπουργός είχε ερωτηθεί. Υπάρχει µία συγκεκρι-
µένη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας που εγκαλεί την
«ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» για τον τρόπο που εκµεταλλεύεται εκεί τα
µεταλλεία. Γιατί κωφεύει; Γιατί κωφεύει; Τι θα κάνετε µε αυτό; Μας
λέγατε ότι εσείς σέβεστε τις αποφάσεις της δικαιοσύνης. 

Εν πάση περιπτώσει, έρχεστε σήµερα και εισηγείστε την ενσω-
µάτωση µίας οδηγίας, η οποία είναι υποχρεωτική –και καλώς κά-
νετε- αλλά συνοδεύεται από µία άνευ προηγουµένου προχειρό-
τητα. 

Στοιχεία δεν υπάρχουν για προηγούµενες εφαρµοσµένες πο-
λιτικές δίκες µας, όπως για την υπόθεση της πλαστικής σακού-
λας, και σας εγκαλούν γι’ αυτό. Ξέρετε, το θέµα της µείωσης των
πλαστικών µιας χρήσης είναι ένα µόνο µέρος µιας συνολικής αν-
τίληψης που πρέπει να χαρακτηρίζει µια πολιτεία για το θέµα της
διαχείρισης των αποβλήτων. Κι εδώ σ’ αυτό το µείζον ζήτηµα,
εσείς τι κάνετε; Ανοίξατε τον δρόµο της καύσης και µε την πολι-
τική σας πριµοδοτείτε τη διαχείριση µέσω των ΣΔΙΤ µέσα από
συµβάσεις που προβλέπουν ότι αυτοί οι ιδιώτες που θα τα εκµε-
ταλλεύονται πρέπει να αµείβονται µε βάση τον όγκο των σκουπι-
διών. Άρα, ουσιαστικά τι κάνετε; Ερχόσαστε και τορπιλίζετε την
υπόθεση της ανακύκλωσης στην πηγή και την δυνατότητα ανά-
κτησης προϊόντων από αυτή την διαδικασία, άρα, κατ’ επέκταση
και την κυκλική οικονοµία. 

Σε όλη αυτή την παράµετρο βάζετε πάντως την υπόθεση του
κέρδους των ιδιωτών, αυτούς οι οποίοι θα διαχειρίζονται τα από-
βλητα. Πόσο οικολογικό είναι αυτό; Αυτό δεν είναι οικολογικό.
Δεν είναι πράσινο. Είναι βαθύ γαλάζιο! Διότι προκρίνει τους νό-
µους της αγοράς και του κέρδους και στην υπόθεση της διαχεί-
ρισης των αποβλήτων. 

Και καλά, να το κάνετε αυτό πριν από είκοσι χρόνια, το κατα-
λαβαίνω. Ήταν άλλες οι αντιλήψεις. Τώρα τα ζητήµατα της κλι-
µατικής κρίσης δεν τα βλέπετε; Είδατε τι έγινε προχθές, τι έγινε
τον προηγούµενο µήνα. Δεν υπάρχει σηµείο της Ελλάδας το
οποίο να µην βρίσκεται αντιµέτωπο µε τέτοιου είδους συµβάντα
κλιµατικής κρίσης.

Κι εσείς εξακολουθείτε να υποκρίνεστε και εξαγγέλλετε την
απολιγνιτοποίηση, εντελώς έωλη, χωρίς περιεχόµενο, απλά και
µόνο για να ανοίξετε χώρο στους ιδιώτες επενδυτές στο φυσικό
αέριο, αγνοώντας µια ολόκληρη περιοχή που την καταδικάζετε
σε ξαφνικό θάνατο. 

Έτσι κι εδώ έρχεστε, συνεπείς προς την γαλάζια νεοφιλελεύ-
θερη αντίληψή σας, µε δύο τροπολογίες οι οποίες αφορούν την
εµµονή σας γύρω από τα θέµατα των ιδιωτικοποιήσεων. Έρχεστε
εδώ και µιλάτε για τον ΔΕΔΔΗΕ. Συνιστά τον πλήρη ενταφιασµό
της ΔΕΗ αυτή η πολιτική που πάτε να κάνετε µε τον ΔΕΔΔΗΕ.
Διότι πάτε να δηµιουργήσετε άλλο ένα ιδιωτικό µονοπώλιο. 

Γνωρίζετε ότι ο ΔΕΔΔΗΕ, που αφορά τα δίκτυα χαµηλής και
µέσης τάσης, αµείβεται µε βάση τις ρυθµιζόµενες χρεώσεις και
είναι πάντοτε κερδοφόρος. Γνωρίζετε ότι έχει µπροστά του µια
πολύ µεγάλη επένδυση, όπως αυτή των έξυπνων µετρητών. Πάτε
να προικοδοτήσετε -απ’ ό,τι λένε τα δηµοσιεύµατα και δεν έχουν
διαψευστεί- µε 850 εκατοµµύρια τον υποψήφιο αγοραστή από
το Ευρωπαϊκό Ταµείο Ανάκαµψης. Γιατί; Για να δηµιουργήσετε
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άλλο ένα ιδιωτικό µονοπώλιο. Τι σχέση έχουν όλα αυτά µε το δη-
µόσιο συµφέρον; 

Ακριβώς αυτή η αντίληψή σας υποτίµησης της δηµόσιας περι-
ουσίας, του δηµόσιου συµφέροντος αποτυπώνεται και στην τρο-
πολογία για τη «ΛΑΡΚΟ». Όπως αυτή η περίπτωση της «ΛΑΡΚΟ»
συµπυκνώνει όλη τη φαυλότητα, την κακοδιαχείριση και την κα-
τασπατάληση του δηµόσιου χρήµατος που αφορά τα πεπραγ-
µένα των δικών σας κυβερνήσεων, της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ των προηγούµενων δεκαετιών. 

Αφήσατε µια πολύ µεγάλη, µοναδική στην Ευρώπη σε µέγε-
θος, επιχείρηση να µαραζώσει. Οι δικές σας διοικήσεις δεν ήταν
οι οποίες έκλειναν συµβόλαια υπερδεκαετή για να πουλήσουν σε
τιµές νικελίου όταν αυτό ήταν χαµηλά και όλες οι εκτιµήσεις ήταν
ότι θα ανέβαινε; Και µάλλον δεν το έκαναν και µε το αζηµίωτο. 

Προσέξτε, όµως, να δείτε. Κάνατε κι άλλα πράγµατα. Εφαρ-
µόζατε µνηµόνια, κόβατε τους µισθούς σε όλους, αλλά επειδή
ήταν ο κ. Σταϊκούρας από την περιοχή, εξαιρούνταν από τις µνη-
µονιακές µειώσεις των µισθών οι εργαζόµενοι στη «ΛΑΡΚΟ», ανε-
ξαρτήτως αν υπήρχε ένα business plan για να την καταστήσει
βιώσιµη. 

Και λέτε τώρα για ιδιωτικοποίηση, µε προικιό να µην έχει υπο-
χρεώσεις ο νέος επενδυτής, µε βάση τον µεταλλευτικό κώδικα,
προς το δηµόσιο, να µην πληρώνει αυτά που του αναλογούν. Τι
είναι αυτό; Δεν είναι αυτό ένα πολιτικό σκάνδαλο; Δεν είναι νεο-
φιλελεύθερο σκάνδαλο; Δεν είναι µια πολιτική η οποία βλάπτει
ευθέως τη δηµόσια περιουσία και το δηµόσιο συµφέρον; 

Νοµίζω ότι είναι φανερό ότι ακολουθείτε και ιδιαίτερα ο κ. Χα-
τζηδάκης αυτό που ξέρει από παλιά. Δικαίως έχει τον τίτλο του
νεοφιλελεύθερου «κατεδαφιστή». Μόνο που αυτή η πολιτική, ξέ-
ρετε, γεννάει κοινωνικές συγκρούσεις. Είδαµε σήµερα τι έγινε
εδώ έξω από τη Βουλή. Είναι ολισθηρός ο δρόµος της αντιµετώ-
πισης της κοινωνικής διαµαρτυρίας και των διαδηλώσεων µε πε-
ρισσότερη βία και καταστολή. Σήµερα ήταν οι δηµόσιοι
υπάλληλοι, οι µαθητές. Την προηγούµενη εβδοµάδα πάλι το ίδιο.
Αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Σκουρλέτη.

Ο κ. Μαραβέγιας Κωνσταντίνος από τη Νέα Δηµοκρατία έχει
τον λόγο και µετά θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο της Ελληνικής Λύσης, τον κ. Χήτα.

Θα µεσολαβούν τρεις ή τέσσερις Βουλευτές, ανάλογα, και στη
συνέχεια ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Έγινε µία εξαί-
ρεση στον κ. Φάµελλο και τον κ. Λοβέρδο που µίλησαν συνεχό-
µενα, αλλά εν πάση περιπτώσει, και οι Βουλευτές έχουν δικαίωµα
να µιλάνε. 

Ελάτε, κύριε Μαραβέγια, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Καθώς τα άρθρα του νοµοσχεδίου έχουν αναλυθεί διεξοδικά

από τους συναδέλφους που προηγήθηκαν, θα µου επιτρέψετε
να περιοριστώ στην τροπολογία του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
που περιλαµβάνει διατάξεις για τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. 

Πρόκειται για ρυθµίσεις θεµάτων πάρκων ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, συµπεριλαµβανοµένων των φωτοβολταϊκών και των
ανεµογεννητριών. Ιδιαίτερα στη Μαγνησία είχαµε πρόσφατα µια
κατακόρυφη αύξηση του επενδυτικού ενδιαφέροντος για τέτοιες
εγκαταστάσεις σε γεωργικές και χορτολιβαδικές εκτάσεις. Εν-
δεικτικά αναφέρω πως µόνο για γεωργική γη στη Μαγνησία υπο-
βλήθηκαν τον Σεπτέµβριο σχεδόν τριακόσιες αιτήσεις, οι οποίες
αφορούσαν στην εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σε εκτάσεις άνω
των δεκατεσσάρων χιλιάδων στρεµµάτων. 

Στην ίδια κατεύθυνση είναι πολύ σηµαντική η εν εξελίξει επέν-
δυση του τοπικού αγροτικού συνεταιρισµού της τάξεως των 30
εκατοµµυρίων ευρώ για φωτοβολταϊκά σε περιοχές των Δήµων
Βόλου και Ρήγα Φεραίου, όπως και η πρόταση του ίδιου του
Δήµου Βόλου για τη δηµιουργία ενός νέου φωτοβολταϊκού πάρ-
κου, κόστους 25 εκατοµµυρίων ευρώ, µε ξένη χρηµατοδότηση.
Τεράστιες αναξιοποίητες περιοχές, τόσο της ηπειρωτικής υπαί-

θρου όσο και της νησιωτικής Μαγνησίας, µπορούν να φιλοξενή-
σουν τέτοιες υποδοµές, πάντα µε σεβασµό στο φυσικό περιβάλ-
λον και στην υπάρχουσα τουριστική ανάπτυξη. 

Εδώ οφείλω να πω πως δεν αντιλαµβάνοµαι την εξ’ υπαρχής
αρνητική στάση συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ στη Μαγνησία, ιδιαί-
τερα σε κάθε εγκατάσταση ανεµογεννητριών. Άραγε, δεν έγινε
πλήθος τέτοιων αδειοδοτήσεων επί ΣΥΡΙΖΑ; Ασχέτως αν οι επεν-
δυτές δεν κατασκεύασαν τότε τους αντίστοιχους σταθµούς ΑΠΕ,
εσείς βοηθήσαµε στην αδειοδότηση ολόκληρων αιολικών πάρ-
κων και όχι µόνο. 

Κύριε Υπουργέ, εδώ είναι πολύ σηµαντικό να έχουµε υπ’ όψιν
µας ότι αυτή η ανάπτυξη πρέπει να βρίσκεται σε αρµονία µε τον
κάθε τόπο και τους ανθρώπους του. Γι’ αυτόν τον λόγο είχαµε
πρόσφατα στο νότιο Πήλιο µια δηµόσια συζήτηση για το πώς θα
πρέπει να εµπλέκονται οι ΟΤΑ στη διαδικασία λήψης αποφάσεων
για ΑΠΕ. 

Ειδικά για το θέµα της συµµετοχής των τοπικών κοινωνιών
στην αδειοδότηση αιολικών πάρκων, ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ.
Χατζηδάκης πήρε σαφή θέση. Διευκρίνισε πως θα ενισχυθεί το
θεσµικό πλαίσιο διαβούλευσης, έτσι ώστε οι δήµοι να έχουν µε-
γαλύτερη δυνατότητα κατάθεσης προτάσεων σχετικά µε την
ανάπτυξη ανανεώσιµων πηγών ενέργειας σε περιοχές αρµοδιό-
τητάς τους.

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι τέτοια έργα µπορούν να δη-
µιουργήσουν νέες οικονοµικές προοπτικές σε όλη την περιοχή
της Μαγνησίας. 

Παράλληλα, οι καινούργιες υποδοµές µπορούν να εξασφαλί-
σουν ενεργειακή αυτονοµία σε περιοχές που σήµερα αντιµετω-
πίζουν προβλήµατα σταθερότητας του ηλεκτρικού τους δικτυού.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, η δηµιουργία ευκαιριών ανάπτυξης
για την τοπική οικονοµία, δεν µπορεί να µη σχετίζεται µε την προ-
στασία του φυσικού περιβάλλοντος και την υπάρχουσα τουρι-
στική ανάπτυξη. 

Έχουµε στην περιοχή µας, περιοχές ιδιαίτερης φυσικής οµορ-
φιάς, που ήδη έχουν αναπτυχθεί σε άλλη κατεύθυνση. 

Είναι, εποµένως, αναγκαίο να δούµε πού µπορεί να υπάρξει
υπερεκµετάλλευση των ίδιων φυσικών πόρων. Και αν όντως εµ-
φανίζεται τέτοια πιθανότητα, οφείλουµε να συζητούµε έγκαιρα
µε τις τοπικές κοινωνίες όλα τα ενδεχόµενα πριν από την όποια
νέα εγκατάσταση. Ο λόγος είναι διπλός. Πρώτα απ’ όλα η πλή-
ρης ενηµέρωση των πολιτών είναι ο καλύτερος τρόπος να δια-
σκεδάζονται ανησυχίες, αλλά και να διαψεύδεται η σκόπιµη
παραπληροφόρηση που συχνά εµφανίζεται σε τέτοιες περιπτώ-
σεις. Χαρακτηριστικό παράδειγµα, η γραφική άποψη κάποιων οι-
κολόγων, που, όµως, προβάλλεται ως δήθεν περιβαλλοντικό
πρόβληµα, ότι οι ανεµογεννήτριες χτυπούν και τα αποδηµητικά
πουλιά. Τέτοιες αιτιάσεις δεν έχουν θέση σε έναν σοβαρό δηµό-
σιο διάλογο.

Προς αυτή την κατεύθυνση, είναι θετικό πως οι δήµοι µπορούν
να καταθέσουν τις απόψεις τους τόσο πριν την αδειοδότηση
νέων έργων, όσο και µετά τη χορήγηση άδειας παραγωγής από
τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, δηλαδή κατά το στάδιο της πε-
ριβαλλοντικής αδειοδότησης του έργου. 

Εποµένως, υπάρχουν δυνατότητες διαβούλευσης πριν την εν-
δεχόµενη χορήγηση τελικής άδειας λειτουργίας της όποιας εγ-
κατάστασης ηλεκτροπαραγωγής και από ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας.

Πέραν αυτών, όµως, το αρµόδιο Υπουργείο διευκρίνισε πρό-
σφατα πως αναµένεται η έκδοση του νέου κανονισµού βεβαι-
ώσεων παραγωγών, σύµφωνα µε το άρθρο 18 του ν.4685/2020,
κάτι που αναµένεται να ενισχύσει τη δυνατότητα των ΟΤΑ να συν-
διαµορφώνουν τους όρους λειτουργίας έργων ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας αρµοδιότητάς τους, συµπεριλαµβανοµένων
των ανεµογεννητριών και των φωτοβολταϊκών.

Ειδικά για τα φωτοβολταϊκά πάρκα ήταν εξαιρετικά θετική η
διευρυµένη δυνατότητα που δώσαµε πρόσφατα εδώ στη Βουλή
µε την ψήφιση διάταξης για την εγκατάστασή τους σε αγροτική
γη υψηλής παραγωγικότητας. Ήταν ένα αναγκαίο µέτρο βελτίω-
σης µιας δυσάρεστης, οµολογουµένως, πραγµατικότητας,
καθώς εδώ και χρόνια στο Θεσσαλικό Κάµπο υπάρχουν εκτάσεις
που για αντικειµενικούς λόγους παραµένουν αναξιοποίητες.
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Δόθηκε, λοιπόν, -και σωστά- από την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας η ευκαιρία να µπει δυναµικά και η Μαγνησία στο νέο
κύκλο εκµετάλλευσης, ο οποίος χρηµατοδοτείται και από τον
αναπτυξιακό νόµο. Επενδυτικά σχέδια παραγωγής ενέργειας
από ανανεώσιµες πηγές προς κάλυψη των αναγκών αγροτικών
εκµεταλλεύσεων µπορούν να επιδοτηθούν από το Υπουργείο
Ανάπτυξης για τον τρέχοντα κύκλο προτάσεων µέχρι τις 30
Οκτωβρίου. Οι κρατικές αυτές ενισχύσεις σε επιχειρήσεις του
πρωτογενή τοµέα, είναι ουσιαστικά µια µορφή µη επιστρεπτέας
προκαταβολής που τόσο πολύ ξαφνικά αγάπησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Είναι
µια ακόµα περίπτωση µέτρου που δήθεν θα έπαιρνε, αλλά δεν
πρόλαβε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Γι’ αυτό, προφανώς, καλώς σας αντικατέστησε ο ελληνικός
λαός µε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη, για να κάνει η Νέα Δηµο-
κρατία όλα όσα εσείς δεν προλάβατε και στον τοµέα της ανά-
πτυξης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, όπως και σε τόσους
άλλους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνος Χήτας.

Στη συνέχεια τον λόγο θα λάβει ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.

Θα είµαι σύντοµος, γιατί αντιλαµβάνοµαι και την ταλαιπωρία των
συναδέλφων. Όµως, να ξέρετε ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι είµαστε εδώ από το πρωί και θα φύγουµε βράδυ -δεν πη-
γαινοερχόµαστε- οπότε θα πρέπει και εµείς κάποια στιγµή να
µιλήσουµε. 

Κύριε Υπουργέ, να σας συγχαρώ κιόλας για τα νέα σας καθή-
κοντα.

Έχουν ειπωθεί πολλά για το νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι τα εξάντ-
λησε και ο εισηγητής µας και ο Πρόεδρος το πρωί.

Χωρίς αµφιβολία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το θέµα που
απασχολεί τους περισσότερους Έλληνες αυτή τη στιγµή και το
µυαλό όλων -έδωσε το στίγµα ο Κυριάκος ο Βελόπουλος νωρί-
τερα- είναι στη Σύνοδο Κορυφής. Διότι πέρα από την κριτική που
µπορούµε να ασκούµε -και ασκούµε και θα ασκούµε και θα
ασκήσω και εγώ τώρα- το αποτέλεσµα όταν τραβάς µία γραµµή,
είναι ένα. Και λέµε ότι πρέπει -και ευχόµαστε και µακάρι- να επι-
στρέψει ο Πρωθυπουργός µε ευχάριστα νέα από τη Σύνοδο Κο-
ρυφής. Αυτό λέει η λογική, αυτό λέει το εθνικό συµφέρον.
Οτιδήποτε άλλο ακουστεί εδώ µέσα, είναι τουλάχιστον παρανοϊκό. 

Έχουµε κάποια δείγµατα. Λέει, για παράδειγµα -πριν από λίγη
ώρα µας ενηµέρωσαν και επίσηµα- ότι τρίζουν τα δόντια η Γαλλία
και η Γερµανία στην Τουρκία, στον Ερντογάν και τους δίνουν µία
εβδοµάδα διορία, αλλιώς κυρώσεις. Μάλλον! Τους δίνουν µια
εβδοµάδα διορία. Δείτε τη µετάφραση τώρα της είδησης. Είναι
τόσο όσο ακριβώς χρειάζεται για να λήξει η NAVTEX της Τουρ-
κίας. Μια εβδοµάδα είναι ακόµα το υπόλοιπο της NAVTEX. Δεν
την ανανεώνει η Τουρκία. Άρα, και το κοµµάτι της έχει κάνει και
τη µαγκιά της, τον τσαµπουκά της, για να πω µια τούρκικη λέξη.
Και τι θα γίνει µετά; Άρα, δόθηκε τόσος χρόνος όσος χρειάζεται
για να τη γλιτώσει για άλλη µια φορά. Το είπε ο Υπουργός Εξω-
τερικών της Γερµανίας. Θα περιµένουµε µία εβδοµάδα για να
αποφασίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση πώς θα αντιδράσει -εκεί είναι,
λοιπόν, το µυστικό- και αν θα αντιδράσει και πώς θα αντιδράσει. 

Θα τελειώσει, λοιπόν, η εβδοµάδα, θα τελειώσει και η παράνοµη
NAVTEX της Τουρκίας, θα µαζευτεί και πάλι πίσω ο Ερντογάν και
µετά θα είναι όλα µέλι-γάλα, «ελάτε πάλι να συζητήσουµε». Άρα,
πάλι βγήκαµε χαµένοι επικοινωνιακά. 

Η Τουρκία έχει εξασφαλίσει αν όχι την υποστήριξη -να µην το
πω αυτό, γιατί είναι ακραίο- σίγουρα, όµως, την ανοχή των Ευ-
ρωπαίων για όσα κάνει στο Αιγαίο, για όσα κάνει στη Μεσόγειο
και βλέπει ότι η Ελλάδα, δυστυχώς, συµπλέει µε αυτή την ευρω-
παϊκή γραµµή. Γιατί είπαµε ότι η ευχή όλων είναι να είναι το απο-
τέλεσµα θετικό, αλλά από την άλλη πλευρά θα πρέπει να πούµε
ότι κάνουµε λάθη, κάνουµε τραγικά λάθη. Και είναι λάθος η

Ελλάς να υποβιβάζει την επιθετικότητα των Τούρκων, είναι λάθος
να ακούγονται δηλώσεις απαράδεκτες περί λεονταρισµών από
την µία, αλλά από την άλλη για επέκταση στα έξι ναυτικά µίλια,
όχι στα δώδεκα, όπως τοποθετήθηκαν χθες, ότι οι κόκκινες γραµ-
µές µας είναι εκεί. 

Ξέρετε, αυτό είναι το βούτυρο στο ψωµί των Τούρκων και πρέ-
πει να αντιδράµε. Στην αρχή αντιδρούσαµε µέτρια, µετά λιγό-
τερο. Μετά δεν αντιδράσαµε καθόλου. Τώρα ήρθαν στην πόρτα
µας µπροστά τα τρυπάνια. 

Αυτά είναι, δυστυχώς, τα αποτελέσµατα της πολιτικής µας. Και
τα λάθη πρέπει να λέγονται µπας και συµµορφωθούµε.

Και πρέπει, επιτέλους, να δώσουµε ως χώρα µία απάντηση. Τι,
πόλεµο; Όχι, µία απάντηση. Να πούµε, δώδεκα ναυτικά µίλια
τώρα, να κάνουµε ΑΟΖ µε την Κύπρο τώρα. Χθες έπρεπε, όχι
τώρα. Πείτε τώρα -τώρα να το καταστήσουµε σαφές- ότι έτσι και
τολµήσει να κατεβάσει το τρυπάνι του το κανόνι, το πλοίο το
οποίο έχει βγει, θα βυθιστεί. Πρέπει να ειπωθεί αυτό, για να ξέ-
ρουν ποιες είναι οι διαθέσεις µας. Και βάλτε τώρα τέλος στην
τουρκική εισβολή στο Αιγαίο.

Και από την άλλη, δείτε το και λίγο επικοινωνιακά. Δεν είναι
δυνατόν την ώρα της κορύφωσης των διαπραγµατεύσεων, της
κορύφωσης των τουρκικών προκλήσεων και διεκδικήσεων και
τσαµπουκάδων, η Ελλάδα, η Κυβέρνηση αυτή η οποία χειρίζεται
αυτό το πολύ σοβαρό θέµα, να δίνει προαγωγή και από αναπλη-
ρωτή να κάνει τον Ντόκο επίσηµο σύµβουλο εθνικής ασφαλείας.
Ποιόν; Τον Ντόκο. Δεν τον ξέρω. Μπορεί να είναι τέλειος ο άν-
θρωπος. Δεν κάνει για αυτή τη δουλειά. Απλά και λαϊκά. Δεν µπο-
ρεί να κάνει για αυτή τη δουλειά ένα γνήσιο παιδί του ΕΛΙΑΜΕΠ.
Δεν µπορεί να κάνει αυτή τη δουλειά -σύµβουλος ασφαλείας του
Πρωθυπουργού- εν ώρα κρίσης µε τους Τούρκους -βρισκόµαστε
στα κόκκινα- ο άνθρωπος που σε συνέντευξή του -θα τα κατα-
θέσω όλα στα Πρακτικά, για να ενηµερωθούν και οι συνάδελφοι-
έχει πει πως εφόσον η Ελλάδα αποφασίσει ότι αυτό τη συµφέρει,
τότε θα µπορούσε να διαπραγµατευτεί µία συµφωνία συνεκµε-
τάλλευσης µε ποσοστά που θα καθοριστούν σύµφωνα µε τα συµ-
φωνηµένα θαλάσσια σύνορα. Απίστευτο! Απίστευτο! Μετά είπε,
βέβαια, ότι εκφράζει προσωπικές απόψεις. 

Τώρα όµως, κύριε Ντόκο, αυτά αντανακλούν τη δική σου επί-
σηµη θέση ως συµβούλου ασφαλείας του Πρωθυπουργού. Δεν
είσαι ένας απλός πολίτης για να εκφράζεις προσωπικές απόψεις.

Επίσης, στις 26-11-2019, πριν από λίγο καιρό, είπε τα εξής:
«Ακόµη και οι ιδέες περί συνεκµετάλλευσης µπορούν να συζητη-
θούν.».

Και έκανε και τρίτη δήλωση σε ερώτηση που του έγινε σχετικά
µε το αν ανησυχεί για το ενδεχόµενο θερµού επεισοδίου. Η ερώ-
τηση ήταν η εξής: «Ανησυχείτε, κύριε Ντόκο, για θεσµό επεισό-
διο;» και η απάντηση που έδωσε ήταν η εξής: «Ο µεγάλος
αριθµός καθηµερινών επεισοδίων στον αέρα και τη θάλασσα,
αποτέλεσµα παράνοµων τουρκικών κινήσεων…σύµφωνα µε την
ελληνική αντίληψη ισχύουν αυτά.». Τι εννοεί, δηλαδή, εδώ ο ποι-
ητής; Δεν παραβιάζεται καθηµερινά το FIR µας; Δεν έχουµε προ-
κλήσεις καθηµερινά; Αυτές οι προκλήσεις είναι σύµφωνα µε την
ελληνική αντίληψη;

Όταν τελειώσω την οµιλία µου, θα καταθέσω επίσηµα στα
Πρακτικά και τις δηλώσεις, γιατί κάποια στιγµή θα πρέπει να τε-
λειώνει αυτό το παραµύθι. Ναι µεν, οµοψυχία, ναι µεν, όλοι µαζί,
αλλά κάποια πράγµατα βγάζουν µάτι. Δεν µπορούµε να βάζουµε
τον Ντόκο να φυλάει τα πρόβατα!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν µπορώ να µην κάνω και ένα ακόµα σχόλιο, κύριε Πρόεδρε,
πραγµατικά µόνο για δύο λεπτά.

Βλέπουµε καθηµερινά ότι δεν υπάρχει συµµόρφωση στην κοι-
νωνία, γιατί ο κόσµος, οι πολίτες προκαλούνται κάθε µέρα. Γι’
αυτό και εξοργίζονται και τρελαίνονται. Δεν µπορούν την ανισορ-
ροπία, δεν µπορούν το άδικο. Δεν υπάρχει συµµόρφωση στους
κανόνες, κύριε Υπουργέ, χωρίς τροµοκρατία. Υπάρχει τροµοκρα-
τία σε όλα! Το Πάσχα κλείσατε τις εκκλησίες, δαιµονοποιήσατε τη
Θεία Κοινωνία και τον ασπασµό των εικόνων. Δηµιουργήσατε
κλίµα τρόµου για τον Δεκαπενταύγουστο, απαγορεύσατε τις πα-
ρελάσεις και τώρα πήραν σειρά και τα Χριστούγεννα. Η κ. Πα-
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γώνη, η καθηµερινή εθνική µας «τροµοκράτης» -εντός εισαγω-
γικών, για να µην παρεξηγηθώ, εννοώ της ενηµέρωσης- βγήκε
χθες να µας το αναγγείλει. Βγήκε να µας πει να ξεχάσουµε τα Χρι-
στούγεννα. Προχθές, βέβαια, είχε το θράσος να µιλάει για απο-
στάσεις έξω από το εφετείο. Παρακαλούσε όσους µαζεύτηκαν στο
εφετείο, τριάντα χιλιάδες κόσµου, να έχουν αποστάσεις. Αυτά
είναι τα «παραµύθια της Χαλιµάς» που προσπαθεί να καταπιεί ο
κόσµος και δεν µπορεί και τρελαίνεται. Έχουµε εκφοβισµό των τη-
λεθεατών καθηµερινά. Βιάζετε τη λογική των Ελλήνων. 

Είχα να πω και κάποια ενδιαφέροντα στοιχεία για τον ΟΟΣΑ,
αλλά δεν προλαβαίνω, γιατί πρέπει να κλείσω. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς επειδή νοµίζω ότι και εσείς
έχετε τις ίδιες ευαισθησίες, όπως πρέπει να έχουν όλοι οι άνθρω-
ποι, επιτρέψτε µου να πω ότι µε αφορµή µια οµιλία µου εδώ προχ-
θές για κάποιους κανίβαλους που σκοτώνουν και κακοποιούν ζώα,
προτείναµε στον κ. Θεοδωρικάκο και στον κ. Λιβάνιο την αυστη-
ροποίηση των ποινών. Πήραµε, λοιπόν, τη δέσµευση ότι θα φέ-
ρουν σύντοµα την αυστηροποίηση των ποινών γι’ αυτά τα κτήνη,
γι’ αυτούς τους κανίβαλους, ώστε να µην έχουν ανασταλτικό χα-
ρακτήρα και πραγµατικά να πληρώνουν για ό,τι κάνουν. 

Δεν είναι ότι αυξήθηκαν τα κρούσµατα κακοποίησης τις τελευ-
ταίες µέρες, κύριε Πρόεδρε. Απλά µε αφορµή εκείνο το σκυλάκι
-τώρα είχαµε και δεύτερο και τρίτο- τα µέσα ενηµέρωσης δεί-
χνουν παραπάνω ενδιαφέρον και βγάζουν στην επιφάνεια τέ-
τοιου είδους θέµατα. Δυστυχώς, όµως, έχουµε καθηµερινά
πολλά τέτοια περιστατικά. Μάλιστα, είχαµε ένα νέο περιστατικό
κακοποίησης στη Νίκαια. Του την έπεσαν έξω από τα δικαστήρια
σήµερα αυτού του κτήνους. Ζητήσαµε, λοιπόν, αυστηροποίηση
του νόµου και περιµένουµε συγκεκριµένες δεσµεύσεις.

Απευθυνόµενος στον κόσµο τώρα, θα ήθελα να ζητήσω τη δη-
µοσιοποίηση των φωτογραφιών των δραστών, ώστε κανένας από
αυτούς να µη µένει στην αφάνεια και να τα µαθαίνουµε όλα, γιατί
όποιος έχει τέτοια ένστικτα εναντίον ζωντανών ψυχών, είναι πολύ
πιθανό να τα βγάλει και εναντίον των ανθρώπων.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Χήτα. 
Στη συνέχεια, θα µιλήσουν τρεις Βουλευτές, ο κ. Φίλιππος

Φόρτωµας, ο κ. Γεώργιος Στύλιος και η κ. Βρυζίδου Παρασκευή.
Μετά, τον λόγο θα πάρει ο Υφυπουργός κ. Νίκος Ταγαράς. 

Ρωτούν πολλοί Βουλευτές ποιες βουλευτικές τροπολογίες θα
γίνουν δεκτές, προκειµένου να ξέρουν να τοποθετηθούν. 

Αν µπορείτε λοιπόν, κύριε Ταγαρά, να ενηµερώσετε τον κύριο
Υπουργό, τον κ. Χατζηδάκη, ούτως ώστε να ενηµερώσει κάποια
στιγµή το Σώµα ποιες βουλευτικές τροπολογίες θα κάνει δεκτές. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας)� Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Φόρτωµα, έχετε τον λόγο. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υιοθέτηση της

οδηγίας 2019/904 στην εθνική νοµοθεσία για τον περιορισµό των
επιπτώσεων συγκεκριµένων πλαστικών στο περιβάλλον αποτελεί
τοµή για την περιβαλλοντική νοµοθεσία της χώρας και είναι
χρέος όλων µας να υπερψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο.

Το νοµοσχέδιο δε αυτό έρχεται να αλλάξει τις συνήθειες και
εν γένει τη δική µας στάση προς το περιβάλλον. Η σηµερινή Κυ-
βέρνηση έχει στόχο τη σηµαντική επένδυση στη βιώσιµη ανά-
πτυξη γυρίζοντας τη σελίδα οριστικά και φυσικά στοχεύοντας σε
ένα µέλλον ποιοτικότερο, όπως βέβαια και πιο πράσινο. Πολίτες,
αλλά και επιχειρήσεις καλούνται να βγάλουν από την καθηµερι-
νότητά τους πλαστικά µιας χρήσης, επιζήµια για το περιβάλλον,
όπως πλαστικά προϊόντα που δεν µπορούν να επαναχρησιµοποι-
ηθούν ή και να ανακυκλωθούν και τα οποία ευθύνονται για τη ρύ-
πανση των θαλασσών, αλλά και των ακτών µας.

Πέραν από την υγειονοµική, αλλά και την οικονοµική κρίση την
οποία διανύουµε, ολοένα και πιο σηµαντική γίνεται και η οικολο-

γική αυτή κρίση. Τα απόβλητα επηρεάζουν τα θαλάσσια, αλλά
και τα παράκτια οικοσυστήµατα και αποτελούν µια σηµαντική
ανησυχία για όλους µας. Το 80%-85% περίπου των απορριµµά-
των στη θάλασσα, τα οποία καταµετρώνται στις παραλίες, είναι
πλαστικά, ενώ τα πλαστικά αντικείµενα µιας χρήσης αντιστοιχούν
περίπου στο 50% και τα είδη της αλιείας στο 27% επί του συνό-
λου. Τα δε πλαστικά προϊόντα µιας χρήσης περιλαµβάνουν ένα
ευρύ φάσµα κοινών καταναλωτικών προϊόντων ταχείας κατανά-
λωσης που απορρίπτονται, αφού έχουν κυρίως χρησιµοποιηθεί
µία φορά, σύµφωνα µε τον δικό τους προορισµό. Ανακυκλώνον-
ται σπανίως και συχνά καταλήγουν στα σκουπίδια.

Η κατάλληλη δε διαχείριση των αποβλήτων εξακολουθεί να
είναι καίριας σηµασίας για την πρόληψη όλων των απορριµµά-
των, περιλαµβανοµένων και των θαλασσίων.

Ειδικά στην Ελλάδα, µια χώρα η οποία φηµίζεται για τη θά-
λασσα, αλλά και την ακτογραµµή της και τα οποία αποτελούν το
νούµερο ένα εθνικό µας προϊόν οφείλουµε µε κάθε δυνατό τρόπο
να τα διαφυλάξουµε και να τα διατηρήσουµε καθαρά.

Δύο χρόνια πριν µε αφετηρία τη Σίκινο ένα πρόγραµµα άρχισε
την προσπάθεια αντικατάστασης πλαστικών µιας χρήσης, αρχί-
ζοντας από το πλαστικό καλαµάκι. Στη συνέχεια δε, το ήδη επι-
τυχηµένο αυτό πρόγραµµα οργάνωσε µια πολυεπίπεδη
παρέµβαση και στη Δονούσα, προσκαλώντας τους επαγγελµα-
τίες, αλλά και τους κατοίκους του νησιού να δεσµευθούν για τη
συστηµατική µείωση, αλλά και για τη σταδιακή κατάργηση των
πλαστικών µιας χρήσης από το νησί, δίνοντας ένα ισχυρό µήνυµα
και στην παγκόσµια κοινότητα. Και όλα αυτά πριν από την εξει-
δίκευση της εν λόγω οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δυστυχώς, όµως, µέχρι σήµερα τα συστήµατα παραγωγής,
αλλά και κατανάλωσης δεν προσφέρουν πολλά κίνητρα για την
αποφυγή, αλλά και τη µείωση αυτή. Γι’ αυτόν τον λόγο η πα-
ρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης επανασχεδιά-
ζει την αλυσίδα παραγωγής, αλλά και κατανάλωσης. 

Παράλληλα, στα εθνικά µέτρα για τη µείωση της θαλάσσιας
ρύπανσης, αλλά και την παροχή κινήτρων το εν λόγω νοµοσχέδιο
προβλέπει αντικίνητρα υπό την µορφή κυρώσεων. Συγκεκριµένα,
σύµφωνα µε την αρχή «ο ρυπαίνων πληρώνει» θεσπίζονται συ-
στήµατα διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού, αλλά και του επι-
χειρηµατία για την κάλυψη του κόστους αποβλήτων, αλλά και
περισυλλογής των απορριµµάτων. 

Είναι ξεκάθαρο ότι η δική µας Κυβέρνηση έχει έναν και µόνο
στόχο, µια πραγµατική πράσινη πολιτική που θα έχει ως τελικό
σκοπό και στόχο τη βιώσιµη ανάπτυξη, αλλά και την προστασία
τόσο του περιβάλλοντος όσο και της υγείας. Δίνουµε βαρύτητα
στην επίλυση καίριων ζητηµάτων, δείχνοντας εµπιστοσύνη και
στους πολίτες, αλλά και στους επιχειρηµατίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πλαστικά µίας χρήσης χρη-
σιµοποιούνται κυρίως για λίγα µόλις λεπτά, αλλά οι συνολικές
τους επιπτώσεις και στο περιβάλλον διαρκούν κυρίως για πολλές
δεκαετίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για λίγο την ανοχή σας. 
Η λύση βρίσκεται στα δικά µας χέρια, στα χέρια όλων µας, στις

επιλογές µας, αλλά και στις καθηµερινές µας συνήθειες. Όλοι
µπορούµε να είµαστε η αλλαγή την οποία θέλουµε να δούµε και
στον δικό µας κόσµο. Σήµερα πηγαίνουµε τη δική µας κοινή προ-
σπάθεια ένα βήµα πιο µακριά. Οι δε συνθήκες έχουν ωριµάσει
για πιο αποτελεσµατικές πολιτικές και στα ζητήµατα του περι-
βάλλοντος.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τηρεί τις υποσχέσεις της
για την ενίσχυση και της βιώσιµης και της αειφόρου οικονοµίας
και το παρόν νοµοσχέδιο κινείται προς την κατεύθυνση αυτή. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µια επικαιρότητα µε

πολλά και σηµαντικά θέµατα και ζητήµατα. Εγώ στην οµιλία µου
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θα αναφερθώ όχι στα ζητήµατα αυτά αλλά στο περιεχόµενο του
νοµοσχεδίου που συζητούµε. Συζητούµε λοιπόν µια ευρωπαϊκή
οδηγία, ένα νοµοσχέδιο το οποίο νοµοθετεί για τη µείωση των
επιπτώσεων των πλαστικών προϊόντων στο περιβάλλον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 80%
ως 85% του συνόλου των θαλάσσιων απορριµµάτων που καταµε-
τρώνται σε παραλίες είναι πλαστικά. Είναι µόνο τα πλαστικά προ-
ϊόντα µιας χρήσης που αντιστοιχούν στο 50% αυτών των
θαλάσσιων απορριµµάτων. Στην Ελλάδα καταναλώνουµε ηµερη-
σίως ένα εκατοµµύριο πλαστικά ποτηράκια του καφέ ή τριακόσια
πενήντα εκατοµµύρια πλαστικά ποτήρια τον χρόνο, ενώ παράλ-
ληλα δύο δισεκατοµµύρια πλαστικά µπουκάλια αναψυκτικών και
νερών διατίθενται κάθε χρόνο. Τα πλαστικά προϊόντα µιας χρήσης
είτε τα απορρίπτουµε στη συνέχεια ανεξέλεγκτα στο περιβάλλον
είτε σε κάδους για περισυλλογή και περαιτέρω διαχείριση και υγει-
ονοµική ταφή.

Τα προϊόντα αυτά τείνουν να συσσωρεύονται σε µεγάλες πο-
σότητες στις ακτές, στις κοίτες ποταµών, λιµνών, αλλά και στο
υδάτινο περιβάλλον στη θάλασσα ή στον βυθό και διασπώνται σε
βάθος δεκαετιών σε µικρά πλαστικά που ρυπαίνουν το περιβάλλον
και εισχωρούν τελικώς στην τροφική αλυσίδα. 

Αναλογιζόµενοι δε ότι το 50% των απορριµµάτων στη θάλασσα
είναι πλαστικά µιας χρήσης και ότι η χώρα µας φηµίζεται για το
περιβάλλον της και τις καθαρές θάλασσες και ακτές, καταλαβαί-
νουµε πόσο σηµαντικό είναι το σηµερινό νοµοσχέδιο, όπου η Κυ-
βέρνηση προχωρεί σε µία ολοκληρωµένη παρέµβαση για την
απαγόρευση των πλαστικών µιας χρήσης αξιοποιώντας και ενσω-
µατώνοντας µία ευρωπαϊκή οδηγία στην ελληνική νοµοθεσία αλλά
επιπλέον εισάγει και εθνικά µέτρα που αφορούν την επαναχρησι-
µοποίηση των καθηµερινών µας προϊόντων και την ανακύκλωση
αυτών. Άρα, λοιπόν, έχουµε µια παρέµβαση µε την οδηγία και µία
παρέµβαση µε τα µέτρα σε εθνικό επίπεδο που περιλαµβάνει το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Αξίζει η παρατήρηση ότι στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προβλέ-
πεται ότι στο δηµόσιο η απόσυρση των πλαστικών µιας χρήσης
θα πραγµατοποιηθεί έξι µήνες νωρίτερα, από τον Ιούλιο του 2021
– όπως προβλέπεται µε το σχετικό νοµοθέτηµα- που είναι ο πα-
νελλαδικός µας στόχος.

Οι βασικοί στόχοι της οδηγίας είναι η πρόληψη και η µείωση του
αντίκτυπου ορισµένων πλαστικών προϊόντων στο περιβάλλον,
ιδίως στο υδάτινο περιβάλλον και στην ανθρώπινη υγεία, καθώς
και η προώθηση της µετάβασης σε µια κυκλική οικονοµία µε και-
νοτόµα και βιώσιµα επιχειρηµατικά µοντέλα, προϊόντα και υλικά
συµβάλλοντας έτσι στην αποδοτική λειτουργία της εσωτερικής
αγοράς. Με την υιοθέτηση στην εθνική µας νοµοθεσία της ευρω-
παϊκής οδηγίας 904/2019, απαγορεύεται από τον Ιούλιο του 2021
η διάθεση στην αγορά δέκα πλαστικών προϊόντων µιας χρήσης,
τα οποία έχουν παρουσιαστεί από τους αρµόδιους Υπουργούς και
από τον εισηγητή µας µε πολύ µεγάλη λεπτοµέρεια και δεν θα τα
αναφέρω. 

Στόχος της απαγόρευσης σε αυτά τα πλαστικά προϊόντα είναι
η µείωση της κατανάλωσης σε πλαστικά ποτήρια και πλαστικούς
περιέκτες τροφίµων κατά 30% από τα σηµερινά δεδοµένα µέχρι
το 2024 και κατά 60% µέχρι το 2026. Για να επιτευχθεί αυτός ο
στόχος µεταξύ άλλων προβλέπεται ο επανασχεδιασµός των προ-
ϊόντων µε οικολογικό πρόσηµο. Ειδικότερα τίθεται υποχρεωτικός
στόχος χωριστής συλλογής των πλαστικών µπουκαλιών κατά 77%
µέχρι το 2025 και κατά 90% µέχρι το 2029. Να σηµειώσω ότι όλα
τα καπάκια θα πρέπει να είναι προσαρµοσµένα στα µπουκάλια
µέχρι το 2024, ενώ τα πλαστικά µπουκάλια θα πρέπει να κατα-
σκευάζονται από 25% ανακυκλώσιµο περιεχόµενο µέχρι το 2025
και από 35% αντίστοιχα το 2030. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση τώρα µε τα εθνικά
µέτρα που νοµοθετούµε, δίνουµε κίνητρα για την ενίσχυση της
πρόληψης –επαναχρησιµοποίηση- στη δηµιουργία πλαστικών απο-
βλήτων. Μεταξύ άλλων θεσπίζεται περιβαλλοντική εισφορά για τα
πλαστικά ποτήρια και τους περιέκτες τροφίµων από 1-1-2022. Τα
χρήµατα που θα συλλέγονται από τη συγκεκριµένη εισφορά θα
πηγαίνουν στο Πράσινο Ταµείο και θα επιστρέφουν πίσω στους
δήµους και τις περιφέρειες της χώρας για δράσεις καταπολέµη-
σης της περιβαλλοντικής ρύπανσης. 

Επιπλέον θεσπίζεται πανελλαδικό σύστηµα επιστροφής-εγγύη-
σης στον πολίτη, δηλαδή ο πολίτης θα παίρνει χρήµατα από τα
πλαστικά τα οποία θα ανακυκλώνει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό δεν έχει
κοµµατικό χρώµα. Το νοµοσχέδιο αυτό το µόνο χρώµα που έχει
είναι το πράσινο. Είναι ένα νοµοσχέδιο που προέρχεται σε συνέ-
χεια της περιβαλλοντικής πολιτικής της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας. Μιας πολιτικής που εκφράζεται µε το µεγάλο σχέ-
διο για την απολιγνιτοποίηση, µε το νέο σχέδιο νόµου που ψή-
φισε η Βουλή πρόσφατα για τις περιοχές «NATURA», µε την
απλοποίηση για την ενίσχυση των ΑΠΕ, µε το νέο δεκαετές
εθνικό σχέδιο για τη διαχείριση των αποβλήτων, µε τη νέα εθνική
στρατηγική για την ηλεκτροκίνηση. Η Κυβέρνηση προχωρά απο-
φασιστικά, γρήγορα µε γνώµονα την προστασία του φυσικού
πλούτου της χώρας που είναι η µεγάλη κληρονοµιά για τις επό-
µενες γενιές. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ και
εγώ, κύριε Στύλιο.

Τον λόγο έχει η κ. Παρασκευή Βρυζίδου από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία

του περιβάλλοντος και η µέριµνα για την κλιµατική αλλαγή είναι
σε µεγάλο ποσοστό και ευθύνη και βάρος της νοµοθέτησης των
ευρωπαϊκών Κοινοβουλίων και κατ’ επέκταση και της χώρας µας.
Η αύξηση της θερµοκρασίας δεν δηµιουργεί µόνο δυσλειτουρ-
γίες στην καθηµερινότητα των πολιτών, αλλά µαζί µε τα ακραία
καιρικά φαινόµενα µπορεί να οδηγήσει σε τραγικές εξελίξεις οι
οποίες αναχαιτίζουν την ανάπτυξη ενός τόπου δηµιουργούν αρ-
νητικά γεγονότα τα οποία µπορεί να πλήξουν περιουσίες ανθρώ-
πινες, την υγεία των πολιτών, ακόµη και ανθρώπινες ζωές. Η
προστασία του περιβάλλοντος είναι χρέος και ευθύνη όλων µας
και µεγάλη βαρύτητα πέφτει στην εκάστοτε κυβέρνηση. 

Τα πλαστικά αναµφισβήτητα είναι ένα αντικείµενο το οποίο επι-
βαρύνει ιδιαίτερα το περιβάλλον και µάλιστα το υδάτινο δυναµικό
στο οποίο η χώρα µας έχει µεγάλο ποσοστό. Οι θάλασσές µας,
οι παραλίες µας είναι η οµορφιά µας, είναι πηγή ζωής, είναι αν-
τικείµενο του τουρισµού, έχουµε πάρα πολλά οφέλη. Όµως το
80% µε 85% των ρύπων στις θάλασσες είναι πλαστικά και το 50%
από αυτά είναι καθηµερινής χρήσης, µιας χρήσης πλαστικά. Πρέ-
πει λοιπόν, να ληφθεί µέριµνα για να περιοριστεί αυτό το ποσο-
στό σε τέτοιο βαθµό που να µην ρυπαίνει το περιβάλλον. 

Η χώρα µας προχωρά γρήγορα νωρίτερα και από άλλες
χώρες. Και εκτός από το ότι θα υπάρχει τιµή για όσους κατανα-
λώνουν πλαστικά, θα υπάρχουν και ευκαιρίες έτσι ώστε να υπάρ-
χουν κίνητρα και να θελήσουν οι πολίτες, οι επιχειρηµατίες να
προχωρήσουν στο επόµενο βήµα.

Είναι σηµαντικό το ότι έχει καταγραφεί ότι ένα εκατοµµύριο
πλαστικά ποτήρια ηµερησίως καταναλώνονται και ένα δισεκα-
τοµµύριο πλαστικά µπουκάλια σε αναψυκτικά και νερά. Πρέπει,
λοιπόν, να ληφθεί µέριµνα και ήδη η οδηγία που εκδίδεται έχει
να κάνει µε το εξής: Καταργούνται της καθηµερινής µίας χρήσης
πλαστικά, όπως είναι πιάτα, µαχαιροπίρουνα, καλαµάκια, στηρίγ-
µατα από µπαλόνια, εν πάση περιπτώσει, όλα αυτά τα µικρο-
πράγµατα που είναι, όµως, σε καθηµερινή βάση και έχουν
µεγάλη ποσότητα και πολύ µεγάλη επιβάρυνση.

Επιπρόσθετα, λαµβάνεται µέριµνα για τους επιχειρηµατίες
που πρέπει να κάνουν στροφή σε άλλες µορφές παραγωγής
προϊόντων και πλήττονται από αυτή την οδηγία µε επιδοτήσεις
µέσα από το ΕΣΠΑ, για να µπορέσουν να προχωρήσουν σε αυτές
τις αλλαγές.

Επίσης, προβλέπεται το 2022, για να υπάρχει µια σταδιακή
εξέλιξη, να επιβάλλεται τέλος, το οποίο θα είναι 0,4 λεπτά συν
ΦΠΑ, µε στόχο να µειωθεί η παραγωγή των πλαστικών 30% έως
το 2024 και να φτάσουµε µέχρι το 60% το 2026.

Όλη αυτή η µέριµνα είναι ένα µεγάλο κεφάλαιο, το οποίο
αφορά το περιβάλλον. Το περιβάλλον θέλει µέτρα, θέλει στρα-
τηγική, θέλει πρόγραµµα, θέλει άµεσες αποφάσεις, διότι αλλιώς
είναι λόγια και δεν φέρνουν αποτέλεσµα.
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Εκτός από αυτή την πολύ σηµαντική ρύθµιση, θα ήθελα να
αναφερθώ και στις δύο τροπολογίες και θα ήθελα να πω το εξής:
Δεν υπάρχει Έλληνας πολίτης που να µην θέλει να αξιοποιούνται
τα ορυκτά και ο πλούτος της κάθε περιοχής. Και αναφέροµαι σε
αυτά, γιατί τµήµα «ΛΑΡΚΟ» υπάρχει στην περιοχή µου, στον
Δήµο Σερβίων του Νοµού Κοζάνης. Όµως, αυτός ο οποίος νοι-
άζεται για τα προϊόντα και τον πλούτο του τόπου µας, όπως η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση που έκανε εκτενή αναφορά σήµερα,
φροντίζει τα τελευταία πέντε χρόνια πριν από εµάς που διοίκησε
να εξυγιάνει το τοπίο, να στηρίξει και να µην φτάσουν τα χρέη
σε αυτό το ύψος προς όλες τις κατευθύνσεις, στο δηµόσιο, στη
ΔΕΗ, σε εργολάβους, παντού, έτσι ώστε να είναι θέµα χρόνου
να κλείσει οριστικά.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και το Υπουργείο ανα-
πτύσσει πρωτοβουλία, έτσι ώστε να µπορέσει να διασωθεί. Φέρ-
νει ρύθµιση, για να µπορέσει να µπει µε στρατηγική επένδυση
ιδιώτης, ο οποίος θα µπορέσει να κρατήσει αυτό το κοµµάτι µε
τέτοιον τρόπο ώστε και εργαζόµενοι να µείνουν και ο πλούτος
της περιοχής να µπορέσει να συνεχιστεί.

Τέλος, όσον αφορά τη ΔΕΗ, όταν ο ΑΔΜΗΕ σε τέτοιο ποσοστό
έχει ιδιωτικοποιηθεί, σήµερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν
µπορεί να µιλάει για τον σχεδιασµό της Κυβέρνησης. Και µία κυ-
βέρνηση που προηγήθηκε και οδήγησε σε τόσα χρέη τη ΔΕΗ,
πραγµατικά δεν έχει περιθώριο να µιλάει για ενδιαφέρον του δη-
µόσιου χαρακτήρα της ΔΕΗ, του δηµόσιου συµφέροντος και γε-
νικά των πολιτών και του συµφέροντος της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,
κυρία Βρυζίδου και για την τήρηση του χρόνου.

Παρακαλείται τώρα ο Υφυπουργός κ. Νικόλαος Ταγαράς να
πάρει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε προσοχή από την
αρχή της συνεδρίασης όλες τις τοποθετήσεις των συναδέλφων.
Άκουσα δηµιουργικές προτάσεις. Άκουσα όµως και ακραία πράγ-
µατα.

Κατ’ αρχάς, δύο λέξεις για τα εθνικά θέµατα, επειδή αναφέρ-
θηκαν προηγούµενοι συνοµιλητές. Ειδικά σε περιόδους κρίσης
και έντασης οι δηλώσεις µας πρέπει να είναι λίγες και προσεκτι-
κές. Πάνω απ’ όλα, όµως, χρειάζεται ενιαίο εθνικό µέτωπο και
αυτό ας κρατήσουµε µέσα στη συνεδρίαση της Βουλής σήµερα.

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, αναφέρθηκε ο Υπουργός διε-
ξοδικά και αναλυτικά. Εγώ θα αναφερθώ πρώτον, στο νοµοσχέ-
διο –συµπληρωµατικά σε όσα ήδη συζητήθηκαν-, αλλά και σε
άλλα θέµατα εκτός νοµοσχεδίου που τέθηκαν από συναδέλφους.

Η κίνηση από πλευράς Κυβέρνησης το να φέρει πιο γρήγορα
την αποδοχή µιας οδηγίας, της οδηγίας 2019/904, έχει και έναν
συµβολικό χαρακτήρα. Δεν είναι ότι θα λύσουµε το πρόβληµα
της ρύπανσης του περιβάλλοντος από τα πλαστικά, µε το να κα-
ταργήσουµε από τον Ιούλιο της επόµενης χρονιάς δέκα πλαστικά
προϊόντα µίας χρήσης και να αρχίσουµε να βάζουµε και περικο-
πές, µε στόχο να εξελίξουµε αυτή την απαγόρευση και σε άλλα
πλαστικά προϊόντα. Είναι γιατί θέλουµε να δώσουµε το µήνυµα
ως κοινωνία και για την αλλαγή της παραγωγικής διαδικασίας,
αλλά και για την αλλαγή συνηθειών, που σίγουρα και αποδεδειγ-
µένα προσβάλλουν το περιβάλλον. Ειπώθηκαν πριν και από τον
εισηγητή και από άλλους συναδέλφους όλων των πτερύγων. Η
αποδοχή στις γενικές γραµµές, θα έλεγα από όλες τις πλευρές
του Κοινοβουλίου, απέναντι σε αυτήν την κίνηση, είναι θετική.

Το ότι ερχόµαστε πολύ γρήγορα να νοµοθετήσουµε, αλλά ταυ-
τόχρονα και να προετοιµάσουµε ειδικά τους παραγωγικούς φο-
ρείς πλαστικών, που πράγµατι θα επηρεαστούν, χρειάζεται
προσοχή στη µετάβαση από την παλιά εποχή στη νέα που θέ-
λουµε να διαµορφώσουµε. Και πράγµατι, χρειάζεται στήριξη
µέσα από προγράµµατα, από το Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης που
είναι µπροστά µας. Θέλω να πω ότι τέτοιες συζητήσεις έχουν
γίνει πολλές και έχουν αναδειχθεί προτάσεις από τους ίδιους
τους παραγωγικούς φορείς που ασχολούνται µε θέµατα που
αφορούν πλαστικά προιόντα.

Θέλω, επίσης, να πω, σε ό,τι αφορά τις συνήθειες που πρέπει
να αλλάξουµε και τον στόχο που πρέπει να υπηρετούµε και σε
ό,τι αφορά τα απορρίµµατα γενικώς, ότι ο στόχος είναι να µει-
ώσουµε τα απορρίµµατα. Αµέσως µετά να ανακυκλώσουµε ό,τι
ανακυκλώνεται, να επαναχρησιµοποιήσουµε ό,τι υλικά µπορούµε
και ως τελευταία λύση τα υπολείµµατα -και όχι τα απορρίµµατα-
να πάµε να τα αξιοποιήσουµε ενεργειακά.

Επειδή, άκουσα σχετικά µε την ενηµέρωση και τις παρατηρή-
σεις για τους παραγωγούς πλαστικών αν είναι ενηµερωµένοι. Το
είπα και πριν τι θα κάνουµε για να τους βοηθήσουµε στη µετά-
βαση αυτή. Αναφέρθηκε και από τον Υπουργό, αλλά και από άλ-
λους οµιλητές ότι και συσκέψεις έγιναν και συναντήσεις και
ανταλλαγές προτάσεων. Αποµένει το κρίσιµο της στήριξης, συγ-
κεκριµένα µέσα από τα προγράµµατα που προαναφέρθηκα.

Από τον επόµενο Ιούλιο απαγορεύουµε τα πλαστικά µιας χρή-
σης, αλλά στις δηµόσιες υπηρεσίες η απαγόρευση θα ισχύσει
από τον επόµενο χρόνο. Αναµένουµε τον επόµενο µήνα τις τε-
χνικές οδηγίες από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στη συνέχεια
τον Ιανουάριο θα έχουµε τις κοινές υπουργικές αποφάσεις για
λεπτοµερέστερη ενηµέρωση παραγωγών πλαστικών προϊόντων
και πολιτών. Υπάρχουν κίνητρα στον πολίτη-καταναλωτή, γιατί
θα έχει όφελος όταν θα έχει επαναχρησιµοποιούµενο σκεύος,
όταν θα πάει να αγοράσει κάτι. Ταυτόχρονα δε θα έχει υποχρέ-
ωση και η επιχείρηση να διαθέτει  επαναχρησιµοποιούµενα
σκεύη.

Σε ό,τι αφορά αυτό που άκουσα, ότι η οδηγία βγήκε γιατί η
Κίνα δεν δέχεται πλαστικά, πράγµατι, αυτό συµβαίνει. Τελευταία
υπάρχουν αλλαγές στη διάθεση των πλαστικών προϊόντων.

Θέλω να σας πω, όµως, ότι από µελέτη που έχει κάνει ήδη η
Ευρωπαϊκή Ένωση έχει αναδειχθεί το πρόβληµα επιρροής και
περιβαλλοντικού αποτυπώµατος από τα πλαστικά. Αυτό δείχνει
ότι το 50% του αρνητικού περιβαλλοντικού αποτυπώµατος είναι
από τα πλαστικά. Ως απόρροια αυτής της µέτρησης ήλθε και
στην Ελλάδα η οδηγία, την οποία όχι µόνο οφείλουµε να αποδεχ-
θούµε, αλλά και αν δεν υπήρχε, έπρεπε να τη διαµορφώσουµε
από µόνοι µας, αφού το αρνητικό αποτύπωµα το γνωρίζουµε, το
βλέπουµε στις ακτογραµµές µας, δυστυχώς όχι σαν µια ευχάρι-
στη εικόνα. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα τού αν υπάρχει σχέδιο εφαρµογής, στις
συνεδριάσεις της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου δεσµεύ-
τηκα και εστάλη στα e-mails όλων των µελών της επιτροπής ένα
ειδικό σχέδιο δράσης -είναι η πρώτη έκδοση- σε επίπεδο εφαρ-
µογής όλης αυτής της κίνησης που εξελίσσουµε, ένα κείµενο
εβδοµήντα πέντε σελίδων, το οποίο σας έδωσα. Είναι αυτό το
κείµενο –σας το είχα πει και από την επιτροπή- που αναφέρει
αναλυτικά πώς θα εξελιχθούν για να εξυπηρετήσουµε τον στόχο
για τον οποίον έχουµε δεσµευτεί. Άρα υπάρχει παράλληλα και
ταυτόχρονα ειδικό σχέδιο δράσης που εµπλουτίζεται και επικαι-
ροποιείται. Σίγουρα θα υπάρξουν θέµατα στην πορεία, αλλά εί-
µαστε εδώ για να προσαρµόσουµε ό,τι χρειάζεται σε µια αλλαγή
νοοτροπίας που είναι πιο κρίσιµη από την ίδια την αλλαγή της
παραγωγικής διαδικασίας. Αυτό δεν αφορά µόνο στα πλαστικά,
αλλά αφορά και σε άλλα πράγµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκε το πώς θα ελεγχθεί
αν θα εφαρµοστούν όλα αυτά τα οποία νοµοθετούµε και αν µπο-
ρεί ο ΕΟΑΝ από µόνος του να καλύψει αυτήν την ανάγκη του
ελέγχου. Θέλω να πω ότι ο ΕΟΑΝ δεν είναι µόνος. Συνεπικουρεί-
ται, εφόσον το ζητήσει, και από τους ελεγκτές των υπηρεσιών
της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου και Προστασίας του Κατα-
ναλωτή του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων και από την
Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων και από τη Διυπηρεσιακή
Μονάδα Ελέγχου Αγοράς και από τον Ενιαίο Φορέα Ελέγχου
Τροφίµων. 

Θα φύγω λίγο από τα πλαστικά, γιατί έγινε εκτενής αναφορά.
Άκουσα πως σ’ ό,τι αφορά τα απορρίµµατα πάµε σε καύση.
Άκουσα ότι υπάρχει και µηδενικό υπόλειµµα για να µην αναγκα-
ζόµαστε να προχωρούµε στην υγειονοµική ταφή των υπολειµµά-
των, γιατί έχουµε ξεφύγει από την υγειονοµική ταφή των
απορριµµάτων. Όµως, µηδενικό υπόλειµµα για ταφή δεν υπάρχει
παρά µόνο αν έχει προηγηθεί ενεργειακή αξιοποίηση του υπο-
λείµµατος. Ας είµαστε ειλικρινείς και ξεκάθαροι για να µπορούµε
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να είµαστε αληθινοί απέναντι στην κοινωνία.
Επειδή έλαβα και κάποιες αναφορές για τα απορρίµµατα,

θέλω να σας πω -επειδή είµαι παλιός αυτοδιοικητικός και έχω πε-
ράσει απ’ όλα τα επίπεδα αυτοδιοίκησης- ότι αν καθυστερήσαµε
να διαχειριστούµε τη λύση του προβλήµατος των απορριµµάτων
δεν φταίει η µέθοδος επεξεργασίας που έπρεπε να ακολουθή-
σουµε, αν είναι αερόβιος, αν είναι αναερόβιος, αν είναι υπολείµ-
µατα, αν είναι απορρίµµατα. Ένα πράγµα έφταιγε, γιατί εκεί
πάντα κολλούσαµε: Η χωροθέτηση. Μέχρι τότε συµφωνούσαµε
όλοι σε όλα και όταν πηγαίναµε να χωροθετήσουµε τον χώρο ξε-
κινούσαν οι επαναστάσεις, διότι υπήρχε δυστυχώς έντονος λαϊ-
κισµός, έλλειµµα ανάληψης ευθύνης και σωστής και
ολοκληρωµένης πληροφόρησης του κοινού. Αυτή είναι ολόκληρη
η αλήθεια. 

Αυτός είναι, κατά την ταπεινή µου εκτίµηση, ο βασικότερος
λόγος που καθυστερήσαµε να λύσουµε το πρόβληµα της διαχεί-
ρισης των απορριµµάτων. Έχει περάσει χρόνος πολύς, το κό-
στος είναι µεγάλο και δεν νοµίζω ότι επιτρέπεται να
καθυστερήσουµε άλλο. Λύσεις, αποφάσεις και έργα χρειάζονται,
διότι δεν είναι δυνατό να ανεχόµαστε και να δεχόµαστε παντού
σκουπίδια χύµα, ανεξέλεγκτα και όταν πάµε σε έναν χώρο ελεγ-
χόµενο και φυλασσόµενο µε όλες τις προδιαγραφές, να αρχίζουν
οι επαναστάσεις και οι αντιδράσεις. Νοµίζω ότι αυτό δεν περι-
ποιεί τιµή για κανέναν µας.

Άκουσα επίσης για κατάργηση δασικών χαρτών, για κατάρ-
γηση προστατευόµενων περιοχών και φορέων διαχείρισης. Σ’
ό,τι αφορά τους δασικούς χάρτες, αυτό που µας ανάγκασε κατ’
αρχάς –γιατί προστέθηκαν και άλλα- να αναµορφώσουµε και να
αναρτήσουµε ξανά τους δασικούς χάρτες, όπως ξέρετε όλοι,
ήταν το ότι ο νόµος της ανάρτησης των δασικών χαρτών κρίθηκε
αντισυνταγµατικός διότι δεν περιείχε στην ανάρτηση τις οικιστι-
κές πυκνώσεις, δηλαδή τα ιώδη περιγράµµατα των αυθαίρετων
οικισµών. Άρα ήταν υποχρέωσή µας να αναµορφώσουµε τους
χάρτες. Ο κυρίαρχος λόγος ήταν αυτός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελειώνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Συµπληρωµατικά, µε τον ν.4685 προστέθηκε το δικαίωµα της

υποβολής αίτησης µε πράξεις της διοίκησης παραχωρήσεων
εκτάσεων, για να µην το κάνουµε εκ των υστέρων µε τις αντιρ-
ρήσεις. 

Ανοίγω παρένθεση για να πω ότι στο ποσοστό που ήδη είχε
αναρτηθεί και αναφέρθηκε στο 45%, ήδη είχαµε εκατόν εβδο-
µήντα χιλιάδες αντιρρήσεις και ενστάσεις. Ένας από τους λό-
γους ήταν το ότι δεν είχαν τη δυνατότητα να υποβάλουν πράξεις
της διοίκησης που αποδείκνυαν το ιδιοκτησιακό καθεστώς της
έκτασης. Με τις επιτροπές που είχαµε θα καθυστερούσαµε δε-
καπέντε και είκοσι χρόνια να τις µελετήσουµε και να αποφασί-
σουµε. Φανταστείτε τι θα γινόταν και στην ανάρτηση του
υπολειπόµενου των δασικών χαρτών. Άρα αυτοί ήταν οι δύο κυ-
ρίαρχοι λόγοι. 

Η αναµόρφωση ολοκληρώνεται τον επόµενο µήνα και µέχρι
τον Φλεβάρη ο στόχος µας είναι αυτός και πιστεύω ότι θα τον
πετύχουµε και θα γίνει η ανάρτηση στο 100% όλων των δασικών
χαρτών και την επόµενη χρονιά τέτοια περίοδο τουλάχιστον το
90% των κυρώσεων. Θα αποµένει ό,τι αφορά ενστάσεις και αν-
τιρρήσεις. 

Τα αναφέρω αυτά διότι πράγµατι ξέρετε όλοι ότι οι δασικοί χάρ-
τες είναι προαπαιτούµενο για την ολοκλήρωση του Κτηµατολο-
γίου. Είναι αλήθεια ότι καθυστερήσαµε να αποτυπώσουµε
συνολικά µε ασφάλεια τον χώρο και να καταγράψουµε σε µια
βάση δεδοµένων όλα τα γεωχωρικά δεδοµένα. Είναι επίσης αλή-
θεια ότι όλα αυτά εξελίσσονται παράλληλα και ταυτόχρονα και
έχει δυσκολίες το πάντρεµα σε ένα κοινό και ασφαλές υπόβαθρο
όλων αυτών των πληροφοριών. Υπάρχουν ιδιαιτερότητες και προ-
βλήµατα, αλλά είµαστε εδώ κάθε µέρα για να παρεµβαίνουµε, για
να είναι ασφαλές αυτό το οποίο θα προκύψει στο τέλος.

Σε ό,τι αφορά τις περιβαλλοντικές προστατευόµενες περιοχές,
ξέρετε ότι για όλα αυτά που υπήρχαν αποσπασµατικά, µεµονω-
µένα σε κάθε προστατευόµενη περιοχή, µε τον ν.4685 δηµιουρ-
γείται ένας συντονισµένος κεντρικός οργανωτικός φορέας, ο

ΟΦΥΠΕΚΑ όχι για να διώξει αυτούς που πρέπει να υπάρχουν σε
κάθε προστατευόµενη περιοχή, αλλά για να αποκτήσει ένα ορ-
γανωτικό σχήµα ολοκληρωµένο, ασφαλές, που θα συντονίζει,
που θα έχει αρχές και κανόνες και βεβαίως, κατά τόπους επιτρο-
πές όπου θα συµµετέχουν θεσµικοί και φορείς της περιοχής, για
να µπορούµε έτσι να είµαστε πιο αποτελεσµατικοί, να µπορούµε
να αξιοποιήσουµε πόρους, αλλά να έχουµε και ένα ενιαίο στρα-
τηγικό σχέδιο αναφοράς.

Σ’ ό,τι αφορά τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες που ξεκίνη-
σαν από τον ΣΥΡΙΖΑ και τις παρακολουθώ και είναι σε εξέλιξη,
στόχος είναι να ολοκληρωθούν γρήγορα και αµέσως µετά για
κάθε περιοχή να έχουµε µε προεδρικό διάταγµα, σύµφωνα µε τις
τέσσερις κατηγορίες που σε κάθε κατηγορία προβλέπονται, συγ-
κεκριµένες χρήσεις και τελικώς να γνωρίζουµε, χωρίς άλλες πα-
ρεµβάσεις και εγκρίσεις, τι επιτρέπεται και τι απαγορεύεται και
στις προστατευόµενες περιοχές. 

Κλείνοντας µ’ αυτές τις παρατηρήσεις, θέλω να ευχαριστήσω
όλους τους συναδέλφους, τους οποίους άκουσα µε προσοχή.
Χαίροµαι που τουλάχιστον στο βασικό νοµοσχέδιο είµαστε µαζί
για ένα θέµα που είναι κοινός στόχος όλων µας και που ξεκίνησε
και έχει δουλειά για να εξελιχθεί. Θέλω να είµαστε παρέα µέχρι
το τέλος, όχι µόνο στην Αίθουσα, αλλά και στην κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Κέλλας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, το νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε σήµερα συνιστά
αναµφίβολα ένα σηµαντικό βήµα προς την προστασία του φυσι-
κού περιβάλλοντος µέσω της ενσωµάτωσης της οδηγίας για τη
µείωση των επιπτώσεων των πλαστικών. Βέβαια ενόσω εµείς νο-
µοθετούµε εδώ εντός της Εθνικής Αντιπροσωπείας, η σκέψη µας
βρίσκεται εκτός της Αίθουσας στο νοτιοανατολικό άκρο της πα-
τρίδας µας, στους ακρίτες συµπατριώτες µας, καθώς και στα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων τα οποία προασπίζουν την
εθνική µας ασφάλεια.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο κατ’ αρχάς θα πρέπει να ξεκινή-
σουµε από το ειδικό σχέδιο δράσης του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος σε σχέση µε την εφαρµογή της οδηγίας, όπου αναφέρεται ότι
το 80% έως 85% των θαλασσίων απορριµµάτων που βλέπουµε
στις παραλίες είναι πλαστικά, µε το 50% εξ αυτών να αντιστοιχεί
σε πλαστικά αντικείµενα µιας χρήσης. Αντιλαµβανόµαστε, δηλαδή,
ότι τα πλαστικά αυτά αποτελούν µείζονα κίνδυνο για τα θαλάσσια
οικοσυστήµατα και την ανθρώπινη υγεία, αφού περνούν στη δια-
τροφική αλυσίδα και διασπώνται µετά από πολλές δεκαετίες.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης είναι ο πολιτικός εκείνος που ήταν
από την αρχή της κοινοβουλευτικής του πορείας πιο µπροστά
από όλους στα κοινοβουλευτικά ζητήµατα. Μετά τη µείωση των
εκποµπών του διοξειδίου του άνθρακα έως το 2050 και τη µετά-
βαση στην ηλεκτροκίνηση προχωρούµε σήµερα δυναµικά στην
καταπολέµηση της πλαστικής ρύπανσης και στη µείωση των πλα-
στικών µιας χρήσης. Παρότι ως προθεσµία εφαρµογής της οδη-
γίας ορίζεται η 21η Ιουλίου του 2021 εµείς προχωρούµε νωρίτερα
στην προσαρµογή της στο Εθνικό Δίκαιο, προκειµένου να µην
αιφνιδιάσουµε την αγορά και να προσφέρουµε στις επιχειρήσεις
πολύτιµο χρόνο προσαρµογής.

Από τις 3 Ιουλίου του 2021 αποσύρονται οριστικά από το εµ-
πόριο δέκα κατηγορίες πλαστικών προϊόντων µιας χρήσης, όπως
είναι τα καλαµάκια, τα πλαστικά πιάτα µιας χρήσεως, οι µπατο-
νέτες, τα µαχαιροπίρουνα, ξυλάκια φαγητού, πλαστικά στηρίγ-
µατα µπαλονιών κ.λπ.. Όµως το συγκεκριµένο µέτρο εµείς θα το
εφαρµόσουµε για τον δηµόσιο τοµέα έξι µήνες νωρίτερα.

Για τα πλαστικά κύπελλα και τους περιέκτες τροφίµων τίθεται
από το 2022 ως στόχος η µείωσή τους κατά 60% έως το 2026.
Συγκεκριµένα, καθιερώνεται εισφορά τεσσάρων λεπτών ανά τε-
µάχιο συν ΦΠΑ που θα εισπράττονται από τη ΑΑΔΕ και θα απο-
δίδονται στο Πράσινο Ταµείο, το οποίο θα τα διοχετεύει στους
ΟΤΑ για την ανάπτυξη περιβαλλοντικών δράσεων.

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο εισάγει τη δυνατότητα επιστροφής
των πλαστικών µπουκαλιών από το σηµείο αγοράς µε την επι-
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στροφή ενός ποσού ως εγγύησης, ενώ συγχρόνως προβλέπει
την κατασκευή των µπουκαλιών από ανακυκλωµένη πρώτη ύλη
σε ποσοστό 35% έως το 2030.

Σε σχέση µε τις επιχειρήσεις οι οποίες προβλέπεται να παρά-
γουν πλαστικά προϊόντα αφ’ ενός µεν η στήριξή τους θα γίνει
µέσω του ΕΣΠΑ για την εξέλιξη της παραγωγής τους και αφ’ ετέ-
ρου η µείωση των εισφορών διευρυµένης ευθύνης ανάλογα µε την
ανακυκλωµένη ύλη που θα χρησιµοποιούν στην παραγωγή. Στο
σύνολό τους οι διατάξεις του νοµοσχεδίου συνθέτουν ένα πλέγµα
µείωσης των επιπτώσεων που έχουν τα πλαστικά προϊόντα στον
φυσικό µας πλούτο και συνιστούν µια επένδυση στο µέλλον.

Θα ήθελα να πω δυο λόγια για την τροπολογία την οποία κα-
τέθεσα -και ελπίζω να τη δεχθεί ο κύριος Υπουργός, δεν έχει
απαντήσει ακόµα- µε γενικό αριθµό 516 και ειδικό 41. Ως θέµα
έχει την παράταση της προθεσµίας έγκρισης χιονοδροµικών εγ-
καταστάσεων, µεταβατικές ρυθµίσεις του ν.4280/2014. Πρόκειται
για µια τροπολογία εναρµόνισης προς τη δασική νοµοθεσία που
δίνει τη δυνατότητα επισκευής και επαναλειτουργίας παλαιών
«λιφτ» µε συρµατόσχοινα που ανήκουν σε χιονοδροµικά καταφύ-
για και εν προκειµένω του Κισάβου.

Το καταφύγιο ιδιοκτησίας Ορειβατικού Συλλόγου Λάρισας
στον Κίσσαβο χρονολογείται από το 1970 και ήταν το κέντρο των
χειµερινών σπορ για τους Λαρισαίους και όχι µόνο. Και βέβαια
το θυµούνται πολύ καλά οι παλαιότεροι του Ορειβατικού Συλλό-
γου Λάρισας, ο µέχρι πρότινος Πρόεδρος Αχιλλέας Παπαχατζής,
ο Χρήστος Καραµπούζης, ο Παναγιώτης Εξαρχόπουλος, ο Χρή-
στος Γιώτας, η Ανθή Ζαρίµπα, ο Νίκος Χριστοδουλόπουλος, ο
Γρηγόρης Καραγιάννης και πολλοί άλλοι.

Είναι αίτηµα της Λάρισας, κύριε Υπουργέ, να επαναλειτουργή-
σει το «λιφτ» το οποίο θα συµβάλει καθοριστικά στην ανάδειξη
και ανάπτυξη του πανέµορφου και καταπράσινου αυτού βουνού
που λέγεται Κίσσαβος µε την κοιλάδα των Τεµπών και τα γραφικά
Αµπελάκια από τη µία πλευρά, το Συκούριο και τη σπηλιά δίπλα
και τα παράλια του Στοµίου Καρίτσας και Αγιόκαµπου από την
άλλη πλευρά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου αποτε-
λεί ένα σηµαντικό υποσύνολο της ευρωπαϊκής και εθνικής περι-
βαλλοντικής πολιτικής που έχει χαράξει και αναπτύσσει η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη, νοµοθετώντας και υλοποιώντας τις δε-
σµεύσεις της µε µοναδική ταχύτητα. Στηρίζουµε και υπερψηφί-
ζουµε το νοµοσχέδιο µε γνώµονα τη βελτίωση της
περιβαλλοντικής νοµοθεσίας της χώρας µας και πάνω απ’ όλα
το µέλλον των παιδιών µας στα οποία οφείλουµε να αφήσουµε
ως παρακαταθήκη ένα πιο καθαρό φυσικό περιβάλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Κέλλα, για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Καββαδάς Αθανάσιος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που καλούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα έχει ισχυρό περιβαλλον-
τικό πρόσηµο. Με την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας
904/2019 θεσπίζονται διατάξεις για την απαγόρευση διάθεσης
πλαστικών µιας χρήσης από τον Ιούλιο του 2021, αλλά και ου-
σιαστικά µέτρα και κίνητρα για την αλλαγή των καθηµερινών µας
συνηθειών που πρέπει να αποσυνδεθούν από τη χρήση των πλα-
στικών.

Φτάνει µόνο να σκεφτεί κάποιος ότι το 95% των σκουπιδιών
που ρυπαίνουν το θαλάσσιο περιβάλλον στη Μεσόγειο έχουν ως
πρώτη ύλη το πλαστικό, προκαλώντας ανεπανόρθωτη βλάβη στο
οικοσύστηµα και στους θαλάσσιους οργανισµούς. Όταν µάλιστα
η ρύπανση αυτή περνάει στη διατροφική αλυσίδα οι αρνητικές
συνέπειες φτάνουν στην ανθρώπινη υγεία. Για την Ελλάδα, µια
χώρα µε µια τεράστια ακτογραµµή δεκαέξι χιλιάδων χιλιοµέτρων,
το παρόν νοµοσχέδιο είναι καθοριστικής σηµασίας, αφού απλώ-
νει ασπίδα προστασίας σε ένα από τα µεγαλύτερα συγκριτικά
πλεονεκτήµατα που έχουµε ως χώρα, το µοναδικό φυσικό και θα-
λάσσιο περιβάλλον.

Τα πλαστικά µιας χρήσης πρέπει να αποτελέσουν παρελθόν.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία της Greenpeace κάθε µέρα στην Ελ-

λάδα χρησιµοποιούνται 1 εκατοµµύριο πλαστικά ποτήρια µόνο
για καφέ, ενώ κάθε χρόνο χρησιµοποιούνται δύο δισεκατοµµύρια
πλαστικά µπουκάλια για νερό και αναψυκτικά. Είναι µια θλιβερή
αρνητική επίδοση που πρέπει να αλλάξουµε, αλλάζοντας τις συ-
νήθειες της καθηµερινότητάς µας.

Η κατάργηση των πλαστικών µιας χρήσης θα ισχύει στη χώρα
µας για το δηµόσιο από τον Ιανουάριο του 2021 και για την ευ-
ρύτερη αγορά από τον Ιούλιο του 2021. Η Ελλάδα είναι µια από
τις πρώτες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εναρµονίζει τη
νοµοθεσία της µε τη συγκεκριµένη ευρωπαϊκή οδηγία.

Το άρθρο 4 του νοµοσχεδίου προσδιορίζει επακριβώς τα πλα-
στικά µιας χρήσης που από τις 3 Ιουλίου του 2021 θα απαγορεύε-
ται να διατίθενται στην αγορά. Πρόκειται για πλαστικά
µαχαιροπίρουνα και πιάτα, καλαµάκια, περιέκτες και κυπελάκια
ποτών από φελιζόλ, περιέκτες τροφίµων από φελιζόλ, αναδευ-
τήρες ποτών, µπατονέτες, στηρίγµατα για µπαλόνια καθώς και
πάσης φύσεως προϊόντα που διασπώνται σε µικροπλαστικά.

Έξι µήνες νωρίτερα, δηλαδή από τις 15 Ιανουαρίου, οι φορείς
της Γενικής Κυβέρνησης και ο ευρύτερος δηµόσιος τοµέας απα-
γορεύεται να προµηθεύονται πλαστικά προϊόντα µιας χρήσης. Η
προσπάθεια αυτή συνδέεται και µε µετρήσιµους στόχους. Το
2024 ως στόχος είναι να έχει µειωθεί η κατανάλωση πλαστικών
ποτηριών και περιεκτών τροφίµων κατά 30%, ενώ για το 2026 ο
στόχος ανεβαίνει στο 60%.

Σε ό,τι αφορά στα πλαστικά µπουκάλια θα πρέπει να στηρίζον-
ται στον οικολογικό σχεδιασµό και θα πρέπει να κατασκευάζονται
από 25% ανακυκλωµένο περιεχόµενο το 2025 σε ποσοστό 35%
το 2030.

Μάλιστα, προκειµένου να περιοριστεί η χρήση πλαστικών
µπουκαλιών οι δήµοι θα δηµιουργήσουν υποδοµές δωρεάν πα-
ροχής πόσιµου νερού σε αθλητικούς και κοινόχρηστους χώρους
αλλά και παιδικές χαρές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο περιέχει και κί-
νητρα για την επαναχρησιµοποίηση και ανακύκλωση των πλαστι-
κών. Συγκεκριµένα θεσπίζεται περιβαλλοντική εισφορά για τα
πλαστικά ποτήρια και τους περιέκτες τροφίµων από την 1η Ια-
νουαρίου 2022. Τα χρήµατα αυτά θα πηγαίνουν στο πράσινο τα-
µείο και από εκεί θα διοχετεύονται σε δήµους και περιφέρειες
για να χρησιµοποιηθούν έργα και δράσεις περιβαλλοντικής ευαι-
σθητοποίησης. Προβλέπεται, επίσης, η διάθεση από τις επιχει-
ρήσεις µαζικής εστίασης προϊόντων που µπορούν να
επαναχρησιµοποιηθούν. Δηµιουργούνται κίνητρα για τους πολί-
τες. Από τον Ιανουάριο του 2023 οι πολίτες που θα επιστρέψουν
στα σηµεία πώλησης τα πλαστικά µπουκάλια θα λαµβάνουν πίσω
χρήµατα. Επεκτείνεται η περιβαλλοντική σήµανση σε όλα τα πλα-
στικά µιας χρήσης που αναφέρονται στην οδηγία από τον Ια-
νουάριο 2023. Έτσι, οι πολίτες θα γνωρίζουν ποια προϊόντα
προορίζονται για επαναχρησιµοποίηση, ποια για ανακύκλωση και
ποια για κοµποστοποίηση. 

Τέλος, στο νέο θεσµικό πλαίσιο προβλέπονται και κυρώσεις,
όπως η επιβολή αυστηρού προστίµου ίσου µε το 1% του συνολι-
κού κύκλου εργασιών του προηγούµενου έτους για όσους πω-
λούν προϊόντα που έχουν απαγορευτεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό εκτός από
το ισχυρό περιβαλλοντικό αποτύπωµα δηµιουργεί ένα νέο πρό-
τυπο υπεύθυνης κοινωνικής συµπεριφοράς για τους Έλληνες πο-
λίτες. Ενισχύει το brand της Ελλάδας αλλά και την εικόνα της ως
τουριστικού προορισµού, την εικόνα µιας χώρας που διαθέτει
ένα µοναδικό φυσικό και θαλάσσιο περιβάλλον και το σέβεται σε
απόλυτο βαθµό. 

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι η Κυβέρνηση θα πρέπει να προ-
χωρήσει άµεσα και σε µία ακόµη θεσµική παρέµβαση για το ζή-
τηµα των στερεών αποβλήτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε.
Να δοθούν περισσότερα και κυρίως χειροπιαστά κίνητρα στους

πολίτες για την ανακύκλωση κάτι που ξέρω, κύριε Υπουργέ, ότι
εξετάζεται ήδη στο Υπουργείο σας. Η οικονοµική επιβάρυνση για
τα τέλη καθαριότητας να συνδεθεί µε την ανακύκλωση των απορ-
ριµµάτων που κάνει κάθε πολίτης ή νοικοκυριό. 
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Οι θεσµικές αυτές παρεµβάσεις αποτελούν ένα κοινό τόπο
στον οποίο µπορεί να επιτευχθεί ευρεία συναίνεση, µια συναί-
νεση που εύχοµαι να καταγραφεί και στην ψήφιση του νοµοσχε-
δίου για τον περιορισµό των πλαστικών µιας χρήσης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και να ετοιµάζεται ο κ. Μπουτσικάκης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

Κυρία Χρηστίδου, έχετε τον λόγο.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για άλλη µια φορά καλούµαστε

στην Ολοµέλεια να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέ-
διο στο οποίο η Κυβέρνηση συµπεριλαµβάνει, χωρίς συζήτηση
στις επιτροπές, πολύ σοβαρές τροπολογίες άσχετες µε τα πλα-
στικά µιας χρήσης. Είναι τροπολογίες οι οποίες αφορούν το ξε-
πούληµα της «ΛΑΡΚΟ», της «ΔΕΠΑ Υποδοµών» και του ΔΕΔΔΗΕ. 

Κατά τη µόνιµη τακτική σας επιδιώκετε, χωρίς καµµία κοινωνική
διαβούλευση, την εκποίηση δηµόσιας περιουσίας σε όφελος συγ-
κεκριµένων οικονοµικών συµφερόντων µε διαδικασίες fast track,
ώστε ελάχιστοι να προλάβουν να αντιληφθούν την καινούργια νε-
οφιλελεύθερή σας επίθεση. Αυτήν τη φορά νοµοθετήσατε την εκ-
χώρηση της «ΛΑΡΚΟ» µε τρόπο που αφήνει ως ανοιχτό
ενδεχόµενο το κλείσιµο των µεταλλείων της επιχείρησης µε ό,τι
αυτό φυσικά συνεπάγεται για τους εργαζοµένους της. Πρόκειται
για ξεκάθαρη νοµοθέτηση εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος. 

Ως προς τον ΔΕΔΔΗΕ έχουµε ουσιαστικά την έναρξη της ιδιω-
τικοποίησής του και µάλιστα µε πρόσθετη εξασφάλιση απόδοσης
για τον ενδιαφερόµενο αγοραστή. Η ΔΕΗ στερείται µε αυτήν την
εκχώρηση σίγουρα κέρδη που καταλήγουν σε ιδιωτικές τσέπες
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για το κόστος του καταναλωτή. Πρό-
κειται, δηλαδή, για πολύ σηµαντικά ζητήµατα που συζητιούνται
στη Βουλή µε συνοπτικές διαδικασίες. Μάλιστα ακούσαµε κιόλας
το πρωί τον αξιότιµο κύριο Υπουργό να χαρακτηρίζει τις διαµαρ-
τυρίες σύσσωµης της Αντιπολίτευσης διασκεδαστικές και σου-
ρεαλιστικές. Είναι φανερό, λοιπόν, πως έχουµε προφανώς
εντελώς διαφορετική αίσθηση χιούµορ µε την Κυβέρνηση του-
λάχιστον σε ό,τι αφορά τη δηµόσια περιουσία. 

Αναφορικά τώρα µε το κύριο αντικείµενο του νοµοσχεδίου
ακούσαµε από το πρωί τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης να
επικροτούν το νοµοσχέδιο χαρακτηρίζοντάς το εξόχως φιλοπε-
ριβαλλοντικό. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αφού κατάρ-
γησε τους φορείς «NATURA 2000», αφού ακύρωσε τους
δασικούς χάρτες, αφού τον Αύγουστο προέκρινε την καύση των
απορριµµάτων ακόµα και των ανακυκλώσιµων, έρχεται σήµερα
να εµφανίσει ένα άλλο πρόσωπο ή µάλλον προσωπείο. Ποιο είναι
αυτό; Το δήθεν φιλικό προς το περιβάλλον, καταθέτοντας ένα
ατελές νοµοσχέδιο που δηµιουργεί σύγχυση γιατί δεν είναι επε-
ξεργασµένο και παραπέµπει όλες τις σοβαρές ρυθµίσεις σε επό-
µενες υπουργικές αποφάσεις, όπως συνήθως κάνει, χωρίς
συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. 

Για παράδειγµα, ο ακριβής ορισµός πλαστικών µιας χρήσης
που εντάσσονται στους στόχους µείωσης της κατανάλωσης του
άρθρου 4 και ο ορισµός για το εναλλακτικό προϊόν απουσιάζουν
και παραπέµπονται σε µελλοντικές κοινές υπουργικές αποφάσεις
µε αποτέλεσµα να παρατείνεται η απορία στην βιοµηχανία πλα-
στικού ως προς τι θεωρείται ανακυκλώσιµο και τι όχι. Παρόµοια,
οι φορείς της αγοράς που χρησιµοποιούν πλαστικά, όπως η
εστίαση, η αναψυχή, ο τουρισµός, βρίσκονται επίσης σε σύγ-
χυση, διότι η Κυβέρνηση τους προειδοποιεί µεν ότι οφείλουν να
προσαρµοστούν, χωρίς όµως να τους δίνονται οι αναγκαίες δι-
ευκρινίσεις ως προς τα πρότυπα που καλούνται να ακολουθή-
σουν. 

Πρόκειται, δηλαδή, για την εκδοχή περί επιτελικού κράτους
την οποία εφαρµόζετε ως Κυβέρνηση όλους αυτούς τους µήνες
κι έχει οδηγήσει τους σοβαρούς επιχειρηµατίες όλων των κλά-
δων σε απόγνωση καθώς βρίσκονται αντιµέτωποι κάθε λίγο µε
νέες νοµοθετικές παρεµβάσεις αλληλοαναιρούµενες µε ασά-
φειες, µε παραποµπές σε µελλοντικές διευκρινιστικές υπουργι-

κές αποφάσεις που αργούν χαρακτηριστικά. 
Στη διαβούλευση αλλά και στην ακρόαση φορέων οι φορείς της

αγοράς κατέθεσαν την αγωνία τους για αυτό το ζήτηµα της έλλει-
ψης σαφήνειας των κυβερνητικών θέσεων. Οι παραγωγικοί φορείς
διαµαρτυρήθηκαν επίσης για την έλλειψη επικαιροποιηµένων χρη-
µατοδοτικών εργαλείων που θα διευκόλυναν την αλλαγή των λει-
τουργιών τους. Αλλά και οι µη κυβερνητικές οργανώσεις από την
πλευρά τους, επίσης έχουν καταθέσει σχετικούς προβληµατι-
σµούς για την έλλειψη οδηγιών, για την έλλειψη διευκρινίσεων,
επισηµαίνοντας τους κινδύνους. Σχεδόν τίποτα από ό,τι ακού-
στηκε δεν ελήφθη υπ’ όψιν από το Υπουργείο. 

Το αποτέλεσµα είναι από τη µία να έχουµε µεγαλόστοµες δια-
κηρύξεις και από την άλλη η πραγµατική οικονοµία να παραµένει
χωρίς στήριξη, χωρίς κατεύθυνση και χωρίς ενηµέρωση. Σας τα
λέµε αυτά, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και σας καλούµε
να κάνετε βελτιώσεις. Διότι δεν θέλουµε να κάνουµε. όπως λέτε.
στείρα αντιπολίτευση και είµαστε πρόθυµοι να στηρίξουµε τις
δικές σας παρεµβάσεις και πρωτοβουλίες. Δεν διστάζουµε να
δηλώσουµε ότι θεωρούµε θετικό το µέτρο για τις δηµόσιες βρύ-
σες στο άρθρο 4, στην παράγραφο 10. Ωστόσο, δεν µπορούµε
να µη θυµίσουµε την κατάργηση της Ειδικής Γραµµατείας Υδά-
των και την ένταξή της σε µία διεύθυνση του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος. Ούτε µπορούµε να µην τονίσουµε ότι αρνηθήκατε να
ψηφίσετε τη σχετική πρόταση συνταγµατικής Αναθεώρησης του
ΣΥΡΙΖΑ προκειµένου να κατοχυρωθεί το δικαίωµα πρόσβασης
στα βασικά αγαθά, το πόσιµο νερό και την ενέργεια. Χάθηκε σ’
αυτήν τη συνταγµατική Αναθεώρηση µια µεγάλη ευκαιρία εξαι-
τίας των ιδεοληψιών σας και φυσικά των συµφερόντων που υπη-
ρετείτε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πρόσφατες φυσικές κατα-

στροφές στη χώρα µας και διεθνώς υπογραµµίζουν µε τον πιο
έντονο τρόπο την ανάγκη αλλαγής της ανθρώπινης συµπεριφο-
ράς. Αν δεν δράσουµε γρήγορα κι αποτελεσµατικά, αν δε ξανα-
συζητήσουµε τους τρόπους που παράγουµε και τους τρόπους
που καταναλώνουµε, το µέλλον θα αποδειχθεί δυστοπικό. Η κυ-
κλική οικονοµία µπορεί να δώσει απαντήσεις και να συµβάλει.
Χρειάζεται όµως για να λειτουργήσει αρµόδιους Υπουργούς και
Κυβερνήσεις που να πιστεύουν σε αυτή και να µην την βλέπουν
σαν ακόµα µία ευκαιρία συσσώρευσης κέρδους στα χέρια των
λίγων και όχι για τα συµφέροντα του πολλών. Χρειάζεται, δη-
λαδή, Υπουργούς και Κυβερνήσεις που να στέκονται στον αντί-
ποδα των όσων πρεσβεύει δυστυχώς η παρούσα πλειοψηφία στη
Βουλή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Χρηστίδου.
Ο κ. Μπουτσικάκης Εµµανουήλ - Χριστόφορος, από τη Νέα Δη-

µοκρατία, έχει τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ - ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ενηµερώσω
την κ. Χρηστίδου πως οι επαγγελµατίες, ειδικά του κλάδου της
εστίασης, έχουν βρει ήδη τις αναγκαίες λύσεις τις οποίες χρει-
άζονται, έτσι ώστε να αντεπεξέλθουν στις µεταρρυθµίσεις και τις
αλλαγές οι οποίες έχουν προαναγγελθεί από την Κυβέρνηση εδώ
και καιρό και σήµερα νοµοθετούµε. 

Κυρία Χρηστίδου, να ξέρετε πως σίγουρα η λύση δεν είναι η
επιβολή επιπλέον φορολογίας, έτσι ώστε να παραταθεί η οποι-
αδήποτε χρήση µη ενδεδειγµένων υλικών, όπως τα πλαστικά, τα
οποία προσπαθούµε να καταργήσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη στιγµή η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας σχεδιάζει και υλοποιεί ολοκληρω-
µένα σχέδια για δυναµική και βιώσιµη ανάπτυξη. Το σηµερινό
νοµοσχέδιο αποτελεί και αυτό, µετά από σειρά άλλων, µια µε-
γάλη µεταρρυθµιστική τοµή. Μια τοµή, που αφορά την αναβάθ-
µιση της προστασίας του περιβάλλοντος, τη στροφή στην
πράσινη οικονοµία, στο πλαίσιο του εθνικού σχεδίου για την
ενέργεια και την κλιµατική αλλαγή. 

Είµαστε από τις πρώτες χώρες σε ολόκληρη την Ευρώπη, που
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υιοθετούµε την οδηγία σχετικά µε τις περιβαλλοντικές επιπτώ-
σεις των πλαστικών. Πάµε µπροστά τις εξελίξεις, λοιπόν, και εί-
µαστε υπερήφανοι γι’ αυτό. Στόχος µας είναι η µετάβαση στην
κυκλική οικονοµία, την καινοτοµία, τα βιώσιµα επιχειρηµατικά
µοντέλα, προϊόντα και υλικά. Δίνουµε κίνητρα για την προώθηση
της πρόληψης, της επαναχρησιµοποίησης και ανακύκλωσης. Εκ-
πονούµε ειδικό σχέδιο δράσης για την εφαρµογή της οδηγίας.
Βάζουµε τέλος από τον ερχόµενο Ιούλιο, όπως είπα και πριν, στη
διάθεση πλαστικών µιας χρήσης. Τέλος λοιπόν, στα πιρουνάκια,
στα ποτηράκια, στα πιατάκια, στα φελιζόλ και σε όλα τα συναφή
αντικείµενα. Αυξάνουµε τις δηµόσιες βρύσες, µε στόχο τη µεί-
ωση στην κατανάλωση του εµφιαλωµένου νερού στα πλαστικά
µπουκάλια µιας χρήσης. Και όλα αυτά, ακριβώς όπως τα είχαµε
εξαγγείλει, γιατί αυτή η Κυβέρνηση ό,τι λέει, το κάνει πράξη.

Με αυτόν τον τρόπο, αποκαθιστούµε και την εµπιστοσύνη του
πολίτη προς το κράτος. Ένα κράτος, το οποίο µε την προηγού-
µενη κυβέρνηση, άφησε µόνο εκκρεµότητες. Εσείς τώρα, για πα-
ράδειγµα, που µιλάτε διαρκώς για την κλιµατική αλλαγή, για όλα
αυτά τα οποία έρχονται για το περιβάλλον, είστε οι ίδιοι, που
κατά τα χρόνια της διακυβέρνησης δεν κάνατε απολύτως τίποτα.
Και η λίστα αυτών των οποίων δεν κάνατε επί τεσσεράµισι χρόνια
και δεν προλάβατε να κάνετε, όπως λέτε, µακραίνει. 

Μας κατηγορείτε, λοιπόν, τώρα ότι φέρνουµε νωρίς το νοµο-
σχέδιο αυτό στη Βουλή. Ένα νοµοσχέδιο, του οποίου η αναγκαία
διαβούλευση και ο κοινωνικός διάλογος ξεκίνησαν πέρσι, ώστε
να δώσουµε χρόνο στους πολίτες, στους φορείς, στις επιχειρή-
σεις και σε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς να εκφράσουν τις
απόψεις τους. Φέρνουµε το νοµοσχέδιο τώρα, σήµερα, µολονότι
η απαγόρευση των πλαστικών µιας χρήσης θα ξεκινήσει του χρό-
νου, τον Ιούλιο του 2021. Και γιατί αυτό; Για να προσαρµοστούν
όλοι, η αγορά, οι πολίτες, στις νέες απαιτήσεις. Για εµάς, αυτό
σηµαίνει καλή νοµοθέτηση, έγκαιρη νοµοθέτηση. Νοµοθετούµε,
µετά από διαβούλευση µε την κοινωνία και νοµοθετούµε εγκαί-
ρως, ώστε να υπάρχει ο χρόνος για την αποτελεσµατική εφαρ-
µογή του νόµου, όχι να καταφεύγουµε µονίµως σε παρατάσεις
και εκκρεµότητες και να κρέµεται ολόκληρη η αγορά από τις ορέ-
ξεις της εκάστοτε κυβέρνησης. Για την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας η ευαισθητοποίηση της κοινωνίας αποτελεί πρώτη
προτεραιότητα.

Με τη συνεργασία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και του Κοι-
νωφελούς Ιδρύµατος Λασκαρίδη, ξεκίνησε ήδη η καµπάνια για
την Ελλάδα χωρίς πλαστικά µιας χρήσης. Καµµία αλλαγή δεν
µπορεί να γίνει πράξη, αν δεν την πιστέψει και δεν την υιοθετήσει
η ίδια η κοινωνία. Πρωταγωνιστής στην προσπάθεια για ένα κα-
θαρό περιβάλλον είναι ο ίδιος ο πολίτης. Αλλάζουµε, λοιπόν, την
Ελλάδα µε σύµµαχο τον πολίτη. Εναπόκειται και σε µας, σε αυτή
την Αίθουσα, να δώσουµε το καλό παράδειγµα, όπως η Νέα Δη-
µοκρατία που το έκανε πράξη και στο τελευταίο της συνέδριο
κάλεσε τους συνέδρους να µη χρησιµοποιούν µη ανακυκλώσιµα
υλικά.

Συγχαρητήρια επίσης αξίζουν σε επιχειρήσεις, φορείς και ορ-
γανώσεις που, πριν ακόµα ψηφιστεί το σηµερινό νοµοσχέδιο, το
οποίο συζητάµε, έχουν ήδη υιοθετήσει πρακτικές για τη στα-
διακή απόσυρση των πλαστικών µιας χρήσης. 

Η κοινωνία των πολιτών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
εδώ. Ευτυχώς, η δική µου γενιά έχει συνειδητοποιήσει όλο αυτό
και καταλαβαίνει ότι δεν µπορούµε να παραµείνουµε εξαρτηµέ-
νοι στην καθηµερινότητά µας από προϊόντα τα οποία χρησιµο-
ποιούνται µόνο µια φορά, δεν ανακυκλώνονται και µένουν στο
περιβάλλον για αιώνες, βλάπτοντάς το.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι χρέος όλων µας να συµ-
βάλουµε σε αυτή την προσπάθεια, για την υγεία όλων µας, για
την υγεία και το µέλλον των παιδιών µας, για να παραδώσουµε
στις επόµενες γενιές ένα καλύτερο περιβάλλον και όχι αυτό που
παραλάβαµε εµείς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει η κ. Αλεξοπούλου Χριστίνα από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Αµερικανός

επιχειρηµατίας και πολιτικός, Ρος Περό είχε πει: «Ακτιβιστής δεν
είναι αυτός που λέει ότι το ποτάµι είναι βρώµικο. Ακτιβιστής είναι
αυτός που καθαρίζει το ποτάµι.». Πριν, λοιπόν, από περίπου έναν
χρόνο, την ηµέρα που ο Κυριάκος Μητσοτάκης ανέλαβε την
πρωθυπουργία, δήλωσε πως θα προχωρήσουµε στην κατάργηση
των πλαστικών µιας χρήσης. Και το κάνουµε σήµερα, όχι ακο-
λουθώντας, όπως παλαιότερα, το παράδειγµα της Ευρώπης,
αλλά επιτέλους οδηγώντας την. Όπως κάναµε και µε την πανδη-
µία, που πλέον όλο και περισσότερες χώρες ακολουθούν τις ελ-
ληνικές πρακτικές στην αντιµετώπισή της. Επεκτείνουµε τους
ευρωπαϊκούς κανόνες για την προστασία του περιβάλλοντος,
προσθέτοντας τα δικά µας εφαρµοστικά µέτρα.

Θεσµοθετούµε νωρίτερα την κατάργηση συγκεκριµένων πλα-
στικών µιας χρήσης. Νωρίτερα, ώστε οι πολίτες και οι επιχειρή-
σεις που τα χρησιµοποιούν να µην αιφνιδιαστούν, όπως δεν
παραδέχεστε ότι συµβαίνει, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Ορί-
ζουµε νωρίτερα ένα οικολογικότερο πλαίσιο παραγωγής τους,
µε νέο σχεδιασµό και µε την υποχρέωση των βιοµηχανιών να
χρησιµοποιούν περισσότερο ανακυκλωµένο περιεχόµενο στα
προϊόντα τους. Νοµοθετούµε συνεπώς νωρίτερα, ώστε πολίτες,
επιχειρήσεις και παραγωγοί να προλάβουν έγκαιρα να ενσωµα-
τώσουν τις αλλαγές. Προσδιορίζουµε κυρώσεις για όσους πα-
ραβαίνουν τον νόµο µε χρηµατικά πρόστιµα. Η κερδοφορία των
παρανοµούντων δεν µπορεί να βασίζεται στη µόλυνση του περι-
βάλλοντος και την αδιαφορία για το κοινωνικό σύνολο. Ταυτό-
χρονα, όµως, φροντίζουµε να επιβραβεύουµε µε κάθε στήριξη
και κάθε µέσο -µε τα προγράµµατα του ΕΣΠΑ παραδείγµατος
χάριν- και αυτό είναι βούληση της Κυβέρνησης, τις επιχειρήσεις
που θα πληγούν από τη νέα νοµοθεσία. Πρωτοπορούµε, δηλαδή,
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, ηγούµενοι πλέον στην περιβαλλοντική
διαχείριση των πλαστικών µιας χρήσης. Καθαρίζουµε το ποτάµι.

Η συντριπτική πλειοψηφία της κοινωνίας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θέλει να βελτιώσει τον τρόπο και τον τόπο όπου ζει.
Είναι έτοιµη όχι απλά να ακολουθήσει τις αλλαγές, αλλά να τις
ορίσει και να τις περιφρουρήσει. Πάρτε για παράδειγµα τον νόµο
για την απαγόρευση του καπνίσµατος, που ψηφίσαµε το 2019.
Ποιος θα έλεγε, µερικά χρόνια πριν, πως ένας τέτοιος νόµος όχι
απλά θα ψηφιζόταν, αλλά θα εφαρµοζόταν µε ευλάβεια από τους
πολίτες. 

Αυτή είναι η κοινωνία των πολιτών, η οποία προηγείται από την
κοινωνία των πολιτικών. Για αυτό, στο σηµερινό νοµοσχέδιο κά-
νουµε συµµέτοχο τις τοπικές κοινωνίες, ορίζοντας τους ΟΤΑ
υπεύθυνους για τη δωρεάν παροχή νερού από δηµόσιες βρύσες,
ώστε να µην καταφεύγουν οι πολίτες, όσο αυτό είναι δυνατόν,
στα πλαστικά µπουκαλάκια. Κάνουµε συµµέτοχους τους ίδιους
τους πολίτες, µε το DRS, προσαρµόζοντας στη σύγχρονη εποχή
µια παλιά πολιτική ανακύκλωσης, την οποία οι µεγαλύτεροι ίσως
να θυµούνται. Όπως παλαιότερα τα γυάλινα, τώρα πλέον τα πλα-
στικά µπουκάλια θα µπορούν να επιστρέφονται στο σηµείο πώ-
λησης, µε την παροχή έκπτωσης για µελλοντικές αγορές.

Το παρελθόν µάς διδάσκει και στην ανακύκλωση. Το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, όµως, εκτός από τις σηµαντικές θεσµικές αλλα-
γές τις οποίες φέρνει, έχει και ένα έµµεσο αποτέλεσµα, που δεν
τονίστηκε θεωρώ αρκετά. Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για να αναµορφωθεί µια χώρα, η οποία έχει υποστεί οικονοµική,
κοινωνική, δηµογραφική και πολιτισµική συρρίκνωση, θα πρέπει
να εστιάσει στη νέα γενιά, που έχει καλές σπουδές, σύγχρονες
ικανότητες και διάθεση για δηµιουργία. Σε αυτή τη γενιά δεν αρκεί
ο διορισµός στο δηµόσιο ή ένα επίδοµα για να την κρατήσεις εδώ.
Χρειάζεται κάτι περισσότερο, κάτι ανώτερο. Χρειάζεται έµπνευση.
Έµπνευση για το πώς θα ζήσει σε µια χώρα σύγχρονη, ευρωπαϊκή,
µε θεσµούς που λειτουργούν, σε µια χώρα όπως αυτές που έχει
επισκεφθεί και έχει θαυµάσει για τον ταυτόχρονο σεβασµό στο
περιβάλλον και την οικονοµική τους ανάπτυξη. 

Και σ’ αυτό ακριβώς συνεισφέρει καίρια το νοµοσχέδιο που
έφερε η Κυβέρνηση και ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας κ. Χατζηδάκης. Προσφέρει, και µαζί όλοι τη στηρίζουµε,
έµπνευση στους νέους µας. Συνεισφέρει ώστε το brain drain να
γίνει brain gain.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Φινλανδός συγγραφέας Χέν-
ρικ Τικάνεν είχε πει: «Επειδή δεν σκεφτόµαστε τις µελλοντικές
γενιές, δεν θα µας ξεχάσουν ποτέ». Ως Νέα Δηµοκρατία θέλουµε
να µας θυµούνται και να µας µνηµονεύουν για όσα κάναµε και
όχι για όσα δεν προλάβαµε. Προσωπικά θα επιθυµούσα να µε
θυµούνται και ως µία εκ των Βουλευτών που στήριξαν το πρώτο
ουσιαστικό βήµα απαλλαγής από τα πλαστικά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε, και κυρίως για την τήρηση του χρόνου.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Συρµαλένιος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Στη συνέχεια να ετοιµάζεται ο κ. Θεµιστοκλής Χειµάρας από τη
Νέα Δηµοκρατία.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανέβηκα στο

Βήµα όχι για να µιλήσω για το νοµοσχέδιο, γιατί έχουν ειπωθεί
πάρα πολλά πράγµατα, αλλά ανέβηκα για να υποστηρίξω µια
τροπολογία την οποία συνυπέγραψα µε τον συνάδελφο κ. Σαν-
τορινιό για το ιδιοκτησιακό καθεστώς των χορτολιβαδικών εκτά-
σεων, των κατοίκων αυτών που έχουν το τεκµήριο κυριότητας.

Δεν ξέρω αν την έχετε κάνει δεκτή, γιατί δεν ήµουν την ώρα
που µίλησε ο κύριος Υπουργός. Είναι η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 513 και ειδικό 38. Πραγµατικά δεν ξέρω. Δεν έχουµε
απάντηση. Θα θέλαµε να έχουµε µια συγκεκριµένη απάντηση για
το αν την κάνετε δεκτή.

Πριν όµως από αυτό και επειδή προχθές την Τρίτη συµπέσαµε
µε τον Υπουργό τον κ. Χατζηδάκη στα εγκαίνια της τρίτης φάσης
της ηλεκτρικής διασύνδεσης των Κυκλάδων µε την ηπειρωτική
χώρα, ένα µεγάλο έργο το οποίο υλοποιεί ο «ΑΔΜΗΕ», θέλω να
σας πω και είναι απορίας άξιον πώς σκέφτεστε ένα τέτοιο έργο
-για το οποίο ο Διευθύνων Σύµβουλος κ. Μανουσάκης είπε ότι
είχε εγκριθεί η άδεια από το 2008, προχώρησε ταχύτερα µετά το
2015 και σήµερα προχωρά και µε τη δική σας Κυβέρνηση, είπε
δηλαδή, ο άνθρωπος ότι επί δύο κυβερνήσεων πραγµατικά αυτό
το έργο προχώρησε χωρίς καµµία χρονοκαθυστέρηση-, πώς γί-
νεται να σκέφτεστε ένας οργανισµός ο οποίος είναι υπό τον
έλεγχο του δηµοσίου και ο οποίος επιτελεί τέτοιο έργο και γι’
αυτόν, αλλά και για τον «ΔΕΔΔΗΕ», για τον οποίο σήµερα ξεκι-
νάτε τη διαδικασία της ιδιωτικοποίησης, και οι οποίοι είναι οργα-
νισµοί που επιτελούν ένα πάρα πολύ σηµαντικό έργο και µέχρι
τώρα τα καταφέρνουν και προχωρούν ταχύτατα, πώς γίνεται
εσείς να σκέφτεστε να ιδιωτικοποιήσετε αυτούς τους οργανι-
σµούς; Αυτό αποτελεί πραγµατικά ιδεοληψία, θα έλεγα, επειδή
χρησιµοποιείτε πάρα πολλές φορές εσείς αυτή την έννοια για
τον ΣΥΡΙΖΑ, θα σας έλεγα ότι κι εσείς έχετε ιδεοληψία υπέρ των
µεγάλων ιδιωτικών συµφερόντων.

Και θα µπω τώρα στην τροπολογία. Πραγµατικά το θέµα του
ιδιοκτησιακού καθεστώτος των χορτολιβαδικών εκτάσεων στις
οποίες δεν ισχύει το τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου, ανά-
µεσά τους είναι και οι Κυκλάδες, είναι ένα θέµα το οποίο ταλαι-
πωρεί και ταλανίζει δεκάδες, χιλιάδες ανθρώπους και στις
Κυκλάδες, και εκατοντάδες, χιλιάδες, θα έλεγα, γιατί αφορά κι
άλλες περιοχές του Αιγαίου αλλά και σε άλλες περιοχές όπως
τα Κύθηρα, η Μάνη κ.λπ..

Ακούσαµε σε όλη την περίοδο που ήµασταν κυβέρνηση πάρα
πολλές κραυγές και τυφλή αντιπολίτευση από «γαλάζια» στελέχη
της αυτοδιοίκησης και από την περιφέρεια και από τους δήµους.
Η διάταξη αυτή κατέβηκε στις 31-5-2019. Δεν πρόλαβε να ψηφι-
στεί, διότι µεσολάβησαν οι εκλογές. Από τότε έχουν περάσει δε-
καπέντε, δεκαέξι µήνες και δεν έχει υιοθετηθεί, παρά το γεγονός
ότι τη χαιρέτισαν όλοι αυτοί οι φορείς οι οποίοι κραύγαζαν αντι-
πολιτευτικά για τον ΣΥΡΙΖΑ, σήµερα έχουν σωπάσει, δεν µιλάνε
καθόλου και δεν διαµαρτύρονται.

Εµείς, λοιπόν, προσπαθούµε µε αυτή τη διάταξη, η οποία λύνει
το πρόβληµα αυτό, να έρθουµε σε συνέχεια των σοβαρών πρω-
τοβουλιών που είχαν αναπτυχθεί από την κυβέρνησή µας. Πιο συγ-
κεκριµένα µε το άρθρο 44 του ν.4546/2018 διευκρινίστηκε ότι οι
χορτολιβαδικές εκτάσεις µε κτήρια και οικοδοµική άδεια δύνανται
να τεθούν υπό προϋποθέσεις εκτός της δασικής νοµοθεσίας.

Επίσης, µε το άρθρο 6 του ν.4467/2017 επιλύσαµε και ορίσαµε
τη διαδικασία έκδοσης διαπιστωτικής πράξης για τον χαρακτήρα
των πεδινών χορτολιβαδικών κ.λπ.. Στη συνέχεια µε υπουργική
απόφαση στις 13-5-2019 έγινε αποδεκτή η γνωµοδότηση του
Εθνικού Συµβουλίου για τον χαρακτηρισµό φρυγανικών εκτά-
σεων και µε αυτόν τον τρόπο δόθηκε η δυνατότητα για την άµεση
διόρθωση των εκτάσεων µε φρυγανική βλάστηση στον δασικό
χάρτη από δάση σε χορτολιβαδικές εκτάσεις.

Η τελευταία αυτή πρωτοβουλία, που έγινε στις 31 Μαΐου, σας
είπα ότι δεν είχε δυστυχώς καµµία τύχη µέχρι σήµερα, παρά το
γεγονός ότι λύνει το ιδιοκτησιακό ζήτηµα και δίνει τη δυνατότητα
αυτές οι εκτάσεις να αξιοποιηθούν και να µεταβιβάζονται, επειδή
πλέον θα ανήκουν χωρίς κωλύµατα δασικής νοµοθεσίας στους
ιδιοκτήτες τους. Έχουν έλθει οι σύλλογοι, ο Σύλλογος Μελετη-
τών των Κυκλάδων, ο Σύλλογος Αρχιτεκτόνων των Κυκλάδων,
φορείς της αυτοδιοίκησης, δήµαρχοι κ.λπ., οι οποίοι ζήτησαν και
συναντήθηκαν µε τον κ. Χατζηδάκη απαιτώντας να λυθεί αυτό το
πρόβληµα.

Εάν δεν κάνετε δεκτή αυτή τη διάταξη, πραγµατικά είναι απο-
ρίας άξιον, αν θέλετε να ευθυγραµµιστείτε µε όλους αυτούς οι
οποίοι φώναζαν -δικαίως- ότι υπάρχει σοβαρό πρόβληµα στο
ιδιοκτησιακό πρόβληµα των Κυκλαδιτών και κατοίκων πολλών
άλλων περιοχών της χώρας µας.

Αυτά ήθελα να σας πω. Νοµίζω ότι πρέπει να την κάνετε δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό
µόνο και ζητώ συγγνώµη από τους συναδέλφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Βεβαίως, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Γνωρίζω άριστα το θέµα. Και επειδή είµαστε σε
φάση που επεξεργαζόµαστε γενικότερα διατάξεις που έχουν
αναδειχθεί µέσα από προβλήµατα και εµπλοκές, ένα από αυτά,
και είναι σηµαντικό, είναι το θέµα του ιδιοκτησιακού δικαιώµατος
σε χορτολιβαδικές εκτάσεις, εκεί που ισχύει το τεκµήριο υπέρ
του δηµοσίου. Θα τα ξαναπούµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Τώρα δεν είναι υπέρ του δηµο-
σίου. Είναι υπέρ των ιδιοκτητών το τεκµήριο αυτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Το ξέρω. Λέω που δεν είναι σε περιοχή όπου ισχύει
το τεκµήριο κυριότητας υπέρ του δηµοσίου, γιατί οι Κυκλάδες,
τα Ιόνια Νησιά, η Κρήτη έχουν ξεχωριστό καθεστώς. Σε όλη την
άλλη Ελλάδα ισχύει ακριβώς...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Και δεν υποχρεώνονται να πάνε
σε δικαστήρια για να διεκδικήσουν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Το γνωρίζω άριστα. Να είστε βέβαιος ότι θα είναι
ένα από τα θέµατα που θα τα δούµε. Ελπίζω µέχρι το τέλος του
χρόνου να είµαστε έτοιµοι, γιατί επεξεργαζόµαστε και ό,τι άλλο
έχει ως εκκρεµότητα.

Θέλω να τα πούµε και µαζί. Έχω λάβει, και την έχω µαζί µου,
την παρατήρησή σας. Είναι ένα θέµα που θέλουµε να αντιµετω-
πίσουµε. Θα τα πούµε, για να το διαχειριστούµε µε τον καλύτερο
και ασφαλέστερο –και καταλαβαίνετε τι εννοώ µε τη λέξη «ασφα-
λέστερο»- τρόπο απέναντι στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

Άρα είµαι στη διάθεσή σας. Το γνωρίζω. Να τα πούµε για να
βρούµε την ασφαλέστερη λύση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Δεχόµαστε την αιτιολόγησή σας
και αναµένουµε και ευελπιστούµε ότι θα επιλυθεί θετικά για το
καλό εκατοντάδων, χιλιάδων ανθρώπων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Θεµιστοκλής Χειµάρας από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε έναν κόσµο που αλλάζει κα-
θηµερινά υπό την πίεση της κλιµατικής αλλαγής οφείλουµε να
προσαρµοστούµε ταχύτατα στα νέα δεδοµένα, να αλλάξουµε
αυτές τις συνήθειες και τις τακτικές που δυστυχώς ζηµίωσαν
ανεπανόρθωτα το φυσικό µας περιβάλλον. Η Κυβέρνησή µας
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αναπτύσσει σταδιακά εκτενή «πράσινη ατζέντα», αποδεικνύοντας
πως ο σεβασµός στο περιβάλλον απαιτεί πράξεις. 

Επιτρέψτε µου ως Βουλευτής Φθιώτιδας να εστιάσω στο µείζον
ζήτηµα της «ΛΑΡΚΟ», µε αφορµή την τροπολογία που εντάχθηκε
στο παρόν σχέδιο νόµου. Λανθασµένες διαχειρίσεις, παραλείψεις,
κακοτοπιές πολλών χρόνων οδήγησαν τη «ΛΑΡΚΟ» σε δεινή οικο-
νοµική κατάσταση. Οι ευθύνες πολλές και σε πολλούς. Εν ολίγοις
µετά τη ΔΕΗ ήταν το µεγαλύτερο πρόβληµα που κληρονοµήσαµε
και οφείλαµε να το αντιµετωπίσουµε εξαιρετικά γρήγορα. 

Η άτακτη χρεοκοπία ήταν προ των πυλών, κάτι το οποίο γνωρί-
ζετε καλά και εσείς, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Η αλήθεια
είναι ότι σε τέσσερα χρόνια δεν καταφέρατε να σταµατήσετε την
κατρακύλα της «ΛΑΡΚΟ». Αντιθέτως σπαταλήσατε πολύτιµο
χρόνο, που δεν είχαµε, κρυφτήκατε πίσω από ένα πολυσύνθετο
πρόβληµα και το µετατοπίσατε στους επόµενους. Συνήθης τακτική
αυτή. άλλωστε. Ποιος θα πληρώσει; Θα πληρώσει ο επόµενος.

Τρία στοιχεία. Το 2015, ο κ. Τσακαλώτος ανέφερε πως άµεση
προτεραιότητα της κυβέρνησης είναι η αναδιοργάνωση και ο
αναπτυξιακός σχεδιασµός της εταιρείας. Το 2017, ο κ. Σταθάκης
αναφέρεται στο στρατηγικό σχέδιο που ετοιµάζει η εταιρεία και
πως µέσα στο φθινόπωρο του 2017 θα µπορεί να λάβει σηµαντι-
κές αποφάσεις. Το 2018, ο ίδιος ο κ. Σταθάκης έλεγε πως πρέπει
να βρεθεί κοινός τόπος συνεννόησης µε αµοιβαία αποδεκτή
λύση στο ζήτηµα της «ΛΑΡΚΟ». 

Ακόµη και σήµερα, αν σας ρωτήσω, δεν έχετε στοιχειοθετήσει
συγκεκριµένο και βιώσιµο πλάνο για τη «ΛΑΡΚΟ». Κατηγορείτε
τις προηγούµενες κυβερνήσεις για λάθη και ψηφοθηρία. Εσείς
τι έχετε να επιδείξετε;

Έρχεστε ως Αντιπολίτευση σήµερα και κάνετε τι; Κουνάτε το
δάχτυλο τροµοκρατώντας τους εργαζοµένους και χύνοντας κρο-
κοδείλια δάκρυα για τις θέσεις εργασίας. Στα δικά σας χέρια θα
χάνονταν όλες οι θέσεις εργασίας, µία προς µία, γιατί η «ΛΑΡΚΟ»
θα έκλεινε ατάκτως, κύριοι.

Προτάσσετε τη συµφωνία µε τη ΔΕΗ, κίνηση προς τη σωστή
κατεύθυνση. Όµως ήταν και η Νέα Δηµοκρατία εκείνη που κρά-
τησε ανοιχτή τη «ΛΑΡΚΟ» το 2012, το 2013, το 2014, ετοιµάζον-
τας παράλληλα ένα master plan για την αξιοποίησή της, το οποίο
έγινε αποδεκτό, το ενέκρινε η Κοµισιόν και το απορρίψατε εσείς.
Το απορρίψατε όταν εκλεγήκατε, για να το αντικαταστήσετε µε
τι; Με το κενό.

Συνάδελφοι, µαγικές λύσεις δεν υπάρχουν. Το προτεινόµενο
σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας ήταν εξαρχής η εκκαθάριση, η λει-
τουργία και η αποκρατικοποίηση της εταιρείας. Αποτρέψαµε την
άτακτη χρεοκοπία εγκαθιστώντας ειδικό διαχειριστή, επιχορηγή-
σαµε την εταιρεία µε 35 εκατοµµύρια ευρώ για πρώτη φορά στη
δεκαετία. Η ειδική διαχείριση οδήγησε σε συµµάζεµα των οικο-
νοµικών της, σε καταγραφή της περιουσίας της εταιρείας, σε εκ-
πόνηση σχεδίου δράσης. Ξεκαθαρίσαµε µέσα από τη διαιτησία
ποια είναι τα περιουσιακά στοιχεία της εταιρείας και ποια του ελ-
ληνικού δηµοσίου. Η απόφαση δικαίωσε το δηµόσιο και τώρα
προχωράµε στον διαγωνισµό.

Και να υπενθυµίσω για άλλη µια φορά εδώ ότι την ιδιωτικοποί-
ηση της «ΛΑΡΚΟ» την επιδίωκε και ο ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση. Η
επιστολή του κ. Τσακαλώτου έχει έρθει στη Βουλή αρκετές
φορές και από τον κ. Σταϊκούρα παλαιότερα και από τον κ. Χα-
τζηδάκη σήµερα. 

Η αλήθεια είναι πως το τι έγινε και το τι γίνεται στη «ΛΑΡΚΟ»
το γνωρίζουµε καλά. Δεν πρέπει να φοβόµαστε να αναλαµβά-
νουµε τις ευθύνες των πράξεων µας, ακόµη και αν αυτές οι ευ-
θύνες δεν µας βαρύνουν προσωπικά, αλλά αφορούν
αδιαµφισβήτητα τον πολιτικό µας φορέα. Οι ευθύνες βαρύνουν,
όµως και το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Η καθαρή αλήθεια είναι πως οι κυβερνήσεις διαχρονικά αντι-
µετώπιζαν τη «ΛΑΡΚΟ» ως µια µεγάλη δεξαµενή ψήφων, ως ένα
πεδίο άσκησης ψηφοθηρικών πολιτικών, πολιτικών που υπέθαλ-
παν τις προοπτικές της «ΛΑΡΚΟ», τη λεηλατούσαν, υπέσκαπταν
το µέλλον και απαξίωναν τις αναπτυξιακές προοπτικές της. 

Στην πλάτη της «ΛΑΡΚΟ» και των εργαζοµένων της στήθηκαν
πολιτικές καριέρες. Είναι το τίµηµα του κρατισµού που η Φθιώ-
τιδα, η Ελλάδα, έχει πληρώσει ακριβά και οι εργαζόµενοι µε αν-
θρώπινες ζωές. Για αυτό και πρέπει να µπει µια οριστική τελεία

σε αυτόν τον φαύλο κύκλο και η «ΛΑΡΚΟ» να µπει σε µια εποχή
κερδοφορίας και βιωσιµότητας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, απευθύνοµαι σε εσάς. Η τοπική
οικονοµία του δήµου Λοκρών της Φθιώτιδας και όλης της Περι-
φέρειας Στερεάς Ελλάδας στηρίζεται στη λειτουργία του εργο-
στασίου. Σας ζητώ ξανά δηµόσια να εξαντλήσετε κάθε
δυνατότητα για τη διασφάλιση των θέσεων εργασίας. Το προσω-
πικό της «ΛΑΡΚΟ» είναι αξιόλογο, έµπειρο και ικανό να αντεπε-
ξέλθει στη νέα εποχή της εταιρείας. Οφείλουµε να κάνουµε ό,τι
είναι δυνατό, ώστε αυτοί οι άνθρωποι να µη µείνουν χωρίς δου-
λειά, µε οτιδήποτε µπορεί να εξασφαλίσει στους συµπολίτες µου
στη Λοκρίδα µια αξιοπρεπή, επαρκώς ανταποδοτική και κυρίως
ασφαλή εργασία στον τόπο τους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Σιµόπουλος Ευστράτιος από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε
δύο παρατηρήσεις. Η µία αφορά µια φράση ενός πρώην Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος του ΣΥΡΙΖΑ που δεν παρίσταται στην Αί-
θουσα και η άλλη µιας συναδέλφου µου από την Καρδίτσα. 

Τι είπε ο πρώτος; Είπε ότι η πράσινη πολιτική δεν είναι άδειο
πουκάµισο. Συµφωνώ µαζί του. Μόνο που δεν γεµίζει µε κούφια
λόγια και µε πλήρη απραξία παράλληλα µε ιδεοληψίες. 

Η συνάδελφός µου από την Καρδίτσα είπε ότι για τα προβλή-
µατα στην Καρδίτσα φταίει και η κλιµατική αλλαγή. Της απαντώ
ναι, αλλά έχει ευθύνη και η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
που σταµάτησε τη µερική εκτροπή του Αχελώου. Γιατί, αν είχε
γίνει η µερική εκτροπή του Αχελώου, θα είχε γίνει και το φράγµα
στο Μουζάκι, κύριε Φάµελλε, που κουνάτε τα χέρια και το ξέρετε
καλά. Τώρα το φράγµα στο Μουζάκι θα ήταν έτοιµο και θα µπο-
ρούσε να απορροφήσει όλα αυτά τα νερά και δεν θα είχαµε τα
προβλήµατα που είχαµε στο Μουζάκι. Φταίτε, λοιπόν, και εσείς
και η κυβέρνησή σας κυρίως για ότι συνέβη στην Καρδίτσα, κάτι
που δεν είναι γνωστό, γιατί εσείς ο ίδιος δώσατε εντολή στους
µελετητές -την έχω την εντολή- να µην περιλάβουν στα σχέδια
διαχείρισης των υδατικών αποθεµάτων της Θεσσαλίας και τη µε-
ρική εκτροπή και δεν ξέρω αν αυτό που κάνατε ήταν και νόµιµο. 

Συνεχίζω, λοιπόν, και µιλάω πάλι για το άδειο πουκάµισο. Το
άδειο πουκάµισο γεµίζει µε ρυθµίσεις για τους δασικούς χάρτες,
που αφορούν εκατό χιλιάδες ανθρώπους που έχουν ενστάσεις
και είναι όµηροι της διαδικασίας, γεµίζει µε το να πάρουµε τους
φορείς διαχείρισης και να τους πάµε σε µια κεντρική µονάδα στο
Υπουργείο, ναι, γιατί ουσιαστικά ήταν φορείς διαχείρισης στα
λόγια, γεµίζει µε το να κάνουµε τον σταθµό µεταφόρτωσης
απορριµµάτων στην Ευκαρπία και γεµίζει παρά το ότι πολλοί από
τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ Θεσσαλονίκης και τα στελέχη ήταν
στα κάγκελα, αλλά µετά πήγαν µε τον κ. Τσίπρα και εγκαινίασαν
µετά φανών και λαµπάδων τον σταθµό µεταφόρτωσης στην Ευ-
καρπία.

Έρχοµαι τώρα στη «ΛΑΡΚΟ». Σας αρέσει η λέξη «επίταξη», η
λέξη «απαλλοτριώσεις», η λέξη «κρατικοποίηση». Τι να κάνουµε,
όµως; Αυτά είναι σε άλλες εποχές. Δεν µπορούµε να κρατάµε
ζωντανές προβληµατικές επιχειρήσεις. Δεν µπορεί η αγρότισσα
που δεν έχει πάει ποτέ στην Αθήνα ή στη Θεσσαλονίκη να πλη-
ρώνει µέσα από τον προϋπολογισµό προβληµατικές επιχειρή-
σεις. Η Κυβέρνηση δεν κάνει τίποτα άλλο από το να εφαρµόζει
την πολιτική της. Αυτό είπε, αυτό κάνει, αυτό θα συνεχίσει να
κάνει. 

Μιλάτε για ξεπούληµα. Εσείς; Τα ίδια λέγατε για την «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» και τα 400 εκατοµµύρια έγιναν 40 εκατοµµύρια. Δώσατε
την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για 40 εκατοµµύρια και µιλάτε ακόµη για ξεπού-
ληµα; Γιατί, για τη ΔΕΗ το ίδιο δεν έγινε; Σταµατήσατε τη «µικρή»
ΔΕΗ, που θα έβαζε στα ταµεία της ΔΕΗ 1,5 δισεκατοµµύριο και,
βέβαια, θα είχε και έσοδα άλλο 1,5 δισεκατοµµύριο. Και τι κά-
νατε; Φέρατε τις ΝΟΜΕ. 
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Άρα, λοιπόν, το συµπέρασµα που βγαίνει είναι ότι ναι, η πρά-
σινη πολιτική είναι αυτής της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Είναι µια
πολιτική που δεν είναι «άδειο πουκάµισο», όπως το δικό σας. Δεν
είναι «άδειο πουκάµισο» και, κυρίως, δεν είναι µαύρη πολιτική για
το περιβάλλον. Γιατί µε την απραξία και τις ιδεοληψίες σας ου-
σιαστικά µιλάµε για µια µαύρη περιβαλλοντική πολιτική! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα κάνω

παραπάνω. 
Απ’ ό,τι φαίνεται, κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς, ο κ. Σιµόπουλος

κατά καιρούς επιδιώκει µε ακραίες εκφράσεις και ανεδαφικές
ακρότητες να προκαλεί την προσοχή και να συνδέει το όνοµά
του µε πολιτικά πρόσωπα, για να βγαίνει φαίνεται στα δελτία ει-
δήσεων ή στα µέσα ενηµέρωσης. 

Δεν θα τον ακολουθήσω σ’ αυτό. Εγώ θα αναφερθώ στην προ-
σβολή που έκανε στο όνοµά µου λέγοντας ότι προέβη ο ΣΥΡΙΖΑ
σε παράτυπες πράξεις και ιδιαίτερα ότι, αν είχαν γίνει έργα όπως
η εκτροπή του Αχελώου, δεν θα γινόταν η πληµµύρα στην Καρδί-
τσα. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Στο Μουζάκι!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κοιτάξτε. Δεν έχει καµµία πληροφο-

ρία προφανώς, ούτε για υδραυλικά χαρακτηριστικά ούτε και πε-
ριβαλλοντικά. 

Αυτό που οφείλω να πω είναι το εξής: Κατά τη διάρκεια της
διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ έγιναν και το Σχέδιο Της Λεκάνης
Απορροής Ποταµών και το Σχέδιο Διαχείρισης Κινδύνου Πληµ-
µύρας και το Σχέδιο Προσαρµογής στην Κλιµατική Αλλαγή. Μα-
κάρι ένα από τα τρία να προλάβετε να το επικαιροποιήσετε και
να προλάβετε να το εφαρµόσετε. Γιατί ακόµα δεν τα έχει κάνει η
Κυβέρνησή σας. 

Δεύτερο ζήτηµα. Είναι προφανές ότι µε βάση το Σχέδιο Δια-
χείρισης Λεκανών Απορροής Ποταµών θα έπρεπε να έχουν προ-
χωρήσει οι περιφερειακές αρχές και η αυτοδιοίκηση -που πρέπει
να πάτε να ψάξετε γιατί δεν έγινε- σε διάφορα φράγµατα αντι-
πληµµυρικής προστασίας και στη Θεσσαλία. Νοµίζω πρέπει να
ρωτήσετε τον περιφερειάρχη γιατί δεν προχώρησε σε όλα αυτά.
Διότι εµείς τα υπογράψαµε, κύριε Σιµόπουλε. 

Και το τρίτο. Το να µου χρεώνει ότι εγώ έστειλα επιστολή -που
δεν πιστεύω να τη βρει πουθενά, ήταν µάλλον του Ειδικού Γραµ-
µατέα- ψευδώς, µέχρι να µην ξέρει ότι υπήρχε απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας και του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου
σχετικά µε τη µη εκτροπή του Αχελώου, δεν είναι απλά ψέµα,
είναι µια ουτοπία στην οποία ζει ο κ. Σιµοπούλος. Εµείς θα τον
αφήσουµε σε αυτή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,

µπορώ να έχω τον λόγο για να απαντήσω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε Σιµόπουλε. Δεν είπε, όµως, κάτι προσωπικό για εσάς. 
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ούτε εγώ είπα για

τον ίδιο. 
Αυτό για το οποίο µιλάω είναι για την ήπια εκτροπή του Αχε-

λώου. Δεν αναφέροµαι στην εκτροπή του Αχελώου, η οποία κα-
τέπεσε στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Τα διακόσια
εκατοµµύρια κυβικά είναι το 1/10 από τα αρχικά δύο δισεκατοµ-
µύρια κυβικά. 

Άρα, λοιπόν, αν αυτά τα έργα είχαν εκτελεστεί, έργα τα οποία
η παρούσα Κυβέρνηση έχει δηλώσει διά του αρµόδιου Υπουργού
ότι θα τα εκτελέσει, δεν θα είχαµε τα προβλήµατα στο Μουζάκι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Σι-
µόπουλε, είναι η Κυβέρνηση γι’ αυτά. 

Κυρία Πούλου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρώτη διαπίστωση είναι ότι η

Κυβέρνηση συστηµατικά παραβιάζει τον νόµο περί επιτελικού
κράτους και το δύστυχο άρθρο 57 περί καλής νοµοθέτησης,

αφού κάθε νοµοσχέδιο που καταθέτει στη Βουλή υπολείπεται
των αρχών που η ίδια έχει θεσµοθετήσει. 

Και σήµερα πάλι βρισκόµαστε µπροστά σε ένα ακόµη µνηµείο
κακής νοµοθέτησης, αλλά εκ του πονηρού. Η Κυβέρνηση καλεί
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να υπερψηφίσουν ένα δήθεν
«πράσινο» νοµοσχέδιο, ενώ την ίδια στιγµή το συνοδεύει µε τρο-
πολογίες µη σχετικές και πολύ σοβαρές. 

Είναι τροπολογίες που αφορούν θέµατα εθνικής σηµασίας,
που εµφανίστηκαν κυριολεκτικά την τελευταία στιγµή, χωρίς να
έχουν συζητηθεί στις επιτροπές, χωρίς να έχει προηγηθεί δια-
βούλευση µε τους φορείς και την κοινωνία των πολιτών και που,
όπως θα δούµε στη συνέχεια, έρχονται να αναιρέσουν και να
τροποποιήσουν δικές της νοµοθετικές ρυθµίσεις για τα ίδια θέ-
µατα. 

Εξάλλου, κύριε Υπουργέ, το ενδιαφέρον σας για το περιβάλλον
και την προστασία του αποτυπώθηκε στον περιβαλλοντοκτόνο
ν.4085/2020, που µεταξύ άλλων είχε σαν αποτέλεσµα τη γενικευ-
µένη αναστάτωση των τοπικών κοινωνιών. Δεν θα σταµατήσουµε
να επισηµαίνουµε ότι η έλλειψη ειδικού χωροταξικού σχεδιασµού,
µε συγκεκριµένα κριτήρια και προδιαγραφές, καταστρέφει περι-
ουσίες υψηλής προστασίας, προκαλεί τοπικές αντιδράσεις και εν
τέλει, υπονοµεύει την πράσινη ενέργεια καθ’ εαυτή. 

Οι αντιδράσεις στην Κεφαλλονιά σήµερα, καθώς και οι πρό-
σφατες κινητοποιήσεις στη Βοιωτία, αποδεικνύουν την έλλειψη
αυτού του σχεδιασµού, αλλά και την απροθυµία σας για ουσια-
στικό διάλογο µε τις τοπικές κοινωνίες. Ο αυταρχισµός σας προ-
καλεί αλυσιδωτές αντιδράσεις και σε συνδυασµό µε τη µη
αξιοποίηση των ενεργειακών κοινοτήτων, οι οποίες θεσµοθετή-
θηκαν µε τον ν.4513/2018 του ΣΥΡΙΖΑ, που καθιέρωνε άµεσα
αναπτυξιακά και ανταποδοτικά οφέλη σε διαφορετικές τοπικές
κοινωνίες και επαγγελµατικές οµάδες του πληθυσµού, ενισχύει
τα τοπικά αντανακλαστικά ενάντια τελικά στην πράσινη ενέργεια.

Επίσης, και το σηµερινό νοµοσχέδιο βρίθει ασαφειών και προ-
καλεί σύγχυση στην αγορά, στους καταναλωτές, αλλά και στη
βιοµηχανία. Δεν προσδιορίζονται οι τελικοί κατάλογοι των πλα-
στικών µιας χρήσης και µετατίθενται προς διευκρίνιση σε µελ-
λοντικές υπουργικές αποφάσεις, αποδεικνύοντας έτσι την
προχειρότητα, καθώς και την καθαρά επικοινωνιακή διαχείριση
του θέµατος από πλευράς σας. 

Κι ενώ θα µπορούσαµε να συζητήσουµε ουσιαστικά, µε εποι-
κοδοµητικές προτάσεις στην ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδη-
γίας για τη µείωση των επιπτώσεων στο περιβάλλον από τα
πλαστικά µιας χρήσης, που δεν αποτελεί καινοτοµία σας, όπως
θριαµβολογείτε, αλλά ενωσιακή υποχρέωση, επισκιάζετε τη συ-
ζήτηση και την απαξιώνετε µε τις βαριές και σηµαντικές τροπο-
λογίες, έτσι όπως συνηθίζετε σε όλα τα νοµοθετήµατα. 

Κύριε Υπουργέ, µπορούµε πολύ καλά να καταλάβουµε τι συµ-
βαίνει. Μπορούµε πολύ καλά να διακρίνουµε πίσω από το «πρά-
σινο» δόλωµα, τη φάκα του ξεπουλήµατος της δηµόσιας
περιουσίας. Γιατί αυτό ακριβώς επιχειρείτε µε την τροπολογία
για τον «ΔΕΔΔΗΕ», τη «ΔΕΠΑ Υποδοµών» και φυσικά και την πο-
λύπαθη «ΛΑΡΚΟ». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Βουλευτής της Περιφέρειας
Στερεάς Ελλάδας, θα επικεντρωθώ αποκλειστικά στο θέµα της
«ΛΑΡΚΟ». Πριν από τρεις µέρες, κύριε Υπουργέ, καταθέσατε την
τροπολογία 512/37, που στο άρθρο 1 αναφέρεται στη «ΛΑΡΚΟ»
και ουσιαστικά τροποποιεί διατάξεις του άρθρου 21, του
ν.4664/2020, του νόµου, δηλαδή, που ψηφίσατε µόλις πριν από
οκτώ µήνες.

Με τρόπο σκοπίµως ασαφή και ελλιπή περιγράφετε τώρα τις
διαδικασίες διαγωνισµού, προχωρώντας σε ορισµένες πολύ συγ-
κεκριµένες και πολύ περίεργες αλλαγές διατύπωσης σε σχέση
µε όσα περιέχονταν στον αρχικό νόµο. Τι ακριβώς, όµως, προ-
βλέπουν αυτές οι αλλαγές; «Ο διάβολος κρύβεται στις λεπτοµέ-
ρειες», λέει η γνωστή ρήση και επιβεβαιώνεται απολύτως στην
περίπτωσή µας. Θα επισηµάνω εν προκειµένω δύο σηµεία.

Το πρώτο αναφέρεται σε δύο αλλαγές του χαρακτηρισµού του
διαγωνισµού και των συµµετεχόντων σε αυτόν. Από «δηµόσιος
πλειοδοτικός» που προβλεπόταν στον νόµο του Φεβρουαρίου,
γίνεται τώρα «ανοιχτός» και ο «πλειοδότης» ονοµάζεται «επικρα-
τέστερος υποψήφιος». Είµαι σίγουρη ότι θα δικαιολογήσετε
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αυτές τις αλλαγές ως ήσσονος σηµασίας επαναδιατυπώσεις επί
το ορθότερο. 

Δεν µας πείθετε, όµως. Αυτές οι αλλαγές δεν είναι αθώες, γιατί
αποκαλύπτουν το παιχνίδι που παίζεται στο παρασκήνιο, τις αδια-
φανείς διεργασίες, δηλαδή, για τις οποίες ετοιµάζετε τον διαγω-
νισµό, τις συνεννοήσεις τις οποίες κάνετε µε τους υποψήφιους
επενδυτές και οι οποίες, προφανώς, είναι σύµφωνες και µε τις
απαιτήσεις τους. Γιατί πώς αλλιώς µπορεί να εξηγηθεί το γεγο-
νός της κατεπείγουσας τροπολογίας;

Το δεύτερο σηµείο αναφέρεται, επίσης, σε δύο πολύ σηµαντι-
κές εξαιρέσεις διατάξεων του Μεταλλευτικού Κώδικα. Συγκεκρι-
µένα, εξαιρείτε το άρθρο 84 και την παράγραφο 2 του άρθρου
144. Είναι τυχαία αυτά τα δύο άρθρα; Όπως διαπιστώνουµε, κα-
θόλου, διότι αφορούν ακριβώς στη µεταλλευτική «προίκα» της
«ΛΑΡΚΟ», που την κάνει ελκυστική. 

Πώς, λοιπόν, να µην ανησυχούµε, όταν διαπιστώνουµε ότι και
τα δύο αυτά άρθρα που καταργούνται, αντιστοιχούν σε δικλίδες
ασφαλείας υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος; Το άρθρο 84 του
Μεταλλευτικού Κώδικα αναφέρεται στο µίσθωµα και τα µεταλ-
λευτικά δικαιώµατα και ως εκ τούτου η απάλειψή του σηµαίνει
ότι δεν υπάρχει εγγύηση όχι µόνο για ελάχιστο τίµηµα µισθώµα-
τος, αλλά ούτε καν για την ύπαρξη µισθώµατος. Τα πάντα αφή-
νονται ανοιχτά σε διαπραγµάτευση, εκτός των πλαισίων του
Μεταλλευτικού Κώδικα. 

Επιπλέον, η παράγραφος 2 του άρθρου 144 του κώδικα προ-
βλέπει ότι ως τίµηµα του διαγωνισµού δεν νοείται µόνο κάποιο
χρηµατικό ποσό, αλλά µπορεί να ληφθεί υπ’ όψιν του αν ο πλει-
οδότης θα προχωρήσει σε µελλοντικές επενδύσεις, θα κάνει
έρευνες ή θα αξιοποιήσει το µετάλλευµα µε άλλον τρόπο.

Η δικλίδα ασφαλείας που υπάρχει εδώ αναφέρεται στην εξα-
σφάλιση της εκµετάλλευσης του εθνικού ορυκτού πλούτου ως ο
υπέρτατος στόχος.

Εποµένως η συνδυαστική απάλειψη των δύο αυτών διατάξεων
του Μεταλλευτικού Κώδικα µάς βεβαιώνει ότι ο σχεδιασµός της
Κυβέρνησης, που προωθείται µε τη συγκεκριµένη τροπολογία,
είναι η απαξίωση, το κλείσιµο της «ΛΑΡΚΟ», αλλά και των µεταλ-
λείων της και το ξεπούληµα όλων αυτών στη συνέχεια. 

Και αν νοµίζετε ότι είµαστε καχύποπτοι, εξηγήστε µας, κύριε
Υπουργέ, τι ακριβώς εξυπηρετούν οι δύο αυτές εξαιρέσεις. Μπο-
ρείτε να διαψεύσετε ότι σχεδιάζετε το κλείσιµο και το ξεπούληµα
των µεταλλείων; Οι χίλιοι διακόσιοι εργαζόµενοι της «ΛΑΡΚΟ»,
αλλά και όλοι οι Έλληνες πολίτες, απαιτούν να µάθουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η «ΛΑΡΚΟ» αποτελεί κρίσιµο
εθνικό κεφάλαιο και ειδικά για την Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας
βασικό αναπτυξιακό και πλουτοπαραγωγικό πυλώνα. Είναι η
µόνη βιοµηχανία παραγωγής σιδερονικελίου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, µε έντονα εξαγωγικό χαρακτήρα, απασχολεί χίλιους δια-
κόσιους εργαζόµενους και από τη δραστηριότητά της ζουν χι-
λιάδες άλλοι, προµηθευτές, εργολάβοι και µεταφορείς. 

Πώς χειρίστηκε τη «ΛΑΡΚΟ» η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας; Το Φεβρουάριο την έθεσε σε καθεστώς ειδικής διαχείρισης,
µε σκοπό τη δήθεν σωτηρία της. Στην πραγµατικότητα, όµως, δεν
έκανε τίποτα όλο αυτό το διάστηµα για την εξυγίανσή της, για να
διασφαλίσει το µέλλον της, αλλά και το µέλλον των εργαζοµένων.

Η πανδηµία ήταν, πράγµατι, µια ευκαιρία για να διασωθεί ως
εθνικής στρατηγικής σηµασίας επιχείρηση, µε ευρωπαϊκά χρη-
µατοδοτικά προγράµµατα, όπως επέλεξαν να κάνουν άλλες
χώρες της Ευρώπης. Όµως, το µέλλον της είχε προκαθοριστεί
από το σχέδιο τριχοτόµησης του 2014, µε έµπνευση του κ. Σταϊ-
κούρα, αλλά και µε την εµπειρία του κ. Χατζηδάκη, που είχε ήδη
ξεπουλήσει την «Ολυµπιακή» µε ανάλογο τρόπο. 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, παρά τις ασφυκτικές δηµοσιονοµικές
συνθήκες, διατήρησε τη «ΛΑΡΚΟ» σε λειτουργία, εξασφαλίζον-
τας όλες τις θέσεις εργασίας και τα δικαιώµατα των εργαζοµέ-
νων. Αντίθετα, η Κυβέρνησή σας θα µείνει στην ιστορία ως η
συγγραφέας της τελευταίας πράξης στην τραγωδία της
«ΛΑΡΚΟ».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστώ πάρα πολύ.

Σας παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να τηρείτε τον
χρόνο.

Θέλω να πω στους συναδέλφους Βουλευτές, ότι στις 28 Ιου-
λίου του 2017  -δεν θα κάνω άλλο σχόλιο-  είχαµε προκαλέσει και
έγινε µια φοβερή συζήτηση για τη «ΛΑΡΚΟ» στην επιτροπή. Έχει
πάρα πολύ µεγάλη αξία, διότι είχαµε µιλήσει πάρα πολλοί, να
διαβάσετε τα πρακτικά. Παρόντες ήταν και οι εργαζόµενοι στη
διαδικασία αυτή. Είναι σηµαντικό, λοιπόν, να διαβάσετε τα πρα-
κτικά. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινίδης Ευστάθιος από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υφυπουργέ, δυστυχώς τα
γεγονότα, η επικαιρότητα τρέχει. Πριν από λίγο επιβλήθηκε lock-
down στον Νοµό Κοζάνης, στην Περιφερειακή Ενότητα Κοζάνης,
λόγω των αυξηµένων κρουσµάτων. Καλώ όλους τους συµπολίτες
µου σε επίδειξη σύνεσης, προσοχής, στην τήρηση των µέτρων
και, φυσικά, την Κυβέρνηση, την πολιτεία για την εφαρµογή όλων
εκείνων των µέτρων, των παρεµβάσεων για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας και, φυσικά, την αποκατάσταση των πληγών που θα
αφήσει αυτός ο περιορισµός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα κατ’ εξο-
χήν, ένα αµιγώς οικολογικό νοµοσχέδιο µε την ενσωµάτωση κοι-
νοτικής oδηγίας για τον περιορισµό του πλαστικού στη ζωή µας.
Είναι και αυτή ενταγµένη στο σχεδιασµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για την ελάττωση του περιβαλλοντικού αποτυπώµατος. Η δραµα-
τική επιτάχυνση της κλιµατικής αλλαγής είναι µια παγκόσµια υπό-
θεση και ως τέτοια τέµνει τις ιδεολογίες, τις εθνικές πολιτικές και
καλεί στην υιοθέτηση οριζόντιων µέτρων και κανόνων.

Για τους ίδιους λόγους, επιτάσσει τη χάραξη µιας εθνικής
στρατηγικής και την αποφασιστική υλοποίησή της, µακριά από
συµφέροντα και πολιτικές σκοπιµότητες. 

Το παρόν νοµοσχέδιο ενσωµατώνει στην έννοµη τάξη τον ευ-
ρωπαϊκό κανόνα για τη δραστική µείωση των αποβλήτων από
πλαστικά µιας χρήσης και αλιευτικά εργαλεία.

Ειδικότερα, ορίζει και οριοθετεί ξεκάθαρα το εφαρµοστικό του
πεδίο, θέτει φιλόδοξους ποσοτικούς στόχους, βάζει ένα σφιχτό
χρονοδιάγραµµα για την επίτευξή τους, ρυθµίζει τις διαδικασίες
και τους κανόνες στο κάθε στάδιο, δίνει κίνητρα σε εκείνους που
συµµορφώνονται και αντικίνητρα σε όσους ολιγωρούν ή αδιαφο-
ρούν. Επίσης, αναθέτει ευθύνες σε όργανα ελέγχου και θεσπίζει
κυρώσεις για τους παραβάτες. Εξασφαλίζει πόρους για τις συ-
νοδές δράσεις και για την κατασκευή των αναγκαίων υποδοµών.
Ορίζει στάδια ελέγχου και αναφορών για την εφαρµοστικότητα
και την αποτελεσµατικότητα των µέτρων. Προβλέπει -και αυτό
είναι, ίσως, το πιο σηµαντικό- εκτεταµένες υποχρεώσεις ενηµέ-
ρωσης, εκπαίδευσης και ευαισθητοποίησης των πολιτών. Δια-
λαµβάνει, τέλος, τις αναγκαίες εξουσιοδοτήσεις για την
εξειδίκευση των ρυθµίσεων. 

Το µήνυµα είναι σαφές και εύληπτο: Δεν καταργούµε τα πλα-
στικά, αλλά τα περιορίζουµε δραστικά στην καθηµερινότητά µας.
Δεν θέλουµε να βλέπουµε άλλο τις αποκρουστικές εικόνες µε τα
πλαστικά απόβλητα στους δρόµους, στις πλατείες, στις παρα-
λίες και στις θάλασσες. 

Το ίδιο σαφές και ξεκάθαρο είναι το µήνυµα και προς τους πα-
ραγωγούς και τους επαγγελµατίες, τους οποίους ο νόµος κατευ-
θύνει σε πρακτικές επανάχρησης και ανακύκλωσης. Έχει, όµως,
την ευθύνη η πολιτεία να εξασφαλίσει τα εργαλεία που θα κατα-
στήσουν βιώσιµο τον µετασχηµατισµό των επιχειρήσεων που εµ-
πλέκονται σε αυτή τη διαδικασία.

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα σύγχρονο και άρτιο νοµοθέτηµα, το
οποίο εισάγεται έγκαιρα για ψήφιση, ώστε να αποτελέσει κτήµα
των ενδιαφεροµένων, αλλά και των φορέων που πρέπει να προ-
σαρµοστούν στο νέο πλαίσιο.

Κι όµως, ακόµα και αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία συναντά
την άρνηση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Δείτε το οξύµωρο
του πράγµατος: Ο ΣΥΡΙΖΑ καυχιέται ότι συµµετείχε στη διαµόρ-
φωση της ευρωπαϊκής οδηγίας, αλλά δεν υπερψηφίζει την ενσω-
µάτωσή της στο εσωτερικό δίκαιο. Πρόκειται για την επιτοµή της
στείρας αντιπαράθεσης, για να χρησιµοποιήσω και τον προσφιλή
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στον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης όρο.
Ματαίως επιχειρείτε, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντι-

πολίτευσης, να βρείτε άλλοθι για τη στάση σας πίσω από τις τρο-
πολογίες. Οι αναφερόµενες σε αυτές ιδιωτικοποιήσεις εµπίπτουν
στον κυβερνητικό σχεδιασµό και είχαµε δεσµευθεί για την υλο-
ποίησή τους. Τι έγινε; Αρχίσατε πάλι τη ρετρό πολιτική, την χι-
λιοπαιγµένη κασέτα του ξεπουλήµατος, εσείς, που έχετε βάλει
την υπογραφή σας κάτω από τις µεγαλύτερες πωλήσεις που έχει
δει ποτέ ο τόπος; Σας τα θύµισαν προηγουµένως οι συνάδελφοι:
τα αεροδρόµια, τους σιδηροδρόµους, τον «ΑΔΜΗΕ», την εκχώ-
ρηση της ακίνητης περιουσίας, τις µονάδες της ΔΕΗ, που φτά-
σατε να τις πουλάτε χωρίς ελάχιστο τίµηµα.

Όµως, τι έχετε να µας πείτε και για τη «ΛΑΡΚΟ»; Γιατί δεν προ-
χωρήσατε στην εξυγίανσή της επί τεσσεράµισι χρόνια; Γιατί αφή-
σατε την επιχείρηση µε τεράστια χρέη και τους εργαζόµενους
και τους συναλλασσόµενους µε αυτή κυριολεκτικά στον αέρα; 

Για τους τελευταίους ιδιώτες πιστωτές, κύριε Υφυπουργέ, να
θυµίσω το δίκαιο αίτηµά τους για τη µερική, έστω, ικανοποίηση
των ανεξόφλητων απαιτήσεών τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη βάζει τη σφραγίδα της στην κυκλική οικονοµία και στην
πράσινη ανάπτυξη. Αυτό είναι που ενοχλεί την Αριστερά, ότι η
Νέα Δηµοκρατία µπήκε σε ένα πεδίο το οποίο παραδοσιακά µο-
νοπωλούσε. Δεν τους ενοχλούν αυτά που θεσπίζουµε. Με αυτά
συµφωνούν όλοι. Τους ενοχλεί ότι το κάνουµε εµείς. Θα συνεχί-
σουµε, όµως, γιατί είναι για το καλό του περιβάλλοντος, της οι-
κονοµίας, της χώρας και των πολιτών. 

Κύριε Υφυπουργέ, η περιβαλλοντική εισφορά για την αποπλα-
στικοποίηση τροφοδότησε τη σκέψη µου για την επιβολή αντί-
στοιχου τέλους και σε άλλα προϊόντα, που θα χρηµατοδοτούσαν
δράσεις κυκλικής οικονοµίας. Τέτοια θα ήταν η θέσπιση µιας ελά-
χιστης εισφοράς για κάθε ηλεκτρική και ηλεκτρονική συσκευή
και για κάθε φωτοβολταϊκό στοιχείο, η οποία θα αντιστοιχεί στο
κόστος ανακύκλωσής τους.

Η πρόβλεψη ενός τέτοιου «κουµπαρά» θα εξασφάλιζε τη βιω-
σιµότητα µιας µεγάλης µονάδας ανακύκλωσης στη χώρα µας,
που για πολλούς λόγους θα µπορούσε να είχε την έδρα της στον
Νοµό Κοζάνης, που βρίσκεται σε µετάβαση. Εκφεύγει της πα-
ρούσης συζήτησης η εξειδίκευση της πρότασης, την οποία προ-
τίθεµαι να υποβάλω στη διαβούλευση του σχεδίου για τη δίκαιη
αναπτυξιακή µετάβαση της δυτικής Μακεδονίας. 

Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Κωνσταντινίδη. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ιωάννης Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, εδώ και καιρό ακούµε για τον πιο πράσινο

Πρωθυπουργό, ακούµε για ένα πράσινο νοµοσχέδιο, αλλά εγώ
πραγµατικά το µόνο πράσινο που βλέπω σήµερα είναι το χρώµα
των δολαρίων, το χρώµα των πολλών δολαρίων τα οποία θα κερ-
δίσουν όλοι αυτοί που θα εµπλακούν στην πώληση της «ΛΑΡΚΟ»,
αυτοί που θα αγοράσουν έναντι πινακίου φακής τη ναυαρχίδα
της µεταλλευτικής βιοµηχανίας της Ευρώπης, της µοναδικής,
µάλλον, ευρωπαϊκής µεταλλευτικής εταιρείας παραγωγής νικε-
λίου ή αυτοί που θα επωφεληθούν εάν εν τέλει κλείσει η εταιρεία.
Και αναφέροµαι στους ανταγωνιστές της. Αν κλείσει η εταιρεία,
σύµφωνα µε τη διαδικασία εκκαθάρισης που τρέχετε εσείς από
τον Φλεβάρη του 2020, µόνο αυτοί θα δουν το πράσινο. Για αυ-
τούς, βεβαίως, φροντίζετε και αυτούς διευκολύνετε, κάτι που κά-
νετε εξαιρετικά. 

Και φέρνετε σήµερα για ψήφιση µια τροπολογία και εξαιρείτε
από την όλη διαδικασία που τρέχει από τον Φλεβάρη την εφαρ-
µογή των άρθρων 84 και 144 παράγραφος 2 του Μεταλλευτικού
Κώδικα. Έτσι, από τη µία δεν θέτετε ούτε ένα ελάχιστο µίσθωµα
για τα µεταλλευτικά δικαιώµατα της εταιρείας -άρα µπορούν µε
αυτόν τον τρόπο να εκχωρηθούν και µε µηδενικό τίµηµα-, ενώ
από την άλλη καλύπτετε νοµοθετικά το πιθανό κλείσιµο των µε-
ταλλείων, αν την πάρει κάποιος ανταγωνιστής, όπως ακούγεται
και αυτό το σενάριο, για να την κλείσει και να αυξηθεί η τιµή και
η αξία της εταιρείας που λειτουργεί ήδη.

Αυτοί που, δυστυχώς, δεν βλέπουν το χρώµα του χρήµατος
είναι οι εργαζόµενοι, οι εργαζόµενοι, στους οποίους µειώσατε
από τον Φλεβάρη και µετά τους µισθούς, τους κόψατε τα δώρα,
οι εργαζόµενοι, που εργάζονται υπό αντίξοες συνθήκες µέσα σε
καµίνια, οι εργαζόµενοι, που τα προηγούµενα χρόνια έχουν θρη-
νήσει συναδέλφους τους και τον προηγούµενο ενάµιση µήνα εί-
χαµε πάνω από τέσσερα, παρ’ ολίγον θανατηφόρα, εργατικά
ατυχήµατα. Δυστυχώς, αυτοί δεν θα δουν το χρώµα του χρήµα-
τος από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και από τις πρω-
τοβουλίες του κ. Χατζηδάκη.

Επίσης, το χρώµα του χρήµατος δεν θα το δουν ούτε οι εργο-
λάβοι και συνεργάτες της εταιρείας τόσα χρόνια, οι οποίοι καλή
τη πίστει και σύµφωνα µε όσα έλεγε η διοίκηση της εταιρείας,
που εσείς είχατε ορίσει µετά τις εκλογές, έβαλαν πλάτη και είδαν
µια µέρα τον εκκαθαριστή να τους λέει πως θα διαγραφούν ό,τι
οφειλές έχουν συσσωρευθεί µέχρι τον Φλεβάρη του τρέχοντος
έτους. Κανείς δεν ενδιαφέρεται γι’ αυτούς. Και ακούω Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας να παρακαλάνε τον Υπουργό λέγοντας:
«Δώστε κάτι και σ’ αυτούς τους ανθρώπους που δούλευαν τό-
σους µήνες στην εταιρεία και πλήρωναν και ΦΠΑ από την τσέπη
τους, τους εργολάβους, δώστε κάτι, εσείς, που είστε και πολύ
καλοί Υπουργοί.».

Δεν θα δουν το χρώµα του χρήµατος και οι συνταξιούχοι ή
αυτοί που σε λίγα χρόνια θα έβγαιναν στη σύνταξη από τη
«ΛΑΡΚΟ» και θα λάµβαναν αποζηµίωση την οποία έχουν δουλέ-
ψει υπό αντίξοες συνθήκες, µέσα στον καρκίνο. Αυτούς, όµως,
δεν τους σκέφτεστε. Δεν βλέπω να κόπτεστε γι’ αυτούς! 

Επίσης, βεβαίως δεν θα δει το χρώµα του χρήµατος και η ίδια
η εταιρεία, η «ΛΑΡΚΟ», καθώς µε τη στρατηγική που ακολουθή-
σατε και την απαξίωσή της κλείνει και έχει κλείσει το προηγού-
µενο χρονικό διάστηµα συµβόλαια για την πώληση και την
εξαγωγή του νικελίου σε χαµηλότερες τιµές από τις χρηµατιστη-
ριακές. Γιατί; Διότι όλοι γνωρίζουν τη µοίρα που τους επιφυλάσ-
σετε. 

Συνεχίζετε, λοιπόν, σήµερα τη διαδικασία εκποίησης της
«ΛΑΡΚΟ», χωρίς καµµία δέσµευση και χωρίς καµµία διασφάλιση
συνέχισης της λειτουργίας της εταιρείας, χωρίς καµµία διασφά-
λιση του παραγωγικού χαρακτήρα της εταιρείας και βεβαίως
χωρίς καµµία διασφάλιση των θέσεων εργασίας των χιλιάδων αν-
θρώπων που απασχολούνται στη «ΛΑΡΚΟ».

Πραγµατικά εξεπλάγην µε το πολύ πλούσιο λεξιλόγιο που
είχαν οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας περιγράφοντας την
κατάσταση ως «τραγική», «βουτηγµένη στα χρέη», «κατάντηµα».
Πραγµατικά αναρωτιέµαι, αιτία δεν έχει αυτή η κατάσταση; Δεν
έχει ονοµατεπώνυµο αυτή η κατάσταση; 

Πριν ανέβετε σ’ αυτό το Βήµα, συνάδελφοι, ρωτήστε να µάθετε
ποιοι οδήγησαν την εταιρεία σε αυτή την κατάσταση. Αν θέλετε,
πηγαίνετε µέχρι το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και βρείτε
τον Υφυπουργό σας, τον κ. Σκρέκα, που ο πατέρας του είχε διο-
ριστεί στη «ΛΑΡΚΟ» πριν από δώδεκα χρόνια και έπαιρνε µόλις
9.000 ευρώ για να ζήσει, για την ψυχή της µάνας του! Μάλιστα,
διόρισε και όλη την οικογένεια του κ. Σκρέκα στη «ΛΑΡΚΟ»! Και
έρχεστε εδώ να µας πείτε ποιος χρεοκόπησε τη «ΛΑΡΚΟ»;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ρωτήστε τα στελέχη σας για το hedging του 2006 µε 2010, που

η εταιρεία είχε απώλεια εσόδων µισό δισεκατοµµύριο, 500 εκα-
τοµµύρια ευρώ! Στελέχη σας τα έκαναν όλα αυτά! Και θα έρθετε
να µας κουνήσετε το δάχτυλο και να µας πείτε ποιος χρεοκόπησε
τη «ΛΑΡΚΟ»;

Ο κ. Χατζηδάκης είπε ότι χρωστάει στη ΔΕΗ. Ναι, χρωστάει
στη ΔΕΗ, γιατί το 2006 οι διοικήσεις που ορίστηκαν από τη Νέα
Δηµοκρατία υπερδιπλασίασαν την τιµή του ρεύµατος. Πείτε µου,
πώς µπορεί να αντεπεξέλθει µια εταιρεία που έχει ως µεγαλύ-
τερο έξοδο το ρεύµα στον τριπλασιασµό της τιµής του ρεύµα-
τος, αν είναι ή όχι ανταγωνιστική;

Και πάλι, µε περίσσια υποκρισία και φαρισαϊσµό, ο Υπουργός
κ. Χατζηδάκης είπε ότι η «ΛΑΡΚΟ» µολύνει αγρίως, κάτι που έχει
πει ξανά πολλές φορές. Ξεχνάει, όµως, ότι ο ίδιος ήταν Υπουρ-
γός, όταν υπέγραφε τελευταία φορά την παράταση των αδειών,
για να ρυπαίνει η «ΛΑΡΚΟ», όπως αναφέρει. Αυτός τις υπέγραψε!
Και σήµερα µας το παίζει και πράσινος Υπουργός!
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Ωστόσο, άκουσα και το άλλο φοβερό από τον κ. Χατζηδάκη, ο
οποίος, απευθυνόµενος στον ΣΥΡΙΖΑ, είπε ότι ο κόσµος άκουσε
εσάς και σας ψήφισε. Μάλλον δεν γνωρίζει ο κ. Χατζηδάκης τι
έλεγαν τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, οι Βουλευτές, οι
Υπουργοί της, όταν πήγαιναν προεκλογικά στη «ΛΑΡΚΟ». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο κ. Σταϊκούρας έλεγε ότι θα λάβει πρωτοβουλίες που να δια-
σφαλίζουν τις θέσεις απασχόλησης. Και σας ρωτάω το εξής: Πού
είναι η διασφάλιση των θέσεων απασχόλησης που φέρνετε µε τη
σηµερινή τροπολογία; Ψάχνω να βρω µία αναφορά της λέξης
«εργαζόµενος» στην τροπολογία και δεν τη βρίσκω! Πώς νοιάζε-
στε για τους εργαζόµενους, χωρίς καν να τους µνηµονεύετε; 

Έχετε αναφορές και σε κοινωνικό ταµείο, σε απαντήσεις, σε
ερωτήσεις και στα ραντεβού που κάνετε στα Υπουργεία. Λέτε ότι
θα λάβετε µέτρα κοινωνικής προστασίας, ότι θα υπάρξουν προ-
γράµµατα επιδότησης κατά της ανεργίας, προγράµµατα επιµόρ-
φωσης, επανακατάρτισης και επανένταξης στην αγορά
εργασίας. Οι άνθρωποι στη «ΛΑΡΚΟ», στη Λάρυµνα, στο Μαρ-
τίνο, στη Μαλεσίνα έχουν δουλειά και την ξέρουν πολύ καλά
αυτή τη δουλειά. Αυτή τη δουλειά την έκαναν και οι πατεράδες
τους, την κάνουν και τα παιδιά τους και δουλεύουν πενήντα χρό-
νια στη «ΛΑΡΚΟ». Δεν θέλουν επανένταξη στην κοινωνία, στην
εργασία. Αυτό που θέλουν είναι δουλειά, για να ζουν τις οικογέ-
νειές τους και να προσφέρουν στις τοπικές κοινωνίες. Δεν θέ-
λουν προγράµµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, θα πρέπει να ολοκληρώσετε, σας παρακαλώ πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουσα συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας να λέει ότι οι νέοι

µας είναι περήφανοι και δεν θέλουν να ζήσουν µε επιδόµατα.
Αυτό θα πρέπει να το πει στον Υπουργό ή µάλλον στους Υπουρ-
γούς που επεξεργάζονται σενάρια µε το κλείσιµο της εταιρείας,
σενάρια επιδοµάτων και µέτρων κοινωνικής προστασίας για τους
εργαζόµενους της «ΛΑΡΚΟ».

Κλείνοντας και επειδή ξεπέρασα τον χρόνο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον διπλα-

σιάσατε, κύριε συνάδελφε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Εντάξει, τον διπλασίασα, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα καλέσω, λοιπόν, και από το Βήµα της Βουλής τον Υπουργό

κ. Χατζηδάκη να έρθει το Σάββατο στις 11.00’ η ώρα στη Λάρυ-
µνα, όπου θα γίνει µια µεγάλη συγκέντρωση των εργαζοµένων,
ώστε να τους εξηγήσει από κοντά το εξαιρετικό αυτό σχέδιο, να
µιλήσει µε τους ανθρώπους οι οποίοι καίγονται στα καµίνια, να
µιλήσει µε τους συγγενείς των θυµάτων της εταιρείας και να
τους πει πόσες θέσεις εργασίας θα καταφέρει να εξασφαλίσει
και πόσους θα πετάξει στον δρόµο. Το Σάββατο στις 11.00’,
κύριε Χατζηδάκη, ελάτε στη Λάρυµνα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Εθνική Αντιπροσωπεία συνε-

δριάζει µε θέµα την ενσωµάτωση της οδηγίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης σχετικά µε τη µείωση ορισµένων πλαστικών προϊόντων.
Εποµένως, για να µπορούµε να συνεννοούµαστε µεταξύ µας, δεν
αποτελεί καινοτοµία της κυβερνητικής πλειοψηφίας ούτε και µια
αξιοσηµείωτη πρωτοβουλία, η οποία σπάζει τις κατεστηµένες αν-
τιλήψεις. Είναι µια δέσµευση απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση
κι έτσι καλούµαστε να νοµοθετήσουµε 

Όµως αυτή η περίφηµη επιχειρηµατολογία σας περί «πράσι-
νης κυβέρνησης» δεν αποτελεί παρά το φύλλο συκής για όσα
έχετε κάνει και για όσα απεργάζεστε για το περιβάλλον της
χώρας. Υπονοµεύσατε ουσιαστικά τη λειτουργία των φορέων
διαχείρισης µε τη συγχώνευσή τους και µε τη µείωση του στελε-
χιακού δυναµικού, µε τον περιορισµό των αρµοδιοτήτων τους,
µε τη χωροθέτηση µη συµβατών δραστηριοτήτων σε προστατευ-
µένες περιοχές, καταργήσατε περιοχές «NATURA 2000», ακυρώ-
σατε δασικούς χάρτες, επιτρέπετε την καύση των απορριµµάτων
και όλα αυτά αποτελούν την πράσινη δραστηριότητα της Κυβέρ-

νησης! Μιλάω ως Βουλευτής της Δράµας και επαιρόµαστε οι
Δραµινοί, γιατί έχουµε το µεγαλύτερο δασικό συγκρότηµα της
χώρας, το περίφηµο Παρθένο Δάσος του Φρακτού, και ουσια-
στικά νιώθουµε στο πετσί µας τις συνέπειες αυτής της αλόγιστης
περιβαλλοντικής πολιτικής.

Ουσιαστικά όµως οι τοπικές κοινωνίες καλούµαστε να εφαρ-
µόσουµε τον νόµο τον οποίο θα ψηφίσετε. Κι αυτές οι πολιτικές
δεν είναι πολιτικές πρόληψης, δεν έχουν πολιτικές ανακύκλωσης.
Ουσιαστικά, δηλαδή, ενώ µπορεί να επιτευχθεί συναίνεση στα
περιβαλλοντικά θέµατα, καµµία συναίνεση δεν επιτυγχάνεται και
τραβάτε µοναχικοί τον δρόµο της φιλελεύθερης αντίληψής σας. 

Ουσιαστικά έπρεπε να υπάρξει µια καµπάνια ενηµέρωσης των
πολιτών. Δεν έχει γίνει τίποτα. Περιοριστήκατε στο να µας µοι-
ράσετε ένα παγουρίνο και ένα ποτήρι για τον καφέ. Αυτού του
τύπου οι επικοινωνιακές επιλογές σας ουσιαστικά αποµονώνουν,
καθιστούν εχθρική την κοινωνία και το βλέπουµε και στη διαβού-
λευση µε τους φορείς ότι οι άνθρωποι δεν ξέρουν τι θα πρέπει
να παράγουν, ποια θα είναι τα πλαστικά µιας χρήσης, δεν ορίζε-
ται ο κατάλογος της µιας χρήσης. Και είναι τόση η αµηχανία σας,
ώστε τα παραπέµπετε όλα σε υπουργικές αποφάσεις της επό-
µενης περιόδου, µε τις οποίες ουσιαστικά θα λειτουργήσει ο
νόµος. Είναι µόνον επικοινωνία -το έχουµε πει πολλές φορές- και
η κοινωνία πηγαίνει απέναντι. 

Ολοκληρώνω τη σύντοµη τοποθέτησή µου µε την τροπολογία-
προσθήκη υπ’ αριθµόν 514/2019/14-10-2020, που αφορά το
άρθρο 3 του ν.4734/2020. Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει
πολύ σοβαρό πρόβληµα µε τη διεθνή κατάσταση της χώρας σε
σχέση µε το µαύρο χρήµα. Ήδη πήρατε µία πρωτοβουλία προ
καιρού και αφήσατε έκθετα όλα όσα ήταν κατασχεµένα στο πλαί-
σιο του κυνηγητού του µαύρου χρήµατος, µε αποτέλεσµα αυτοί
οι οποίοι είχαν εµπλακεί στην ιστορία αυτή να µπορέσουν να
διεκδικήσουν και να τους επιστραφούν τα κατασχεµένα.

Σήµερα µας λέτε, λοιπόν, ότι επαναφέρετε τα αδικήµατα για
τα οποία προκύπτει περιουσιακό όφελος και τα οποία τιµωρούν-
ται τουλάχιστον µε ποινή φυλάκισης µε την τροπολογία. Ενώ ήδη
είχατε εξαιρέσει µερικά βασικά αδικήµατα τα οποία παράγουν
πρωτογενές µαύρο χρήµα, δηµιουργήσατε µία δικλίδα ασφα-
λείας, την οποία δεν ξέρουµε πόσοι µπόρεσαν να χωρέσουν και
σας υπενθυµίζουµε ότι το Ποινικό Δίκαιο είναι ένα σκληρό, τυ-
πικό δίκαιο. Αυτή η ερµηνευτική διάταξη δεν είναι σίγουρο ότι θα
έχει τα αποτελέσµατα που θέλετε και αυτοί που ευνοήθηκαν στο
ελάχιστο διάστηµα που ίσχυε η τροποποιούµενη διάταξη χλευά-
ζουν την ελληνική κοινωνία, αφού µε τις πλάτες της Νέας Δηµο-
κρατίας κατόρθωσαν να διαφυλάξουν τα όσα παρανόµως
απέκτησαν. Δεν µένει άλλος δρόµος από το «παρών» σε αυτή την
απαράδεκτη τροπολογία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Ξανθόπουλο και για την τήρηση του χρόνου. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Λιούτας από τη Νέα Δηµοκρατία
κι αµέσως µετά ο κ. Χατζηγιαννάκης στη θέση του κ. Ζαχαριάδη.

Κύριε Λιούτα, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σώµα προ-

σέρχεται σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής για να συζητήσει
και να ψηφίσει έναν ακόµη νόµο της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας µε µεγάλο περιβαλλοντικό αποτύπωµα. 

Κοινή συνείδηση όλων µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
ότι θα πρέπει να προστατεύσουµε το περιβάλλον. Κοινή συνεί-
δηση που µέσα από τη δική µας περιβαλλοντική στρατηγική θε-
µελιώνεται στην πράξη βήµα προς βήµα, νόµο µε νόµο, έργο µε
έργο. Προστατεύοντας το περιβάλλον, προστατεύουµε τη ζωή,
προστατεύουµε την κοινωνία και την οικονοµία. 

Σήµερα νοµοθετούµε για να αντιµετωπίσουµε την πλαστική
ρύπανση. Πρόκειται για έναν πράσινο στόχο. Είναι ένας στόχος
για τη διασφάλιση της υγείας. Η πλαστική ρύπανση ειδικότερα
στις ελληνικές θάλασσες είναι µια µεγάλη απειλή. Πεταµένα κάθε
είδους πλαστικά στις ακτογραµµές µας έχουµε δει όλοι µας και
αυτό είναι τουλάχιστον λυπηρό. Είναι στην πράξη απειλητικό,
τραυµατίζει το θαλάσσιο οικοσύστηµα και συνολικά τη βιοποικι-
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λότητα. Είναι αιτία θανάτου των ζώων της θάλασσας και απειλή
ενάντια στον άνθρωπο. Η µόλυνση µπορεί να εισέρχεται στην
τροφική αλυσίδα, προκαλώντας δυσµενή αποτελέσµατα για την
υγεία του ίδιου του ανθρώπου. 

Παράλληλα η ρύπανση έρχεται και µολύνει τις τεράστιες ακτο-
γραµµές της πατρίδας µας, τραυµατίζοντας το εθνικό φυσικό
µας πλεονέκτηµα. Οι καθαρές µας θάλασσες αποτελούν αναµ-
φίβολο δέλεαρ στο πλαίσιο της εθνικής τουριστικής µας πολιτι-
κής. Συνεπώς η νοµοθέτησή µας σήµερα έρχεται να συµβάλει
στην προστασία του περιβάλλοντος, της ανθρώπινης ζωής, αλλά
και της εικόνας της ίδιας µας της πατρίδας.

Προχωρώντας τώρα ειδικότερα στο περιεχόµενο του νοµοσχε-
δίου, θα πρέπει να τονιστεί ο κρίσιµος στόχος ο οποίος τίθεται
πάνω στον περιορισµό των πλαστικών µιας χρήσης. Προς τον
στόχο αυτό µια µεγάλη κατηγορία πλαστικών µιας χρήσης θα
αποσυρθεί από την αγορά. Το παράδειγµα µάλιστα πρώτο θα το
δώσει και το ελληνικό δηµόσιο, για το οποίο από τις αρχές του
έτους τα συγκεκριµένα πλαστικά µιας χρήσης θα αποτελούν πα-
ρελθόν.

Με την ισχύ του παρόντος υπό συζήτηση νόµου οι πολίτες ως
καταναλωτές καλούµαστε συνειδητά και ουσιαστικά να αναπτύ-
ξουµε νέες καταναλωτικές συνήθειες και µια νέα καθηµερινή
συµπεριφορά. Η παραγωγή και η βιοµηχανία καλούνται να προ-
σαρµοστούν. Η παραγωγή τους θα συνδέεται απαρέγκλιτα µε
τον στόχο της ανακύκλωσης. Προβλέπονται κίνητρα αλλά και κυ-
ρώσεις για την επιβράβευση και τη συµµόρφωση αντίστοιχα µε
τους σηµαντικούς περιβαλλοντικούς στόχους που τίθενται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο καλού-
µαστε να αλλάξουµε. Καλούµαστε πλέον µε πράξεις να αναπτύ-
ξουµε µια νέα περιβαλλοντική ηθική και να ζήσουµε µε την πίστη
ότι ο άνθρωπος οφείλει να σέβεται το περιβάλλον και τη φύση,
ότι δεν µπορούµε να καταστρέφουµε άλλο πια το περιβάλλον.
Όσα συζητούµε σήµερα αποτελούν µέρη της συνολικής εθνικής
µας περιβαλλοντικής στρατηγικής, µια στρατηγική που σχεδιά-
στηκε και υλοποιείται, ώστε άµεσα να παραχθούν σηµαντικά
αποτελέσµατα και αυτό γίνεται επειδή είναι επιτακτικό και ανα-
γκαίο να συµβεί.

Η κλιµατική κρίση και στη χώρα µας δίνει το «παρών» της µε
τραγικά αποτελέσµατα. Δεν πρέπει να επιτρέψουµε ο άνθρωπος
µπροστά στα νέα δεδοµένα να είναι αδύναµος, η οικονοµία να
επιβραδύνεται και το περιβάλλον να λιώσει. Συνεπώς η ευθύνη
γεννιέται και είναι στα χέρια µας. Πρέπει να δράσουµε και αυτό
κάνουµε, ενεργούµε. 

Επιπλέον θα πρέπει να σηµειωθεί ότι, όταν συζητούµε για την
περιβαλλοντική στρατηγική, ταυτόχρονα συζητούµε για τη µετά-
βαση προς τη σταθερή ανάπτυξη και την ευηµερία κάθε κοινω-
νίας. Η αναγκαία µετάβαση προς µια κυκλική και πράσινη
οικονοµία συνιστά σήµερα και αύριο τη συνθήκη για τη βιώσιµη
ανάπτυξη. Στρατηγικά µετασχηµατίζουµε το παραγωγικό µας
µοντέλο, µε στόχο τη σταθερή άνοδο του εισοδήµατος όλων των
Ελλήνων. Ο αντίκτυπος θα είναι γενναίος για την πρωτογενή πα-
ραγωγή, για την αλιεία, τη γεωργία, την κτηνοτροφία αλλά και
για κάθε είδους παραγωγή. 

Για το εµπόριο και τη βιοµηχανία ο αντίκτυπος θα είναι, επίσης,
σηµαντικός, καθώς σήµερα και αύριο η επιβίωση, η επέκταση και
η ανάπτυξη είναι έννοιες συνυφασµένες µε την προσέλκυση πρά-
σινων και έξυπνων επενδύσεων.

Με την πολιτική µας δεν µένουµε πίσω. Αντίθετα, περνάµε
µπροστά. Ας αναλογιστούµε όλοι σήµερα τη µεγάλη σηµασία της
πολιτικής αυτής. Σήµερα, που ο άνθρωπος έρχεται αντιµέτωπος
µε τη θανατηφόρα κρίση του κορωνοϊού, σήµερα έχουµε την
ανάγκη από ένα περιβάλλον, από εκείνη τη γη, εκείνα τα νερά
και αυτόν τον αέρα που θα µας θωρακίσουν απέναντι στις υγει-
ονοµικές απειλές.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι σή-
µερα υλοποιούµε µια µεγάλη προεκλογική µας δέσµευση, δέ-
σµευση του ίδιου µας του Πρωθυπουργού, του Κυριάκου
Μητσοτάκη. Για µία ακόµα φορά η κοινωνία µας γίνεται κοινωνός
της αλήθειας. Της αλήθειας εκείνης που δείχνει ότι η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας είναι κυβέρνηση των πράξεων. Των πρά-
ξεων που θωρακίζουν τη ζωή όλων των Ελλήνων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία του περιβάλλον-
τος συνδέεται µε όλες τις πολιτικές, στηρίζει όλη την οικονοµία,
τη ζωή µας και προδιαγράφει ένα πολύ καλύτερο και πιο ευοίωνο
µέλλον για όλους µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χατζηγιαννάκης Μιλτιάδης από τον
ΣΥΡΙΖΑ για πέντε λεπτά.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όταν είχε έρθει η πρώτη τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ», πάλι εί-

χατε επιλέξει τον τρόπο της πολύ καλής νοµοθέτησης του επι-
τελικού σας κράτους και µέσα σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο,
κύρωσης -αν θυµάµαι καλά- πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου,
είχατε φέρει µία ολόκληρη τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ», στην
οποία, στην πραγµατικότητα, βάζατε την ταφόπλακα για τη µε-
γάλη αυτή εταιρεία και τις εκατοντάδες εργαζόµενους σε όλη
την Ελλάδα, κυρίως στη Φθιώτιδα και στην Εύβοια, κατά το µε-
γαλύτερο µέρος.

Τότε σας το είχαµε πει και φυσικά για τον καταπληκτικό τρόπο
νοµοθέτησης, τη διαβούλευση που επιφυλάξατε στους εργαζό-
µενους, που επιφυλάξατε στις τοπικές κοινωνίες, που επιφυλά-
ξατε στο Κοινοβούλιο. Δυστυχώς, όµως, δείχνετε ότι όχι µόνο
δεν σας ενδιαφέρει η τάξη, αλλά το µόνο που ενδιαφέρει τον
Υπουργό Περιβάλλοντος αλλά και τον Υπουργό Οικονοµικών…
Γιατί έπρεπε να είναι σήµερα και ο Υπουργός Οικονοµικών εδώ,
ο οποίος είναι από τη Φθιώτιδα και ο οποίος έχει σηκώσει ένα τε-
ράστιο βάρος, γιατί είχε έρθει τον Γενάρη στη συγκέντρωση λίγο
πριν φέρετε την πρώτη τροπολογία στη Λάρυµνα, στις εγκατα-
στάσεις των εργαζοµένων, και µας είχε δηλώσει πάρα πολλά
πράγµατα, πόσο καλή πρόνοια θα δείξετε για τους εργαζόµε-
νους, πόσο καλή πρόνοια θα δείξετε για την εταιρεία, αλλά πρέ-
πει να λυθεί το χρόνιο αυτό πρόβληµα.

Άκουσα και πριν από λίγο τον κ. Σιµοπούλο να λέει ότι εσείς
ως Κυβέρνηση δεν µπορείτε πια να χρηµατοδοτείτε µε λεφτά του
ελληνικού λαού ζηµιογόνες επιχειρήσεις. Ποιοι; Εσείς. Εσείς,
που πτωχεύσατε τη «ΛΑΡΚΟ», οι οποίοι είχατε βάλει όλους τους
µετακλητούς και µισθούς σε δικούς σας ανθρώπους -σας τα εί-
χαµε φέρει µε στοιχεία αναλυτικότατα- την περίοδο 2004-2009.
Την περίοδο που, δυστυχώς, κλείσατε συµβόλαια, τα οποία ήταν
οικονοµική ταφόπλακα της εταιρείας. Και έχετε  θράσος να λέτε
ότι δεν µπορείτε να χρηµατοδοτήσετε µια εταιρεία που οι ίδιοι
πτωχεύσατε µε τις πολιτικές σας.

Φυσικά -γιατί αυτό γίνεται αυτή τη στιγµή, έχει φτάσει ο κόµπος
στο χτένι- διαδίδετε, αλλά µέσα από γραφεία είτε υπουργικά είτε
βουλευτικά, στους εργαζόµενους… Γιατί σήµερα στην τροπολογία
στην πραγµατικότητα ξεπουλάτε όλο το ενεργητικό της περιου-
σίας, όπως είχαµε προβλέψει δυστυχώς όλες τις προηγούµενες
φορές που ήρθε το ζήτηµα στη Βουλή, αλλά και σε όλες τις δη-
µόσιες τοποθετήσεις µας. Δεν µαντεύαµε κάτι τροµερό. Ξεπου-
λάτε, λοιπόν, τα εναποµείναντα στοιχεία της εταιρείας, τα χαρίζετε
σε έναν ιδιώτη, στον οποίο τάζετε στους εργαζόµενους προφο-
ρικά, βέβαια -όπως είπα και πριν-, µέσα από γραφεία είτε υπουρ-
γικά είτε βουλευτικά ότι, αν είναι καλά παιδιά, θα τους προσλάβει
η καινούργια κατάσταση που θα έρθει -εγώ δεν ξέρω αν έχετε
προβλέψει κάποιον διαγωνισµό, αν ξέρετε ποιος είναι ενδιαφερό-
µενος, αν ξέρετε ποιος θα πάρει τις εγκαταστάσεις, αν θα υπάρχει
ενδιαφέρον, αν ξέρετε να µας το πείτε, για να το ξέρουµε και
εµείς- για να εξευµενίσει τη δικαιολογηµένη αγανάκτηση και οργή
τους. Για να εξευµενίσετε και στην πραγµατικότητα να εκβιάσετε
τις συνειδήσεις των υπαλλήλων, οι οποίοι δεν θα ξέρουν από
αύριο πώς θα ζήσουν την υπόλοιπη ζωή τους.

Γιατί δεν κάνετε µνεία ούτε για αυτά που λέγατε στη Λάρυµνα
τον πρώτο καιρό, ότι θα τους µεταφέρετε µε διάφορες διατάξεις,
θα τους χαρακτηρίσετε υπαλλήλους ΔΕΚΟ ή του ευρύτερου δη-
µοσίου τοµέα και θα µπορέσουν να µεταφερθούν. Δεν έχετε καµ-
µία πρόνοια. Και τώρα, σε συναντήσεις που έχουν κάνει µε το
Υπουργείο Εργασίας, τους λέτε ότι θα βρείτε χρήµατα από το
ΕΣΠΑ, για να δώσετε κάποια ψίχουλα στους µεγάλους, οικειοθε-
λούς αποχώρησης. Αυτό έχουµε καταλάβει, γιατί δεν έχετε τί-
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ποτα σαφές, τίποτα γραπτό. Όλα στο προφορικό και όλα σε
πλήρη αδιαφάνεια.

Οι περιοχές, λοιπόν, που θα µαραζώσουν τελείως, των Ψα-
χνών της Ευβοίας, του Δήµου Λοκρών, οι οποίες δεν ξέρουν
αύριο τι θα γίνουν, προφανώς ούτε τον κ. Σταϊκούρα αλλά ούτε
και τον κ. Χατζηδάκη ενδιαφέρουν. Ούτως ή άλλως, ο κ. Χατζη-
δάκης το έχει αποδείξει από την πορεία του ότι είναι ο άνθρωπος
των δύσκολων αποστολών. Λειτουργεί µε κρύο αίµα. Δεν τον εν-
διαφέρουν οι οικογένειες και πώς θα ζήσουν στις συγκεκριµένες
περιοχές. Και είναι ο ειδικός για τον ξαφνικό θάνατο εταιρειών.
Τουλάχιστον τις προηγούµενες φορές έδινε κάτι σαν σανίδα σω-
τηρίας και σαν σωσίβιο στους εργαζοµένους. Αυτή τη φορά δεν
ξέρουµε καν τι θα πούµε στους ανθρώπους που το Σάββατο στη
Λάρυµνα θα µας κοιτάνε στα µάτια και θα µας ζητάνε βοήθεια.
Δυστυχώς, µε δικιά σας ευθύνη, βάζετε ταφόπλακα στη
«ΛΑΡΚΟ» µε συνθήκες πλήρους αδιαφάνειας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Σπανάκης.

Κύριε Σπανάκη, εντός πενταλέπτου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα την ενσωµά-

τωση στην εθνική νοµοθεσία της νέας οδηγίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τη µείωση των επιπτώσεων στο περιβάλλον και στην
υγεία µιας σειράς πλαστικών προϊόντων, θεσπίζοντας περαιτέρω
µέτρα για τους τρόπους παραγωγής, προµήθειας και για τη µεί-
ωση της κατανάλωσης.

Συνεχίζοντας το πλούσιο νοµοθετικό έργο η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας φέρνει στη Βουλή τη συγκεκριµένη οδηγία
αµέσως. Το αναφέρουµε συχνά αυτό, αλλά είναι σηµαντικό, γι’
αυτό και το τονίζουµε. Διότι η συνηθισµένη τακτική ήταν να γίνε-
ται µετά από κάποια χρόνια. Τελευταίοι, ουραγοί στην Ευρώπη.
Μετά από επανειληµµένες συστάσεις και συνήθως εκτός προθε-
σµιών. Και το χειρότερο; Με µεγάλα πρόστιµα για την Ελλάδα,
µε µεγάλα πρόστιµα για την τσέπη κάθε ελληνικού νοικοκυριού.

Στο σηµείο αυτό, επειδή µιλάω για προθεσµίες και επειδή συ-
ζητάµε σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος, επι-
τρέψτε µου να απευθυνθώ στον αρµόδιο Υπουργό και για δύο
σηµαντικά ζητήµατα, για τα οποία υπάρχει επιτακτική ανάγκη να
δοθεί παράταση.

Το πρώτο είναι η διαδικασία υποβολής των δηλώσεων αυθαί-
ρετων κατασκευών και των δικαιολογητικών, η οποία έληξε στις
30 Σεπτεµβρίου, υπήρχαν σοβαρά προβλήµατα, αλλά µπορείτε
ακόµη και τώρα να έρθετε να βοηθήσετε τους µηχανικούς και να
βοηθήσετε και την ελληνική οικονοµία δίνοντας αυτή την παρά-
ταση.

Παρακαλώ θερµά από το Βήµα αυτό να δείτε το θέµα της πα-
ράτασης. Κύριε Ταγαρά, έχετε και εσείς µία πολύ µεγάλη εµπει-
ρία. Ναι µεν η προθεσµία έληγε στις 30 Σεπτεµβρίου, αλλά ακόµη
και τώρα µπορούµε να κάνουµε διορθωτική κίνηση.

Το δεύτερο είναι η παράταση της προθεσµίας διόρθωσης των
πρώτων κτηµατολογικών εγγραφών, η οποία, ναι µεν λήγει στις
31 Δεκεµβρίου, αλλά είναι πολύ σηµαντικό να παραταθεί, ώστε
να µη χάσουν οι ιδιοκτήτες τα δικαιώµατά τους, να µη χάσουν
τις περιουσίες τους.

To λέω αυτό και έχω καταθέσει σχετικές ερωτήσεις, διότι
αφουγκράζοµαι την ανησυχία χιλιάδων µηχανικών, χιλιάδων ιδιο-
κτητών σ’ ολόκληρη τη χώρα και νοµίζω ότι ο Υπουργός κ. Χα-
τζηδάκης, ο κ. Ταγαράς και οι αρµόδιοι γραµµατείς θα δουν αυτό
το θέµα, για να δοθεί λύση. Πρέπει να καταλάβουµε την αγωνία
χιλιάδων ελεύθερων επαγγελµατιών µηχανικών.

Όπως ανέφερα και προηγουµένως, το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος φέρνει στη Βουλή την οδηγία νωρίτερα από την προθεσµία
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Το κάνουµε αυτό, ώστε να υπάρχει ο
χρόνος να προσαρµοστούµε όλοι έγκαιρα και οµαλά. Σε αυτή την
κατεύθυνση, άλλωστε, είναι και οι διατάξεις του άρθρου 14, που
περιλαµβάνουν τα µέτρα ευαισθητοποίησης. Μέσω προγραµµά-
των και δράσεων ενηµέρωσης επιχειρείται η ενθάρρυνση των κα-
ταναλωτών για την αλλαγή της καταναλωτικής συµπεριφοράς, µε

γνώµονα την προστασία του περιβάλλοντος. Αντίστοιχα προγράµ-
µατα πληροφόρησης θεσπίζονται και για τους επαγγελµατίες,
όπως, για παράδειγµα, στον τοµέα της αλιείας και της υδατοκαλ-
λιέργειας για τη διαχείριση των αλιευτικών εργαλείων. 

Η απόδοση αυτών των µέτρων ευαισθητοποίησης, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ταυτίζεται µε την επιτυχία των αποτελεσµά-
των που θέλουµε. Ειδικά για τη χώρα µας πρέπει να το συζητή-
σουµε αυτό πολύ σοβαρά και όχι µόνο µέσω των οδηγιών της
Ευρώπης για τα σκουπίδια, για τις θάλασσες και για την αλιεία.
Είναι ζωτικής σηµασίας για την Ελλάδα. 

Στο άρθρο 11 του παρόντος, άρθρο 8 της οδηγίας, περιλαµ-
βάνονται ρυθµίσεις για το πρόγραµµα διευρυµένης ευθύνης του
παραγωγού για τα αλιευτικά εργαλεία, που θέτει συγκεκριµένους
κανόνες, ώστε να µειωθεί η απόρριψη στις θάλασσες. Είναι ανα-
µενόµενο πως ειδικά για τους παραγωγούς θα υπάρξουν αρνη-
τικές επιπτώσεις από την εφαρµογή της οδηγίας και έχουµε και
σηµαντική βιοµηχανία πλαστικών στη χώρα. Όµως –και πρέπει
να σταθούµε σ’ αυτό- υπάρχει µέριµνα µέσω της εκπόνησης ει-
δικού σχεδίου δράσης, που προβλέπεται σε ειδικό πρόγραµµα
του ΕΣΠΑ. 

Γενικότερα θα πρέπει να δούµε το θέµα του κόστους για τους
πολίτες - καταναλωτές και για τους παραγωγούς και προµηθευ-
τές, ώστε να µην υπάρχουν µεγάλες αυξήσεις. Ήδη βιώνουµε -
και δεν ξέρουµε µέχρι πότε- τις οικονοµικές συνέπειες της
πανδηµίας. Κατά το χρονικό διάστηµα που διανύουµε µε τα
µέτρα για τον κορωνοϊό έχουµε αυξήσει αναγκαστικά τη χρήση
πλαστικών προϊόντων µιας χρήσης. Είναι εύλογο, όµως πρέπει
να δούµε ότι η προστασία του περιβάλλοντος µάς αφορά όλους. 

Με το σηµερινό σχέδιο νόµου η Ευρώπη και η χώρα µας συνε-
χίζουν την πορεία προς οικονοµική ανάπτυξη, που θα προστα-
τεύει παράλληλα και το περιβάλλον µε βιώσιµα επιχειρηµατικά
µοντέλα, µε µια κυκλική οικονοµία, γιατί µπορούµε να πετύχουµε
και ανάπτυξη και επενδύσεις προστατεύοντας το περιβάλλον και
κατ’ επέκταση την υγεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φροντίδα του περιβάλλοντος
δεν είναι χόµπι, δεν είναι µια πολυτέλεια για λίγους. Είναι η κα-
θηµερινότητά µας. Μας αφορά όλους και είµαστε όλοι υπεύθυ-
νοι. Αφορά την υγεία µας. Δεν υπάρχει άλλος δρόµος, γι’ αυτό
πρέπει σήµερα όλες οι πτέρυγες του Κοινοβουλίου να υπερψη-
φίσουµε το συγκεκριµένο υπό ψήφιση σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Η κ. Μανωλάκου έχει τον λόγο, για να ρωτήσει κάτι τον κ. Υφυ-
πουργό.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή τελειώνουν οι οµιλητές, δεν µας έχει πει ο Υπουργός ή

ο Αναπληρωτής ποιες βουλευτικές τροπολογίες δέχεται ή όχι,
ώστε να ετοιµαστούµε κι εµείς, αφού σε λίγο θα αρχίσει η ψη-
φοφορία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, θα µας πείτε κάποια στιγµή ποιες τροπολογίες κάνετε
δεκτές και ποιες όχι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Μάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Τριαν-
ταφυλλίδης έχει τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λείπει ο «exterminator», ο «εξο-
λοθρευτής» κ. Χατζηδάκης, αλλά είναι εδώ ο κ. Ταγαράς. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή είστε µετριοπαθής και φιλήσυχος άν-
θρωπος, είπατε στην τοποθέτησή σας για το εθνικό µέτωπο, για
τις δύσκολες ώρες που περνάµε κ.λπ.. Μόνο που ξέρετε κάτι; Το
εθνικό µέτωπο το θυµάστε µόνο όταν είστε Κυβέρνηση. Όταν
είστε αντιπολίτευση, «γαία πυρί µειχθήτω». Πραγµατικά θα ήθελα
να βρω έναν άνθρωπο ο οποίος εκείνη την περίοδο που λύναµε
τη συµφωνία που τώρα υλοποιείται, να έλεγε αυτά που λέτε σή-
µερα. «Στερνή µου γνώση να σ’ είχα πάντα». 
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Όχι µόνο έλλειµµα εθνικής στρατηγικής και πυξίδας, αλλά και
έλλειµµα επάρκειας και σθένους αντιµετωπίζει η χώρα, καθώς οι
πολίτες νιώθουν ότι τα πράγµατα είναι δύσκολα, ότι οι ώρες που
περνάµε είναι δύσκολες και µε αγωνία, µε ανησυχία µάς ρωτούν
τι θα γίνει, γιατί οι επαπειλούµενες καταστάσεις φέρνουν στο
µυαλό άλλες εικόνες, δραµατικές εικόνες. 

Αλήθεια, όταν ακούγαµε τον Πρωθυπουργό στις 12 Αυγού-
στου να λέει «καµµία πρόκληση δεν θα µείνει αναπάντητη», αυτό
υλοποιείται, έτσι; «Καµµία πρόκληση δεν έχει µείνει αναπάντητη»,
έλεγε ο κ. Μητσοτάκης. Στις 2 Οκτωβρίου είπε: «Η απειλή των
κυρώσεων θα είναι πιο αποτελεσµατική από την επιβολή των κυ-
ρώσεων.». Το είδαµε αυτό. Αντί για κυρώσεις, πήρατε µια πολύ
καλή ευφάνταστη εργαλειοθήκη και απ’ ό,τι φαίνεται, ο Ερντογάν
δεν καταλαβαίνει από εργαλειοθήκες. 

Υπάρχει πιο εκκωφαντική, κραυγαλέα διάψευση Πρωθυπουρ-
γού µιας χώρας στις εκτιµήσεις, τις αποφάσεις και τις θέσεις;
Τελικά θέλατε ποτέ κυρώσεις για την Τουρκία ή ο συνάδελφός
σας κ. Βαρβιτσιώτης έλεγε πραγµατικά την αλήθεια εδώ, στη
Βουλή ότι «δεν είναι στη στρατηγική µας οι κυρώσεις»; Πού είναι
τα «λιοντάρια», οι «πατριωταράδες» που λυσσοµανούσαν µέσα
στην Αίθουσα αυτή, µέχρι βέβαια να πάρουν τις καρέκλες και την
εξουσία και τώρα οµοιάζουν µε τη στρίγγλα που έγινε αρνάκι;
Θα µιλήσει ποτέ κανείς τη γλώσσα της αλήθειας; 

Σας είπαµε πριν από το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο για αναγκαίο
πλαίσιο ισχυρών ευρωπαϊκών κυρώσεων κατά της Τουρκίας µε
ρήτρα ενεργοποίησης. Σας λέγαµε ότι, αν περάσει άπραγο το
Ευρωπαϊκό Συµβούλιο, η Τουρκία θα αποθρασυνθεί. Σας λέγαµε
στις 21 Σεπτεµβρίου ότι αφήνουµε την Κύπρο µόνη της, ότι ακυ-
ρώνουµε τις κυρώσεις πριν καλυφθούν, ότι µετά τη Σύνοδο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης η Τουρκία θα ξαναβγάλει τα πλοία στο Αι-
γαίο. Είναι γραπτά. Scripta manent. Βρίσκουν και κάνουν. Μετά
τη δραµατοποίηση µε το «Ορούτς», άραγε τώρα θα περάσουν
στο επόµενο στάδιο και ποιο είναι αυτό; Δεν µπορούµε να φαν-
ταστούµε Πρωθυπουργό της χώρας να µην ξέρει αυτά που κα-
ταλαβαίνει ο απλός Βουλευτής. Δεν έχει την οµάδα των
συνεργατών που θα του εξοπλίσουν τους φακέλους του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών κ.λπ. ή µήπως τώρα πάµε στη δραµατοποίηση,
για να έλθει µετά το επόµενο σχέδιο που είναι ουσιαστικά η συ-
νεκµετάλλευση στο Αιγαίου, εξ ου και η επιλογή του νέου Συµ-
βούλου Ασφαλείας, του κ. Ντόκου; 

Σας λέγαµε ότι χάνουµε την ευκαιρία να ληφθούν κυρώσεις
κατά της Τουρκίας θέτοντας βέτο στις αποφάσεις για τη Λευκο-
ρωσία και λέγαµε να αποφασίσει το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο. Κυ-
ρώσεις για τη Λευκορωσία ταυτόχρονα µε τις άλλες. Τώρα
παραπέµπουν τον Δεκέµβριο. Το τουρκικό Διεθνές Δίκαιο δεν
προβλέπει δικαιώµατα στις όµορες χώρες, παρά µόνο το δι-
καίωµα της υποταγής. Είναι πιο εύκολο να τετραγωνίσουµε τον
κύκλο, παρά να βρεθεί δρόµος Διεθνούς Δικαίου µέσω διαλόγου
µε την Τουρκία του Ερντογάν.

Κλείνω την αναφορά µου στα εθνικά και δεν θέλω να συνεχίσω,
γιατί µακάρι για την πατρίδα έστω αυτή την ύστατη στιγµή ο
Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση της χώρας να φέρουν εκείνον
τον θώρακα που θα θωρακίσει την ειρήνη και που θα είναι µια
πραγµατικά αποτελεσµατική θέση και άποψη, που θα εξυπηρετεί
και την εθνική αξιοπρέπεια και την εθνική παρουσία. Έστω και
την τελευταία στιγµή η Κυβέρνηση να αναλάβει τις ευθύνες της,
να περιορίσει τη βλάβη στα εθνικά συµφέροντα. Οφείλει να συγ-
καλέσει συµβούλιο πολιτικών Αρχηγών, έτσι ώστε να καλυφθεί
το χαίνον κενό σε σχέση µε την εθνική στρατηγική και ενωµένοι
να αντιµετωπίσουµε τις τουρκικές προκλήσεις.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα που αφορά την πόλη µου, τη Θεσσα-
λονίκη. Εν µέσω πανδηµίας, όταν ίσχυε το µέτρο του περιορι-
σµού των µετακινήσεων, αλλάξατε µε διαδικασίες fast track την
περιβαλλοντική άδεια της τσιµεντοβιοµηχανίας «ΤΙΤΑΝ», έτσι
ώστε να µπορεί σε βάθος χρόνου να προχωρήσει στην καύση
των απορριµµάτων RDF και εναλλακτικών καυσίµων. 

Αγνοήσατε πλήρως, κύριε Ταγαρά, τις αντιδράσεις των κατοί-
κων της δυτικής Θεσσαλονίκης και εκατόν είκοσι και πλέον φο-
ρέων και συλλόγων, όσο και τις αντιδράσεις των δηµάρχων της
περιοχής, οι οποίοι στη µεγάλη πλειοψηφία τους ανήκουν κοµ-
µατικά στη Νέα Δηµοκρατία, ενώ γνωρίζατε ότι η υλοποίηση ενός

τέτοιου σχεδίου θα επιφέρει σηµαντικές επιπτώσεις στο περιβάλ-
λον, την υγεία και την ποιότητα ζωής των κατοίκων της δυτικής
Θεσσαλονίκης, αλλά και σε ολόκληρο το πολεοδοµικό συγκρό-
τηµα εν µέσω θέρους και πανδηµίας.

Παρά τις αντιδράσεις των περιβαλλοντικών φορέων, θέσατε
προς διαβούλευση το εθνικό σχέδιο διαχείρισης αποβλήτων στο
τέλος Αυγούστου και το εγκρίνατε µέσω Υπουργικού Συµβουλίου
και δεν το φέρατε στη Βουλή, αγνοώντας πλήρως τη Βουλή.

Ένας νέος ΕΣΔΑ της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, που
προωθεί ένα αντιπεριβαλλοντικό και δαπανηρό µοντέλο διαχεί-
ρισης απορριµµάτων -αυτό της καύσης RDF των σκουπιδιών- και
βεβαίως δεσµεύει τη χώρα και την αυτοδιοίκηση µέσω των αγα-
πηµένων σας ΣΔΙΤ σε ιδιωτικές µονάδες επεξεργασίας. Έρχεστε
σήµερα µε αυτό το δήθεν πράσινο –µπερντές- για να καλυφθεί η
εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας «ΛΑΡΚΟ», «ΔΕΔΔΗΕ», «ΔΕΠΑ
Υποδοµών». Και να πείτε τι στη Θεσσαλονίκη, κύριε Ταγαρά; 

Κύριε Ταγαρά, «ΤΙΤΑΝ». Το είχαµε προτείνει και θέλω να το κα-
ταθέσω στα Πρακτικά. Γιατί θα µου πείτε: «Τα λέγατε αυτά όταν
ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν στην κυβέρνηση;». Εδώ έχω την τοποθέτησή µου
στις 25 Ιουνίου του 2015: «SOS εκπέµπει η Ευκαρπία, πρώτα η
υγεία των κατοίκων και η προστασία του περιβάλλοντος.». Και
λέγαµε τότε και προτείναµε αντί για σκουπίδι και RDF να καίει η
συγκεκριµένη τσιµεντοβιοµηχανία φυσικό αέριο.

Είναι δυνατόν την ώρα που προτείνουµε σε όλες τις κατοικίες,
στα λεωφορεία, στα αυτοκίνητα να µειώσουµε τις περιβαλλοντι-
κές επιπτώσεις, να προτιµούµε το αέριο, να προτείνουµε σε µια
µεγάλη τσιµεντοβιοµηχανία που είναι µέσα στον πολεοδοµικό
ιστό, ξέρετε να σας στήνουν φωτογραφίες για τα περιβαλλοντικά
επεισόδια, πώς δεν µπορούν να ανοίξουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει στα επτά λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Τελειώνω σε µισό λεπτό,
κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ για την κατανόηση.

Ξέρετε, οι πολίτες φωτογραφίζουν τα περιβαλλοντικά επεισό-
δια στη δυτική Θεσσαλονίκη. Δεν τολµούν να ανοίξουν τα παρά-
θυρά τους. Δεν µπορούν να αντέξουν στη µυρωδιά. Έχουν
δικαίωµα στην αναπνοή, κύριε Ταγαρά. Για αυτή την αναπνοή,
τη δική τους και των παιδιών τους, γιατί δεν έχει γίνει επιδηµιο-
λογική έρευνα για το τι επιπτώσεις έχει; Για αυτό και οι φορείς
µεθαύριο -και το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά- κινητοποιούν-
ται και πάνε στο Υπουργείο Μακεδονίας - Θράκης για να βρον-
τοφωνάξουν «έχουµε δικαίωµα στην αναπνοή, έχουµε δικαίωµα
στην καθαρή ατµόσφαιρα, έχουµε το δικαίωµα να ζήσουµε στον
τόπο µας.».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τώρα, ο κ. Καλαµατιανός έχει διαγραφεί. Η κ. Αυγερινοπούλου
Διονυσία δεν είναι εδώ. Θα κάνουµε µια µικρή διακοπή, µέχρι να
έρθει ο κύριος Υπουργός.

Παράλληλα έχουν κατατεθεί τρεις ονοµαστικές ψηφοφορίες.
Καταλαβαίνετε ότι θα ήταν µεγάλος ο αριθµός εντός της Αίθου-
σας και θεωρούµε δεδοµένη την παρουσία των συναδέλφων.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχω δυο σώµατα νοµοτεχνικών βελτιώσεων. Οι νοµοτεχνικές
είναι κατά βάση τυπικές. Θα τις δείτε έτσι κι αλλιώς. Οι πιο ση-
µαντικές είναι ότι προβλέπουµε κοινή υπουργική απόφαση για
τον ορισµό του προδήλως ακατάλληλου σε σχέση µε τα πλα-
στικά. Ότι τα συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης θα διατυπώ-
νουν γνώµη πριν από την απόφαση του ΕΟΑΝ και την κατανοµή
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των εισφορών προς τους δήµους. Ότι απαγορεύεται η πώληση
τυχόν SPV στον διαγωνισµό της «ΔΕΠΑ Υποδοµών» για πέντε
χρόνια. Συµπληρώνεται απλώς η διάταξη. Στον αυτοέλεγχο των
παραγωγών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, όσο δεν καταρτίζει
κατάλογο το ΤΕΕ, θα αναθέτει ο ιδιώτης σε µηχανικό. Αυτές είναι
κατά τη δική µου γνώµη οι πιο βασικές. 

Θέλω να πω ότι από τις βουλευτικές τροπολογίες κάνουµε
δεκτή την τροπολογία µε γενικό αριθµό 517 και ειδικό 42 του κ.
Γιώργου Αµυρά για παράταση των προσωρινών ποδηλατοδρό-
µων που θεσµοθετήσαµε εν όψει COVID. 

Δεν κάνουµε δεκτές τις τροπολογίες µε γενικό αριθµό 516 και
ειδικό 41 του κ. Κέλλα. Την τροπολογία µε γενικό αριθµό 518 και
ειδικό 43 του κ. Φάµελλου για τη ΔΙΠΑ και την τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 513 και ειδικό 38 του κ. Συρµαλένιου για τα χορτολι-

βαδικά. Μίλησε ο Υφυπουργός κ. Ταγαράς κι εξήγησε τη θέση
µας. 

Για την τροπολογία του κ. Κέλλα, θέλω να πω ότι θα φέρουµε
µια κυβερνητική ρύθµιση για το συγκεκριµένο ζήτηµα. Δεν
έχουµε κάποια απόσταση από την τροπολογία αυτή. Άλλωστε
είχε καταθέσει και πριν από µήνες ο συνάδελφος κ. Χαρακόπου-
λος µια παρόµοια τροπολογία. Τις αντιµετωπίζουµε κατά βάση
θετικά, αλλά θέλουµε να επεξεργαστούµε ακόµα λίγο το θέµα
µε τη Γενική Γραµµατεία και να καταθέσουµε µια κυβερνητική
ρύθµιση σύντοµα σε ένα επόµενο νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός καταθέτει για τα Πρακτικά τις

προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, υπάρχει µια τροπολογία µε γενικό αριθµό 515

του κ. Αµυρά. Προφανώς αποσύρθηκε. Φαντάζοµαι ότι ήρθε ως
βελτιωτική, πιο ολοκληρωµένη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κάνουµε δεκτή τη δεύτερη σε σειρά κατάθεσης
τροπολογία του κ. Αµυρά. Φέρνει πιο κοντά την προθεσµία στον
Φεβρουάριο. 

Τυπικά να πω ότι εννοείται ότι κάνουµε δεκτή την υπουργική
τροπολογία µε γενικό αριθµό 514 και ειδικό 19 του Υπουργείου
Οικονοµικών µε την ερµηνευτική διάταξη.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, οφείλουµε να κά-

νουµε µια δήλωση, µάλλον για τα Πρακτικά, αλλά και προς
γνώση του Υπουργού. 

Είναι ίσως η τρίτη φορά που επαναλαµβάνεται να έρχονται νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, που τροποποιούν άρθρα και συµπληρώ-
νουν άρθρα, κύριε Χατζηδάκη, λίγο πριν από την ψηφοφορία.
Αυτό δηµιουργεί αδυναµία στους Βουλευτές και στα κόµµατα να

επεξεργαστούν και να κρίνουν τη θέση τους. Πρέπει να πω ότι
τελικά πολλές φορές η άρνηση και η καταδίκη της διαδικασίας
αυτής οφείλεται και σε αυτές τις επιλογές, κύριε Χατζηδάκη. Αν
δεν φέρνατε νοµοτεχνικές ένα λεπτό πριν από την ψηφοφορία,
ίσως θα µπορούσατε να είχατε συµβάλει σε µια καλύτερη συζή-
τηση στο Κοινοβούλιο. 

Εµείς διαµαρτυρόµαστε, κύριε Πρόεδρε, επειδή έρχονται νο-
µοτεχνικές τελευταία στιγµή. Αυτό περιορίζει τη δυνατότητα των
Βουλευτών και των Κοινοβουλευτικών Οµάδων να κρίνουν. Είναι
η τρίτη φορά που συµβαίνει αυτό αν θυµάµαι καλά. Αρκετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-
ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τρο-
πολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/904 σχετικά µε τη µείωση των επιπτώσεων ορισµένων πλα-
στικών προϊόντων στο περιβάλλον». 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου. Η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά. 

Έχουν υποβληθεί οι αιτήσεις διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφο-
φορίας επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 512 και ειδικό 37
του σχεδίου νόµου από Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ, από Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής και από Βουλευτές της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, των οποίων τα κεί-
µενα έχουν ως εξής:
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784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Δεν θα αναγνώσω τον κατάλογο των υπογραφόντων Βουλευ-
τών για τις τρεις αιτήσεις, διότι λόγω των ειδικών συνθηκών, θε-
ωρούµε ότι υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός
για την υποβολή τους. 

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Δέχεστε να συµπτύξουµε τις τρεις ψηφοφορίες σε µία; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

συνεφώνησε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διεξαχθεί

ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί της τροπολογίας µε γε-
νικό αριθµό 512 και ειδικό 37 του νοµοσχεδίου. Υπενθυµίζουµε
στους εισηγητές και ειδικούς αγορητές του σχεδίου νόµου να
παραµείνουν στην Αίθουσα µετά την ολοκλήρωση της ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας, για να ψηφίσουν επί των υπολοίπων άρθρων,
των τροπολογιών και του συνόλου του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω

ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές ή τηλεοµοιοτυπίες
(φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού

της Βουλής και την απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων της
Πέµπτης 24 Σεπτεµβρίου 2020, µε τις οποίες γνωστοποιούν την
ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα συνυπολογιστούν στην καταµέ-
τρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές κατατίθενται για τα Πρακτικά
και βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύ-
θυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέ-
λεσµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Εψήφισαν συνολικά 298 Βουλευτές.
Επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 512 και ειδικό 37:
Υπέρ της τροπολογίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 158 Βουλευ-

τές.
Κατά της τροπολογίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 140 Βουλευ-

τές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 512 και ειδικό 38

έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως
ίδιον άρθρο.

Οι θέσεις των Βουλευτών, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-
φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Προχω-
ρούµε στην ψήφιση των υπολοίπων άρθρων, των τροπολογιών
και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις

των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904 σχετικά µε τη 
µείωση των επιπτώσεων ορισµένων πλαστικών προϊόντων

στο περιβάλλον

Επί της αρχής

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΟΧΙ

Άρθρο 1 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΝΑΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΝΑΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 3 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε. ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 4 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 5 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 6 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε. ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 7 όπως τροπ.

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΝΑΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 8 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 9 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 10 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 11 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 12 όπως τροπ.

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 13 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΟΧΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Θ’ - 15 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2020 795

Άρθρο 14 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 15 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΝΑΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 16 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΝΑΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 17 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 18 όπως τροπ.

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Άρθρο 19 όπως τροπ.

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 511/36 όπως τροπ.

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΟΧΙ

Βουλ. Τροπ.  517/42 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΟΧΙ
Κίνηµα Αλλαγής ΟΧΙ
Κ.Κ.Ε. ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΠΡΝ
ΜέΡΑ25 ΟΧΙ

Υπ. Τροπ. 514/39 ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΝΑΙ
ΜέΡΑ25 ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΟΧΙ

Επί του Συνόλου

Ν.Δ. ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε. ΟΧΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗΟΧΙ
ΜέΡΑ25 ΟΧΙ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904 σχετικά µε τη µείωση
των επιπτώσεων ορισµένων πλαστικών προϊόντων στο περιβάλ-
λον και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904 σχετικά µε τη µεί-
ωση των επιπτώσεων ορισµένων πλαστικών προϊόντων στο πε-
ριβάλλον και λοιπές διατάξεις

Πίνακας Περιεχοµένων
ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ
Άρθρο 1 Σκοπός (άρθρο 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)
Άρθρο 2 Πεδίο εφαρµογής (άρθρο 2 της Οδηγίας (ΕΕ)

2019/904)
Άρθρο 3 Ορισµοί (άρθρο 3 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)
Άρθρο 4 Μείωση της κατανάλωσης (άρθρο 4 της Οδηγίας (ΕΕ)

2019/904)
Άρθρο 5 Περιορισµοί της διάθεσης στην αγορά (άρθρο 5 της

Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)
Άρθρο 6 Απαιτήσεις για τα προϊόντα (άρθρο 6 της Οδηγίας

(ΕΕ) 2019/904)
Άρθρο 7 Απαιτήσεις σχετικά µε τη σήµανση (άρθρο 7 της Οδη-

γίας (ΕΕ) 2019/904)
Άρθρο 8 Επέκταση προγράµµατος διευρυµένης ευθύνης του

παραγωγού για τις συσκευασίες για τα προϊόντα µίας χρήσης
του Τµήµατος Ι του Μέρους E’ του Παραρτήµατος I (άρθρο 8 της
Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

Άρθρο 9 Πρόγραµµα διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού
για τα προϊόντα του Τµήµατος ΙΙ του Μέρους E’ του Παραρτήµα-
τος I (άρθρο 8 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

Άρθρο 10 Πρόγραµµα διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού
για τα προϊόντα του Τµήµατος ΙΙΙ του Μέρους E’ του Παραρτή-
µατος I (άρθρο 8 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

Άρθρο 11 Πρόγραµµα διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού
για τα αλιευτικά εργαλεία (άρθρο 8 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

Άρθρο 12 Γενικές ρυθµίσεις για τα προγράµµατα διευρυµένης
ευθύνης του παραγωγού 

Άρθρο 13 Χωριστή συλλογή (άρθρο 9 της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/904)

Άρθρο 14 Μέτρα ευαισθητοποίησης (άρθρο 10 της Οδηγίας
(ΕΕ) 2019/904)

Άρθρο 15 Εφαρµογή και συντονισµός των µέτρων (άρθρο 11
της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

Άρθρο 16 Συστήµατα πληροφοριών και υποβολή εκθέσεων
(άρθρο 13 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

Άρθρο 17 Έλεγχοι
Άρθρο 18 Κυρώσεις (άρθρο 14 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)
Άρθρο 19 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ  
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΑΙ

ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ
Άρθρο 20 Δήλωση Ετοιµότητας για τη σύνδεση σταθµού ΑΠΕ-

Καταβολή τέλους διατήρησης- Παρατάσεις προθεσµιών υλοποί-
ησης έργων ΑΠΕ λόγω του µεσογειακού κυκλώνα «Ιανού»

Άρθρο 21 Εξαιρέσεις και απαλλαγές από το περιβαλλοντικό
τέλος και την απαγόρευση ταξινόµησης για παλαιά ρυπογόνα οχή-
µατα – Τροποποίηση του άρθρου 5  του ν. 4710/2020 (Α’142)

Άρθρο 22 Πιστοποιηµένοι Αξιολογητές – Μητρώο Περιβαλλον-
τικών ελεγκτών – Τροποποίηση των άρθρων 16 και 20 του ν.
4014/2011 (Α’209)

Άρθρο 23 Ρυθµίσεις θεµάτων διαγωνισµών ΛΑΡΚΟ – Τροπο-
ποιήσεις άρθρου 21 του ν. 4664/2020 (Α’32)

Άρθρο 24 Περιορισµοί µεταβίβασης θυγατρικών ΔΕΠΑ ΥΠΟ-
ΔΟΜΩΝ ΑΕ – Μεθοδολογία Υπολογισµού Απαιτούµενου Εσόδου
Εθνικού Δικτύου Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΕΔΔΗΕ)

Άρθρο 25 Κάλυψη χρηµατικών υποχρεώσεων στον Ηµερήσιο
Ενεργειακό Προγραµµατισµό (ΗΕΠ) – Τροποποίηση του άρθρου
98 του ν. 4512/2018 (Α’5)

Άρθρο 26 Παράταση ισχύος προσωρινών κυκλοφοριακών µέ-
τρων – Τροποποίηση της παρ. 7 του άρθρου 65 του ν. 4688/2020
(Α’101)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 27 Ερµηνευτική διάταξη της περ. ιη) του άρθρου 4 του

ν. 4557/2018 (Α’ 139)
Άρθρο 28 Έναρξη ισχύος
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ I
ΜΕΡΟΣ Α’ Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται

από το άρθρο 4 για τη µείωση της κατανάλωσης, πλην της παρ.
10 αυτού

ΜΕΡΟΣ Β’ Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται
από το άρθρο 5 σχετικά µε περιορισµούς διάθεσης στην αγορά

ΜΕΡΟΣ Γ’ Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται
από την παρ. 1 του άρθρου 6 για τις απαιτήσεις για τα προϊόντα

ΜΕΡΟΣ Δ’ Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται
από τις παρ. 1 και 2 του άρθρου 7 για τις απαιτήσεις σήµανσης

ΜΕΡΟΣ Ε’ Ι. Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται
από το άρθρο 8 για τη διευρυµένη ευθύνη του παραγωγού για
τις συσκευασίες

ΙΙ. Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται από το
άρθρο 9 για τη διευρυµένη ευθύνη του παραγωγού

ΙΙΙ. Άλλα πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται από
το άρθρο 10 για τη διευρυµένη ευθύνη του παραγωγού

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’ Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται
από το άρθρο 13 σχετικά µε τη χωριστή συλλογή και από την
παρ. 2 του άρθρου 6 σχετικά µε τις απαιτήσεις του προϊόντος

ΜΕΡΟΣ Ζ’ Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται
από το άρθρο 14 σχετικά µε την αύξηση της ευαισθητοποίησης

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙ
ΜΕΡΟΣ Α’Προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται από την

παρ. 3 του άρθρου 7 για τη σήµανση
ΜΕΡΟΣ Β’ Εναλλακτικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτον-

ται από την παρ. 3 του άρθρου 7 για τη σήµανση

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ

Άρθρο 1
Σκοπός 

(άρθρο 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

Με τις διατάξεις των άρθρων 1 έως 20 εναρµονίζεται η εθνική
νοµοθεσία προς τις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 5ης Ιουνίου
2019 σχετικά µε τη µείωση των επιπτώσεων ορισµένων πλαστι-
κών προϊόντων στο περιβάλλον (L 155) και θεσπίζονται µέτρα για
την πρόληψη και τη µείωση του αντικτύπου ορισµένων πλαστικών
προϊόντων στο περιβάλλον, ιδίως στο υδάτινο περιβάλλον και την
ανθρώπινη υγεία, καθώς και την προώθηση της µετάβασης στην
κυκλική οικονοµία µε καινοτόµα και βιώσιµα επιχειρηµατικά µον-
τέλα, προϊόντα και υλικά, συµβάλλοντας έτσι στην ανάπτυξη της
οικονοµίας και την αποδοτική λειτουργία της εσωτερικής αγο-
ράς.

Άρθρο 2
Πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 2 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

1. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται στα πλαστικά προ-
ϊόντα µίας χρήσης που απαριθµούνται στα παραρτήµατα Ι και ΙΙ,
τα προϊόντα που κατασκευάζονται από οξοδιασπώµενη πλαστική
ύλη και τα αλιευτικά εργαλεία που περιέχουν πλαστικές ύλες.

2. Στην περίπτωση που διατάξεις του παρόντος αντίκεινται σε
διατάξεις του ν. 2939/2001 (Α’ 179) ή του        ν. 4042/2012 (Α’
24), υπερισχύουν οι διατάξεις του παρόντος. 

Άρθρο 3
Ορισµοί

(άρθρο 3 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

Για τους σκοπούς του παρόντος εφαρµόζονται οι ακόλουθοι
ορισµοί:
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1) «πλαστική ύλη»: ένα υλικό που αποτελείται από πολυµερές,
όπως ορίζεται στην παρ. 5 του άρθρου 3 του Κανονισµού (ΕΚ)
υπ’ αρ. 1907/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου, της 18ης Δεκεµβρίου 2006 (L 396), στο οποίο µπορεί
να έχουν προστεθεί πρόσθετα ή άλλες ουσίες, και το οποίο µπο-
ρεί να λειτουργήσει ως κύριο δοµικό συστατικό των τελικών προ-
ϊόντων, µε εξαίρεση τα φυσικά πολυµερή που δεν έχουν
τροποποιηθεί χηµικώς,

2) «πλαστικό προϊόν µίας χρήσης»: το προϊόν που κατασκευά-
ζεται εξ ολοκλήρου ή εν µέρει από πλαστική ύλη και το οποίο δεν
έχει µελετηθεί, σχεδιαστεί ή διατεθεί στην αγορά, προκειµένου
να εκπληρώσει κατά τη διάρκεια του κύκλου ζωής του πολλαπλές
διαδροµές ή επιστροφές, µε επιστροφή στον παραγωγό για επα-
ναπλήρωση ή επαναχρησιµοποίηση για τον ίδιο σκοπό για τον
οποίο σχεδιάστηκε. O ειδικότερος προσδιορισµός της έννοιας
του πλαστικού προϊόντος µίας χρήσης λαµβάνει χώρα µε την
απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 19,

3) «οξοδιασπώµενη πλαστική ύλη»: πλαστικό υλικό τα οποίο
περιλαµβάνει πρόσθετα που, µέσω οξείδωσης, οδηγούν στη διά-
σπαση του πλαστικού υλικού σε µικρο-τµήµατα ή σε χηµική απο-
σύνθεση,

4) «αλιευτικό εργαλείο»: κάθε αντικείµενο ή εξοπλισµός που
χρησιµοποιείται στην αλιεία ή την υδατοκαλλιέργεια για τη στό-
χευση, τη σύλληψη ή την εκτροφή θαλάσσιων βιολογικών πόρων
ή που επιπλέει στην επιφάνεια της θάλασσας και εκπτύσσεται µε
στόχο την προσέλκυση, τη σύλληψη ή την εκτροφή τέτοιων θα-
λάσσιων βιολογικών πόρων,

5) «απόβλητο αλιευτικών εργαλείων»: κάθε αλιευτικό εργαλείο
που καλύπτεται από τον ορισµό των αποβλήτων της περ. 1 του
άρθρου 11 του ν. 4042/2012, συµπεριλαµβανοµένων όλων των
ξεχωριστών συστατικών, ουσιών ή υλικών που αποτελούσαν
µέρος ή ήταν προσαρτηµένα στο αλιευτικό εργαλείο όταν αυτό
απορρίφθηκε, συµπεριλαµβανοµένων των περιπτώσεων που εγ-
καταλείφθηκε ή απωλέσθη,

6) «διάθεση στην αγορά»: η πρώτη φορά κατά την οποία ένα
προϊόν διατίθεται στην ελληνική αγορά,

7) «διαθεσιµότητα στην αγορά»: κάθε προσφορά προϊόντος
για διανοµή, κατανάλωση ή χρήση στην ελληνική αγορά, στο
πλαίσιο εµπορικής δραστηριότητας, είτε έναντι αντιτίµου είτε
δωρεάν,

8) «εναρµονισµένο πρότυπο»: εναρµονισµένο πρότυπο, όπως
ορίζεται στην περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 2 του Κανονισµού
(ΕΕ) υπ. αρ. 1025/2012 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, της 25ης Οκτωβρίου 2012 (L 316),

9) «απόβλητα»: τα απόβλητα όπως ορίζονται στην περ. 1 του
άρθρου 11 του ν. 4042/2012,

10) «πρόγραµµα διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού»:
δέσµη κανόνων που καθορίζονται από τα κράτη - µέλη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.), προκειµένου να διασφαλίζεται ότι οι
παραγωγοί των προϊόντων φέρουν οικονοµική ευθύνη ή οικονο-
µική και οργανωτική ευθύνη για τη διαχείριση του σταδίου του
κύκλου ζωής ενός προϊόντος που καθίσταται απόβλητο,

11) «παραγωγός»: α) κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο το οποίο
κατασκευάζει, γεµίζει, πωλεί ή εισάγει επαγγελµατικά, ανεξάρ-
τητα από τη χρησιµοποιούµενη τεχνική πώλησης, συµπεριλαµ-
βανοµένης της εξ αποστάσεως σύµβασης όπως ορίζεται στην
παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 2251/1994 (Α’ 191) και διαθέτει στην
αγορά πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης, γεµισµένα πλαστικά προ-
ϊόντα µίας χρήσης ή αλιευτικά εργαλεία που περιέχουν πλαστική
ύλη, άλλο από τα πρόσωπα που διεξάγουν αλιευτικές δραστη-
ριότητες, όπως αυτές ορίζονται στην περ. 28 της παρ. 1 του άρ-
θρου 4 του Κανονισµού (ΕΕ) υπ’ αρ. 1380/2013 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 11ης Δεκεµβρίου 2013 (L
354), ή 

β) κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο εγκατεστηµένο σε κράτος
- µέλος της Ε.Ε. ή σε τρίτη χώρα, το οποίο πωλεί επαγγελµατικά
σε άλλο κράτος - µέλος της Ε.Ε. απευθείας σε νοικοκυριά ή χρή-
στες πλην των νοικοκυριών, µέσω συµβάσεων εξ αποστάσεως,
όπως ορίζονται στην παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 2251/1994, πλα-
στικά προϊόντα µίας χρήσης, ή γεµισµένα πλαστικά προϊόντα
µίας χρήσης ή αλιευτικά εργαλεία που περιέχουν πλαστική ύλη,

άλλο από τα πρόσωπα που διεξάγουν αλιευτικές δραστηριότη-
τες, όπως αυτές ορίζονται στην περ. 28 της παρ. 1 του άρθρου
4 του Κανονισµού (ΕΕ) υπ’ αρ. 1380/2013,

12) «συλλογή»: η συλλογή όπως ορίζεται στην περ. 10 του άρ-
θρου 11 του ν. 4042/2012,

13) «χωριστή συλλογή»: η χωριστή συλλογή όπως ορίζεται
στην περ. 11 του άρθρου 11 του ν. 4042/2012,

14) «επεξεργασία»: η επεξεργασία όπως ορίζεται στην περ. 14
του άρθρου 11 του ν. 4042/2012,

15) «συσκευασία»: η συσκευασία όπως ορίζεται στις περ. 1.1
και 1.2 του άρθρου 2 του ν. 2939/2001,

16) «βιοαποδοµήσιµη πλαστική ύλη»: πλαστική ύλη που µπορεί
να υποστεί φυσική ή βιολογική αποσύνθεση, έτσι ώστε τελικά να
αποσυντεθεί σε διοξείδιο του άνθρακα (CO2), βιοµάζα και νερό,
και είναι, σύµφωνα µε τις ευρωπαϊκές προδιαγραφές για τις συ-
σκευασίες, ανακτήσιµη µέσω λιπασµατοποίησης και αναερόβιας
χώνευσης,

17) «λιµενικές εγκαταστάσεις παραλαβής»: οι λιµενικές εγκα-
ταστάσεις παραλαβής όπως ορίζονται στην περ. ε’ της παρ. 1
του άρθρου 2 της υπ’ αρ. 8111.1/41/09/25.02.2009 κοινής από-
φασης των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων και Εµπορικής
Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής (Β’ 412), 

18) «προϊόντα καπνού»: προϊόντα καπνού όπως ορίζονται στην
περ. 4 του άρθρου 2 του ν. 4419/2016 (Α’ 174),

19) «εναλλακτικό προϊόν»: το προϊόν που είναι επαναχρησιµο-
ποιήσιµο ή το προϊόν που είναι µίας χρήσης, αλλά δεν εµπίπτει
στον ορισµό της περ. 2.

Άρθρο 4
Μείωση της κατανάλωσης

(άρθρο 4 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

1. Με τις διατάξεις των παρ. 2 έως και 6 λαµβάνονται µέτρα
για την επίτευξη σταθερής µείωσης της κατανάλωσης των πλα-
στικών προϊόντων µίας χρήσης που απαριθµούνται στο Μέρος
Α’ του Παραρτήµατος I, σύµφωνα µε τους γενικούς σκοπούς της
πολιτικής της Ένωσης για τα απόβλητα, και ειδικότερα για την
πρόληψη της δηµιουργίας αποβλήτων, µε απώτερο σκοπό την
αισθητή αναστροφή των αυξητικών τάσεων στην κατανάλωση.
Τα µέτρα αυτά επιτυγχάνουν µετρήσιµη ποσοτική µείωση της κα-
τανάλωσης των πλαστικών προϊόντων µίας χρήσης που απαριθ-
µούνται στο Μέρος Α’ του Παραρτήµατος I έως το έτος 2026 σε
σύγκριση µε το έτος 2022. 

2. Για την επίτευξη των σκοπών της παρ. 1, τίθενται οι ακόλου-
θοι ειδικότεροι στόχοι:

α) έως το έτος 2024 η κατανάλωση των εν λόγω πλαστικών
προϊόντων µίας χρήσης µειώνεται κατ’ ελάχιστον στο τριάντα
τοις εκατό (30%), σε σύγκριση µε το έτος 2022,

β) έως το έτος 2026 η κατανάλωση των εν λόγω πλαστικών
προϊόντων µίας χρήσης µειώνεται κατ’ ελάχιστον στο εξήντα τοις
εκατό (60%), σε σύγκριση µε το έτος 2022. 

Για τον υπολογισµό και την επαλήθευση των στόχων των περ.
α’ και β’ ακολουθείται η µεθοδολογία που θεσπίζεται µε εκτελε-
στική πράξη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στην παρ. 2 του άρθρου 4 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904.

3. α) Από την 1η Ιανουαρίου 2022 επιβάλλεται εισφορά προ-
στασίας του περιβάλλοντος για τα πλαστικά προϊόντα της παρ.
1, που διατίθενται ως συσκευασία των τροφίµων και των ποτών
κατά την πώλησή τους από επιχειρήσεις µαζικής εστίασης, όπως
αυτές ορίζονται στην παρ. 5.Δ του άρθρου 2 της υπό στοιχεία
Υ1Γ/ΓΠ/οικ. 47829/21.06.2017 απόφασης του Υπουργού Υγείας
(Β’ 2161) και από επιχειρήσεις λιανικού εµπορίου της παρ. 5.Γ
της ανωτέρω απόφασης, οι οποίες πωλούν τρόφιµα και ποτά. 

β) Η καταβολή της εισφοράς επιβάλλεται στους καταναλωτές
ανά τεµάχιο προϊόντος. Το πλαστικό κάλυµµα ή καπάκι λογίζεται
ως διακριτό προϊόν, για το οποίο επιβάλλεται αυτοτελώς η ει-
σφορά της περ. α’. 

γ) Τα προϊόντα της παρούσας παραγράφου που διατίθενται
από τις επιχειρήσεις της περ. α’ φέρουν υποχρεωτικά σήµανση
επί των ίδιων των προϊόντων, οι προδιαγραφές της οποίας καθο-
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ρίζονται µε την απόφαση της παρ. 3 του άρθρου 19. Οι παραγω-
γοί των εν λόγω προϊόντων µίας χρήσης υποχρεούνται να τα δια-
θέτουν µε την ως άνω σήµανση.

δ) Η εισφορά ορίζεται σε τέσσερα (4) λεπτά πλέον Φόρου Προ-
στιθέµενης Αξίας (Φ.Π.Α.). Το ποσό της εισφοράς αναγράφεται µε
τρόπο διακριτό και ευανάγνωστο στα παραστατικά πώλησης προ
του Φ.Π.Α. και αποτυπώνεται στα λογιστικά αρχεία που υποχρε-
ούται να τηρεί η επιχείρηση. Οι επιχειρήσεις της περ. α’ υποχρε-
ούνται να αναγράφουν στα σηµεία πώλησης των προϊόντων σε
εµφανές σηµείο για τον καταναλωτή, ότι τα προϊόντα αυτά υπό-
κεινται σε εισφορά, µε αναγραφή του ποσού της εισφοράς. 

ε) Η εισφορά έχει ανταποδοτικό χαρακτήρα και τα έσοδα από
αυτή αποτελούν δηµόσια έσοδα, τα οποία εισπράττονται από την
Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) και αποδίδονται
στο ν.π.δ.δ. «Πράσινο Ταµείο» µε σκοπό να διατίθενται αποκλει-
στικά για δράσεις συναφείς µε τους σκοπούς του παρόντος,
εξαιρουµένων των δράσεων καθαρισµού που προβλέπονται στα
προγράµµατα διευρυµένης ευθύνης παραγωγού προϊόντων των
άρθρων 8, 9 και 10. Τα έσοδα που αποδίδονται στο Πράσινο Τα-
µείο περιλαµβάνονται στα συνολικά διαθέσιµα του Ταµείου που
διατίθενται χωρίς τον περιορισµό του ποσοστού του δυόµισι τοις
εκατό (2,5%) του πρώτου εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου 3 του
ν. 3889/2010 (Α’ 182).

στ) Για την απόδοση της εισφοράς υποβάλλεται δήλωση από-
δοσης εισφοράς προστασίας του περιβάλλοντος από τις επιχει-
ρήσεις της περ. α’ στις αρµόδιες φορολογικές αρχές κάθε
τρίµηνο, έως την τελευταία ηµέρα του µήνα που ακολουθεί την
περίοδο στην οποία αφορά. Σε περίπτωση µη απόδοσης της ει-
σφοράς, η παράβαση βεβαιώνεται στη Δ.Ο.Υ. κατοικίας του υπό-
χρεου από τη Φορολογική Διοίκηση και εισπράττεται σύµφωνα
µε τις διατάξεις του Κώδικα Εισπράξεως Δηµοσίων Εσόδων
(ΚΕΔΕ, ν.δ. 356/1974, Α’90).

ζ) Στο τέλος του Παραρτήµατος του ν. 4174/2013        (Α’ 170),
προστίθεται η φράση: «Εισφορά προστασίας του περιβάλλοντος
της παρ. 3 του άρθρου 4 του νόµου για την  ενσωµάτωση της
Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904 σχετικά µε τη µείωση των επιπτώσεων
ορισµένων πλαστικών προϊόντων στο περιβάλλον».

4. Από την 1η Ιανουαρίου 2022, οι επιχειρήσεις µαζικής εστία-
σης που αναφέρονται στην παρ. 3, εξαιρουµένων των επιχειρή-
σεων παρασκευής ή και προσφοράς τροφίµων και ποτών σε
κινητούς ή προσωρινούς χώρους της περ. 5 της παρ. 5.Δ. του
άρθρου 2 της υπό στοιχεία Υ1Γ/ΓΠ/οικ.47829/21.06.2017 απόφα-
σης του Υπουργού Υγείας (Β’ 2161), υποχρεούνται να εξασφα-
λίζουν ότι επαναχρησιµοποιήσιµα εναλλακτικά προϊόντα των
πλαστικών µίας χρήσης της παρ. 1 είναι διαθέσιµα στο σηµείο
πώλησης στον τελικό καταναλωτή. Οι ως άνω επιχειρήσεις υπο-
χρεούνται να διαθέτουν ανά πάσα στιγµή τουλάχιστον τριάντα
(30) τεµάχια επαναχρησιµοποιήσιµων εναλλακτικών προϊόντων
της παρ. 1 συνολικά. Οι επιχειρήσεις της παρούσας υποχρεούν-
ται να αναγράφουν στα σηµεία διάθεσης ή πώλησης των ως άνω
πλαστικών προϊόντων, σε εµφανές σηµείο προς τον καταναλωτή,
ότι διατίθενται επαναχρησιµοποιήσιµες εναλλακτικές λύσεις,
προς αποφυγή της κατανάλωσης πλαστικών προϊόντων µίας χρή-
σης. Κατά τη διανοµή προϊόντων (delivery) οι επιχειρήσεις της
παρούσας πρέπει να ενηµερώνουν τον καταναλωτή για τη δια-
θεσιµότητα επαναχρησιµοποιήσιµων προϊόντων.

5. Από την 1η Ιανουαρίου 2022, µε την επιφύλαξη των γενικών
υγειονοµικών όρων των άρθρων 5, 13 και 14 της υπό στοιχεία
Υ1Γ/ΓΠ/οικ. 47829/21.06.2017 απόφασης του Υπουργού Υγείας,
οι επιχειρήσεις λιανικού εµπορίου και οι επιχειρήσεις µαζικής
εστίασης, όπως ορίζονται στις παρ. 5.Γ. και 5.Δ. του άρθρου 2
της ως άνω απόφασης, υποχρεούνται: α) κατά την πώληση µη
συσκευασµένων τροφίµων και ποτών να εξυπηρετούν τον κατα-
ναλωτή µε τη χρήση δικών του επαναχρησιµοποιήσιµων προϊόν-
των σε αντικατάσταση των προϊόντων της παρ. 1, εφόσον το
ζητήσει, β) να διαθέτουν σε χαµηλότερη τιµή τα µη συσκευα-
σµένα τρόφιµα και ποτά, όταν πωλούνται σε επαναχρησιµοποι-
ήσιµο προϊόν του καταναλωτή, και γ) να αναγράφουν στις
πινακίδες, τους τιµοκαταλόγους ή να ενηµερώνουν µε οποιονδή-
ποτε τρόπο για την τιµή πώλησης των τροφίµων και ποτών που
διατίθενται χωρίς συσκευασία. Η επιχείρηση µπορεί να αρνηθεί

να εξυπηρετήσει τον καταναλωτή στην περίπτωση που το επα-
ναχρησιµοποιήσιµο προϊόν του είναι προδήλως ακατάλληλο
προς τη συγκεκριµένη χρήση. Αντίστοιχα, οι επιχειρήσεις ή οι µε-
µονωµένοι ιδιώτες που εκµεταλλεύονται αυτόµατους πωλητές
τροφίµων ή ροφηµάτων κάθε κατηγορίας υποχρεούνται: α) να
εξασφαλίζουν ότι τα εν λόγω πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης
διατίθενται κατ’ επιλογή του καταναλωτή, ο οποίος δύναται εναλ-
λακτικά να χρησιµοποιήσει, αντί των ανωτέρω πλαστικών προ-
ϊόντων, ίδια επαναχρησιµοποιήσιµα προϊόντα, β) να διαθέτουν σε
χαµηλότερη τιµή τα τρόφιµα και τα ποτά, όταν πωλούνται σε
επαναχρησιµοποιήσιµα προϊόντα του καταναλωτή και γ) να ανα-
γράφουν στις πινακίδες, τους τιµοκαταλόγους ή να ενηµερώνουν
µε οποιονδήποτε τρόπο για την τιµή πώλησης τροφίµων και
ποτών που διατίθενται σε επαναχρησιµοποιούµενο προϊόν του
καταναλωτή.

6. Από την 1η Ιουλίου 2022, ειδικά οι επιχειρήσεις τροφοδο-
σίας (catering) µε απευθείας διάθεση τροφίµων και ποτών στον
καταναλωτή, όπως ορίζονται στην παρ. 5.Α του άρθρου 2 της
υπό στοιχεία Υ1Γ/ΓΠ/οικ. 47829/21.06.2017 απόφασης του
Υπουργού Υγείας, απαγορεύεται να χρησιµοποιούν τα πλαστικά
προϊόντα µίας χρήσης του Μέρους Α’ του Παραρτήµατος I, δύ-
νανται, όµως, σε αντικατάσταση αυτών, να χρησιµοποιούν εναλ-
λακτικά προϊόντα, τηρώντας σε κάθε περίπτωση τις διατάξεις της
παραπάνω απόφασης.

7. Τα µέτρα των παρ. 2 έως και 6 κοινοποιούνται στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σύµφωνα µε το π.δ. 81/2018 (Α’
151). 

8. Τα µέτρα του παρόντος για τη µείωση της κατανάλωσης εν-
τάσσονται, όπου αρµόζει, ανάλογα µε το περιεχόµενό τους, στα
σχέδια ή προγράµµατα που αναφέρονται στο άρθρο 15, κατά την
πρώτη επόµενη επικαιροποίηση των εν λόγω σχεδίων ή προ-
γραµµάτων.

9. Προκειµένου να επιτυγχάνεται συµµόρφωση µε τις διατά-
ξεις του παρόντος, ο Ε.Ο.ΑΝ. παρακολουθεί, σύµφωνα και µε την
περ. δ’ της παρ. 3 του άρθρου 8, τη διάθεση των πλαστικών προ-
ϊόντων µίας χρήσης της παρ. 1 στην αγορά και τα µέτρα µείωσης
που λαµβάνονται και καταρτίζει έκθεση, την οποία υποβάλλει
στην αρµόδια Διεύθυνση Διαχείρισης Αποβλήτων του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας υποβάλλει έκθεση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
σχετικά µε την πρόοδο που σηµειώνεται ως προς τους ποσοτι-
κούς στόχους, σύµφωνα µε το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 και
την παρ. 1 του άρθρου 16.

10. Για τον σκοπό της µείωσης της κατανάλωσης των πλαστι-
κών προϊόντων µιας χρήσης του Μέρους ΣΤ’ του Παραρτήµατος
Ι, από την 1η Ιουλίου 2021, οι Ο.Τ.Α. Α’ βαθµού, οι οποίοι διαθέ-
τουν δίκτυο πόσιµου νερού, υποχρεούνται να διαθέτουν κοινό-
χρηστες βρύσες προς δωρεάν διάθεση πόσιµου νερού σε
δηµοτικές αθλητικές εγκαταστάσεις και σε δηµοτικές παιδικές
χαρές, παρέχοντας κατάλληλη σήµανση στο κοινό που ενθαρ-
ρύνει τη χρήση επαναχρησιµοποιούµενων δοχείων νερού, καθώς
και να επεκτείνουν το δίκτυο µε κοινόχρηστες βρύσες προς δω-
ρεάν διάθεση πόσιµου νερού σε κοινόχρηστους χώρους συνά-
θροισης κοινού εντός των ορίων της αρµοδιότητάς τους.

Άρθρο 5 
Περιορισµοί της διάθεσης στην αγορά
(άρθρο 5 της Οδηγίας(ΕΕ) 2019/904)

1. Από τις 3 Ιουλίου 2021 απαγορεύεται να διατίθενται στην
αγορά τα πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που απαριθµούνται
στο Μέρος Β’ του Παραρτήµατος I, καθώς και τα προϊόντα που
κατασκευάζονται από οξοδιασπώµενη πλαστική ύλη. Η απαγό-
ρευση της διαθεσιµότητας στην αγορά αρχίζει να εφαρµόζεται
µετά από την εξάντληση των αποθεµάτων τους και πάντως όχι
πέραν των δέκα (10) µηνών από την έναρξη ισχύος της παρού-
σας.

2. Από την 1η Φεβρουαρίου 2021 οι φορείς της Γενικής Κυβέρ-
νησης, όπως ορίζεται στην περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του
ν. 4270/2014 (Α’ 143):
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α) απαγορεύεται να προµηθεύονται µε οποιονδήποτε τρόπο
τα πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης της παρ. 1, καθώς και τα προ-
ϊόντα που κατασκευάζονται από οξοδιασπώµενη πλαστική ύλη,

β) υποχρεούνται να περιλαµβάνουν στα έγγραφα των συµβά-
σεων, οι οποίες καταρτίζονται δυνάµει προκήρυξης που δηµοσι-
εύεται µετά την ως άνω ηµεροµηνία και έχουν ως αντικείµενο τη
µίσθωση ή εκµετάλλευση ή παροχή υπηρεσιών λειτουργίας κυ-
λικείων, όρο περί απαγόρευσης της προµήθειας, της χρήσης και
της διάθεσης από τον ανάδοχο της σύµβασης των πλαστικών
προϊόντων µίας χρήσης της παρ. 1, καθώς και των προϊόντων
που κατασκευάζονται από οξοδιασπώµενη πλαστική ύλη.

Η διάταξη της περ. α’ δεν καταλαµβάνει τις δηµόσιες συµβά-
σεις των οποίων η διαδικασία ανάθεσης έχει εκκινήσει πριν την
1η Φεβρουαρίου 2021. 

Άρθρο 6
Απαιτήσεις για τα προϊόντα

(άρθρο 6 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

1. Από τις 3 Ιουλίου 2024 τα πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης
που απαριθµούνται στο Μέρος Γ’ του Παραρτήµατος I και φέ-
ρουν καπάκια και καλύµµατα κατασκευασµένα από πλαστική
ύλη, µπορούν να διατίθενται στην αγορά µόνο εάν τα καπάκια
και τα καλύµµατα παραµένουν προσαρτηµένα στους περιέκτες
κατά τη διάρκεια του προβλεπόµενου σταδίου χρήσης του προ-
ϊόντος.

Για τους σκοπούς του παρόντος, τα µεταλλικά καπάκια ή κα-
λύµµατα µε πλαστικά παρεµβύσµατα δεν θεωρούνται κατα-
σκευασµένα από πλαστική ύλη.

Τα πλαστικά αυτά προϊόντα µίας χρήσης τεκµαίρεται ότι συµ-
µορφώνονται µε την απαίτηση της παρούσας, όταν συµµορφώ-
νονται µε τα εναρµονισµένα πρότυπα ή µέρη αυτών, από την
ηµεροµηνία δηµοσίευσης στην Επίσηµη Εφηµερίδα της Ε.Ε. των
παραποµπών, στα εν λόγω εναρµονισµένα πρότυπα. 

2. Όσον αφορά τις φιάλες ποτών που απαριθµούνται στο
Μέρος ΣΤ’ του Παραρτήµατος I, συµπεριλαµβανοµένου και του
νερού, εφαρµόζονται τα ακόλουθα:

α) από την 1η Ιανουαρίου 2025, οι φιάλες ποτών οι οποίες κα-
τασκευάζονται από τερεφθαλικό πολυαιθυλένιο ως βασικό υλικό
κατασκευής («φιάλες PET») πρέπει να περιέχουν τουλάχιστον εί-
κοσι πέντε τοις εκατό (25 %) ανακυκλωµένο πλαστικό, υπολογι-
ζόµενο ως µέσος όρος για όλες τις φιάλες PET που διατίθενται
στην αγορά, και

β) από την 1η Ιανουαρίου 2030, οι φιάλες ποτών πρέπει να
αποτελούνται κατά τουλάχιστον τριάντα πέντε τοις εκατό (35 %)
από ανακυκλωµένο πλαστικό, υπολογιζόµενο ως µέσος όρος για
όλες τις φιάλες ποτών που διατίθενται στην αγορά.

Τα παραπάνω ποσοστά εφαρµόζονται και για κάθε παραγωγό
µεµονωµένα, υπολογιζόµενα ως µέσος όρος για όλες τις φιάλες
PET ή για όλες τις φιάλες ποτών που διαθέτει στην αγορά, κατά
περίπτωση.

Η µεθοδολογία για τον υπολογισµό και την επαλήθευση των
στόχων που ορίζονται στις περ. α’ και β’ καθορίζεται µε εκτελε-
στική πράξη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Για τη συµµόρφωση µε τις απαιτήσεις της παρούσας παρα-
γράφου, οι παραγωγοί των εν λόγω προϊόντων, καθώς και τα φυ-
σικά και νοµικά πρόσωπα που εκτελούν εργασίες ανακύκλωσης
υποχρεούνται να συµµορφώνονται µε κατάλληλο σύστηµα δια-
σφάλισης της ποιότητας των διεργασιών ανακύκλωσης και ιχνη-
λασιµότητας των ανακυκλωµένων πλαστικών, σύµφωνα µε τον
Κανονισµό (ΕΚ) υπ’ αρ. 282/2008 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και
το πρότυπο ΕΛΟΤ EN 15343, οι προδιαγραφές του οποίου καθο-
ρίζονται µε την απόφαση της παρ. 4 του άρθρου 19. 

3. Ειδικά οι φιάλες από ανακυκλωµένο πλαστικό που διατίθεν-
ται στην αγορά φέρουν υποχρεωτικά εµφανή, ευανάγνωστη και
ανεξίτηλη σήµανση επί του ίδιου του προϊόντος, σύµφωνα µε
τους κανόνες που ορίζονται στο πρότυπο ΕΛΟΤ ΕΝ ISO 14021 ή
µε ισοδύναµους κανόνες. Οι προδιαγραφές για την εν λόγω σή-
µανση καθορίζονται µε την απόφαση της παρ. 5 του άρθρου 19.

Άρθρο 7
Απαιτήσεις σχετικά µε τη σήµανση

(άρθρο 7 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

1. Από τις 3 Ιουλίου 2021 όλα τα πλαστικά προϊόντα µίας χρή-
σης που απαριθµούνται στο Μέρος Δ’ του Παραρτήµατος I, τα
οποία διατίθενται στην αγορά, φέρουν υποχρεωτικά εµφανή,
ευανάγνωστη και ανεξίτηλη σήµανση επί της συσκευασίας τους
ή επί του ίδιου του προϊόντος, που ενηµερώνει τους καταναλω-
τές για τα ακόλουθα:

α) τις κατάλληλες επιλογές διαχείρισης του προϊόντος ως απο-
βλήτου ή τους τρόπους διάθεσης αποβλήτων που πρέπει να απο-
φεύγονται για το συγκεκριµένο προϊόν σύµφωνα µε την
ιεράρχηση των αποβλήτων, και

β) την παρουσία πλαστικών υλών στο προϊόν και τις επακόλου-
θες αρνητικές περιβαλλοντικές συνέπειες της απόρριψής τους
στο περιβάλλον ή άλλου ακατάλληλου τρόπου απόρριψης των
προϊόντων στο περιβάλλον ως αποβλήτων.

2. Για τη συµµόρφωση µε τις απαιτήσεις της παρ. 1 οι παρα-
γωγοί των προϊόντων του Μέρους Δ’ του Παραρτήµατος I υπο-
χρεούνται να ακολουθούν τις εναρµονισµένες προδιαγραφές για
τη σήµανση που θεσπίζονται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
όπου:

α) προβλέπεται ότι η σήµανση των πλαστικών προϊόντων µίας
χρήσης που απαριθµούνται στις περ. 1, 2 και 3 του Μέρους Δ’
του Παραρτήµατος I τοποθετείται στις συσκευασίες προς πώ-
ληση και στις οµαδοποιηµένες συσκευασίες των εν λόγω προ-
ϊόντων. Στις περιπτώσεις στις οποίες περισσότερες της µίας
µονάδας προς πώληση οµαδοποιούνται στο σηµείο αγοράς,
κάθε µονάδα προς πώληση φέρει σήµανση επί της συσκευασίας
της. Η σήµανση δεν είναι υποχρεωτική για συσκευασίες µε επι-
φάνεια µικρότερη των δέκα (10) cm2,

β) προβλέπεται ότι η σήµανση των πλαστικών προϊόντων µίας
χρήσης που απαριθµούνται στο Σηµείο 4 του Μέρους Δ’ του Πα-
ραρτήµατος I τοποθετείται πάνω στο ίδιο το προϊόν, και

γ) λαµβάνονται υπόψη οι υφιστάµενες τοµεακές προαιρετικές
προσεγγίσεις σήµανσης και αποδίδεται ιδιαίτερη προσοχή στην
ανάγκη να αποφεύγονται πληροφορίες που παραπλανούν τους
καταναλωτές.

3. Από τις 3 Ιανουαρίου 2022 τα πλαστικά προϊόντα µίας χρή-
σης και τα εναλλακτικά αυτών που απαριθµούνται στο Μέρος Α’
του Παραρτήµατος ΙΙ, καθώς και τα εναλλακτικά προϊόντα µίας
χρήσης που απαριθµούνται στο Μέρος Β’ του Παραρτήµατος ΙΙ,
τα οποία διατίθενται στην αγορά δύνανται να φέρουν εµφανή,
ευανάγνωστη και ανεξίτηλη σήµανση επί της συσκευασίας τους
ή επί του ίδιου του προϊόντος, που ενηµερώνει τους καταναλω-
τές σχετικά µε τη δυνατότητα κατ’ ελάχιστον επαναχρησιµοποί-
ησης, ανακύκλωσης ή λιπασµατοποίησης (κοµποστοποίησης) ή
παρέχει άλλη σχετική πληροφόρηση, σύµφωνα µε κανόνες που
ορίζονται στο πρότυπο ΕΛΟΤ ΕΝ ISO 14021 ή µε ισοδύναµους
κανόνες. Οι προδιαγραφές της σήµανσης της παρούσας καθο-
ρίζονται µε την απόφαση της παρ. 5 του άρθρου 19. 

Άρθρο 8 
Επέκταση προγράµµατος διευρυµένης ευθύνης 

του παραγωγού για τις συσκευασίες για τα προϊόντα µίας
χρήσης του Τµήµατος Ι του Μέρους E’

του Παραρτήµατος I  
(άρθρο 8 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

1. Στο πεδίο εφαρµογής του προγράµµατος διευρυµένης ευ-
θύνης παραγωγού για τις συσκευασίες που προβλέπεται στον ν.
2939/2001 (Α’ 179) και συγκεκριµένα τα άρθρα 4, 4α, 4β, 4γ, 7,
8, 11 12 και 13 αυτού, εµπίπτει το σύνολο των πλαστικών προ-
ϊόντων µίας χρήσης που απαριθµούνται στο Τµήµα Ι του Μέρους
E’ του Παραρτήµατος I, ανεξάρτητα από το αν τα προϊόντα αυτά
αποτελούν συσκευασίες. 

2. Έως τις 5 Ιανουαρίου 2023, οι παραγωγοί των προϊόντων
της παρ. 1 που δεν αποτελούν συσκευασίες υποχρεούνται να
συµµετέχουν σε Συλλογικό Σύστηµα Εναλλακτικής Διαχείρισης



800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

(ΣΣΕΔ) για τα απόβλητα συσκευασίας ή να οργανώσουν Ατοµικό
Σύστηµα Εναλλακτικής Διαχείρισης (ΑΣΕΔ) για τα απόβλητα συ-
σκευασίας, κατά την έννοια της παρ. 9 του άρθρου 2 του ν.
2939/2001, για το σύνολο των προϊόντων της παρ. 1 που διαθέ-
τουν στην αγορά.

3. Στις υποχρεώσεις των φορέων ΣΣΕΔ ή ΑΣΕΔ, όπως ορίζον-
ται στις περ. 21 και 22 του άρθρου 2 του ν. 2939/2001, περιλαµ-
βάνονται, πέραν των υποχρεώσεων που προβλέπονται στις
διατάξεις που αναφέρονται στην παρ. 1, και οι εξής:

α) ο σχεδιασµός, η υλοποίηση και η ανάληψη του κόστους των
µέτρων ευαισθητοποίησης σύµφωνα µε το άρθρο 14, σχετικά µε
τα προϊόντα της παρ. 1, 

β) το κόστος της συλλογής των αποβλήτων για τα προϊόντα
της παρ. 1 που απορρίπτονται στα δηµόσια συστήµατα συλλο-
γής, συµπεριλαµβανοµένων των υποδοµών και της λειτουργίας
τους, καθώς και της επακόλουθης µεταφοράς και επεξεργασίας
των αποβλήτων,

γ) το κόστος των δράσεων καθαρισµού ως αποτέλεσµα της
απόρριψης στο περιβάλλον των προϊόντων της παρ. 1, καθώς και
της επακόλουθης µεταφοράς και επεξεργασίας τους, σύµφωνα
µε την παρ. 1 του άρθρου 12,

δ) η συλλογή δεδοµένων και η υποβολή εκθέσεων ετησίως
στον Ελληνικό Οργανισµό Ανακύκλωσης (Ε.Ο.ΑΝ.), καθώς και η
ανάληψη του κόστους αυτών, σχετικά µε τα προϊόντα της παρ. 1
ανά είδος προϊόντος, που διατίθενται στην αγορά από τους πα-
ραγωγούς, καθώς και των στοιχείων σχετικά µε την επίτευξη των
στόχων των παρ. 1 και 2 του άρθρου 4, της παρ. 1 του άρθρου
13, καθώς και των σκοπών του άρθρου 16,

ε) η εφαρµογή επαρκούς µηχανισµού αυτοελέγχου των ΣΕΔ
που υποστηρίζεται από τακτικούς ανεξάρτητους ελέγχους για
την αξιολόγηση: εα) της οικονοµικής τους διαχείρισης, συµπερι-
λαµβανοµένης της συµµόρφωσης µε τις απαιτήσεις που ορίζον-
ται στις περ. α’ και β’ της παρ. 4 και εβ) της ποιότητας των
στοιχείων που συλλέγονται και υποβάλλονται σύµφωνα µε την
περ. δ’. Οι ανεξάρτητοι έλεγχοι που υποστηρίζουν τους αυτοε-
λέγχους διενεργούνται από ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική
εταιρεία που είναι εγγεγραµµένος/ή στο Δηµόσιο Μητρώο του
άρθρου 14 του ν. 4449/2017 (Α’ 7),

στ) η διάθεση στο κοινό, πληροφοριών αναφορικά µε τα ΣΣΕΔ,
σχετικά µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς και τα µέλη αυτών, τις χρη-
µατικές εισφορές που καταβάλλουν οι παραγωγοί προϊόντων ανά
πωλούµενη µονάδα ή ανά τόνο προϊόντος που διατίθεται στην
αγορά, καθώς και τη διαδικασία επιλογής για τους φορείς δια-
χείρισης αποβλήτων.

4. Οι χρηµατικές εισφορές που καταβάλλονται από τους πα-
ραγωγούς των προϊόντων για τη συµµόρφωσή τους µε τις υπο-
χρεώσεις του παρόντος, θα πρέπει:

α) Να καλύπτουν το κόστος για τα προϊόντα της παρ. 1 που ο
παραγωγός διαθέτει στην αγορά, σύµφωνα µε την παρ. 3.

β) Να ενθαρρύνουν την ανάπτυξη, την παραγωγή και την εµ-
πορία προϊόντων, λαµβάνοντας υπόψη κριτήρια οικολογικού σχε-
διασµού όπως η ανθεκτικότητα, η δυνατότητα
επαναχρησιµοποίησης και η ανακυκλωσιµότητα, καθώς και η πε-
ριεκτικότητα σε ανακυκλωµένη πρώτη ύλη.

γ) Ειδικότερα, αναφορικά µε τα προϊόντα της παρ. 1 οι φορείς
ΣΣΕΔ να παρέχουν κίνητρα στους παραγωγούς που επιτυγχά-
νουν υψηλότερο στόχο από τον ελάχιστο απαιτούµενο της παρ.
2 του άρθρου 6.

δ) Να µην υπερβαίνουν το αναγκαίο κόστος για την παροχή
υπηρεσιών διαχείρισης αποβλήτων µε τρόπο οικονοµικά αποδο-
τικό. Το κόστος αυτό πρέπει να επιµερίζεται µε διαφάνεια µεταξύ
των παραγωγών.

ε) Να διασφαλίζουν την ίση µεταχείριση των παραγωγών προ-
ϊόντων, ανεξάρτητα από τη χώρα προέλευσης, το µέγεθός τους
και το ύψος παραγωγής τους, χωρίς να προκαλούν δυσανάλογη
επιβάρυνση στους παραγωγούς.

5. Τα υφιστάµενα Συστήµατα Εναλλακτικής Διαχείρισης (ΣΕΔ)
αποβλήτων συσκευασίας υποχρεούνται να συµµορφωθούν µε τις
διατάξεις του παρόντος έως τις 5 Ιανουαρίου 2023.

Άρθρο 9 
Πρόγραµµα διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού για τα

προϊόντα του Τµήµατος ΙΙ του Μέρους E’ 
του Παραρτήµατος I 

(άρθρο 8 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

1. Με τις διατάξεις του παρόντος, θεσπίζεται πρόγραµµα δι-
ευρυµένης ευθύνης του παραγωγού για τα προϊόντα που απα-
ριθµούνται στο Τµήµα ΙΙ του Μέρους E’ του Παραρτήµατος I που
διατίθενται στην αγορά, µε σκοπό τη µείωση των επιπτώσεων
από την απευθείας απόρριψη στο περιβάλλον των αποβλήτων
που προκύπτουν µετά από την κατανάλωση των εν λόγω προϊόν-
των.

2. Έως τις 5 Ιανουαρίου 2023, οι παραγωγοί των προϊόντων
της παρ. 1 υποχρεούνται είτε να σχεδιάσουν, να οργανώσουν και
να λειτουργήσουν ΣΣΕΔ πανελλαδικής εµβέλειας, κατά την έν-
νοια της παρ. 9 του άρθρου 2 του ν. 2939/2001, για το σύνολο
των προϊόντων της παρ. 1 που διαθέτουν στην αγορά ή να ανα-
θέσουν την ανωτέρω οργανωτική ευθύνη σε φορείς ΣΣΕΔ δια-
φορετικών προϊόντων, ανεξάρτητα από τη µέθοδο εναλλακτικής
διαχείρισης που εφαρµόζουν. Για την οργάνωση και λειτουργία
των ΣΣΕΔ του παρόντος εφαρµόζονται κατ’ αναλογία τα άρθρα
4α, 4β, 4γ και 7, εξαιρουµένων των παρ. 1 και 3 του άρθρου 7,
του ν. 2939/2001.

3. Στις υποχρεώσεις των φορέων ΣΣΕΔ, πέραν αυτών που προ-
βλέπονται στις διατάξεις που απαριθµούνται στην παρ. 2, περι-
λαµβάνονται και οι εξής:

α) ο σχεδιασµός, η υλοποίηση και η ανάληψη του κόστους των
µέτρων ευαισθητοποίησης σύµφωνα µε το άρθρο 14 σχετικά µε
τα προϊόντα της παρ. 1,

β) η ανάληψη του κόστους των δράσεων καθαρισµού απορ-
ριµµάτων που προέρχονται από τα εν λόγω προϊόντα και της επα-
κόλουθης µεταφοράς και επεξεργασίας των εν λόγω
απορριµµάτων, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 12,

γ) η συλλογή δεδοµένων και η υποβολή εκθέσεων στον
Ε.Ο.ΑΝ., καθώς και η ανάληψη του κόστους αυτών, σχετικά µε
τα προϊόντα της παρ. 1, που διατίθενται στην αγορά από τους
παραγωγούς για τους σκοπούς του άρθρου 16,

δ) η εφαρµογή επαρκούς µηχανισµού αυτοελέγχου των ΣΕΔ
που υποστηρίζεται από τακτικούς ανεξάρτητους ελέγχους για
την αξιολόγηση: δα) της οικονοµικής τους διαχείρισης, συµπε-
ριλαµβανοµένης της συµµόρφωσης µε τις απαιτήσεις της περ.
α’ της παρ. 4 και δβ) της ποιότητας των στοιχείων, που συλλέ-
γονται και υποβάλλονται σύµφωνα µε την περ. γ’. Οι ανεξάρτητοι
έλεγχοι που υποστηρίζουν τους αυτοελέγχους διενεργούνται
από ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία που είναι εγ-
γεγραµµένος/ή στο Δηµόσιο Μητρώο του άρθρου 14 του ν.
4449/2017,

ε) η διάθεση στο κοινό πληροφοριών, σχετικά µε το ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς και τα µέλη του ΣΣΕΔ, τις χρηµατικές εισφορές
που καταβάλλουν οι παραγωγοί προϊόντων ανά πωλούµενη µο-
νάδα ή ανά τόνο προϊόντος που διατίθεται στην αγορά και τη δια-
δικασία επιλογής για τους φορείς διαχείρισης αποβλήτων.

4. Οι χρηµατικές εισφορές που καταβάλλονται από τους πα-
ραγωγούς των προϊόντων για τη συµµόρφωσή τους µε τις υπο-
χρεώσεις που απορρέουν από τις ρυθµίσεις του παρόντος
προσδιορίζονται στο επιχειρησιακό σχέδιο που καταρτίζεται από
τους φορείς ΣΣΕΔ και υποβάλλεται προς έγκριση στον Ε.Ο.ΑΝ.,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις παρ. 5, 6 και 7 του άρθρου 7 του
ν. 2939/2001 και πρέπει:

α) Να καλύπτουν το κόστος για τα προϊόντα της παρ. 1 που ο
παραγωγός διαθέτει στην αγορά, σύµφωνα µε την παρ. 3.

β) Να µην υπερβαίνουν το αναγκαίο κόστος για την παροχή
υπηρεσιών διαχείρισης αποβλήτων µε τρόπο οικονοµικά αποδο-
τικό. Το κόστος αυτό πρέπει να επιµερίζεται µε διαφάνεια µεταξύ
των παραγωγών.

γ) Να διασφαλίζουν την ίση µεταχείριση των παραγωγών προ-
ϊόντων, ανεξάρτητα από τη χώρα προέλευσης, το µέγεθός τους
και το ύψος παραγωγής τους, χωρίς να προκαλούν δυσανάλογη
επιβάρυνση στους παραγωγούς.



Άρθρο 10
Πρόγραµµα διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού 

για τα προϊόντα του Τµήµατος ΙΙΙ του Μέρους E’
του Παραρτήµατος I

(άρθρο 8 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

1. Με τις παρ. 1 έως και 4 θεσπίζεται πρόγραµµα διευρυµένης
ευθύνης του παραγωγού για τα πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης,
που απαριθµούνται στο Τµήµα ΙΙΙ του Μέρους E’ του παραρτή-
µατος I, τα οποία διατίθενται στην αγορά, µε σκοπό τη µείωση
των επιπτώσεων από την απευθείας απόρριψη στο περιβάλλον
των αποβλήτων, που προκύπτουν µετά από την κατανάλωση των
εν λόγω προϊόντων.

2. Έως τις 5 Ιανουαρίου 2023, οι παραγωγοί των προϊόντων
της παρ. 1 υποχρεούνται να σχεδιάσουν, να οργανώσουν και να
λειτουργήσουν ΣΣΕΔ πανελλαδικής εµβέλειας, κατά την έννοια
της περ. 9 του άρθρου 2 του          ν. 2939/2001, για το σύνολο
των προϊόντων της παρ. 1 που διαθέτουν στην αγορά. Για την
οργάνωση και λειτουργία των ΣΣΕΔ εφαρµόζονται κατ’ αναλογία
τα άρθρα 4α, 4β, 4γ και 7, εξαιρουµένων των παρ. 1 και 3 αυτού,
του ν. 2939/2001. 

3 Στις υποχρεώσεις των φορέων ΣΣΕΔ, πέραν αυτών που προ-
βλέπονται στις διατάξεις που απαριθµούνται στην παρ. 2, περι-
λαµβάνονται και οι εξής:

α) Ο σχεδιασµός, η υλοποίηση και η ανάληψη του κόστους των
µέτρων ευαισθητοποίησης, σύµφωνα µε το άρθρο 14 σχετικά µε
τα εν λόγω προϊόντα.

β) Η ανάληψη του κόστους των δράσεων καθαρισµού απορ-
ριµµάτων που προέρχονται από τα εν λόγω προϊόντα και της επα-
κόλουθης µεταφοράς και επεξεργασίας των εν λόγω
απορριµµάτων, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 12.

γ) Η ανάληψη του κόστους συλλογής των αποβλήτων για τα
προϊόντα που απορρίπτονται στα δηµόσια συστήµατα συλλογής,
συµπεριλαµβανοµένων των υποδοµών και της λειτουργίας τους,
καθώς και της επακόλουθης µεταφοράς και επεξεργασίας των
αποβλήτων. Επίσης, µπορεί να περιλαµβάνεται η δηµιουργία ει-
δικής υποδοµής για τη συλλογή των αποβλήτων αυτών των προ-
ϊόντων, όπως κατάλληλων δοχείων απορριµµάτων, σε σηµεία
όπου τείνουν να συσσωρεύονται τέτοιου είδους απορρίµµατα.

δ) Η συλλογή δεδοµένων και η υποβολή εκθέσεων στον
Ε.Ο.ΑΝ., καθώς και η ανάληψη του κόστους αυτών, όπως επίσης
των στοιχείων σχετικά µε τη συλλογή και την επεξεργασία των
αποβλήτων που προκύπτουν από τα εν λόγω προϊόντα, για τους
σκοπούς του άρθρου 16.

ε) Η εφαρµογή επαρκούς µηχανισµού αυτοελέγχου των ΣΕΔ
που υποστηρίζεται από τακτικούς ανεξάρτητους ελέγχους για
την αξιολόγηση: εα) της οικονοµικής τους διαχείρισης, συµπερι-
λαµβανοµένης της συµµόρφωσης µε τις απαιτήσεις που ορίζον-
ται στις περ. α’ και β’ της παρ. 4 και εβ) της ποιότητας των
στοιχείων που συλλέγονται και υποβάλλονται, σύµφωνα µε την
περ. δ’. Οι ανεξάρτητοι έλεγχοι που υποστηρίζουν τους αυτοε-
λέγχους, διενεργούνται από ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική
εταιρεία που είναι εγγεγραµµένος/ή στο Δηµόσιο Μητρώο του
άρθρου 14 του ν. 4449/2017.

στ) Η διάθεση στο κοινό πληροφοριών σχετικά µε το ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς και τα µέλη του ΣΣΕΔ, τις χρηµατικές εισφορές
που καταβάλλουν οι παραγωγοί προϊόντων ανά πωλούµενη µο-
νάδα ή ανά τόνο προϊόντος, που διατίθεται στην αγορά και τη
διαδικασία επιλογής για τους φορείς διαχείρισης αποβλήτων.

4. Οι χρηµατικές εισφορές που καταβάλλονται από τους πα-
ραγωγούς των προϊόντων για τη συµµόρφωσή τους µε τις υπο-
χρεώσεις, που απορρέουν από τις ρυθµίσεις του παρόντος
προσδιορίζονται στο επιχειρησιακό σχέδιο που καταρτίζεται από
τους φορείς ΣΣΕΔ και υποβάλλεται προς έγκριση στον Ε.Ο.ΑΝ.,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις παρ. 5, 6 και 7 του άρθρου 7 του
ν. 2939/2001 και πρέπει:

α) να καλύπτουν το κόστος για τα προϊόντα που ο παραγωγός
διαθέτει στην αγορά, σύµφωνα µε την παρ. 3,

β) να διαµορφώνονται, όπου αυτό είναι δυνατόν, λαµβάνοντας
υπόψη τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις από τον κύκλο ζωής των
προϊόντων,

γ) να µην υπερβαίνουν το αναγκαίο κόστος για την παροχή
υπηρεσιών διαχείρισης αποβλήτων µε τρόπο οικονοµικά αποδο-
τικό. Το κόστος αυτό πρέπει να επιµερίζεται µε διαφάνεια µεταξύ
των παραγωγών και

δ) να διασφαλίζουν την ίση µεταχείριση των παραγωγών προ-
ϊόντων, ανεξάρτητα από τη χώρα προέλευσης, το µέγεθός τους
και το ύψος παραγωγής τους, χωρίς να προκαλούν δυσανάλογη
επιβάρυνση στους παραγωγούς.

Άρθρο 11
Πρόγραµµα διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού 

για τα αλιευτικά εργαλεία
(άρθρο 8 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904) 

1. Θεσπίζεται πρόγραµµα διευρυµένης ευθύνης του παραγω-
γού για τα αλιευτικά εργαλεία που περιέχουν πλαστική ύλη, µε
σκοπό τη µείωση των αλιευτικών εργαλείων που απορρίπτονται
στο θαλάσσιο περιβάλλον, καθώς και τη χωριστή συλλογή και
ανακύκλωση των αποβλήτων των αλιευτικών εργαλείων. Το πρό-
γραµµα εφαρµόζεται συµπληρωµατικά προς τις απαιτήσεις για
τα απόβλητα αλιευτικών σκαφών, που ορίζονται στην υπ’ αρ.
8111.1/41/6.3.2009 κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών,
Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Περιβάλλοντος, Χωρο-
ταξίας και Δηµοσίων Έργων και Εµπορικής Ναυτιλίας, Αιγαίου
και Νησιωτικής Πολιτικής (Β’ 412).

2. Από το έτος 2025, το ελάχιστο ετήσιο ποσοστό συλλογής
αποβλήτων αλιευτικών εργαλείων που περιέχουν πλαστική ύλη
µε σκοπό την ανακύκλωση θα ανέρχεται σε σαράντα τοις εκατό
(40%) κατά βάρος. 

3. Έως την 31η Δεκεµβρίου 2023, οι παραγωγοί των αλιευτι-
κών εργαλείων υποχρεούνται να σχεδιάσουν, να οργανώσουν και
να λειτουργήσουν ΣΣΕΔ πανελλαδικής εµβέλειας, κατά την έν-
νοια της περ. 9 του άρθρου 2 του ν. 2939/2001 (Α’ 24), για το σύ-
νολο των προϊόντων που διαθέτουν στην αγορά. Για την
οργάνωση και λειτουργία των ΣΣΕΔ εφαρµόζονται κατ’ αναλογία
τα άρθρα 4α, 4β, 4γ και 7, εξαιρουµένων των παρ. 1 και 3 του
άρθρου 7 του ν. 2939/2001. 

4. Στις υποχρεώσεις των φορέων ΣΣΕΔ, πέραν αυτών που προ-
βλέπονται στην παρ. 3, περιλαµβάνονται και οι εξής:

α) ο σχεδιασµός, η υλοποίηση και η ανάληψη του κόστους των
µέτρων ευαισθητοποίησης, σύµφωνα µε το άρθρο 14 σχετικά µε
τα αλιευτικά εργαλεία που περιέχουν πλαστική ύλη,

β) η ανάληψη του κόστους χωριστής συλλογής αποβλήτων
αλιευτικών εργαλείων που περιέχουν πλαστική ύλη και έχουν πα-
ραδοθεί σε κατάλληλες λιµενικές εγκαταστάσεις παραλαβής,
σύµφωνα µε την Οδηγία (ΕΕ) 2019/883 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου, της 17ης Απριλίου 2019 (L 151) ή
σε άλλα ισοδύναµα συστήµατα συλλογής που δεν εµπίπτουν στο
πεδίο εφαρµογής της εν λόγω Οδηγίας, και της επακόλουθης
µεταφοράς και επεξεργασίας των εν λόγω απορριµµάτων, στο
οποίο κόστος δύναται να περιλαµβάνεται η παροχή οικονοµικών
κινήτρων για την επιστροφή των αποβλήτων αλιευτικών εργα-
λείων από πλαστική ύλη,

γ) η συλλογή δεδοµένων, η υποβολή εκθέσεων στον Ε.Ο.ΑΝ.
και η ανάληψη του κόστους αυτών, σχετικά µε τα αλιευτικά ερ-
γαλεία που περιέχουν πλαστική ύλη, τα οποία διατίθενται στην
αγορά και τα απόβλητα αλιευτικών εργαλείων που συλλέγονται
και ανακυκλώνονται, για τους σκοπούς του άρθρου 16 και για
τον στόχο της παρ. 2 του παρόντος,

δ) η εφαρµογή επαρκούς µηχανισµού αυτοελέγχου των ΣΕΔ
που υποστηρίζεται από τακτικούς ανεξάρτητους ελέγχους για
την αξιολόγηση: δα) της οικονοµικής τους διαχείρισης, συµπε-
ριλαµβανοµένης της συµµόρφωσης µε τις απαιτήσεις που ορί-
ζονται στις περ. α’ και β’ της παρ. 5 και δβ) της ποιότητας των
στοιχείων που συλλέγονται και υποβάλλονται σύµφωνα µε την
περ. γ’. Οι ανεξάρτητοι έλεγχοι που υποστηρίζουν τους αυτοε-
λέγχους διενεργούνται από ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική
εταιρεία που είναι εγγεγραµµένος/η στο Δηµόσιο Μητρώο του
άρθρου 14 του ν. 4449/2017,

ε) η διάθεση στο κοινό πληροφοριών και, σχετικά µε την επί-
τευξη του στόχου της παρ. 2, το ιδιοκτησιακό καθεστώς και τα
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µέλη των ΣΣΕΔ, τις χρηµατικές εισφορές που καταβάλλουν οι
παραγωγοί προϊόντων ανά πωλούµενη µονάδα ή ανά τόνο προ-
ϊόντος που διατίθεται στην αγορά και τη διαδικασία επιλογής για
τους φορείς διαχείρισης αποβλήτων.

5. Οι χρηµατικές εισφορές που καταβάλλονται από τους πα-
ραγωγούς των προϊόντων για τη συµµόρφωσή τους µε τις υπο-
χρεώσεις που απορρέουν από τις ρυθµίσεις του παρόντος,
προσδιορίζονται στο επιχειρησιακό σχέδιο που καταρτίζεται από
τους φορείς ΣΣΕΔ και υποβάλλεται προς έγκριση στον Ε.Ο.ΑΝ.,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις παρ. 5, 6 και 7 του άρθρου 7 του
ν. 2939/2001 και πρέπει:

α) Nα καλύπτουν το κόστος για τα προϊόντα που διαθέτει ο πα-
ραγωγός στην αγορά, σύµφωνα µε την παρ. 4.

β) Nα λαµβάνουν υπόψη τον κυκλικό σχεδιασµό των αλιευτι-
κών εργαλείων, προκειµένου να ενθαρρυνθεί η προετοιµασία για
επαναχρησιµοποίηση και να διευκολυνθεί η ανακυκλωσιµότητα
στο τέλος του κύκλου ζωής.

γ) Nα µην υπερβαίνουν το αναγκαίο κόστος για την παροχή
υπηρεσιών διαχείρισης αποβλήτων µε τρόπο οικονοµικά αποδο-
τικό. Tο κόστος αυτό επιµερίζεται µε διαφάνεια µεταξύ των πα-
ραγωγών.

δ) Nα διασφαλίζουν την ίση µεταχείριση των παραγωγών προ-
ϊόντων, ανεξάρτητα από τη χώρα προέλευσης, το µέγεθός τους
και το ύψος παραγωγής τους, χωρίς να προκαλούν δυσανάλογη
επιβάρυνση στους παραγωγούς.

Άρθρο 12
Γενικές ρυθµίσεις για τα προγράµµατα διευρυµένης ευθύνης

του παραγωγού

1. Αναφορικά µε το κόστος καθαρισµού των απορριµµάτων
που ορίζεται στα άρθρα 8, 9 και 10 ισχύουν τα ακόλουθα:

α) Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ε.Ο.ΑΝ., µετά
από γνώµη των ΣΕΔ των άρθρων 8, 9 και 10, η οποία δηµοσιεύε-
ται στην ιστοσελίδα αυτού, καταρτίζεται, τριετές πρόγραµµα κα-
θαρισµού πανελλαδικής εµβέλειας, το οποίο καθορίζει: 

αα) το κόστος καθαρισµού, λαµβάνοντας υπόψη τις σχετικές
κατευθυντήριες γραµµές της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, και επιµε-
ρίζεται µεταξύ των ΣΕΔ των άρθρων 8, 9 και 10, τα οποία υπο-
χρεούνται να περιλαµβάνουν το εν λόγω κόστος στον ετήσιο
προϋπολογισµό τους,

αβ) το ποσό που θα πρέπει να διατεθεί στους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού
και σε κάθε αρµόδιο για τον καθαρισµό σύµφωνα µε την κείµενη
νοµοθεσία δηµόσιο φορέα, καθώς και τη διαδικασία διάθεσης
των ποσών από τα ΣΕΔ των άρθρων 8, 9 και 10,

αγ) τη διαδικασία ελέγχου της προόδου και περαίωσης των
εργασιών καθαρισµού και 

αδ) κάθε άλλο θέµα σχετικά µε τις δράσεις του παρόντος.
β) Το πρώτο πρόγραµµα καθαρισµού καταρτίζεται, σύµφωνα

µε την περ. α’ εντός του 2022 και αφορά στην τριετία 2023 έως
2025.

γ) Το κόστος καθαρισµού πρέπει να περιορίζεται στις δραστη-
ριότητες που αναλαµβάνονται από τις δηµόσιες αρχές ή για λο-
γαριασµό αυτών.

δ) Η µεθοδολογία υπολογισµού πρέπει να επιτρέπει τον ανα-
λογικό καθορισµό του κόστους για την αποµάκρυνση των απορ-
ριµµάτων.

2. Οι παραγωγοί που είναι εγκατεστηµένοι σε κράτος - µέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και διαθέτουν προϊόντα στην αγορά,
ορίζουν νοµικό ή φυσικό πρόσωπο εγκατεστηµένο στην Ελλάδα
ως εξουσιοδοτηµένο αντιπρόσωπο, για τους σκοπούς της εκπλή-
ρωσης των υποχρεώσεων που απορρέουν από τα προγράµµατα
διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού στην Ελλάδα. Ο ορισµός
του εξουσιοδοτηµένου αντιπροσώπου γίνεται µε γραπτή εντολή.

3. Κάθε παραγωγός που είναι εγκατεστηµένος στην Ελλάδα,
ο οποίος πωλεί πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης, που απαριθ-
µούνται στο Μέρος Ε’ του Παραρτήµατος I και αλιευτικά εργα-
λεία που περιέχουν πλαστική ύλη σε άλλο κράτος - µέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στο οποίο δεν είναι εγκατεστηµένος, ορίζει
εξουσιοδοτηµένο αντιπρόσωπο στο άλλο κράτος - µέλος. Ο
εξουσιοδοτηµένος αντιπρόσωπος είναι το πρόσωπο που είναι

υπεύθυνο για την εκπλήρωση των υποχρεώσεων του συγκεκρι-
µένου παραγωγού, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος,
στην επικράτεια του άλλου κράτους -  µέλους. Ο ορισµός του
εξουσιοδοτηµένου αντιπροσώπου γίνεται µε γραπτή εντολή. 

4. Ο Ε.Ο.ΑΝ. παρακολουθεί την πορεία υλοποίησης των στό-
χων των προγραµµάτων διευρυµένης ευθύνης παραγωγού και
θέτει τους κατάλληλους όρους και προϋποθέσεις κατά την έγ-
κριση, τροποποίηση ή ανανέωση της έγκρισης οργάνωσης και
λειτουργίας των ΣΕΔ, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 7
του ν. 2939/2001.

5. Ο Ε.Ο.ΑΝ. διαβουλεύεται τακτικά, µε ψηφιακά ή άλλα πρό-
σφορα µέσα, µε τα ενδιαφερόµενα µέρη που εµπλέκονται στην
εφαρµογή των προγραµµάτων διευρυµένης ευθύνης του παρα-
γωγού των άρθρων 8, 9, 10 και 11 και ιδίως, τις αρµόδιες υπηρε-
σίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και των
λοιπών συναρµόδιων υπουργείων και δηµόσιων φορέων, την το-
πική αυτοδιοίκηση, τους παραγωγικούς, εµπορικούς και επαγ-
γελµατικούς φορείς και συλλόγους, τους επιστηµονικούς φορείς
και συλλόγους, την ακαδηµαϊκή κοινότητα, τις επιχειρήσεις εναλ-
λακτικής διαχείρισης αποβλήτων ή και δικτύων επαναχρησιµο-
ποίησης ή τους φορείς της κοινωνικής οικονοµίας, επισκευής και
προετοιµασίας για επαναχρησιµοποίηση, τους φορείς ΣΕΔ και
τις περιβαλλοντικές και καταναλωτικές οργανώσεις. Κατ’ ελάχι-
στον, δύο (2) φορές ετησίως, ο Πρόεδρος του Ε.Ο.ΑΝ. συγκαλεί
συνεδρίαση µε εκπροσώπους των ενδιαφεροµένων µερών του
πρώτου εδαφίου κατά την οποία συζητούνται θέµατα που αφο-
ρούν στη ρύθµιση, οργάνωση, λειτουργία και τα αποτελέσµατα
της εναλλακτικής διαχείρισης. 

6. Οι φορείς ΣΕΔ δύνανται να συνεργάζονται µε νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου που δραστηριοποιούνται στη
διαχείριση αποβλήτων, τοπικές αρχές και περιβαλλοντικές µη κυ-
βερνητικές οργανώσεις, µε σκοπό την επίτευξη των στόχων των
προγραµµάτων διευρυµένης ευθύνης του παραγωγού του πα-
ρόντος.

Άρθρο 13
Χωριστή συλλογή

(άρθρο 9 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

1. Για τα απόβλητα πλαστικών προϊόντων µίας χρήσης που
απαριθµούνται στο Μέρος ΣΤ’ του Παραρτήµατος I, τίθενται οι
ακόλουθοι ποσοτικοί στόχοι:

α) έως το έτος 2025, η χωριστή συλλογή για ανακύκλωση των
αποβλήτων αυτών θα πρέπει να είναι ίση τουλάχιστον µε το εβδο-
µήντα επτά τοις εκατό (77 %) αυτών των πλαστικών προϊόντων
µίας χρήσης που διατίθενται στην αγορά σε ένα δεδοµένο έτος,
κατά βάρος,

β) έως το έτος 2029, η χωριστή συλλογή για ανακύκλωση των
αποβλήτων αυτών θα πρέπει να είναι ίση τουλάχιστον µε το ενε-
νήντα τοις εκατό (90 %) αυτών των πλαστικών προϊόντων µίας
χρήσης που διατίθενται στην αγορά σε ένα δεδοµένο έτος, κατά
βάρος.

Η µεθοδολογία για τον υπολογισµό και την επαλήθευση των
στόχων χωριστής συλλογής που ορίζονται στην παρ. 1 καθορί-
ζεται µε εκτελεστική πράξη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

2. Τα πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης της παρ. 1, τα οποία δια-
τίθενται στην αγορά, τεκµαίρεται ότι ισούνται µε την ποσότητα
των αποβλήτων που παράγονται από τα προϊόντα αυτά, συµπε-
ριλαµβανοµένων των απορριµµάτων, κατά τη διάρκεια του ίδιου
έτους στην Ελληνική Επικράτεια.

3. Για την επίτευξη των στόχων της παρ. 1, έως τις 5 Ιανουα-
ρίου 2023 οι παραγωγοί των πλαστικών προϊόντων µίας χρήσης
που απαριθµούνται στο Μέρος ΣΤ’ του Παραρτήµατος I υποχρε-
ούνται να σχεδιάσουν, να οργανώσουν και να λειτουργήσουν ένα
ενιαίο ΣΣΕΔ αποβλήτων συσκευασιών πανελλαδικής εµβέλειας,
κατά την έννοια της περ. 9 του άρθρου 2 του ν. 2939/2001, µε
αποκλειστικό σκοπό την εφαρµογή συστήµατος επιστροφής εγ-
γύησης για τα εν λόγω προϊόντα. Για την οργάνωση και λειτουρ-
γία του ΣΣΕΔ εφαρµόζονται τα άρθρα 4α, 4β, 4γ και 7 του ν.
2939/2001 και το άρθρο 8 του παρόντος. 

4. Σύµφωνα µε το σύστηµα επιστροφής εγγύησης, ο κατανα-
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λωτής κατά την αγορά προϊόντος της παρ. 1 καταβάλλει εγγυο-
δοτικό αντίτιµο, το οποίο του αποδίδεται κατά την επιστροφή του
προϊόντος µε σκοπό τη χωριστή συλλογή για ανακύκλωση. Το εν
λόγω σύστηµα, λειτουργεί συµπληρωµατικά µε άλλα συστήµατα
εναλλακτικής διαχείρισης αποβλήτων συσκευασιών, καλύπτοντας
κατ’ ελάχιστον τα πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης της παρ. 1. Στο
σύστηµα δύναται να τεθεί επιπλέον στόχος επαναχρησιµοποίησης
των φιαλών µε την απόφαση της παρ. 8 του άρθρου 19.

5. Το ΣΣΕΔ αποτελεί τον διαχειριστή του συστήµατος επιστρο-
φής εγγύησης και φέρει την οργανωτική ευθύνη λειτουργίας του.
Οι παραγωγοί των προϊόντων της παρ. 1 µέσω των χρηµατικών
εισφορών που καταβάλλουν στο ΣΣΕΔ καλύπτουν το συνολικό
κόστος της χωριστής συλλογής, συµπεριλαµβανοµένων των ει-
δικών συστηµάτων συλλογής, της µεταφοράς, αποθήκευσης και
επεξεργασίας των αποβλήτων που προκύπτουν από την κατανά-
λωση των εν λόγω προϊόντων, καθώς και τα λοιπά κόστη που
αναφέρονται στο άρθρο 8. Το ύψος των χρηµατικών εισφορών
διαµορφώνεται λαµβάνοντας υπόψη τα κόστη της παρούσας και
τα έσοδα από την επαναχρησιµοποίηση, τις πωλήσεις δευτερο-
γενών πρώτων υλών και τα µη απαιτηθέντα εγγυοδοτικά αντίτιµα.

6. Οι παραγωγοί διαθέτουν τα προϊόντα της παρ. 1 στην αγορά
ενσωµατώνοντας το εγγυοδοτικό αντίτιµο, το οποίο ο τελικός κα-
ταναλωτής πληρώνει κατά την αγορά του προϊόντος και λαµβάνει
πίσω µε την επιστροφή του προϊόντος ή αποβλήτου στα σηµεία
επιστροφής. 

7. Σηµεία επιστροφής αποτελούν οι επιχειρήσεις λιανικής πώ-
λησης. Τέτοια σηµεία δύνανται να αποτελέσουν και οι παραχω-
ρούµενοι για τον σκοπό της υλοποίησης του συστήµατος
επιστροφής εγγύησης κοινόχρηστοι χώροι ή άλλοι κατάλληλοι
χώροι των φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, όπως ορίζεται στην
περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 ή και φυσικών
ή νοµικών προσώπων για την εκπλήρωση των σκοπών του πα-
ρόντος. Οι επιχειρήσεις λιανικού εµπορίου που διαθέτουν τα
προϊόντα του Μέρους ΣΤ’ του Παραρτήµατος I υποχρεούνται να
συνεργάζονται µε το ΣΣΕΔ για να επιτελούν τη λειτουργία ση-
µείου επιστροφής.

8. Το σύνολο των προϊόντων του παρόντος πρέπει να φέρουν
κατάλληλη σήµανση, οι προδιαγραφές της οποίας καθορίζονται
µε την απόφαση της παρ. 8 του άρθρου 19.

9. Το ΣΣΕΔ συνεργάζεται µε επιχειρήσεις συλλογής και µετα-
φοράς προϊόντων και διαχείρισης αποβλήτων, καθώς και µε τους
Ο.Τ.Α. για την επίτευξη των στόχων του παρόντος.

Άρθρο 14
Μέτρα ευαισθητοποίησης

(άρθρο 10 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

1. Οι φορείς ΣΕΔ των άρθρων 8, 9, 10 και 11 καταρτίζουν, ορ-
γανώνουν και υλοποιούν ετησίως προγράµµατα ενηµέρωσης και
ευαισθητοποίησης των καταναλωτών αναφορικά µε:

α) Την ενηµέρωση των καταναλωτών και την ενθάρρυνσή τους
για υπεύθυνη καταναλωτική συµπεριφορά, προκειµένου να µει-
ωθούν τα απορρίµµατα από προϊόντα που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος.

β) Την πληροφόρηση των καταναλωτών των πλαστικών προ-
ϊόντων µίας χρήσης που απαριθµούνται στο Μέρος Ζ’ του Πα-
ραρτήµατος I και των χρηστών αλιευτικών εργαλείων που
περιέχουν πλαστική ύλη σχετικά µε: 

βα) τη διαθεσιµότητα επαναχρησιµοποιήσιµων εναλλακτικών
προϊόντων, συστηµάτων επαναχρησιµοποίησης και επιλογών δια-
χείρισης αποβλήτων για τα εν λόγω πλαστικά προϊόντα µίας χρή-
σης και για τα αλιευτικά εργαλεία που περιέχουν πλαστική ύλη,
καθώς και τις βέλτιστες πρακτικές στην ορθή διαχείριση αποβλή-
των που διενεργείται σύµφωνα µε το άρθρο 14 του ν. 4042/2012
(Α’ 24),

ββ) τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις της απόρριψης στο περι-
βάλλον και άλλων ακατάλληλων τρόπων διάθεσης αποβλήτων
πλαστικών προϊόντων µίας χρήσης και αλιευτικών εργαλείων που
περιέχουν πλαστική ύλη, ιδίως για το θαλάσσιο περιβάλλον,

βγ) τις επιπτώσεις που έχει ο ακατάλληλος τρόπος διάθεσης
των αποβλήτων των εν λόγω πλαστικών προϊόντων µίας χρήσης

στο αποχετευτικό δίκτυο.
γ) Την πληροφόρηση των καταναλωτών σχετικά µε τη σή-

µανση που πρέπει να φέρουν τα πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης
ή τα εναλλακτικά προϊόντα που πρόκειται να έλθουν σε επαφή
µε τρόφιµα.

δ) Την πληροφόρηση των καταναλωτών σχετικά µε τη σή-
µανση που δύνανται να φέρουν τα πλαστικά προϊόντα µίας χρή-
σης ή τα εναλλακτικά τους, καθώς και τυχόν παραπλανητικούς,
ανακριβείς ή ψευδείς περιβαλλοντικούς ισχυρισµούς.

ε) Την πληροφόρηση όλων των επαγγελµατιών στον τοµέα της
αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας για τη διαχείριση των αλιευ-
τικών εργαλείων που περιέχουν πλαστική ύλη, αλλά και του ευ-
ρύτερου κοινού για τα θαλάσσια απορρίµµατα, σε συνεργασία
µε τους συναρµόδιους φορείς, σύµφωνα και µε τα προβλεπό-
µενα στα προγράµµατα του άρθρου 12 του ν. 3983/2011. 

2. Τα προγράµµατα ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης εγκρί-
νονται µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου του Ε.Ο.ΑΝ. και
η υλοποίηση αυτών παρακολουθείται από τις αρµόδιες υπηρε-
σίες του Ε.Ο.ΑΝ.. Το πρώτο πρόγραµµα ενηµέρωσης και ευαι-
σθητοποίησης, κατ’ εξαίρεση, υποβάλλεται µε το επιχειρησιακό
σχέδιο που καταρτίζεται από τους νέους φορείς ΣΕΔ και υπο-
βάλλεται προς έγκριση στον Ε.Ο.ΑΝ., σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στο άρθρο 7 του ν. 2939/2001 και για τους υφιστάµενους φορείς
ΣΕΔ κατά την πρώτη, µετά από την έναρξη ισχύος του παρόντος,
τροποποίηση του επιχειρησιακού τους σχεδίου.

3. Τα προγράµµατα ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης δύνα-
ται να περιλαµβάνουν τις ακόλουθες ενέργειες:

α) τη δηµιουργία κεντρικής ιστοσελίδας για τη βασική πληρο-
φόρηση του κοινού και τη δηµιουργία σελίδων σε µέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης,

β) προωθητικές ενέργειες µε συµµετοχή του κοινού, όπως εκ-
δηλώσεις, συνέδρια ή εκθέσεις πανελλαδικής εµβέλειας,

γ) την προβολή µηνυµάτων ευαισθητοποίησης σε µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης, καταχωρήσεις σε έντυπο και ηλεκτρονικό τύπο,
ειδικές παραγωγές, βίντεο,

δ) την παραγωγή και διάθεση εξειδικευµένων οδηγών για την
ενηµέρωση του κοινού, 

ε) προωθητικές δράσεις µε παραγωγή και δωρεάν διάθεση
εναλλακτικών προϊόντων,

στ) προωθητικές δράσεις καθαρισµού ακτών και εν γένει κοι-
νόχρηστων χώρων, 

ζ) εκπαιδευτικές δράσεις σε µαθητές πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης. 

4. Με την επιφύλαξη των υποχρεώσεων των φορέων ΣΕΔ της
παρ. 1 και σύµφωνα µε τους σκοπούς της, το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας από κοινού µε τον Ε.Ο.ΑΝ., δύναται να
οργανώνει και να υλοποιεί πρόγραµµα ενηµέρωσης και ευαισθη-
τοποίησης.

Άρθρο 15
Εφαρµογή και συντονισµός των µέτρων
(άρθρο 11 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

1. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας συνιστά την αρ-
µόδια αρχή για την εφαρµογή και τον συντονισµό των µέτρων
του παρόντος.

2. Τα µέτρα αυτά πρέπει να είναι συµβατά µε: 
α) τα προγράµµατα µέτρων που θεσπίζονται δυνάµει του άρ-

θρου 12 του ν. 3983/2011 για την προστασία και διαχείριση του
θαλάσσιου περιβάλλοντος,

β) τα σχέδια διαχείρισης και τα προγράµµατα µέτρων που θε-
σπίζονται, σύµφωνα µε τον ν. 3199/2003 (Α’ 280) για την προστα-
σία και διαχείριση των υδάτων,

γ) τα σχέδια διαχείρισης αποβλήτων και τα προγράµµατα πρό-
ληψης δηµιουργίας αποβλήτων που θεσπίζονται σύµφωνα µε τα
άρθρα 22, 23 και 35 του ν. 4042/2012,

δ) τα σχέδια παραλαβής και διαχείρισης αποβλήτων που θε-
σπίζονται δυνάµει της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/883 και

ε) την κείµενη ενωσιακή και εθνική νοµοθεσία περί τροφίµων,
προκειµένου να εξασφαλιστεί ότι δεν θίγονται η υγιεινή και η
ασφάλεια των τροφίµων.
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Άρθρο 16
Συστήµατα πληροφοριών και υποβολή εκθέσεων

(άρθρο 13 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

1. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας µετά από εισή-
γηση του Ε.Ο.ΑΝ., υποβάλλει έκθεση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
κάθε έτος, αναφορικά µε τα εξής:

α) δεδοµένα σχετικά µε τα πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης
που απαριθµούνται στο Μέρος Α’ του Παραρτήµατος I, τα οποία
έχουν διατεθεί στην αγορά κάθε έτος, προκειµένου να καταδειχ-
θεί η µείωση της κατανάλωσης, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρ-
θρου 4,

β) πληροφορίες για τα µέτρα που λαµβάνονται κατ’ εφαρµογή
των παρ. 2 έως και 6 του άρθρου 4 για τους σκοπούς της παρ. 1
του άρθρου αυτού,     

γ) δεδοµένα σχετικά µε τα πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης
που απαριθµούνται στο Μέρος ΣΤ’ του Παραρτήµατος I, τα
οποία συλλέχθηκαν χωριστά κάθε έτος, προκειµένου να κατα-
δειχθεί η επίτευξη των στόχων χωριστής συλλογής, σύµφωνα µε
την παρ. 1 του άρθρου 13,

δ) δεδοµένα για τα αλιευτικά εργαλεία που περιέχουν πλα-
στική ύλη, τα οποία διατίθενται στην αγορά και σχετικά µε τα
απόβλητα αλιευτικών εργαλείων που συλλέγονται κάθε έτος,
σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 11,

ε) πληροφορίες σχετικά µε την περιεκτικότητα σε ανακυκλω-
µένες ύλες σε φιάλες ποτών που απαριθµούνται στο Μέρος ΣΤ’
του Παραρτήµατος I, προκειµένου να καταδειχθεί η επίτευξη των
στόχων που ορίζονται στην παρ. 2 του άρθρου 6 και

στ) δεδοµένα για τα απόβλητα µετά από την κατανάλωση των
πλαστικών προϊόντων µίας χρήσης που απαριθµούνται στο
Τµήµα III του Μέρους Ε’ του Παραρτήµατος I, τα οποία συλλέ-
γονται σύµφωνα µε την περ. δ’ της παρ. 3 του άρθρου 10.

Τα αναφερόµενα στις περ. α’ έως και στ’ δεδοµένα και πληρο-
φορίες υποβάλλονται ηλεκτρονικά, εντός δεκαοκτώ (18) µηνών
από τη λήξη του έτους υποβολής στοιχείων, για το οποίο αυτά
συλλέχθηκαν. 

Η πρώτη περίοδος υποβολής στοιχείων είναι το έτος 2022,
εξαιρουµένων των περ. ε’ και στ’, για τις οποίες η πρώτη περίο-
δος υποβολής στοιχείων είναι το έτος 2023.

2. Τα δεδοµένα και οι πληροφορίες που υποβάλλονται, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 1, συνοδεύονται από έκθεση
ποιοτικού ελέγχου και διαβιβάζονται µε τον µορφότυπο που θε-
σπίζεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

3. Οι εκθέσεις των παρ. 1 και 2 εκπονούνται από τις αρµόδιες
υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας µετά
από εισήγηση του διοικητικού συµβουλίου του Ε.Ο.ΑΝ., κατόπιν
διαβούλευσης µε τις αρµόδιες υπηρεσίες κάθε συναρµόδιου
Υπουργείου. 

Άρθρο 17
Έλεγχοι

Για τον έλεγχο της εφαρµογής των ρυθµίσεων του παρόντος
νόµου:

α) Ο Ε.Ο.ΑΝ. οργανώνει και διενεργεί ελέγχους, σύµφωνα µε
το άρθρο 19Α του ν. 2939/2001, αναφορικά µε: 

αα) τη συµµόρφωση των επιχειρήσεων λιανικού εµπορίου και
µαζικής εστίασης µε τις απαιτήσεις του άρθρου 4 για τα πλα-
στικά προϊόντα µίας χρήσης του Μέρους Α’ του Παραρτήµατος
I,

αβ) τη συµµόρφωση µε τις απαιτήσεις για τα προϊόντα του άρ-
θρου 6 και τις απαιτήσεις, σχετικά µε τη σήµανση του άρθρου 7,

αγ) την τήρηση και εφαρµογή των µέτρων και υποχρεώσεων
που προβλέπονται στα προγράµµατα διευρυµένης ευθύνης του
παραγωγού προϊόντων, καθώς και την οργάνωση και λειτουργία
των φορέων ΣΕΔ που προβλέπονται στα άρθρα 8 έως 14,

αε) την τήρηση από τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού των υποχρεώσεων
του άρθρου 4.

Για τη διενέργεια των ελέγχων, ο Ε.Ο.ΑΝ. µπορεί να ζητά τη
συνδροµή των ελεγκτικών υπηρεσιών της Γενικής Γραµµατείας
Εµπορίου και Προστασίας του Καταναλωτή του Υπουργείου Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, καθώς και κάθε άλλης αρµόδιας δηµό-
σιας αρχής.

β) Η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.), εφόσον
κατά τους διενεργούµενους ελέγχους διαπιστώνει τη µη ορθή
απόδοση της εισφοράς προστασίας του περιβάλλοντος, απο-
στέλλει στον Ε.Ο.ΑΝ. σχετική πληροφοριακή έκθεση. 

γ) Η Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου Αγοράς (ΔΙ.Μ.Ε.Α.) του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων διενεργεί ελέγχους στο
πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της, σύµφωνα µε το Κεφάλαιο Α’ του
Μέρους Α’ του ν. 4712/2020 (Α’ 146) για τη διαπίστωση της συµ-
µόρφωσης των καταναλωτικών προϊόντων µε τις διατάξεις του
παρόντος, συµπεριλαµβανοµένης της τήρησης των απαιτήσεων
για τη σήµανσή τους.

δ) Ο Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων (Ε.Φ.Ε.T.), στο πλαί-
σιο των αρµοδιοτήτων του σύµφωνα µε το άρθρο 5 του ν.
2741/1999 (Α’ 199), ελέγχει τη συµµόρφωση �ε την κείµενη νο-
µοθεσία για τα υλικά και αντικείµενα, που προορίζονται να έρ-
θουν σε επαφή �ε τρόφιµα που εντάσσονται στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος ή υποκαθιστούν τα πλαστικά προϊόντα
µίας χρήσης ως εναλλακτικά προϊόντα.

Άρθρο 18
Κυρώσεις

(άρθρο 14 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904)

1. Στις επιχειρήσεις λιανικού εµπορίου, µαζικής εστίασης, τρο-
φοδοσίας (catering) µε απευθείας διάθεση τροφίµων και ποτών
στον καταναλωτή, καθώς και στις επιχειρήσεις παρασκευής ή και
προσφοράς τροφίµων και ποτών σε κινητούς ή προσωρινούς χώ-
ρους και στις επιχειρήσεις ή µεµονωµένους ιδιώτες που εκµε-
ταλλεύονται αυτόµατους πωλητές τροφίµων ή ροφηµάτων κάθε
κατηγορίας που δεν συµµορφώνονται µε τις παρ. 3, 4, 5 και 6
του άρθρου 4, επιβάλλεται πρόστιµο ύψους πεντακοσίων (500)
ευρώ ανά παράβαση.

2. Η διάθεση των προϊόντων της παρ. 1 του άρθρου 4 στους
καταναλωτές, χωρίς την επιβολή της εισφοράς της παρ. 3 του
άρθρου 4, επισύρει πρόστιµο ύψους πεντακοσίων (500) ευρώ
ανά παράβαση στις επιχειρήσεις της περ. α’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 4. Η µη απόδοση της εισφοράς επισύρει πρόστιµο ύψους
χιλίων (1.000) ευρώ ανά παράβαση στις ως άνω επιχειρήσεις.

3.α) Στους παραγωγούς που δεν συµµορφώνονται µε τις υπο-
χρεώσεις της παρ. 1 του άρθρου 5, επιβάλλεται πρόστιµο ύψους
ένα τοις εκατό (1 %) επί του συνολικού κύκλου εργασιών της τε-
λευταίας χρήσης της επιχείρησης µε βάση τον κύκλο εργασιών
της τελευταίας υποβληθείσας δήλωσης φορολογίας εισοδήµα-
τος. 

β) Σε κάθε άλλο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που παραβαίνει την
υποχρέωση της παρ. 1 του άρθρου 5 επιβάλλεται πρόστιµο
ύψους χιλίων (1.000) ευρώ εάν διαθέτει µέχρι και διακόσια (200)
τεµάχια. Σε περίπτωση που τα ανωτέρω πρόσωπα διαθέτουν άνω
των διακοσίων (200) τεµαχίων το πρόστιµο προσαυξάνεται κατά
πέντε (5) ευρώ το τεµάχιο. 

4.α) Στους παραγωγούς που δεν συµµορφώνονται µε την παρ.
1 του άρθρου 6 επιβάλλεται πρόστιµο ύψους ένα τοις εκατό (1
%) επί του συνολικού κύκλου εργασιών της τελευταίας χρήσης
της επιχείρησης µε βάση τον κύκλο εργασιών της τελευταίας
υποβληθείσας δήλωσης φορολογίας εισοδήµατος. 

β) Σε κάθε άλλο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που παραβαίνει την
υποχρέωση της παρ. 1 του άρθρου 6 επιβάλλεται πρόστιµο
ύψους πεντακοσίων (500) ευρώ εφόσον διαθέτουν µέχρι και
εκατό (100) τεµάχια. Σε περίπτωση που διαθέτουν άνω των εκατό
(100) τεµαχίων το πρόστιµο προσαυξάνεται κατά πέντε (5) ευρώ
το τεµάχιο.  

5. Στους παραγωγούς που δεν συµµορφώνονται µε την υπο-
χρέωση της παρ. 2 του άρθρου 6 ή µε τις απαιτήσεις του συστή-
µατος διασφάλισης της ποιότητας των διεργασιών ανακύκλωσης
και ιχνηλασιµότητας των ανακυκλωµένων πλαστικών, σύµφωνα
µε τον κανονισµό (ΕΚ) υπ’ αρ. 282/2008 της Επιτροπής και το
πρότυπο ΕΛΟΤ EN 15343, όπως αυτό θα καθορισθεί µε την από-
φαση της παρ. 4 του άρθρου 19, επιβάλλεται πρόστιµο ύψους
ένα τοις εκατό (1 %) επί του ειδικού κύκλου εργασιών των διερ-
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γασιών παραγωγής πλαστικής φιάλης χωρητικότητας έως τρία
(3) λίτρα όπως προκύπτει από τα, κατά τις ισχύουσες διατάξεις,
τηρούµενα βιβλία εκ µέρους της εταιρείας.

6. Στους παραγωγούς που δεν συµµορφώνονται µε τις υπο-
χρεώσεις των παρ. 1 και 3 του άρθρου 7, επιβάλλεται πρόστιµο
ύψους:

α) Για µη ύπαρξη σήµανσης χιλίων (1.000) ευρώ, εάν διαθέ-
τουν µέχρι και διακόσια (200) τεµάχια. Σε περίπτωση που διαθέ-
τουν άνω των διακοσίων (200) τεµαχίων, το πρόστιµο
προσαυξάνεται κατά πέντε (5) ευρώ το τεµάχιο. 

β) Για ελλιπή σήµανση χιλίων (1.000) ευρώ, εάν διαθέτουν
µέχρι και διακόσια (200) τεµάχια. Σε περίπτωση που διαθέτουν
άνω των διακοσίων (200) τεµαχίων, το πρόστιµο προσαυξάνεται
κατά πέντε (5) ευρώ το τεµάχιο.

γ) Για παραπλανητική σήµανση ύψους πέντε χιλιάδων (5.000)
ευρώ, εάν διαθέτουν µέχρι και πεντακόσια (500) τεµάχια. Σε πε-
ρίπτωση που διαθέτουν άνω των πεντακοσίων (500) τεµαχίων, το
πρόστιµο προσαυξάνεται κατά δέκα (10) ευρώ το τεµάχιο. 

7. Στους παραγωγούς, καθώς και στους φορείς ΣΕΔ που πα-
ραβαίνουν τις υποχρεώσεις που απορρέουν από τα άρθρα 8 έως
και 14, επιβάλλονται οι ακόλουθες κυρώσεις:

α) σε περίπτωση παράβασης από τους παραγωγούς της υπο-
χρέωσης συµµετοχής σε ΣΣΕΔ ή σχεδιασµού, οργάνωσης και
λειτουργίας ΣΕΔ σύµφωνα µε τα άρθρα 8, 9, 10, 11 και 13, επι-
βάλλονται οι κυρώσεις της παρ. 1 του άρθρου 20Α του ν.
2939/2001,

β) για τους φορείς ΣΣΕΔ οι οποίοι δεν έχουν επιτύχει τους στό-
χους της παρ. 2 του άρθρου 11 επιβάλλονται οι κυρώσεις της
παρ. 7 του άρθρου 20Α του ν. 2939/2001,

γ) για τους φορείς ΑΣΕΔ ή ΣΣΕΔ, οι οποίοι δεν συµµορφώνον-
ται µε τις υποχρεώσεις της παρ. 3 του άρθρου 8, της παρ. 3 του
άρθρου 9, της παρ. 5 του άρθρου 10, καθώς και της παρ. 5 του
άρθρου 11, όπως εξειδικεύονται µε τις αποφάσεις που εκδίδον-
ται κατ’ εξουσιοδότηση του παρόντος, επιβάλλονται οι κυρώσεις
της παρ. 5 του άρθρου 20Α του ν. 2939/2001.

8. Στους παραγωγούς καθώς και στους φορείς ΣΕΔ που πα-
ραβαίνουν τις απαιτήσεις που απορρέουν από την παρ. 1 του άρ-
θρου 8, την παρ. 2 του άρθρου 9, την παρ. 2 του άρθρου 10, την
παρ. 3 του άρθρου 11 και την παρ. 3 του άρθρου 13, επιβάλλον-
ται οι κυρώσεις που προβλέπονται για παράβαση των άρθρων
4α, 4β, 4γ και 7 του ν. 2939/2001 στα άρθρα 20 και 20Α του
νόµου αυτού.

9. Όποιος παρεµποδίζει ή µε οποιονδήποτε τρόπο αποφεύγει
τη διενέργεια ελέγχων από τον Ε.Ο.ΑΝ. ή από οποιοδήποτε άλλο
αρµόδιο όργανο ελέγχου σύµφωνα µε το άρθρο 17, καθώς και
όποιος αρνείται την παροχή στοιχείων ή πληροφοριών κατά τη
διενέργεια αυτών των ελέγχων ή παρέχει ψευδείς πληροφορίες
ή στοιχεία τιµωρείται µε πρόστιµο από χίλια (1.000) έως τριάντα
χιλιάδες (30.000) ευρώ. Για την επιµέτρηση της κύρωσης λαµ-
βάνονται υπόψη ιδίως η σοβαρότητα της παράβασης, η συµµόρ-
φωση ή µη στις υποδείξεις των αρµόδιων οργάνων µετά από τη
διαπίστωση της παράβασης, παρόµοιες παραβάσεις στο παρελ-
θόν και ο βαθµός υπαιτιότητας, το όφελος που έχει αποκοµίσει
ο παραβάτης από την παράβαση και τα οικονοµικά του µεγέθη.

10. Σε περίπτωση υποτροπής για τις ως άνω παραβάσεις εντός
τριετίας, τα ποσά των ανωτέρω επιβαλλόµενων προστίµων δι-
πλασιάζονται. Σε περίπτωση επανειληµµένης υποτροπής εντός
του ίδιου χρονικού διαστήµατος τα ποσά των προστίµων τριπλα-
σιάζονται. 

11. Οι κυρώσεις επιβάλλονται από το διοικητικό συµβούλιο του
Ε.Ο.ΑΝ., ύστερα από κλήση του καθ’ ου να εκθέσει τις απόψεις
του, µέσα σε προθεσµία δεκαπέντε (15) ηµερολογιακών ηµερών.
Κατόπιν της βεβαίωσης της παράβασης από τον Ε.Ο.ΑΝ., η σχε-
τική έκθεση κοινοποιείται στον ελεγχόµενο µαζί µε την κλήση του
σε ακρόαση. Ειδικά για την επιβολή των κυρώσεων που προβλέ-
πονται στην παρ. 2, δύναται να χορηγηθεί στον παραβάτη εύ-
λογη προθεσµία για συµµόρφωση. Στην περίπτωση αυτή οι
ενέργειες συµµόρφωσης εκ µέρους του παραβάτη, συνεκτιµών-
ται από τον Ε.Ο.ΑΝ., ο οποίος δύναται να επιβάλει µειωµένο πρό-
στιµο κατά είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) στον παραβάτη εφόσον
αυτός συµµορφώθηκε αποδεδειγµένα. Η συµµόρφωση διαπι-

στώνεται µε την απόφαση επιβολής κύρωσης. Για την επιµέ-
τρηση των κυρώσεων των παρ. 7, 8 και 9 εφαρµόζεται η από-
φαση του διοικητικού συµβουλίου του Ε.Ο.ΑΝ. της παρ. 13 του
άρθρου 20Α του ν. 2939/2001.

12. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται κατ’ εφαρµογή των ανω-
τέρω παραγράφων βεβαιώνονται από τον Ε.Ο.ΑΝ., εισπράττονται
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κ.Ε.Δ.Ε. και αποδίδονται στον
Ε.Ο.ΑΝ., σύµφωνα µε την περ. ζ’ της παρ. 8 του άρθρου 24 του
ν. 2939/2001, σε ειδικό λογαριασµό, προκειµένου να διατεθούν
για έργα και δράσεις που αποσκοπούν στη µείωση του αντίκτυ-
που των πλαστικών προϊόντων µίας χρήσης του παραρτήµατος Ι
στο περιβάλλον. 

13. Οι κυρώσεις που προβλέπονται στις παρ. 1 και 2, επιβάλ-
λονται ανεξάρτητα από τις αστικές, ποινικές και διοικητικές κυ-
ρώσεις που προβλέπονται στα άρθρα 28, 29 και 30 του ν.
1650/1986 (Α’  160), στο άρθρο 13Α του      ν. 2251/1994, στην
υπ’ αρ. 91354/24.08.2017 απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας
και Ανάπτυξης (Β’ 2983) και σε άλλες διατάξεις της κείµενης νο-
µοθεσίας. 

Άρθρο 19
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Σε εφαρµογή του άρθρου 12 της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/904,
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων
και Περιβάλλοντος και Ενέργειας καθορίζονται οι προδιαγραφές
για το τι πρέπει να θεωρείται πλαστικό προϊόν µίας χρήσης.

2. Σε περιπτώσεις ανωτέρας βίας που επηρεάζουν τη λειτουρ-
γία της φορολογικής διοίκησης ή σε περιπτώσεις φυσικών κατα-
στροφών ή άλλων αντίστοιχων, εξαιρετικών και δυσµενών
συµβάντων που επηρεάζουν τους φορολογούµενους, για την
εφαρµογή της περ. ζ’ της παρ. 3 του άρθρου 4, δύναται να ορί-
ζεται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών διαφορετική προ-
θεσµία για την υποβολή της δήλωσης απόδοσης εισφοράς
προστασίας του περιβάλλοντος ή να χορηγείται παράταση της
προθεσµίας για την υποβολή της δήλωσης αυτής, καθώς και δια-
φορετική προθεσµία καταβολής της εισφοράς. 

3. α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, η οποία
εκδίδεται µετά από εισήγηση του Ε.Ο.ΑΝ., καθορίζονται: αα’) ο
τρόπος διάθεσης των εσόδων από την εισφορά προστασίας του
περιβάλλοντος και η εξειδίκευση των δράσεων που θα χρηµατο-
δοτηθούν από τα έσοδα που θα προκύψουν από την εισφορά
καθώς και αβ’) θέµατα σχετικά µε τη σήµανση των προϊόντων.
Με όµοια απόφαση, µετά από αιτιολογηµένη εισήγηση του
Ε.Ο.ΑΝ., είναι δυνατόν να αναπροσαρµόζεται το ύψος της εισφο-
ράς της παρ. 3 του άρθρου 4, ανάλογα µε την επιτευχθείσα µεί-
ωση της κατανάλωσης των πλαστικών προϊόντων του Μέρους Α’
του Παραρτήµατος Ι. Η έκδοση της απόφασης του πρώτου εδα-
φίου της παρούσας δεν αποτελεί προϋπόθεση για την εφαρµογή
της παρ. 3 του άρθρου 4.

β) Με απόφαση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) καθορίζονται ο τύπος και το περιεχόµενο
της δήλωσης απόδοσης της παρούσας εισφοράς καθώς και κάθε
άλλη λεπτοµέρεια για την επιβολή, είσπραξη και απόδοσή της. 

4. Για τους σκοπούς της παρ. 2 του άρθρου 6, µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, κατόπιν εισήγησης του Ε.Ο.ΑΝ.,
καθορίζονται οι προδιαγραφές του συστήµατος διασφάλισης της
ποιότητας των διεργασιών ανακύκλωσης και ιχνηλασιµότητας
των ανακυκλωµένων πλαστικών, σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΚ)
υπ’ αρ. 282/2008 και το πρότυπο ΕΛΟΤ EN 15343. 

5. Για την εφαρµογή της παρ. 3 του άρθρου 7 και της παρ. 3
του άρθρου 6, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και
Επενδύσεων και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, η οποία εκδίδεται
κατόπιν εισήγησης του Ε.Ο.ΑΝ. και κατόπιν γνωµοδότησης της
Επιτροπής Εµπειρογνωµόνων Περιβαλλοντικών Ισχυρισµών σε
Πλαστικά του άρθρου 5 της υπό στοιχεία Ζ3-1531/17.4.2012 κοι-
νής απόφασης των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµικών, Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Εργασίας
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και Κοινωνικής Ασφάλισης (B’ 1306), για τα ζητήµατα σήµανσης
των προϊόντων, εξειδικεύεται ο ορισµός των εναλλακτικών προ-
ϊόντων και καθορίζονται οι προδιαγραφές των σηµάνσεων ή ση-
µάτων, προκειµένου να είναι δυνατή η αναγνώριση από τους
καταναλωτές της δυνατότητας επαναχρησιµοποίησης, ανακύ-
κλωσης ή λιπασµατοποίησης των εν λόγω προϊόντων, καθώς και
οι προδιαγραφές για τη σήµανση των φιαλών από ανακυκλωµένο
πλαστικό βάσει του προτύπου ΕΛΟΤ ΕΝ ISO:14021 ή άλλων ισο-
δύναµων προτύπων ή προδιαγραφών. 

6. Για την εφαρµογή του άρθρου 10, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, η οποία εκδίδεται κατόπιν εισήγησης του Ε.Ο.ΑΝ. το
αργότερο έως την 3η Ιανουαρίου 2022, εξειδικεύονται οι ελάχι-
στες προδιαγραφές των συστηµάτων συλλογής, µεταφοράς και
επεξεργασίας των αποβλήτων για τα προϊόντα του τµήµατος ΙΙΙ
του Mέρους E’ του Παραρτήµατος I που απορρίπτονται στα δη-
µόσια συστήµατα συλλογής, καθώς και των απαιτούµενων ειδι-
κών υποδοµών, οι εµπλεκόµενοι φορείς στα ανωτέρω
συστήµατα, καθώς και τα στοιχεία και τα ποσοτικά δεδοµένα που
πρέπει να συλλέγονται από τους φορείς ΣΣΕΔ αναφορικά µε τη
λειτουργία των ανωτέρω συστηµάτων και καθορίζονται οι απαι-
τήσεις δηµιουργίας ειδικής υποδοµής, σύµφωνα µε τα προβλε-
πόµενα στην περ. γ’ της παρ. 3 του άρθρου 10.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η οποία εκδί-
δεται κατόπιν εισήγησης του Ε.Ο.ΑΝ., το αργότερο έως την 3η
Ιανουαρίου 2022: α) εξειδικεύονται οι ελάχιστες προδιαγραφές
των συστηµάτων χωριστής συλλογής, µεταφοράς και επεξεργα-
σίας των αποβλήτων αλιευτικών εργαλείων που περιέχουν πλα-
στική ύλη και έχουν παραδοθεί σε κατάλληλες λιµενικές
εγκαταστάσεις παραλαβής σύµφωνα µε την Οδηγία (ΕΕ)
2019/883 ή σε άλλα ισοδύναµα συστήµατα συλλογής που δεν εµ-
πίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της εν λόγω Οδηγίας, οι εµπλε-
κόµενοι φορείς στα ανωτέρω συστήµατα, τα στοιχεία και τα
ποσοτικά δεδοµένα που πρέπει να συλλέγονται από τους φορείς
ΣΣΕΔ αναφορικά µε τη λειτουργία των ανωτέρω συστηµάτων, β)
καθορίζονται η εφαρµογή και η εξειδίκευση του συστήµατος πα-
ροχής οικονοµικών κινήτρων στους αλιείς για την επιστροφή των
αποβλήτων αλιευτικών εργαλείων από πλαστική ύλη και γ) δύνα-
ται να µεταβάλλεται το ελάχιστο ετήσιο ποσοστό συλλογής απο-
βλήτων αλιευτικών εργαλείων της παρ. 2 του άρθρου 11. Η
έκδοση της εν λόγω απόφασης δεν αποτελεί προϋπόθεση για
την εφαρµογή του άρθρου 11.

8. Για την εφαρµογή του άρθρου 13, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, η οποία εκδίδεται, κατόπιν εισήγησης του Ε.Ο.ΑΝ.,
το αργότερο έως την 3η Ιουλίου 2021, εξειδικεύονται οι αρµο-
διότητες και οι υποχρεώσεις όλων των εµπλεκοµένων µερών και
καθορίζονται: α) το πεδίο εφαρµογής του συστήµατος επιστρο-
φής εγγύησης για την κάλυψη τυχόν επιπλέον υλικών συσκευα-
σίας όπως γυάλινες ή µεταλλικές φιάλες ποτών, β) οι ελάχιστες
προδιαγραφές συλλογής, µεταφοράς, αποθήκευσης και επεξερ-
γασίας των αποβλήτων από πλαστικά µίας χρήσης που εµπί-
πτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος, γ) το εγγυοδοτικό
αντίτιµο, καθώς και λοιπά κόστη ανάπτυξης, λειτουργίας και δια-
χείρισης του συστήµατος, δ) ειδικοί στόχοι επαναχρησιµοποί-
ησης των επιστρεφόµενων φιαλών, ε) η ειδική σήµανση των
προϊόντων, στ) το σύστηµα παρακολούθησης και υποβολής εκ-
θέσεων για τη συγκέντρωση στοιχείων σχετικά µε τη συλλογή
και την επεξεργασία των αποβλήτων, ζ) οι κατηγορίες των επι-
χειρήσεων λιανικής πώλησης που υπόκεινται στην υποχρέωση
εξυπηρέτησης των καταναλωτών ως σηµεία επιστροφής ή και οι
κατάλληλοι χώροι που δύναται να αποτελέσουν σηµεία επιστρο-
φής, η) οι ελάχιστες προδιαγραφές και οι µέθοδοι επιστροφής
(χειρωνακτικοί ή και αυτοµατοποιηµένοι), θ) οι ειδικές απαιτήσεις
για την κάλυψη των αναγκών σε αποµακρυσµένες και νησιωτικές
περιοχές και ι) κάθε αναγκαίο ειδικότερο θέµα για την εφαρµογή
του παρόντος.

9. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών εξειδικεύονται οι
ελάχιστες προδιαγραφές και κάθε σχετικό θέµα µε τη δηµιουρ-

γία των κοινόχρηστων βρυσών από τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού και την
εφαρµογή της παρ. 10 του άρθρου 4. Η έκδοση της εν λόγω από-
φασης δεν αποτελεί προϋπόθεση για την εφαρµογή της παρ. 10
του άρθρου 4.

10. Για τους σκοπούς της παρ. 1 του άρθρου 12, µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Εσωτερι-
κών, συστήνεται και συγκροτείται τριµελής επιτροπή, τα µέλη
της οποίας δεν λαµβάνουν καµία αποζηµίωση ή αµοιβή, για τον
καθορισµό της µεθοδολογίας κατανοµής των ποσών που αντι-
στοιχούν στα κόστη καθαρισµού απορριµµάτων προς τους
Ο.Τ.Α. α’ βαθµού και προς κάθε αρµόδιο για τον καθαρισµό δη-
µόσιο φορέα, η οποία απαρτίζεται από ένα µέλος από το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ένα µέλος από το Υπουργείο
Εσωτερικών και ένα µέλος που ορίζεται από την Κεντρική Ένωση
Δήµων Ελλάδος (ΚΕΔΕ). Αρµοδιότητα της εν λόγω Επιτροπής
είναι η παροχή γνώµης προς το Διοικητικό Συµβούλιο του
Ε.Ο.ΑΝ. αναφορικά µε τον καθορισµό της µεθοδολογίας κατα-
νοµής των ποσών που αντιστοιχούν στα κόστη καθαρισµού προς
τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού και προς κάθε αρµόδιο για τον καθαρισµό
δηµόσιο φορέα, ώστε ο Ε.Ο.ΑΝ. να προβεί στην κατανοµή µε την
απόφαση της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 12.

11. Για τους σκοπούς της παρ. 5 του άρθρου 4, µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Υγείας, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, καθορίζονται οι διαδικασίες και οι όροι για την δια-
σφάλιση της υγιεινής και της ασφάλειας των προσφερόµενων
τροφίµων και ποτών, κατά τη διάθεσή τους σε επαναχρησιµοποι-
ήσιµο προϊόν του καταναλωτή, καθώς και οι προδιαγραφές κα-
ταλληλότητας των επαναχρησιµοποιήσιµων προϊόντων και κάθε
σχετικό ζήτηµα για την εφαρµογή της παρ. 5 του άρθρου 4. Η
έκδοση της εν λόγω απόφασης δεν αποτελεί προϋπόθεση για
την εφαρµογή της παρ. 5 του άρθρου 4.

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 

ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

Άρθρο 20
Δήλωση Ετοιµότητας για τη σύνδεση σταθµού ΑΠΕ - Κατα-
βολή τέλους διατήρησης - Παρατάσεις προθεσµιών υλοποί-
ησης έργων ΑΠΕ λόγω του µεσογειακού κυκλώνα «Ιανού»

1. Μετά το άρθρο 4 του ν. 4414/2016 (Α’ 149) προστίθεται
άρθρο 4Α ως εξής:

«Άρθρο 4Α
Δήλωση Ετοιµότητας για τη σύνδεση σταθµού ΑΠΕ

1. Ο κάτοχος του σταθµού παραγωγής από ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ,
µετά την ολοκλήρωση των εργασιών εγκατάστασης του σταθ-
µού, υποβάλλει στον αρµόδιο Διαχειριστή Δήλωση Ετοιµότητας
για τη σύνδεση του σταθµού µε το Δίκτυο ή το Σύστηµα. Σε κάθε
περίπτωση, για την ενεργοποίηση της σύνδεσης του σταθµού ο
ενδιαφερόµενος υποβάλλει αίτηµα προς τον αρµόδιο Διαχειρι-
στή και ό,τι άλλο απαιτείται σύµφωνα µε το ισχύον νοµοθετικό
και κανονιστικό πλαίσιο.

2. Σε περίπτωση που δεν είναι δυνατή η σύνδεση του σταθµού,
λόγω µη ολοκλήρωσης των απαιτούµενων έργων σύνδεσης είτε
αυτά υλοποιούνται από τον Παραγωγό είτε από τον αρµόδιο Δια-
χειριστή, κατά παρέκκλιση των οριζόµενων στην παρ. 4 του άρ-
θρου 4, οι Τιµές Αναφοράς (Τ.Α.) που ισχύουν για σταθµούς
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ ή ΣΗΘΥΑ, καθορί-
ζονται όχι µε βάση την ηµεροµηνία θέσης του σταθµού σε λει-
τουργία (κανονική ή δοκιµαστική), αλλά µε βάση την ηµεροµηνία
υποβολής της Δήλωσης Ετοιµότητας των εργασιών εγκατάστα-
σης του σταθµού, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις επόµενες πα-
ραγράφους, εφόσον εκδοθεί η Βεβαίωση Ολοκλήρωσης.

3. Ο ενδιαφερόµενος δύναται µαζί µε τη Δήλωση Ετοιµότητας
να υποβάλει στον αρµόδιο Διαχειριστή: 
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α) τη συναφθείσα Σύµβαση Λειτουργικής Ενίσχυσης,
β) την απαιτούµενη άδεια που προβλέπεται σύµφωνα µε την

πολεοδοµική νοµοθεσία,
γ) τη συναφθείσα Σύµβαση Σύνδεσης και είτε αποδεικτικό κα-

ταβολής του κόστους σύνδεσης του σταθµού µε το δίκτυο ή το
σύστηµα, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα και µε βάση τα οριζό-
µενα στη Σύµβαση Σύνδεσης που έχει υπογραφεί µεταξύ του Πα-
ραγωγού και του αρµόδιου Διαχειριστή, είτε αποδεικτικό
καταβολής ποσού ύψους διακοσίων πενήντα χιλιάδων (250.000)
ευρώ, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην περ. 7 της υποπαρ. Ι.1. της
παρ. Ι του άρθρου πρώτου του ν. 4152/2013 (Α’ 107) ειδικά σε
περιπτώσεις όπου το κόστος σύνδεσης είναι µεγαλύτερο του
ποσού των διακοσίων πενήντα χιλιάδων (250.000) ευρώ, χωρίς
να απαιτείται η ολοκλήρωση των απαιτούµενων έργων σύνδεσης,
και 

δ) δήλωση µηχανικού κατάλληλης ειδικότητας,  η οποία θα συ-
νοδεύεται από σχετική έκθεση αυτοψίας. Με τη δήλωση θα πρέ-
πει να βεβαιώνεται ότι έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες
εγκατάστασης του έργου.

Ειδικά για σταθµούς που έχουν οριστική προσφορά σύνδεσης
είτε σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην απόφαση ΡΑΕ 787/2012, είτε
σύµφωνα µε τα δέκατο έκτο και δέκατο έβδοµο εδάφια της παρ.
4 του άρθρου 8 του             ν. 3468/2006 (Α’ 129), αντί των στοι-
χείων της περ. γ’ υποβάλλονται αποδεικτικό αποδοχής της ορι-
στικής προσφοράς σύνδεσης και αποδεικτικό κατάθεσης της
προβλεπόµενης εγγυητικής επιστολής.

4. Ως ολοκλήρωση των εργασιών εγκατάστασης, νοείται η
ολοκλήρωση όλων των εργασιών που απαιτούνται για τη θέση
του σταθµού σε λειτουργία, από τις  οποίες µπορεί να εξαιρούν-
ται:

α) τα έργα σύνδεσης όπως προβλέπονται στη σχετική σύµ-
βαση σύνδεσης,

β) τα διασυνδετικά καλώδια από τον κεντρικό διακόπτη του
σταθµού µέχρι το σηµείο διασύνδεσης του σταθµού µε το Δίκτυο
ή το Σύστηµα,

γ) ο τηλεπικοινωνιακός εξοπλισµός και τα συστήµατα παρακο-
λούθησης.

Η έκθεση αυτοψίας  περιλαµβάνει την ηµεροµηνία και ώρα της
αυτοψίας, τα βασικά στοιχεία του εξοπλισµού (ιδίως τον αριθµό
και τύπο µονάδων παραγωγής) που ελέγχθηκαν και καταγράφη-
καν, και συνοδεύεται ιδίως από φωτογραφική τεκµηρίωση, η
οποία περιλαµβάνει κατ’ ελάχιστο τη γενική άποψη του σταθµού
και τον οικίσκο/υποσταθµό όπου υπάρχει.

5. Κατόπιν υποβολής της Δήλωσης Ετοιµότητας από τον εν-
διαφερόµενο, ο αρµόδιος Διαχειριστής  εντός πέντε (5) ηµερών
εξετάζει εάν είναι δυνατή η σύνδεση του σταθµού µε το δίκτυο
ή το σύστηµα εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την ηµεροµηνία
υποβολής της Δήλωσης Ετοιµότητας. Σε περίπτωση που δεν
είναι δυνατή η σύνδεση του σταθµού µε το Δίκτυο ή το Σύστηµα
εντός της προθεσµίας των δεκαπέντε (15) ηµερών ή εντός των
δεκαπέντε (15) ηµερών προκύπτει αλλαγή στην Τιµή Αναφοράς
και εφόσον ο ενδιαφερόµενος έχει συνυποβάλλει µε τη Δήλωση
Ετοιµότητας τα στοιχεία της παρ. 3 για το εν λόγω έργο, ο αρ-
µόδιος Διαχειριστής, αφού ελέγξει τις προϋποθέσεις των περ.
α), β) , γ) κατά περίπτωση και δ) της παρ. 3, εκδίδει Βεβαίωση
Ολοκλήρωσης Εργασιών.

6. Οι αυτοψίες του παρόντος διενεργούνται από µηχανικό συ-
ναφούς µε το αντικείµενο ειδικότητας, µέλος του ΤΕΕ. Το ΤΕΕ
εκδίδει ανοικτή πρόσκληση προς τα µέλη του µε συναφή µε το
αντικείµενο ειδικότητα, προκειµένου να συγκροτήσει κατάλογο
υποψηφίων για τη διενέργεια αυτοψιών. Με απόφαση της Διοι-
κούσας Επιτροπής του ΤΕΕ εντός ενός (1) µηνός από την έναρξη
ισχύος του παρόντος συντάσσεται κατάλογος µηχανικών συνα-
φούς ειδικότητας από όσους εκδηλώσουν ενδιαφέρον για τη διε-
νέργεια των αυτοψιών. Ο κατάλογος επικαιροποιείται κάθε τρεις
(3) µήνες µε ευθύνη του ΤΕΕ µε ενσωµάτωση νέων υποψηφίων
για τη διενέργεια αυτοψιών ή διαγραφή υφιστάµενων.

7. Για την πραγµατοποίηση του ελέγχου, το ΤΕΕ ορίζει µε από-
φασή του µηχανικό συναφούς µε το αντικείµενο ειδικότητας, ο
οποίος περιλαµβάνεται στους ως άνω καταλόγους, εντός δύο (2)
ηµερών από την αποστολή του αιτήµατος του ενδιαφεροµένου

µε κριτήριο τη γειτνίαση της έδρας του µηχανικού στη γεωγρα-
φική περιοχή αρµοδιότητας του οποίου είναι εγκατεστηµένος ο
σταθµός ΑΠΕ. Ο µηχανικός που ορίζεται κατά τα ανωτέρω, οφεί-
λει εντός δύο (2) ηµερών να δηλώσει τη διαθεσιµότητά του και
να υποβάλει υπεύθυνη δήλωση περί µη σύγκρουσης συµφερόν-
των µε τον κάτοχο του σταθµού. Με την ίδια δήλωση ο µηχανικός
βεβαιώνει επιπλέον ότι δεν έχει εργαστεί και ότι δεν έχει λάβει
οποιαδήποτε αµοιβή για οποιονδήποτε λόγο από τον κάτοχο του
σταθµού ή συνδεδεµένο µε αυτό νοµικό πρόσωπο κατά τα τε-
λευταία τρία (3) έτη. Σε περίπτωση αρνητικής απάντησης ή πα-
ρέλευσης άπρακτης της προθεσµίας των δύο (2) ηµερών
επιλέγεται εκ του καταλόγου άλλος µηχανικός.

8. Η αµοιβή του εν λόγω µηχανικού από τον κατάλογο του ΤΕΕ
βαρύνει τον ενδιαφερόµενο και ορίζεται ως ξής:

ΚΛΙΜΑΚΑ ΙΣΧΥΟΣ ΑΜΟΙΒΗ (πλέον ΦΠΑ)

0-100kW 300�

101-1000kW 500 �

1.001-10.000kW 1.000�

>10.000kW 1.500�

9. Ο µηχανικός συντάσσει έκθεση αυτοψίας σχετικά µε την
ολοκλήρωση ή µη της εγκατάστασης του σταθµού. Τόσο η έκ-
θεση αυτοψίας, όσο και η δήλωση ότι πληρούνται οι ως άνω προ-
ϋποθέσεις, επέχουν θέση υπεύθυνης δήλωσης και ο µηχανικός
φέρει κάθε ευθύνη για την ακρίβεια και αλήθεια όσων βεβαιώνει.
Ο αρµόδιος Διαχειριστής διατηρεί το δικαίωµα ελέγχου της ακρί-
βειας τόσο της πλήρωσης των ως άνω προϋποθέσεων, όσο και
του περιεχοµένου της συνταχθείσας έκθεσης και υποχρεούται
να ελέγχει δειγµατοληπτικά εκθέσεις αυτοψίας, οι οποίες αντι-
στοιχούν τουλάχιστον στο 20% των έργων που αφορούν οι υπό
έλεγχο εκθέσεις της παρούσας και σε κάθε περίπτωση εντός
δέκα (10) ηµερών από την υποβολή τους. 

Προς τον σκοπόν αυτό, ο αρµόδιος Διαχειριστής αναρτά ανά
δύο (2) µήνες λίστα µε τα έργα των δειγµατοληπτικών ελέγχων
που πραγµατοποίησε, καθώς και το σύνολο των έργων για τα
οποία υποβλήθηκε Δήλωση Ετοιµότητας.

10. Ο αρµόδιος Διαχειριστής, εφόσον πληρούνται οι προϋπο-
θέσεις της παρ. 3, εκδίδει τη Βεβαίωση Ολοκλήρωσης, από την
οποία προκύπτει και η ηµεροµηνία υποβολής της Δήλωσης Ετοι-
µότητας. Η Βεβαίωση Ολοκλήρωσης, γνωστοποιείται στον ΔΑ-
ΠΕΕΠ ή στον ΔΕΔΔΗΕ µε την ιδιότητά του ως Διαχειριστή ΜΔΝ.
Σε περίπτωση κατά την οποία διαπιστωθεί από τον αρµόδιο Δια-
χειριστή ψευδής δήλωση περί ολοκλήρωσης των εργασιών, η
Τ.Α. καθορίζεται µε βάση την ηµεροµηνία θέσης του σταθµού σε
λειτουργία (κανονική ή δοκιµαστική) µειωµένη κατά 5%, η Βεβαί-
ωση Ολοκλήρωσης ανακαλείται και ενηµερώνεται σχετικά ο ΔΑ-
ΠΕΕΠ ή ο ΔΕΔΔΗΕ µε την ιδιότητά του ως Διαχειριστή ΜΔΝ.

11. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται και για σταθµούς
οι οποίοι έχουν επιλεγεί για ένταξη σε καθεστώς στήριξης µε τη
µορφή λειτουργικής ενίσχυσης µέσω ανταγωνιστικής διαδικα-
σίας υποβολής προσφορών του άρθρου 7.

Ειδικά για τους σταθµούς της παρούσας, εφόσον η Βεβαίωση
Ολοκλήρωσης, η οποία στην περίπτωση αυτή κοινοποιείται και
στη ΡΑΕ, εκδοθεί εντός της οριζόµενης από την απόφαση της
ανταγωνιστικής διαδικασίας υποβολής προσφορών προθεσµίας
για την ενεργοποίηση της σύνδεσης του σταθµού, συµπεριλαµ-
βανόµενων  τυχόν παρατάσεων αυτής, θεωρείται ότι πληρούται
η υποχρέωση ενεργοποίησης της σύνδεσης του σταθµού και
ισχύει η Τ.Α. που έχει προκύψει από την ανταγωνιστική διαδικα-
σία. Σε κάθε περίπτωση, οι εγγυητικές επιστολές  που έχουν υπο-
βληθεί στη ΡΑΕ επιστρέφονται µετά την ενεργοποίηση της
σύνδεσης του σταθµού. 

12.Έως την κατάρτιση από το ΤΕΕ του καταλόγου µηχανικών
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της παρ. 6 του παρόντος, και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν του
ενός (1) µηνός από τη θέση σε ισχύ του παρόντος, η δήλωση µη-
χανικού και η έκθεση αυτοψίας της παρ. 3 δύνανται να συντάσ-
σονται από µηχανικό συναφούς ειδικότητας κατ’ επιλογή του
ενδιαφερόµενου, ο οποίος βαρύνεται µε την αµοιβή του.»

2. Οι υπόχρεοι καταβολής του τέλους διατήρησης δικαιώµα-
τος κατοχής άδειας παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας για τα έτη
2017, 2018, 2019 σύµφωνα µε το άρθρο 21 του ν. 4685/2020
(Α’92) καταβάλλουν το Τέλος Διατήρησης σύµφωνα µε το Πα-
ράρτηµα της υπό στοιχεία ΥΠΕΝ/ΔΑΠΕEΚ/62450/2550/30.6.2020
(ΑΔΑ:ΨΗ7Ζ4653Π8-0ΧΣ) πράξης του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας µε τίτλο «Οριστικός πίνακας υπόχρεων κατα-
βολής του τέλους διατήρησης δικαιώµατος κατοχής άδειας
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από Α.Π.Ε και Σ.Η.Θ.Υ.Α για
τα έτη 2017, 2018, 2019», µέχρι τις 31.10.2020. Η µη εµπρόθεσµη
καταβολή του τέλους συνεπάγεται την αυτοδίκαιη παύση της
ισχύος της Άδειας Παραγωγής, κατά τα προβλεπόµενα στην
παρ. 6 του άρθρου 27 του ν. 4342/2015 (Α’ 143).

Ο Διαχειριστής Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και Εγγυή-
σεων Προέλευσης (ΔΑΠΕΕΠ ΑΕ) εντός δεκαπέντε (15) ηµερών
από τη λήξη της ηµεροµηνίας καταβολής του τέλους του παρόν-
τος καταρτίζει και δηµοσιοποιεί στον διαδικτυακό του τόπο πί-
νακα µε τους υπόχρεους που δεν κατέβαλαν εµπρόθεσµα το
ετήσιο τέλος και ακολούθως ο Φορέας Αδειοδότησης καταχωρί-
ζει τις άδειες που παύουν να ισχύουν στο Ηλεκτρονικό Μητρώο.
Στην περίπτωση αυτή, υποβολή αιτήµατος για χορήγηση Βεβαί-
ωσης ή Βεβαίωσης Ειδικών Έργων για την ίδια θέση ή τµήµα
αυτής επιτρέπεται σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην παρ. 6
του άρθρου 12 του ν. 4685/2020 (Α’ 92).

3. Οι οριστικές προσφορές σύνδεσης και οι άδειες εγκατάστα-
σης των µικρών υδροηλεκτρικών σταθµών που εγκαθίστανται
στις περιοχές των Περιφερειακών Ενοτήτων Καρδίτσας,  Κοριν-
θίας και Φθιώτιδας, οι οποίοι επλήγησαν από τον µεσογειακό κυ-
κλώνα «Ιανό» και τις συνακόλουθες πληµµύρες της 18ης και 19ης
Σεπτεµβρίου 2020, δύναται να παραταθούν κατά ένα (1) έτος
µετά από αίτηµα του ενδιαφερόµενου που υποβάλλεται προς τη
Διεύθυνση Τεχνικού Ελέγχου της οικείας Αποκεντρωµένης Διοί-
κησης εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από τη θέση σε ισχύ του πα-
ρόντος. Η ως άνω παράταση χορηγείται µετά από αυτοψία που
διενεργείται από την παραπάνω Διεύθυνση και σχετική απόφαση
που αυτή εκδίδει και η οποία κοινοποιείται στον ενδιαφερόµενο
και στον αρµόδιο Διαχειριστή εντός ενός (1) µηνός από το αίτηµά
του. 

Άρθρο 21
Εξαιρέσεις και απαλλαγές από το περιβαλλοντικό 

τέλος και την απαγόρευση ταξινόµησης για παλαιά
ρυπογόνα οχήµατα – Τροποποίηση του άρθρου 5

του ν. 4710/2020 (Α’ 142)

1. Κατά παρέκκλιση της περ. β’ της παρ. 1 και της περ. β’ της
παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 4710/2020 (Α’ 142), δεν απαγορεύεται
η ταξινόµηση των οχηµάτων, για τα οποία κατά τη δηµοσίευση
του ν. 4710/2020 είχαν υποβληθεί δήλωση άφιξης οχήµατος
(Δ.Α.Ο.) ή δηλωτικά εισαγωγής.

2. Στο άρθρο 5 του ν. 4710/2020 (Α’ 142) προστίθεται νέα παρ.
5 ως εξής:

«5. Δεν καταλαµβάνονται από την υποχρέωση καταβολής πε-
ριβαλλοντικού τέλους της περ. α’ των παρ. 1 και 2, καθώς και
από την απαγόρευση ταξινόµησης της περ. β’ των παρ. 1 και 2:

α) οχήµατα που περιέρχονται σε κατάσχεση ή δέσµευση ή ακι-
νητοποίηση ή ανεύρεση ή εγκατάλειψη και καθίστανται αντικεί-
µενο διαχείρισης δηµόσιου υλικού,

β) οχήµατα που ταξινοµούνται για υπηρεσιακή ή προσωπική
χρήση στο πλαίσιο των διπλωµατικών και προξενικών σχέσεων ή
από αναγνωρισµένους διεθνείς και ευρωπαϊκούς οργανισµούς.

γ) οχήµατα, τα οποία κοµίζουν στη Χώρα πρόσωπα που χαρα-
κτηρίζονται ως µετοικούντες σύµφωνα µε την υπό στοιχεία
Δ.245/11/1.3.1988 απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών (Β’ 195),
η οποία κυρώθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 11 του ν. 1839/1989
(Α’ 90), και για τα οποία προσκοµίζεται πιστοποιητικό µετοικεσίας

µε ηµεροµηνία έκδοσης προγενέστερη της έναρξης ισχύος του
παρόντος,

δ) οχήµατα, τα οποία επαναταξινοµούνται µε απαλλαγή από
το προβλεπόµενο τέλος ταξινόµησης βάσει της παρ. 7 του άρ-
θρου 121 του ν. 2960/2001 (Α’ 265), 

ε) µεµονωµένα οχήµατα ιδιαίτερης κατασκευής (ΜΟΙΚ), όπως
αυτά µετατρέπονται ή κατασκευάζονται σύµφωνα µε τις υποπερ.
αα) και ββ) της περ. α’ του άρθρου 2 της υπ’ αρ.
33692/2202/5.11.2014 απόφασης του Υπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών (Β’ 3134) κατόπιν ελέγχου από πιστοποιηµένους φο-
ρείς, σύµφωνα µε τις προβλέψεις της ανωτέρω απόφασης.»

Άρθρο 22
Πιστοποιηµένοι Αξιολογητές – Μητρώο 

Περιβαλλοντικών ελεγκτών - Τροποποίηση 
των άρθρων 16 και 20 του ν. 4014/2011 (Α’ 209)

1. Οι παρ.  6 και 7  του άρθρου 16 του ν. 4014/2011    (Α’ 209)
αντικαθίστανται και προστίθεται παρ. 8 ως εξής:

«6. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας καθορίζονται:

α) τα προσόντα των Πιστοποιηµένων Αξιολογητών, οι κανόνες
που διέπουν την εκτέλεση του έργου τους και τα ζητήµατα που
αφορούν τη διαδικασία πιστοποίησής τους για την εγγραφή τους
στο Μητρώο, είτε πρόκειται για φυσικά είτε για νοµικά πρόσωπα,

β) η συγκρότηση επιτροπής που γνωµοδοτεί για τη χορήγηση
ή την αφαίρεση άδειας Αξιολογητή και εισηγείται στον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας κάθε ρύθµιση σχετική µε τους Πι-
στοποιηµένους Αξιολογητές,

γ) η διαδικασία ανάθεσης της αξιολόγησης και οι ιδιότητες
που ορίζονται ως ασυµβίβαστες µε το έργο τους, 

δ) το όργανο και η διαδικασία ελέγχου και παρακολούθησης
του έργου των Αξιολογητών, οι διοικητικές κυρώσεις και τα τυχόν
χρηµατικά πρόστιµα που επιβάλλονται σε αυτούς, τα όργανα, η
διαδικασία και οι προϋποθέσεις επιβολής των κυρώσεων και
τυχόν προστίµων, οι διοικητικές προσφυγές κατά των κυρώσεων,
οι προθεσµίες άσκησής τους και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

7. Στις περιπτώσεις που η ανάθεση ορισµένου έργου σε Πι-
στοποιηµένο Αξιολογητή διενεργείται κατόπιν αιτήµατος του
φορέα του έργου ή της δραστηριότητας, ο τελευταίος υποχρε-
ούται σε καταβολή της προβλεπόµενης από την απόφαση της
παρ. 8 αµοιβής, η οποία κατατίθεται στον κωδικό της παρ. 5 του
άρθρου 17 και δεν ισχύει η υποχρέωση που απορρέει από την
παρ. 3 του άρθρου 17.

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας καθορίζονται: α) η βάση υπολογισµού, ο
τρόπος προσδιορισµού, καθώς και το ύψος των αµοιβών των
Αξιολογητών, β) η διαδικασία και τα δικαιολογητικά για την εί-
σπραξη της αµοιβής από τον Αξιολογητή, γ) η διαδικασία και ο
τρόπος καταβολής της αµοιβής του Αξιολογητή από τον φορέα
του έργου και δ) κάθε άλλη αναγκαία τεχνική λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή της. Με όµοια απόφαση δύναται να αναπροσαρ-
µόζεται η αµοιβή των Πιστοποιηµένων Αξιολογητών. Η αµοιβή
των Περιβαλλοντικών Αξιολογητών καλύπτεται από τα τέλη πε-
ριβαλλοντικής αδειοδότησης έργων και δραστηριοτήτων του άρ-
θρου 17.»

2. Η παρ. 18 του άρθρου 20 του ν. 4014/2011 αντικαθίσταται
και προστίθενται παρ. 19 και 20 ως εξής: 

«18. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µετά από πρόταση
του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, καθορίζονται οι
όροι και οι προϋποθέσεις για τη σύσταση και τήρηση του Μη-
τρώου Περιβαλλοντικών Ελεγκτών, οι αρµοδιότητές τους, οι
όροι, οι προϋποθέσεις και η διαδικασία για τη χορήγηση της
άδειας περιβαλλοντικού ελεγκτή και τα σχετικά δικαιολογητικά,
η διάρκεια ισχύος της άδειας περιβαλλοντικού ελεγκτή, η διαδι-
κασία ανάθεσης εντολής προς επιθεώρηση, ο τρόπος άσκησης
των αρµοδιοτήτων των περιβαλλοντικών ελεγκτών, καθώς και το
παραδοτέο στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων τους, οι ιδιότητες που
είναι ασυµβίβαστες µε το έργο τους, ο τρόπος ελέγχου, οι κυ-
ρώσεις και κάθε άλλο αναγκαίο ειδικότερο ζήτηµα για την εφαρ-
µογή της παρ. 5. 
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19. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας καθορίζονται ο τρόπος προσδιορισµού
της αµοιβής των περιβαλλοντικών ελεγκτών, η διαδικασία και οι
λεπτοµέρειες εφαρµογής της εκκαθάρισης και καταβολής των
αµοιβών τους, καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο ειδικότερο ζήτηµα
για την εφαρµογή της.

20. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
δύναται να καθορίζεται ο τρόπος της τεχνικής οργάνωσης, υλο-
ποίησης και λειτουργίας του Μητρώου Περιβαλλοντικών Ελεγ-
κτών, καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο τεχνικό ζήτηµα. Η έκδοση
της απόφασης του προηγούµενου εδαφίου δεν αποτελεί προ-
ϋπόθεση για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 23
Ρυθµίσεις θεµάτων διαγωνισµών ΛΑΡΚΟ – 

Τροποποιήσεις του άρθρου 21 του ν. 4664/2020 (Α’ 32)

1. Τα εδάφια πρώτο έως τρίτο και πέµπτο της περ. α’ της παρ.
8 του άρθρου 21 του ν. 4664/2020 (Α’ 32) τροποποιούνται και η
περ. α’ της παρ. 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«8. α. Ο ειδικός διαχειριστής υποχρεούται να προβεί σε διε-
νέργεια δηµόσιου διεθνούς ανοιχτού διαγωνισµού για την εκποί-
ηση του συνόλου του ενεργητικού της «ΛΑΡΚΟ» ή επιµέρους
λειτουργικών συνόλων της επιχείρησης (κλάδων) ή περιουσιακών
της στοιχείων που δεν αποτελούν κλάδους. Συγκεκριµένα, εντός
σαράντα πέντε (45) ηµερών από την πάροδο της προθεσµίας του
τελευταίου εδαφίου της παρ. 6, εφόσον δεν εγερθεί αµφισβή-
τηση περί του ενεργητικού ή/και του παθητικού της επιχείρησης
και µετά από σύµφωνη γνώµη του Υπουργού Οικονοµικών και
του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, υποχρεούται να
δηµοσιεύσει διακήρυξη διενέργειας ανοιχτού διαγωνισµού. Σε
περίπτωση αµφισβήτησης περί του ενεργητικού ή παθητικού της
επιχείρησης κατά το τελευταίο εδάφιο της παρ. 6, η ως άνω προ-
θεσµία των σαράντα πέντε (45) ηµερών διακόπτεται και επανεκ-
κινεί από την επίδοση  της διαιτητικής απόφασης της παρ. 7. Ο
ειδικός διαχειριστής υποχρεούται να ενηµερώνει, να συντονίζει
και να συνεργάζεται µε το Ελληνικό Δηµόσιο κατά τον σχεδια-
σµό, το χρονοδιάγραµµα, τους όρους και την υλοποίηση του δια-
γωνισµού σε κάθε περίπτωση, ιδίως δε, σε περίπτωση που η
διαιτητική διαδικασία της παρ. 7 καταλήξει υπέρ του Ελληνικού
Δηµοσίου. Σε κάθε περίπτωση, ως προς τα δικαιώµατα µεταλλει-
οκτησίας εφαρµόζονται, εφόσον δεν έρχονται σε αντίθεση µε τις
διατάξεις του παρόντος,  οι διατάξεις του Μεταλλευτικού Κώδικα
(ν.δ. 210/1973, Α’ 277), µε την εξαίρεση του άρθρου 84 παρ. 1
και της παρ. 2 του άρθρου 144.»

2. Η περ. β’ της παρ. 8 του άρθρου 21 του ν. 4664/2020 αντι-
καθίσταται ως εξής:

«β. Η διακήρυξη του διαγωνισµού περιλαµβάνει:
α) την επωνυµία, έδρα, δραστηριότητα και συνοπτική περι-

γραφή της επιχείρησης, µε συνοπτική αναγραφή των επιµέρους
στοιχείων του ενεργητικού που είναι αντικείµενο του διαγωνι-
σµού και αναλυτικά καταγράφονται στο υπόµνηµα προσφοράς, 

β) πρόσκληση προς κάθε ενδιαφερόµενο να υποβάλει σφρα-
γισµένη προσφορά, η οποία θα συνοδεύεται από εγγυητική επι-
στολή τράπεζας που λειτουργεί νόµιµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση
ή στον Ευρωπαϊκό Οικονοµικό Χώρο, για ποσό και µε όρους που
θα προσδιορίζονται στη διακήρυξη,

γ) τους λοιπούς όρους του διαγωνισµού, συµπεριλαµβανοµέ-
νων µεταξύ άλλων των σταδίων του διαγωνισµού, των κριτηρίων
ποιοτικής επιλογής και των λόγων αποκλεισµού, των κριτηρίων
ανάθεσης και του τρόπου αξιολόγησης των προσφορών των
υποψηφίων,

δ) την προθεσµία υποβολής προσφορών, τον τρόπο υποβο-
λής, καθώς και την ηµέρα και ώρα αποσφράγισης των προσφο-
ρών, κατά την οποία θα παρίσταται ο διαχειριστής και θα
δικαιούνται επίσης να παραστούν όσοι υπέβαλαν εµπρόθεσµη
προσφορά και

ε) το ονοµατεπώνυµο του επί του διαγωνισµού συµβολαιογρά-
φου. Για τη δηµοσιότητα της διακήρυξης εφαρµόζεται αναλογικά
η παρ. 4 του άρθρου 73 του ν. 4307/2014 (Α’ 246) και για το υπό-
µνηµα προσφοράς εφαρµόζεται αναλογικά η παρ. 7 του άρθρου

14Α του   ν. 3429/2005 (Α’ 314).»
3. Το πρώτο και δεύτερο εδάφια της περ. γ’ της παρ. 8 του άρ-

θρου 21 του ν. 4664/2020 τροποποιούνται και η περ. γ’ της παρ.
8 διαµορφώνεται ως εξής: 

«γ. Εντός δέκα (10) εργασίµων ηµερών από την αποσφράγιση
των οικονοµικών προσφορών, ο διαχειριστής συντάσσει έκθεση
αξιολόγησης των προσφορών και κατακύρωσης του διαγωνι-
σµού και την κοινοποιεί στο Υπουργείο Οικονοµικών και στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Εφόσον εντός πέντε
(5) εργασίµων ηµερών από την υποβολή της έκθεσης αξιολόγη-
σης δεν αντιλέξουν σε αυτήν και στην προτεινόµενη κατακύρωση
ο Υπουργός Οικονοµικών ή ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, ο ειδικός διαχειριστής συνάπτει µε τον επικρατέστερο
υποψήφιο ενώπιον του επί του διαγωνισµού συµβολαιογράφου
τη σύµβαση µεταβίβασης των επιµέρους στοιχείων του ενεργη-
τικού της επιχείρησης, βάσει των όρων της προσφοράς του και
των τυχόν άλλων επί τα βελτίω όρων, που έγιναν δεκτοί από τον
επικρατέστερο υποψήφιο. Εφόσον ένας από τους ανωτέρω
Υπουργούς αντιλέξει, η αξιολόγηση των προσφορών επαναλαµ-
βάνεται. Η σύµβαση που συνάπτεται µε τον επικρατέστερο υπο-
ψήφιο επέχει θέση τελεσίδικης κατακύρωσης των άρθρων 1003
επ. του ΚΠολΔ.»

4. Το πρώτο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 9 του άρθρου 21 του
ν. 4664/2020 τροποποιείται και η  περ. α’ διαµορφώνεται ως εξής:

«α. Μετά το πέρας της διαγωνιστικής διαδικασίας της παρ. 8,
καθώς και όλων των πράξεων διάθεσης στοιχείων ενεργητικού
σε τρίτους κατά την ίδια παράγραφο, ο ειδικός διαχειριστής υπο-
χρεούται να δηµοσιεύσει αµελλητί σε δύο (2) ηµερήσιες εφηµε-
ρίδες, εκ των οποίων µία της πρωτεύουσας της περιφερειακής
ενότητας της καταστατικής έδρας της εταιρείας, πρόσκληση ορι-
στικής αναγγελίας απαιτήσεων πιστωτών προς ικανοποίηση. Ει-
δική πρόσκληση απευθύνεται ατοµικώς στους γνωστούς
πιστωτές, το περιεχόµενο της οποίας έχει όπως ορίζεται στην
παρ. 2 του άρθρου 54 του Κανονισµού (ΕΚ) 858/2015 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ης Μαΐου 2015
για τις διαδικασίες αφερεγγυότητας (L 141).

Σχετικώς εφαρµόζονται και τα άρθρα 41 και 42 του Κανονι-
σµού αυτού. Οι πιστωτές έχουν δικαίωµα να αναγγείλουν τις
απαιτήσεις τους εντός ενός (1) µηνός από τη δηµοσίευση της
πρόσκλησης. Δεν χωρεί παράταση της άνω προθεσµίας. Η πρό-
σκληση για αναγγελία των απαιτήσεων του Δηµοσίου επιδίδεται
στον Υπουργό Οικονοµικών, στον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και στον Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων
Εσόδων . Η προθεσµία του ενός (1) µηνός προς αναγγελία των
απαιτήσεων του Ελληνικού Δηµοσίου αρχίζει από την επίδοση
της πρόσκλησης.»

5. H παρ. 11 του άρθρου 21 του ν. 4664/2020 αντικαθίσταται
ως εξής:

«11. Κατά παρέκκλιση του ν. 3986/2011 (Α’ 152) όσον αφορά
την πρόβλεψη µεταβίβασης περιουσιακών στοιχείων του Δηµο-
σίου στο Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου
Α.Ε. (ΤΑΙΠΕΔ), δύναται να ανατεθεί µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας στο
ΤΑΙΠΕΔ η διεξαγωγή για λογαριασµό του Ελληνικού Δηµοσίου
του προβλεπόµενου στην παρ. 7 του άρθρου 55 του ν. 4223/2013
(Α’ 287) διαγωνισµού, συµπεριλαµβανοµένων στο αντικείµενό
του των ακινήτων και εγκαταστάσεων που κρίνεται τελεσιδίκως
µε τη διαιτητική απόφαση της παρ. 7 ότι ανήκουν στο Ελληνικό
Δηµόσιο, καθώς και του δηµόσιου µεταλλείου στο Λούτσι, να
προσδιορισθούν οι βασικοί όροι της συνεργασίας µεταξύ του
ΤΑΙΠΕΔ και του Ελληνικού Δηµοσίου και της σύµπραξης του ει-
δικού διαχειριστή για την υλοποίηση του ανωτέρω διαγωνισµού
και για τον συντονισµό µε τη διαγωνιστική διαδικασία της παρ. 8
και να ρυθµισθεί κάθε άλλο ζήτηµα για την εφαρµογή της πα-
ρούσας. Με την ίδια απόφαση προσδιορίζονται τα λειτουργικά
έξοδα και οι διοικητικές δαπάνες του ΤΑΙΠΕΔ για τον διαγωνισµό
του προηγούµενου εδαφίου που βαρύνουν το Ελληνικό Δηµόσιο
και καθορίζεται ο τρόπος κάλυψής τους. 

Στον προβλεπόµενο στο πρώτο εδάφιο της παρούσας διαγω-
νισµό ακολουθείται αναλογικά η διαδικασία του ν. 3986/2011,
κατά το µέρος που δεν αντιτίθεται στις διατάξεις του παρόντος
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άρθρου, µε την εξαίρεση της παρ. 2 του άρθρου 1, των παρ. 14
και 15 του άρθρου 15 και του άρθρου 5α του νόµου αυτού, και,
κατά το µέρος που παραχωρούνται/εκµισθώνονται µεταλλευτικά
δικαιώµατα του Δηµοσίου, τηρούνται οι διατάξεις του Μεταλλευ-
τικού Κώδικα, µε την εξαίρεση του άρθρου 84 παρ. 1  και της
παρ. 2 του άρθρου 144. Η σύµβαση που ανατίθεται σε συνέχεια
του διαγωνισµού υπογράφεται από τον Υπουργό Οικονοµικών
και τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας.»

Άρθρο 24
Περιορισµοί µεταβίβασης θυγατρικών ΔΕΠΑ 

ΥΠΟΔΟΜΩΝ Α.Ε. - Μεθοδολογία Υπολογισµού 
Απαιτούµενου Εσόδου Εθνικού Δικτύου Διανοµής 

Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΕΔΔΗΕ)

1. Η παρ. 14 του άρθρου 80Ι του ν. 4001/2011 (Α’ 179) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«14. (α) Οι υποψήφιοι επενδυτές πρέπει να συµµορφώνονται
µε το οικείο ρυθµιστικό και νοµοθετικό πλαίσιο, τόσο εθνικό όσο
και ευρωπαϊκό. 

(β) Από την ηµεροµηνία απόκτησης των µετοχών εκδόσεως
της ΔΕΠΑ ΥΠΟΔΟΜΩΝ Α.Ε. από τον αποκτώντα επενδυτή και
για χρονικό διάστηµα πέντε (5) ετών, δεν επιτρέπεται η µεταβί-
βαση των µετοχών εκδόσεως της ΔΕΠΑ ΥΠΟΔΟΜΩΝ σε τρίτους.  

(γ) Κατ’ εξαίρεση των ανωτέρω, επιτρέπεται η µεταβίβαση των
µετοχών εκδόσεως της ΔΕΠΑ ΥΠΟΔΟΜΩΝ από τον αποκτώντα
επενδυτή σε συνδεδεµένο πρόσωπο, το οποίο άµεσα ή έµµεσα
ελέγχει, ή ελέγχεται από, ή βρίσκεται σε κοινό έλεγχο µε τον
αποκτώντα επενδυτή. Ο έλεγχος έχει την έννοια που αποδίδεται
στον όρο αυτό στον Κανονισµό (ΕΚ) 2004/139 του Συµβουλίου
της 20ής Ιανουαρίου 2004 για τον έλεγχο των συγκεντρώσεων
µεταξύ επιχειρήσεων (L 024).

(δ) Σε περίπτωση επιτρεπόµενης µεταβίβασης των µετοχών
εκδόσεως της ΔΕΠΑ ΥΠΟΔΟΜΩΝ από τον αποκτώντα επενδυτή
σε συνδεδεµένο πρόσωπο, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην
περ. γ’, η απαγόρευση της περ. β’, καθώς και η εξαίρεση της περ.
γ’ ισχύουν και εφαρµόζονται και για τον νέο αποκτώντα, για χρο-
νικό διάστηµα µέχρι τη συµπλήρωση των προβλεπόµενων στην
περ. β’ πέντε (5) ετών. Ο νέος αποκτών δύναται να µεταβιβάσει
περαιτέρω τις µετοχές σε συνδεδεµένο πρόσωπο, το οποίο
άµεσα ή έµµεσα ελέγχει, ή ελέγχεται από, ή βρίσκεται σε κοινό
έλεγχο µε, τον αρχικώς αποκτώντα επενδυτή και όχι µε τον νέο
αποκτώντα.

(ε) Για χρονικό διάστηµα πέντε (5) ετών από την ηµεροµηνία
απόκτησης των µετοχών εκδόσεως της ΔΕΠΑ ΥΠΟΔΟΜΩΝ Α.Ε.
από τον αποκτώντα επενδυτή δεν επιτρέπεται οποιαδήποτε µε-
ταβίβαση των µετοχών εκδόσεως των θυγατρικών εταιρειών της
ΔΕΠΑ Υποδοµών, κυριότητας της ΔΕΠΑ Υποδοµών (ΕΤΑΙΡΕΙΑ
ΔΙΑΝΟΜΗΣ ΑΕΡΙΟΥ ΑΤΤΙΚΗΣ Α.Ε. - ΕΔΑ ΑΤΤΙΚΗΣ Α.Ε., ΕΤΑΙΡΕΙΑ
ΔΙΑΝΟΜΗΣ ΑΕΡΙΟΥ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ - ΘΕΣΣΑΛΙΑΣ Α.Ε. - ΕΔΑ
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ - ΘΕΣΣΑΛΙΑΣ Α.Ε., ΔΗΜΟΣΙΑ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΔΙ-
ΚΤΥΟΥ ΔΙΑΝΟΜΗΣ Α.Ε. - ΔΕΔΑ Α.Ε.). Η εξαίρεση της περ. γ’ δεν
εφαρµόζεται στην παρούσα περίπτωση. Η απαγόρευση που ανα-
φέρεται στην παρούσα περίπτωση δεν ισχύει σε περίπτωση µε-
ταβίβασης µετοχών των ως άνω θυγατρικών εταιρειών στη ΔΕΠΑ
ΥΠΟΔΟΜΩΝ Α.Ε. ή σε περίπτωση απορρόφησής τους από τη
ΔΕΠΑ ΥΠΟΔΟΜΩΝ Α.Ε.. 

(στ) H απαγόρευση της περ. β’ δεν εφαρµόζεται σε περιπτώ-
σεις µεταβίβασης των µετοχών εκδόσεως του αποκτώντος επεν-
δυτή σε τρίτο πρόσωπο, εκτός εάν οι µετοχές αυτές είναι
εταιρείας ειδικού σκοπού (SPV) για την απόκτηση της ΔΕΠΑ
ΥΠΟΔΟΜΩΝ Α.Ε., περίπτωση κατά την οποία δεν επιτρέπεται η
µε οποιαδήποτε αιτία µεταβίβαση ποσοστού άνω του σαράντα
εννέα τοις εκατό (49%) των µετοχών της εταιρείας ειδικού σκο-
πού (SPV) για χρονικό διάστηµα πέντε (5) ετών από την από-
κτηση των µετοχών της ΔΕΠΑ ΥΠΟΔΟΜΩΝ Α.Ε.. 

(ζ) Οι διατάξεις της παρούσας τελούν υπό την επιφύλαξη των
εφαρµοστέων, δυνάµει του παρόντος, υποχρεώσεων ή/και της
κείµενης εθνικής και ενωσιακής νοµοθεσίας περί ελέγχου συγ-
κεντρώσεων.»

2. Η απόφαση της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας (ΡΑΕ) για την

έγκριση της Μεθοδολογίας Υπολογισµού του Απαιτούµενου Εσό-
δου του Δικτύου, που εκδίδεται σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρ-
θρου 140 και την παρ. 1 του άρθρου 15 του ν. 4001/2011, καθώς
και το άρθρο 124 του Κώδικα Διαχείρισης του Ελληνικού Δικτύου
Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΕΔΔΗΕ) (Β’78/2017), ειδικά για
την πρώτη εφαρµογή της δύναται να εκδίδεται δύο (2) µήνες
πριν την ηµερολογιακή έναρξη του πρώτου έτους της Ρυθµιστι-
κής Περιόδου 2021-2024. 

Η Απόφαση Ρύθµισης Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας του άρ-
θρου 4 του ίδιου ως άνω Κώδικα, µε εφαρµογή της ως άνω µε-
θοδολογίας, για την πρώτη Ρυθµιστική Περίοδο 2021-2024
εκδίδεται έως τις 31.3.2021 µε ισχύ από 1ης.1.2021 και το Απαι-
τούµενο και το Επιτρεπόµενο Έσοδο του 2021 που εγκρίνονται
µε την εν λόγω απόφαση αφορούν στο σύνολο του έτους 2021.

Κατ’ εξαίρεση και µόνο για την πρώτη Ρυθµιστική Περίοδο Δια-
νοµής, η εύλογη απόδοση που αναγνωρίζεται επί της Ρυθµιζό-
µενης Περιουσιακής Βάσης µπορεί να καθορίζεται και να
εγκρίνεται αυτοτελώς µέχρι τις 31.12.2020, κατόπιν εισήγησης
του Διαχειριστή του    ΕΔΔΗΕ και σχετικής ειδικής προς τούτο
απόφασης της ΡΑΕ, η οποία µπορεί να προηγείται της έκδοσης
της Απόφασης Ρύθµισης Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας.

Άρθρο 25
Κάλυψη χρηµατικών υποχρεώσεων στον Ηµερήσιο
Ενεργειακό Προγραµµατισµό (ΗΕΠ) – Τροποποίηση

του άρθρου 98 του ν. 4512/2018 (Α’ 5)

Οι περ. α’ και β’ της παρ. 7 του άρθρου 98 του   ν. 4512/2018
(Α’ 5) τροποποιούνται και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Από την ηµεροµηνία έναρξης λειτουργίας της Αγοράς Επό-
µενης Ηµέρας και της Ενδοηµερήσιας Αγοράς, όπως ορίζεται µε
τη σχετική εγκριτική απόφαση της ΡΑΕ που εκδίδεται σύµφωνα
µε το άρθρο 117Γ του                     ν. 4001/2011, όπως προστίθεται
µε τον παρόντα νόµο, καταργούνται:

α) οι διατάξεις του άρθρου 120 του ν. 4001/2011, παύει ο Ηµε-
ρήσιος Ενεργειακός Προγραµµατισµός, σύµφωνα µε τους όρους
της ως άνω εγκριτικής απόφασης και λύονται αυτοδικαίως οι
Συµβάσεις Συναλλαγών ΗΕΠ µε την επιφύλαξη της περ. β’,

β) ο Κώδικας Συναλλαγών Ηλεκτρικής Ενέργειας πλην των δια-
τάξεων που αφορούν την εκκαθάριση και τον διακανονισµό συ-
ναλλαγών ΗΕΠ, την κάλυψη χρηµατικών υποχρεώσεων στο
πλαίσιο του Συστήµατος ΗΕΠ και τη διαχείριση τυχόν Ελλειµµά-
των του ΗΕΠ, οι οποίες διατηρούνται σε ισχύ µέχρι την οριστική
διευθέτηση του συνόλου των οικονοµικών υποχρεώσεων που
απορρέουν από τη λειτουργία του ΗΕΠ µέχρι την ηµεροµηνία
παύσης του και

γ) κάθε άλλη κανονιστική απόφαση µε την οποία ρυθµιζόταν η
λειτουργία της ΛΑΓΗΕ Α.Ε. ως Λειτουργού Αγοράς Ηλεκτρικής
Ενέργειας, όπως αυτή µεταβιβάστηκε στην εταιρεία «Ελληνικό
Χρηµατιστήριο Ενέργειας Α.Ε.» µε την απόσχιση που προβλέπε-
ται στα άρθρα 117Α και 117Β του ν. 4001/2011 που εισάγονται
µε τον παρόντα νόµο.»

Άρθρο 26
Παράταση ισχύος προσωρινών κυκλοφοριακών µέτρων -

Τροποποίηση της παρ. 7 του άρθρου 65 
του ν. 4688/2020 (Α’ 101)

Η παρ. 7 του άρθρου 65 του ν. 4688/2020 (Α’101) τροποποιεί-
ται ως προς την ισχύ των αποφάσεων του εδαφίου δευτέρου και
εδαφίου τρίτου, προστίθενται δύο νέα εδάφια στο τέλος και η
παράγραφος διαµορφώνεται ως ακολούθως:

«7. Για επιτακτικούς λόγους αντιµετώπισης σοβαρού κινδύνου
δηµόσιας υγείας που συνίστανται στη µείωση του κινδύνου δια-
σποράς του κορωνοϊού COVID-19, επιβάλλονται ως µέτρα πρό-
ληψης και για το απολύτως αναγκαίο χρονικό διάστηµα,
προσωρινά κυκλοφοριακά µέτρα και ρυθµίσεις αύξησης του
χώρου για την εξυπηρέτηση των πεζών και των µετακινούµενων
µε ήπιες µορφές µετακίνησης. Με απόφαση της Επιτροπής Ποι-
ότητας Ζωής του οικείου δήµου ή της οικείας περιφέρειας, η
οποία εκδίδεται κατά παρέκκλιση του άρθρου 52 του Κώδικα
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Οδικής Κυκλοφορίας (ν. 2696/1999, Α’ 57) και του άρθρου 225
του ν. 3852/2010 (Α’ 87) και ύστερα από µελέτη της Τεχνικής
Υπηρεσίας, είναι δυνατή η απαγόρευση κυκλοφορίας οχηµάτων
σε οδούς αρµοδιότητάς τους, είτε για ορισµένες ώρες της ηµέ-
ρας είτε για το σύνολο της ηµέρας, καθώς και η προσωρινή απα-
γόρευση στάσης και στάθµευσης, υπό την προϋπόθεση
ακώλυτης διέλευσης οχηµάτων άµεσης ανάγκης και
διέλευσης/στάσης/στάθµευσης οχηµάτων µονίµων κατοίκων και
ΑµεΑ. Με όµοια απόφαση είναι δυνατή η δηµιουργία προσωρι-
νών διαδρόµων κίνησης πεζών, προσωρινών διαδρόµων κίνησης
ποδηλάτου και προσωρινή δηµιουργία περιοχών ήπιας κυκλοφο-
ρίας ή δρόµων ήπιας κυκλοφορίας µε µείωση του ορίου ταχύτη-
τας στα τριάντα (30) χλµ/ώρα, σε τοπικές οδούς ή σε περιοχές
κατοικίας. Οι αποφάσεις της περίπτωσης αυτής ισχύουν µέχρι
28.02.2021. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του
Πολίτη, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών, η ισχύς της παρούσας δύναται να παρατεί-
νεται εφόσον συντρέχουν οι λόγοι του πρώτου εδαφίου.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 27
Ερµηνευτική διάταξη της περ. ιη) του άρθρου 4 

του ν. 4557/2018

Κατά την αληθή έννοια της περ. ιη) του άρθρου 4 του ν.
4557/2018 (Α’ 139), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 3 του ν.
4734/2020 (Α’ 196), στα «βασικά αδικήµατα» του ν. 4557/2018,
περιλαµβάνονται όλα τα αδικήµατα από τα οποία προκύπτει πε-
ριουσιακό όφελος και τα οποία τιµωρούνται τουλάχιστον µε
ποινή φυλάκισης. 

Άρθρο 28
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στις επιµέρους διατάξεις του.

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ I
ΜΕΡΟΣ A’

Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται
από το άρθρο 4 για τη µείωση της κατανάλωσης, 

πλην της παρ. 10 αυτού

1) Κυπελλάκια για ποτά, συµπεριλαµβανοµένων των καλυµµά-
των και των καπακιών τους.

2) Περιέκτες τροφίµων, δηλαδή δοχεία όπως κουτιά, µε ή
χωρίς κάλυµµα, εντός των οποίων τοποθετούνται τρόφιµα τα
οποία:

α) προορίζονται για άµεση κατανάλωση είτε επιτόπου είτε
εκτός του καταστήµατος,

β) συνήθως καταναλώνονται από το δοχείο, και
γ) είναι έτοιµα για κατανάλωση χωρίς περαιτέρω προετοιµα-

σία, ιδίως µαγείρεµα, βράσιµο ή ζέσταµα, συµπεριλαµβανοµένων
των περιεκτών που χρησιµοποιούνται για γεύµατα ταχυφαγείων
ή άλλα γεύµατα έτοιµα προς άµεση κατανάλωση, εκτός από πε-
ριέκτες ποτών, πιάτα, πακέτα και περιτυλίγµατα που περιέχουν
τρόφιµα.

ΜΕΡΟΣ B’
Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται

από το άρθρο 5 σχετικά µε περιορισµούς 
διάθεσης στην αγορά

1) Μπατονέτες, εκτός εάν εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της
υπό στοιχεία ΔΥ8δ/ΓΠ.οικ. 130644/30.09.2009 κοινής απόφασης
των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης και

Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης (Οδηγία 90/385/ΕΟΚ του
Συµβουλίου της 20ής Ιουνίου 1990, για την προσέγγιση των νο-
µοθεσιών των κρατών µελών σχετικά µε τα ενεργά εµφυτεύσιµα
ιατρικά βοηθήµατα - L 189) (Β’ 2197) ή της υπό στοιχεία
ΔΥ8δ/Γ.Π.οικ.130648/30.09.2009 κοινής απόφασης των Υπουρ-
γών Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης (Οδηγία 93/42/ΕΟΚ του Συµβουλίου της
14ης Ιουνίου 1993 περί των ιατροτεχνολογικών προϊόντων – L
169) (Β’ 2198).

2) Μαχαιροπίρουνα (πιρούνια, µαχαίρια, κουτάλια, ξυλάκια φα-
γητού).

3) Πιάτα.
4) Καλαµάκια, εκτός εάν εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της

υπό στοιχεία ΔΥ8δ/ΓΠ.οικ. 130644/30.09.2009 κοινής απόφασης
των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης (Οδηγία 90/385/ΕΟΚ) (Β’
2197) ή της υπό στοιχεία ΔΥ8δ/Γ.Π.οικ.130648/30.09.2009 κοινής
απόφασης των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυ-
ξης και Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης (Οδηγία 93/42/ΕΟΚ)
(Β’ 2198).

5) Αναδευτήρες ποτών.
6) Πλαστικά στηρίγµατα µπαλονιών, εκτός από µπαλόνια για

βιοµηχανικές ή άλλες επαγγελµατικές χρήσεις και εφαρµογές
που δεν διανέµονται στους καταναλωτές, συµπεριλαµβανοµένων
µηχανισµών για τέτοια στηρίγµατα. 

7) Περιέκτες τροφίµων κατασκευασµένοι από διογκωµένο πο-
λυστυρένιο, δηλαδή δοχεία όπως κουτιά, µε ή χωρίς κάλυµµα,
εντός των οποίων τοποθετούνται τρόφιµα τα οποία:

α) προορίζονται για άµεση κατανάλωση είτε επιτόπου είτε
εκτός του καταστήµατος,

β) συνήθως καταναλώνονται από το δοχείο, και
γ) είναι έτοιµα για κατανάλωση χωρίς περαιτέρω προετοιµα-

σία, ιδίως µαγείρεµα, βράσιµο ή ζέσταµα, 
συµπεριλαµβανοµένων των περιεκτών που χρησιµοποιούνται

για γεύµατα ταχυφαγείων ή άλλα γεύµατα έτοιµα προς άµεση
κατανάλωση, εκτός από περιέκτες ποτών, πιάτα, πακέτα και πε-
ριτυλίγµατα που περιέχουν τρόφιµα.

8) Περιέκτες ποτών από διογκωµένο πολυστυρένιο και τα κα-
πάκια και καλύµµατά τους.

9) Κυπελλάκια για ποτά από διογκωµένο πολυστυρένιο και τα
καπάκια και καλύµµατά τους.

ΜΕΡΟΣ Γ’
Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται

από την παρ. 1 του άρθρου 6 για τις απαιτήσεις
για τα προϊόντα

Περιέκτες ποτών µε χωρητικότητα έως και τριών (3) λίτρων,
δηλαδή δοχεία που χρησιµοποιούνται για υγρά, όπως φιάλες
ποτών, συµπεριλαµβανοµένων των καπακιών και των καλυµµά-
των τους, καθώς και σύνθετες συσκευασίες ποτών, συµπεριλαµ-
βανοµένων των καπακιών και των καλυµµάτων τους, αλλά όχι:

α) γυάλινοι ή µεταλλικοί περιέκτες ποτών που έχουν πλαστικά
καπάκια και καλύµµατα,

β) περιέκτες ποτών που προορίζονται και χρησιµοποιούνται
για τρόφιµα σε υγρή µορφή για ειδικούς ιατρικούς σκοπούς,
όπως ορίζεται στο στοιχείο ζ) του άρθρου 2 του Κανονισµού (ΕΕ)
υπ’ αρ. 609/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου, της 12ης Ιουνίου 2013, για τα τρόφιµα τα οποία προορίζον-
ται για βρέφη και µικρά παιδιά και για τα τρόφιµα που
προορίζονται για ειδικούς ιατρικούς σκοπούς, και ως υποκατά-
στατα του συνόλου του διαιτολογίου για τον έλεγχο του σωµα-
τικού βάρους και για την κατάργηση της Οδηγίας 92/52/ΕΟΚ του
Συµβουλίου, των Οδηγιών της Επιτροπής 96/8/ΕΚ, 1999/21/ΕΚ,
2006/125/ΕΚ και 2006/141/ΕΚ, της Οδηγίας 2009/39/ΕΚ του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου και των Κανονισµών
της Επιτροπής (ΕΚ) αριθ. 41/2009 και (ΕΚ) αριθ. 953/2009 ( L
181). 



ΜΕΡΟΣ Δ’
Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται 

από τις παρ. 1 και 2 του άρθρου 7 
για τις απαιτήσεις σήµανσης

1) Σερβιέτες υγιεινής, ταµπόν και εφαρµογείς ταµπόν.
2) Υγρά µαντηλάκια, δηλαδή προδιαβρεγµένα µαντηλάκια

προσωπικής υγιεινής και οικιακής χρήσης.
3) Προϊόντα καπνού µε φίλτρο και φίλτρα που κυκλοφορούν

στο εµπόριο για χρήση σε συνδυασµό µε προϊόντα καπνού.
4) Κυπελλάκια για ποτά.

ΜΕΡΟΣ Ε’
Ι. Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται 

από το άρθρο 8 για τη διευρυµένη ευθύνη 
του παραγωγού για τις συσκευασίες

1) Περιέκτες τροφίµων, δηλαδή δοχεία όπως κουτιά, µε ή
χωρίς κάλυµµα, εντός των οποίων τοποθετούνται τρόφιµα τα
οποία:

α) προορίζονται για άµεση κατανάλωση είτε επιτόπου είτε
εκτός του καταστήµατος,

β) συνήθως καταναλώνονται από το δοχείο, και
γ) είναι έτοιµα για κατανάλωση χωρίς περαιτέρω προετοιµα-

σία, ιδίως µαγείρεµα, βράσιµο ή ζέσταµα, 
συµπεριλαµβανοµένων των περιεκτών που χρησιµοποιούνται

για γεύµατα ταχυφαγείων ή άλλα γεύµατα έτοιµα προς άµεση
κατανάλωση, εκτός από περιέκτες ποτών, πιάτα, πακέτα και πε-
ριτυλίγµατα που περιέχουν τρόφιµα.

2) Πακέτα και περιτυλίγµατα από εύκαµπτο υλικό που περιέχουν
τρόφιµα τα οποία προορίζονται για άµεση κατανάλωση από το πα-
κέτο ή από το περιτύλιγµα χωρίς καµία περαιτέρω προετοιµασία.

3) Περιέκτες ποτών µε χωρητικότητα έως και τριών (3) λίτρων,
δηλαδή δοχεία που χρησιµοποιούνται για υγρά, όπως φιάλες
ποτών, συµπεριλαµβανοµένων των καπακιών και των καλυµµά-
των τους, καθώς και σύνθετες συσκευασίες ποτών, συµπεριλαµ-
βανοµένων των καπακιών και των καλυµµάτων τους, αλλά όχι
γυάλινοι ή µεταλλικοί περιέκτες ποτών που έχουν καπάκια και
καλύµµατα από πλαστικό.

4) Κυπελλάκια για ποτά, συµπεριλαµβανοµένων των καλυµµά-
των και των καπακιών τους. 

5) Λεπτές πλαστικές σακούλες µεταφοράς, όπως ορίζονται
στην περ. 26 του άρθρου 2 του ν. 2939/2001 (άρθρο 3 σηµείο 1γ
της Οδηγίας 94/62/ΕΚ).

ΙΙ. Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται από το
άρθρο 9 για τη διευρυµένη ευθύνη του παραγωγού

1) Υγρά µαντηλάκια, δηλαδή προδιαβρεγµένα µαντηλάκια
προσωπικής υγιεινής και οικιακής χρήσης.

2) Μπαλόνια, εκτός από µπαλόνια για βιοµηχανικές ή άλλες
επαγγελµατικές χρήσεις και εφαρµογές, που δεν διανέµονται
στους καταναλωτές.

ΙΙΙ. Άλλα πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται από
το άρθρο 10 για τη διευρυµένη ευθύνη του παραγωγού.

Προϊόντα καπνού µε φίλτρο και φίλτρα που κυκλοφορούν στο
εµπόριο για χρήση σε συνδυασµό µε προϊόντα καπνού.

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται 
από το άρθρο 13 σχετικά µε τη χωριστή συλλογή 

και από την παρ. 2 του άρθρου 6 σχετικά 
µε τις απαιτήσεις του προϊόντος

Φιάλες ποτών µε χωρητικότητα έως και τριών (3) λίτρων, συµ-
περιλαµβανοµένων των καπακιών και των καλυµµάτων τους,
αλλά όχι:

α) γυάλινοι ή µεταλλικοί περιέκτες ποτών που έχουν καπάκια
και καλύµµατα από πλαστικό,

β) φιάλες ποτών που προορίζονται και χρησιµοποιούνται για
τρόφιµα σε υγρή µορφή για ειδικούς ιατρικούς σκοπούς, όπως
ορίζεται στο στοιχείο ζ) του άρθρου 2 του κανονισµού (ΕΕ) αριθ.
609/2013.

ΜΕΡΟΣ Ζ’
Πλαστικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται 

από το άρθρο 14 σχετικά µε την αύξηση 
της ευαισθητοποίησης

1) Περιέκτες τροφίµων, δηλαδή δοχεία όπως κουτιά, µε ή
χωρίς κάλυµµα, εντός των οποίων τοποθετούνται τρόφιµα τα
οποία:

α) προορίζονται για άµεση κατανάλωση είτε επιτόπου είτε
εκτός του καταστήµατος,

β) συνήθως καταναλώνονται από το δοχείο, και
γ) είναι έτοιµα για κατανάλωση χωρίς περαιτέρω προετοιµα-

σία, ιδίως µαγείρεµα, βράσιµο ή ζέσταµα, 
συµπεριλαµβανοµένων των περιεκτών που χρησιµοποιούνται

για γεύµατα ταχυφαγείων ή άλλα γεύµατα έτοιµα προς άµεση
κατανάλωση, εκτός από περιέκτες ποτών, πιάτα, πακέτα και πε-
ριτυλίγµατα που περιέχουν τρόφιµα.

2) Πακέτα και περιτυλίγµατα από εύκαµπτο υλικό που περιέ-
χουν τρόφιµα, τα οποία προορίζονται για άµεση κατανάλωση
από το πακέτο ή από το περιτύλιγµα χωρίς καµία περαιτέρω προ-
ετοιµασία.

3) Περιέκτες ποτών µε χωρητικότητα έως και τριών (3) λίτρων,
δηλαδή δοχεία που χρησιµοποιούνται για υγρά, όπως φιάλες
ποτών, συµπεριλαµβανοµένων των καπακιών και των καλυµµά-
των τους, καθώς και σύνθετες συσκευασίες ποτών, συµπεριλαµ-
βανοµένων των καπακιών και των καλυµµάτων τους, αλλά όχι
γυάλινοι ή µεταλλικοί περιέκτες ποτών που έχουν καπάκια και
καλύµµατα από πλαστικό.

4) Κυπελλάκια για ποτά και τα καπάκια και καλύµµατά τους.
5) Προϊόντα καπνού µε φίλτρο και φίλτρα που κυκλοφορούν

στο εµπόριο για χρήση σε συνδυασµό µε προϊόντα καπνού.
6) Υγρά µαντηλάκια, δηλαδή προδιαβρεγµένα µαντηλάκια

προσωπικής υγιεινής και οικιακής χρήσης.
7) Μπαλόνια, εκτός από µπαλόνια για βιοµηχανικές ή άλλες

επαγγελµατικές χρήσεις και εφαρµογές, που δεν διανέµονται
στους καταναλωτές.

8) Λεπτές πλαστικές σακούλες µεταφοράς, όπως ορίζονται
στην περ. 26 του άρθρου 2 του ν. 2939/2001 (άρθρο 3 σηµείο 1γ)
της Οδηγίας 94/62/ΕΚ.

9) Σερβιέτες υγιεινής και ταµπόν και εφαρµογείς ταµπόν.

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ II
ΜΕΡΟΣ Α’

Προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται   
από την παρ. 3 του άρθρου 7 για τη σήµανση

1) Περιέκτες τροφίµων, δηλαδή δοχεία όπως κουτιά, µε ή
χωρίς κάλυµµα, εντός των οποίων τοποθετούνται τρόφιµα τα
οποία:

α) προορίζονται για άµεση κατανάλωση είτε επιτόπου είτε
εκτός του καταστήµατος,

β) συνήθως καταναλώνονται από το δοχείο, και
γ) είναι έτοιµα για κατανάλωση χωρίς περαιτέρω προετοιµα-

σία, όπως µαγείρεµα, βράσιµο ή ζέσταµα, συµπεριλαµβανοµέ-
νων των περιεκτών που χρησιµοποιούνται για γεύµατα
ταχυφαγείων ή άλλα γεύµατα έτοιµα προς άµεση κατανάλωση,
εκτός από περιέκτες ποτών, πιάτα, πακέτα και περιτυλίγµατα που
περιέχουν τρόφιµα.

2) Πακέτα και περιτυλίγµατα από εύκαµπτο υλικό που περιέ-
χουν τρόφιµα τα οποία προορίζονται για άµεση κατανάλωση από
το πακέτο ή από το περιτύλιγµα χωρίς καµία περαιτέρω προετοι-
µασία.

3) Περιέκτες ποτών µε χωρητικότητα έως και τριών (3) λίτρων,
δηλαδή δοχεία που χρησιµοποιούνται για υγρά όπως φιάλες
ποτών συµπεριλαµβανοµένων των καπακιών και των καλυµµάτων
τους, καθώς και σύνθετες συσκευασίες ποτών συµπεριλαµβανο-
µένων των καπακιών και των καλυµµάτων τους.

4) Κυπελλάκια για ποτά και τα καπάκια και καλύµµατά τους.
5) Μπαλόνια, εκτός από µπαλόνια για βιοµηχανικές ή άλλες

επαγγελµατικές χρήσεις και εφαρµογές, που δεν διανέµονται
στους καταναλωτές.

812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10. Β’
Εναλλακτικά προϊόντα µίας χρήσης που καλύπτονται 

από την παρ. 3 του άρθρου 7 για τη σήµανση

1) Μπατονέτες, εκτός εάν εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της
υπό στοιχεία ΔΥ8δ/ΓΠ.οικ. 130644/30.09.2009 κοινής απόφασης
(Β’ 2197) ή της υπό στοιχεία ΔΥ8δ/Γ.Π.οικ.130648/30.09.2009 κοι-
νής απόφασης (Β’ 2198).

2) Μαχαιροπίρουνα (πιρούνια, µαχαίρια, κουτάλια, ξυλάκια φα-
γητού).

3) Πιάτα.
4) Καλαµάκια, εκτός εάν εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της

υπό στοιχεία ΔΥ8δ/ΓΠ.οικ. 130644/30.09.2009 κοινής απόφασης
(Β’ 2197) ή της υπό στοιχεία ΔΥ8δ/Γ.Π.οικ.130648/30.09.2009 κοι-
νής απόφασης (Β’ 2198).

5) Αναδευτήρες ποτών.

Αθήνα,...............................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.33’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Παρασκευή 16 Οκτωβρίου 2020 και ώρα 9.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.  
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